
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 4ο Γυµνάσιο Ιλίου, το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών, το
Πανελλήνιο Σωµατείο "ΕΡΜΗΣ", µαθητές από το 2ο Γενικό Λύκειο
Αγίας Βαρβάρας, το Γυµνάσιο Αξιούπολης Κιλκίς, το Γυµνάσιο
και λυκειακές τάξεις Τσαρίτσανης Λάρισας, το Γυµνάσιο Καστρι-
τσίου Αχαΐας, αντιπροσωπεία της Επιτροπής Εσωτερικής Αγο-
ράς και Προστασίας των Καταναλωτών του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, µαθητές από το 2ο Γυµνάσιο Κοζάνης και το 1ο
Γυµνάσιο Αργοστολίου, σελ. 1997, 1999, 2002, 2005, 2016, 2020,
2027, 2034, 2036, 2041, 2044, 2049, 2059

2. Αναφορά στο τροµοκρατικό χτύπηµα στον σταθµό ΣΚΑΙ,
σελ. 1995, 1997, 1998, 2001, 2006, 2010, 2013, 2014, 2016, 2018,
2020, 2027, 2029, 2031, 2037, 2039, 2047, 2049, 2051, 2052,
2053, 2054, 2057, 2059, 2068, 2069, 2071, 2072, 2078, 2079,
2084, 2087, 2089

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1993, 2006, 2009, 2011,
2013, 2016, 2027, 2032, 2042, 2043, 2046, 2048, 2050, 2052,
2054, 2055, 2056, 2061, 2062, 2063, 2065, 2066, 2067, 2078,
2079, 2082, 2083, 2086, 2088, 2090

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-

κών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2019», σελ. 1993

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. O Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας

και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσω-
τερικών, Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υγείας,
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Υγείας, καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας
και Ανάπτυξης, Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κατέθεσαν στις 14-12-2018 σχέδιο νόµου: «Επείγουσες ρυθµί-
σεις του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας -Κύρωση της
από 20-11-2018 Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
των εταιρειών ENERGEAN OIL AND GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝ-
ΘΡΑΚΩΝ και ΚΑΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, µε την οποία
τροποποιείται η από 23-11-1999 Σύµβαση για την εκµετάλλευση
υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελά-
γους µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της ΚΑΒΑΛΑ OIL ΑΝΩ-
ΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, που κυρώθηκε µε τον ν. 2779/1999 (Α’296) και
άλλες διατάξεις», σελ. 1993

ii. Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας
και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Υποδοµών και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµικών και ο
Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, κατέθεσαν στις 17-12-
2018, σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 11-12-2018 Συµφωνίας
Τροποποίησης Διατάξεων της από 31 Μαΐου 2007 Σύµβασης Πα-
ραχώρησης για το  Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση,
Λειτουργία, Συντήρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητόδρο-
µου Κεντρικής Ελλάδος (Ε65)», που κυρώθηκε µε τον ν.
3597/2007 (Α’168), όπως αυτή τροποποιήθηκε: α) µε την από 28-
11-2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν.
4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών Τροποποίησης των συµβά-
σεων παραχώρησης των µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση συ-
ναφών θεµάτων» (Α’ 269) και β) µε την από 19/12/2013 «Συµ-

φωνία Τροποποίησης Διατάξεων της από 28-11-2013 Συµφωνίας
Τροποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώ-
θηκε µε το άρθρο 44 του ν. 4354/2015 «Διαχείριση των µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και άλλες
επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δηµοσιονοµι-
κών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων (Α’ 176) »», σελ.
2084

3. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής: «Επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής», σελ.
2040

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας: «Επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας Κύρωση της από 23-11-2018
Σύµβασης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και των εταιρειών EN-
ERGEAN OIL AND GAS -  ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ Και Παραγωγής Υδρογονανθράκων και ΚΑ-
ΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, µε την οποία τροποποιείται η
από 23-11-1999 Σύµβαση για την εκµετάλλευση Υδρογονανθρά-
κων στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της ΚΑΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
που κυρώθηκε µε το ν.2779/1999 και άλλες διατάξεις», σελ. 2040

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 2025 - 2040
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 2076 - 2091
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 2040 - 2058
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1993 - 2008
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 2058 - 2076
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2008 - 2025

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α. Επί της αναφοράς στο τροµοκρατικό χτύπηµα στον σταθ-

µό ΣΚΑΙ:
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 2052
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 2053
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ. , σελ. 2020
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 2018
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 2049
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2054
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 2057
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 2079
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2014
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2031
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 1998
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 2069
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , σελ. 2037
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2068
ΚΑΣΤΟΡΗΣ Α. , σελ. 2000
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 2071
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 1995
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1997
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 2078
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ. , σελ. 2039
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2006
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 2013
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 2027
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2057
ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ Θ. , σελ. 2051
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ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 2089
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2087
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2084
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 1998
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 2001
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 2047
ΣΤΡΑΤΗΣ Κ. , σελ. 2010
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 2059
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2029
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 2072
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2016
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 2049

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 2027, 2032
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2083
ΒΕΤΤΑΣ Δ. , σελ. 2082, 2083
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 2078, 2079, 2082, 2083, 2086, 

2088, 2090
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2032
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 2042, 2043, 2046, 2048, 2050, 

2052, 2054, 2055, 2056
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2013
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 2065
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1993, 2006
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2032
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 2059, 2061, 2062, 2063, 2065, 

2066, 2067
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 2006
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2078
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2083
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. , σελ. 2086
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2062, 2063
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 2062, 2066, 2067
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2009, 2011, 2013, 2016

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 2079
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2044
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 2012, 2074, 2075
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 2007
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ. , σελ. 2007
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 2052
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 2011, 2012, 2013
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 2004, 2009
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 2053, 2054, 2055, 2056
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2025
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ. , σελ. 2020
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 2018
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 2048
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 2042, 2043
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2054, 2055, 2056
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 2057, 2058
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 2079
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 2009
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2014, 2017
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2033
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 2006
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2031
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 1993
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 1998
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 2069
ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ Α. , σελ. 2067
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , σελ. 2037
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 2023
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2068, 2069
ΚΑΣΤΟΡΗΣ Α. , σελ. 2000
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 2071
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 2090
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 2008, 2009

ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 1995, 1996
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1997
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 2078, 2079
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ. , σελ. 2039
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 2022
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  Έ. , σελ. 2043
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 2081, 2082
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 2074, 2075
ΛΙΒΑΝΙΟΥ Ζ. , σελ. 1994
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2006, 2032
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 2005
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 2013
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 2027
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2057
ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ Θ. , σελ. 2051, 2052
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 2024
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 2082, 2085, 2089, 2090
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2082, 2083, 2086, 2087, 2088, 

2090
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 2073, 2074
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 2065, 2066, 2067
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 2021
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2082, 2084, 2085
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2003, 2004, 2006
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1996, 1997, 2002
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 2038
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 2035
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 2026
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. , σελ. 2085, 2086
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 2019
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2062, 2063, 2065
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2045, 2046
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 2061, 2062, 2066, 2067
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 1998
ΡΗΓΑΣ Π. , σελ. 2076
ΣΗΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2086
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 2082, 2083
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 2001, 2002
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 2047, 2048
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 1999, 2002
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 2059
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ Α. , σελ. 2088, 2090
ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Γ. , σελ. 2046
ΣΤΡΑΤΗΣ Κ. , σελ. 2010
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 2034
ΣΥΡΙΓΟΣ Α. , σελ. 2070
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2040
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 2059, 2060, 2061
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2029
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 2041, 2042
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 2022, 2026, 2032, 2042, 2046
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 2072
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 2036
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2016
ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ Γ. , σελ. 2059, 2090
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2029
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 2049, 2050

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 2065
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 2065
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 2031, 2058, 2065, 2066
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 2055
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ Χ. , σελ. 2065



Αθήνα, σήµερα στις 17 Δεκεµβρίου 2018, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 10.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξης της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2019». 

Πριν δώσω τον λόγο στον πρώτο οµιλητή για σήµερα, επι-
τρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Αντιπρόεδρος της
Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουρ-
γοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Υποδοµών και Μεταφορών,
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υγείας,
καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Οικονοµι-
κών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κατέθεσαν στις 14-12-
2018 σχέδιο νόµου: «Επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας - Κύρωση της από 20.11.2018 Σύµ-
βασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και των εταιρειών EN-
ERGEAN OIL AND GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ και ΚΑ-
ΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, µε την οποία τροποποιείται η
από 23.11.1999 Σύµβαση για την εκµετάλλευση Υδρογονανθρά-
κων στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της ΚΑΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
που κυρώθηκε µε τον ν.2779/1999 (Α’ 296) και άλλες διατάξεις». 

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον. Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον πρώτο οµιλητή για σήµερα, τον
κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτη. 

Κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά και θερµή
παράκληση να τηρούµε τον χρόνο, γιατί είναι µεγάλος ο κατά-
λογος των οµιλητών. Το γνωρίζετε. Υπολείπονται αρκετοί συνά-
δελφοι ακόµα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα και καλή εβδοµάδα. 

Πριν τοποθετηθώ για τον προϋπολογισµό, επιτρέψτε µου, κύ-

ριε Πρόεδρε, να καταδικάσω τη βοµβιστική επίθεση στον τηλεο-
πτικό σταθµό «ΣΚΑΪ». Ενέργειες τέτοιες λειτουργούν αποσταθε-
ροποιητικά για το δηµοκρατικό µας πολίτευµα. 

Δεύτερον, µιας και έχουµε µπει σε περίοδο Χριστουγέννων, να
ευχηθώ σε όλους καλές γιορτές µε υγεία για όλο τον κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα τον πρώτο
προϋπολογισµό της Βουλής µετά την έξοδο από τα µνηµόνια τον
περασµένο Αύγουστο. Είναι ένας προϋπολογισµός βασισµένος
σε πραγµατικά δεδοµένα, ισορροπηµένος και προσαρµοσµένος
να υπηρετήσει τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας. Ένας προ-
ϋπολογισµός, ο οποίος αφήνει πίσω του τα µνηµόνια, µε σαφή
προσανατολισµό, µε κοινωνικό πρόσηµο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τα ευρωπαϊκά δεδοµένα αλλά και την πραγµατικότητα. Μια πραγ-
µατικότητα σκληρή και άκαµπτη. Και όποιος δεν θέλει να το δει,
απλά εθελοτυφλεί. 

Ζητήµατα όπως οι κοινωνικές ανισότητες, η αλληλεγγύη, η αν-
τιµετώπιση της υπογεννητικότητας, ο αγώνας ενάντια στην κλι-
µατική αλλαγή, το µεταναστευτικό, αποτελούν προτεραιότητα
και απαιτούν ιδιαίτερη προσοχή και λύσεις. Το παράδειγµα της
Μεγάλης Βρετανίας µε το Brexit, της Ιταλίας µε τον προϋπολο-
γισµό και της Γαλλίας µε τις κινητοποιήσεις των εργαζοµένων
είναι ενδεικτικά για το πού βαδίζει αυτή η Ένωση. Αυτή η Ευ-
ρώπη είναι ανάγκη να αλλάξει και από Ευρώπη των αγορών και
των αριθµών να φέρει στο επίκεντρο τις ανάγκες της κοινωνίας.
Εάν δεν αλλάξει, κινδυνεύει να διαλυθεί. Μια Ένωση η οποία
αποµακρύνεται από τις αρχές της. Μια Ευρώπη η οποία πρέπει
να βρει νέο βηµατισµό. 

Στο πλαίσιο αυτό, στην Ευρώπη αλλά και στη χώρα µας, είναι
ανάγκη να αναζητούµε τις ευρύτερες δυνατές συναινέσεις για
καλύτερες δυνατές λύσεις. Σε αυτή την κατεύθυνση είναι και η
προσπάθεια επίλυσης προβληµάτων στα βόρεια σύνορά µας. Σε
αυτό το πλαίσιο κινείται η εξωτερική πολιτική της χώρας µας,
αναπτύσσοντας συνεργασίες µε τις χώρες της Μεσογείου και τις
βαλκανικές χώρες. Σε αυτή την κατεύθυνση είναι και η προσπά-
θεια συνεννόησης και συνεργασίας των χωρών της Νοτίου Ευ-
ρώπης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και είναι ιδιαίτερα σηµαντικό
ότι, παρά την όξυνση µε τον πόλεµο κυρίως στη Μέση Ανατολή,
παρά τις τεράστιες προσφυγικές ροές που πέρασαν από τη
χώρα µας, οι µεγαλύτερες σε περίοδο ειρήνης, η χώρα µας απο-
τέλεσε και αποτελεί παράγοντα σταθερότητας και ασφαλή τόπο
προορισµού. Μια χώρα που, παρά τα προβλήµατα, ενέπνευσε
ασφάλεια, γεγονός που ωφέλησε τον τουρισµό, βασικό πυλώνα
της οικονοµίας µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα µπω στον πειρασµό να
αναδείξω τις ευθύνες και σε ποιον ανήκουν. Γεγονός είναι ότι η
χώρα µας χρεοκόπησε. Και, βεβαίως, δεν είναι η πρώτη φορά.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Όσες φορές χρεοκόπησε, οι αιτίες οφείλονται σε κακοδιαχεί-
ριση, εσφαλµένες επιλογές και κυρίως σε ιδιοποίηση µε τον έναν
ή τον άλλο τρόπο των χρηµάτων των δανείων -και όχι µόνο- από
τους εκάστοτε κρατούντες και τον περίγυρο. 

Αυτή η Κυβέρνηση διανύει τον τέταρτο χρόνο από τον Σεπτέµ-
βριο του 2015. Η δέσµευση ήταν σαφής: η έξοδος από τα µνη-
µόνια, η στήριξη των αδύναµων οικονοµικά οµάδων και όσων
είχαν υποστεί τις συνέπειες της κρίσης. Η έξοδος από τα µνηµό-
νια πραγµατοποιήθηκε τον Αύγουστο. Η κρίση, όµως, εξακολου-
θεί να παραµένει γιατί η δηµοσιονοµική προσαρµογή υπήρξε
βίαιη: η περικοπή των µισθών και συντάξεων κατά 25%, η απώ-
λεια του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού, η αύξηση
της ανεργίας κατά δεκαεπτά µονάδες περίπου από 10% το 2009
στο 27,6% το 2015, η µείωση του κατώτατου µισθού, η αύξηση
της ανεργίας των νέων και η µετανάστευση. Αυτές τις πολιτικές
και τις συνέπειές τους αντιστρέφουµε σήµερα µε την κατάργηση
περικοπής των συντάξεων, µια ιστορική απόφαση που αποτελεί
δικαίωση της Κυβέρνησης απέναντι στις λάθος πολιτικές επιλο-
γές του ΔΝΤ, αλλά ταυτόχρονα και απάντηση στην απαράδεκτη
άποψη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για ανταλλαγή της µη
περικοπής των συντάξεων µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, την
«προδοσία», όπως την αποκάλεσε. Έτσι, λοιπόν η Νέα Δηµοκρα-
τία γίνεται συνένοχος της προδοσίας, αφού κι εκείνη ψήφισε τη
µη περικοπή των συντάξεων. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια πα-
ρένθεση. Η µη κύρωση της συµφωνίας µπορεί να µην επιτρέψει
στα Σκόπια την είσοδο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ,
αλλά χαρίζει στο διηνεκές, στην καλύτερη των περιπτώσεων, το
όνοµα «Μακεδονία» νέτα σκέτα, όπως αποκαλείται σήµερα από
τις περισσότερες χώρες του κόσµου. 

Δεύτερον, µε την αύξηση του κατώτατου µισθού και την κα-
τάργηση του υποκατώτατου, αλλά και την επαναφορά των συλ-
λογικών συµβάσεων, τη στήριξη των εισοδηµάτων των πολιτών
που έµειναν χωρίς εισόδηµα στην κρίση, την ανάπτυξη του κοι-
νωνικού κράτους στην υγεία, την παιδεία, την πρόνοια, τη δηµι-
ουργία ενός δίκαιου αλλά και πλεονασµατικού ασφαλιστικού µε
µείωση των εισφορών για τη συντριπτική πλειοψηφία των ασφα-
λισµένων, µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30% σταδιακά κ.λπ., µε τη µο-
νιµοποίηση των εργαζοµένων για το «Βοήθεια στο Σπίτι» αποδεσ-
µεύοντας έτσι από την οµηρία χιλιάδες εργαζόµενους και τους
επιτρέπει απερίσπαστα να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε
όσους έχουν ανάγκη. 

Η ενίσχυση µέσα στο 2019 µε τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους
εκπαιδευτικούς για την ειδική αγωγή µαζί µε τη νοµοθέτηση για
µόνιµες προσλήψεις στην εκπαίδευση πιστοποιεί το ενδιαφέρον
για τη δηµόσια εκπαίδευση και µειώνει το ποσοστό στην απαρά-
δεκτη λογική των αναπληρωτών. 

Τέλος, η µέριµνα για κοινωνική πολιτική γίνεται ξεκάθαρη από
την αύξηση των κονδυλίων, από 780 εκατοµµύρια το 2015 σε 3
δισεκατοµµύρια 225 εκατοµµύρια το 2019 που αντιστοιχεί σε 2%
περίπου του ΑΕΠ, µε το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης για
εξακόσιες ογδόντα χιλιάδες άτοµα, την αύξηση των θέσεων
στους βρεφονηπιακούς σταθµούς, τα σχολικά γεύµατα κ.λπ.. 

Επιτρέψτε µου, τέλος, να χαιρετίσω τη συµφωνία που υπέγρα-
ψαν στο Κατοβίτσε της Πολωνίας αντιπρόσωποι από διακόσιες
χώρες. Να προτείνουν, δηλαδή, αυστηρότερους στόχους για την
αποτροπή της αύξησης της παγκόσµιας θερµοκρασίας περισσό-
τερο από δύο βαθµούς Κελσίου. Το οξύµωρο είναι ότι αυτές οι
συµφωνίες και οι διαδικασίες καθυστερούν σε εφαρµογή σε
σχέση µε την επιδείνωση του κλίµατος. Έτσι οι συµφωνίες αυτές
θα είναι χωρίς αντίκρισµα σε λίγα χρόνια, αν δεν δράσουµε
άµεσα, µε υπευθυνότητα και χρέος στις επόµενες γενιές να πιέ-
σουµε για την άµεση εφαρµογή των συµφωνιών στην κατεύ-
θυνση της προστασίας του περιβάλλοντος. Είναι το µεγαλύτερο
πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε σήµερα και αφορά όλον τον
πλανήτη. Εξελίσσεται ταχύτατα και δεν κάνει διακρίσεις ή επιλο-
γές. 

Απ’ αυτό εδώ το Βήµα απευθύνω έκκληση προς όλους, κυρίως
τους νέους, να αγωνιστούν για την προστασία του γιατί εµείς δυ-
στυχώς θα είµαστε οι θύτες κι εκείνοι θα είναι τα θύµατα. 

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Λιβανίου. 
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από τη µεριά µου να καταδικάσω την άνανδρη επίθεση στον

τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ» και να δηλώσω ότι η δηµοκρατία ούτε
φοβάται αλλά ούτε εκβιάζεται.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2019 έχει δύο κύρια χα-
ρακτηριστικά: Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός στη µεταµνηµο-
νιακή εποχή. Είναι ο προϋπολογισµός που συµπίπτει µετά από
πολλά χρόνια µε την ολοκλήρωση της νόµιµης θητείας της Κυ-
βέρνησης, σε αντίθεση µε την τακτική της έκτακτης προσφυγής
στις κάλπες που εφάρµοζαν µε συνέπεια οι κυβερνήσεις της χρε-
οκοπίας. 

Ο προϋπολογισµός του 2019 περιέχει πολύ σηµαντικά δεδο-
µένα τα οποία επιδέχονται διαφορετικών ερµηνειών, όχι όµως
αµφισβήτησης. Τα δεδοµένα αυτά αποδίδονται απλά και ενιαία
στα εξής:

Η οικονοµία αναπτύσσεται σταθερά τα τελευταία τρία χρόνια
και καταγράφει αδιαµφισβήτητα πλεονάσµατα. Το θετικό αποτέ-
λεσµα των τελευταίων ετών συµπίπτει µε αύξηση των κοινωνικών
ενισχύσεων, την ενίσχυση του κοινωνικού κράτους και την κατα-
βολή χρηµατικών και άλλου τύπου δωρεάν υπηρεσιών στους
πλέον αδύναµους οικονοµικά πολίτες. 

Η αναδιανοµή που εφαρµόζεται γίνεται υπέρ των πιο αδύνα-
µων στη βάση των πραγµατικών δυνατοτήτων του ελληνικού κρά-
τους, δεν στηρίζεται σε δανεικά, δεν διαταράσσει τη δηµοσιονο-
µική ισορροπία και διασφαλίζει τόσο την κοινωνική ειρήνη όσο
και την οικονοµική σταθερότητα. Η µείωση της ανεργίας είναι εν-
τυπωσιακή και συµβάλλει σηµαντικά στην αύξηση της κατανά-
λωσης στην Ελλάδα αυξάνοντας ουσιαστικά τα πραγµατικά
έσοδα του κράτους. Οι περισσότεροι δήµοι της χώρας εξυγιαί-
νονται, χρηµατοδοτούνται νέα αναγκαία για την κοινωνία έργα,
εξοπλίζονται, καλύπτουν τις ανάγκες τους σε ανθρώπινο δυνα-
µικό. Τα νοσοκοµεία της χώρας αποκτούν σύγχρονο εξοπλισµό,
αποκτούν τεχνικά µέσα για να υπηρετούν οι γιατροί τους ασθε-
νείς, νέες δοµές έχουν αναπτυχθεί για την παροχή φροντίδας
υγείας σε πρωτοβάθµιο επίπεδο. Ταυτόχρονα η Κυβέρνηση µε
τον προϋπολογισµό καταθέτει το σχέδιο της που έχει ως εξής:

Πρώτον, την κάλυψη των αναγκών σε ανθρώπινο δυναµικό σε
κρίσιµες δοµές δηµοσίου συµφέροντος, όπως η δηµόσια υγεία
και η δηµόσια παιδεία. 

Δεύτερον, αντικαθιστά τους υπαλλήλους του δηµοσίου που
συνταξιοδοτούνται µε νέους καταρτισµένους υπαλλήλους.

Τρίτον, καλύπτει διαχρονικά κενά στη δηµόσια διοίκηση και
διαµορφώνει σταδιακά ένα κράτος που υπηρετεί τον πολίτη.

Τέταρτον, το νέο αναδιανεµητικό ασφαλιστικό σύστηµα είναι
πλεονασµατικό, χωρίς να απαιτούνται οι περικοπές των συντά-
ξεων ή η µείωση των παροχών στους ασφαλισµένους.

Πέµπτον, καταβάλλει κάθε µήνα στους πλέον αδύναµους οι-
κονοµικά πολίτες το κοινωνικό εισόδηµα.

Έκτον, προβλέπει την καταβολή επιδόµατος στέγασης σε οι-
κονοµικά αδύναµους. 

Έβδοµον, αναγκαία έργα υποδοµών σε όλη την Ελλάδα είναι
σε εξέλιξη ή έχουν δροµολογηθεί. 

Όγδοον, οι ελεγκτικοί µηχανισµοί του κράτους λειτουργούν
και παράγουν αποτέλεσµα. 

Ένατον, το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών αυξάνεται στα-
θερά. 

Ο κατάλογος των θετικών παρεµβάσεων της Κυβέρνησης είναι
πολύ µεγάλος. Οι αλλαγές αυτές σχεδόν σε όλους τους τοµείς
απαιτούν χρήµατα. Και όµως η Κυβέρνηση κατορθώνει να επι-
τυγχάνει τα κοινωνικά δίκαια αποτελέσµατα χωρίς να θέτει σε
κίνδυνο τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και χωρίς να προσφεύγει
σε υπέρογκο δανεισµό όχι γιατί δεν µπορεί αλλά γιατί δεν χρει-
άζεται. 

Το κράτος σήµερα λειτουργεί µε πρόγραµµα, µε σχέδιο, µε
καλύτερη οργάνωση και κυρίως µε περισσότερη κοινωνική ευαι-
σθησία. Ανταποκρίνεται στα πραγµατικά προβλήµατα της κοινω-
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νίας. Παρεµβαίνει όπου χρειάζεται και δεν σπαταλά τους πόρους
σε επικοινωνίες και δηµόσιες σχέσεις. Αυτή είναι η ουσιώδης δια-
φορά σήµερα που επιτρέπει στην Κυβέρνηση να πετυχαίνει θε-
τικά αποτελέσµατα, να υπερβαίνει τους στόχους την ίδια στιγµή
που επιφέρει την επέκταση του κοινωνικού κράτους. 

Η καλύτερη δηµοσιονοµική εικόνα επιτρέπει τη µείωση των ει-
σφορών και των φόρων έστω σταδιακά. Κρίσιµες κατηγορίες,
όπως οι αγρότες, ελαφρύνονται. Καταργήθηκε ο φόρος στο
κρασί, το σύστηµα γίνεται όλο και πιο δίκαιο για τη µεσαία τάξη. 

Είναι δύσκολο να αντιληφθεί την πραγµατικότητα το παλιό
κοµµατικό σύστηµα. Είναι ακόµα πιο δύσκολο για τους εκπρο-
σώπους του να αντιληφθούν την κοινωνική πραγµατικότητα. Η
Κυβέρνηση δίνει µια καθηµερινή µάχη µε έναν κύριο στόχο: την
επιστροφή του συνόλου της κοινωνίας στην αξιοπρέπεια. Οι χι-
λιάδες νέες θέσεις εργασίας συµβάλλουν στην αξιοπρέπεια.
Αξιοπρέπεια για όλους, άνοδος του βιοτικού επιπέδου για όλους,
απόδοση κοινωνικού µισθού µέσα από αξιοπρεπείς και ποιοτικές
δηµόσιες υπηρεσίες. 

Η θέση της Αντιπολίτευσης είναι πραγµατικά για µελέτη. Ισχυ-
ρίζονται ότι αυτοί θα πετύχουν περισσότερα τη στιγµή που αυτό
που θυµάται ο ελληνικός λαός ακόµα και οι ψηφοφόροι τους
είναι ότι πέτυχαν την οικονοµική και κοινωνική χρεοκοπία. Βλέ-
πουν σε όλους τους πίνακες του προϋπολογισµού περισσότε-
ρους διαθέσιµους πόρους και περισσότερη πραγµατική πολιτική.
Χαρακτηρίζουν τις δίκαιες παρεµβάσεις της Κυβέρνησης προ-
εκλογικές παροχές. Ο ελληνικός λαός όµως δεν βλέπει παροχές.
Βλέπει ανάγκες στις οποίες ανταποκρίνεται αυτή η Κυβέρνηση. 

Σίγουρα δεν έχουµε φτάσει ακόµα εκεί που θέλουµε είναι άλ-
λωστε µόλις ο πρώτος πραγµατικός προϋπολογισµός αυτής της
Κυβέρνησης. θα ακολουθήσουν άλλοι τέσσερις µε τον Αλέξη Τσί-
πρα και τον ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία. Ο ελληνικός λαός βιώνει κα-
θηµερινά τη µεγάλη αλλαγή του 2015 και θα ανανεώσει την
εµπιστοσύνη του στον ΣΥΡΙΖΑ στις εκλογές του 2019. Ο ελληνι-
κός λαός αντιλαµβάνεται καλύτερα και το νοικοκύρεµα, αλλά και
το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να δώσει
λύση σε χρόνια προβλήµατα και παθογένειες.

Η κοινωνία έχει αλλάξει και επιτέλους αλλάζει και το κράτος
και αλλάζουν και οι µηχανισµοί του. Οι λίγοι που επιθυµούν την
παλινόρθωση δεν µπορούν να επιβληθούν των πολλών, όσα χρή-
µατα και αν διαθέσουν, όσα µέσα και αν χρησιµοποιήσουν. Ο ελ-
ληνικός λαός γνωρίζει καλά το συµφέρον του και θα υπερβεί τις
παραδοσιακές ολιγαρχίες, όσο αναβαπτισµένες και αν εµφανί-
ζονται. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κεφαλίδου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριοι συνάδελφοι.

Το τροµοκρατικό κτύπηµα στον σταθµό «ΣΚΑΪ», ευτυχώς χωρίς
απώλεια ζωής, είναι χαστούκι στη δηµοκρατία µας και στους θε-
σµούς της, στην ελευθερία του λόγου και της άποψης και, δυ-
στυχώς, η πόλωση, οι στοχοποιήσεις και οι ακρότητες δηλητη-
ριάζουν τη ζωή µας και διχάζουν την κοινωνία µας. Πρέπει να
σταµατήσουν.

Καταδικάζουµε απερίφραστα την τροµοκρατία και τη χρήση
βίας απ’ όπου και αν προέρχεται και περιµένουµε τις πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης.

Ερχόµαστε τώρα στον προϋπολογισµό, τον πρώτο µεταµνη-
µονιακό και επεκτατικό, όπως τον βάφτισε η Κυβέρνηση. 

Ένα νούµερο θα σας αναφέρω: Το 20% των φορολογουµένων
πληρώνει το 80% των ετήσιων φόρων. Απλά ένας στους πέντε
φορολογούµενους πληρώνει για τα 9 από τα 10 ευρώ που ει-
σπράττει το δηµόσιο για άµεσους φόρους εισοδήµατος. 

Μόνο αυτό το νούµερο δείχνει κάτι. Ποια είναι, λοιπόν, η επι-
λογή της Κυβέρνησης; Ένα τεράστιο φορολογικό χάσµα, το
οποίο συνεχώς µεγιστοποιείται. Όσο συµβαίνει αυτό, τόσο διχά-
ζεται ο κόσµος. Πρακτικά ξεζουµίζετε τους µεν για να ταΐζετε
τους δε µε ψίχουλα, αφού όµως προηγουµένως έχετε φροντίσει
να τους φτωχοποιήσετε και συνεχίζετε να το κάνετε µε επιτυχία,
ονειρευόµενοι ότι θα σας πουν ένα «ευχαριστώ» όταν έλθει η

ώρα της ψήφου.
Στο στόχαστρό σας πάντα η µεσαία τάξη. Εσχάτως τη θυµη-

θήκατε και βαλθήκατε να την καλοπιάσετε µε κούφια λόγια, όµως
συνεχίζετε να τη «γονατίζετε» µε φόρους. Ονοµάσατε εύηχα την
ελεηµοσύνη «κοινωνικό µέρισµα» και µέχρι σήµερα είχαµε δύο
εκατοµµύρια αιτήσεις. Αυτά είναι στοιχεία από την Ηλεκτρονική
Διακυβέρνηση, από το ΗΔΙΚΑ. Αυτό δεν σας κάνει τεράστια εν-
τύπωση;

Πανηγυρίζετε για τις συντάξεις, έχοντας πετύχει το παγκόσµιο
κατόρθωµα να αντιπολιτεύεστε τον εαυτό σας. Δύο φορές ψη-
φίσατε για την περικοπή των συντάξεων, χωρίς να σας το έχει
ζητήσει καµµία απολύτως τρόικα. Και τώρα για να διατηρήσετε
την εξάρτηση, έρχεστε και λέτε «άπαξ η περικοπή, µόνο για το
2019, όχι διαχρονικά». 

Τι µήνυµα στέλνετε στον ελληνικό λαό, λοιπόν; «Όσο καθόµα-
στε εµείς στις καρέκλες, θα έχεις κι εσύ να τρως το κατιτίς σου.
Δουλεύεις-δεν δουλεύεις, άνεργος ή άεργος, θα σου εξασφα-
λίσω τα στοιχειώδη, κανένα επιδοµατάκι, καµµιά ρύθµιση, κανέ-
ναν διορισµό. Θα σου κόβω δέκα, αλλά µην ανησυχείς. Πριν από
τις εκλογές θα σου χαρίζω το ένα και αν είσαι από τους πολύ δι-
κούς µας, έχουµε και δουλειές των διακοσίων χιλιάδων ευρώ».
Σας θυµίζει κάτι αυτό;

Ωστόσο, επειδή καλός ο λαός, αλλά όλοι από µία ψήφο έχουµε
µόνο, πώς να κρατηθείτε στην καρέκλα χωρίς γερούς θεσµικούς
συµµάχους; Κάνατε, λοιπόν, πέτρα την «αριστερή σας» καρδιά
και ξεκινήσατε. Χάρες σε καναλάρχες, κλείσιµο µατιού σε ενστό-
λους, σε πανεπιστηµιακούς, σε ειδικά µισθολόγια. Νοµιµοποι-
ήσατε µε τροπολογία –άκουσον άκουσον- τα αυθαίρετα στα δά-
ση για σαράντα χρόνια, αλλά εσείς οι ίδιοι, µετά το ολοκαύτωµα
στο Μάτι, βγήκατε και είπατε: «Αυθαίρετα: Ο µόνος λόγος για
τον οποίο έχουµε εκατό νεκρούς και χιλιάδες ανθρώπους των
οποίων οι περιουσίες καταστράφηκαν και όλη την περιοχή κατε-
στραµµένη ποιος ξέρει για πόσα χρόνια». 

Δώσατε το «Ok» για τη διευθέτηση 120 εκατοµµυρίων στην
εταιρεία του υπόδικου κ. Λαυρεντιάδη για να πληρώσει, να έχει
ανοχή στη ΔΕΠΑ και σ’ αυτό ενεπλάκησαν και τέσσερις σηµαντι-
κοί Υπουργοί της Κυβέρνησής σας και όλα αυτά τα λέει ο δικός
σας φίλος, διωκόµενος σε βαθµό κακουργήµατος, ο κ. Κιτσάκος.
Αν δεν σας σταµατούσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού,
θα είχατε υπογράψει την επέκταση της σύµβασης για το «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», ζηµιώνοντας το ελληνικό δηµόσιο για
650.000.000 ευρώ. 

Έρχοµαι στο καταπληκτικό: Διαρρηγνύατε τα ιµάτιά σας για
τα «ασηµικά» της χώρας, έτσι δεν είναι; Επί ηγεµονίας ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, λοιπόν, πάει όλη η πολιτιστική µας κληρονοµιά στο υπερ-
ταµείο, κύριε Υπουργέ. Υπουργός που ήταν εδώ την προηγού-
µενη φορά είπε διάφορα ευχολόγια, ξόρκια κ.λπ., αλλά ουδέποτε
απάντησε στις ερωτήσεις που έχουν γίνει από το σύνολο της Αν-
τιπολίτευσης. Πού είναι αυτός ο περίφηµος κατάλογος; Γιατί δεν
τον δηµοσιοποιείτε; Πώς θα διορθώσετε το τερατούργηµα που
δηµιουργήσατε; 

Συµπέρασµα. To γνωρίζουν ακόµα και οι πέτρες αυτό: Αφού
ξεχάσατε να σκίσετε τα µνηµόνια, µάθατε εν µία νυκτί µια χαρά
να κάνετε µπίζνες κάτω από το τραπέζι. Και τις κάνετε και δεν
κοκκινίζετε και τολµάτε να µιλάτε για ηθικό πλεονέκτηµα.

Πάµε σε κάτι που ακούστηκε στην Αίθουσα και είναι η απόλυτη
αλήθεια. Είκοσι εννέα νέοι φόροι. Πρωταθλητές στην υπερφο-
ρολόγηση. Όλο µαζί το πακετάκι «υπερφορολόγηση και περι-
κοπή συντάξεων», 9,5 δισεκατοµµύρια λογαριασµός µόνιµων
µέτρων λιτότητας. 

Πλειστηριασµοί; Ας µη µιλήσω. Χίλιοι την προηγούµενη εβδο-
µάδα και άλλους είκοσι πέντε χιλιάδες προγραµµατίζετε στο
πρώτο εξάµηνο του 2019. Ληξιπρόθεσµες; Έπρεπε να µηδενί-
σουν τον Αύγουστο, 2,6 δισεκατοµµύρια. Ανεργία; Καλπάζει. Εί-
µαστε πρώτοι στην Ευρώπη. Το 1/3 των νέων µας είναι εκτός
αγοράς εργασίας. Ποσοτική χαλάρωση; Τέσσερα δισεκατοµµύ-
ρια χάσαµε. Πέρασε και δεν ακούµπησε. Μιλάτε δε για κοινωνικό
κράτος, όταν οι δαπάνες στην εκπαίδευση και στην υγεία είναι
µειωµένες για το 2019. Προνοείτε µια χαρά.

Πάµε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Ακόµα και εκεί
βάζετε χέρι. Για να θολώσετε το µήνυµα στέλνετε άλλα νούµερα
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στις Βρυξέλλες και άλλα νούµερα εδώ, αλλά τρία χρόνια τώρα,
η µόνη αλήθεια είναι ότι µειώνετε ή υποεκτελείτε το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, γιατί µέσα από εκεί µοιράζετε το κοινω-
νικό σας µέρισµα και δίνετε και κάποια πρόσκαιρα θετικά µέτρα,
προσπαθώντας να παραστήσετε τον αποτυχηµένο «Ροµπέν των
Μαζών»!

Λέτε: «Εκατό µόνο µέρες είµαστε εµείς στη διακυβέρνηση».
Εγώ σας απαντώ ότι η κώφωση και η τύφλωση, που είναι συµ-
πτώµατα της εξουσιολαγνείας σας, δεν σας αφήνουν να δείτε
την κατάσταση των πολιτών. 

Οι πολιτικές αφαίµαξης συνεχίζονται. Επτά στους δέκα Έλλη-
νες εµφανίζονται απαισιόδοξοι. Οι δηµοσιονοµικοί στόχοι διατη-
ρούνται στα ύψη. Το 62% -συντριπτικό ποσοστό- δεν βλέπει καµ-
µία ανάκαµψη στην οικονοµία. Η δηµόσια περιουσία είναι δε-
σµευµένη για τρεις γενιές. 

Το χειρότερο; Η χώρα πορεύεται µε µια ντροπιαστική ετικέτα
ενός ανυπόληπτου και αναξιόπιστου κράτους, ενταγµένη σ’ ένα
πολύ αυστηρό καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας ανά τρίµηνο,
γιατί δεν σας εµπιστεύονται. 

Όλα αυτά είναι η θλιβερή καθηµερινότητα που ζούµε. Μέχρι
τις εκλογές, λοιπόν, επειδή η Κυβέρνησή σας είναι σοβαρά απα-
σχοληµένη ξεπουπουλιάζοντας το «µαξιλάρι» ασφαλείας, πρέπει
κάποιος να δει και τον προϋπολογισµό. Όταν τον δει, τι βλέπει;
Βλέπει ότι για ακόµη µια φορά έχουµε πλήρεις αριθµούς που
είναι κενοί περιεχοµένου. Είναι µόνο µια σειρά από νούµερα που
ξέρετε ότι δεν θα υλοποιηθούν και δεν αφορούν την ανάπτυξη
της χώρας και αυτό γιατί δεν µπορείτε, δεν προλαβαίνετε και κυ-
ρίως δεν σας ενδιαφέρει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε ότι είστε η µακροβιότερη Κυβέρνηση µνηµονίων. Το

«διαίρει και βασίλευε» που εφαρµόζετε, ο κόσµος το βλέπει.
Μπορεί να µη µιλάει ακόµα, όµως καταλαβαίνει, αξιολογεί και πε-
ριµένει. Μπορεί να παίρνει αυτά που του δίνετε προεκλογικά,
αλλά θυµάται σε τι γύµνια τον οδηγήσατε, θυµάται τι του έχετε
στερήσει εδώ και τέσσερα χρόνια. Αυτό που του έχετε στερήσει
ανεπιστρεπτί είναι η αξιοπρέπειά του και γι’ αυτό θα σας το επι-
στρέψει µέχρι δεκάρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Νικόλαος Παπαδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Καληµέρα σας.
Όλοι λέτε για φοροεπιδροµές. Εγώ δεν έχω ακούσει µια συγ-

κεκριµένη πρόταση από την Αντιπολίτευση, απ’ όλη την Αντιπο-
λίτευση. 

Θα αναφέρω ένα-ένα τα µέτρα, τα οποία έχετε αναφέρει µέχρι
τώρα και ειδικά η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Σταϊκούρας. 

Λέτε: Θα πάµε από το 22% στο 9% τον συντελεστή φορολο-
γίας. Δεν µας λέτε πάνω σε ποιο ποσό.

Θα φορολογήσετε τις επιδοτήσεις; Θα φορολογήσετε τις εξι-
σωτικές; Θα φορολογήσετε το πρασίνισµα; Τι θα φορολογήσετε;
Πού είναι το 9%; Η πολιτική σας είναι να φορολογήσετε από το
πρώτο ευρώ το αγροτικό εισόδηµα. Αυτή είναι η δική σας πολι-
τική, συγκεκριµένη. 

Μέχρι προχθές λέγατε: «Δεν συµφωνούµε µε τον ΕΦΚΑ. Θα
τον καταργήσουµε». Τώρα τι λέτε; «Δεν τον καταργούµε». Δεν
λέτε κουβέντα. Χθες είπατε ότι ο συντελεστής θα πάει από το
20% στο 15% . Μα, εµείς κύριοι, το έχουµε στο 13,3%. Άρα πού
θα σταθεροποιηθείτε και θα µπορέσετε να µας πείτε συγκεκρι-
µένα το τι θα κάνετε; 

Πριν από λίγες µέρες είχατε παρουσιάσει ένα βιβλίο και ο κ.
Σταϊκούρας είπε: «Μείωση του ΕΝΦΙΑ θα κάνει η Νέα Δηµοκρα-
τία». Την κάναµε, κύριε Σταϊκούρα. Θα έχουµε και άλλη  µείωση
και το 2019 θα την ψηφίσετε ξανά. 

Μιλάτε για τη φορολογία και για τον ΕΝΦΙΑ. Είπα προηγουµέ-
νως ότι σχεδόν το κάναµε πράξη. Έχουµε µείωση -λέτε- στο 13%
για τις συνεταιριστικές οργανώσεις. Τόσο καιρό δεν µας λέτε
πώς έγινε και χρεώθηκαν αυτοί οι συνεταιρισµοί. 

Πάλι από το ίδιο περιοδικό διαβάζω τι είπατε: «Χρειαζόµαστε
σύγχρονες οµάδες παραγωγών. Η πλειονότητα των αγροτικών
συνεταιρισµών έχει µπατιρίσει». Σοβαρά; Ποιος τις µπατίρισε;
Άκουσα τη φράση που είπατε ότι «µπατίρισαν». Εσείς µπατιρί-
σατε το κόµµα σας, τους συνεταιρισµούς δεν θα µπατιρίσετε;

Είπατε πολλά ψέµατα, κύριε Σταϊκούρα, αλλά, εν πάση περι-
πτώσει, θα σταθώ πλέον στο τι κάναµε εµείς. Δεν θα επιχειρηµα-
τολογήσω για το καθένα, γιατί είναι πάρα πολλά, αλλά µόνο θα
τα απαριθµήσω. 

Σε γενικές γραµµές λύσαµε χρόνια προβλήµατα της αγροτικής
παραγωγής και της οικονοµίας. Εξοφλήσαµε οικονοµικές υπο-
χρεώσεις παρελθόντων ετών. Μεριµνήσαµε για τα πιο αδύνατα
αγροτικά στρώµατα και ρυθµίσαµε επείγοντες εκκρεµότητες.

Όσον αφορά το ασφαλιστικό, υπάρχει αίσθηση δικαιοσύνης,
γιατί συνδέει το πραγµατικό εισόδηµα µε την ασφαλιστική ει-
σφορά. Διασφαλίσαµε τα εξής: πενταετή µεταβατικότητα του τα-
µείου ασφάλισης των αγροτών µέχρι το 2021, θέσπιση της
εθνικής σύνταξης στα 384 ευρώ, κλιµάκωση εισφορών για ηπιό-
τερη µετάβαση στο προβλεπόµενο ύψος, καµµία µείωση στις
συντάξεις του ΟΓΑ, δυνατότητα οικογενειακού επιµερισµού ει-
σφορών και συντάξεων -προσέξτε το- µείωση κατά ένα τρίτον
της επιβάρυνσης για τις ασφαλιστικές εισφορές στον κλάδο συν-
ταξιοδότησης των αγροτών.

Φορολογικό: Θεσπίσαµε για πρώτη φορά το αφορολόγητο.
Συµµετέχει ως αφορολόγητο εισόδηµα µόνο η βασική ενίσχυση
και διατηρεί αφορολόγητο -προσέξτε το και να απαντήσετε, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας- το πρασίνισµα και ενισχύσεις συν-
δεδεµένες µέχρι 12.000 ευρώ, αφορολόγητο στα αγροπεριβαλ-
λοντικά και στην εξισωτική. Δεν υπολογίζεται στο φορολογητέο
εισόδηµα το σύνολο των ενισχύσεων του δεύτερου πυλώνα της
ΚΑΠ και των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ. Να απαντήσετε σε αυτό.
Δεν επιβάλλεται φόρος µε βάση τα τεκµήρια διαβίωσης, όταν το
τεκµαρτό εισόδηµα είναι ίσο µε το αφορολόγητο. 

Επίσης, θεσπίσαµε τήρηση βιβλίων και έκδοση στοιχείων, εξω-
δικαστικό µηχανισµό αγροτών µε ακατάσχετο όσων ενταχθούν,
µείωση σε δύο φάσεις του ΕΝΦΙΑ, των φορολογικών συντελε-
στών στις επιχειρήσεις από το 29% στο 25%, µε ρυθµό 1% για
κάθε χρόνο σε ορίζοντα τετραετίας και φόρους στα µερίσµατα
από το 15% στο 10% για τους αγρότες, οι οποίοι για το 2019 έχει
οριστεί ότι θα καταβάλουν το 18% του φορολογητέου εισοδήµα-
τος. Επίσης, έγκυρη καταβολή ενισχύσεων χωρίς πρόστιµα και
καταλογισµός. Ούτε έναν καταλογισµό τέσσερα χρόνια. Ούτε
έναν! Κοιτάξτε το παρελθόν σας να δείτε πόσους καταλογισµούς
είχατε. 

Επίσης πετύχαµε τα εξής: εισαγωγή εργόσηµου, µείωση ΦΠΑ
από το 24% στο 13% στα αγροεφόδια, αυστηροποίηση της έν-
νοιας του κατά κύριο επάγγελµα αγρότη, πιο στοχευµένες δη-
µόσιες πολιτικές προς όφελος των αγροτών και όχι αυτών που
καρπώνονται τα κέρδη και τις παροχές και προορίζονται για τους
αγρότες που µοχθούν καθηµερινά. Για κάθε αγρότη διασφαλί-
σαµε τη ρευστότητα µε χαµηλότοκη χρηµατοδότηση. Φτιάξαµε
νόµους για τους συνεταιρισµούς, νόµους για το υπαίθριο εµπό-
ριο. Διπλασιάσαµε τις συνδεδεµένες ενισχύσεις στην κτηνοτρο-
φία, νόµος για νωπά και ευαλλοίωτα, υπουργική απόφαση για
οικοτεχνία, βιοµηχανική κάνναβη, φαρµακευτικά αρωµατικά
φυτά, αξιοποίηση της αγροτικής γης και ακινήτων, ίδρυση Ορ-
γανισµού Διαχείρισης Ακινήτων, νόµος για τις βοσκήσιµες γαίες,
µείωση του ΦΠΑ 13% σε ειδικές κατηγορίες εισροών, κατάργηση
του ειδικού φόρου στο κρασί, διεύρυνση της εξισωτικής και συν-
δεδεµένης, αναθεώρηση της ΚΑΠ, βιωσιµότητα της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Ζάχαρης, εξασφάλιση κονδυλίων 20 εκατοµµυρίων
ευρώ για την προώθηση αγροτικών προϊόντων, ρύθµιση χρεών
της ΔΕΗ, ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ, διευθέτηση κόκκινων αγροτικών δανείων,
κατάργηση τέλους επιτηδεύµατος για τους συνεταιρισµένους
αγρότες, νέος χάρτης µειονεκτικών περιοχών, εντατικοποίηση
ελέγχων αγοράς κρέατος, χορήγηση de minimis σε αιγοπροβα-
τοτρόφους και καπνοπαραγωγούς και ροδακινοπαραγωγούς,
κοινή υπουργική απόφαση για µέτρα ελέγχου αγοράς γάλακτος,
παραχώρηση ακινήτων ΥΠΑΑΤ σε νέους αγρότες κατά κύριο
επάγγελµα, υπουργική απόφαση για τις ρυθµίσεις θεµάτων εµ-
πορίας και διακίνησης ακτινιδίων, τράπεζα γενετικού υλικού, αυ-
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στηροποίηση των µέτρων στην αγορά γάλακτος, πρόγραµµα ευ-
φυούς γεωργίας του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Ενηµέ-
ρωση και Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, νέα απόφαση για
την ποιότητα, εµπορία και διακίνηση.

Ετοιµάσαµε σχέδιο της κοινής υπουργικής απόφασης για τη
λειτουργία αγορών παραγωγών βιολογικών προϊόντων. Καταρτί-
σαµε δασικούς χάρτες. Χωρίς αυτούς δεν γίνεται Κτηµατολόγιο
και οργάνωση της γης. Υπουργική απόφαση για Εθνική Στρατη-
γική για τα Δάση, ενεργοποίηση µέτρων του ΠΑΑ – «LEADER»
και της αλιείας, στήριξη νέων αγροτών ως τα σαράντα. Για
πρώτη φορά όλοι οι νέοι αγρότες µπήκαν στο πρόγραµµα αυτό.
Για πρώτη φορά δεκαπέντε χιλιάδες νέοι αγρότες µπήκαν στο
επάγγελµα. Βιολογική γεωργία κτηνοτροφία, µεταποίηση, εµπο-
ρία και ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων, σύσταση οµάδων παρα-
γωγών, πρόωρη συνταξιοδότηση, υποµέτρα και επενδύσεις σε
προληπτικές δράσεις που αποσκοπούν στη µείωση των επιπτώ-
σεων της κλιµατικής αλλαγής, γεωργικοί σύµβουλοι, δηµόσιες
και ιδιωτικές επενδύσεις, διάσωση γεωργικών γαιών, υλοποίηση
επτά βασικών παραγωγικών µέτρων του Επιχειρησιακού Προ-
γράµµατος Αλιείας, διευκρινιστική εγκύκλιος για τη διαδικασία
έκδοσης αδείας, ένταξη του συνολικού αριθµού των αγροτών,
έγκριση, πρόσθετα διαχειριστικά µέτρα για την αλιεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαδό-
πουλε, ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Απαριθµώ, κύριε Πρόεδρε. Σε
ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Τι θέλουµε για το 2019; Επιγραµµατικά: Προετοιµασία του
νόµου για τη συνδικαλιστική εκπροσώπηση των αγροτών, προ-
ετοιµασία νοµοσχεδίου για την αλιεία, προετοιµασία θετικού
πλαισίου µε το οποίο δίνεται η προτεραιότητα στην αξιοποίηση
των περιουσιακών στοιχείων των υπό εκκαθάριση συνεταιρι-
σµών, κοινή αγροτική πολιτική, -ο Πρόεδρός µας προχθές έβαλε
αύξηση των πόρων της κοινής αγροτικής πολιτικής για πρώτη
φορά και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό. Θέλουµε να λύσουµε και
το µεγάλο πρόβληµα της µείωσης του κόστους του πετρελαίου.

Προσπάθησα όσο πιο σύντοµα να πω αυτά που κάναµε για
τους Έλληνες αγρότες και λέµε: «Ιδού η Ρόδος ιδού και το πή-
δηµα». Να καταλάβουν οι αγρότες ποιος είναι µε ποιον, ποιος
είναι µε τι. Είµαστε το πράσινο κόµµα και οι αγρότες θα στηρί-
ξουν αυτή την Κυβέρνησή και τον σύντροφο Τσίπρα. 

Περιµένω να µου πείτε ποια είναι τα δικά σας φορολογικά κί-
νητρα για τους αγρότες από αυτό εδώ το Βήµα.

Ευχαριστώ. Γεια χαρά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Ιλίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κικίλιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, όσοι ακραία και διχαστικά στοχοποιούν την

ελευθερία του λόγου, τρέφουν τη βία. Εγώ σήµερα χαίροµαι που
όλοι οι συνάδελφοι καταδίκασαν χωρίς αστερίσκους την τροµο-
κρατική επίθεση στον «ΣΚΑΪ». Είµαστε όντως σήµερα όλοι
«ΣΚΑΪ»! Θέλω να δώσουµε, όµως, πολύ µεγάλη προσοχή στην
ακραία ρητορική, από όπου και αν προέρχεται, γιατί οδηγεί σε
εξελίξεις στις οποίες είµαι σίγουρος ότι κανένας µας δεν θα
ήθελε να δει να συµβαίνουν στη χώρα.

Θα αναφερθώ τώρα στον προϋπολογισµό. Κυρίες και κύριοι,
για να εξηγήσουµε απλά στον ελληνικό λαό περί τίνος πρόκειται
νοµίζω ότι πρέπει να σταθούµε στα βασικά. Φέρνετε έναν προ-
ϋπολογισµό που έχει είκοσι εννέα νέους φόρους, που µαζί µε τις
περικοπές των συντάξεων ουσιαστικά οδηγούν σε µέτρα που
φτάνουν τα 10 δισεκατοµµύρια. Με τους πιο αισιόδοξους υπο-
λογισµούς, τα εφάπαξ τα οποία δώσατε ή οι παροχές τις οποίες

έχετε προαναγγείλει από το 2019 και µετά δεν φτάνουν ούτε στο
1/10 αυτού. 

Άρα αυτοί, οι οποίοι υπολογίζουν απλά στη γειτονιά µου, στα
Πετράλωνα, ότι τους παίρνετε δέκα για να δώσετε ένα προεκλο-
γικά και µε αγωνία του εκλογικού αποτελέσµατος και της πολιτι-
κής σας επιβίωσης, έχουν δίκιο. 

Θα αναφερθώ τώρα στα θέµατα του Υπουργείου Εθνικής Αµύ-
νης. Κοιτάξτε. Υπάρχουν πολύ χαρακτηριστικά παραδείγµατα
στον προϋπολογισµό, που καταδεικνύουν γιατί δεν είναι πραγ-
µατικός, γιατί είναι µη ρεαλιστικός, γιατί υποκρύπτει στοιχεία και
γιατί για έναν λόγο παραπάνω δηµιουργεί πολύ σοβαρά προβλή-
µατα και ενεχυριάζει το µέλλον.

Ξεκινάω από την κρατική αµυντική βιοµηχανία. Ακούστε τι κά-
νετε στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης. Παραπλανητικά και σκαν-
δαλωδώς δηλώνετε για παράδειγµα ότι τα Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα θα παρουσιάσουν θετικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα
32 εκατοµµύρια ευρώ και η Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία 10
εκατοµµύρια ευρώ. Προσέξτε. Εδώ δεν µπορούν να πάρουν φο-
ρολογική ασφαλιστική ενηµερότητα και φέρνετε µε το κατεπεί-
γον µέσα στη χρονιά νοµοθετικές παρεµβάσεις για να εξασφαλί-
σουν οι αµυντικές µας βιοµηχανίες την κατ’ εξαίρεση αποδοχή
µας στο να πάρουν φορολογική ασφαλιστική ενηµερότητα για
να µην κλείσουν.

Έχουν τεράστια χρέη. Από το 2014 και µετά που από την κυ-
βέρνηση Σαµαρά οργανώθηκε, παρουσιάστηκε στους εταίρους
µας και εγκρίθηκε ένα πρόγραµµα διάσωσης των αµυντικών βιο-
µηχανιών, το εγκαταλείψατε τέσσερα χρόνια. Ο Υπουργός Οικο-
νοµικών, στον οποίο ανήκει η αρµοδιότητα, δεν προλαβαίνει, δεν
θέλει, δεν µπορεί και έρχεστε και παρουσιάζετε στον προϋπολο-
γισµό θετικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα καµµιά 50 εκατοµµύρια.
Ποιόν κοροϊδεύετε; Μα, ποιον κοροϊδεύετε; 

Να πάω στα µισθολογικά και να θυµίσω τι λέγατε στους ενστό-
λους, τι λέγατε στους άντρες και στις γυναίκες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων για τα αναδροµικά τους στους εν ενεργεία και στους
αποστράτους; Να θυµίσω πώς ουσιαστικά µετατρέψατε την υλο-
ποίηση του Σ.τ.Ε. σε κοινωνικό επίδοµα, πώς υφαρπάξατε δύο
χρόνια από τους αποστράτους, τα οποία δεν τους δίνετε και
στους εν ενεργεία επίσης; 

Να θυµίσω ότι δεν αναπροσαρµόσατε τους µισθούς µετά την
απόφαση του Σ.τ.Ε. από τον Αύγουστο του 2012 και τις συντά-
ξεις στα επίπεδα, τα οποία έπρεπε να έχουν αναπροσαρµοστεί. 

Όταν ο Χρήστος Σταϊκούρας µε απόφαση του πρώην Υπουρ-
γού έδωσε το 50% των αναδροµικών στους άντρες και τις γυναί-
κες των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας ανα-
προσαρµόστηκε και το µισθολογικό αποτέλεσµα, άρα το έβλε-
παν οι άνθρωποι στους µισθούς τους κάθε µήνα. Αυτό δεν πρό-
κειται να συµβεί τώρα.

Κυρίες και κύριοι, υπάρχει και ένα άλλο θέµα του Υπουργείου
Εθνικής Αµύνης καίριο και πάρα πολύ σηµαντικό. Φτιάχνετε έναν
προϋπολογισµό, στον οποίο επαίρεστε ότι: «Εµείς βγήκαµε από
τα µνηµόνια και άρα έχουµε ελεύθερο δηµοσιονοµικό χώρο να
κινηθούµε και προϋπολογίζετε 530 εκατοµµύρια ευρώ για τις
εξοπλιστικές δαπάνες».

Σας ρωτάµε: Επαρκούν αυτά τα ποσά για την πληρωµή των
αναληφθέντων συµβατικών υποχρεώσεων; Αφήνουν ταµειακό
χώρο για πιθανές ανάγκες προµήθειας νέων ή συντήρηση υφι-
στάµενων οπλικών συστηµάτων; Διασφαλίζουν την απαραίτητη
διαθεσιµότητα και επιχειρησιακή ετοιµότητα των οπλικών συστη-
µάτων των Ενόπλων µας Δυνάµεων; Φοβάµαι πως όχι. 

Είναι εµφανές ακόµα και στον πιο καλόπιστο παρατηρητή, που
θα ήθελε εποικοδοµητικά να µιλήσει για έναν προϋπολογισµό,
ότι εδώ έγινε δουλειά στο άρπα-κόλλα, να βάλουµε τα νούµερα
σε µια κόλλα χαρτί να ταιριάζουν µε µια δηµοσιονοµική δήθεν
ισορροπία προϋπολογισµού-απολογισµού, χωρίς να δίνουµε τα
στοιχεία στη δηµοσιότητα για να παρουσιάσουµε ένα θεωρητικό
αποτέλεσµα.

Μα, αυτό δεν το βλέπει ο ελληνικός λαός. Βλέπει την τσέπη
του, βλέπει την άγρια φορολόγηση της µεσαίας τάξης, των λαϊ-
κών στρωµάτων, βλέπει τη στοχοποίηση από τον κ. Τσίπρα και
τον κ. Τσακαλώτο ταξικά της µεσαίας τάξης και της πλειοψηφίας
της ελληνικής κοινωνίας µέσω της υπερφορολόγησης προκειµέ-
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νου να προσλαµβάνετε υµετέρους δεξιά και αριστερά στα
υπουργικά σας γραφεία, στο Μαξίµου, στις ΔΕΚΟ κ.λπ.. 

Προφανώς αυτό δεν αποτελεί ούτε πολιτική ελπίδας ούτε πα-
ρακαταθήκη για το µέλλον και άρα µεταφράζεται σε έναν προ-
ϋπολογισµό φτιαγµένο στα µέτρα σας. Τα µέτρα σας είναι πολύ
κάτω από αυτό το οποίο εµείς ελπίζουµε, οραµατιζόµαστε και θα
δώσουµε στη χώρα. 

Προφανώς και θα καταψηφίσουµε αυτόν τον προϋπολογισµό.
Και λυπούµαστε που δεν έχετε το πολιτικό θάρρος να έρθετε
εδώ πέρα µε προοδευτικές, ρηξικέλευθες προτάσεις, όπως θε-
ωρείτε ότι τέτοιοι πολιτικοί είστε που να δίνουν ανάσα και ελπίδα
στον µέσο Έλληνα

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Καββαδία από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς να δηλώσω την αυτονόητη καθολική και απερίφρα-
στη καταδίκη µας για την επίθεση στον «ΣΚΑΪ». Η δηµοκρατία
ούτε απειλείται ούτε εκβιάζεται. Ο αγώνας, ωστόσο, για τη θω-
ράκιση, ενδυνάµωση και εµβάθυνσή της οφείλει να είναι διαρκής.
Και φωνές µισαλλόδοξες, από όπου και αν ακούγονται, πρέπει
να αποµονώνονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είθισται σε µια συζήτηση για τον
προϋπολογισµό οι αριθµοί να έχουν την «τιµητική» τους. Και τις
προηγούµενες µέρες ακούστηκαν πολλοί αριθµοί. Μια τέτοια συ-
ζήτηση, όµως, δεν µπορεί και δεν πρέπει να είναι µόνο οικονο-
µική. Στην ουσία της είναι µια συζήτηση που αφορά την καθη-
µερινότητα της ελληνικής κοινωνίας, είναι µια συζήτηση απολο-
γισµού µιας εξαιρετικά δύσκολης περιόδου, από την οποία βγαί-
νουµε ύστερα από πολύ σκληρές θυσίες του λαού µας. Είναι,
τέλος, µια συζήτηση που αναφέρεται στα οδόσηµα, στους σταθ-
µούς της αυριανής πορείας, µια πορεία που ξέρουµε πως δεν
είναι στρωµένη µε ροδοπέταλα, αλλά που επιδιώκουµε -ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ- να συνεχίσει να είναι µεροληπτική, ταξικά µεροληπτική
υπέρ των πολλών και όχι υπέρ της ελίτ. Υπέρ του κόσµου της ερ-
γασίας και όχι υπέρ του κοινωνικού παρασιτισµού της παρέας
και των «ηµετέρων».

Ο προϋπολογισµός του 2019, όπως ανέφεραν µε συγκεκρι-
µένα στοιχεία µια σειρά Υπουργών, προσπαθεί να ελαττώσει τις
ανισότητες -δεν τις εξαφανίζει αλλά τις αµβλύνει. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός που έρχεται να επιτεθεί στη φτώχεια και στην ανερ-
γία και το κάνει πολύ συνειδητά συµπεριλαµβάνοντας µια σειρά
από θετικά µέτρα που η Αντιπολίτευση τα βαφτίζει λαϊκίστικες
παροχές χωρίς να µας εξηγεί γιατί εκείνη τα ψηφίζει ένα προς
ένα.

Η µείωση του ΕΝΦΙΑ και των ασφαλιστικών εισφορών ελεύθε-
ρων επαγγελµατικών, αυτοαπασχολούµενων και αγροτών, η µεί-
ωση του φόρου επιχειρήσεων, η επιδότηση ασφαλιστικών
εισφορών για νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών, η επαναφορά
των συλλογικών συµβάσεων και η µη περικοπή των συντάξεων,
όλα αυτά -και πολλά ακόµη- δεν είναι κατά τον κ. Μητσοτάκη
µέτρα που χρωστάγαµε στους πολίτες αυτής της χώρας, αλλά
προεκλογικός λαϊκισµός.

Βεβαίως, δικαίως διαµαρτύρεται η Νέα δηµοκρατία. Εάν περ-
νούσε από το χέρι της, άλλα συµφέροντα θα υπηρετούσε και
άλλες προτεραιότητες θα είχε αυτός ο προϋπολογισµός. Και
αυτό γιατί το χάσµα που χωρίζει τα αξιακά προτάγµατα της Αρι-
στεράς από αυτά των θιασωτών του νεοφιλελευθερισµού είναι
τεράστιο. 

Το γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ακροδεξιές, αν-
τιδηµοκρατικές, ρατσιστικές, µισαλλόδοξες, σεξιστικές φωνές
έχουν φουντώσει σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, δεν είναι καθό-
λου άσχετο µε τις πολιτικές οικονοµικής λιτότητας που επέβαλαν
και την περιφρόνηση προς τη δηµοκρατία που επέδειξαν οι νεο-
φιλελεύθερες κυβερνήσεις όλη την προηγούµενη περίοδο.

Απέναντι σε αυτή τη άνοδο των φασιστικών φαινοµένων, µια
οικονοµική πολιτική υπέρ των πολιτών και όχι υπέρ των µεγάλων
οικονοµικών συµφερόντων δεν αποτελεί µόνο ένα δίκαιο πρό-
ταγµα, αλλά είναι και η µόνη αποτελεσµατική υπεράσπιση του

δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 
Ο λαός πρέπει να νιώθει ότι η κυβέρνηση που ψηφίζει λειτουρ-

γεί υπέρ του, υπερασπίζεται τα δικαιώµατά του, έχει σχέδιο κοι-
νωνικής ανασυγκρότησης, η οποία θα αποφέρει κέρδη που θα
µοιραστούν σε όλους. Μόνο τότε ο πολίτης εµπιστεύεται και υπε-
ρασπίζεται τη δηµοκρατία και δεν αφήνει εύκολα το µίσος να τον
δηλητηριάσει. Μόνο έτσι θωρακιζόµαστε απέναντι σε εγκλήµατα,
όπως οι δολοφονίες του Ζακ, του Πετρίτ, της Ελένης, που απο-
τέλεσαν τραγική κορύφωση υπόγειων διεργασιών, οι οποίες τρο-
φοδότησαν και τροφοδοτούν τον κοινωνικό κανιβαλισµό, το
µίσος και την αδιαφορία για τα δικαιώµατα του άλλου και πρώτα-
πρώτα για το δικαίωµα στην ίδια τη ζωή.

Όλα αυτά, καθόλου τυχαία, βρίσκουν γόνιµο έδαφος εκεί ακρι-
βώς που η δηµοκρατία υπονοµεύεται και στοχοποιείται. Γιατί δεν
είναι τυχαίο πως ακριβώς αυτοί που επιτίθενται στο δηµοκρατικό
πολίτευµα είναι οι ίδιοι που πρωταγωνιστούν στη ρητορική µί-
σους απέναντι στις γυναίκες, στους µετανάστες, στα µέλη της
LGBTQI κοινότητας. Ούτε, βεβαίως, είναι τυχαίο πως ίδια συγκε-
κριµένα κέντρα εξουσίας υποθάλπουν τον ρατσιστικό και τον αν-
τιδηµοκρατικό λόγο, αλλά και ορκίζονται στη δηµοσιονοµική
λιτότητα.

Αυτά, βεβαίως, είναι ψιλά γράµµατα για τη Νέα Δηµοκρατία,
η οποία µε τον πλέον επίσηµο τρόπο -διά στόµατος του ίδιου του
Προέδρου της, συνοδοιπόρου θυµίζω των Βέµπερ, Όρµπαν και
Σαλβίνι- τυφλωµένη από την ακόρεστη δίψα για εξουσία, φτάνει
το σηµείο, διολισθαίνοντας όλο και περισσότερο προς την ακρο-
δεξιά και αποδεικνύοντας µέρα µε τη µέρα ποιος κάνει κουµάντο
στις τάξεις της, να κυνηγάει και αυτό το ίδιο το φρόνηµα και
αυτές τις ίδιες τις ιδέες. 

Γιατί τι άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµατοδοτεί η
προτροπή του Κυριάκου Μητσοτάκη από το βήµα του συνεδρίου
της Νέας Δηµοκρατίας; Είπε: «Θέλω να τελειώνουµε µε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όχι µόνο γι’ αυτά που κάνει αλλά και γι’ αυτά που πιστεύει».
Πανοµοιότυπη µε την προ καιρού δήλωση του Μάκη Βορίδη: «ο
Κυριάκος Μητσοτάκης» είχε πει: «πρέπει να κάνει παρεµβάσεις
στο κράτος και στους θεσµούς για να µην ξαναέρθει η Αριστερά
στην εξουσία, γιατί οι ιδέες της είναι ελαττωµατικές». Για να µη
σχολιάσω, βεβαίως, τη βγαλµένη από την εποχή του Εµφυλίου
οµιλία του Αντώνη Σαµαρά στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας.

Αλήθεια, τι ακριβώς εννοείτε, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης; Πώς ακριβώς θα τελειώνετε µε µας; Μήπως
αναβιώνοντας «ένδοξες» πρακτικές του παρελθόντος σας; Ε, λοι-
πόν σας έχουµε νέα. Με την Αριστερά δεν θα τελειώσετε έτσι εύ-
κολα. Πίσω δεν πρόκειται να γυρίσουµε! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον προϋπολογισµό του 2019
συνεχίζουµε έναν αγώνα που δεν έχουµε κανένα απολύτως δι-
καίωµα να εγκαταλείψουµε. Τον αγώνα για περισσότερη κοινω-
νική ισότητα, περισσότερη κοινωνική συνοχή, περισσότερη αλλη-
λεγγύη, περισσότερο σεβασµό στα ανθρώπινα πολιτικά και κοι-
νωνικά δικαιώµατα, εν τέλει, τον αγώνα για περισσότερη Δηµο-
κρατία. Και είναι βαθιά η πεποίθησή µας ότι σε αυτόν τον αγώνα
η πλειοψηφία του ελληνικού λαού στέκεται δίπλα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στο σηµερινό τροµοκρατικό

χτύπηµα στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ». Είναι µία επίθεση κατά
της πολυφωνίας, του δικαιώµατος στην ενηµέρωση και της ίδιας
της δηµοκρατίας. Είναι γελασµένοι όσοι πιστεύουν πως η ανε-
ξάρτητη δηµοσιογραφία και το δικαίωµα στη γνώµη µπορούν να
περιοριστούν από τέτοιου είδους επιθέσεις. Αυτή τη στιγµή στη-
ρίζουµε όλοι τον «ΣΚΑΪ».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες εβδοµάδες, λίγο
µετά την ανακοίνωση του περίφηµου κοινωνικού µερίσµατος
αλλά και την κατάθεση του προϋπολογισµού, η Κυβέρνηση δια-
κινεί µία εικόνα µιας πρωτοφανούς ευφορίας, περίπου απορών-
τας γιατί η κοινωνία δεν συµµετέχει σε αυτή. Η χώρα βγήκε από
τα µνηµόνια, η Κυβέρνηση πέτυχε πλεόνασµα µεγαλύτερο από
τους στόχους και µοιράζει για δεύτερη φορά κοινωνικό µέρισµα.
Τι άλλο, επιτέλους, πρέπει να κάνει για να της αναγνωριστεί η
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µεγάλη της επιτυχία; 
Μα, αναρωτιέται κάποιος: Εάν τα πράγµατα είναι τόσο καλά

όσο τα λέει, γιατί οι πολίτες τής γυρνάνε την πλάτη; 
Γιατί η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

πολύ διαφορετική. Η ευφορία επικρατεί µόνο στα δωµάτια του
Μαξίµου. Στα υπόλοιπα δωµάτια των σπιτιών της χώρας υπάρ-
χουν άνεργοι, µισθοί της πείνας, δυσβάσταχτοι φόροι, παιδιά
που µεταναστεύουν, θέρµανση µία ώρα την ηµέρα και πρόσωπα
σκυθρωπά.

Η Κυβέρνηση, καθισµένη στο γραφείο της, δεν έχει πλέον καµ-
µία οπτική επαφή µε τα προβλήµατα. Ενδιαφέρεται για τους
αριθµούς και όχι για τους ανθρώπους. Κι έτσι έχασε την εµπι-
στοσύνη της κοινωνίας και µαζί κάθε επαφή µε την πραγµατικό-
τητα. 

Η Κυβέρνηση κατέθεσε έναν προϋπολογισµό που δεν θα κλη-
θεί να εφαρµόσει, απογυµνωµένο από κάθε πολιτική ανάπτυξης,
απλά διαχειριστικό. Για µία ακόµη φορά, µε έντονα τα στοιχεία
της φοροεπιδροµής, η χρυσόσκονη των παροχών δεν µπορεί να
πείσει κανέναν πως η χώρα βγήκε στο ξέφωτο. Η κανονικότητα
στη χώρα δεν έχει ακόµη επιστρέψει, όσο κι αν προσπαθεί η Κυ-
βέρνηση να πανηγυρίσει για το αντίθετο.

Η δήθεν µείωση του φόρου των επιχειρήσεων κατά 1% απευ-
θύνεται, ως πολιτική στήριξης επιχειρηµατικότητας, σε αφελείς.
Καµµία κουβέντα για την προκαταβολή φόρου 100%, για τα οφει-
λόµενα από το δηµόσιο που δεν επιστρέφονται προκειµένου να
δηµιουργηθεί το υπερπλεόνασµα και για τα βεβαιωµένα χρέη χι-
λιάδων επιχειρήσεων σε εφορία και ταµεία, που έχουν εκτοξευτεί
κατά 60% σε σχέση µε το 2014. 

Η µη περικοπή των συντάξεων είναι το άλλο µεγάλο επικοινω-
νιακό κόλπο της Κυβέρνησης. Υποτιµώντας τους συνταξιούχους,
παρουσιάζει ως επιτυχία κάτι που δεν θα έπρεπε εξαρχής να έχει
συµβεί. Την ίδια ώρα, κρύβει πως το πάρε-δώσε µε τους θεσµούς
για να αναιρέσει την υπογραφή της σε αυτή την περικοπή στοί-
χισε ως αντάλλαγµα, περίπου, 800 εκατοµµύρια σε κοινωνικές
παροχές, δηλαδή µείωση του κοινωνικού κράτους. Αυτό σηµαίνει
µικρότερη κοινωνική φροντίδα για τους πολίτες, λιγότερα φάρ-
µακα, χειρότερα νοσοκοµεία, καθόλου επιδόµατα.

Και για να τελειώνουµε επιτέλους µε τα ψέµατα, η περικοπή
των συντάξεων ήταν αχρείαστη, δεν περιλαµβανόταν στο τρίτο
πρόγραµµα και ψηφίστηκε µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες. Σηµειώστε, σε περίπτωση που χάσατε τον
λογαριασµό, πως η σηµερινή Κυβέρνηση έχει προβεί σε είκοσι
µία περικοπές συντάξεων, καταργώντας, µεταξύ άλλων, το
ΕΚΑΣ, αυξάνοντας τις εισφορές υγείας και µειώνοντας κατά 35%
τις κύριες και κατά 45% τις επικουρικές συντάξεις όλων των νέων
συνταξιούχων. Αυτά για να ξέρουµε ποιος έκανε τι. 

Το άλλο µεγάλο κόλπο της Κυβέρνησης είναι αυτό των δήθεν
προσλήψεων. Πρόκειται για πολιτικό κόλπο παλιάς κοπής, που η
Κυβέρνηση νοµίζει πως θα της χαρίσει την παραµονή στην εξου-
σία. Με την εκδίωξη δέκα χιλιάδων ιερέων επιχειρεί να λύσει το
πολιτικό της πρόβληµα και πουλά ξαναζεσταµένη ελπίδα, µήπως
και κάποιοι τσιµπήσουν. Τυχοδιωκτισµός και ανευθυνότητα σε
όλο τους το µεγαλείο! Εδώ µάλλον ταιριάζει και η λαϊκή φράση
ότι αυτή η Κυβέρνηση «δεν έχει ούτε ιερό ούτε όσιο»!

Βεβαίως, είναι περιττό να αναφερθώ πως προκειµένου να µη
χάσει ο προϋπολογισµός τη λάµψη του, η Κυβέρνηση ξέχασε να
αναγράψει την επιστροφή αναδροµικών περίπου 4,5 δισ. Και, βε-
βαίως, τα πιθανά ισοδύναµα, την αµφισβήτηση σχεδόν όλων των
στόχων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το υψηλότερο κόστος δα-
νεισµού από τις αγορές και κάθε ποσό στο σκέλος των δαπανών
που θα της χαλούσε τη γιορτή. Με άλλα λόγια είναι ένας προ-
ϋπολογισµός για εκλογές και χωρίς σοβαρότητα.

Η αλήθεια, κυρίες και κύριοι οι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρη
ακόµα και σε αυτόν που θέλει να διαβάσει καλόπιστα τον προ-
ϋπολογισµό. Η Ελλάδα συνεχίζει να είναι στα µνηµόνια, οι βαριές
πολιτικές λιτότητας παραµένουν, η καταστροφική δέσµευση για
αχρείαστα πλεονάσµατα θα µείνει για πολλά χρόνια, η δηµόσια
περιουσία είναι δεσµευµένη για έναν αιώνα, η χώρα µας θα επο-
πτεύεται αυστηρά άγνωστο µέχρι πότε και θα δανείζεται ακριβό-
τερα από όλους, τα νοικοκυριά θα συνεχίσουν να υπερφορολο-
γούνται, οι κατασχέσεις θα συνεχίζονται, η πραγµατική ανεργία

θα είναι η ίδια.
Κανείς δεν µπορεί να περιµένει κάτι από µία Κυβέρνηση που

επέβαλε είκοσι εννέα νέους φόρους, ανεβάζοντας το συνολικό
λογαριασµό των µέτρων λιτότητας µέχρι σήµερα στα 9,5 δισ.
ευρώ. Αυτή είναι η αλήθεια, όπως κι αν την γράψει η Κυβέρνηση
στον προϋπολογισµό. Αυτή είναι και η εξήγηση, κύριοι συνάδελ-
φοι, που πανηγυρίζετε µόνο εσείς και κανείς άλλος. 

Το µόνο ευχάριστο γι’ αυτόν τον προϋπολογισµό είναι πως εί-
ναι ο τελευταίος αυτής της Κυβέρνησης. Κλείνει τον κύκλο που
κόστισε πανάκριβα στη χώρα και στην κοινωνία. Αποµένουν λίγοι
µήνες µέχρι οι πολίτες να ανοίξουν έναν νέο κύκλο ευθύνης, ρε-
αλισµού σοβαρότητας και αποτελεσµατικότητας µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, που θα δώσει εισόδηµα κι όχι φιλοδωρήµατα κάθε
Χριστούγεννα. Ο προϋπολογισµός του 2019 είναι η τελευταία
πράξη µιας κακής Κυβέρνησης που όσο περισσότερο κυβερνά
τόσο µεγαλύτερη ζηµιά προκαλεί στον τόπο. 

Εµείς, κύριοι συνάδελφοι, αποδεχόµαστε την ευθύνη να επι-
λύσουµε όσα κρύβετε κάτω από το χαλί του σηµερινού προϋπο-
λογισµού. Άλλωστε, πάντα στα δύσκολα την πολιτική λύση οι
πολίτες την αναζητούσαν από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε για
τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός συνοδός από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γε-
ώργιος Σταθάκης για δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο πρώτος µεταµνη-
µονιακός προϋπολογισµός κατατίθεται τη στιγµή που η Αντιπο-
λίτευση, σε αδρές γραµµές, επαναφέρει την ιδέα ενός τέταρτου
µνηµονίου που είναι µπροστά µας. 

Θυµίζω τα τρία τους επιχειρήµατα, που είναι έωλα και τα τρία: 
Ότι έχουµε δεσµεύσεις για την περίοδο µετά το µνηµόνιο, πε-

ρικοπή συντάξεων και αφορολόγητο. Φαντάζοµαι ότι το επιχεί-
ρηµα δεν στέκει πια.

Ότι έχουµε δεσµεύσει ψηλά πλεονάσµατα στη χώρα για πολλά
χρόνια µε αντάλλαγµα περικοπής του ενός τρίτου του δηµόσιου
χρέους και νέα αναθεώρηση το 2032. Είναι πάλι πολύ αδύναµο
το επιχείρηµα.

Και φυσικά τελευταία οπτική, ότι, τέλος πάντων, δεν έχουµε
επιστρέψει σε πλήρη κανονικότητα εξαιτίας της πρόσβασης στις
αγορές. Επαναλαµβάνω ότι η Κυβέρνηση έχει διασφαλίσει µε-
γάλη ασφάλεια στη χώρα µε τα 25 δισεκατοµµύρια που της δίνει
το δικαίωµα να πηγαίνει στις αγορές όποτε αυτή θέλει. Επίσης,
αδύναµο επιχείρηµα.

Συνεπώς, έχοντας ξεχάσει το τέταρτο µνηµόνιο, ας πάµε στα
συγκεκριµένα τα οποία τίθενται στον προϋπολογισµό και τα
οποία, όµως, εκ των πραγµάτων διαµορφώνουν δύο πολύ διαφο-
ρετικές στρατηγικές για την επόµενη ηµέρα από τον ΣΥΡΙΖΑ και
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Το τι θα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ την επόµενη ηµέρα αποτυπώνεται και
στον προϋπολογισµό. Αποτελεί, όµως, αναπόσπαστο κόµµατι
της αναπτυξιακής στρατηγικής η οποία αποτελεί τον οδηγό, έναν
καθαρό δρόµο, για το πώς αντιλαµβανόµαστε την ανάπτυξη µε
κοινωνική δικαιοσύνη την επόµενη ηµέρα.

Να θυµίσω τρία πράγµατα από την αναπτυξιακή στρατηγική.
Το πρώτο είναι ότι έχουµε µία σαφήνεια στο πού και πώς θέ-
λουµε να κινηθεί η βιώσιµη οικονοµία της επόµενης ηµέρας.
Υπενθυµίζω ότι θα είναι η Ελλάδα ένας χώρος µε υψηλή δυνα-
τότητα επενδύσεων σε ενέργεια και logistics, λόγω του ρόλου
που παίζει στην ευρύτερη περιοχή, Βαλκάνια, Νοτιοανατολική
Ευρώπη κ.λπ..

Δεύτερον, ότι θα είναι µία οικονοµία η οποία θα ενισχύει πρω-
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τίστως την εξωστρέφειά της, κυρίως την παραγωγική εξωστρέ-
φεια µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τα µεγάλα συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα στον αγροτικό, βιοµηχανικό και κυρίως στον τεχνολογι-
κό τοµέα. 

Και το τρίτο και βασικό, που υπάρχει στην αναπτυξιακή στρα-
τηγική, αφορά τα εργασιακά και τις εργασιακές σχέσεις. Δηλαδή
η ιδέα ότι ο ιδιωτικός τοµέας, στον οποίο έχουµε κληρονοµήσει
όχι λίγα θέµατα, µε τα οποία έχουµε σηµαντικές διαφορές, θα
οδηγηθεί σε κανόνες οι οποίοι θα ακολουθούν τις σωστές και κα-
θιερωµένες εργασιακές σχέσεις. 

Θα επαναφέρουµε τις συλλογικές συµβάσεις, θα αποµει-
ώσουµε το φαινόµενο των εργολαβικών, που έχει γίνει µάστιγα
στην ελληνική οικονοµία, θα διασφαλίσουµε ότι οι συνθήκες ερ-
γασίας τηρούνται στον ιδιωτικό τοµέα. Τέρµα η εποχή µε τα δε-
κάωρα και δωδεκάωρα χωρίς υπερωρίες. Και παραδίδουµε και
ένα βιώσιµο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Και οι µισθοί ακο-
λουθούν τον ρυθµό ανάπτυξης της οικονοµίας, µία κρίσιµη πα-
ράµετρος και ένα σηµαντικό στοιχείο της αναπτυξιακής µας
στρατηγικής. 

Τα λέω όλα αυτά διότι η ιδέα ότι θα ανακάµψει η οικονοµία,
θα αναπτυχθεί και ταυτόχρονα θα έχει ένα ισχυρό κοινωνικό κρά-
τος και σωστές εργασιακές σχέσεις αποτελεί κοµβικό σηµείο της
διαφοροποίησής µας από την επόµενη ηµέρα της Νέας Δηµο-
κρατίας. Και το υπογραµµίζω αυτό. 

Η επόµενη µέρα της Νέας Δηµοκρατίας σηµαίνει ένα µέρος
του κοινωνικού κράτους, του ασφαλιστικού συστήµατος, περνάει
στον ιδιωτικό τοµέα, διατυπωµένο σε όλους τους τόνους. Δεύ-
τερον, διατήρηση ενός εργασιακού µεσαίωνα. Όχι διόρθωση,
αλλά διατήρηση και επιδείνωση ενός εργασιακού µεσαίωνα. Και
τρίτον και βασικό, µία στρατηγική ανάπτυξης η οποία στερείται
-θα επανέλθω σε αυτό το θέµα- ισχυρών προοπτικών για την οι-
κονοµία στην ευρύτερη περιοχή, τη γεωπολιτική διάσταση της
οικονοµικής ανάκαµψης, στην οποία θα επανέλθω λίγο αργό-
τερα.

Αν η αναπτυξιακή στρατηγική µας δείχνει ένα σαφές µήνυµα
για πού θα πάµε, εµπεριέχει και τις µόνες µεταµνηµονιακές δε-
σµεύσεις που είναι η ολοκλήρωση των µεταρρυθµίσεων που δεν
ολοκληρώθηκαν την ηµέρα που βγήκαµε από το µνηµόνιο. 

Υπενθυµίζω ότι είναι ένα πακέτο µεταρρυθµίσεων θετικών,
όπως η ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, η απλοποίηση αδειοδό-
τησης των επιχειρήσεων, οι χωροταξικές µεταρρυθµίσεις και
ούτω καθεξής καθώς και η ολοκλήρωση των αποκρατικοποι-
ήσεων στην ενέργεια. 

Υπενθυµίζω και στον τοµέα αυτόν ότι η δική µας στρατηγική
είναι πολύ διαφορετική από της Νέας Δηµοκρατίας. Για την ακρί-
βεια ακυρώσαµε όλο το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας για
τον ενεργειακό τοµέα όσον αφορά τις ιδιωτικοποιήσεις, που ήταν
πλήρης ιδιωτικοποίηση όλου του ενεργειακού τοµέα µαζί και της
ΔΕΗ, και το αντικαταστήσαµε µε µια στρατηγική σε συµφωνία µε
τους θεσµούς που διατηρούµε το σύνολο των υποδοµών, ηλε-
κτρικά δίκτυα, δίκτυα φυσικού αερίου υπό δηµόσιο έλεγχο, και
προχωράµε σε αποκρατικοποιήσεις στο εµπορικό τµήµα του
ενεργειακού τοµέα.

Αυτό µου επιτρέπει να σταθώ στη δεύτερη ενότητα. Πριν από
λίγο δηµοσιεύσαµε και τον Εθνικό Σχεδιασµό για την Ενέργεια
για το 2030. Η Ελλάδα ευθυγραµµίζεται πλήρως και µε τη Συµ-
φωνία του Παρισιού και µε τον σχεδιασµό που συναποφάσισαν
οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2030. 

Σε απλά λόγια αυτό σηµαίνει ότι το 2030 η χώρα έχει δεσµευ-
τεί να παράγει 32% από το σύνολο της κατανάλωσης από ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειες. Επαναλαµβάνω 32% πρέπει να
παράγει από ΑΠΕ στο σύνολο της κατανάλωσης ενέργειας. Και
πρέπει να εξοικονοµήσουµε 32% ενέργεια σε σχέση περίπου µε
τα σηµερινά δεδοµένα, για την ακρίβεια σε σχέση µε το τι θα γι-
νόταν αν δεν κάναµε απολύτως τίποτα. Είναι ένας πολύ υψηλός
στόχος στην εξοικονόµηση ενέργειας που σηµαίνει ότι 1,5% ετη-
σίως στα σπίτια, στα ξενοδοχεία, στη βιοµηχανία, στις µεταφο-
ρές θα πρέπει να εξοικονοµούµε κάθε χρόνο ενέργεια.

Ο Εθνικός Σχεδιασµός για τον οποίο περιµένουµε ακόµα τις
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, εισάγει και τρεις ακόµα βασικές
καινοτοµίες. Λέει πώς θα πάµε εκεί. Οι ΑΠΕ πλέον θα αποτελούν

τη βασική µορφή ενέργειας. Το 2030 57% της παραγωγής ενέρ-
γειας θα είναι από ΑΠΕ. Θα υποκαθιστούµε τον λιγνίτη όταν κλεί-
νουν τα εργοστάσια ουσιαστικά µόνο µε ΑΠΕ. 

Και ταυτόχρονα εισάγει τρεις βασικές έννοιες. Πρώτον, έχει
διαµορφώσει, όπως είπα, ένα σαφές πλαίσιο, όπως δηµόσιες
υποδοµές, απελευθέρωση των αγορών. Δεύτερον, έχει εισαγάγει
όλους τους κανόνες µε τους οποίους θα δουλεύει η ενεργειακή
αγορά, ένα σύνολο µεταρρυθµίσεων οι οποίες αφορούν το πε-
ρίφηµο target model, τον τρόπο λειτουργίας δηλαδή της αγοράς
ενέργειας. 

Τρίτον, έχει εισαγάγει τις ενεργειακές κοινότητες ως νέο υπο-
κείµενο το οποίο θα επιτρέπει στους πολίτες και στις επιχειρή-
σεις να συγκροτούν ενεργειακές κοινότητες και να παράγουν την
ενέργεια την οποία χρειάζεται. Μια καινοτοµία η οποία βρίσκει
ήδη τεράστια ανταπόκριση ειδικά στον αγροτικό τοµέα. Θα έχει
και άλλη ανταπόκριση φυσικά και στον τουρισµό και αλλού. Και
ταυτόχρονα ο τρίτος στόχος, που έχει θέσει ο ενεργειακός σχε-
διασµός µας, είναι η προστασία απέναντι στο φαινόµενο της
ενεργειακής φτώχειας. Με αυτό το τρίπτυχο λοιπόν, προχωράµε.

Και κλείνω την οµιλία µου επικεντρώνοντας σε µία τρίτη θεµα-
τική. Αν η αναπτυξιακή στρατηγική της χώρας δείχνει προς ένα
µεγάλο άνοιγµα της οικονοµίας µας και αξιοποίηση της ισχυρής
µας θέσης στα Βαλκάνια και στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, αν η
αναπτυξιακή µας στρατηγική διατηρεί το κοινωνικό πρόσηµο, η
Νέα δηµοκρατία κινείται όλο και περισσότερο σε µία εσωστρέ-
φεια και µία αποστροφή από τον στρατηγικό ρόλο της χώρας
που έχει στον ευρύτερο χώρο.

Είναι διπλό το θέµα. Και ο τρόπος µε τον οποίο χειρίζεται η
Νέα Δηµοκρατία το θέµα των Σκοπίων και τα θέµατα µε τα οποία
αντιµετωπίζει την πολυδιάστατη στρατηγική µας σε γεωπολιτικά
και ενεργειακά θέµατα, δείχνει µια Νέα Δηµοκρατία η οποία έχει
ορατά τα κρούσµατα µιας επιστροφής σε ένα παρελθόν το οποίο
πλήρωσε πολύ η χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αστέριος Καστόρης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

αυτονόητη και απερίφραστη η καταδίκη της τροµοκρατικής επί-
θεσης σήµερα το πρωί στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ» και νο-
µίζω πως όλοι συµφωνούµε ότι δεν θα περάσει ο φόβος και το
µίσος.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζητάµε σή-
µερα αποδεικνύει -και ας το παραδεχτούµε- ότι υπάρχει µια συ-
ναλλαγή της Κυβέρνησης, όχι, όµως, µε τους Ευρωπαίους, που
κατά την Αξιωµατική Αντιπολίτευση µας ζήτησαν να δώσουµε το
«Μακεδονικό» για να µας δώσουν την περικοπή των συντάξεων,
αλλά µια συναλλαγή που έκανε η Κυβέρνηση µε τη µεγάλη πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού. Ο ελληνικός λαός την ψήφισε και
την στηρίζει µε αντάλλαγµα να απαλλάξει τη χώρα από τη δια-
φθορά, τη διαπλοκή και τη ρεµούλα, από τις νεοφιλελεύθερες
πολιτικές που έφεραν τη χώρα στον γκρεµό και στη χρεοκοπία,
από τις πολιτικές πρακτικές που στηρίζονταν στην αποδοχή ότι
η φτώχεια και η ανισότητα, το να γίνονται οι φτωχοί φτωχότεροι
και οι πλούσιοι πλουσιότεροι είναι φυσικό φαινόµενο. Αυτή είναι
η µοναδική συναλλαγή της Κυβέρνησης και δεν την έκανε κάτω
από το τραπέζι, την έκανε φόρα παρτίδα σε δύο εκλογικές ανα-
µετρήσεις και υπερηφανεύεται γι’ αυτή τη συναλλαγή και την
κρατά σηµαία ψηλά και οδηγό στην καθηµερινή της πρακτική.

Είναι ξεκάθαρο πως αυτό ενοχλεί όσους πίστευαν ότι είχαν
τους τίτλους κυριότητας της διακυβέρνησης της χώρας και δεν
περίµεναν να χάσουν τις καρέκλες. Όµως, το ενοχλητικότερο, το
εγκληµατικό, θα έλεγα, είναι ότι, όχι µόνο δεν δείχνουν να τους
έχει γίνει το πάθηµα µάθηµα για να αλλάξουν πολιτικές, παρά
ακολουθούν άλλα επικίνδυνα µονοπάτια, επικίνδυνα για τη χώρα
και για τη δηµοκρατία.

Εύχοµαι να συνέλθουν γρήγορα, γιατί αυτά τα παιχνίδια µε την
ακροδεξιά φωτιά µπορούν να µας κάνουν όλους ολοκαύτωµα.
Αυτό κανείς δεν θα το συγχωρέσει. Ειδικά σήµερα που επιτέλους
µετά από οκτώ χρόνια καταφέραµε να ξεσφίξουµε τις θηλιές της
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επιτροπείας και να ανασάνουµε ξανά, που επιτέλους µπορούµε
να ανακτήσουµε ξανά ένα-ένα τα χαµένα, να χαράξουµε µια δικιά
µας πορεία και να αισιοδοξήσουµε ξανά. Αυτό εκφράζει ο προ-
ϋπολογισµός που συζητάµε σήµερα, ο πρώτος µεταµνηµονιακός
προϋπολογισµός.

Δεν είναι απλά νούµερα αυτός ο προϋπολογισµός. Είναι ένας
δρόµος, όχι σίγουρα στρωµένος µε ροδοπέταλα, αλλά ανοιχτός
σε ένα καλύτερο παρόν και σε ένα καλύτερο µέλλον. 

Οφείλω να οµολογήσω ότι γι’ αυτό µε έπεισαν οι προηγούµε-
νοι οµιλητές της Αντιπολίτευσης, όπως η κ. Κεφαλίδου και η κ.
Ράπτη, οι οποίοι τι µας είπαν µε δυο λόγια; Μας είπαν ότι είναι
κακός ο προϋπολογισµός, ότι είναι αντιαναπτυξιακός. Γιατί; Γιατί
δίνει λίγα, δίνει αντίδωρα, δίνει ψίχουλα -είπαν- σε πολλούς, ενώ
θα έπρεπε να δίνει πολλά σε λίγους, στους «ηµέτερους», στους
µεγάλους επιχειρηµατίες, γιατί µόνο αυτοί µπορούν να δηµιουρ-
γήσουν θέσεις απασχόλησης, θέσεις εργασίας, σαν αυτές που
δηµιούργησαν τα προηγούµενα χρόνια, οδηγώντας και εκτο-
ξεύοντας την ανεργία στο 30%. 

Ας σοβαρευτούµε, λοιπόν. Ο καθένας επιλέγει µε ποιους θα
πάει και ποιους θα αφήσει. Είναι δικαίωµά του. Όµως, ας υπερα-
σπιστεί τις επιλογές του. Δεν έχει το δικαίωµα να βγαίνει και να
το παίζει πονόψυχος γι’ αυτούς που δεν τους επέλεξε.

Η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν έχει το δικαίωµα να
το παίζει πονόψυχη µε τους ανέργους, µε τους χαµηλόµισθους,
µε τους χαµηλοσυνταξιούχους, τους µικρούς και µεσαίους αγρό-
τες, µε όλους εκείνους που οι πολιτικές της επιλογές κρατούν
στο περιθώριο της κοινωνικής και της οικονοµικής ζωής.

Και επειδή οι συνάδελφοι εδώ, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, αρέσκονται να αραδιάζουν νούµερα, άσχετα εάν αυτά αν-
ταποκρίνονται ή όχι στην πραγµατικότητα, θα ήθελα κι εγώ να
αναφερθώ σε ένα-δυο από αυτά, κυρίως για τους αγρότες, γιατί
προέρχοµαι και από αγροτική περιοχή.

Να σας θυµίσω τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο που πή-
ραµε όταν αναλάβαµε την Κυβέρνηση το 2015, πρόστιµο το
οποίο ήταν για κακοδιοίκηση, για κακοδιαχείριση, για διασπατά-
ληση ευρωπαϊκών πόρων και το νοικοκυρεύσαµε. 

Ο κόσµος ξέρει πολύ καλά ποιοι ήταν οι υπεύθυνοι γι’ αυτό το
νοικοκύρεµα που είχαν κάνει τότε. Αν θέλετε να σας θυµίσω το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020 που µετά από
σκληρή διαπραγµάτευση ξεπερνά τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ και
την τριετία 2015 - 2017 ήταν τέτοιες οι εκροές χρηµάτων, που η
χώρα µας ήταν η δεύτερη σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση των εί-
κοσι οκτώ κρατών, των είκοσι οκτώ χωρών-µελών στην απορρό-
φηση αυτών των προγραµµάτων.

Μπορώ να αναφερθώ σε πολλά ακόµα νούµερα, όµως, πίσω
από αυτά βρίσκονται µια σειρά από νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που αποδεικνύουν µε ποιους είναι η σηµερινή Κυβέρνηση. Να
θυµίσω µερικά µόνο. Τη ρύθµιση των οφειλών των αγροτών που
µπορεί να περιλαµβάνει το 100% κούρεµα, κόψιµο, διαγραφή
όλων των τόκων υπερηµερίας των δανείων, τη διαγραφή κάθε
προστίµου και προσαύξησης προς το δηµόσιο, την αποπληρωµή
σε εκατόν είκοσι δόσεις µε ελάχιστο ποσό των 50 ευρώ το µήνα
και τη διαγραφή ακόµα και του κεφαλαίου έως και 60%.

Να σας θυµίσω την στήριξη των νέων αγροτών έως σαράντα
ετών, που σκοπό έχει να γυρίσουν ξανά στη γη, να καλλιεργή-
σουν για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας δεκαέξι χι-
λιάδες νέοι αγρότες. Είναι τετραπλάσιος αριθµός το δικό µας
πρόγραµµα και µε διπλάσια χρήµατα στον καθέναν από αυτούς. 

Να σας θυµίσω τον νόµο-πλαίσιο για τον συνεργατισµό, όπου
οι αγρότες σήµερα θα µπορούν να είναι αυτοί οι διαχειριστές
στους δικούς τους κόπους και όχι τα καρτέλ. 

Αυτά και άλλα πολλά συγκεκριµένα δείχνουν µε ξεκάθαρο
τρόπο τι εννοούµε εµείς όταν µιλάµε για αγροτιά, για αγροτική
ανάπτυξη. Επίσης, δείχνει τι εννοούν και οι υπόλοιποι όταν µιλάνε
γι’ αυτά τα ζητήµατα, γιατί ξέρει ο κόσµος πού οδήγησαν τη
χώρα και την αγροτική οικονοµία.

Δεν µας τροµάζουν οι κραυγές αυτών που κόπτονται τάχα µου
για την αξιοπρέπεια των πολιτών, που η σηµερινή Κυβέρνηση θε-
ωρεί αυτονόητη υποχρέωση να τους επιστρέψει εκείνα που τους
έχουν κλαπεί τα προηγούµενα χρόνια. 

Θα επιστραφεί και το τελευταίο ευρώ, γιατί εµείς δεν τα κά-

νουµε offshore, δεν τα βάζουµε στις τσέπες, δεν είναι δικοί µας
φίλοι οι Παπασταύροι ούτε οι Παπαγεωργόπουλοι ούτε οι Πα-
παντωνίου. Θα πάρουν στο πλαίσιο των δυνατοτήτων που υπάρ-
χουν και το τελευταίο ευρώ πίσω. 

Το µόνο που φοβόµαστε είναι να µην επιστρέψει πίσω η παλιά
κατάσταση του κουκουλώµατος, της κάλυψης όλων αυτών που
έγιναν. Αυτό µπορεί να το εγγυηθεί µόνο ο ελληνικός λαός, η µε-
γάλη κοινωνική πλειοψηφία των πολιτών αυτής της χώρας που
καταλαβαίνει τη διαφορά όσο και αν κάποιοι κάνουν ό,τι µπορούν
για να καλύψουν µε κραυγές, µε ψέµατα και παραδοξολογίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκρέκας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Παπαδό-
πουλος και ο Υπουργός κ. Γαβρόγλου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι θα πρέπει να κα-

ταδικάσουµε την τροµοκρατική βοµβιστική επίθεση κατά του τη-
λεοπτικού σταθµού «ΣΚΑΪ» και µαζί µε αυτό, βέβαια, θα πρέπει
να καταδικάσουµε και όλες εκείνες τις πολιτικές συµπεριφορές
οι οποίες εκτρέφουν τον διχασµό, την πόλωση, δηλητηριάζουν
την ψυχή της ελληνικής κοινωνίας. 

Επίσης, θα πρέπει να καταδικάσουµε και την ανοχή στα φαι-
νόµενα της παραβατικότητας, της εγκληµατικότητας, του Ρου-
βίκωνα, σε τέτοια φαινόµενα τα οποία όσο τα αφήνεις, αυτά
ξεφεύγουν, οι άνθρωποι που τα προκαλούν αποθρασύνονται και
τελικά φτάνουν σε αυτά τα οποία είδαµε σήµερα το πρωί. 

Εποµένως όλοι µαζί θα πρέπει -από όποια πλευρά του δηµο-
κρατικού φάσµατος και αν βρισκόµαστε- να καταδικάσουµε όλες
αυτές τις ενέργειες οι οποίες υποβιβάζουν τη δηµοκρατία και,
δυστυχώς, υποβιβάζουν και την ίδια µας τη ζωή. 

Άκουσα πολύ προσεκτικά προηγουµένως τον Υπουργό Ενέρ-
γειας και Περιβάλλοντος κ. Σταθάκη να αναφέρει ποιες είναι οι
στρατηγικές της επόµενης ηµέρας για τον ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια να
πούµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κυβερνά αυτή τη χώρα ήδη τέσσερα χρόνια.

Και αυτά τα αποτελέσµατα αυτής της διακυβέρνησης νοµίζω
ότι είναι ορατά πολύ περισσότερο στους Έλληνες πολίτες, οι
οποίοι νιώθουν αυτά τα αποτελέσµατα κάθε µέρα στην τσέπη
τους. 

Άκουσα, λοιπόν, τον κ. Σταθάκη να λέει µε πολλή σιγουριά ότι
βασικός πυλώνας της επόµενης ηµέρας για τον ΣΥΡΙΖΑ, αφού
κυβέρνησε τέσσερα χρόνια και µας έφτασε εδώ, είναι η ανά-
πτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη. Και προσπαθώ να δω τι έχει κάνει
τέσσερα χρόνια τώρα για να πετύχει αυτή την κοινωνική δικαιο-
σύνη. 

Και ερωτώ το εξής απλό: Η αύξηση του ΦΠΑ στα είδη καθη-
µερινής ανάγκης, πιστεύετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
αποδίδει κοινωνική δικαιοσύνη; Υπάρχει πιο άδικος φόρος από
τον ΦΠΑ στα είδη άµεσης ανάγκης της καθηµερινότητας του πο-
λίτη; Όχι βέβαια. Γιατί όταν αυξάνεις τον ΦΠΑ στα µακαρόνια,
τον ίδιο φόρο πληρώνει ο φτωχός, τον ίδιο πληρώνει και ο πλού-
σιος. Όταν αυξάνεις τον φόρο, για παράδειγµα, στα τσιγάρα, τον
ίδιο φόρο πληρώνει ο φτωχός, τον ίδιο φόρο πληρώνει και ο
πλούσιος. Όταν φτιάχνεις, λοιπόν, τον ΦΠΑ στα βασικά είδη ανά-
γκης, αυτά που το ελληνικό νοικοκυριό έχει ανάγκη για να ζήσει,
τότε υπάρχει µεγάλη αδικία, γιατί µε τον ίδιο τρόπο επιβαρύνετε
τον φτωχό, µε τον ίδιο τρόπο επιβαρύνετε και τον πλούσιο. 

Η αύξηση στα καύσιµα για τον νοικοκύρη για να πάει στη δου-
λειά του το πρωί, είναι δίκαιος φόρος, βάζοντας βενζίνη στο αυ-
τοκίνητό του ή πετρέλαιο; Η κατάργηση του επιδόµατος θέρµαν-
σης ήταν δίκαια κοινωνικά φόρος; Πήρατε έναν φόρο, πήρατε
µια επιδότηση από τα 200 και πλέον εκατοµµύρια ευρώ και προ-
καταβολικά που έδινε η Νέα Δηµοκρατία σε εκείνα τα νοικοκυριά
που είχαν ανάγκη να ζεστάνουν το νοικοκυριό µε έναν τρόπο
αξιοπρεπή και τον καταργήσατε, τον φτάσατε σχεδόν κάτω από
50 εκατοµµύρια ευρώ.

Η αύξηση στον φόρο εισοδήµατος στα µικρά εισοδήµατα,
στους χαµηλοσυνταξιούχους και στους χαµηλοµισθωτούς είναι
κοινωνική δικαιοσύνη; Η κατάργηση του ΕΚΑΣ αποτελεί κοινω-
νικά δίκαιο µέτρο; 
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Άκουσα πολλά στελέχη να µιλάνε για ανάπτυξη µε εξωστρέ-
φεια και µάλιστα ότι θα έρθει αυτή η ανάπτυξη µε εξωστρέφεια
µέσα από την αγροτική παραγωγή και τον τουρισµό. Ρωτώ το
εξής: Τι κάνατε για τη βελτίωση της αγροτικής παραγωγής; Αυ-
ξήσατε τον ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια, τον αυξήσατε ακόµη και
στο άχυρο και ήρθατε να τον µειώσετε µετά από επανειληµµένες
οχλήσεις δικές µας, µετά από µεγάλο αγώνα. Είχατε βάλει ΦΠΑ
24% ακόµα και στο άχυρο που τρώνε τα ζώα και χρησιµοποιούν
οι κτηνοτρόφοι. Εκεί είχατε φτάσει! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Να πούµε εσείς, κύριοι συνάδελ-

φοι, που είστε κι από αγροτικό νοµό -δεν θέλω να αναφέρω το
όνοµά σας, γιατί µας βλέπουν οι τηλεθεατές- ότι αυξήσατε τις
εισφορές, ότι αυξήσατε τη φορολογία, ότι αυξήσατε το ενεργει-
ακό κόστος στην αγροτική παραγωγή, καταργώντας την επιδό-
τηση πετρελαίου για να οργώνει ο αγρότης το χωράφι του; 

Και µιλάτε και γελάτε όταν είναι για κλάµατα; Δεν υπάρχει κα-
θόλου τσίπα; Δεν υπάρχει καθόλου ντροπή; Εντάξει, τα κάνετε
αυτά αλλά µην πανηγυρίζετε κιόλας και µη λέτε ότι κάνατε καλό.
Μιλάτε για εξωστρέφεια όταν η µεγαλύτερη και η πιο εµβληµα-
τική επένδυση που θα δηµιουργούσε εκατοντάδες εκατοµµύρια
και θα έφερνε εξαγωγικό τζίρο στη χώρα, οι Σκουριές, αυτή τη
στιγµή πάει για κλείσιµο; 

Και όχι µόνο δεν έρχονται επενδυτές στη χώρα να επενδύ-
σουν, αλλά έρχονται και ζητάνε και αποζηµίωση 700 εκατοµµύρια
ευρώ. Πού ακούστηκε; Εµείς να ζητάµε επενδυτές να έρθουν
εδώ να επενδύσουν και να δηµιουργήσουν δουλειές και η Κυβέρ-
νηση να οδηγεί τους επενδυτές σε έξοδο και µάλιστα αυτοί να
ζητούν αποζηµιώσεις 700 εκατοµµυρίων ευρώ, όπου υπάρχει σο-
βαρός κίνδυνος -φυσικά εµείς θα προσπαθήσουµε να τον απο-
τρέψουµε- να επιβαρύνει τους εκατοµµύρια βαριά φορολογού-
µενους Έλληνες πολίτες. 

Μιλάτε για αναπτυξιακή στρατηγική. Υπάρχει περίπτωση,
κύριε Υπουργέ, να έχουµε ισχυρή ανάπτυξη στη χώρα µε διαλυ-
µένο το ενεργειακό σύστηµα της χώρας; Υπάρχει περίπτωση να
πετύχουµε ισχυρή, µακρόπνοη ανάπτυξη χωρίς ΔΕΗ; Πού βρί-
σκεται η ΔΕΗ σήµερα και για ποιον λόγο πανηγυρίζετε ότι κα-
ταργήσατε ένα σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας και φέρατε δήθεν
ένα ενεργειακό στρατηγικό σχέδιο, το οποίο έχει φέρει πολύ
καλά αποτελέσµατα; Ποια είναι τα αποτελέσµατα; Πολύ απλά,
πραγµατικά. 

Η ΔΕΗ το 2014, αν εξαιρέσουµε τα έκτακτα έσοδα και τις προ-
βλέψεις στις επισφάλειες, είχε κέρδη 4 εκατοµµύρια ευρώ την
ηµέρα. Η ΔΕΗ σήµερα που µιλάµε -και περιµένουµε να δούµε τα
αποτελέσµατα του εννιαµήνου, τα οποία θα πρέπει να δηµοσιευ-
θούν τις επόµενες ηµέρες, λίγες ηµέρες πριν το νέο έτος- µπαίνει
µέσα 1 εκατοµµύριο την ηµέρα. Έχει ζηµιές 1 εκατοµµύριο την
ηµέρα. Η ΔΕΗ είχε 2,5 δισεκατοµµύρια χρηµατιστηριακή αξία το
2014 και έχει κάτω από 300 εκατοµµύρια σήµερα. 

Η ΔΕΗ το 2020 θα µπορεί να λειτουργεί, µε αυτά που έχει
κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση, µόνο ένα εργοστάσιο λιγνιτικό από
τα δεκαπέντε που έχει σήµερα. Το 40% το πουλάει και τα υπό-
λοιπα εργοστάσια του συµπλέγµατος του Αγίου Δηµητρίου, αλλά
και της Καρδιάς θα αναγκαστούν να κλείσουν, επειδή δεν έχουν
προχωρήσει σε περιβαλλοντικές αναβαθµίσεις. Και µόνο ένα ερ-
γοστάσιο, µία καµινάδα µόνο από το συγκρότηµα του Αγίου Δη-
µητρίου θα µπορεί να δουλεύει το 2020. 

Τι έχετε κάνει γι’ αυτό; Γιατί τέσσερα χρόνια πέρασαν και δεν
προχωρήσατε τους διαγωνισµούς για να ολοκληρωθούν οι περι-
βαλλοντικές αναβαθµίσεις και στα υπόλοιπα εργοστάσια της
ΔΕΗ και να µη µείνει η ΔΕΗ το 2020 –δηλαδή σε έναν χρόνο από
σήµερα- από δεκαπέντε εργοστάσια που είχε µε ένα; Και πανη-
γυρίζετε γι’ αυτό, όταν την αναγκάζετε το 2019 όλη την παρα-
γωγή που έχει από λιγνίτη και από υδροηλεκτρικά να την πουλάει
µέσα από τα ΝΟΜΕ, µέσα από τις δηµοπρασίες ενέργειας, κάτω
του πραγµατικού κόστους παραγωγής της; 

Πανηγυρίζετε γιατί δεν δώσατε ούτε ένα ενδοηλεκτρικό και
υποχρεώνετε τη ΔΕΗ, το σύνολο της υδροηλεκτρικής παραγω-
γής, να το πουλάει σε δηµοπρασίες ενέργειας κάτω του συνολι-
κού κόστους παραγωγής της ΔΕΗ, ώστε να πηγαίνουν να το
παίρνουν οι ιδιώτες και να ανταγωνίζονται τη ΔΕΗ. Δηλαδή, να

αγοράζουν οι ιδιώτες, οι εναλλακτικοί πάροχοι, οι εναλλακτικοί
προµηθευτές, ενέργεια από τη ΔΕΗ, κάτω από το κόστος της
ΔΕΗ και να πηγαίνουν στη συνέχεια και να κάνουν τους καλούς
στους πελάτες της ΔΕΗ. Κι εσείς πανηγυρίζετε ότι αυτό είναι
καλό σχέδιο; 

Το µόνο που έχετε πετύχει αυτά τα τέσσερα χρόνια είναι να
εγκαινιάσετε τρία µεγάλα έργα. 

Πρώτον, τον ΤΑΠ, τον οποίον καταψηφίσατε όταν ήσασταν αν-
τιπολίτευση, τον αγωγό φυσικού αερίου που µεταφέρει φυσικό
αέριο από το Αζερµπαϊτζάν µέσα από την Ελλάδα στην Ιταλία και
από εκεί στη Δυτική Ευρώπη, που εσείς είχατε καταψηφίσει και
αντιδρούσατε, τελικά πανηγυρίσατε και πήγε ο ίδιος ο κ. Τσίπρας
και τον εγκαινίασε! 

Δεύτερον, την ολοκλήρωση της ηλεκτρικής διασύνδεσης µε
τις Κυκλάδες. Δεν σας έχουν ενηµερώσει, κύριε Υπουργέ, ότι τα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ ήταν κατά αυτής της ηλεκτρικής διασύνδε-
σης. Ήταν κακή αυτή η διασύνδεση για περιβαλλοντικούς κι άλ-
λους λόγους, λέγανε. Πανηγυρίσατε βέβαια. Πανηγυρικά εγκαι-
νιάσατε µετά από καθυστέρηση της ολοκλήρωσης πάνω από
ενάµιση χρόνο, που κόστισε πάνω από 50 εκατοµµύρια ευρώ
µέσω των ΥΚΟ στους Έλληνες πολίτες.

Τρίτον, εγκαινιάσατε και την ολοκλήρωση της Ρεβυθούσας,
ένα έργο που πάλι είχε ξεκινήσει επί Νέας Δηµοκρατίας και επί
ηµερών σας απλά καθυστέρησε να ολοκληρωθεί πάνω από δύο
χρόνια. 

Άρα δεν πρέπει να πανηγυρίζετε για τίποτα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Αυτά που έχετε κάνει τέσσερα χρόνια είναι πολύ
άσχηµα πράγµατα, το έχει καταλάβει ο κόσµος. Κάποιοι βέβαια
δεν το καταλαβαίνουν αυτό, κύριε Πρόεδρε, και χαµογελάνε.
Παρ’ όλο που προέρχονται από αγροτικούς νοµούς, νοµίζουν ότι
έχουν σώσει τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους επαγγελ-
µατίες, τους βιοτέχνες, τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα
και όλον τον εργαζόµενο κόσµο, είτε αυτός είναι στον δηµόσιο
τοµέα είτε αλλού, καθώς και τους συνταξιούχους. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι πως ό,τι έχετε κάνει θέλει σκλη-
ρή δουλειά την επόµενη µέρα και πολιτικές αποφάσεις µε θάρ-
ρος, για να µπορέσουµε να το ανατρέψουµε. Αυτά ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία θα τα κάνει και εσείς θα πα-
ρακολουθείτε από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω βόρεια και δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, µία οµάδα τεσσάρων ατόµων και τεσσάρων συνο-
δών από την Εταιρεία Προστασίας Σπαστικών και µια οµάδα
εννέα ατόµων και τεσσάρων συνοδών από το Πανελλήνιο Σωµα-
τείο «ΕΡΜΗΣ». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος Αθανάσιος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Επειδή εγκαινιάζουµε µόνο έργα της Νέας Δηµοκρατίας,
θα ήθελα να εξαγγείλω τα οκτώ καινούργια έργα -δεν θα είναι
κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, πάλι εµείς θα τα εγκαινιάσουµε-
γιατί λέτε ότι δεν κάνουµε τίποτα.

Πρόκειται για τη µικρή διασύνδεση της Κρήτης, η οποία δεν
υπήρχε στα χαρτιά. Προκηρύχθηκε ο διαγωνισµός και θα ολο-
κληρωθεί το 2020. Υπάρχει η δεύτερη και η τρίτη διασύνδεση
των Κυκλάδων, οι οποίες δεν υπήρχαν στα χαρτιά και τις προκη-
ρύξαµε. Υπάρχει η IGB, ο βόρειος κάθετος άξονας µε τη Βουλ-
γαρία, το οποίο έργο προκηρύσσεται στους επόµενους µήνες. 

Μπορώ να σας αναφέρω κι άλλα, συνεχίζοντας τον κατάλογο
των έργων του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν δείχνει µια κυβέρνηση που η
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µόνη της δουλειά ήταν να εγκαινιάζει έργα της Νέας Δηµοκρα-
τίας! 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Αθανάσιος Πα-
παδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Με αντικειµενικούς όρους ο

προϋπολογισµός του 2019 είναι µεταβατικός. Είναι ο εναρκτή-
ριος της νέας ιστορικής φάσης, της νέας εποχής για τη χώρα,
για τον λαό, για τα δικαιώµατά του. Είναι ο πρώτος χωρίς προ-
απαιτούµενα υφεσιακά µέτρα, χωρίς µνηµονιακούς καταναγκα-
σµούς, χωρίς τις εκβιαστικές υποδείξεις των golden boys των
δανειστών για το τι εξυπηρετεί τη δική τους θεωρία περί µεταρ-
ρυθµίσεων, περί δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, περί εξυπηρέτησης
του χρέους µιας υπερχρεωµένης ευρωπαϊκής χώρας. Είναι ο
εναρκτήριος της περιόδου που τα προϋπολογιζόµενα έσοδα και
οι δαπάνες καθορίζονται µε βάση τις δικές µας προτεραιότητες,
τις δικές µας ιεραρχήσεις. 

Ασφαλώς, η κατάρτιση του νέου προϋπολογισµού έχει περιο-
ρισµούς, δεσµεύσεις. Έχει αυστηρή επιτήρηση. Όµως και η ση-
µερινή Κυβέρνηση -αλλά και οι µελλοντικές ελληνικές κυβερνή-
σεις- έχουν την ελευθερία επιλογής των µέτρων που υπηρετούν
και τις δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις και τους στόχους τους. 

Οι δικοί µας στόχοι αντανακλώνται στην ποιότητα του προϋπο-
λογισµού. Μετά τη χειραφέτηση της χώρας από την ασφυκτική
µνηµονιακή κηδεµονία θέλουµε µια σταθερή πορεία µετάβασης
προς την Ελλάδα της προοδευτικής αναγέννησης, της ολιστικής
ανασυγκρότησης, της δίκαιης, βιώσιµης, ευφυούς ανάπτυξης µε
τις δικές µας αριστερές ιδέες περί αναγκαίων και προοδευτικών
µεταρρυθµίσεων στην παραγωγική διαδικασία, στη δηµόσια δι-
οίκηση και αυτοδιοίκηση, στο κοινωνικό κράτος, στην ποιότητα
ζωής, στα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις. 

Αυτή τη νέα αντικειµενική πραγµατικότητα τη χρησιµοποιεί
ήδη η Νέα Δηµοκρατία. Εξαγγέλλει είκοσι δύο νέα µέτρα ανα-
κούφισης. Τη χρησιµοποιεί και το ΚΙΝΑΛ, το Ποτάµι και η Ένωση
Κεντρώων και προτείνουν µέτρα, λύσεις, νοµοθετικές ρυθµίσεις
της δικής τους επιλογής που λαµβάνουν ως δεδοµένη τη δυνα-
τότητα υλοποίησής τους στη µεταµνηµονιακή περίοδο. Ή µήπως
δεν είναι έτσι; 

Η Νέα Δηµοκρατία λαµβάνει ως δεδοµένη και την πρόθεση
των κοινοτικών οργάνων να κάνουν συναλλαγές. Ποιος έχει δι-
καίωµα να κάνει συναλλαγές για λογαριασµό της Ενωµένης Ευ-
ρώπης; Ο Ταγιάνι, ο Σεντένο, ο Γιούνκερ, ο Σολτς, ο Ρέγκλινγκ,
ο εκλεκτός σας οµοϊδεάτης κ. Βέµπερ που µίλησε στο συνέδριό
σας; 

Το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα είναι υπέρ της Συµφωνίας των
Πρεσπών. Η κ. Μέρκελ ονοµάζει τη γειτονική χώρα σκέτα «Μα-
κεδονία», χωρίς εσείς να διαµαρτυρηθείτε πουθενά και σε κα-
νένα όργανο. Εξαίρεσε τη Νέα Δηµοκρατία ο Μάνφρεντ Βέµπερ
από τις υποτιθέµενες συναλλαγές για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών; Σας πρότεινε τώρα συναλλαγές, προκειµένου να σας επι-
τρέψει να εξαγγείλετε είκοσι δύο προεκλογικά µέτρα άγνωστης
δηµοσιονοµικής επιβάρυνσης; 

Δώσαµε γραπτώς, έλεγε χθες ο κ. Σταϊκούρας -δεν τον βλέπω
τώρα εδώ- την πρόθεσή µας να µειώσουµε τα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα, για να γίνουν επενδύσεις και να υπάρχει ανάπτυξη. Δεν
σας είπαν «καλώς τα παιδιά»; Δεν σας είπαν ότι και ο κ. Τσακα-
λώτος πρότεινε στους δανειστές κατά τη δεύτερη αξιολόγηση
τη µείωση των πρωτογενών πλεονασµάτων, την αξιοποίησή της
για φορολογικές ελαφρύνσεις και αναπτυξιακούς στόχους και το
απέρριψαν; Θα κάνουν συναλλαγή τώρα µε σας, για να διευκο-
λύνουν την παλινόρθωση στην εξουσία του νεοφιλελεύθερου συ-
στήµατος; Αυτή, όµως, είναι η αβάσταχτη ελαφρότητα της προ-
εκλογικής δηµαγωγίας που φτάνει σε υστερικές κραυγές περί
προδοσίας από την άκρα Δεξιά και πολλούς από εσάς -ευτυχώς
όχι όλους- µέχρι και τον κ. Αλαβάνο που φαντασιώνεται ότι είναι
ο Ιησούς της Αριστεράς!

Κατηγόρησε, προχθές, ο κ. Μητσοτάκης τον Πρωθυπουργό
ότι παραχώρησε γλώσσα και εθνότητα και ότι διχάζει τον ελλη-
νικό λαό. Ποιος παραχώρησε κάτι που δεν το είχαν στην παγκό-

σµια κοινή γνώµη; Ποιος διχάζει; Εµείς που θεωρούµε ότι είναι
πατριωτικό µας καθήκον η προώθηση µιας συµφωνίας που κα-
τεβάζει αγάλµατα, σύµβολα, σηµαίες, διεθνείς αναγνωρίσεις και
που αίρει ιστορικές παραχαράξεις, φαντασιώσεις ή εσείς που
αυτό το πατριωτικό µας καθήκον, την αγάπη προς τη δική µας
πατρίδα, που κερδίζει κύρος στη Μεσόγειο, στην Ευρώπη, στην
παγκόσµια κοινότητα, το θεωρείτε προδοσία; 

Στον προϋπολογισµό του 2019 περιλαµβάνονται σηµαντικές
θετικές παρεµβάσεις άσκησης κοινωνικής πολιτικής, ταξικής µε-
ροληψίας υπέρ των φτωχών, ενίσχυσης των διαθέσιµων εισοδη-
µάτων των νοικοκυριών, απασχόλησης των νέων µε τα προσόντα
που έµειναν ή και έφυγαν από την Ελλάδα. Περιλαµβάνει τα
µέτρα υποστήριξης των κοινωνικών στρωµάτων που υπέστησαν
τα βάρη και αυτό εξηγεί γιατί στη σηµερινή Ελλάδα δεν γίνονται
κινητοποιήσεις από µαζικά κοινωνικά κινήµατα, όπως τα «κίτρινα
γιλέκα» ή το παλαιό «κίνηµα των πλατειών». Δεν χάθηκε ο δυνα-
µισµός των κινηµάτων στην Ελλάδα. Αµβλύνθηκαν τα αίτια. Γνω-
ρίζουν οι πολίτες ότι η Κυβέρνηση είναι µε τους πολλούς, δεν
είναι µε τα «πιράνχας» του δηµόσιου χρήµατος, των φορολογι-
κών παραδείσων. Δεν είναι µε τους ιδιοκτήτες υπεράκτιων εται-
ρειών, µε τη «SIEMENS», µε τη «NOVARTIS», µε τους ισχυρούς
του πλούτου. 

Οι εισηγητές µας έκαναν ανάλυση του κοινωνικού, αντιυφεσια-
κού, επεκτατικού, αναπτυξιακού χαρακτήρα του προϋπολογι-
σµού που επιτρέπει να τεκµηριώνεται µεγέθυνση 2,5% για το
2019 και ανεργία κάτω από 18%. Αυτές είναι µόνο µερικές από
τις επιλογές: Μεγάλη αύξηση των δαπανών πρόνοιας από 780
εκατοµµύρια ευρώ το 2015, στα 3.224.000.000 ευρώ το 2019, µε
πάρα πολλές και σηµαντικές κοινωνικές παρεµβάσεις. Στήριξη
των σηµαντικών µεταρρυθµίσεων στην υγεία, τις οποίες θα ανα-
λύσουν οι Υπουργοί µας. Ελαφρύνσεις στη φαρµακευτική δα-
πάνη για τους ογκολογικούς ασθενείς, για τους χρονίως πάσχο-
ντες. Προγράµµατα απασχόλησης για τοκισµένους νέους. Θα
έχουµε προκήρυξη πέντε χιλιάδων πεντακοσίων θέσεων σ’ αυτό
το χρονικό διάστηµα. 

Θα υπάρξουν διευκολύνσεις στα υπερχρεωµένα νοικοκυριά.
Η Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους κάνει πολύ
σηµαντικό έργο για την υποστήριξη των οφειλετών που δεν είναι
στρατηγικοί κακοπληρωτές. 

Στα αγαπηµένα σας τσιτάτα δεν θα απαντήσω, όπως στο: «Πή-
ρατε δέκα, δίνετε ένα» ή στο ότι: «Το µνηµόνιο ήταν αχρείαστο»
ενώ ξέρετε για ποιον λόγο επιβλήθηκε ή στο ότι θα υπήρχε δυ-
νητικός πλούτος ή στο ότι η περικοπή των συντάξεων ήταν αχρεί-
αστη. Μόνο σε ένα ζήτηµα θεωρώ υποχρέωσή µου να απαντήσω.
Λέτε: «Υποθηκεύσατε τη δηµόσια περιουσία για έναν αιώνα». Η
Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας µε πλειοψηφία
Ελλήνων στο διοικητικό συµβούλιο και Ελληνίδα διευθύνουσα
σύµβουλο, από την ίδρυσή της το 2016 αποτελεί φορέα ενιαίας
διαχείρισης και όχι εκποίησης σηµαντικού µέρους των περιου-
σιακών στοιχείων του ελληνικού δηµοσίου για ενίσχυση της απο-
δοτικότητάς τους, για επενδύσεις µε αναπτυξιακούς στόχους,
για αύξηση της δηµιουργικής απασχόλησης, για συνέργειες µε
τον ιδιωτικό τοµέα, για αξιοποίηση καινοτοµιών, για αύξηση της
αξίας των περιουσιακών στοιχείων και όχι για ξεπουλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαδό-
πουλε, να ολοκληρώνουµε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω λέγοντας ότι θεωρώ
πως η περίοδος που περάσαµε τεκµηριώνει τη δυνατότητα να γί-
νουν όλα αυτά τα µέτρα κοινωνικού χαρακτήρα, τα οποία περιέ-
χει ο προϋπολογισµός. Η σηµερινή Ελλάδα είναι πια µια διαφο-
ρετική χώρα που έχει όλες τις προϋποθέσεις να αναλάβει τις
δικές της τύχες χωρίς στήριξη. Η Ελλάδα πέτυχε τους στόχους
της και απέδειξε ότι είναι δυνατόν να συνδυαστούν οι σοβαρές
δηµοσιονοµικές προσαρµογές µε µέτρα υπέρ της ανάπτυξης και
κατά των κοινωνικών αποκλεισµών. Αυτά ειπώθηκαν από σηµαν-
τικούς Ευρωπαίους εταίρους µας. 

Η Ελλάδα µετατράπηκε σε πρωταγωνιστική φιλειρηνική δύ-
ναµη συνεργατικής ανάπτυξης των Βαλκανίων, σε πυλώνα στα-
θερότητας για όλη την περιοχή, σε κόµβο διαµετακοµιστικό,
ενεργειακό, εµπορικό, τουριστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαδό-
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πουλε, έχετε ξεπεράσει και τα εννέα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό αντανακλάται στον

προϋπολογισµό του 2019 και είναι πολύ αισιόδοξο για τη νέα
αρχή που χάραξε στη χώρα και µας κάνει αισιόδοξους ότι θα
µπορούµε να πάρουµε και µια τρίτη λαϊκή εντολή, προκειµένου
να υπηρετήσουµε µε µια νέα πολιτική αξιόπιστων προγραµµατι-
κών συγκλίσεων την προοδευτική αναγέννηση σ’ αυτή την ιστο-
ρική χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Γαβρόγλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Μου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι η Αντιπολίτευση έχει έναν
λόγο στη συζήτηση του προϋπολογισµού, ο οποίος αγνοεί τους
αριθµούς. Και καταλαβαίνω όλα τα στοιχεία της πολιτικής επιχει-
ρηµατολογίας, αλλά καλό είναι να ξέρουµε και τους αριθµούς,
γιατί τυχαίνει οι αριθµοί να εκφράζουν µια κάποια αντικειµενικό-
τητα. 

Να θυµίσω ότι ανάµεσα στο 2009 και το 2015 υπήρξε µείωση
του προϋπολογισµού κατά 35%. Αυτό δεν το αµφισβητεί κανέ-
νας. 

Το δεύτερο: Ανάµεσα στο 2015 και τώρα υπάρχει µία αύξηση
κατά 12%. 

Και εάν τυχόν η χώρα είχε το µεσοπρόθεσµο, που είχαν συµ-
φωνήσει η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, σήµερα θα είχαµε µεί-
ωση κατά 28%, δηλαδή ο προϋπολογισµός που έχουµε καταθέ-
σει, αν συγκριθεί µε αυτό που θα ίσχυε λόγω µεσοπροθέσµου,
είναι κατά 28% αυξηµένος. Αυτό δεν είναι θέµα διαπραγµάτευ-
σης ούτε και δηµιουργικής λογικής. 

Ένα και στο χέρι, λοιπόν, ότι έχουµε καταφέρει, µέσα από τις
πραγµατικά απίστευτα δύσκολες συνθήκες, να µπορέσουµε, κατ’
αρχάς να αυξήσουµε τον προϋπολογισµό για την εκπαίδευση. 

Η αύξηση του προϋπολογισµού για την εκπαίδευση δεν µπορεί
να λειτουργήσει δυναµικά προς όφελος της εκπαίδευσης, αν δεν
υπάρχει και µία πολιτική που να µπορεί να µεγιστοποιήσει τις δυ-
νατότητες που δίνει αυτή η αύξηση. Και αυτή την πολιτική εφαρ-
µόσαµε αυτά τα τρία τελευταία χρόνια. 

Το λέµε αυτό γιατί η πολιτική της Αντιπολίτευσης, ακριβώς
επειδή έβλεπε την εκπαίδευση σαν προϊόν –δεν το κρύβουν οι
άνθρωποι, το λένε, το λέει και ο κ. Μητσοτάκης µε έναν, κατά τη
γνώµη µας, πάρα πολύ ακραίο τρόπο- επειδή βλέπουν την εκπαί-
δευση σαν εµπόρευµα, τα σχολεία σαν επιχειρήσεις, η πολιτική
κουλτούρα, µε την οποία προσεγγίζουν τα θέµατα της εκπαίδευ-
σης, είναι σαν να είναι επιχειρήσεις οι εκπαιδευτικοί θεσµοί. 

Γι’ αυτό και δεν µπορούν να σκεφθούν έξω από το δηµοσιονο-
µικό πλαίσιο, διότι η εκπαίδευση προφανώς έχει ανάγκη από
πάρα πολλά χρήµατα, αλλά κυρίως έχει ανάγκη από ένα µακρό-
πνοο µεταρρυθµιστικό σχέδιο. 

Με τον νέο προϋπολογισµό, επιτέλους µετά από δέκα χρόνια,
προχωρούµε στον διορισµό δεκαπέντε χιλιάδων µόνιµων εκπαι-
δευτικών την επόµενη τριετία και το 2019 σε τεσσερισήµισι χι-
λιάδες µόνιµους διορισµούς στην ειδική αγωγή. Είναι αυτό που
λένε -που είπα και πριν- ότι αυτό δεν αµφισβητείται µε κανέναν
απολύτως τρόπο. 

Όσον αφορά το ποιο σύστηµα θα ισχύσει -επειδή υπάρχει µία
συζήτηση γύρω από το σύστηµα- πρέπει να είναι σαφές, τουλά-
χιστον σε όλα τα κόµµατα, ότι αυτό το σύστηµα πρέπει να υπα-
κούει µε αυστηρό τρόπο στις συνταγµατικές επιταγές. Δεν
µπορούµε να ξεχνάµε τη συνταγµατική επιταγή και για αξιοκρα-
τία, αλλά και για ισοτιµία στην πρόσβαση στο επάγγελµα, χωρίς
προφανώς να παραβλέπει κανείς την προϋπηρεσία. 

Επίσης, πρέπει να είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι σε όλους
εκείνους τους λαϊκισµούς που ουσιαστικά θέλουν να επαναφέ-
ρουν την επετηρίδα και µέσα από αυτό να αποκλείσουν και µία
γενιά αδιόριστων νέων εκπαιδευτικών. 

Επιπλέον, διορίζουµε εξακόσιους εκπαιδευτικούς που ταλαι-
πωρούνται από το 2008, έχουν δικαστικές αποφάσεις και επιτέ-
λους γίνεται δυνατός ο διορισµός τους. 

Όµως, όπως είπα και πριν, ο προγραµµατισµός µας δεν ήταν

συνυφασµένος µε το πόσα χρήµατα υπάρχουν για την εκπαί-
δευση. Καταφέραµε όλη η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας να κάνουµε τεράστια βήµατα τα τρία αυτά χρόνια και
επίσης να αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τα χρή-
µατα που υπήρχαν. 

Με αυτή τη λογική, καθιερώσαµε τη δίχρονη προσχολική υπο-
χρεωτική εκπαίδευση, ένα αίτηµα των εκπαιδευτικών εδώ και
εξήντα ένα χρόνια. Εµείς το καθιερώσαµε, το ολοκληρώνουµε
σε όλους τους δήµους σε τρία χρόνια. Ήδη την πρώτη χρονιά
λειτουργεί σε εκατόν ογδόντα πέντε δήµους. Την επόµενη χρόνια
θα λειτουργήσει σε άλλους εκατό. 

Αποτέλεσµα είναι να υπάρχουν περισσότερα παιδιά στα νηπια-
γωγεία, περισσότερα βρέφη στους βρεφονηπιακούς σταθµούς -
που είναι των δήµων- και, άρα, περισσότεροι εργαζόµενοι ως
βρεφονηπιαγωγοί και περισσότεροι νηπιαγωγοί. 

Επίσης, αυτό που καταφέραµε είναι να δηµιουργήσουµε ένα
δίκτυο σχολικών βιβλιοθηκών σε χίλια δηµοτικά. 

Παράλληλα, πάνω από οκτακόσια, οκτακόσια είκοσι τρία ολι-
γοθέσια δηµοτικά έγιναν ολοήµερα. Είναι δηµοτικά που βρίσκον-
ται στις εσχατιές της χώρας µας και καταφέραµε να γίνουν
ολοήµερα, όπου πήγαν και ειδικότητες, όπως ξένες γλώσσες,
µουσική και τα λοιπά. 

Είναι γνωστό ότι καταφέραµε πάρα πολλά για την ένταξη και
τις τάξεις υποδοχής των προσφυγόπουλων. Οκτώ χιλιάδες προ-
σφυγόπουλα είναι αυτή τη στιγµή στην εκπαίδευση. 

Επίσης, παρά τις όποιες λυσσαλέες -θα λέγαµε- αντιδράσεις
εξαιρετικά αντιδραστικών κύκλων στη Θράκη, στις οποίες υπήρ-
ξε µία άµεση σιωπή πολλών κοµµάτων, καταφέραµε και δηµιουρ-
γήσαµε τα πιλοτικά νηπιαγωγεία για τα παιδιά που έρχονται από
τις µειονότητες. 

Έχουµε, λοιπόν, νηπιαγωγεία όπου υπάρχει µία βοηθός, µία
διαµεσολαβήτρια, ώστε να µπορέσουν αυτά τα παιδιά να µάθουν
την ελληνική γλώσσα, χωρίς προφανώς να απωλέσουν τη δική
τους γλώσσα. 

Και, βεβαίως, ένα πράγµα που επίσης καταφέραµε -και έχει
και αυτό έµµεση σχέση µε τα οικονοµικά- είναι η προαιρετικό-
τητα της σαρίας και ο εκσυγχρονισµός των µουφτειών στη Θρά-
κη. Ήταν υπηρεσίες που έπρεπε να εκσυγχρονιστούν εδώ και
πολλές δεκαετίες. Και η προαιρετικότητα της σαρίας κατοχυρώ-
νει πολύ περισσότερο τον γυναικείο πληθυσµό, που κάτω πολλές
φορές από οικογενειακές και συγγενικές πιέσεις έπρεπε να συρ-
θεί στην υποχρεωτική σαρία. 

Η κ. Τζούφη σάς µίλησε αναλυτικά για τη νέα αρχή των ΕΠΑΛ,
στην οποία  είχε µεγάλη συµβολή και ο Δηµήτρης Μπαξεβανά-
κης. 

Οι πρωτοβουλίες που πήραµε στην ειδική αγωγή δεν αµφισβη-
τούνται πια από κανέναν. Και εδώ υπάρχει κάτι πολύ σηµαντικό
που πρέπει να το χαιρετίσουµε όλοι σε αυτή τη Βουλή: Οι ελλη-
νικές οικογένειες που έχουν παιδιά µε ειδικές ανάγκες άρχισαν
να εµπιστεύονται το δηµόσιο σχολείο και ασκούν µεγάλη πίεση
στο δηµόσιο σχολείο, για να µπορέσει να αντιµετωπίσει αυτά τα
προβλήµατα. Αυτό το χαιρετίζουµε. Είναι µία κοινωνική πίεση, η
οποία πρέπει να ασκηθεί, τη δεχόµαστε και γι’ αυτό πάµε στους
µόνιµους διορισµούς για την ειδική αγωγή, γι’ αυτό έχουµε κάνει
τα καινούργια ειδικά σχολεία, γι’ αυτό έχουµε κάνει τα προγράµ-
µατα µε τα οποία αυτά τα παιδιά είναι µαζί µε άλλα σε κανονικές
τάξεις. 

Ψηφίσαµε τις νέες δοµές αυτοαξιολόγησης των σχολείων. Για
πρώτη φορά γίνεται αυτό. Καταργήσαµε ένα τιµωρητικό προ-
εδρικό διάταγµα, το 152. Δήθεν αξιολόγηση. Δεν ήταν αυτό.
Ήταν αυτό που µας έλεγαν: «Γιατί, βρε παιδιά, δεν αξιολογείτε;
Διώξτε κάποιους. Και µετά να δείτε τι ωραία θα είναι τα πράγ-
µατα». Δεν πάει έτσι. Εδώ πρέπει να δούµε πώς οι σχολικές µο-
νάδες συζητάνε τον προγραµµατισµό τους, πώς τον αξιολογούν
στο τέλος και πώς αξιολογούν αυτούς που είναι εκεί για να τους
βοηθάνε. Επίσης, προγραµµατίζουµε την κατάργηση του ΣΑΕΠ,
όπου θα αναγνωρίσουµε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα όλων
αυτών των υποψηφίων, ακολουθώντας αυστηρά τις επιταγές της
ευρωπαϊκής οδηγίας.

Όπως καλά γνωρίζετε, είµαστε πολύ κοντά στο να νοµοθετη-
θεί η Γ’ λυκείου. Η Γ’ λυκείου, όπως ξέρετε, στη χώρα µας είναι
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µια τάξη σχεδόν φάντασµα. Είµαστε µια χώρα χωρίς Γ’ λυκείου,
για το οποίο έχει ευθύνη η κοινωνία στο σύνολο και όχι οι εκπαι-
δευτικοί, οι οποίοι πασχίζουν να µπορέσουν να της δώσουν ου-
σιαστικό περιεχόµενο. Προσπαθούµε να αναβαθµίσουµε το
απολυτήριο του λυκείου, να έχουµε πολύ λιγότερα µαθήµατα µε
περισσότερες ώρες και να καταφέρουµε να έχουµε ένα σύστηµα
πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση που θα δίνει τη δυνα-
τότητα να εισάγεται κανείς µόνο µε το απολυτήριο.

Και βεβαίως –και τελειώνω- για πρώτη φορά συζητάµε τη νέα
αρχιτεκτονική της ανώτατης εκπαίδευσης. Μια αρχιτεκτονική, η
οποία θα µειώσει τη διαφορά ανάµεσα στα πανεπιστήµια του κέν-
τρου και της περιφέρειας. Μια αρχιτεκτονική, η οποία θα είναι
πάρα πολύ ανοιχτή στις διεθνείς συνεργασίες και στην εξωστρέ-
φεια ως προς τις αναπτυξιακές ανάγκες των τοπικών κοινωνιών.
Με αυτή τη λογική ιδρύουµε τα διετή προγράµµατα σπουδών
που θα παρέχουν επαγγελµατικά πιστοποιητικά και λόγω του
νέου προϋπολογισµού δίνουµε 10.000 ευρώ για κάθε µεταπτυ-
χιακό πρόγραµµα σπουδών που είναι δωρεάν, χωρίς δίδακτρα.

Μέσα, λοιπόν, από έναν προγραµµατισµό που τον έχουµε αρ-
χίσει από τότε που είµαστε Κυβέρνηση -και τον αρχίσαµε µε τη
λογική ότι θα βγαίναµε από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018-
ολοκληρώνουµε τη δίχρονη προσχολική υποχρεωτική εκπαί-
δευση, εξορθολογίζουµε το δηµοτικό και το γυµνάσιο, προχω-
ράµε στην αλλαγή του λυκείου, συζητάµε και νοµοθετούµε τη
νέα αρχιτεκτονική της ανώτατης εκπαίδευσης και, βεβαίως, προ-
χωράµε στους διορισµούς που γίνονται για πρώτη φορά µετά
από δέκα χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Μάρκου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τελευταίος

προϋπολογισµός της Κυβέρνησης αυτής σφραγίζει και συµπυ-
κνώνει όλη την αντιφατική της πορεία: από τα κακά πλεονάσµατα
στα υπερπλεονάσµατα, από ότι το ΔΝΤ έχει δίκιο για την περι-
κοπή του χρέους και του πρωτογενούς πλεονάσµατος στην ιδέα
ότι το ΔΝΤ είναι ο κακός λύκος της ιστορίας, από τη φίλη Ρωσία
στις απελάσεις Ρώσων, από την κακή Αµερική του Τραµπ στους
εναγκαλισµούς µε τον Ντόναλντ, από την απέχθεια στην ακρο-
δεξιά στη συνεργασία µαζί της. Και δεν µιλάω, φυσικά, για τη συ-
νεργασία µε τον κ. Καµµένο. Είναι γνωστές οι υπόγειες διαδρο-
µές µε την κανονική ακροδεξιά και η παραλίγο συµφωνία για την
απλή αναλογική µε διακόσιους Βουλευτές. Ό,τι µας κατέβει και
ό,τι κάθε φορά µας συµφέρει. Ένα ασπόνδυλο πράγµα είναι η
πολιτική σας.

Αν µη τι άλλο, µια κάποια εκτίµηση υπήρχε κάποτε στην Αρι-
στερά για τη συνέπειά της όσον αφορά τον ιδεολογικό της πυ-
ρήνα. Εδώ καταδεικνύεται η Αριστερά ως γυµνοσάλιαγκας, που
έρπει µέσα σε έναν απίστευτο µηδενισµό και ένα µίσος για τη µε-
σαία τάξη, για τις αστικές συνήθειες, για τις ελευθερίες και τα
δικαιώµατα. Η ξιπασµένη, λιγούρικη δρακογενιά της πλάκας είναι
στην πραγµατικότητα ένας θίασος πλιατσικολόγων που αρέσκε-
ται ακόµη και διεθνώς στα χαχανητά και στην εκκωφαντική αµά-
θεια, την οποία µάλιστα περιφέρει και ως σηµαία αντίστασης
απέναντι στους αστικούς τρόπους και τις αξίες της δυτικής δη-
µοκρατίας. Ταπεινά ένστικτα αρπακτικότητας σε ό,τι δηµιουργικό
πάει να γίνει, καλλιέργεια διχόνοιας και µίσους, δήµευση των
σκληρών προσπαθειών νοικοκυριών και επιχειρήσεων. Θα µου
πείτε: Όλοι το ίδιο είναι; Παράπονο το έχω, να ακούσω εδώ στη
Βουλή µία φορά, έστω µία φορά, να διατυπωθεί µία αντίρρηση
από τη Συµπολίτευση, µία φωνή, έστω ένας βήχας, κάτι, κάπως,
µία κριτική σε ό,τι γίνεται. Δεν µπορεί να γίνονται όλα σωστά. Και
φυσικά δεν µιλάω για παραίτηση. Ούτε λόγος. 

Κάτι χάλασε, βέβαια, τα σχέδια. Παρά την κλεπτοκρατική και
λαφυραγωγική αντίληψη για το κράτος, που µας πάει πίσω στην
εποχή του Δηληγιάννη, υπάρχει ένα µεγάλο µέρος των Ελλήνων
που «δεν τσιµπάει». Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες αρνούνται να
γίνουν θύµατα. Αρνούνται να γίνουν ζητιάνοι από τα ψίχουλα που
µοιράζει η Κυβέρνηση, προερχόµενα από τη δήµευση της περι-
ουσίας τους, βέβαια. Αρνούνται να γίνουν ψηφοφόροι σας, πο-

λίτες τρίτης κατηγορίας µιας νέας Βενεζουέλας. Να είµαστε ει-
λικρινείς, όµως: Τα αρχαϊκότερα κοµµάτια του πολιτικού συστή-
µατος στην ουσία συνέστησαν, µαζί µε το άλογο που λέγεται
«Τσίπρας», το µόρφωµα που λέγεται «ΣΥΡΙΖΑ». Οι άνθρωποι
αυτοί συνεχίζουν να πιστεύουν στην ιδεολογία της αρπαχτής και
της κλοπής, του να ζούµε εις βάρος των άλλων µε την ιδέα ότι
το κράτος παράγει λεφτά, τα οποία πρέπει να µας δίνει κι εµείς
να τα λαφυραγωγούµε ακόµα περισσότερο. Να αγνοούµε την
κοινή συλλογική ζωή, να καταπατούµε, να παρανοµούµε, να κα-
ταστρέφουµε τη χώρα, να µουτζώνουµε τη Βουλή όταν οι Βου-
λευτές δεν µας δίνουν τζάµπα λεφτά και δεν µας διορίζουν, να
υπονοµεύουµε το µέλλον των παιδιών. Εάν το σύνθηµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εξακολουθεί να είναι «ή εµείς ή αυτοί», εγώ σηκώνω το
γάντι. Πράγµατι: Ή ευρωπαϊκή Ελλάδα των δικαιωµάτων και της
ελευθερίας ή ο διεφθαρµένος και αρρωστηµένος πελατειακός
κρατισµός του ΣΥΡΙΖΑ. Τότε, ναι. Ή εµείς ή εσείς.

Ο κ. Τσακαλώτος κατέθεσε έναν προϋπολογισµό ταξικό, όπως
λέει ο ίδιος, «µιθριδατίζοντας» τους πολίτες µε επιδόµατα, προσ-
λήψεις, πελατειακές τακτοποιήσεις, βαφτίζοντας αριστερή πολι-
τική την επέκταση του κράτους, κλείνοντας τα µάτια του στην
παρακµή, τον µηδενισµό και τη διαφθορά που περιέγραψα πα-
ραπάνω, παριστάνοντας ότι διαφωνεί. Παίρνει τις αποστάσεις
του από την παλιοπαρέα του Μαξίµου και δείχνει απόµακρος
στους ξιπασµένους ντεµέκ, όπως λέµε εµείς στη Μακεδονία,
στην πατρίδα µου, τζετ σετ µε τις σαµπάνιες και τα πούρα.

Και µε την ευκαιρία εδώ να πω: Αγαπητέ Πρόεδρε, Αντώνη Σα-
µαρά, που ψήφισα τον προϋπολογισµό σου τον Δεκέµβριο του
2014 και τον Πρόεδρο που τότε πρότεινες εσύ µήπως σωθεί η
χώρα, όταν οι Κουβέληδες έτρεχαν στον ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι όπως
τα είπες στο συνέδριο προχθές: «σαµπάνια, φαγοπότι και Άρη
Βελουχιώτη». Είναι «Ζωή, Πετσίτη και ρεµούλα, σαν αυτή του Κα-
λιγούλα»! Και µε αυτά δεν σας σώζουν, κύριε Τσακαλώτο, τέτοιοι
προϋπολογισµοί. Γιατί εσύ προϋπολογίζεις και βαφτίζεις και ως
αριστερή πολιτική τις σαµπάνιες και τα τζετ από τα υπερπλεονά-
σµατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι να πει κανείς για τον προϋπο-
λογισµό; Τηλεγραφικά: Μαχαίρι στις επενδύσεις κατά µισό δισε-
κατοµµύριο σε σχέση µε το προσχέδιο του προϋπολογισµού
2019 και το µεσοπρόθεσµο, σε µία προσπάθεια να βγουν τα νού-
µερα που θέλει η Κυβέρνηση. Δεν µας ενδιαφέρει το µέλλον. Η
συµβολή του εξωτερικού τοµέα στην αύξηση του ΑΕΠ σχεδόν
µηδενική. Μίζερα πράγµατα στην κατανάλωση. Οριακές αυξή-
σεις περισσότερο από τους χρεοκοπηµένους της πολιτικής σας
πολίτες, που λαµβάνουν τις γόπες από τα πούρα σας και τις στα-
γόνες από τις σαµπάνιες στα λίαρ τζετ. Η παραγωγικότητα κα-
θοδική. Σας τα λένε τα στοιχεία και οι µελέτες. Πώς αλλιώς, αφού
δηµόσιες και ιδιωτικές επενδύσεις είναι καθοδικές; Το επίπεδο
των µισθών βρίσκεται στο ναδίρ. Τα µισά ΑΦΜ της χώρας στο
κόκκινο µε ληξιπρόθεσµες οφειλές. Οι τράπεζες στην ουσία κλει-
στές. Τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια ανέρχονται, αντί να πέ-
φτουν. Και ο κ. Τσίπρας χασκογελά, φορτώνοντας στην ουσία τα
νέα βάρη στις πλάτες των επόµενων γενεών. 

Και να µην ξεχάσω: Τέτοια είναι η επιτυχία, που η χώρα βρί-
σκεται εκτός αγορών. Για να το καταλάβουν οι ψηφοφόροι: Είναι
σαν σε µια οικογένεια να µην έχει κανένας εισόδηµα, να µην
υπάρχει κανείς να βοηθήσει, ενώ η οικογένεια ζει µε προθεσµία
από ένα µικρό µασούρι χρηµάτων, που τελειώνουν, µέχρι να ξα-
ναέρθει το ΔΝΤ. Αλλά τότε ο κ. Τσίπρας ξέρει ότι δεν θα είναι
Κυβέρνηση. Και φαντάζεται ότι θα παρακολουθεί από την εξέ-
δρα, πετώντας πέτρες! 

Λοιπόν, σας έχω νέα: Ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα κερδίσει µια
άνετη αυτοδυναµία και θα σταθεροποιήσει τη χώρα. Και η πλει-
οψηφία που θα έχει, θα είναι συµπαγής, σταθερή και µακροχρό-
νια. 

Γιατί ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει Αριστερά!
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
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τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 4ο Γυµνάσιο Ιλίου (δεύτερο τµήµα).

Σάς καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ζήτησε τον λόγο για ένα λεπτό ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Λοβέρδος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πάλι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπάρκα, σας

βλέπω πολύ ανήσυχο σήµερα, πρωί-πρωί. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είµαι εδώ από την Τετάρτη,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Λο-

βέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.

Εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης θέλω να κάνω την
ακόλουθη δήλωση. 

Έχουν από το πρωί όλα τα κόµµατα καταδικάσει την τροµο-
κρατική ενέργεια στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ» και την εφηµε-
ρίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Ο Πρόεδρος της Βουλής µε την ανακοί-
νωσή του, νοµίζω, ότι εξέφρασε όλες τις πολιτικές δυνάµεις του
δηµοκρατικού χώρου. Ωστόσο υπάρχει ανάγκη για κάτι έµπρα-
κτο, κύριε Πρόεδρε και γι’ αυτό ζήτησα τον λόγο για ένα λεπτό.

Έχουµε, πριν από λίγες µέρες, αποστείλει επιστολή στον Πρό-
εδρο του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, κ. Κουτρουµάνο, ζη-
τώντας του να συγκαλέσει διακοµµατική επιτροπή, για να
συζητήσει µε τα κόµµατα την άρση των εµπάργκο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Και στην ΕΡΤ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, βεβαίως.
Πιστεύω ότι η στοχοποίηση και οι επιµέρους αποκλεισµοί, δη-

µιουργούν πάρα πολλά προβλήµατα είτε αφορούν στον «ΣΚΑΪ»
είτε αφορούν στην ΕΡΤ. Είναι λανθασµένες στάσεις. Αυτές οι
στάσεις µαζί µε την άναρθρη κραυγή εναντίον του Τύπου, που
πολλές φορές ακούµε να ηχεί, δηµιουργούν τις προϋποθέσεις
της στοχοποίησης. 

Πρέπει, λοιπόν, αυτό να αρθεί. Συνεπώς όλες οι πολιτικές δυ-
νάµεις του δηµοκρατικού χώρου πρέπει να ταυτιστούµε σ’ αυτό
και αυτό να είναι µια προοπτική που θα αγκαλιάσουµε όλοι.

Μίλησα µε τον Πρόεδρο του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλε-
όρασης. Μου είπε ότι πήρε την πρότασή µας και θα µας απαντή-
σει. Επειδή, όµως, ο καιρός περνάει, οι εβδοµάδες περνούν,
πρέπει να υπάρξει άµεση αντίδραση και η Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη αυτό που έχει να κάνει έµπρακτα για να αποδείξει ότι
στρέφεται εναντίον όλων αυτών των τροµοκρατικών πρακτικών,
εν προκειµένω ήταν αυτό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Λο-

βέρδο.
Τον λόγο έχει ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, φτάσαµε να συ-

ζητούµε σήµερα για τον προϋπολογισµό του 2019. Μετά την πά-
ροδο τριών και πλέον ετών της Κυβέρνησής µας νοµίζω ότι είναι
σκόπιµο να κάνουµε έναν µικρό απολογισµό των προηγούµενων
ετών της Κυβέρνησής µας, αφού βρισκόµαστε ένα χρόνο πριν
από τις εκλογές, και κατόπιν να µιλήσουµε για τον προϋπολογι-
σµό του επόµενου έτους, ο οποίος είναι ο πρώτος προϋπολογι-
σµός έξω από τα µνηµόνια, έξω από την επιτροπεία και ο πρώτος
προϋπολογισµός χωρίς τη στενή θηλιά των δανειστών. 

Μετά την ολοκλήρωση της τελευταίας συµφωνίας, δεν µπορώ
παρά να φέρω στην µνήµη µου όλες τις κινδυνολογίες της Αντι-
πολίτευσης, ότι δήθεν οδηγούµε τη χώρα στα βράχια, ότι είµαστε
η χειρότερη Κυβέρνηση που πέρασε ποτέ από τον τόπο, ότι δεν
θα κλείσει καµµία από τις αξιολογήσεις, ότι δεν εµπνέουµε καµ-
µία εµπιστοσύνη στους δανειστές, ότι θα κόψουµε τις συντάξεις,
ότι θα εφαρµοστεί ο κόφτης και άλλα πολλά. Όλα, µα όλα, τα λε-
γόµενα της Αντιπολίτευσης διαψεύστηκαν ένα προς ένα. Μιας
Αντιπολίτευσης που έφερε µειώσεις στους µισθούς και στις συν-
τάξεις, µείωση του ΑΕΠ, πάγωµα των συλλογικών συµβάσεων,
απολύσεις, επικοινωνιακά τεχνάσµατα, success story και την κα-

ταρράκωση της ελληνικής κοινωνίας.
Για τη δική µας διακυβέρνηση η ιστορία έδειξε ότι και από τα

µνηµόνια βγήκαµε µε την κοινωνία όρθια και ιστορική συµφωνία
για την ελάφρυνση  του ελληνικού δηµοσίου συνάψαµε και στη-
ρίξαµε την κοινωνία όσο το επέτρεπαν τα δηµοσιονοµικά και δεν
κόψαµε τις συντάξεις, αλλά θα δώσουµε και αυξήσεις σε περί-
που πεντακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους. Τέλος σήµερα έξω
από τη µνηµόνια νοµοθετούµε τον πρώτο προϋπολογισµό δηµο-
σιονοµικής επέκτασης µετά από δέκα ολόκληρα χρόνια.

Μετά από δέκα χρονιά η δηµοσιονοµική επέκταση µεταφρά-
ζεται σε αύξηση των κοινωνικών δαπανών και σε µείωση φόρων
και εισφορών. Ο ρυθµός της οικονοµικής µεγέθυνσης φτάνει το
2,5% του ΑΕΠ για το 2019, µέγεθος που επιτυγχάνεται µέσω της
αύξησης της κατανάλωσης και της τόνωσης της απασχόλησης.
Η ελληνική οικονοµία αυτή την στιγµή δείχνει συνεχείς υπερβά-
σεις των στόχων του πρωτογενούς πλεονάσµατος, συνεχή βελ-
τίωση στους οικονοµικούς δείκτες εµπιστοσύνης, αναβάθµιση
της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας και συνεχή αύξηση της
απασχόλησης. Παράλληλα οι ξένες άµεσες επενδύσεις αυξάνον-
ται και ο δείκτης µισθών και εισοδηµατικής ανισότητας συνεχώς
βελτιώνεται.

Οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού από τη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης γίνονται πραγµατικότητα. Μόλις πριν από λίγο
καιρό ψηφίσαµε µείωση του φορολογικού συντελεστή νοµικών
προσώπων από το 29% στο 25% και την τροπολογία µείωσης του
ΕΝΦΙΑ κατά 30% για τη µέση κατοικία, δηλαδή για πέντε εκατοµ-
µύρια τετρακόσιες χιλιάδες φορολογούµενους. Πολύ σηµαντικές
παρεµβάσεις είναι και τα µέτρα µείωσης ασφαλιστικών εισφορών
ελεύθερων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων αγροτών,
όπως το πρόγραµµα επιδότησης ασφαλιστικών εισφορών των
νέων έως είκοσι τεσσάρων ετών.

Τέλος ψηφίστηκε και η µη περικοπή των συντάξεων, πράγµα
που µάλλον η Αντιπολίτευση ήθελε να συµβεί, αν κρίνουµε από
τις δηλώσεις των στελεχών της, καθώς θεωρούσε ότι αυτή θα
ήταν η πολιτική ταφόπλακα του ΣΥΡΙΖΑ αλλά ευτυχώς δεν σας
κάναµε τη χάρη. 

Πολύ σηµαντική κίνηση είναι και η ενίσχυση του προγράµµα-
τος «Βοήθεια στο Σπίτι» µε την πρόσληψη τριών χιλιάδων µονί-
µων εργαζοµένων, οι οποίοι λειτουργούσαν τόσον καιρό σε
καθεστώς οµηρίας, όπως και οι προσλήψεις τεσσερισήµισι χιλιά-
δων εκπαιδευτικών Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης για πρώτη
φορά µετά από τόσα χρόνια γεγονός που αποτελεί δικαίωση και
αναγνώριση των αναπληρωτών που εργάζονται χρόνια στον
κλάδο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω δυο λόγια και για την Περιφέρειά
µας, την Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, µια από τις περιφέ-
ρειες που υπέφεραν περισσότερο κατά τη διάρκεια της κρίσης
και για τον νοµό µου, την Ξάνθη, που είδαµε όλα αυτά τα χρόνια
να ερηµώνει. Νέοι έφευγαν για δουλειά στο εξωτερικό, οι βιοµη-
χανικές ζώνες νέκρωσαν, ακόµα και η πρόσβαση του νοµού µας
στο πρόγραµµα «LEADER» έγινε αδύνατη. Η παραδοσιακή καλ-
λιέργεια του καπνού ατόνησε και πολύς κόσµος ζούσε κάτω από
τα όρια της φτώχειας. Οι υπεύθυνοι γι’ αυτή την καταστροφή,
πρώην και νυν πολιτικοί, πρέπει να λογοδοτήσουν και θα λογο-
δοτήσουν. Άλλωστε η τιµωρία τους θα είναι, όταν ο λαός της
Ξάνθης τούς στείλει στο πολιτικό τους βάραθρο. 

Δεν ξεχνάµε τους υπαιτίους της καταστροφής και του κλεισί-
µατος των συνεταιριστικών εργοστασίων, που ήταν σήµα κατα-
τεθέν για την περιοχή µας. Θυµόµαστε ακόµα τα λουκέτα που
έφερε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ στον τόπο µας, λουκέτα
στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, στην ΣΕΠΕΚ, στη ΣΕΒΑΘ,
στην ΕΛΒΙΖ και το ξεπούληµα της ΣΕΚΑΠ.

Σήµερα, όµως, ατενίζουµε το µέλλον µε µεγαλύτερη αισιοδο-
ξία. Η απασχόληση έχει ανέβει και οι επιχειρήσεις στηρίζονται
έµπρακτα από την Κυβέρνηση. 

Η κατασκευή του κάθετου άξονα Ελλάδας - Βουλγαρίας, που
κανείς δεν πίστευε ότι θα γίνει πραγµατικότητα, προχώρησε µε
δική µας πρωτοβουλία εν µέσω οικονοµικής κρίσης.

Κατά την περίοδο 2015 - 2018 ο Νοµός Ξάνθης ενισχύθηκε µε
παραπάνω από 7,7 εκατοµµύρια ευρώ από το Υπουργείο Εσω-
τερικών για την στήριξη ορεινών και µειονεκτικών δήµων µας, τις

2006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



φυσικές καταστροφές και τα προγράµµατα «Φιλόδηµος».
Η έµπρακτη στήριξη του καπνού για πρώτη φορά µετά την

κρίση µας δίνει ελπίδες ότι δεν θα χαθεί ο παραδοσιακός µπα-
σµάς της περιοχής. Με τα 8,2 εκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη
του καπνού από το πρόγραµµα de minimis επιχειρείται η στήριξη
της καπνοκαλλιέργειας και του παραγωγού. Αφού οι καταστρο-
φές στην καλλιέργεια του καπνού, επειδή είναι ιογενείς, δεν κα-
λύπτονται από τον ΕΛΓΑ, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
έψαξε εναλλακτική λύση και ενσωµάτωσε στο de minimis τον
µπασµά για τις περιοχές της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
και τις Σέρρες. Και έχει µεγάλη σηµασία να τονίσουµε ότι το de
minimis δεν είναι αποζηµίωση αλλά ουσιαστική ενίσχυση του πα-
ραγωγού. Ωστόσο αξίζει να σηµειωθεί ότι για την Περιφέρεια Ρο-
δόπης, όντως το ποσό δεν επαρκεί, γι’ αυτό και θα πρέπει να
βρούµε και άλλη λύση. 

Πολύ σηµαντικά είναι επίσης και τα 40 εκατοµµύρια ευρώ για
τη στήριξη των κτηνοτρόφων από το πρόγραµµα de minimis για
τα αιγοπρόβατα, πράγµα που µεταφράζεται σε έµπρακτη συνει-
σφορά στην κτηνοτροφία.

Το Νοσοκοµείο Ξάνθης έφτασε µέσα στην περίοδο της κρίσης,
να αποτελεί πρότυπο ορθής λειτουργίας νοσοκοµείου µε παρο-
χές για τους ασθενείς και χωρίς ελλείψεις. Μάλιστα για πρώτη
φορά θα ενισχυθεί µε µαγνητικό τοµογράφο, ώστε να µην κατα-
φεύγουν οι πολίτες µόνο σε ιδιωτικά κέντρα. 

Η εκπαίδευση, δηµόσια και µειονοτική, στηρίχθηκε µε ορθές
και καίριες παρεµβάσεις, που συνεχίζονται µέχρι να φτάσουµε
στο επιθυµητό αποτέλεσµα.

Όλα αυτά ώσπου να ξαναζωντανέψει η περιοχή µας σε οικο-
νοµικό, εργασιακό και κοινωνικό επίπεδο.

Τελικώς τον δρόµο προς την δίκαιη ανάπτυξη τον δείξαµε και
συνεχίζουµε να τον δείχνουµε καθηµερινά. Έναν δρόµο που θα
αποκαταστήσει τα λάθη του παρελθόντος και θα επαναφέρει τη
χώρα στα φυσιολογικά επίπεδα. Και ο πρώτος προϋπολογισµός
εκτός µνηµονίων είναι ένα βήµα για να ξαναχτίσουµε ένα κοινω-
νικό, παραγωγικό και δηµοκρατικό κράτος µε ίσες ευκαιρίες για
όλους, προς το συµφέρον των πολλών και όχι των λίγων. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βαγιωνάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προ-

ϋπολογισµός του 2019 δεν είναι µεταµνηµονιακός. Τα µνηµόνια
είναι εδώ. Απλώς δεν υπάρχει δανειοδότηση και πιστοληπτική
γραµµή. Δεν είναι, λοιπόν, αιτία να πανηγυρίζει κανείς. Τα πρω-
τογενή πλεονάσµατα είναι αποτέλεσµα αιµατηρής προσπάθειας
και θα εξηγήσουµε ποια είναι αυτά. 

Πάνω από εκατό χιλιάδες πολίτες που έχουν θεµελιώσει συν-
ταξιοδοτικό δικαίωµα, δεν παίρνουν τη σύνταξή τους. Αν υπολο-
γίσουµε 700 ευρώ κατά µέσο όρο τη µέση σύνταξη, τότε είναι
840.000.000 κάθε χρόνο. 

Ισχυρίζονται ότι µειώνεται η ανεργία. Τον Οκτώβριο που µας
πέρασε, καταγράφηκε η χειρότερη επίδοση όλων των εποχών.
Εκατόν είκοσι χιλιάδες χαµένες θέσεις εργασίας µε µερική απα-
σχόληση στο 62%. Οι νέοι οφειλέτες, σύµφωνα µε την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων είναι πεντακόσιες χιλιάδες τον
χρόνο, φτάνοντας τελικά στα τέσσερα εκατοµµύρια τριακόσιες
χιλιάδες από τα τρία εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες που ήταν
πέρυσι. Τα χρέη είναι 103 δισεκατοµµύρια ευρώ. Με τις προσαυ-
ξήσεις ανεβαίνουν στα 185 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι επιστροφές
φόρων είναι 627 εκατοµµύρια ευρώ. Οι δικαιούχοι δεν είδαν τα
χρήµατά τους στους λογαριασµούς τους, που σηµαίνει ότι λεί-
πουν τα χρήµατα αυτά από την αγορά και δεν είναι λίγα. Πρόκει-
ται για 630.000.000 ευρώ. 

Τα χρέη στα ασφαλιστικά ταµεία είναι 35.000.000.000 ευρώ,
ενώ πριν από οκτώ χρόνια ήταν 26.000.000.000 ευρώ, δηλαδή
κατά µέσο όρο έχουµε αύξηση των χρεών για τα ασφαλιστικά
ταµεία κατά 1,2 δισεκατοµµύρια τον χρόνο. 

Τα κόκκινα δάνεια στην Ελλάδα είναι περισσότερα από 45%,
ενώ ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι 3,4%. Την ίδια στιγµή οι
καταθέσεις τον Οκτώβριο υποχώρησαν κατά 350.000.000 ευρώ.
Αυτά χάθηκαν από την αγορά. 

Έτσι δηµιουργήθηκαν τα πρωτογενή πλεονάσµατα για τα

οποία πανηγυρίζετε, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, και
τα δεσµά αυτά µε τα οποία έχετε δέσει ασφυκτικά την οικονοµία,
θα παραµείνουν ως το 2060. Δεν διαφωνούµε µε τα «ψίχουλα»
που θα πάρουν πολύ λίγοι συµπολίτες που δεινοπαθούν, αλλά
πόσο διαφορετικά θα ήταν αυτά τα πλεονάσµατα, αν προέρχον-
ταν από ανάπτυξη και νέες θέσεις εργασίας! 

Έχουµε κούρεµα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.
Δεν θα ασχοληθώ µε τον ΕΝΦΙΑ, διότι ο ΕΝΦΙΑ όχι µόνο δεν θα
µειωθεί κατά 60 ευρώ για σπίτι µέχρι 100.000 ευρώ, αλλά θα αυ-
ξηθεί µε τις αντικειµενικές αυξήσεις που θα γίνουν το 2019 και
το 2020. 

Δεν θα µιλήσω για το 2015, όταν η προηγούµενη κυβέρνηση
θέσπισε το πεντάευρο στα νοσοκοµεία, όταν κάποιος χρησιµο-
ποιούσε το νοσοκοµείο γιατί είχε την ατυχία να αρρωστήσει. Το
αντικαταστήσατε µε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο, περι-
κόπτοντας κύριες και επικουρικές συντάξεις κατά 6%. 

Τι να πω για τον νόµο Κατρούγκαλου, που κάνει περικοπή συν-
τάξεων χηρείας κατά 42% σε σχέση µε το 2014 που είχαν µει-
ωθεί; Και, όµως, συνεχίζετε να επιµένετε µετά από τρία χρόνια
ότι θα βελτιωθούν οι συντάξεις για τις χήρες.

Να θυµηθώ το «κανένα σπίτι σε χέρια τραπεζίτη»; Σε δέκα
µέρες λήγει η προθεσµία και δεν υπάρχει πλέον νόµος Κατσέλη.
Τώρα όλα τα σπίτια στα χέρια των τραπεζιτών. Εύχοµαι να σας
πάει καλά η αξιολόγηση που γίνεται κάθε τρεις µήνες, διότι αν
δεν πάει καλά, πού θα βρείτε τα 600.000.000 ευρώ, που πρέπει
να µας δώσουν από τους τόκους των ελληνικών οµολόγων; Έτσι
θα χάσουµε ό,τι κτίστηκε µε αίµα και κόπο για µια οκταετία. 

Τι θα αφήσετε πίσω; Δέσµευση της δηµόσιας περιουσίας για
εκατό χρόνια, απαξιωµένες τράπεζες, καταχρεωµένες µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, ανύπαρκτο πρωτογενή τοµέα, εξακόσιες χι-
λιάδες επιστήµονες στο εξωτερικό, έναν εργαζόµενο για κάθε
1,34 συνταξιούχους και το δηµογραφικό πρόβληµα στη χειρό-
τερη κατάσταση από την εποχή της Μεταπολίτευσης. 

Καµµία ελπίδα ανάκαµψης από εσάς δεν υπάρχει. Η µόνη ελ-
πίδα ανάκαµψης είναι η επιτοµή των έντεκα λέξεων του Κυριάκου
Μητσοτάκη: «Λιγότεροι φόροι και εισφορές, περισσότερες επεν-
δύσεις και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας.»

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Βαγιωνάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν η κ. Κε-
ραµέως και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στρα-
τής.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σίγουρα το πιο ουσιαστικό και δυνατό πολιτικά, οικονοµικά,
ψυχολογικά στοιχείο αυτού του προϋπολογισµού είναι ότι απο-
δεικνύει µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι βρισκόµαστε
πλέον εκτός µνηµονίου. Δεν βρίσκουµε σ’ αυτόν τον προϋπολο-
γισµό ούτε ένα νέο αρνητικό µέτρο ούτε περικοπές ούτε αύξηση
φορολογίας ούτε τίποτε απ’ αυτά που ζήσαµε στα επώδυνα χρό-
νια των µνηµονίων. Αυτό είναι αναµφισβήτητο και µας ανακουφί-
ζει, γιατί γνωρίζουµε ότι τίποτα δεν ήταν δεδοµένο, ότι χρειά-
στηκε πολλή προσπάθεια και επιµονή για να φτάσουµε εδώ. Τι
σηµαίνει αυτό; Λύθηκαν όλα τα προβλήµατα; Όχι βέβαια. Απλώς
σήµερα βρισκόµαστε σε µια άλλη φάση, όπου µπορούµε να σχε-
διάσουµε και να εφαρµόσουµε την πολιτική µας, αποκτώντας
µέρος της κυριαρχίας µας. 

Τι έχει γίνει µέσω του προϋπολογισµού; Δηµιουργείται δηµο-
σιονοµικός χώρος µέσα στο 2019 ύψους 910.000.000 ευρώ και
µε βάση αυτόν τον χώρο προνοµοθετούµε όλα αυτά που ο Πρω-
θυπουργός εξήγγειλε στη Θεσσαλονίκη και ήδη πολλά τα έχουµε
ψηφίσει, µείωση ασφαλιστικών εισφορών και ΕΝΦΙΑ, µείωση της
φορολογίας των επιχειρήσεων, επιδότηση ασφαλιστικών εισφο-
ρών των νέων, επιδότηση ενοικίου κ. ο. κ.. 

Είναι παροχολογίες αυτά; Δεν νοµίζω, πρώτον, γιατί είναι µό-
νιµα µέτρα και δεύτερον, γιατί λέµε από ποιο κονδύλι να βγουν.
Αυτό που δεν ξέρουµε, είναι από πού θα βρεθούν τα 5 µε 6 δισε-
κατοµµύρια µέτρα που εξήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης στη Θεσσα-
λονίκη και συνεχίζει ακάθεκτος και στο Συνέδριο της Νέας
Δηµοκρατίας. 
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Εµείς αφαιρούµε ένα ένα τα µνηµονιακά «αγκάθια», στο πλαί-
σιο των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων που έχει η χώρα. 

Μας λέτε για την υψηλή φορολογία. Πράγµατι η φορολογία
είναι ακόµα υψηλή, αλλά ήταν υψηλή και επί των ηµερών σας,
κυρίως λόγω των ελλειµµάτων που η πολιτική σας δηµιούργησε
την εποχή της ευµάρειας, όπου τα έσοδα του ελληνικού κράτους
µονίµως υπολείπονταν των εξόδων και ήταν µονίµως κάτω από
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αντίθετα τα έτη 2016 και
2017 καταγράφεται για πρώτη φορά στη σύγχρονη ελληνική οι-
κονοµική ιστορία δηµοσιονοµικό πλεόνασµα γενικής κυβέρνη-
σης. Εξάλλου είναι γνωστό ότι ένα κράτος δεν µπορεί να ζήσει
χωρίς οικονοµικούς πόρους. Το ερώτηµα είναι από πού αντλεί
αυτούς τους πόρους. 

Εµείς απαντάµε ότι στα χρόνια της δικής µας διακυβέρνησης,
νοικοκυρέψαµε τα οικονοµικά µας και προσπαθήσαµε να κτυπή-
σουµε τη φοροδιαφυγή και τη φοροαποφυγή. 

Τα θετικά στοιχεία της οικονοµικής διαχείρισης οφείλονται
στην αποτελεσµατικότητα µιας σειράς δράσεων της Κυβέρνησής
µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία των αρχών και των οργανισµών.
Έτσι είχαµε τη ρύθµιση οικειοθελούς αποκάλυψης φορολογη-
τέας ύλης παρελθόντων ετών. Μέχρι το τέλος του προγράµµα-
τος είχαν υποβληθεί πεντακόσιες επτά χιλιάδες εξακόσιες εβ-
δοµήντα επτά δηλώσεις οικειοθελούς αποκάλυψης, που αναλο-
γούν σε συνολικό ποσό 10,1 δισεκατοµµύρια, από τα οποία κα-
ταλογίστηκε κύριος και πρόσθετος φόρος 795.300.000 ευρώ,
δηλαδή κοντά στα 800.000.000 ευρώ. 

Θεσµοθετήσαµε την επέκταση των ηλεκτρονικών συναλλαγών.
Υπολογίζεται σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΙΟΒΕ ότι από το µέτρο
αυτό εξοικονοµούνται 300.000.000 ευρώ µε συντηρητικούς υπο-
λογισµούς ή 400.000.000 ευρώ µε πιο αισιόδοξους. Βελτιώσαµε,
δηλαδή, την εισπραξιµότητα του ΦΠΑ. Αυτό από κοινού µε τον
έλεγχο που γινόταν στους τουριστικούς προορισµούς, ανέβασε
αυτό που λέµε εισπραξιµότητα.

Επίσης καθιερώσαµε την επισκόπηση των δαπανών των Υ-
πουργείων της γενικής κυβέρνησης κ.λπ..

Λέτε ότι είµαστε αντιαναπτυξιακοί. Ωστόσο και εδώ τα στοιχεία
σας διαψεύδουν. Πέρα από το θέµα της σαφούς βελτίωσης του
τοµέα των επενδύσεων τα τελευταία χρόνια -και ήταν επιλογή
µας αυτό- όντας σε περίοδο µνηµονίων, στρέψαµε την προσοχή
µας στην προσπάθεια να ξαναστήσουµε στα πόδια της την πα-
ραγωγική βάση της χώρας που εσείς διαλύσατε, ακόµα και πριν
από τα µνηµόνια, και είµαστε σε καλή πορεία. 

Ενδεικτική είναι η πορεία του ακαθάριστου παγίου κεφαλαίου
που, µε βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, από αρνητικό πρόσηµο
µέχρι το 2015, το 2016 και το 2017 πήγαµε σε αύξηση 1,6% και
9,6% αντιστοίχως. Είναι η αύξηση του όγκου των καθαρών εξα-
γωγών κατά 1,3% του ΑΕΠ το πρώτο εξάµηνο του 2018, που προ-
ήλθε κατά 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ από το ισοζύγιο αγαθών και
κατά 0,3 δισεκατοµµύρια ευρώ από το ισοζύγιο υπηρεσιών. Ση-
µειώνει δε η εισηγητική έκθεση ότι οι µοχλοί ανάπτυξης το πρώτο
εξάµηνο του 2018 είναι οι εξαγωγές και η ιδιωτική κατανάλωση,
η οποία αναµένεται να αυξηθεί κατά 1% το 2018 σε σχέση µε το
2017. Είναι, επίσης, το γεγονός ότι για πρώτη φορά, µετά από
αρκετά χρόνια, για κάθε επιχείρηση που κλείνει, ανοίγουν τρεις
νέες σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία.

Όλα τα παραπάνω οδηγούν στην αλλαγή σιγά-σιγά του οικο-
νοµικού κλίµατος, αλλά το σηµαντικότερο οδηγούν στη µείωση
της ανεργίας που φτάνει σήµερα στο 18,3%. Και για πρώτη φορά
η σταθερή εργασία ξεπερνά τις ευέλικτες µορφές εργασίας, ένα
φρούτο που ήδη, προ των µνηµονίων, το είχατε φέρει ως δήθεν
προοδευτικό. Την Παρασκευή µάλιστα µε µεγάλη µου χαρά είδα
τα ποσοστά ανεργίας στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Κρήτη, να
πέφτουν σε µονοψήφια νούµερα, -οριακά µεν αλλά είναι µονο-
ψήφια- στο 9,9%. Είναι, πιστεύω, µια καλή αρχή.

Και τελειώνω µε το εξής: Υπάρχει στον προϋπολογισµό ένα
ολόκληρο κεφάλαιο, που αφορά τη ρύθµιση του χρέους και την
πορεία του. Δεν ακούω να γίνεται καµµία συζήτηση επ’ αυτού.
Γιατί; Μήπως γιατί τότε θα ανοίξει και η συζήτηση για την πρό-
βλεψη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης, που έλεγε και ο κ. Σταϊκού-
ρας; Αυτό έγινε, προκειµένου να φανεί ότι το χρέος ήταν βιώ-
σιµο, όταν όλος ο κόσµος θεωρούσε ότι δεν ήταν; Μήπως σκο-

πίµως παραλείπετε να αναφέρετε ότι µε βάση την αναδιάρθρωση
του χρέους που πέτυχε η Κυβέρνηση τον περασµένο Ιούνιο, ανοί-
γει ένας καθαρός διάδροµος, ώστε απερίσπαστοι να ασχολη-
θούµε µε τα του οίκου µας;

Δεν θα µιλήσω για το ισχυρό, κοινωνικό πρόσηµο που έχει η
πολιτική µας και αποτυπώνεται και στον προϋπολογισµό. Μίλησα
για αυτό στην Επιτροπή των Οικονοµικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ακράδαντα ότι τα δύ-
σκολα βρίσκονται πίσω µας, ότι οι προκλήσεις είναι µπροστά
µας. Και εµείς έχουµε µάθει να πορευόµαστε στα δύσκολα και
να δεχόµαστε τις προκλήσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κεραµέως από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε τον τέταρτο προ-

ϋπολογισµό της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έναν προϋπολογι-
σµό ο οποίος θα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως ο πλέον αντι-
αναπτυξιακός, ωστόσο στολισµένος µε την προεκλογική παρο-
χολογία µιας αποτυχηµένης Κυβέρνησης σε αποδροµή. Είναι
ένας προϋπολογισµός χωρίς πνοή, χωρίς στρατηγική, χωρίς
όραµα για το µέλλον. Και πώς θα µπορούσε να είναι διαφορετικά,
όταν ο προϋπολογισµός αφορά µια οικονοµία βαριά τραυµατι-
σµένη από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µια οικονοµία βαριά
τραυµατισµένη για τέσσερις πρωτίστως λόγους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Πρώτον, η χώρα παραµένει παγιδευµένη στη µνηµονιακή
εποχή. Ναι το τρίτο µνηµόνιο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τυπικά, νοµικά έχει
λήξει, πλην όµως η χώρα παραµένει δέσµια αυστηρών µνηµονια-
κών υποχρεώσεων και αυστηρής εποπτείας. Αποδεχτήκατε υψη-
λούς δηµοσιονοµικούς στόχους για πολλά χρόνια. Δεσµεύσατε
σχεδόν το σύνολο της ελληνικής δηµόσιας περιουσίας για έναν
αιώνα. Θέσατε τη χώρα σε αυστηρό καθεστώς ενισχυµένης επο-
πτείας πρωτόγνωρο καθεστώς για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα.

Δεύτερον, η χώρα δεν έχει αποκτήσει πρόσβαση στις διεθνείς
αγορές και το µέλλον διαγράφεται δυσοίωνο δεδοµένων των
εξαιρετικά υψηλών επιτοκίων.

Τρίτον, το ταµειακό απόθεµα της χώρας δηµιουργήθηκε µε
λάθος τρόπο, στραγγαλίζοντας την πραγµατική οικονοµία. Επι-
λέξατε, κυρίες και κύριοι της κυβερνώσας πλειοψηφίας, να υπερ-
φορολογήσετε πολίτες και επιχειρήσεις. Κηρύξατε εσωτερική
στάση πληρωµών και προχωρήσατε σε υπέρµετρο και ακριβό
ιστορικό δανεισµό, σαρώνοντας την όποια ρευστότητα από την
πραγµατική οικονοµία, και όλα αυτά αντί να διεκδικήσετε τους
αναξιοποίητους και χαµηλού κόστους πόρους του δανείου ύ-
ψους έως και 24 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ενδεικτικά οι δηµόσιες επενδύσεις κατρακύλησαν το 2017 στο
χαµηλότερο ύψος της τελευταίας δεκαετίας, µε τη σωρευτική
υστέρησή τους µέχρι σήµερα έναντι του στόχου να ανέρχεται
στα 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ακούτε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Στο χαµηλότερο ύψος της τελευταίας δεκαετίας! 

Τέταρτον, η οικονοµία της χώρας δεν έχει επιστρέψει στην κα-
νονικότητα. Γιατί; Γιατί η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας διαρ-
κώς υποχωρεί, γιατί οι οφειλές των πολιτών σε εφορία και ασ-
φαλιστικά ταµεία έχουν εκτοξευτεί κατά 60% από το τέλος του
2014, γιατί οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου δεν έχουν
εκκαθαριστεί, παρά τις κυβερνητικές δεσµεύσεις, γιατί το Χρη-
µατιστήριο έχει καταρρεύσει και οι τραπεζικές µετοχές έχουν
εξαϋλωθεί και την ίδια στιγµή το κράτος διογκώνεται υπέρµετρα
χωρίς σχεδιασµό αποκλειστικά µε µικροκοµµατική στόχευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εναλλακτικό σχέδιο οικονοµικής
πολιτικής υπάρχει, απλώς εσείς δεν θέλετε να το εφαρµόσετε.
Είναι ένα σχέδιο το οποίο θα στοχεύσει στο να µεγαλώσει την
πίτα για όλους, αντί να µοιράζει την ήδη υπάρχουσα µίζερη πίτα,
µέσω απλοποίησης φορολογίας, µέσω γενναίας µείωσης φορο-
λογικών συντελεστών νοικοκυριών και επιχειρήσεων, µέσω υλο-
ποίησης µεταρρυθµίσεων που θα ενισχύσουν την ανταγωνιστι-
κότητα.

2008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα διακριτά να αναφερθώ στον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας. Θα ήθελα να θέσω τέσ-
σερα ερωτήµατα στον Υπουργό Παιδείας.

Πρώτον, στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που ψηφίστηκε τον
Μάιο του 2018, περιλαµβάνονται τα περιβόητα αντίµετρα. Σή-
µερα, ωστόσο, βλέπουµε ότι τα αντίµετρα αυτά, όλως διά µα-
γείας, έχουν εξαφανιστεί από τον προϋπολογισµό. Τα εξαφανι-
σµένα αντίµετρα είναι καθαρής αξίας 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Από αυτά τα 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ εγώ θα ήθελα να σταθώ
στα 140 εκατοµµύρια ευρώ τα οποία είχαν δροµολογηθεί για τη
προσχολική εκπαίδευση. Και ρωτώ ευθέως, κύριε Υπουργέ: Πού
χάθηκαν αυτά τα χρήµατα και τι συνέπειες θα έχει αυτή η απώ-
λεια; 

Το ρωτώ, διότι µε τον ν.4521/2018 που ψηφίστηκε, καθιερώ-
θηκε η δίχρονη υποχρεωτική προσχολική εκπαίδευση, µε την
οποία συµφωνούµε επί της αρχής. Και τότε τι σας είχαµε πει; Σας
είχαµε θέσει µετ’ επιτάσεως πρακτικά ζητήµατα, που ανακύπτουν
από εφαρµογή της ρύθµισης, κυρίως αν υπάρχουν πιστώσεις για
το απαραίτητο ανθρώπινο δυναµικό, αν υπάρχουν οι απαραίτη-
τες υποδοµές για να εφαρµοστεί το µέτρο σε όλη την επικράτεια.
Τότε δεν λάβαµε απαντήσεις και τώρα µάλλον καταλαβαίνουµε
το γιατί.

Δεύτερον, στην εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι έχουν προ-
βλεφθεί οι απαραίτητες πιστώσεις, µεταξύ άλλων για την κάλυψη
λειτουργίας των δηµόσιων ΙΕΚ. 

Κύριε Υπουργέ, σας έχω κάνει οκτώ ερωτήσεις για τα τεράστια
προβλήµατα δυσλειτουργίας των δηµόσιων ΙΕΚ. Αναφέροµαι στη
µη πληρωµή των εποπτών και εκπαιδευτών της µαθητείας, στο
κόστος που επωµίζονται οι ίδιοι οι διευθυντές, οι ίδιοι οι εκπαι-
δευτές, οι ίδιοι οι καταρτιζόµενοι για γραφική ύλη, για υλικά ερ-
γαστηρίων, για την ασφάλεια των χώρων, για την καθαριότητα. 

Κύριε Υπουργέ, από αυτές τις οκτώ ερωτήσεις ξέρετε σε
πόσες µου έχετε απαντήσει; Σε καµµία από τις οκτώ, κύριε
Υπουργέ. Δεν µου έχετε απαντήσει σε καµµία από τις οκτώ ερω-
τήσεις για τις σοβαρότατες δυσλειτουργίες των δηµόσιων ΙΕΚ.

Τρίτον, όσον αφορά τις προσλήψεις τεσσερισήµισι χιλιάδων
εκπαιδευτικών και εξειδικευµένου προσωπικού στην Ειδική
Αγωγή, οι οποίες είναι, πράγµατι, απολύτως απαραίτητες, σύµ-
φωνα µε τον πίνακα 3,7, στη σελίδα 51 της εισηγητικής έκθεσης
έχετε εγγράψει 22 εκατοµµύρια ευρώ για την ενίσχυση της Ειδι-
κής Αγωγής. Θέλω να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν έχετε υπολο-
γίσει ότι η σχετική δαπάνη ενδέχεται να είναι κατά πολύ αυξη-
µένη, καθώς φαίνεται να µην έχουν υπολογιστεί το ποσό αυτό, η
προϋπηρεσία των εκπαιδευτικών αυτών, η οικογενειακή τους κα-
τάσταση, καθώς και τα πρόσθετα προσόντα τους όπως για πα-
ράδειγµα οι µεταπτυχιακοί τίτλοι.

Τέταρτον -τελευταίο ερώτηµα αλλά εξαιρετικά σηµαντικό- εδώ
και τέσσερα χρόνια, κύριε Υπουργέ, ακούµε την Κυβέρνησή σας
να εξαγγέλλει µόνιµους διορισµούς στη γενική εκπαίδευση πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια. Πράγµατι ο εκπαιδευτικός πληθυ-
σµός είναι γερασµένος και χρειάζονται µόνιµοι διορισµοί.

Θυµάµαι, όµως, χαρακτηριστικά τον κ. Φίλη, ως Υπουργό Παι-
δείας, να εξαγγέλλει είκοσι χιλιάδες µόνιµους διορισµούς. Πόσοι
έγιναν; Κανείς.

Θυµάµαι χαρακτηριστικά τον κ. Βερναρδάκη, να εξαγγέλλει
τον Ιανουάριο του 2017 και να µας λέει: «Την επόµενη εβδοµάδα
προκηρύσσεται διαγωνισµός για πρόσληψη εκπαιδευτικών». Δια-
γωνισµός προκηρύχθηκε; Όχι.

Τώρα, λοιπόν, έρχεται και η σειρά σας, κύριε Υπουργέ, και
έχετε εξαγγείλει µόνιµους διορισµούς στη γενική εκπαίδευση -
µιλώ για τη γενική εκπαίδευση- ήδη από το 2019. Και ερωτώ: Πού
έχει εγγραφεί η σχετική δαπάνη στον προϋπολογισµό, εάν µι-
λάµε για το 2019; Γιατί δεν αναφέρεται πουθενά στην εισηγητική
έκθεση; Μήπως είναι άλλη µια εξαγγελλία χωρίς αντίκρισµα ή
µήπως, κύριε Υπουργέ, εξαγγέλλετε για όταν δεν θα είστε κυ-
βέρνηση;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Προσπαθήστε, σας παρακαλώ,
να είστε όσο το δυνατόν πιο σύντοµος, γιατί αν παρεµβαίνουν
µετά τις τοποθετήσεις οι Υπουργοί, δεν θα προλάβουν να µιλή-
σουν οι οµιλητές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ.

Έχετε δίκιο. Δεν θα απαντήσω στο σύνολο των ερωτηµάτων,
γιατί ήταν αλχηµικού τύπου ερωτήµατα και µπορώ να σας εξη-
γήσω ιδιαίτερα τι εννοώ «αλχηµικού» τύπου. 

Αυτό που θέλω να πω είναι το εξής. Κοιτάξτε. Μην είστε οι
πρώτοι που πανικοβάλλεστε από το ενδεχόµενο µόνιµων διορι-
σµών, διότι θυµάστε τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία; Θυµάστε τις
δυόµισι χιλιάδες απολύσεις; Ναι ή όχι; Κάνατε δυόµισι χιλιάδες
απολύσεις στους εκπαιδευτικούς, τους οποίους εµείς προσλά-
βαµε. Και τώρα έχουµε το κονδύλιο, είναι να προκηρυχθούν οι
θέσεις αυτές για την Ειδική Αγωγή µε βάθος τριετίας δεκαπέντε
χιλιάδες και λέτε ότι το κονδύλιο ενδεχοµένως να µην έχει πάρει
υπ’ όψιν επιδόµατα για τα µεταπτυχιακά. Αν είναι δυνατόν! 

Θέλετε αυτούς τους διορισµούς; Θα τους υποστηρίξετε; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Από το 2019 λέτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Είναι αυτοί οι διορισµοί µια ένδειξη,
µια απόδειξη ότι έχουµε βγει από το τούνελ; Ναι ή όχι; 

Τα υπόλοιπα είναι επιχειρήµατα, πραγµατικά, όχι επιπέδου
Βουλής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Δουζίνας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Μετά την αναφορά του κ. Γαβρόγλου στις αλχηµείες πρέπει

να πω και εγώ στη συµπαθεστάτη συνάδελφο, κ. Κεραµέως, ότι
στη συζήτηση στην επιτροπή του Συντάγµατος για το άρθρο 16
δήλωσε ότι πέρυσι έφυγαν τριάντα επτά χιλιάδες Έλληνες φοι-
τητές να πάνε στο εξωτερικό. Όταν της απάντησα, έχοντας την
έκθεση της ΕΔΕ µπροστά µου, ότι το σύνολο των φοιτητών είναι
τριάντα επτά χιλιάδες και της ζήτησα να ανακαλέσει είπε: «Όχι».

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν είπα όχι, µη διαστρέφετε τα λόγια µου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τι είπατε;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Είπα ότι είναι στο εξωτερικό. Βρείτε το κεί-

µενο της οµιλίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Εντάξει θα το βρούµε. Πάντως

εγώ θυµάµαι ότι έγινε επανειληµµένα αυτή η συζήτηση µεταξύ
µας και δεν άκουσα να λέτε...

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Λίγοι είναι τριάντα επτά χιλιάδες στο εξω-
τερικό; Ρωτάω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Όχι απλώς λέω ότι µε τα νού-
µερα φαίνεται να µην έχετε την καλύτερη των σχέσεων το οποίο
είναι κατανοητό, και εγώ δεν την έχω, φιλόσοφος είµαι και νοµι-
κός.

Λοιπόν, η συζήτηση για τον προϋπολογισµό που γίνεται αυτές
τις ηµέρες αλλά και η παράλληλη ακριβώς συζήτηση στην Επι-
τροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος είναι νοµίζω το αβυσσα-
λέο χάσµα που χωρίζει την Αριστερά από τη Δεξιά και σηµα-
τοδοτεί πιστεύω, ακριβώς, τα δύο σχέδια για την Ελλάδα του 21ου

αιώνα.
Εγώ δεν θα µιλήσω σήµερα για τα οικονοµικά και τα άλλα θέ-

µατα, θα επικεντρωθώ, κυρίως, στα κοινωνικά δικαιώµατα, γιατί
για εµάς η στήριξη της εργασίας των ανέργων, η έµφαση στην
παιδεία και την έρευνα, η αναβάθµιση του κοινωνικού κράτους,
αποτελεί την καρδιά της θέσης µας.

Τι λέει η Δεξιά; Γνώρισα τη θεωρία της Δεξιάς στο Λονδίνο της
Θάτσερ. Για το νεοφιλελευθερισµό τα κοινωνικά δικαιώµατα απο-
τελούν ένα περιορισµένο δίχτυ ασφαλείας για τους πιο φτωχούς,
µια επέκταση της φιλανθρωπίας και γι’ αυτό τα δικαιώµατα εµ-
φανίζονται ακριβώς ως παροχές, ως δώρα, ως µεγαλοψυχία του
κράτους, την οποία µπορεί πάντα να την αφαιρεί, αν δεν του αρέ-
σουν µερικοί από αυτοί που δικαιούνται να τα πάρουν. 

Εφόσον δίνονται, δεν πρέπει να αποδυναµώνουν τις αποφά-
σεις της αγοράς, αλλά να είναι απόλυτα συµβατές µαζί της, γι’
αυτό η Αντιπολίτευση προτείνει στη συνταγµατική Αναθεώρηση,
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πρώτον, τη συνταγµατοποίηση του εθελοντισµού και δεύτερον,
το υπό ελάχιστο εισόδηµα για τους φτωχούς που θα στραφεί
στις ιδιωτικές υπηρεσίες. 

Πρέπει να είναι αισθητή η ποιοτική διαφορά ανάµεσα στις
δήθεν δωρεάν παροχές του κοινωνικού κράτους και τις ιδιωτικές
υπηρεσίες που αγοράζουν οι πλούσιοι. Τα δηµόσια πανεπιστήµια
και νοσοκοµεία πρέπει να υπολείπονται σαφώς από τα ιδιωτικά,
ώστε να αναγνωρίζεται και να ενισχύεται η κοινωνική ανισότητα.
Δεν αρκεί η σουίτα στην ιδιωτική κλινική, πρέπει να υπάρχουν
ράντσα στα δηµόσια νοσοκοµεία και µεγάλες ουρές. Η επίδειξη
του πλούτου πρέπει να συµπληρώνεται µε την ταπείνωση της
φτώχειας. Αυτή είναι η πολιτιστική µιζέρια του καπιταλισµού, η
αισθητική της ανηθικότητας.

Τα είδαµε αυτά όλα, επίσης, στη Βρετανία αναλυτικά. Τα πα-
νεπιστήµια είναι δηµόσια, αλλά οι νεοφιλελεύθερες συντηρητικές
και εργατικές κυβερνήσεις αφαίρεσαν την κρατική χρηµατοδό-
τηση για τη διδασκαλία, και έτσι υποχρέωσαν τα πανεπιστήµια
να επιβάλουν δίδακτρα αυτή τη στιγµή 9.000 ευρώ το χρόνο.
Μόνο τότε ιδρύθηκαν ιδιωτικά πανεπιστήµια το «Huron», το
«Arden», το «BPP», το «Richmond». Τα έχετε ακούσει; Προφανώς
δεν τα έχετε ακούσει, γιατί δεν υπάρχουν σε καµµία βρετανική
αναγνώριση η διεθνής ύπαρξή τους.

Ακολούθησε η υποβάθµιση του δηµοσίου συστήµατος υγείας
και πρόνοιας. Το 1994 το Δηµόσιο Ταµείο των Πανεπιστηµιακών
µας επέστρεψε τις εισφορές που είχαµε πληρώσει µέχρι τότε,
µε τον όρο να τις πάµε σε ιδιωτικές εταιρείες. Και θα ακούσατε
πριν από λίγες µέρες ότι οι συνάδελφοί µου στην Βρετανία, είχαν
µεγαλύτερη απεργία που έγινε ποτέ στα πανεπιστήµια, ακριβώς
γιατί τώρα πια το ταµείο δεν µπορεί να πληρώνει τις συντάξεις
τους. Αυτά θέλουν να επιβάλουν και εδώ οι ταλαντούχοι υποστη-
ρικτές της ιδιωτικής παιδείας και υγείας.

Βέβαια για τα παιδιά των δυναστειών, γι’ αυτούς που γεννηθή-
καν µε ένα ασηµένιο κουτάλι στο στόµα, το ακριβό πανεπιστήµιο
ήταν και θα είναι κληρονοµικό τους δικαίωµα, για το παιδί από
το Πέραµα θα γίνει άπιαστο όνειρο. Το πιο τυχαίο γεγονός στη
ζωή µας που είναι πού γεννιόµαστε, αν θα γεννηθώ στο Αιγάλεω
ή την Εκάλη, αυτό θα καθορίζει απόλυτα το µέλλον µας, ακυρώ-
νοντας τη µικρή κινητικότητα της µεταπολίτευσης.

Για εµάς, την Αριστερά, τα κοινωνικά δικαιώµατα δεν αποτε-
λούν την ανακούφιση της φτώχειας ούτε οδηγούν σε υπηρεσίες
κατώτερης ποιότητας. Σκοπός τους είναι ο µετασχηµατισµός των
κοινωνικών ανισοτήτων, το µπόλιασµα του καπιταλισµού µε ένα
µέτρο κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Οι κοινωνικές ανισότητες δεν πρέπει να περιορίζουν τις βασι-
κές πλευρές της ανθρώπινης ευηµερίας, την υγεία, την παιδεία,
την πρόνοια. Έτσι για να αναφέρω δύο ενδεικτικά στοιχεία, ο
προϋπολογισµός για την κοινωνική πρόνοια ανέβηκε κατά 400%
από το 2015 και ο προϋπολογισµός για την έρευνα -είπε για την
παιδεία ο κ. Γαβρόγλου- διπλασιάστηκε σε 2 δισεκατοµµύρια
φέτος, σε σχέση µε αυτά που δινόντουσαν στην έρευνα το 2003
δηλαδή την εποχή των παχιών αγελάδων.

Για εµάς τα κοινωνικά δικαιώµατα πρέπει να τα προωθήσουµε
και να τα υποστηρίξουµε, για να ανατρέψουµε την τυπική ισό-
τητα του καπιταλισµού, εξασφαλίζοντας τις υλικές συνθήκες
άσκησης της ελευθερίας και της ισότητας. Επειδή κυβέρνηση
και εξουσία είναι διαφορετικές οντότητες, η αριστερή κυβέρνηση
ενδυναµώνει το κοινωνικό κράτος, για να εξασθενίσει την κοινω-
νική εξουσία. Έτσι ξεκινάµε το µακρύ ταξίδι για τον κοινωνικό µε-
τασχηµατισµό µε ορίζοντα την ισότητα και τη δηµοκρατία, µετα-
φέρουµε πόρους από το κεφάλαιο στους εργαζόµενους και ισχύ
από το κράτος στους πολίτες.

Η πολιτική του κ. Μητσοτάκη για τα δικαιώµατα των µειονοτή-
των και των προσφύγων, η ακροδεξιά στροφή στο «Μακεδονικό»
δείχνουν δυστυχώς ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει εγκαταλείψει το
ευρωπαϊκό και το φιλελεύθερο κεκτηµένο. 

Η µόνη πολιτική που έχει αποµείνει, είναι αυτή του εκφοβισµού
µε τις δύο µορφές. Ένας εξωτερικός φόβος καλλιεργείται, ένας
φόβος για εξωτερικούς κινδύνους, µάλλον για φανταστικούς
εξωτερικούς κινδύνους, και από την άλλη πλευρά το άγχος, η
καλλιέργεια ενός εσωτερικού καταπιεστικού πανταχού παρόντος
βάρους, άχθους που δεν σε αφήνει να ηρεµήσεις. Η Κυβέρνηση

θα κόψει τις συντάξεις, θα κόψει τα δικαιώµατα, θα απαγορεύσει
τα Χριστούγεννα. Οι φανταστικοί εξωγήινοι του κ. Μητσοτάκη δί-
νουν ένα άλλοθι στους δικούς του φόβους, προβάλλοντας τις
αποτυχίες του στους αντιπάλους του, σε εµάς, και στην προσπά-
θεια να τους επιβάλουν και στην υπόλοιπη κοινωνία. 

Πραγµατικά έχω ένα µεγάλο πρόβληµα µε συναδέλφους σαν
τον κ. Κουµουτσάκο που είναι εδώ, και πολλούς άλλους που είναι
πολιτικά φιλελεύθεροι, στον βαθµό που αποδέχονται αυτή την
ακροδεξιά στροφή, στον βαθµό που αποδέχονται την πλήρη απο-
δέσµευση της οικονοµικής από την πολιτική ελευθερία, τον πο-
λιτικό φιλελευθερισµό.

Καλώ τέτοιους συναδέλφους, πολιτικά φιλελεύθερους, ως
Πρόεδρος του Ινστιτούτου «Νίκος Πουλαντζάς», να έχουµε µία
δηµόσια συζήτηση, ακριβώς για να συζητήσουµε την άνοδο της
ακροδεξιάς, τη σχέση µεταξύ οικονοµικού και πολιτικού φιλελευ-
θερισµού. Είναι µία πρόσκληση προς τους συναδέλφους, τους
πολιτικά φιλελεύθερους συναδέλφους της Δεξιάς. Διότι νοµίζω
ότι είναι σηµαντικό αυτά τα επιχειρήµατα, και όχι τις φωνές και
τις κραυγές, να τα ακούσει και ο κόσµος δηµοσίως σε µία δηµό-
σια συζήτηση.

Για εµάς, τελειώνοντας, το κοινωνικό κράτος και τα δικαιώ-
µατα αποτελούν την καρδιά του οράµατός και του πολιτικού µας
προγράµµατος. Εδώ θα αντιπαρατεθούν η προοδευτική και η
συντηρητική αντίληψη για τον 21ο αιώνα και πιστεύω ότι όταν ο
κόσµος καταλάβει τι χάσµα µας χωρίζει, η νίκη θα είναι και πάλι
του ΣΥΡΖΙΑ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
θα δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Στρατή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΡΑΤΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Να επαναλάβουµε και εµείς την απερίγραπτη και απόλυτη κα-
ταδίκη για την τροµοκρατική επίθεση στο ραδιοτηλεοπτικό σταθ-
µό «ΣΚΑΪ». Ο πλουραλισµός και η πολυφωνία αποτελούν θεµέλιο
λίθο για τη δηµοκρατία µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχοντας παρακολουθήσει κανείς
τη συζήτηση στη Βουλή τις προηγούµενες µέρες, η εικόνα που
αποκοµίζει είναι η εξής. Η Κυβέρνηση φέρνει τον πρώτο µετα-
µνηµονιακό προϋπολογισµό που αποτυπώνει σε αριθµούς τις
ήδη ψηφισµένες πολιτικές της, µε ισχυρό κοινωνικό και αναπτυ-
ξιακό πρόσηµο, σηµατοδοτώντας την καθαρή έξοδο της χώρας
από τα µνηµόνια.

Η Αντιπολίτευση µηρυκάζει το δήθεν success story και την
αποτυχηµένη γραµµή της κυβέρνησης του 2014. Σήµερα προ-
στέθηκε και η ακραία καταστροφολογία αλλά και η εµφυλιοπο-
λεµική ρητορική. Η οµιλία της κ. Μάρκου εκτιµώ ότι πρέπει να
προληφθεί ευρύτερα και, βέβαια, να προβληµατίσει βαθιά. 

Περνώντας στα του πολιτισµού, θα σταθώ σε κάποια χαρακτη-
ριστικά σηµεία. Η Υπουργός Πολιτισµού την Παρασκευή ανέλυσε
όλα τα στοιχεία και τις πολιτικές. Στις τοποθετήσεις της η Αντι-
πολίτευση έκανε λόγο για αποτυχία αξιοποίησης του ΕΣΠΑ από
το Υπουργείο Πολιτισµού σε σχέση µε την ολοκλήρωση έργων ή
την ένταξη νέων. Η πραγµατικότητα, ωστόσο, είναι εντελώς δια-
φορετική. Πλήθος έργων της προγραµµατικής περιόδου 2007 -
2013 είχαν παραµείνει σε εκκρεµότητα και χρειάστηκε, πραγµα-
τικά, πολύ µεγάλη προσπάθεια για την επίλυση των προβληµά-
των. Έτσι από τα εξακόσια πενήντα τέσσερα έργα εκείνης της
προγραµµατικής περιόδου µέχρι το τέλος του 2014 είχε ολοκλη-
ρωθεί το φυσικό αντικείµενο σε µόλις εκατόν είκοσι έξι. Όλα τα
υπόλοιπα ολοκληρώθηκαν µετά το 2015.

Σε σχέση µε την τρέχουσα προγραµµατική περίοδο 2014 -
2020, ο σχεδιασµός που είχε ήδη κλειδώσει από την προηγού-
µενη κυβέρνηση, άφησε τον πολιτισµό χωρίς ειδικά κονδύλια,
χωρίς ξεχωριστό επιχειρησιακό πρόγραµµα πολιτισµού και χωρίς
εκχωρήσεις από άλλα επιχειρησιακά προγράµµατα, τη στιγµή
που γενικά οι πόροι του ΕΣΠΑ για πολιτιστικές υποδοµές, µε
βάση τον σχεδιασµό που έγινε τότε, είναι εξαιρετικά περιορισµέ-
νοι. 

Ταυτόχρονα δεν υπήρξε καµµία µέριµνα για µελέτες ωρίµαν-
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σης, που είναι απαραίτητες για την ένταξη έργων. Παραλάβαµε,
δηλαδή, µία κατάσταση είτε παρατηµένη είτε λάθος σχεδια-
σµένη, για να µην πούµε σκοπίµως υπονοµευµένη για να αποτύ-
χει. Κι όµως πετύχαµε να έχουµε αυτή τη στιγµή εκατόν είκοσι
πέντε ενταγµένα έργα που υλοποιούνται σε ολόκληρη τη χώρα,
µε προϋπολογισµό 165 εκατοµµύρια, ενώ αναµένονται νέες εν-
τάξεις σε προσκλήσεις που τρέχουν αλλά και νέος γύρος προ-
σκλήσεων για ακόµα περισσότερες εντάξεις.

Παράλληλα κοιτώντας µπροστά, δροµολογούµε µελέτες ωρί-
µανσης µε χρηµατοδότηση 10 εκατοµµυρίων, για να υπάρχει η
ετοιµότητα για την επόµενη προγραµµατική περίοδο. Δηλαδή κά-
νουµε αυτό που δεν έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση.

Για τη δήθεν µεταβίβαση µνηµείων και αρχαιολογικών χώρων
στην Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας, το λεγό-
µενο «υπερταµείο», µία ρητορική που αναµασάει η Αντιπολί-
τευση, δεν θα κουραστούµε να επαναλαµβάνουµε ότι οι εξαιρέ-
σεις του νόµου και της απόφασης του Υπουργείου Οικονοµικών
είναι σαφείς: Κανένα ακίνητο πολιτικής κληρονοµιάς δεν έχει µε-
ταβιβαστεί ούτε πρόκειται να µεταβιβαστεί στην ΕΤΑΔ, τουλάχι-
στον από τη δική µας Κυβέρνηση. Θυµίζουµε, λοιπόν, ότι τα µόνα
ακίνητα πολιτιστικής κληρονοµίας που έχουν µεταβιβαστεί, είναι
τα ακίνητα του Υπουργείου Πολιτισµού στην Πλάκα, τα οποία η
προηγούµενη κυβέρνηση µεταβίβασε για εκποίηση στο ΤΑΙΠΕΔ
µε υπογραφές των τότε Υπουργών, που σήµερα πρωτοστατούν
στο θόρυβο που γίνεται.

Εµείς από την πλευρά µας φέρνουµε προς ψήφιση στη Βουλή
ρύθµιση, που, καλύπτοντας ένα κενό στον αρχαιολογικό νόµο
του 2002, διασφαλίζει στο διηνεκές την κυριότητα των µνηµείων,
των µουσείων αλλά και των ακινήτων του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, που εξυπηρετούν τον δηµόσιο σκοπό της προστασίας και
ανάδειξης της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στις οµιλίες της η Αντιπολίτευση έκανε ακόµα λόγο για απο-

τυχία στον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας αρχαιολογικών χώ-
ρων και µουσείων. Υπενθυµίζουµε, λοιπόν,  ότι από την προηγού-
µενη κυβέρνηση παραλάβαµε ένα παρωχηµένο κι αναποτελεσµα-
τικό σύστηµα έκδοσης εισιτηρίων για τα µνηµεία και τα µουσεία
της χώρας, ένα σύστηµα που κόστισε 2 εκατοµµύρια ευρώ και η
συντήρησή του άλλες 500.000 από το 2012 µέχρι σήµερα.

Εµείς προχωρήσαµε στη σηµαντική τοµή του ηλεκτρονικού ει-
σιτηρίου, αίτηµα πολλών ετών, που υλοποιήσαµε µέσω µιας υπο-
δειγµατικής συνεργασίας µε τον ιδιωτικό τοµέα µε δωρητές και
αναδόχους. Είναι ένα πλήρες σύστηµα ηλεκτρονικού εισιτηρίου
και ελέγχου της πρόσβασης των επισκεπτών, µε δυνατότητα έκ-
δοσης εισιτηρίων µέσω διαδικτύου, που αποτελεί την αρχή µιας
νέας εποχής για τη διαχείριση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς.
Κι όλα αυτά µε µηδενικό κόστος κατασκευής για το δηµόσιο
αλλά και µε µηδενικό κόστος συντήρησης για τα δύο πρώτα έτη,
καθώς και αυτό καλύπτεται από τη δωρεά.

Εξίσου αποκαλυπτικά για τη διαφορετική στρατηγική Κυβέρ-
νησης και Αντιπολίτευσης στον πολιτισµό, όµως, είναι και αυτά
που αποσιωπά η Αντιπολίτευση: 

Η Αντιπολίτευση αποσιωπά τη ζηµιά που προκάλεσε στα
έσοδα της πολιτιστικής κληρονοµιάς το PSI του 2012. Ανάµεσα
στα ταµεία που κουρεύτηκαν τότε, ήταν και το Ταµείο των Αρ-
χαιολογικών Πόρων, το ΤΑΠ, που εισπράττει τα έσοδα από τα
µνηµεία και τα µουσεία της χώρας. Το PSI κούρεψε 15 εκατοµ-
µύρια από τα έσοδα της πολιτιστικής κληρονοµιάς, ενώ εγκλώ-
βισε σε οµόλογα µηδαµινής αξίας αλλά 15 εκατοµµύρια. 

Η Κυβέρνησή µας πέτυχε να αυξήσει σηµαντικά τα έσοδα των
αρχαιολογικών χώρων, των µνηµείων και των µουσείων, αναπλη-
ρώνοντας µε το παραπάνω τα κουρεµένα αποθεµατικά του ΤΑΠ
και αυξάνοντας κατακόρυφα τη χρηµατοδότηση από αυτό προς
το Υπουργείο Πολιτισµού. Τα έσοδα από 56,8 εκατοµµύρια το
2014 ανήλθαν σε 104,5 εκατοµµύρια το 2007, παρουσιάζοντας
αύξηση 84%, ενώ για το 2018 αναµένεται να είναι ακόµα µεγα-
λύτερα, µε διψήφιο ποσοστό ετήσιας αύξησης. Η συνολική χρη-
µατοδότηση του ΤΑΠ προς το Υπουργείο Πολιτισµού από µόλις
22 εκατοµµύρια το 2014 έφτασε στα 60 εκατοµµύρια το 2018,
ενώ για το 2019 αναµένεται νέα αύξηση. 

Η Αντιπολίτευση αποσιωπά το Ταµείο Αλληλοβοήθειας Υπαλ-

λήλων Υπουργείου Πολιτισµού, δηµιούργηµα των προηγούµενων
κυβερνήσεων, που χρηµατοδοτήθηκε άφθονα µε δηµόσιο χρήµα.
Σιωπά για τη διακίνηση δηµόσιου χρήµατος µεταξύ πολιτικής και
συνδικαλιστικής ηγεσίας στο Υπουργείο Πολιτισµού, όπως και
για τις υπόλοιπες υποθέσεις κακοδιαχείρισης που διερευνώνται
από τη δικαιοσύνη σε ανώτατο επίπεδο. Σύντοµα θα κληθεί να
τοποθετηθεί δηµόσια. Έχει ήδη σταλεί στη Γενική Γραµµατεία
της Κυβέρνησης, και αµέσως µετά τις γιορτές θα έρθει προς ψή-
φιση στη Βουλή, σχετικό σχέδιο νόµου. Με το ίδιο νοµοσχέδιο ο
Οργανισµός Ανέγερσης Μουσείου Ακρόπολης κλείνει και ενσω-
µατώνεται στο Μουσείο της Ακρόπολης, επιλύοντας µία ακόµα
εκκρεµότητα που µας άφησαν προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Η Αντιπολίτευση αποσιωπά την ενιαία τιµή του βιβλίου, ένα ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο που καταργήθηκε το 2014 από την τότε κυ-
βέρνηση, το οποίο εµείς επαναφέραµε µέσα από ένα νέο πλήρες
πλαίσιο, επουλώνοντας µία µνηµονιακή πληγή στον χώρο του πο-
λιτισµού.

Η Αντιπολίτευση αποσιωπά τις άφθονες κοινωνικές δράσεις
του Υπουργείου Πολιτισµού και των φορέων του, αποσιωπά την
κοινωνικοποίηση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, το άνοιγµά
της στην κοινωνία και την οργανική σύνδεση της µε τα σύγχρονα
ζητήµατα της εποχής µας.

Η Αντιπολίτευση αποσιωπά τον συγκερασµό της προστασίας
και της ανάδειξης των αρχαιοτήτων µε τις επενδύσεις και την
ανάπτυξη. Όλοι θυµόµαστε το µετρό Θεσσαλονίκης, το Ελληνικό
και την περίπτωση της Αφάντου, πώς αντιµετωπίστηκαν στο πα-
ρελθόν και τις αµοιβαία επωφελείς λύσεις που έδωσε η Κυβέρ-
νησή µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, το 2015 κά-
ναµε έναν δύσκολο συµβιβασµό. Ωστόσο παρουσιαστήκαµε ει-
λικρινείς στον ελληνικό λαό και του είπαµε ξεκάθαρα. Αυτά
θέλαµε να κάνουµε, έτσι θα προσπαθήσουµε, αυτό το αποτέλε-
σµα φέραµε. Ο λαός µας εµπιστεύτηκε, ώστε να διαχειριστούµε
εµείς αυτό το αποτέλεσµα και τα καταφέραµε, µέσα από τη βελ-
τίωση της οικονοµίας, την ισχυρή κοινωνική µέριµνα, την προ-
στασία της εργασίας και τις βαθιές τοµές και µεταρρυθµίσεις
που δεν είχαν γίνει σε αυτόν εδώ τον τόπο εδώ και σαράντα χρό-
νια.

Αυτό ακριβώς αποτυπώνει ο προϋπολογισµός την καθαρή
έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια και τις προοπτικές που ανοί-
γονται µπροστά. Αυτό δεν σηµαίνει ότι το έργο µας έχει τελει-
ώσει. Ίσα ίσα τώρα ξεκινά ένα εξίσου σηµαντικό και κρίσιµο
έργο, πώς θα αξιοποιήσουµε τους σηµαντικούς βαθµούς ελευ-
θερίας που αναρτήσαµε, έχοντας απέναντί µας τις υπερσυντη-
ρητικές δυνάµεις στον τόπο µας και στην Ευρώπη, που σφετερί-
ζονται την κληρονοµιά του παρελθόντος και την εργαλειοποιούν
για την εθνικιστική και µισαλλόδοξη ατζέντα τους. 

Εµείς, βήµα το βήµα µέρα τη µέρα, ανοίγουµε τον δρόµο ανά-
µεσα στα άλλα και για µία πιο ουσιαστική σχέση του λαού µας
µε την πολιτιστική κληρονοµιά του τόπου, µε τη σύγχρονη κουλ-
τούρα και την καλλιτεχνική δηµιουργία. Ανοίγουµε τον δρόµο για
ένα καλύτερο κόσµο, για έναν άλλο κόσµο που εξακολουθεί να
είναι όχι µόνο εφικτός αλλά και αναγκαίος.

Σας ευχαριστώ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει τώρα ο κ. Βενιζέλος. Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ.
Μαυρωτά, ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, και µετά στον κ.
Δραγασάκη από τη σειρά των Υπουργών, για να είστε χαλαροί
όσοι περιµένετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο
προϋπολογισµός του 2019 είναι ο τελευταίος της περιόδου που
άρχισε τον Ιανουάριο του 2015. Συνοψίζει όλες τις επιπτώσεις
των πολιτικών επιλογών, που µε ωµό και κυνικό τρόπο έγιναν την
περίοδο αυτή.

Θέλω να αναρωτηθούµε όλοι πού θα βρισκόταν τώρα η χώρα,
αν δεν είχε ανακοπεί τον Ιανουάριο του 2015 η προσπάθεια που
ξεκίνησε το 2010 και επανεκκινήθηκε το 2012. Αλλά το πιο πρα-
κτικό είναι, να αναρωτηθούµε πότε θα επιστρέψει η χώρα εκεί
που βρισκόταν στο τέλος του 2014. 

Η τελευταία έκθεση του ΟΟΣΑ λέει ότι το 2020 τα νοικοκυριά
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ίσως θα επιστρέψουν εκεί που ήταν το 2014. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι χάθηκαν µόνον έξι χρόνια. Υπάρχει ανεπανόρθωτη βλάβη µα-
κράς διάρκειας, γιατί οι αναπτυξιακές ιδίως επιπτώσεις είναι επα-
ναλαµβανόµενες επί µακρά σειρά ετών. Σύµφωνα µε τη µελέτη
βιωσιµότητας του χρέους η αναπτυξιακή επίπτωση φτάνει µέχρι
το 2060 µέχρι την αποπληρωµή του υφισταµένου χρέους.

Αλλά ας αρχίσω από τα απλά προβλήµατα που συνδέονται µε
τις συνθήκες εξόδου από το τρίτο µνηµόνιο, στο οποίο µπήκε η
χώρα όπως µπήκε τον Ιούλιο του 2015, χωρίς να υπάρχει λόγος.
Ο λόγος δηµιουργήθηκε από τις πολιτικές της Κυβέρνησης από
την ανευθυνότητα και τον κυνισµό του πρώτου εξαµήνου του
2015.

Το πρώτο είναι ότι έχουµε έξοδο, υποτίθεται, από το µνηµόνιο
χωρίς είσοδο στις αγορές, χωρίς προληπτική πιστωτική γραµµή,
µε ένα µαξιλάρι ασφαλείας που στην πραγµατικότητα καλύπτει
τις χρηµατοδοτικές ανάγκες του 2019. Η περίοδος από το 2020
και µετά είναι µία περίοδος ακάλυπτη. Αρκεί να λάβουµε υπ’ όψιν
µας ότι τώρα το spread των δεκαετών ελληνικών οµολόγων σε
σχέση µε τη Γερµανία, είναι περίπου στις 420 µονάδες, ενώ τον
τραγικό Μάρτιο - Απρίλιο του 2010 όταν µπήκε η χώρα στο πρώ-
το µνηµόνιο, αυτό ήταν στις 345 µονάδες. 

Το δεύτερο στοιχείο που πρέπει να καταγράψουµε, είναι η
απώλεια του αναπτυξιακού οφέλους που θα είχε η χώρα,  αν
συµµετείχε έστω στην τελευταία φάση του προγράµµατος πο-
σοτικής χαλάρωσης, το περιβόητο QE της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας που τώρα έληξε. Και θα είχε ενταχθεί η χώρα αν
υπήρχε προληπτική πιστωτική γραµµή. Θα είχαµε µοχλεύσει µε
διάφορους τρόπους ,προς µία αναπτυξιακή κατεύθυνση, περί-
που 30 µε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το τρίτο στοιχείο, είναι η συγκέντρωση όλης της ρευστότητας
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εις βάρος της αγοράς, εις
βάρος της ανάπτυξης, µέσω των ρέπος και γενικότερα µέσω της
διαχείρισης του βραχυχρονίου χρέους και αυτό, βεβαίως, συµ-
βαίνει σε βάρος της πραγµατικής οικονοµίας.

Το τέταρτο στοιχείο, ίσως το πιο κρίσιµο και απτό, είναι η κα-
τάσταση του τραπεζικού συστήµατος. Η αδυναµία να λυθεί το
ζήτηµα των περιβόητων µη εξυπηρετούµενων εκθέσεων παρά
µόνο µε εξωραϊσµούς λογιστικούς, που και αυτοί είναι σηµαντικοί
αλλά δεν είναι η ουσία του προβλήµατος, µε αύξηση του ιδιωτι-
κού χρέους, µε απώλεια του χαρτοφυλακίου του δηµοσίου σε
τραπεζικές µετοχές και το χειρότερο χωρίς να σχηµατίζεται
εθνική αποταµίευση, χωρίς νέες καταθέσεις, χωρίς την πιστωτική
επέκταση, δηλαδή χωρίς δάνεια που θα µπορούσαν να τροφο-
δοτήσουν την ανάπτυξη.

Το πέµπτο, είναι ότι η χώρα δεν έχει ασφαλιστικό σύστηµα.
Χαιρόµαστε γιατί καταργήθηκε µία περικοπή της προσωπικής
διαφοράς, που ήταν άχρηστη όταν ψηφίστηκε το 2017 µετά τον
νόµο Κατρούγκαλου, αλλά τότε είχε διατυµπανιστεί ως µέτρο,
το οποίο θα εξισορροπηθεί µε πολύ σηµαντικά κοινωνικά αντίµε-
τρα περίπου 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την άσκηση κοινωνικής
πολιτικής. 

Μόνο που αντί να γίνει αυτό, τελικά έχουµε τη διατήρηση που
δεν έπρεπε να έχει αµφισβητηθεί, χωρίς να µπορεί να αντιµετω-
πίσει το σύστηµα αυτή τη στιγµή ούτε το ζήτηµα των δικαστικών
αποφάσεων ούτε τη βόµβα των αναδροµικών συνολικά ούτε τη
νέα γενιά δικών που θα προκαλέσουν εύλογα και δίκαια οι νέοι
συνταξιούχοι, οι οποίοι έχουν ίσο χρόνο ασφάλισης, έχουν πολ-
λές φορές καταβάλει περισσότερες ασφαλιστικές εισφορές, και,
βεβαίως, θα τους διακανονιστεί πολύ µικρότερη σύνταξη. 

Δεν είναι τυχαίο ότι καθυστερεί η έκδοση της απόφασης της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας για τη συνταγµατι-
κότητα του νόµου Κατρούγκαλου, διότι παρεµβάλλονται ούτως
ή άλλως νέες νοµοθετικές ρυθµίσεις, που πρέπει να τις λάβει υπ’
όψιν ο δικαστής.

Το µεγάλο, όµως, ζήτηµα το κορυφαίο είναι η βαβυλώνια αιχ-
µαλωσία της χώρας στην εγκληµατική σύλληψη των υπερπλεο-
νασµάτων, που είναι µία µεγάλη, µία κολοσσιαία παγίδα φτώ-
χειας. Γιατί η χώρα αιχµαλωτίζεται στην αναιµική ανάπτυξη και
µάλιστα σε µία ανάπτυξη η οποία είναι κούφια, η σύνθεση του
ΑΕΠ, αυτό το 2% που επιτυγχάνεται ως αύξηση, έχει τέτοια σύν-
θεση που δύσκολα επαναλαµβάνεται, και αντ’ αυτού έχουµε επι-

δόµατα δηλαδή διανοµή µερίσµατος µιζέριας. 
Πώς µπορείς να διεκδικείς ως χώρα µείωση του στόχου του

πρωτογενούς πλεονάσµατος, δίνοντας έµφαση στον παρονοµα-
στή του κλάσµατος, δηλαδή στην αύξηση του ΑΕΠ, όταν εσύ δια-
τυµπανίζεις και υπερηφανεύεσαι ότι µπορείς να πετύχεις υπερ-
πλεονάσµατα; Πώς; 

Μέσω της υπερφορολόγησης, µέσω της υπερεπιβάρυνσης σε
ασφαλιστικές εισφορές και τελικά µέσω της άσκησης της περι-
βόητης ταξικής πολιτικής. Σου λέει η Κυβέρνηση «Μη στεναχω-
ριέστε, από άλλους τα παίρνουµε και σε άλλους τα δίνουµε». Το
20% µόνο των φυσικών προσώπων καλύπτει τη φορολογία εισο-
δήµατος φυσικών προσώπων και το 4,5% των επιχειρήσεων κα-
λύπτει τη φορολογία εισοδήµατος νοµικών προσώπων. Είναι
έτσι; Πρόκειται για µία ταξική αναδιανοµή; 

Για σκεφτείτε την οικογένεια ως οικονοµική µονάδα. Διατηρεί
ο παππούς την προσωπική διαφορά της σύνταξής του ναι, και
µπορεί να δίνει ένα µικρό οικογενειακό επίδοµα στον εγγονό, ο
οποίος παραµένει άνεργος, χωρίς επίδοµα ανεργίας και χωρίς
προοπτική να βρει καλή θέση απασχόλησης, γιατί η ανεµική ανά-
πτυξη δεν επιτρέπει τη δηµιουργία θέσεων απασχόλησης. Και η
ενδιάµεση γενιά ο πατέρας -αν είναι εκτός αγοράς εργασίας ή
υπό επισφαλείς συνθήκες εργασίας- δεν µπορεί να βρει προ-
οπτική. 

Αλλά µήπως η αναδιανοµή, αυτό το περιβόητο µέρισµα µε τα
αναδροµικά δίδεται µόνο σε αυτούς που δεν επιβαρύνονται φο-
ρολογικά; Τα ειδικά µισθολόγια, οι γιατροί, οι καθηγητές των πα-
νεπιστηµίων, οι δικαστές, οι ένστολοι δεν είναι µε τα σηµερινά
δεδοµένα κάτω από το µεσαίο επίπεδο. Εδώ µε 20.000 ευρώ ετή-
σιο εισόδηµα ένας εργαζόµενος στον ιδιωτικό τοµέα υφίσταται
δραµατική και µη αναπληρούµενη φορολογική υπερεπιβάρυνση.
Γιατί υπάρχει και η επιβάρυνση του ΦΠΑ και των έµµεσων φόρων
ούτως ή άλλως.

Η αποδιάρθρωση της µεσαίας τάξης είναι αυτή που λειτουργεί
ως µοχλός για την αιχµαλωσία όλης της χώρας στην αναιµική
ανάπτυξη και την προσδοκία µιας επιδοµατικής πολιτικής, δη-
λαδή ό,τι πιο αντιαναπτυξιακό µπορεί να έχει συµβεί. Σε λίγο,
όµως, ο καθένας θα µετρήσει καλύτερα και πραγµατικά το συ-
νολικό του όφελος ή τη συνολική του βλάβη σε ατοµικό και οικο-
γενειακό επίπεδο και, κυρίως, θα δει την προοπτική του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ξέρω τα επιχειρήµατα, τα ακούω από τον κ. Τσακαλώτο και

τον κ. Χουλιαράκη «και εσείς θα παίρνατε µέτρα» ή «πήρατε και
εσείς µέτρα 65 δισεκατοµµύρια». 

Πότε; Το 2010; Το 2011; Με δηµοσιονοµικό έλλειµµα 15,7%
του ΑΕΠ, δηλαδή 36 δισεκατοµµύρια, και πρωτογενές έλλειµµα
10,7% του ΑΕΠ, δηλαδή 26 δισεκατοµµύρια, χωρίς να µπορούν
να λειτουργήσουν τα σχολεία, τα νοσοκοµεία;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πώς φτάσαµε ως
εκεί;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Το 2015, παραλάβατε τη χώρα υπό
συνθήκες πρωτογενούς πλεονάσµατος. Το 2014, το κυκλικά προ-
σαρµοσµένο πρωτογενές πλεόνασµα που είχε επιτύχει η χώρα
ήταν 5,4% του ΑΕΠ, εάν η χώρα λειτουργούσε µε βάση τις προ-
βλέψεις που υπήρχαν για το ποσοστό ανάπτυξης, αυτό που χα-
ραµίστηκε στις κυνικές πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ, το 2,9% του 2015,
το 3,7% του 2016 και ούτω κάθε εξής.

Συνεπώς ο προϋπολογισµός αποτυπώνει τη ναρκοθέτηση της
επόµενης βουλευτικής περιόδου, τουλάχιστον, µέχρι το 2022. 

Πρέπει να πω ότι η επόµενη κυβέρνηση πρέπει να διαµορφώ-
σει πολύ προσεχτικά το νέο δηµοσιονοµικό πλαίσιο µέσα στο
οποίο θα κινηθεί η χώρα αναπτυξιακά. Δεν υπάρχει επιστροφή
σε καµµία κανονικότητα. Οφείλουµε να έχουµε επίγνωση. Όσοι
νοµίζουν ότι η χώρα έχει ξαναγίνει κανονική και µπορούµε να µι-
λάµε για προεκλογικές παροχές, εγκληµατούν σε βάρος της
προοπτικής του τόπου.

Έχουµε µια κοινωνία οργισµένη και κουρασµένη, αλλά όχι
έτοιµη να αναλάβει την επιχείρηση εθνικής ανόρθωσης, γιατί ο
ΣΥΡΙΖΑ την θέλει εξαρτηµένη, ολιγαρκή, φοβική, διχασµένη υπό
την επιρροή του κοινωνικού αυτοµατισµού. Γι’ αυτό το µεγάλο
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πρόβληµα της οικονοµίας είναι θεσµικό και πολιτικό. Γι’ αυτό έχει
σηµασία η αλλαγή συσχετισµών, η στρατηγική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ,
για να εφαρµοστεί ένα ολοκληρωµένο σχέδιο εθνικής ανόρθω-
σης υπό την εγγύηση της προοδευτικής δηµοκρατικής παράτα-
ξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε µια
φράση που αφορά το χθεσινοβραδινό, µάλλον το σηµερινό πρωι-
νό, γεγονός στον «ΣΚΑΪ». Θα µου επιτρέψετε να πω ότι η ωµή εγ-
κληµατική ενέργεια κατά του «ΣΚΑI», στόχευε στην καρδιά της
δηµοκρατίας, όχι µόνο µε την υλική δύναµη της έκρηξης αλλά
µε τον θρασύ συµβολισµό της σιωπής που ήθελε να επιβάλλει. 

Ευτυχώς πέτυχε το αντίθετο. Αυτή είναι η δύναµη της δηµο-
κρατίας και της πολυφωνίας. Όµως δεν αρκεί η καταδίκη τέτοιων
ενεργειών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βενιζέλο, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε µιλήσει πέντε
λεπτά παραπάνω. Σεβαστείτε τους άλλους. Έλεος πια!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Απαιτείται αντίσταση κατά της διο-
λίσθησης της δηµοκρατίας, κατά του εκβιασµού και της φθοράς
των θεσµών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Μαυρωτά, έχετε τον λόγο.

Σας παρακαλώ, εδώ δεν υπάρχουν ανισότητες. Όλοι πρέπει
να µιλήσουν το ίδιο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δέκα λεπτά λέει ο Κανονισµός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εδώ

λέει επτά. Εγώ κάνω αυτό που λέει ο κατάλογος. Αφήστε τα
τώρα οι λάτρεις του Κανονισµού. 

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω κι εγώ από την σηµερινή τροµο-

κρατική επίθεση στον «ΣΚΑΪ» µε δύο λόγια. Δεν πρέπει να αφή-
σουµε την τροµοκρατία και τον φόβο να κερδίσουν. Και θα κερ-
δίσουν, αν οδηγήσουν σε περισσότερο διχασµό και λιγότερη δη-
µοκρατία. Ενωµένες οι δηµοκρατικές δυνάµεις πρέπει να στα-
θούµε απέναντι. Ό,τι και αν µας χωρίζει είναι µικρότερο. Σήµερα
συµφωνούµε ή διαφωνούµε µε τον συγκεκριµένο σταθµό, απει-
λείται κάτι πολύ µεγαλύτερο, απειλείται η ίδια η δηµοκρατία.
Χωρίς, λοιπόν, «ναι µεν αλλά», χωρίς αστερίσκους, καταδικά-
ζουµε όσους µε βόµβες θέλουν να δυναµιτίσουν το πολιτικό
κλίµα και να σπείρουν φόβο, µίσος και διχασµό. 

Θα ήταν καλό για να αρθεί το τοξικό κλίµα, όπως το χαρακτή-
ρισε και ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας τα δύο µεγάλα κόµ-
µατα, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, να άρουν το εµπάργκο στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ώστε να δείξουν έµπρακτα ότι τέ-
τοιες επιθέσεις πεισµώνουν και κάνουν την ενηµέρωση και τη δη-
µοκρατία πιο δυνατές. 

Ας έρθω και στο αντικείµενο της συζήτησης. Σήµερα συζητάµε
τον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό, που έχουµε την ατυ-
χία να είναι προεκλογικός προϋπολογισµός. Το 2019, θα είναι σί-
γουρα και χρονιά βουλευτικών εκλογών –και όχι µόνο- µια
παράµετρος που φαίνεται να παίζει καθοριστικό ρόλο στις επι-
λογές της Κυβέρνησης. Μέσα από τους λίγους βαθµούς ελευθε-
ρίας που έχει, φαίνεται να καταστρώνει έναν προϋπολογισµό µε
το βλέµµα όχι στις επόµενες γενιές αλλά στις επόµενες κάλπες.

Δεν θα την κατηγορούσα τόσο πολύ γι’ αυτό. Είναι φυσιολο-
γικό και αναµενόµενο. Όλοι το ίδιο έκαναν και κάνουν, όπως βλέ-
πουµε µάλιστα και τις τελευταίες µέρες, αλλά το «κατηγορώ»
πηγαίνει στο ότι µεταξύ της κοντόφθαλµης τακτικής και της µα-
κροπρόθεσµης προοπτικής, η πρώτη κερδίζει συντριπτικά και όχι
οριακά, όπως θα ήταν αποδεκτό από την κοινωνία και την οικο-
νοµία µας.

Και εξηγούµαι: Για να στηρίξεις το κοινωνικό κράτος, χρειάζε-
σαι πόρους. Τώρα πλέον που δεν έχουµε και το προστατευµένο
περιβάλλον δανεισµού µε τους θεσµούς, πρέπει να δανειστούµε
από τις αγορές. Ακόµη δεν µπορούµε. Είναι απαγορευτικά τα επι-
τόκια, δηλαδή η Κυβέρνηση ζει το δράµα της ελληνικής επιχεί-

ρησης σήµερα που δεν µπορεί να δανειστεί, µόνο που η Κυβέρ-
νηση έχει το «µαξιλάρι» των 26,6 δισεκατοµµυρίων. Όµως προ-
σοχή. Το «µαξιλάρι» αυτό µπορεί να χρησιµοποιηθεί για την
κρούση, για να κοιµάσαι πιο άνετα, µπορεί, όµως, να χρησιµο-
ποιηθεί και για να σε πνίξουν από ασφυξία. 

Το θέµα, λοιπόν, είναι πώς θα το χρησιµοποιήσεις. Αν το έχεις
ως ασφάλεια για να κάνεις όλες εκείνες τις απαραίτητες κινή-
σεις, να δώσεις τα σήµατα για να ξανακερδίσεις την εµπιστο-
σύνη, τότε ναι είναι «µαξιλάρι» ασφαλείας. Όµως αν το έχεις για
να το τρως χωρίς να σε νοιάζει η επόµενη µέρα, αφού ούτως ή
άλλως δεν θα είσαι κυβέρνηση, τότε είναι το «µαξιλάρι» της
ασφυξίας. 

Επιστροφή στον προϋπολογισµό που, κατά τη γνώµη µου, το
πιο ενδιαφέρον που έχει η ψήφιση του συγκεκριµένου, δεν είναι
ούτε ότι είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός ούτε ότι φτιάχτηκε από
ελληνικά χέρια, όπως έχουµε ακούσει, αλλά ότι επειδή ο προ-
ϋπολογισµός έχει και την έννοια της ψήφου εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση, θα έχει πολύ ενδιαφέρον να δούµε αύριο το βράδυ,
πώς θα ψηφίσουν όσοι -και καλά- θα κάνουν το παν για να απο-
τρέψουν τα δυσάρεστα κατά τη γνώµη τους γεγονότα που έρ-
χονται.

Πάµε και στους αριθµούς και στα νούµερα. Ο προϋπολογι-
σµός αυτός δείχνει ότι στοχεύουµε στα λάθος νούµερα. Πετυ-
χαίνουµε τους στόχους στα υπερπλεονάσµατα, αποτέλεσµα της
υπερφορολόγησης είναι εξάλλου, και αποτυγχάνουµε στους
στόχους της ανάπτυξης. Πέρυσι τέτοιον καιρό προβλέπαµε ανά-
πτυξη 2,5% για το 2018 και µε το ζόρι θα φτάσουµε το 2%.

Δηλαδή καλύτερα από πρόπερσι θα µου πείτε, που είχαµε
προβλέψει 2,7% και τελικά πιάσαµε το µισό, 1,4%. Ένα, λοιπόν,
κοµµάτι που αστοχούµε είναι η ανάπτυξη. Όµως ανάπτυξη ση-
µαίνει παραγωγή και µάλιστα παραγωγή σε εµπορεύσιµους και
εξωστρεφείς κλάδους. Η ανάπτυξη, η αύξηση της πίτας, όπως
λέµε, χρειάζεται και επενδύσεις. Και εδώ επιτρέψτε µου να έρθω
στο βασικό κοµµάτι της οµιλίας µου που είναι οι επενδύσεις. 

Το πιο απογοητευτικό στοιχείο του προϋπολογισµού υπάρχει
στον πίνακα 1.3 της εισηγητικής έκθεσης, σελίδα 31. Είναι η αύ-
ξηση των επενδύσεων για το 2018 που εκφράζεται µε τον δείκτη
του ακαθάριστου σχηµατισµού παγίου κεφαλαίου. Εκτιµάται, λοι-
πόν, για το 2018 αύξηση των επενδύσεων 0,8% σε σχέση µε το
2017, που και αυτό είναι αµφίβολο, γιατί το πρώτο εννεάµηνο εί-
χαµε µείωση 6%. Πέρυσι τέτοια εποχή ξέρετε πόσο προβλέπαµε
ότι θα ήταν η αύξηση των επενδύσεων;

Διαβάζω από τα Πρακτικά από την περσινή µου οµιλία: «Το φι-
λοεπενδυτικό κλίµα που έχει ανάγκη η χώρα για να επιτευχθεί το
11,4% -τόσο προβλέπαµε πέρυσι- δυστυχώς δεν το βλέπουµε».
Αυτά έλεγα πέρυσι τέτοια εποχή και τελικά είχα δίκιο. Από το
11,4% αύξηση των επενδύσεων που είχε ως πρόβλεψη ο περσι-
νός προϋπολογισµός, τελικά πιάσαµε 0,8%, δηλαδή δεκατέσσε-
ρις φορές κάτω.

Γιατί, λοιπόν, δεν πάνε καλά οι επενδύσεις; Γιατί πέσαµε, πέ-
φτουµε και φοβάµαι ότι θα πέφτουµε συνεχώς έξω. 

Αυτό που είναι το δικό σας έργο πέρα από την υπερφορολό-
γηση ή τη γραφειοκρατία και όλα αυτά τα έχουµε πει πολλές
φορές, το δικό σας έργο, το δικό σας όπλο στην αποµάκρυνση
των επενδύσεων είναι η ιδεολογική δυσανεξία απέναντι στο ιδιω-
τικό. Θεοποιείτε το κρατικό και δαιµονοποιείτε το µη κρατικό. Το
βαφτίζετε µάλιστα βαρύγδουπα και ως «νεοφιλελεύθερο» και κα-
θαρίζετε. Αυτό φαίνεται ξεκάθαρα και στη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση,. που µιλάµε για το άρθρο 16 του Συντάγµατος. 

Και γιατί µας ακούτε να µιλάµε τόσο επίµονα για επενδύσεις;
Γιατί τον ηλικιωµένο και την ηλικιωµένη συνταξιούχο θα πρέπει
να την ενδιαφέρουν βασικά οι επενδύσεις; Γιατί η συζήτηση θα
έπρεπε να ήταν µονοθεµατική πάνω στις επενδύσεις, η συζήτηση
που θα έπρεπε να γίνεται στην κοινωνία. Γιατί αν θέλει ο συντα-
ξιούχος να παίρνει τη σύνταξη του, κάποιοι θα πρέπει να δου-
λεύουν για να χρηµατοδοτούν το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Το ασφαλιστικό µας σύστηµα δεν είναι ανταποδοτικό, είναι
αναδιανεµητικό και η κρατική χρηµατοδότηση του ασφαλιστικού
συστήµατος θα βαίνει συνεχώς µειούµενη. Για να υπάρχουν, λοι-
πόν, θέσεις εργασίας που θα χρηµατοδοτούν το ασφαλιστικό σύ-
στηµα -που τώρα έχουµε έναν συνταξιούχο και 1,3-1,4 περίπου
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εργαζοµένους- χρειάζεται παραγωγή. Και µάλιστα χρειαζόµαστε
καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και όχι µερικής απασχόλησης
των 300 ευρώ και 400 ευρώ, γιατί πώς µε αυτούς τους µισθούς
θα χρηµατοδοτηθούν οι συντάξεις των 800 ευρώ και των 1.000
ευρώ; 

Για να υπάρξει, λοιπόν, παραγωγή σε µια χώρα, που την τε-
λευταία δεκαετία έχει υποστεί µια δραµατική αποεπένδυση, χρει-
αζόµαστε επενδύσεις. Αντί, λοιπόν, να το έχουµε ως µονοθεµα-
τικό πεδίο συζήτησης, το αν θα περικοπούν και πόσο θα περικο-
πούν οι συντάξεις, αντί να κτίζονται πολιτικές, δικηγορικές και
δηµοσιογραφικές καριέρες πάνω σ’ αυτό το θέµα –είναι άλλωστε
ζηλευτή πελατεία οι συνταξιούχοι, τόσο εκλογική, όσο και τηλε-
οπτική και επαγγελµατική- αντί να τρελαίνουµε τον κόσµο µε τις
περικοπές ή µη των συντάξεων, ας δούµε πώς θα προσελκύ-
σουµε επενδύσεις, για να αιµοδοτηθεί το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Επιτρέψτε µου να προσθέσω κι έναν τελευταίο και ίσως τον
πιο σηµαντικό παράγοντα απώθησης των επενδύσεων από τη
χώρα µας. Αυτός δεν είναι άλλος από το ίδιο το πολιτικό σύ-
στηµα. Οι επενδύσεις απαιτούν ένα περιβάλλον πολιτικής και οι-
κονοµικής σταθερότητας. Το πολιτικό µας σύστηµα είναι µια
γεννήτρια, ένας ποµπός αβεβαιότητας. Με αυτή τη δραµατική
έλλειψη συνεννόησης και συναίνεσης που υπάρχει, από το πιο
µικρό ως το πιο µεγάλο –και το βλέπουµε αυτό και εδώ στην Ολο-
µέλεια- είναι το πολιτικό µας σύστηµα µια γεννήτρια αβεβαιότη-
τας. Βολεύει, βέβαια, η πόλωση και τα δυο µεγάλα κόµµατα, δεν
βολεύει, όµως, τη χώρα. Η αβεβαιότητα, η µεταβλητότητα γιγαν-
τώνεται. Από τα δυο κριτήρια που συνήθως λαµβάνουν υπ’ όψιν
τους οι επενδυτές, δηλαδή την απόδοση και το ρίσκο, η χώρα
µας ό,τι µπορεί να κερδίσει από το πρώτο –από την απόδοση- το
χάνει πανηγυρικά στο δεύτερο που είναι το ρίσκο, µε αποτέλε-
σµα να µην είναι στις πρώτες επιλογές των ορθολογικών, των συ-
νετών επενδυτών. 

Και το κόστος της εµπιστοσύνης αποτυπώνεται και στο ελλη-
νικό Χρηµατιστήριο και στις καταθέσεις που δεν επιστρέφουν
στις τράπεζες και στο δεκαετές οµόλογο του ελληνικού δηµο-
σίου. Και όλα αυτά όταν στις 27 Φεβρουαρίου θα έχουµε µια κρί-
σιµη αξιολόγηση στη χώρα, η οποία θα εκπέµψει και µηνύµατα
στις αγορές. 

Είναι, λοιπόν, ένα ορόσηµο η 27η Φεβρουαρίου. Αν τα επιτόκια
του δεκαετούς οµολόγου δεν πέσουν κάτω από το 4%, αλλά
σκαρφαλώσουν και πάνω από το 5%-6%, τότε θα αρχίσουµε να
ξεπουπουλιάζουµε το µαξιλάρι, ανεβάζοντας ακόµα περισσό-
τερο τα επιτόκια σε έναν αυτοτροφοδοτούµενο κύκλο ανασφά-
λειας. Δεν είναι, όµως, µόνο οι µεγάλες επενδύσεις βασικός
µοχλός ανάπτυξης, είναι ή θα έπρεπε να είναι τουλάχιστον και η
µεσαία και η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Όταν, όµως, σε
µια µεσαία επιχείρηση που βγάζει κέρδη 50.000 τον χρόνο, θα
της µένουν κάτω από 20.000, 18.565, για την ακρίβεια, µετά από
φόρους και ασφαλιστικές εισφορές που ουσιαστικά είναι φόροι
κι αυτές- δεν έχει κανένα κίνητρο να αναπτυχθεί, αφού θα δου-
λεύει µόνο για να πληρώνει φόρους και εισφορές. 

Ακόµα και τη µείωση του συντελεστή φόρου από 29% σε 26%
που ήταν να γίνει το 2019, την πήρατε πρόσφατα πίσω και την
κάνατε κλιµακωτή, για να πάνε τα χρήµατα αυτά από την ανά-
πτυξη στην προεκλογική σας φαρέτρα. 

Για να θελήσει, λοιπόν, να δουλέψει παραπάνω, να επεκταθεί
κάποιος, να δηµιουργήσει θέσεις εργασίας, να προσλάβει µε την
υπερφορολόγηση και τον στραγγαλισµό που υπάρχει, δεν θα το
κάνει ποτέ και έτσι το πιο δηµιουργικό κοµµάτι της κοινωνίας µας
αυτό των µεσαίων και µικροµεσαίων επιχειρήσεων που κινεί την
οικονοµία, θα είναι πάντα σε λήθαργο. 

Θα κλείσω µε δυο λόγια για τα έξοδα και τις δαπάνες. Το δη-
µόσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει το εξής πρόβληµα, που
το διαπιστώνει και ο τελευταίος πολίτης και συνοψίζεται σε µια
πρόταση. Ελλείψεις στην πρώτη γραµµή και πλεονάσµατα στα
µετόπισθεν, όπου η πρώτη γραµµή είναι γιατροί, νοσηλευτές, δά-
σκαλοι. Όταν, λοιπόν, έχουµε αύξηση της µισθολογικής δαπάνης
του δηµοσίου, αν αυτή πηγαίνει για να καλύψουµε τις ανάγκες
της πρώτης γραµµής, έχει καλώς. Αν πηγαίνει, όµως, για µετα-
κλητούς οι οποίοι αυξήθηκαν από το 2015 έως το 2018 κατά 28%
ή σε διοικητικά συµβούλια διαφόρων φορέων που αυξήθηκαν

από το 2015 έως το 2018 κατά 29%, τότε αυτό δείχνει µια πελα-
τειακή αντίληψη του κράτους, που σηµαίνει πως κι εσείς, όπως
και οι προηγούµενοι, βλέπετε το κράτος σαν λάφυρο της εξου-
σίας αντί για µοχλό ανάπτυξης. 

Εν κατακλείδι, ο προϋπολογισµός που καταθέτετε, έχει θυσιά-
σει την αναπτυξιακή πνοή στον βωµό της προεκλογικής τακτικής.
Δίκαιη ανάπτυξη δεν σηµαίνει µίζερη ανάπτυξη. Η δίκαιη ανά-
πτυξη είναι η βιώσιµη ανάπτυξη µε τους τρεις πυλώνες της -την
οικονοµική ανάπτυξη, την κοινωνική συνοχή και τον σεβασµό στο
περιβάλλον- να είναι και οι τρεις εύρωστοι και γι’ αυτό δείκτες
όπως ο δείκτης GINI ή ο δείκτης S80/S20 που δείχνουν την ανι-
σοκατανοµή του εισοδήµατος, πρέπει να συµµετέχουν ως βα-
σικά κριτήρια απόφασης σε όλες τις διαδικασίες λήψης απο-
φάσεων µαζί µε το ΑΕΠ ή τις επενδύσεις. 

Αυτό, όµως, έχει ως προϋπόθεση ότι παράγεται πλούτος και
δεν ανακυκλώνεται η φτώχεια. Άλλωστε το θαύµα του κοινωνικού
κράτους στη µεταπολεµική Ευρώπη, το γενναιόδωρο ευρωπαϊκό
κοινωνικό κράτος, βασίστηκε στον πλούτο που δηµιούργησαν οι
επενδύσεις, η επιχειρηµατικότητα, η καινοτοµία, η διασύνδεση
της γνώσης µε την παραγωγή, η αριστεία, η αλληλεγγύη, η συ-
ναίνεση και η σύνθεση των απόψεων. 

Εσείς αντί να δώσετε έµφαση στο δόγµα «πρώτα παράγουµε,
µετά µοιράζουµε», πραγµατοποιείτε «πρώτα στραγγίζουµε και
µετά µοιράζουµε και στο τέλος ψηφίζουµε».

Με τον προϋπολογισµό, λοιπόν, του 2019 γίνεται φανερό ότι
η αναπτυξιακή πολιτική που αποφέρει οικονοµικούς καρπούς µε-
σοπρόθεσµα, θυσιάζεται στον βωµό της επιδοµατικής πολιτικής,
που αποφέρει ψηφοθηρικούς καρπούς βραχυπρόθεσµα. Είναι
ένας προϋπολογισµός «µουτζούρης», που µεταθέτει το πρό-
βληµα της υλοποίησης των υποσχέσεων στην επόµενη κυβέρ-
νηση, η οποία µε αυτά τα γραµµάτια στο χέρι θα πρέπει να πείσει
τις αγορές να της έχουν εµπιστοσύνη και να τη δανείσουν. Δύ-
σκολο σταυρόλεξο για δυνατούς λύτες και δραστικούς καταλύ-
τες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Υ-

πουργός κ. Δραγασάκης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, πριν εισέλθω στα θέµατα του προϋπολογισµού, θα
ήθελα να καταδικάσω την επίθεση που έγινε στον τηλεοπτικό
σταθµό «ΣΚΑΪ» και να εκφράσω την συµπαράστασή µου στους
εργαζόµενους του σταθµού. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τον προϋπολογισµό του 2019, αυτός ση-
µατοδοτεί την έξοδο από τα µνηµόνια και την επιτροπεία. Είναι
ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. 

Θα ήθελα να θυµίσω στον κ. Βενιζέλο ότι δεν υπάρχει ολίγον
έξοδος από τα µνηµόνια. Το δεύτερο µνηµόνιο όχι µόνο δεν είχε
ολοκληρωθεί, είχε τελµατώσει. Και όσο για το πού θα ήταν η
χώρα αν δεν συνέβαινε η αλλαγή του Ιανουαρίου του 2015, µπο-
ρεί κανείς να το διανοηθεί ότι είτε µνηµόνια θα είχαµε είτε όπως
ο ίδιος είπε προληπτική γραµµή δηλαδή µέτρα ισοδύναµα του
µνηµονίου. 

Τα πρωτογενή πλεονάσµατα 4,5% που είχαν δεσµευθεί οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, δεν µπορούσαν να υλοποιηθούν ούτε
µπορούσαν να εισπραχθούν 50 δισεκατοµµύρια ευρώ από ιδιω-
τικοποιήσεις. Η Κυβέρνηση τηρώντας την υπόσχεσή της, βγαί-
νοντας από τα µνηµόνια σήµερα, επιτυγχάνοντας την ανάκαµψη
της οικονοµίας και την αλλαγή της φοράς των πραγµάτων, κερ-
δίζει για τη χώρα αξιοπιστία, κερδίζει την εµπιστοσύνη της κοι-
νωνίας. 

Παρ’ ότι η κληρονοµιά της κρίσης είναι ακόµα βαριά, εντούτοις
αυτό που λένε οι οικονοµολόγοι, η τάση εξέλιξης των µεγεθών,
η φορά των πραγµάτων, έχει ήδη αλλάξει. Η ανεργία από το 26%
περίπου που την παραλάβαµε, έχει πέσει στο 18%. Μάλιστα οι
επιχειρήσεις που σχεδιάζουν να κάνουν προσλήψεις τον επόµενο
χρόνο, καταγράφονται σήµερα στο 70% από µια έρευνα, έναντι
53% που ήταν πέρυσι. Φυσικά έχουµε ακόµα πολύ δρόµο να δια-
νύσουµε αλλά είναι σηµαντικό η ανεργία να µειώνεται σταθερά,
όπως και συµβαίνει. 

Το εθνικό εισόδηµα ύστερα από µια βαθιά και παρατεταµένη
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ύφεση, την οποία ορισµένοι λησµονούν, έχει περάσει σε τροχιά
ανάκαµψης και φέτος αναµένεται να κλείσει η χρονιά µε 2% ίσως
και κάτι περισσότερο. Το ισοζύγιο ανάµεσα στις επιχειρήσεις που
κλείνουν και τις επιχειρήσεις που ανοίγουν, έχει µεταστραφεί σε
θετικό και ειδικά φέτος, όπως δείχνουν τα στοιχεία του ΓΕΜΗ,
για καθεµία επιχείρηση που κλείνει, τρεις είναι αυτές που ανοί-
γουν, ενώ παλαιότερα συνέβαινε το αντίθετο. 

Οι πληγές που άφησε η χρεοκοπία είναι βαθιές και ορισµένες
θα πάρουν χρόνο για να επουλωθούν εντελώς. Όµως µε την πο-
λιτική που ασκούµε, κατακτούµε βαθµούς ελευθερίας, κερδί-
ζουµε δηµοσιονοµικό χώρο και το πιο σηµαντικό αξιοποιούµε
αυτές τις δυνατότητες, για να ανακουφίσουµε κατά προτεραι-
ότητα αυτούς οι οποίοι επλήγησαν περισσότερο από την κρίση. 

Και για όσους διαµαρτύρονται για επιδοµατική πολιτική, θα
ήθελα να αναφέρουν ένα επίδοµα που θα ήθελαν να καταργηθεί.
Μήπως το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα που σ’ αυτή την Αί-
θουσα πριν από δέκα χρόνια –ίσως και περισσότερο- όταν είχα
φέρει πρόταση νόµου, το καταψήφισαν όλα τα κόµµατα; Μήπως
την επιδότηση του ενοικίου για να βοηθήσουµε νέα ζευγάρια να
αποκτήσουν κατοικία;

Η Νέα Δηµοκρατία αντιµετωπίζει τον προϋπολογισµό µε προ-
φανή αµηχανία. Τη µία λέει πως ό,τι δίνεται για την ενίσχυση της
κοινωνίας είναι προεκλογικές παροχές που δήθεν βλάπτουν την
οικονοµία, την άλλη στιγµή λέει πως ό,τι δίνουµε είναι ψίχουλα
και η Νέα Δηµοκρατία θα δώσει περισσότερα.

Εκείνο το οποίο θα ήθελα εγώ να τονίσω, είναι πως όλα τα
µέτρα και οι δράσεις που προβλέπει ο προϋπολογισµός, από τη
σταδιακή κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, µέχρι την αποκατάσταση των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων κ.λπ., δεν είναι έκτακτες παρο-
χές, αλλά µόνιµες διαστάσεις του νέου κοινωνικού κράτους που
δηµιουργούµε και που θέλουµε, µάλιστα, να κατοχυρώσουµε και
συνταγµατικά.

Αυτή είναι µία κρίσιµη διαχωριστική γραµµή στην εποχή µας
για τη χώρα µας και την Ευρώπη, αν, δηλαδή, θέλουµε τη συν-
ταγµατοποίηση του νεοφιλελευθερισµού, δηλαδή, του ελάχιστου
κράτους πρόνοιας, των ιδιωτικοποιήσεων, των ανισοτήτων τελικά
σε βάρος των πολλών όπως θέλει η Νέα Δηµοκρατία ή αν θέ-
λουµε τη συνταγµατική θωράκιση της κοινωνίας µε την κατοχύ-
ρωση των κοινωνικών και δηµοκρατικών δικαιωµάτων, µε την
προστασία των κοινών και των δηµόσιων αγαθών, όπως υποστη-
ρίζει και πράττει η σηµερινή Κυβέρνηση.

Κεντρικό καθήκον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τα µνη-
µόνια είναι να σχεδιάσουµε το µέλλον, να σχεδιάσουµε πολιτικές
που πρέπει να υλοποιήσουµε, µετασχηµατισµούς που πρέπει να
κάνουµε σε έναν κόσµο που κυοφορεί ο ίδιος µεγάλες αλλαγές
και ανατροπές υπό την επίδραση της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης, την πίεση της κλιµατικής αλλαγής, την πρόκληση
των διευρυµένων ανισοτήτων, τους κινδύνους που εγκυµονούν
εµπορικοί και άλλοι πόλεµοι.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, ένα σύστηµα δηµοκρατικού σχεδια-
σµού της πορείας της χώρας και της ανάπτυξης. Για να έχουµε
ένα µέτρο σύγκρισης, θα ήθελα να ενηµερώσω ότι η Ιρλανδία
µετά την έξοδό της από τα µνηµόνια, κατήρτισε δεκαετές πρό-
γραµµα επενδύσεων και ένα πλαίσιο σχεδιασµού για την ανά-
πτυξη της χώρας µε ορίζοντα το 2040.

Οι κυβερνήσεις του παρελθόντος σε εµάς, όπως άλλωστε συ-
νεχίζει να κάνει η Νέα Δηµοκρατία, παγιδευµένες σε µία αφελή
νεοφιλελεύθερη άποψη ότι την ανάπτυξη την κάνουν οι αγορές
από µόνες τους, είχαν απογυµνώσει το κράτος από κάθε δυνα-
τότητα σχεδιασµού ή παραγωγής τοµεακών ή κλαδικών πολιτι-
κών. Έπρεπε να αρχίσουµε από το µηδέν. Τα περιφερειακά
αναπτυξιακά συνέδρια που έγιναν σε όλη τη χώρα, απεδείχθησαν
µία πολύ καλή πρακτική. Παράλληλα ολοκληρώσαµε την εθνική
αναπτυξιακή στρατηγική, που αποτελεί µία ισχυρή αφετηρία για
τα επόµενα βήµατα.

Με βάση την αναπτυξιακή στρατηγική, τους στόχους της βιώ-
σιµης ανάπτυξης του ΟΗΕ και τις κατευθύνσεις τις ευρωπαϊκές,
διαµορφώνουµε τώρα πολυετή τοµεακά προγράµµατα. Ήδη το
Υπουργείο Ενέργειας έχει δώσει σε διαβούλευση το εθνικό σχέ-
διο για την ενέργεια και το κλίµα, όπου τίθενται συγκεκριµένοι
ποσοτικοί στόχοι για το 2030 και πιο πέρα. 

Το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης υλοποιεί «Εθνική
Στρατηγική για τη Διοικητική Μεταρρύθµιση 2017 - 2021» και
ταυτόχρονα καταρτίζει για πρώτη φορά τετραετές πρόγραµµα
προσλήψεων, που θα είναι µία τοµή για την ορθολογική διαχεί-
ριση των ανθρώπινων πόρων της δηµόσιας διοίκησης. Αντίστοιχα
πολυετή προγράµµατα υλοποιούνται ή προετοιµάζονται στους
τοµείς της κυκλικής οικονοµίας, των µεταφορών, του «logistics»,
της ψηφιακής στρατηγικής, κ.λπ..

Στο Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης καταρτίζουµε πο-
λυετές σχέδιο για την αύξηση των εξαγωγών µε στόχο την προ-
σέγγιση του 50% του εθνικού εισοδήµατος, προετοιµάζουµε µία
θεσµική τοµή που θα µας επιτρέψει να περάσουµε από τους ετή-
σιους προϋπολογισµούς δηµοσίων επενδύσεων, σε πολυετείς
προϋπολογισµούς ή πενταετή αναπτυξιακά προγράµµατα.

Τέλος, σε συνεργασία µε τον ΟΟΣΑ διεξάγεται µελέτη, µε
στόχο να µπουν οι βάσεις για ένα πολυετές πρόγραµµα περιφε-
ρειακής σύγκλισης. Στο πλαίσιο αυτό το πενταετές Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων αν και θα είναι υποδεέστερο από άποψη
πόρων από το ΕΣΠΑ, θα λειτουργεί ως το εθνικό αναπτυξιακό
σχέδιο, το οποίο θα υλοποιεί την εθνική αναπτυξιακή στρατηγική
και θα εξειδικεύει τους εθνικούς αναπτυξιακούς και κοινωνικούς
στόχους, συνθέτοντας τα επιµέρους σχέδια σε ένα συνεκτικό
πρόγραµµα. Αυτό θα επιτρέψει και τον περιορισµό –αν όχι την
κατάργηση- των υπερδεσµεύσεων και τον υποεκτελέσεων που
παρατηρούνται στην υλοποίηση των δηµοσίων επενδύσεων και
απασχολούν και πολλούς συναδέλφους Βουλευτές µε ερωτήσεις
τους συχνά.

Το φαινόµενο αυτό δεν έχει σχέση µε τη δηµιουργία πλεονα-
σµάτων, όπως λανθασµένα αναφέρει η Αντιπολίτευση, αλλά απο-
τελεί χρόνιο πρόβληµα, που έχει να κάνει µε την απουσία
σχεδιασµού αξιολόγησης και ουσιαστικού ελέγχου ως προς τον
τρόπο υλοποίησης του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Ακόµα προετοιµάζουµε και θα κατατεθεί σύντοµα προς δια-
βούλευση και ψήφιση, το σχέδιο νόµου που θα ορίζει τον τρόπο
κατάρτισης και ελέγχου αυτών των πενταετών εθνικών αναπτυ-
ξιακών προγραµµάτων. Το πρώτο τέτοιο πρόγραµµα θα πρέπει
να είναι έτοιµο προς υλοποίηση την 1η Ιανουαρίου 2021, οπότε
και αρχίζει η νέα προγραµµατική περίοδος και του νέου «ΕΣΠΑ
2021 - 2027», το οποίο ελπίζουµε να εγκριθεί σύντοµα και να είναι
αυξηµένο κατά 8% τουλάχιστον, όπως προβλέπει η πρόταση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Παράλληλα δηµιουργούµε το θεσµικό πλαίσιο για το νέο υπό-
δειγµα ανάπτυξης, το νέο υπόδειγµα επιχειρηµατικότητας, των
επενδύσεων και της χρηµατοδότησης το οποίο αντιστοιχεί σε
αυτό.

Η Νέα Δηµοκρατία ανάγει όλα τα προβλήµατα -σχετικά µε την
επιχειρηµατικότητα, τις επενδύσεις, την ανάπτυξη -στο ζήτηµα
της φορολογίας, το υπαρκτό ζήτηµα της φορολογίας. Δηµαγω-
γεί, όµως και λαϊκίζει ασύστολα, διότι αποκρύβει τη χρεοκοπία
της χώρας, η οποία ήταν απόρροια σε µεγάλο βαθµό της χρόνιας
υποφορολόγησης που υπήρχε, της φοροδιαφυγής, της φοροα-
ποφυγής, όπως και τις καταστροφικές συνέπειες του πρώτου και
του δεύτερου µνηµονίου.

Όµως οι ίδιες οι επιχειρήσεις έχοντας επίγνωση των δηµοσιο-
νοµικών περιορισµών, όπως έδειξε πρόσφατη έρευνα, ιεραρχούν
σε ποσοστό 70% ως κύριο πρόβληµά τους τη γραφειοκρατία και
το υψηλό διοικητικό κόστος το οποίο αυτή συνεπάγεται. Επίσης
ο οίκος «MOODY’S» θεωρεί ως έναν από τους τέσσερις παρά-
γοντες που επηρεάζουν το αξιόχρεο της χώρας την ψηφιοποίηση
των δηµοσίων υπηρεσιών, ειδικά αυτών που αναφέρονται σε επι-
χειρήσεις.

Με βάση, λοιπόν, αυτά τα δεδοµένα εµείς αλλάζουµε όχι µόνο
την πολιτική αλλά και τη φιλοσοφία. Έπειτα από χρόνια εξαγγε-
λιών κάνουµε πράξη την αρχή «Πρώτα αδειοδοτώ, µετά ελέγχω».
Ήδη πενήντα πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν γνωστοποιήσει
την ίδρυσή τους στη σχετική πλατφόρµα µε αυτόν τον τρόπο.
Τώρα διαµορφώνουµε τον νέο ενιαίο ελεγκτικό µηχανισµό, που
είναι συµπλήρωµα ακριβώς αυτού του νέου συστήµατος.

Τέλος ψηφιοποιούµε όλες τις διαδικασίες για την ίδρυση, τη
λειτουργία, την εποπτεία των επιχειρήσεων. Ήδη λειτουργεί,
όπως γνωρίζετε, η ψηφιακή «υπηρεσία µιας στάσης», που επι-
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τρέπει την ίδρυση επιχειρήσεων και ήδη ιδρύθηκαν πάνω από χί-
λιες επιχειρήσεις µε αυτόν τον τρόπο µέσα σε λίγες ώρες ή λίγα
λεπτά. Αυτή η νέα λογική θα επεκταθεί τους επόµενους µήνες
σε όλο το φάσµα των επιχειρήσεων. 

Αυτές οι αλλαγές έχουν ως αποτέλεσµα τη µείωση του διοικη-
τικού κόστους και αυτό είναι σηµαντικό ιδίως για τις µικρές επι-
χειρήσεις, οι οποίες επιβαρύνονται περισσότερο. Το πιο σηµα-
ντικό, όµως, είναι ότι στη θέση της πελατειακής εξυπηρέτησης
και των αποσπασµατικών συµφερόντων –συχνά µε το αζηµίωτο-
δηµιουργούµε κανόνες αντικειµενικούς, διαφανείς, καθολικής
ισχύος. Αλλάζουµε έτσι τη νοοτροπία και του κράτους και των
επιχειρήσεων, προσβλέποντας σε µία νέα σχέση όχι αµοιβαίας
καχυποψίας και εχθρότητας αλλά συνεργασίας.

Ξεπερνάµε την αναχρονιστική κληρονοµιά της αµοιβαίας κα-
χυποψίας, που κληροδότησαν κυβερνήσεις που κατά τα άλλα
ήταν υπέρ των επιχειρήσεων και ορκίζονταν στην επιχειρηµατι-
κότητα. 

Και στο µέτρο που επιτρέπουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες,
βεβαίως, από τώρα προχωρούµε σε στοχευµένες φορολογικές
ελαφρύνσεις, όπως για παράδειγµα είναι η µείωση του φόρου
εισοδήµατος νοµικών προσώπων από 29% σε 25% την επόµενη
τετραετία. 

Σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις, η Νέα Δηµοκρατία αλλά και το
ΠΑΣΟΚ θα έπρεπε να ντρέπονται για το παρελθόν τους και για
την κατάσταση που παρέδωσαν. Παρέδωσαν ένα κράτος που το
είχαν µετατρέψει σε κοµµατικό λάφυρο και παρέδωσαν έναν ανα-
πτυξιακό νόµο, που τον είχαν κάνει προσωπικό πελατολόγιό
τους, όπως πιστοποιούν εκθέσεις όλων των ελεγκτικών µηχανι-
σµών -ελληνικών και ευρωπαϊκών- αλλά ακόµα και οι εισαγγελι-
κές έρευνες που δεν λένε να τελειώσουν,  παρ’ όλο που έχουν
περάσει τόσα χρόνια από τότε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης)

Θα χρειαστώ δυο, τρία λεπτά ακόµα, κυρία Πρόεδρε. 
Εµείς επιλύουµε τα συσσωρευµένα προβλήµατα του παρελ-

θόντος, εµπεδώνουµε καθεστώς διαφάνειας και στη βάση αυτή
λειτουργεί ο νέος αναπτυξιακός νόµο, χωρίς παρεµβάσεις, χωρίς
πελατειακές ή επιλεκτικές πρακτικές του παρελθόντος. 

Παράλληλα επεξεργαστήκαµε και ήδη είναι σε διαβούλευση
το σχέδιο νόµου για τις στρατηγικές επενδύσεις. 

Επίσης δηµιουργούµε νέες δοµές υποστήριξης των µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων και δίνουµε ειδικά κίνητρα για την εγκα-
τάσταση στη χώρα µας είτε ξένων επενδύσεων είτε ειδικότερα
ενδοοµιλικών υπηρεσιών όπως κέντρα έρευνας και άλλες συνα-
φείς δραστηριότητες. 

Ο τοµέας της χρηµατοδότησης είναι στο στάδιο της δηµιουρ-
γίας µίας δέσµης από πενήντα περίπου χρηµατοδοτικά εργαλεία
και προγράµµατα που καλύπτουν χρηµατοδοτικά κενά -είναι το
παράλληλο τραπεζικό σύστηµα που είπαµε κάποτε- και εντοπι-
σµένες ανάγκες που κατά κύριο λόγο αφορούν τις µικρές επιχει-
ρήσεις, αγρότες και ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Από κοινού µε το Υπουργείο Οικονοµικών έχουµε ολοκληρώσει
την επεξεργασία του σχεδίου νόµου για τις µικροπιστώσεις και
τις επόµενες µέρες θα αναρτηθεί για διαβούλευση. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο για την Εθνική Αναπτυξιακή Τράπεζα
ολοκληρώνεται µε την τεχνική βοήθεια και συνεργασία της Γαλ-
λικής Αναπτυξιακής Τράπεζας και από το νέο έτος θα δοθεί σε
διαβούλευση. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά στο τέλος της οµιλίας µου τον
κατάλογο µε αυτά τα πενήντα τέσσερα χρηµατοδοτικά προγράµ-
µατα για ενηµέρωση των Βουλευτών, επειδή δεν είναι αρκετά
γνωστά. 

Σε ό,τι αφορά τις ΣΔΙΤ, για τις οποίες επίσης γίνονται ερωτή-
µατα, είµαστε ανοιχτοί και σε αυτές τις µορφές χρηµατοδότη-
σης, προκειµένου να καλύψουµε ταχύτερα κενά σε υποδοµές.
Με βάση τη διεθνή εµπειρία έχουµε ορίσει ένα όριο πληρωµών
περίπου στο 20% του Εθνικού Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Έχουµε, εποµένως, δηµοσιονοµικό χώρο να δεχτούµε
τέτοια προγράµµατα, τα οποία εγκρίνουµε ταχύτατα, µετά, βε-
βαίως, από τον αναγκαίο έλεγχο, ώστε να αποτραπούν οι υπερ-
τιµολογήσεις και να διασφαλιστεί το δηµόσιο συµφέρον. 

Σε ό,τι αφορά το ιδιωτικό χρέος, το οποίο είναι µία από τις πιο
οδυνηρές κληρονοµιές της κρίσης, είναι και µία προτεραιότητα
της επόµενης περιόδου. Έχουµε καταθέσει τροπολογία, που θα
ψηφιστεί πριν από το τέλος του χρόνου για παράταση του εξω-
δικαστικού µηχανισµού, που θα συνοδευτεί από περαιτέρω απ-
λούστευση και διεύρυνση του πεδίου εφαρµογής του. 

Σύντοµα, επίσης, θα αποσαφηνιστεί το πλαίσιο προστασίας
της πρώτης κατοικίας και θα έρθει η σχετική ρύθµιση στη Βουλή.
Στόχος µας είναι η εν λόγω προστασία, να επεκταθεί και στην
πρώτη κατοικία επαγγελµατιών, η προστασία να αποκτήσει µό-
νιµο χαρακτήρα και να συνοδευτεί από µία ευρύτερη πολιτική
στέγασης για όσους δεν έχουν κατοικία. 

Το νέο υπόδειγµα ανάπτυξης που δηµιουργούµε, απαιτεί την
ενεργή συµµετοχή της κοινωνίας. Για τον λόγο αυτό έχουµε εξει-
δικεύσει την αναπτυξιακή στρατηγική του Υπουργείου σε εκατόν
σαράντα δύο δράσεις και έχουµε αναρτήσει στο site του Υπουρ-
γείου το σχετικό σχέδιο δράσης του. Είµαστε έτσι ανοιχτοί στον
έλεγχο της κοινωνίας. Και αυτό αποτελεί µία µορφή διαρκούς
δηµόσιας λογοδοσίας. 

Θα καταθέσω ελλείψει χρόνου στα Πρακτικά τα βασικά νοµο-
σχέδια τα οποία ετοιµάζονται και τα οποία νοµίζω ότι αποτελούν
τοµές για τη χώρα µας και θα απασχολήσουν το Κοινοβούλιο
τους αµέσως επόµενους µήνες. 

Όλα αυτά δείχνουν ότι η αναπτυξιακή στρατηγική γίνεται
πράξη. Όλα αυτά δείχνουν ότι η έξοδος από τα µνηµόνια επιτρέ-
πει να στραφούµε σήµερα όχι µόνο στα πιο φτωχά στρώµατα της
κοινωνίας, όπως έπρεπε να κάνουµε µετά το 2015,  το 2016 και
λοιπά, αλλά να στραφούµε και στα προβλήµατα των ενδιάµεσων
στρωµάτων και της µεσαίας τάξης. 

Αξιοποιώντας, λοιπόν, τους βαθµούς ελευθερίας που κερδί-
σαµε, αξιοποιώντας τον δηµοσιονοµικό χώρο που πετύχαµε µε
την πολιτική µας, µπορούµε να θέτουµε πιο φιλόδοξους στόχους
και πιστεύω ότι στις επόµενες εκλογές ο ελληνικός λαός θα µας
εµπιστευτεί για µία ακόµα τετραετία, για να ολοκληρώσουµε
ακριβώς αυτούς τους στόχους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Δραγασάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Ο Ρήγας και η Επανάσταση» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι οχτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 2ο Γενικό Λύκειο Αγίας Βαρβάρας. 

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παιδιά, συζητάµε για τον προϋπολογισµό του κράτους του
έτους 2019. Είναι µία σηµαντική στιγµή για το Κοινοβούλιο και
χαιρόµαστε που βρίσκεστε µαζί µας.

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Χατζηδάκη -που αλλάζει
σειρά µε την κ. Γκαρά- και αµέσως µετά θα µιλήσει η κ. Γκαρά. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και την κ. Γκαρά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα µετά τη βοµ-

βιστική επίθεση στον «ΣΚΑΪ» -και αυτό θα συνέβαινε και µε οποι-
αδήποτε επίθεση οπουδήποτε- είναι σίγουρα µία µέρα µελαγ-
χολίας, αλλά δεν είναι µία µέρα φόβου. Όλοι µαζί πρέπει να ορ-
θώσουµε ένα τείχος δηµοκρατίας απέναντι στα άκρα και τις
ακρότητες, διότι, πραγµατικά, δεν ταιριάζει σε µία σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή δηµοκρατική χώρα, αυτό που γίνεται σε αυτό το επί-
πεδο στη χώρα µας και συνεχίζει να γίνεται όλα τα τελευταία
χρόνια. 

Είµαστε µία εξαίρεση στον ευρωπαϊκό χάρτη και δεν νοµίζω
ότι µπορούµε όλοι οι δηµοκράτες –ανεξαρτήτως επιµέρους εν-
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τάξεων- να είµαστε ευχαριστηµένοι µε αυτή την εικόνα. 
Εν πάση περιπτώσει έρχοµαι στο θέµα. Ο Υπουργός, ο Αντι-

πρόεδρος της Κυβέρνησης, ο κ. Δραγασάκης, µου είναι σίγουρα
συµπαθής και το ξέρει και ο ίδιος και νοµίζω ότι είναι σε όλους
µας συµπαθής. Δεν άκουσα, όµως, µε το ίδιο πνεύµα όλα αυτά
τα οποία είπε και θα εξηγήσω αµέσως επιµένοντας σε στοιχεία. 

Ενώ η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για το πώς πάνε τα πράγµατα,
δείτε ποια είναι η εικόνα. Η υπερφορολόγηση στραγγαλίζει την
οικονοµία. Είµαστε η πρώτη χώρα στον ΟΟΣΑ στην αύξηση της
φορολογίας από το 2015 µέχρι σήµερα. Ακόµα χειρότερα η κα-
τάσταση έχει ξεφύγει και έχουµε τη χειρότερη αναλογία όλων
των τελευταίων ετών στους έµµεσους φόρους, που τους πληρώ-
νει εξίσου ένας εφοπλιστής και ένας συνταξιούχος. Και αυτό γί-
νεται µε µια Κυβέρνηση που παριστάνει τον «Ροµπέν των Φτω-
χών». 

Άκουσα τον κ. Δραγασάκη να λέει ότι υπήρχε χρόνια υποφο-
ρολόγηση. Μάλιστα ήταν χαµηλά δηλαδή ο ΦΠΑ, ήταν χαµηλά
τα ειδικά τέλη για το πετρέλαιο, για τα ποτά και ούτε καθεξής
και αποφασίσατε να τα ανεβάσετε, για να πληρώνουν οι νοικο-
κυρές κάτι παραπάνω στο σούπερ µάρκετ. 

Στο επίπεδο της ανταγωνιστικότητας που είναι κρίσιµο µέγε-
θος για το πώς προχωρεί η οικονοµία, ενώ είχαµε πάει στην Παγ-
κόσµια Τράπεζα από την εκατοστή θέση στην εξηκοστή µέσα σε
τρία χρόνια, από το 2012 µέχρι το 2015, έχουµε υποχωρήσει και
είµαστε στην εβδοµηκοστή δεύτερη. Παρά τα θετικά λόγια των
πιστωτών η Ελλάδα υποχωρεί. Και αυτό είναι κρίσιµο µέγεθος
,για αυτό στο οποίο θα αναφερθώ αµέσως, που είναι οι επενδύ-
σεις. 

Όσον αφορά τις επενδύσεις από την Ελλάδα και το εξωτερικό
–µεγάλες, µεσαίες και µικρές- έχουµε το 1/3 των επενδύσεων
που είχαµε το 2007, δηλαδή δύο χρόνια πριν πέσουµε στην
κρίση. Έχουµε το 1/3 σε απόλυτους αριθµούς. 

Θέλετε να πάω τώρα σε κάτι που σας νοιάζει και το διαφηµί-
ζατε διαχρονικά στις δηµόσιες επενδύσεις; Στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, λοιπόν, έχουµε χαµηλό δεκαετίας. Το 2017,
έκλεισε µε χαµηλό δεκαετίας. Και δεν φταίει, βεβαίως, ο προ-
γραµµατισµός των προηγούµενων ετών. Φταίει η συνειδητή από-
φαση της Κυβέρνησης, για να της βγουν οι αριθµοί του προϋ-
πολογισµού να λειτουργήσει επί ζηµία του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων, το οποίο χρηµατοδοτεί χρήσιµα και κρίσιµα
έργα στη χώρα. 

Ο αναπτυξιακός νόµος τον οποίον τόσο πολύ πανηγυρίσατε
όταν τον υιοθετούσατε, είναι σχεδόν στη σφαίρα της θεωρίας
µετά από δυο-τρία χρόνια. Ως προς το ΕΣΠΑ απ’ αυτό εδώ το
Βήµα ο Πρωθυπουργός ισχυρίζεται κατά καιρούς –ελπίζω να το
αποφύγει αύριο- ότι είµαστε πρώτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Κοµπάζει σχετικά. Είδα το site της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Με
βάση την Ευρωπαϊκή Επιτροπή είµαστε δέκατοι έβδοµοι στις
πληρωµές των έργων στις απορροφήσεις, και εικοστοί δεύτεροι
στη συµβασιοποίηση των έργων. Κάποιο κράτει στα λόγια σας
δεν θα πείραζε. 

Να πάµε στις τράπεζες; Μίλησε ο κ. Δραγασάκης για το πα-
ράλληλο τραπεζικό σύστηµα. Πριν δούµε το παράλληλο τραπε-
ζικό σύστηµα, ας δούµε τις συστηµικές τράπεζες τις τέσσερις
βασικές τράπεζες. Το 2014, η κεφαλαιοποίησή τους ήταν 35 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ περίπου και τώρα είναι λίγο πάνω από τα 3
δισεκατοµµύρια ευρώ. Το αντιλαµβάνεστε; Τα θεωρείτε όλα
αυτά θετικά σηµάδια; Όλα αυτά που είπα για την ανταγωνιστικό-
τητα, για τις δηµόσιες επενδύσεις, για τις ιδιωτικές επενδύσεις,
για τις τράπεζες, όλα αυτά είναι σηµάδια µιας υγιούς οικονοµίας; 

Καθόλου άσχετα µε όλα αυτά είναι και τα στοιχεία που αµέσως
θα παραθέσω. Ανάπτυξη από το 2015 µέχρι το 2017 στην Πορ-
τογαλία 6,1%, στην Κύπρο 9,3%, στην Ιρλανδία 13%, ενώ η Ελ-
λάδα σωρευτικά και στα τρία χρόνια άθροισµα είχε 0,9%. εσείς,
βεβαίως, δεν κάµπτεστε απ’ αυτά. Είστε σ’ αυτή την φάση των
συνεχών πανηγυρισµών. 

Και ενώ µοιράζετε µπουναµάδες -παίρνετε δέκα, επιστρέφετε
ένα- προσπαθείτε να ξεχάσουν οι πολίτες αυτά που βιώνουν στην
τσέπη τους. Και στην τσέπη τους βιώνουν τους είκοσι εννιά φό-
ρους που επιβάλλατε από το 2015 µέχρι σήµερα. Στην τσέπη
τους αντιλαµβάνονται ότι οι οφειλές τους στην εφορία και τα

ασφαλιστικά ταµεία επί των ηµερών σας έχουν ανέβει κατά 60%.
Στην τσέπη τους βιώνουν 4,9 κατασχέσεις που έγιναν επί των
ηµερών σας. Να το πω αλλιώς; Ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας
έχουν ξυπνήσει από το 2015 µέχρι σήµερα, έχουν ελέγξει τους
τραπεζικούς τους λογαριασµούς και είδαν ότι το Υπουργείο Οι-
κονοµικών τους έχει πάρει τα λεφτά τους. 

Και τη χειρότερη επικοινωνιακή πολιτική να κάνουµε, όλα λά-
θος να τα κάνουµε, τις εκλογές θα τις χάσετε, γιατί ο κόσµος
βιώνει την πραγµατικότητα στα νοικοκυριά του, στις τσέπες του,
στα σπίτια του. 

Εν πάση περιπτώσει, το βέβαιο είναι ότι η κατάσταση αυτή,
όσο παραµένετε, θα συνεχίζεται και το επόµενο διάστηµα. Έχετε
αναλάβει έτσι κι αλλιώς δεσµεύσεις σε σχέση µε τα πρωτογενή
πλεονάσµατα, που πάνε για σαράντα δύο ακόµα χρόνια, µέχρι
το 2060. Έχετε αναλάβει δεσµεύσεις για το υπερταµείο που πάνε
για ενενήντα εφτά ακόµα χρόνια µέχρι το 2115. 

Και, κυρίως, λειτουργείτε σαν µια Κυβέρνηση που σπρώχνει
προς τα κάτω την οικονοµία. Γιατί; Γιατί έχετε από τη µια πλευρά
της συνταγής που εφαρµόζετε την υπερφορολόγηση. Επιβεβαι-
ώθηκε κι απ’ αυτά που είπε προηγουµένως ο κ. Δραγασάκης.
Από την άλλη πλευρά τις διαρθρωτικές αλλαγές που υιοθετείτε
υπό την πίεση και των δανειστών, τις υιοθετείτε πολλές φορές
µε δυσθυµία, κρατώντας τη µύτη σας. Εποµένως πώς θα πείστε
τις αγορές, τους επενδυτές; 

Και γι’ αυτόν τον λόγο διαψεύδεται η θεωρία δεξιών και αρι-
στερών οικονοµολόγων για το ελατήριο. Μετά από τόσα χρόνια
κρίσης όλοι θα προέβλεπαν ότι η οικονοµία της Ελλάδας θα εκτι-
νασσόταν. Και εµείς σερνόµαστε στο τέλος του πίνακα χωρίς ελ-
πίδα και χωρίς προοπτική. Αυτό είναι το θέµα.

Χρησιµοποίησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στοιχεία πολύ
συγκεκριµένα. Και εδώ πρέπει να σηµειώσουµε κάτι. Οι αριθµοί
και οι άνθρωποι πλέον λένε τα ίδια. Και στους αριθµούς αποτυ-
πώνεται η ζοφερή πραγµατικότητα και οι άνθρωποι βιώνουν τη
ζοφερή αυτή πραγµατικότητα στην καθηµερινότητά τους. 

Εποµένως έχουµε βγάλει τα συµπεράσµατά µας. Ακόµα πε-
ρισσότεροι οι Έλληνες πολίτες έχουν βγάλει τα συµπεράσµατά
τους. Είδαν πού οδηγεί ο λαϊκισµός και η αερολογία. Αυτή ήταν
και η µόνη προστιθέµενη αξία της παρουσίας της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ τα τελευταία χρόνια. Δεν υπάρχει πλέον το απω-
θηµένο της Αριστεράς. Μπορούµε να προχωρήσουµε –και µα-
κάρι να το κάνετε αύριο το πρωί- στις εκλογές, για να προκύψει
στον τόπο µια κανονική ευρωπαϊκή κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κυρία Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Μου είναι συµπαθής
κι εµένα ο κ. Χατζηδάκης, όχι όµως να στρεπτοδικούµε στο
όνοµα της συµπάθειας. 

Τι είπα για την υπερφορολόγηση; Είπα ότι πριν την κρίση, που
η οικονοµία ανέβαινε µε υψηλούς ρυθµούς, οι κυβερνήσεις µεί-
ωναν τη φορολογία των πλουσίων και των κερδών. Και ο κ. Χρι-
στοδουλάκης και ο κ. Αλογοσκούφης. Είχαµε υπολογίσει τότε σε
100 δισεκατοµµύρια την απώλεια των φορολογικών εσόδων,
µόνο λόγω της απόκλισης που δηµιουργήθηκε ανάµεσα στο
µέσο φορολογικό επίπεδο της Ευρωζώνης και το δικό µας. 

Αυτό είπα, κύριε Χατζηδάκη. Και γι’ αυτό είπα ότι αυτή η υστέ-
ρηση τότε των εσόδων, είναι ένας από τους παράγοντες, µαζί µε
άλλους, για τη χρεοκοπία της χώρας. Πείτε µου µια χώρα στον
κόσµο, η οποία χρεοκόπησε και δεν έχει υπερφορολόγηση. Μια
χώρα! Άρα παραλάβαµε το πρόβληµα. Το διαχειριζόµαστε όσο
µπορούµε πιο δίκαια και αξιοποιώντας, όπως είπα, τον δηµοσιο-
νοµικό χώρο στοχευµένα, προσπαθούµε να προχωρήσουµε σε
φοροελαφρύνσεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Δεύτερον, ελατήριο υπάρχει όταν δεν καταστρέφεται ο παρα-
γωγικός ιστός. Όταν καταστρέφεται ο παραγωγικός ιστός, δεν
υπάρχει ελατήριο και µάλιστα όταν η ύφεση διαρκεί δέκα χρόνια.
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Αυτό είναι το δράµα που έχει υποστεί αυτή η χώρα  όχι µόνο από
την αρχική κρίση αλλά από τη βαθιά ύφεση του πρώτου και δεύ-
τερου µνηµονίου. Και τώρα καθόµαστε και διαβάζουµε αναλύ-
σεις του IMF για τη ζηµιά που έκανε τότε ο σχεδιασµός των
µνηµονίων. 

Τέλος, κύριε Χατζηδάκη, ακούω αυτές τις µέρες ευχές και
προσευχές όχι για να ηττηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως είπατε εσείς, αλλά
για να διαλυθεί, να µην υπάρχει. Θα προσεύχεστε για πάρα
πολλά χρόνια. Ξέρετε γιατί; Γιατί τις αποφάσεις τις παίρνει ο ελ-
ληνικός λαός. Και ο λόγος που ο λαός θα πάρει τις αποφάσεις
του, είναι γιατί θα µετρήσει και τι παραλάβαµε και τι κάνουµε και
τι προοπτική δίνουµε για τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η κ.
Γκαρά έχει τον λόγο.

Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Παππά, Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Χρυσής Αυγής. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Απερίφραστη και απόλυτη η καταδίκη στην τροµοκρατική επί-

θεση στον µιντιακό όµιλο του «ΣΚΑΪ» και σε οποιαδήποτε άλλη
κίνηση ή επίθεση που παρεµποδίζει το δηµοσιογραφικό έργο ή
το έργο της ενηµέρωσης και της ελεύθερης έκφρασης. Και αυτή
η επίθεση είναι µια επίθεση που αφορά όλο τον δηµοκρατικό
κόσµο. Πρέπει να πάρουµε τα µέτρα µας και να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τους προηγούµε-
νους συναδέλφους, µου δηµιουργήθηκε µια απορία πολύ πρό-
σφατη. Χαρακτηρίζετε τα µόνιµα µέτρα τα οποία θεσµοθετούνται
κάθε εβδοµάδα, ως µέτρα τα οποία είναι προεκλογικά. Είναι µπο-
ναµάδες όπως λέτε. Κι έχω µια απορία. Το επίδοµα 2000 ευρώ
σε κάθε Ελληνόπουλο που εξήγγειλε προχθές ο κ. Μητσοτάκης,
είναι χριστουγεννιάτικος µποναµάς; Θα µπούµε σε αυτή τη συ-
ζήτηση να κάνουµε τέτοιες συγκρίσεις;

Προχωρώ, λοιπόν. Η συζήτηση του προϋπολογισµού κάθε
έτους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηρίζεται ως η κορυ-
φαία κοινοβουλευτική διαδικασία και δικαίως. Δικαίως καθώς
µέσα από αυτή τη διαδικασία περιγράφεται και αποτυπώνεται το
ιδεολογικό και πολιτικό στίγµα κάθε Κυβέρνησης, περιγράφον-
τας και το παραγωγικό µοντέλο το οποίο σχεδιάζει και υπηρετεί.
Κάθε φορά που βρίσκοµαι σε αυτό εδώ το Βήµα, επιµένω και
ζητώ να εκφέρονται πολιτικά επιχειρήµατα από όλες τις πλευρές
του πολιτικού φάσµατος. Άκουσα ένα µεγάλο µέρος των οµιλιών
και παρατηρώ παντελή έλλειψη επιχειρηµάτων από την πλευρά,
κυρίως, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και µια αµηχανία στον
προϋπολογισµό που έχει κατατεθεί. Ακούµε µια αόριστη κατα-
στροφολογία χωρίς αυτή να αποδεικνύεται. Ωστόσο αντιλαµβά-
νοµαι ότι η δική µας πολιτική είναι καταστροφική για τα δικά τους
σχέδια και για τη δική τους ιδεολογική προσέγγιση. Εδώ συζη-
τάµε για δύο διαφορετικούς κόσµους. Και παρουσιάζονται δύο
διαφορετικοί κόσµοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας τα προηγούµενα
χρόνια πέρασε από µια ανελέητη κρίση οικονοµική, πολιτική, κοι-
νωνική και θεσµική. Ήταν, άραγε, τυχαίο; Δεν θεωρώ πως ήταν
τυχαίο, καθώς οι πολιτικές που εφαρµόστηκαν υπηρετούσαν τα
πιστεύω σας και το δικό σας µοντέλο διακυβέρνησης. Ένα πα-
ραγωγικό µοντέλο της νεοφιλελεύθερης λογικής, της µείωσης
του κοινωνικού κράτους, της εξυπηρέτησης µεγάλων επιχειρη-
µατικών οµίλων και φίλιων συµφερόντων. Θα περίµενα, λοιπόν,
να συζητήσουµε µε ειλικρίνεια για όλα αυτά επί της βάσης της
πολιτικής. Να µας πείτε, δηλαδή, ότι ήταν πολιτική επιλογή η
αποψίλωση του κοινωνικού κράτους γιατί λειτουργεί ως ανά-
χωµα στην ακραία καπιταλιστική ανάπτυξη. Ότι η διάλυση της
δηµόσιας υγείας και παιδείας ήταν πολιτική επιλογή για να δηµι-
ουργηθεί χώρος για ιδιωτικές εταιρείες. Ότι η διάλυση των ερ-
γασιακών σχέσεων και δικαιωµάτων ήταν επιλογή σας, πολιτική
επιλογή. Η θέσπιση του υποκατώτατου µισθού για τους νέους, η
περικοπή µισθών και οι µαζικές απολύσεις ήταν, επίσης, πολιτική
επιλογή διότι το δικό σας µοντέλο βασίζεται στο φθηνό εργατικό
κόστος και στη φθηνή εργασία. 

Η ραγδαία αύξηση της ανεργίας ήταν, επίσης, πολιτική επι-

λογή διότι δηµιουργεί πεδίο ανταγωνισµού και µειώνει τους µι-
σθούς. Η φυγή των νέων επιστηµόνων ήταν επιλογή. Δεν θυµά-
µαι, ωστόσο, ούτε ένα µέτρο ανακοπής της µαζικής αυτής φυ-
γής. Η απαξίωση της δηµόσιας ενηµέρωσης και ψυχαγωγίας µε
το κλείσιµο της ΕΡΤ ήταν πολιτική επιλογή γιατί υποστηρίζετε το
trash και χειραγωγούµενο ενηµερωτικό προϊόν, υποβαθµίζοντας
το πολιτιστικό πεδίο της κοινωνίας. Ο µη σεβασµός του περιβάλ-
λοντος, επίσης, ήταν πολιτική επιλογή, καθώς θεωρείται ότι λει-
τουργεί ως τροχοπέδη στις επενδύσεις. Γι’ αυτό και προωθείτε
επενδύσεις, όπως τα χρυσωρυχεία στη Θράκη. Τα δυσβάσταχτα
µέτρα, η υπερφορολόγηση, η φυλάκιση των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών ήταν και αυτά πολιτικές επιλογές, γιατί και οι µικρές επι-
χειρήσεις είναι τροχοπέδη για εσάς στη λειτουργία των πολυεθ-
νικών. Οι αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές, η διάλυση του
ασφαλιστικού συστήµατος, τα πεντάευρα στα νοσοκοµεία έπρε-
πε για εσάς να επιβληθούν, ώστε να οδηγήσουν τους ασφαλι-
σµένους στην ιδιωτική ασφάλιση, όπως και πολλά άλλα τέτοια
µέτρα, τα οποία ήταν οι δικές σας πολιτικές επιλογές. 

Γιατί, λοιπόν, δεν παρουσιάζετε το πραγµατικό σας πρόγραµ-
µα, την πολιτική σας, τις αξίες σας, τη σκέψη σας στον ελληνικό
λαό; Και να κρίνουν. Και να συγκρίνουν. Διότι, επαναλαµβάνω,
µιλάµε για δύο διαφορετικούς κόσµους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στον αντίποδα έχουµε
άλλες αξίες. Έχουµε άλλα πιστεύω. Έχουµε διαφορετικό ενδια-
φέρον για τον λαό. Και έχουµε και άλλο µείγµα πολιτικής. Γι’
αυτό και κάνουµε άλλες επιλογές. Και αυτό αποτυπώνεται και
στον σηµερινό προϋπολογισµό που συζητάµε. 

Η σηµερινή κατάσταση της οικονοµίας είναι ήδη βελτιωµένη
σε σχέση µε το 2014. Και αυτό καταγράφεται σε όλους τους οι-
κονοµικούς δείκτες. Δείκτες που αποτυπώνουν, όµως, και τη βελ-
τίωση της ζωής κοινωνικών οµάδων, κυρίως αυτών που έχουν τη
µεγαλύτερη ανάγκη. Στηρίξαµε τη δηµόσια υγεία και παιδεία.
Μειώσαµε την ανεργία. Μειώσαµε τα ποσοστά φτώχιας. Δηµι-
ουργήσαµε θέσεις εργασίας. Στηρίξαµε επαγγελµατίες, αγρότες
και νέους επιστήµονες. Αυξήσαµε τα κονδύλια στην κοινωνική
πρόνοια µε προγράµµατα στέγασης, κοινωνικό εισόδηµα αλλη-
λεγγύης, επίδοµα τέκνων, βρεφονηπιακούς σταθµούς και πολλά
άλλα. Δηµιουργήσαµε φιλικό επενδυτικό περιβάλλον. Κόψαµε το
µακρύ χέρι της διαφθοράς. 

Τα 2017 και 2018 ήταν έτη ραγδαίας βελτίωσης του ισοζυγίου
σύστασης και διαγραφής επιχειρήσεων. Πλέον η αναλογία είναι
τρεις προς µία επιχειρήσεις που συστήνονται όταν πριν από λίγα
χρόνια, αν θυµάστε, έκλειναν µαζικά, κατά χιλιάδες, οι επιχειρή-
σεις. Η ανάκαµψη της επιχειρηµατικότητας δεν είναι τυχαία. Αν-
τανακλά την προσήλωσή µας στη µείωση της γραφειοκρατίας,
των διοικητικών βαρών, στην απλοποίηση αδειοδότησης, στη
βελτίωση του επενδυτικού κλίµατος και τη µεταστροφή του πα-
ραγωγικού προτύπου προς την καινοτοµία και την εξωστρέφεια.
Και µια και έκαναν ένα σχόλιο πριν για το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, ένα πράγµα θα πω: Για πρώτη χρονιά µετά από δε-
καετίες δηµιουργήθηκε στον Έβρο ειδικό πρόγραµµα χρηµατο-
δότησης για βασικές υποδοµές τριάντα έξι έργων ύψους πάνω
από 26 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν το είχαµε ξαναδεί, τουλάχιστον
όσο εγώ ζω και αντιλαµβάνοµαι τα πράγµατα. 

Σε ό,τι αφορά τους νέους, καθώς γίνεται πολύς λόγος και για
το brain drain, επαναλαµβάνω: Δεν θυµάµαι καµµία πρωτοβουλία
τα προηγούµενα χρόνια, κανένα µέτρο επί ηµερών σας για την
ανακοπή της φυγής των νέων επιστηµών. Αντίθετα, σήµερα αρ-
κετοί νέοι επιστήµονες µένουν και εργάζονται στη χώρα ή επι-
στρέφουν από το εξωτερικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Υψηλά κονδύλια κατευθύνθηκαν στην έρευνα σε ελληνικά πα-

νεπιστήµια. Δηµιουργήθηκαν νέες θέσεις µελών ΔΕΠ. Προκη-
ρύσσονται θέσεις υψηλών προσόντων στη δηµόσια διοίκηση και
στα νοσοκοµεία. Δηµιουργήθηκαν προγράµµατα ενίσχυσης νέων
επιστηµόνων που εργάζονται σε επιχειρήσεις. Δηµιουργήθηκε το
Πρόγραµµα Ψηφιακής Γεωργίας και τρέχουν µεγάλα ενεργειακά
projects, στα οποία θα απασχοληθούν µηχανικοί και νέοι επιστή-
µονες. Δηµιουργήθηκαν ήδη τριακόσιες τριάντα χιλιάδες νέες
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θέσεις εργασίας και η τάση είναι αυξητική. 
Όλα αυτά είναι ένα δείγµα της δικής µας πολιτικής, του δικού

µας παραγωγικού µοντέλου, του δικού µας σχεδίου για την ανά-
πτυξη και την ανάκαµψη της κοινωνίας. Μια κοινωνία που θα πα-
τάει γερά στα πόδια της και θα εργάζεται, θα δηµιουργεί, θα
παράγει µε ασφάλεια και αυτοπεποίθηση. Μια κοινωνία που θα
βρίσκει αρωγό το κράτος και όχι απέναντί της. Μια κοινωνία που
θα απολαµβάνει τους καρπούς της εργασίας της. Και ξέρετε:
Όλα αυτά τα νούµερα, τα σχεδιαγράµµατα, τα ποσοστά, κρύ-
βουν πίσω τους ανθρώπινες ζωές, ανθρώπινη αξιοπρέπεια, την
οποία τα προηγούµενα χρόνια κλέψατε. Γι’ αυτό, λοιπόν, η χώρα
γυρίζει σελίδα. Οι δυνάµεις της οπισθοδρόµησης, της διαπλο-
κής, των συµφερόντων, της φτώχιας, της εκµετάλλευσης έχουν
ήδη ηττηθεί. Εµείς βλέπουµε µόνο µπροστά για µια δυνατή Ελ-
λάδα που διεκδικεί τη θέση της στον παγκόσµιο χάρτη, για µια
Ελλάδα δηµοκρατική, σύγχρονη, αξιοκρατική, παραγωγική και
µια κοινωνία που ζει µε αξιοπρέπεια και µε το κεφάλι πάντα ψηλά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς από τη Χρυσή Αυγή. Μετά θα
δώσω τον λόγο στον κ. Γιακουµάτο και µετά στον κ. Πάλλη. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να κάνω µια αναφορά στο τελευταίο φιάσκο του

ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσαλονίκη και στην παταγώδη αποτυχία της οµι-
λίας του Πρωθυπουργού. Παρουσιάζω και καταθέτω στα Πρα-
κτικά φωτογραφία από τη συγκέντρωση του κ. Τσίπρα στη
Θεσσαλονίκη, όπως αυτή παρουσιάστηκε στην ΕΡΤ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Φαίνεται καθαρά –θα το πάρετε και από τα Πρακτικά- το κα-
ταµετρηµένο έναν προς έναν ακροατήριο, το οποίο ήταν χίλιοι
τετρακόσιοι εβδοµήντα επτά πολίτες. Και αν βάλουµε και τους
τρεις µε το κόκκινο περιβραχιόνιο που µας πήγαν σε άλλες επο-
χές -µας θύµισαν την Πολιτοφυλακή της ΟΠΛΑ- έχουµε χίλιους
πεντακόσιους. Δηλαδή, χίλιοι πεντακόσιοι µε πενήντα άτοµα που
χωράει το πούλµαν έχουµε τριάντα µόλις πούλµαν σε µία πόλη
οκτακοσίων χιλιάδων κατοίκων. Αυτό και µόνο αποδεικνύει ότι
έχετε χάσει τη δεδηλωµένη στον ελληνικό λαό και πρέπει αυτή η
Βουλή να διαλυθεί και να προχωρήσουµε σε εκλογές. 

Είναι πασιφανές, λοιπόν –για να µπω και στο θέµα- ότι η Κυ-
βέρνησή σας, έχοντας χάσει κάθε ηθικό έρεισµα έναντι του εκλο-
γικού Σώµατος και έναντι όλων αυτών των υποτιθέµενα πιο
αδύναµα κοινωνικών στρωµάτων, αυτών που την εξέλεξαν, δη-
λαδή, επαναλαµβάνει τις ψευδείς υποσχέσεις σήµερα µε τη
µορφή και του προϋπολογισµού. 

Αναρωτήθηκε κανείς, άραγε, γιατί οι ξένοι δανειστές, που
µέχρι να εκλεγείτε στην εξουσία βρίζατε, τώρα σας αγαπούν;
Αναρωτήθηκε κανείς γιατί και εσείς τους αγαπάτε; Και φτάνετε
στο αίσχιστο σηµείο αναξιοπρέπειας και ενδοτισµού να γίνεστε
κυριολεκτικά ρουφιάνοι, να γίνεστε ρουφιάνοι τους; Να καρφώ-
νετε τη χώρα στο εξωτερικό επειδή –και είναι αλήθεια- ανταλλά-
ξατε τη Μακεδονία µας µε τις συντάξεις; Αναρωτήθηκε κανείς
γιατί δεν υπήρξε πραγµατική διαπραγµάτευση ποτέ επί των ηµε-
ρών σας, αλλά πλήρης αποδοχή των όρων και των προϋποθέ-
σεων που έθεσαν οι δανειστές; 

Η Κυβέρνηση µε όλα τα µνηµόνια που ψήφισε, τα µεσοπρόθε-
σµα, τους κόφτες, τις ενδιάµεσες συµφωνίες, έδειξε αποφασι-
σµένη να ξεπουλήσει οτιδήποτε και να της ζητηθεί για να
παραµείνει έστω και µία ώρα, έστω και λίγες εβδοµάδες γαντζω-
µένη στην εξουσία. Γι’ αυτό αυτή η Κυβέρνηση είναι εθνικά επι-
κίνδυνη. Και µόνο το γεγονός αυτό αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση
της «πρώτη φορά αριστερά» άγεται και φέρεται από τις ορέξεις
των δανειστών, όπως ακριβώς βέβαια συνέβαινε και µε τις κυ-
βερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. 

Τώρα, µετά από περίπου τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης, µε
τον ίδιο ακριβώς τρόπο και µε τους ίδιους συµψηφισµούς µε
τους ξένους δανειστές, τι είναι εκείνο που σας έδινε, δήθεν, το

ηθικό πλεονέκτηµα έναντι των υπολοίπων κοµµάτων που κυβέρ-
νησαν; Το ότι καταντήσατε τη χώρα, χώρα τουρισµού των µπα-
χαλάκηδων διεθνώς, ότι καταντήσατε τη χώρα, τόπο προορισµού
κάθε συµµορίας λαθροµεταναστών, ότι κυβερνάτε µε τους συγ-
γενείς και φίλους σας που από τίµιους -να το πούµε αυτό- ντελι-
βεράδες, τεµπελχανάδες των Εξαρχείων, αµπελοφιλοσόφους,
άεργους, τους µετατρέψατε σε µπίζνεσµεν και νεροκουβαλητές
της Κυβέρνησής σας; Σε «τουρίστες» µε τα λεφτά του ελληνικού
λαού τους µετατρέψατε. 

Ότι προσπαθήσατε µε τους πρόθυµους συνοµιλητές σας να
αλώσετε την Ορθοδοξία µέσω της δήθεν συνταγµατικής αναθε-
ώρησης και να απαξιώσετε τον Κλήρο, να διαλύσετε ό,τι έχει
αποµείνει από την ιστορία και την εθνική παιδεία; 

Όλα αυτά αποτελούν όχι ένα αντάλλαγµα που ψέλλισε έστω
και καθυστερηµένα και δηµοκοπικά ο εκπρόσωπος της συνιστώ-
σας σας, ο κ. Μητσοτάκης -που τα είχε ψηφίσει όλα ανεξαιρέτως,
τα µνηµόνια, τα τζαµιά, τους νόµους για τη λαθροµετανάστευση,
το αντιρατσιστικό, το σύµφωνο συµβίωσης-, αλλά ένα πλέγµα αν-
ταλλαγµάτων που συνειδητά παραδίδεται από τα όσια και ιερά
της πατρίδας µας, µόνο και µόνο για την πρόσκαιρη επιβίωσή
σας και για να µπορέσετε να έρθετε σε ευθεία µε τις ιδεολογικές
σας προκαταλήψεις, τις αριστερές ιδεολογικές σας αγκυλώσεις.

Να σας θυµίσω, κύριε Τσίπρα -που δεν είστε εδώ αυτήν τη
στιγµή-, ότι η υποκριτική αποµόνωσή σας µε την εικόνα του
«Άξιον Εστί» στο Άγιον Όρος, όταν το επισκεφτήκατε ως άθεος,
αν και µπορεί να εξαπατά πρόσκαιρα τους αφελείς πιστούς που
σας χάρισαν την ψήφο τους, δεν σώζει την ψυχή σας. Δεν σώζει,
ακόµα χειρότερο για σας, την Κυβέρνησή σας. Δεν σας σώζει
έναντι του έθνους και της ιστορίας, µιας ιστορίας που θα σας κα-
ταγράψει ως την πιο µειοδοτική και ξενόδουλη κυβέρνηση από
απαρχής του ελληνικού κράτους, συµπεριλαµβανοµένων και των
κατοχικών κυβερνήσεων. 

Όλοι οι υπάρχοντες δείκτες της ελληνικής οικονοµίας απεικο-
νίζουν θεαµατικά την παταγώδη αποτυχία σας σε όλα τα επίπεδα
της ιδιωτικής και δηµόσιας οικονοµικής πραγµατικότητας. Η κα-
τανάλωση, ως ποσοστό του ΑΕΠ, έπεσε κάτω από το 20%. Ο
αριθµός των οικοδοµικών αδειών παραµένει καθηλωµένος κοντά
στις δέκα τρεις χιλιάδες από το 2014. Ο δείκτης βιοµηχανικής
παραγωγής πάει από το κακό στο χειρότερο, ακόµα και συγκρι-
τικά µε το 2017. Οι καταθέσεις δεν έχουν επιστρέψει στις ανακε-
φαλαιοποιηµένες µε τα λεφτά µας τράπεζες, οι οποίες παραµέ-
νουν τράπεζες ζόµπι. Τράπεζες ζόµπι! Το ποσοστό της ανεργίας,
µε τα χαλκευµένα στοιχεία, παραµένει το µεγαλύτερο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, όπως επίσης και το ποσοστό του πληθυσµού
που είναι σε κίνδυνο φτώχειας, το οποίο βρίσκεται στο 14%. Όλα
αυτά τα στοιχεία είναι επίσηµα δηµοσιευµένα. Είναι στην ιστο-
σελίδα «διαΝΕΟσις», για να µην τα αµφισβητήσετε. 

Διαβάζω: «Εκατό επιχειρήσεις κλείνουν καθηµερινά. Άνω των
8 δισεκατοµµυρίων ευρώ είναι οι απλήρωτες υποχρεώσεις του
δηµοσίου απέναντι σε ιδιώτες. Άνω των 110 δισεκατοµµυρίων
ευρώ είναι τα χρέη των ιδιωτών προς το κράτος. Η συρρίκνωση
της ιδιωτικής αποταµίευσης βρίσκεται στα 5,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Εξακόσιες χιλιάδες επαγγελµατίες χρωστούν ακόµη και
το ρεύµα. Τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρηµατίες έχουν καθυστε-
ρήσεις στην εξόφληση του ΟΑΕΕ. Πέντε στους δέκα αδυνατούν
να καταβάλουν ασφαλιστικές και φορολογικές υποχρεώσεις»,
παρά τις ρυθµίσεις -και θα το δείτε- και παρά τις εκατό είκοσι δό-
σεις που θα υποσχεθείτε. 

Την ίδια στιγµή χάθηκαν, σε σύγκριση µε πέρυσι, από την
αγορά 130 δισεκατοµµύρια ευρώ. Κλάδοι, όπως αυτός µε τα είδη
πρώτης ανάγκης, σηµείωσαν φέτος νέα µείωση στις πωλήσεις
από 4% έως 10%, ενώ ούτε µία νέα θέση εργασίας δεν έχει ανοί-
ξει σε παραγωγικούς τοµείς της οικονοµίας, πέραν βεβαίως από
τους κρατικοδίαιτους διορισµούς που προανέφερα, από αυτούς
τους λίγους και εκλεκτούς δικούς σας.

Αιχµή του δόρατος της µνηµονιακής πολιτικής που έχετε υιο-
θετήσει καλύτερα από τους προκατόχους σας αποτελεί η υλο-
ποίηση του προγράµµατος για την αξιοποίηση της δηµόσιας
περιουσίας, που συνεχίζεται και µε τα νέα µέτρα. Το υπερπλεό-
νασµα που διαµορφώνεται στα 6,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή στο 3,62% του ΑΕΠ, προκύπτει από την υπερφορολόγηση
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και την περικοπή του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων.
Σύµφωνα µε την Έκθεση της Εθνικής Τραπέζης, το υπερπλεό-
νασµα το 2017 έφθασε σε ύψος το 4,2% του ΑΕΠ και είχε αρνη-
τική επίδραση στην οικονοµική δραστηριότητα της τάξης του
12% για το 2017. Αυτό σηµαίνει ότι το υπερπλεόνασµα υπονο-
µεύει τον ρυθµό ανάπτυξης, αλλά εσείς συνεχίζετε να το χρησι-
µοποιείτε ως ένα επικοινωνιακό πλεόνασµα, ως ένα τέχνασµα,
το κόστος του οποίου επωµίζονται οι µισθωτοί, οι χαµηλοσυντα-
ξιούχοι, οι ιδιοκτήτες ακινήτων, οι τρίτεκνες και οι πολύτεκνες οι-
κογένειες, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι κάτοικοι των νησιών,
προκειµένου εσείς να δώσετε ένα προεκλογικό χαρτζιλίκι, ένα
εφάπαξ κοινωνικό µέρισµα και να το δώσετε κυρίως όχι σε Έλ-
ληνες, αλλά σε ελληνοποιηµένους λαθροµετανάστες. Υπολογί-
ζεται ότι 162,6 εκατοµµύρια ευρώ την ηµέρα µέχρι το τέλος του
χρόνου θα πρέπει να πληρώσουν τα νοικοκυριά, οι επιχειρήσεις,
οι ιδιοκτήτες ακινήτων, προκειµένου να επιτευχθεί ο στόχος του
προϋπολογισµού, ώστε να βγει το υπερπλεόνασµα και να δοθεί
αυτό το λεγόµενο κοινωνικό µέρισµα.

Θα αναφερθώ σε κάτι στο οποίο πολλοί οµιλητές δεν αναφέρ-
θηκαν -και κακώς- και είναι του θέµα του προϋπολογισµού της
εθνικής άµυνας. Όσον αφορά την εθνική άµυνα, για το 2019
έχουµε έναν προϋπολογισµό που στην ουσία συνεχίζει την κά-
θετη µείωση των αµυντικών δαπανών που επιβάλλουν οι δανει-
στές τα τελευταία χρόνια. Η πατρίδα µας µένει αθωράκιστη. Είναι
ένας προϋπολογισµός που οδηγεί στην πράξη σε αφοπλισµό της
πατρίδας µας, τη στιγµή που η Άγκυρα θέτει θέµα επαναδια-
πραγµάτευσης της Συνθήκης της Λωζάνης, τη στιγµή που αλω-
νίζει στο Αιγαίο, τη στιγµή που υπάρχουν βεβαιωµένα φόβοι για
ένα θερµό επεισόδιο στο Αιγαίο, το οποίο θα δηµιουργήσει τε-
τελεσµένα.

Ο αµυντικός προϋπολογισµός για το 2019 µπορεί να είναι αυ-
ξηµένος σε σχέση µε τους αντίστοιχους του 2018 και του 2017,
αλλά βρίσκεται -για να τα ξέρει ο κόσµος αυτά- χαµηλότερα από
τον προϋπολογισµό του 2016, χαµηλότερα κατά 53,59 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Και αναρωτιέµαι: Έως πότε και µε ποια µέσα οι Ένο-
πλες Δυνάµεις θα αποτελούν µία καλή ικανή δύναµη αποτροπής
προς όφελος της πατρίδος, όταν οι αµυντικές δαπάνες περικό-
πτονται, το προσωπικό µειώνεται και οι µισθοί το ίδιο; 

Μόνο µια εθνική κυβέρνηση, µια εθνική λαϊκή κυβέρνηση της
Χρυσής Αυγής έχει την πολιτική βούληση για την επανασύσταση
της εγχώριας πολεµικής βιοµηχανίας, τον εξορθολογισµό στα
εξοπλιστικά προγράµµατα και τη διατήρηση των υπαρχόντων
οπλικών συστηµάτων σε άριστη επιχειρησιακή κατάσταση.

Τελειώνοντας να πω πως η Χρυσή Αυγή είχε µε κάθε ευκαιρία
τονίσει ότι αυτό το χρέος που έχει συσσωρευτεί δεν είναι πραγ-
µατικό, όπως απέδειξε και η εµµονή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην προστασία του κ. Γεωργίου. Το χρέος είναι πλαστό, προ-
κειµένου η χώρα να µπει µε τεχνικό τρόπο σε µνηµόνια, ώστε µε
τον τρόπο αυτό να οδηγηθεί στην υποθήκευση και τελικά στην
πώληση της δηµόσιας περιουσίας της και κυρίως του πλούτου
του υπεδάφους της.

Με τον τρόπο αυτόν η σηµερινή Κυβέρνηση -µε τον ίδιο ακρι-
βώς τρόπο όπως και οι προηγούµενες, Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ- όχι µόνο συνεχίζει το καταστροφικό έργο της πώλησης
της πατρίδος, αλλά το βελτιώνει προς όφελος των δανειστών,
αφού δένει, δεσµεύει τη χώρα για δεκαετίες, για ενενήντα ολό-
κληρα χρόνια και µάλιστα µε το αγγλικό δίκαιο.

Είναι, λοιπόν, σε όλους φανερό πλέον ότι την έξοδο από αυτόν
το φαύλο κύκλο εφαρµογής των σχεδίων της νέας τάξης και των
δανειστών µπορεί να εφαρµόσει µόνο µια εθνική, λαϊκή κυβέρ-
νηση που µε τη λαϊκή στήριξη θα συγκρουστεί µε τους επικυ-
ρίαρχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως προσφάτως έπραξε
επιτυχώς µια άλλη µεσογειακή χώρα του νότου, η Ιταλία, η οποία
βεβαίως έχει κυβέρνηση λαϊκής στήριξης και όχι αριστερό κυ-
βερνητικό θίασο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την

ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Αξιούπολης Κιλκίς. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γιακουµάτος για επτά λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα πριν

από όλα να δηλώσω εδώ, στον ναό της Δηµοκρατίας, ότι αυτή η
άνανδρη επίθεση των δειλών στον «ΣΚΑΪ» είναι µια πράξη που
πρέπει να την καταδικάσουµε όλοι, αλλά και να προσπαθήσουµε
όλοι να βοηθήσουµε, έτσι ώστε να µπορέσουµε να πατάξουµε
αυτήν την παραβατικότητα και αυτό το µπάχαλο που γίνεται στην
Ελλάδα. Δεν είναι µόνο το «ΣΚΑΪ», όπου βάλλεται η δηµοκρατία,
η ενηµέρωση, αλλά και ο κάθε πολίτης ζει τώρα τελευταία σε ένα
καθεστώς που θυµίζει ότι είναι ιδιότυπο καθεστώς κατοχής. Προ-
σέξτε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, την ασφάλεια του πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να µιλήσω σήµερα, γιατί
µιλάω -και είµαι σίγουρος γι’ αυτό- στο τελευταίο προϋπολογι-
σµό µιας Κυβέρνησης αποτυχηµένων µαθητευοµένων µάγων,
µίας Κυβέρνησης που εξαπάτησε όσο καµµία άλλη, που δίχασε
όσο καµµία άλλη, που επιχείρησε να λασπώσει τους αντιπάλους
της όσο καµµία, που επιχείρησε και επιχειρεί να εξοντώσει µε
κάθε τρόπο όποιο κόµµα ή όποιο πολιτικό αντίπαλο στέκεται εµ-
πόδιο στα σχέδια για τη δηµοκρατία εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. 

Σας ενοχλεί και σωστά σας ενοχλεί, όπως µας ενοχλεί και εµάς
και καταδικάζουµε το σύνθηµα «η δηµοκρατία πούλησε τη Μα-
κεδονία». Για θυµηθείτε, όµως, λίγο τι φωνάζατε εσείς στην πλα-
τεία Συντάγµατος µαζί µε τους αγανακτισµένους και τους
µπαχαλάκηδες; Τι φωνάζατε στις πορείες του Πολυτεχνείου; Φω-
νάζατε ότι «η χούντα δεν τελείωσε το ‘73». 

Αυτά λέγατε τότε και αυτά κάνατε χωρίς ντροπή και έχετε το
θράσος τώρα να µας κάνετε και µαθήµατα δηµοκρατικού πα-
τριωτισµού, χωρίς να έχετε ζητήσει µία συγγνώµη για εκείνες τις
αθλιότητες.  

Δυστυχώς, όµως, φεύγετε και αφήνετε πίσω σας χρέη, ανερ-
γία, ακρίβεια, που διαβρώνει ακόµα περισσότερο το εισόδηµα
των Ελλήνων και την αβεβαιότητα για κάθε ελληνικό νοικοκυριό.
Πολιτευτήκατε µε έλλειµµα αξιοπιστίας, αλλά κυρίως µε έλλειµ-
µα σεβασµού στον πολίτη, στον πολίτη που σας πίστεψε.

Θέλετε να σας θυµίσω τις µεγαλόστοµες εξαγγελίες σας, ότι
θα σκίσετε τα µνηµόνια, ότι είστε σάρκα από τη σάρκα του λαού
και άλλες τέτοιες βαρύγδουπες δηλώσεις; Θα σας πω, όµως, ότι
για να επιβιώσετε τελικά αποφασίσατε να φάτε τις σάρκες του
ελληνικού λαού.

Δεν θα σας θυµίσω ότι το 2015 παραλάβατε µία χώρα που έβ-
γαινε από την κρίση µε θετικό ρυθµό ανάπτυξης, µε λογικά πρω-
τογενή πλεονάσµατα, µε αποπληρωµή ληξιπρόθεσµων οφειλών
του κράτους, µε ένα πολύ - πολύ ισχυρό τραπεζικό σύστηµα και
χωρίς capital controls, µία χώρα που είχε βγει δύο φορές στις
αγορές και είχε συµφωνήσει µε τους εταίρους την έξοδο της
χώρας από τα µνηµόνια.

Οι βασικές δηµοσιονοµικές ανισορροπίες είχαν διορθωθεί. Η
οικονοµία ανάρρωνε. Οι φόροι είχαν αρχίσει να µειώνονται. Το
πετρέλαιο ήταν 0,78 λεπτά τότε, ενώ είναι 1,16 σήµερα. Μόνον
αυτό το παράδειγµα και άλλα πολλά, όπως φόρος αλληλεγγύης,
µείωση φόρων, µείωση ΦΠΑ. Οι ασφαλιστικές εισφορές είχαν αρ-
χίσει να µειώνονται και οι ληξιπρόθεσµες οφειλές είχαν µειωθεί
στο 50%.

Με άλλα λόγια, υπήρχαν τότε σηµαντικές προϋποθέσεις όχι
απλώς για µία ήπια ανάπτυξη, αλλά για µία αναπτυξιακή έκρηξη.
Και αντί να εκµεταλλευτείτε όλα αυτά, φτάσατε τη χώρα στο χεί-
λος του γκρεµού. Φορτώσατε τη χώρα στο όνοµα της περήφα-
νης διαπραγµάτευσης µε πάνω από 100 δισεκατοµµύρια. Προχω-
ρήσατε πάνω από δεκαεπτά περικοπές συντάξεων και είκοσι
εννέα αυξήσεις φόρων.

Μοναδικό σας κατόρθωµα είναι ότι καταφέρατε να δηµιουρ-
γήσετε µία χώρα κατάθλιψης και εθνικής δυστυχίας. Ο προϋπο-
λογισµός που η Κυβέρνηση φέρνει για ψήφιση αποκαλύπτει την
κατάρρευση των ψευδαισθήσεων και της αυταπάτης που χρόνια
καλλιεργούσατε και αποκαλύπτει την αδυναµία σας να δείτε την
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πραγµατικότητα. Δεν σας φταίνε, όµως, σε τίποτα οι πολίτες να
επωµίζονται τα επίχειρα των δικών σας λαθών, που είναι πολλά
και αδιανόητα. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Διολισθαίνουµε συνέχεια σε µία οι-
κονοµία µε χαµηλούς µισθούς. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Μι-
σθοί των 400 και 300 ευρώ µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, µε
εργαζόµενους φτωχούς που δεν µπορούν να συντηρηθούν. Η
Ελλάδα έχει απολέσει δυνητικό πλούτο 31 δισεκατοµµύρια την
τελευταία τετραετία, αποτελώντας παγκοσµίως τη µοναδική ανα-
πτυξιακή έκπληξη.

Η ανταγωνιστικότητα υποχωρεί, οι επενδύσεις καταρρέουν, οι
µισθοί µειώνονται, οι ευέλικτες µορφές απασχόλησης κυριαρ-
χούν, η µακροχρόνια ανεργία κυριαρχεί. Και εδώ είναι το µεγάλο
δράµα: πενήντα χρόνων δεν µπορεί να βρει δουλειά και είναι κα-
ταδικασµένος να µην πάρει και σύνταξη. Οι νέοι άνθρωποι ξενι-
τεύονται και όλα αυτά µαζί µε τις καταθέσεις που δεν επιστρέ-
φουν µε ουσιαστικό τρόπο στο τραπεζικό σύστηµα. 

Η πιστωτική συρρίκνωση συνεχίζεται, οι ληξιπρόθεσµες οφει-
λές του δηµοσίου δεν έχουν εκκαθαριστεί, τη στιγµή που τέσ-
σερα εκατοµµύρια Έλληνες την τελευταία τετραετία βλέπουν
κατασχέσεις στους τραπεζικούς λογαριασµούς. Άσε πόσα σπίτια
βγαίνουν σε πλειστηριασµούς. Είναι αυτό που λέγατε: «Κανένα
σπίτι σε χέρια τραπεζίτη» και τώρα φτάσαµε από την 1η Ιανουα-
ρίου 2019 είκοσι δύο χιλιάδες σπίτια να είναι έτοιµα να βγουν στο
σφυρί.  Η ρευστότητα των δηµόσιων φορέων επιδεινώνεται, το
κράτος διογκώνεται.

Αρκετά, όµως. Φτάνει πια! Οι πολίτες δεν παραπλανώνται, δια-
θέτουν και µνήµη και κρίση. Δεν θα συγχωρήσουν ποτέ τις ολι-
γωρίες σας, τους µύθους σας και τα παραµύθια της Χαλιµάς.
Έρχεται η ώρα της αλήθειας, η ώρα της κρίσεως και όσο και να
προσπαθείτε να κρατηθείτε στην εξουσία, οι εκλογές έρχονται
και τότε ο λαός θα σας δώσει µία βροντερή απάντηση.

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να αφήσουµε -και αφήνουµε- πίσω
µε το φευγιό της Κυβέρνησής σας τη φοροληστρική επιδροµή
που γονάτισε νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Είναι αλήθεια πως µα-
γικά ραβδιά δεν υπάρχουν. Για µας στη Νέα Δηµοκρατία, βασι-
κός πυλώνας στρατηγικής µας είναι η εφαρµογή µία νέας
οικονοµικής πολιτικής, ένα αναπτυξιακό σοκ για να µπορέσουµε
να βγούµε από το τέλµα που βρισκόµαστε σήµερα. Ο Πρωθυ-
πουργός περιφέρεται σαν πολιορκηµένος. Η αβεβαιότητα, όµως,
δεν µπορεί να συνεχιστεί άλλο. Γι’ αυτό όσο δυνατόν γρηγορό-
τερα να πάτε σε ετυµηγορία, να κάνουµε εκλογές, για να γλιτώ-
σει ο τόπος από εσάς.

Καταψηφίζω τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ και εύχοµαι -σίγουρο- ότι επόµενος Πρωθυπουρ-
γός θα είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία οσο-
νούπω κυβέρνηση. Γι’ αυτό εάν τολµάτε, κάντε εκλογές.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Πάλλης από το ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά, επίσης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στον κ. Γιακουµάτο, διότι δυστυχώς µίλησε σε

µία άδεια Αίθουσα ο προηγούµενος οµιλητής, δεν ευνοείται ο
διάλογος εδώ. Απλώς θα του πω -έφυγε τώρα- ότι αυτός είναι ο
προϋπολογισµός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, θα υλοποιηθεί από
την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και µετά τις εκλογές. Εκλογές θα γίνουν
το 2019, γιατί έχουµε δηµοκρατία και στον τόπο εκλογές γίνονται
κανονικά, σύµφωνα µε αυτά που προβλέπονται, οπότε να µην
ανησυχεί.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το 2015 παραλάβαµε µία οικονοµία σε
συνθήκες πολέµου. Όσο και αν προσπαθεί η Αντιπολίτευση να
πείσει τους πολίτες ότι το µνηµόνιο στο οποίο έχει συµφωνήσει
και έφερε εις πέρας η σηµερινή Κυβέρνηση ήταν αχρείαστο τα
στοιχεία τους διαψεύδουν δραµατικά. 

Το φθινόπωρο του 2014 είχε ήδη διαφανεί ότι το πρόγραµµα
δεν θα τελείωνε µε το τέλος του έτους. Μετά από πέντε χρόνια
και δύο µνηµόνια οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας
δεν είχαν υλοποιήσει ένα σηµαντικό µέρος των αναγκαίων µε-
ταρρυθµίσεων. Αντίθετα, είχαν επιλέξει να ρίξουν όλο το βάρος
στην επιβολή κύρωσης οριζόντιων και υφεσιακών φόρων και

στην περιστολή των δηµοσίων δαπανών.
Κανένα από τα προηγούµενα µνηµόνια δεν ολοκληρώθηκε µε

επιτυχία και δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι και σήµερα, αν ήσα-
σταν κυβέρνηση, θα είχατε οδηγήσει τη χώρα εκτός µνηµονίων.
Θα έλεγα ότι µπορεί να ήταν και επιλογή σας η µακροχρόνια πα-
ραµονή της χώρας στα µνηµόνια.

Το τελειωτικό χτύπηµα δόθηκε από την κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου, όταν στη θέα ενός τρίτου µνηµονίου πάγωσε η όποια
εφαρµογή του προγράµµατος, οδηγώντας την οικονοµία σε
ασφυξία. Η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου επέλεξε συνειδητά
να προχωρήσει σε εκλογές χωρίς µία νέα συµφωνία µε τους δα-
νειστές, προκειµένου να ναρκοθετήσει τον δρόµο της επόµενης
κυβέρνησης. Ελπίζατε σε µία αριστερή παρένθεση στην οποία
θα φορτώνατε όλες τις αµαρτίες του παρελθόντος, αλλά η πα-
ρένθεση είναι, για πρώτη φορά, Κυβέρνηση τετραετίας.

Ευτυχώς, διαψευστήκατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ διαπραγµατεύθηκε και συµβιβάστηκε -αυτό
είναι αλήθεια-, όµως επέλεξε να διατηρήσει τη χώρα στην ευρω-
παϊκή της πορεία, αναµφίβολα µε κόστος, αλλά αποσκοπώντας
και σε πολλά οφέλη. Η διαπραγµάτευση έδειξε στους εταίρους
µας ότι οι µεταρρυθµίσεις δεν θα µπορούσαν να επιτευχθούν µε
την διαιώνιση της ύφεσης. Ο φαύλος υφεσιακός κύκλος, το λε-
γόµενο σπιράλ θανάτου, µε τη λιτότητα να διαδέχεται την ύφεση,
τα νέα ελλείµµατα να φέρνουν νέα λιτότητα και να επιδεινώνουν
την ύφεση, χαρακτήριζαν την πολιτική των περισσότερων ευρω-
παϊκών κρατών.

Με τη στάση της, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, απέδειξε
ότι υπάρχει και µία εναλλακτική πορεία, συµβάλλοντας στην αλ-
λαγή της µονοσήµαντης αντιµετώπισης της κρίσης πανευρω-
παϊκά. Σε όλη τη διάρκεια των τελευταίων ετών τα στοιχήµατα
που δόθηκαν –κι εγώ θα έλεγα ότι πολλά από αυτά τα κερδίσαµε-
ήταν, από τη µία, η δηµοσιονοµική αξιοπιστία και, από την άλλη,
η δίκαιη κατανοµή πόρων και η στήριξη των αδυνάτων. Ναι, οι
αδύνατοι στην κοινωνία µας είναι και οι άνθρωποι που χωρίς σχέ-
διο µετανάστευσαν στη χώρα µας πριν δεκαετίες, όταν ο κύριος
Σαµαράς, ασύντακτα τότε, έκανε κάλεσµα στους γείτονές µας
από τα βόρεια. Είναι οι Ροµά, που είναι Έλληνες πολίτες και κά-
ποιοι θέλουν να τους βλέπουνε ως ξένους. Είναι όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι που έχουν ανάγκες. Πρέπει να µας πείτε και τη γνώµη
σας.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, εξασφάλισε τον απαραίτητο χρόνο,
προκειµένου να προχωρήσουµε στις απαραίτητες µεταρρυθµί-
σεις, που επί δεκαετίες αναβάλλονταν λόγω των εξαρτήσεων των
παραδοσιακών πολιτικών δυνάµεων. Η δηµοσιονοµική σταθερό-
τητα και τα σταθερά πλεονάσµατα παρείχαν και τον αναγκαίο
χώρο για τη σύσταση ενός κοινωνικού κράτους, καλύτερα οργα-
νωµένου και πιο ουσιαστικού. Αυτό θα έλεγα, λοιπόν, ότι ήταν
και το κέρδος του τρίτου αναπόφευκτου µνηµονίου.

Όλοι οι προϋπολογισµοί των τελευταίων τριών ετών επανα-
προσδιόρισαν τις προτεραιότητες της πολιτείας µε βάση τις
ανάγκες των λιγότερο προνοµιούχων µελών της –ναι, είναι ταξική
η επιλογή µας- και την ανάγκη διατήρησης της κοινωνικής συνο-
χής, µιας συνοχής που είχε καταρρεύσει υπό το βάρος των οι-
κονοµικών δυσχερειών και της υποβάθµισης της ποιότητας ζωής
πάρα πολλών συµπολιτών µας.

Ο προϋπολογισµός του 2019 ακολουθεί την ίδια στρατηγική
επιλογή. Αξιοποιείται ο δηµοσιονοµικός χώρος που κερδήθηκε,
µε κοινωνικές παροχές προς όφελος των αδύναµων κοινωνικών
οµάδων που µετρούν τις περισσότερες πληγές. Αναγνωρίζουµε,
βέβαια, ότι ο δρόµος είναι ακόµα µακρύς και για την κοινωνικοοι-
κονοµική αποκατάσταση. 

Παρ’ όλα αυτά, πιστεύω ότι αυτός ο δρόµος που άνοιξε η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι ο σωστός δρόµος. Για τον λόγο
αυτό υποστηρίζω την πολιτική πρόταση της Κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Υποστηρίζω τα 910 εκατοµµύρια ευρώ που έχουν προϋπο-
λογιστεί συνολικά προς όφελος της κοινωνικής συνοχής.
Υποστηρίζω τα 177 εκατοµµύρια για τη µείωση ασφαλιστικών ει-
σφορών αγροτών και ελεύθερων επαγγελµατιών, τα 260 εκατοµ-
µύρια που διατείνονται για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ, τα 400 εκα-
τοµµύρια για την επιδότηση ενοικίου, κυρίως νέων ανθρώπων. 

Υποστηρίζω τις τρεις χιλιάδες θέσεις εργασίας για τη µονιµο-
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ποίηση του θεσµού «Βοήθεια στο Σπίτι», που τους σέρνατε τόσα
χρόνια, εγκλωβίζοντας και τους ανθρώπους που χρήζουν των
υπηρεσιών του «Βοήθεια στο Σπίτι», αλλά και των ίδιων των ερ-
γαζοµένων. Υποστηρίζω τα 22 εκατοµµύρια για την πρόσληψη
των τεσσερισήµισι χιλιάδων καθηγητών ειδικής αγωγής, µιας
αναγκαιότητας σε µία σύγχρονη δηµοκρατική κοινωνία.

Επίσης, υποστήριξα και τη µη περικοπή των συντάξεων για
εξακόσιες είκοσι χιλιάδες συµπολίτες µας και την απόδοση κοι-
νωνικού µερίσµατος ύψους 710 εκατοµµυρίων σε εκατοµµύρια
δικαιούχους. 

Υπερψηφίζω τη δικαιότερη κατανοµή των πόρων στην τοπική
αυτοδιοίκηση, µε βάση κριτήρια όπως η ορεινότητα, η νησιωτι-
κότητα, το επίπεδο ανεργίας και φτώχειας της κάθε περιοχής.
Θα σας πω, για παράδειγµα, ότι στο βόρειο Αιγαίο δεν είχε δια-
τεθεί ποτέ τέτοιο ποσό για τόσες και τέτοιου είδους παρεµβά-
σεις, για τις αθλητικές εγκαταστάσεις που είναι δεκάδες στο
βόρειο Αιγαίο, για έργα υποδοµών, για την κάλυψη αναγκών από
καταστροφές που δεν έγιναν στα χρόνια σας, για δεκάδες σχο-
λικές µονάδες που αναβαθµίζονται.

Υπερψηφίζω το γεγονός ότι ο σχεδιασµός δηµόσιων έργων
βασίζεται σε έρευνα και δείκτες ποιότητας ζωής. Υπερψηφίζω τη
στήριξη της νησιωτικότητας, µε όλα τα µέτρα που προβλέπονται.
Κανείς πια δεν καταδικάζεται στη µειονεξία, επειδή έτυχε να γεν-
νηθεί και να ζει σε νησί.

Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, εκεί που στην αύξηση φο-
ρολογικών εσόδων η Αντιπολίτευση βλέπει ιστορικό ρεκόρ στους
φόρους, εµείς βλέπουµε επιτυχηµένες µεταρρυθµίσεις στην πά-
ταξη της φοροδιαφυγής και στην αύξηση της οικονοµικής δρα-
στηριότητας, στην εισπραξιµότητα του ΦΠΑ, στις οικειοθελείς
γνωστοποιήσεις των αδήλωτων εισοδηµάτων, που µόνο αυτό
απέφερε στο δηµόσιο 800 εκατοµµύρια, στους στοχευµένους
ελέγχους. 

Εκεί που η Αντιπολίτευση βλέπει επενδυτική ένδεια, εµείς δια-
κρίνουµε το µεγαλύτερο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων των
τελευταίων ετών. Ρωτήστε τους περιφερειάρχες και τους δηµάρ-
χους πώς αξιοποιήθηκαν τα Προγράµµατά Δηµοσίων Επενδύ-
σεων αυτή την περίοδο και πόσα έργα έγιναν στους τόπους σας.
Δεν είναι δικοί µας. Δικοί σας είναι, κυρίως. 

Πρέπει, λοιπόν, για να κλείσω, να αποφασίσουµε σε ποια όχθη
του ποταµού θα σταθούµε, σε µία Ευρώπη που κινδυνεύει, που
σύρεται σε ένα εκρηκτικό µείγµα νεοφιλελευθερισµού και ακρο-
δεξιάς το οποίο έχετε αγκαλιάσει. 

Σήµερα, λοιπόν, τάσσοµαι υπέρ και καλώ να υπερψηφίσουµε
αυτόν τον προϋπολογισµό που τούτη η Κυβέρνηση φέρνει -και η
επόµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θα υλοποιήσει έως το τέλος-,
για την οικονοµική ανάπτυξη στην οποία λέµε «ναι», αλλά µε
όρους και όρια προς όν  νν φελος όλων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Εύχοµαι να µιλάτε στους συµπο-
λίτες µας µε λιγότερο θράσος και µε περισσότερη εκτίµηση κι
όχι µε απαξιωτικό τρόπο, γιατί οι άνθρωποι τα βιώνουν και κατα-
λαβαίνουν. Και µην βιάζεστε. Θα περάσουν πολλά χρόνια που θα
ξαναδούµε δική σας κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Κουµουτσάκο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε την τελευταία φάση

της διακυβέρνησης της χώρας από τους ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Ο χρό-
νος που φεύγει φέρνει µαζί και το τέλος αυτής της διακυβέρνη-
σης. Την αποχώρησή της, δε, σηµατοδοτεί ο προϋπολογισµός
που συζητάµε σήµερα, ο τελευταίος προϋπολογισµός της.

Είναι πασιφανές τι επιβεβαιώνει και τι αντιπροσωπεύει αυτός
ο προϋπολογισµός. Συνοψίζεται σε τέσσερις µόνο λέξεις: υπερ-
φορολόγηση, υπερπλεονάσµατα, υποανάπτυξη, υποεπένδυση.
Και αυτές οι τέσσερις λέξεις δίνουν και το περίγραµµα της πολι-
τικής φιλοσοφίας και της οικονοµικής συνταγής του ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι η συνταγή που πήγε πίσω την οικονοµία. Που κόστισε
100 δισεκατοµµύρια στους Έλληνες. Που διατηρεί ακόµα και σή-
µερα τα capital control. Που έχει αφαιρέσει κάθε δυναµισµό από
την οικονοµία. Το επιβεβαιώνουν είκοσι εννέα νέοι φόροι που

έχετε επιβάλει, µέτρα λιτότητας 9,5 δισεκατοµµυρίων, η φτωχο-
ποίηση των Ελλήνων, αφού ένας στους δύο χρωστάει στην εφο-
ρία και οι περισσότεροι χρωστάνε έως 500 ευρώ. 

Το επιβεβαιώνουν οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς το δηµόσιο,
που είναι περισσότερες από το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν της
χώρας, η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας που διαρκώς υπο-
χωρεί, η οικονοµική ελευθερία που συρρικνώνεται, οι θεσµοί δια-
κυβέρνησης που υποβαθµίζονται, η πιστωτική συρρίκνωση που
συνεχίζεται, οι τραπεζικές µετοχές που έχουν εξαϋλωθεί, η ρευ-
στότητα και η βιωσιµότητα σηµαντικών φορέων, όπως είναι η
ΔΕΗ, που επιδεινώνονται. Τέλος, το κράτος που διογκώνεται,
χωρίς σχεδιασµό υπέρ των πολιτών, αλλά µε σκοτεινό σχέδιο
υπέρ του κόµµατος.

Αυτή είναι η ζοφερή πραγµατικότητα! Δεν σας ενοχλεί όµως,
αυτό. Πανηγυρίζετε όλο το τελευταίο χρονικό διάστηµα γιατί το
όραµά σας είναι εξαρτώµενη επιχειρηµατικότητα και εξαρτηµέ-
νοι πολίτες.

Θέλω να σας ρωτήσω, όµως, κάτι: Γιατί ενώ εσείς θριαµβολο-
γείτε, δεν ακούτε ούτε ένα µπράβο από οποιοδήποτε τµήµα της
κοινωνίας; Γιατί κανείς δεν σας είπε «µπράβο, τα καταφέρατε»;
Μόνο οι διορισµένοι «ηµέτεροι» ή αυτοί που περιµένουν να διο-
ριστούν και αυτοί µε σιωπή, σιωπηλά και προσεκτικά. 

Δεν ακούτε και δεν έχετε ακούσει κανένα µπράβο από τους
νέους αυτής της χώρας γιατί τους στερήσατε την προοπτική. Δεν
θα πάρετε εύσηµα από τους ανέργους, γιατί τους στερείτε το
όραµα της πλήρους απασχόλησης και της αξιοπρεπώς αµειβό-
µενης εργασίας. Δεν θα ακούσετε καλό λόγο από τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, λόγω της θηλιάς του νόµου Κατρούγκαλου.
Και εκείνοι που έφυγαν από τη χώρα ούτε καν σας ακούν. Γιατί
απλά γνωρίζουν καλά ότι όσο κυβερνάτε δεν πρόκειται να επι-
στρέψουν πίσω. 

Όµως έτσι συµβαίνει όταν κάποιος επιλέγει να επενδύσει στη
λογική και την πολιτική της επιδοµατικής εξάρτησης. Αυτό είναι
το αποτέλεσµα του να παράγεις ως µόνο όραµα για τον µέσο
Έλληνα πολίτη, για την ελληνική κοινωνία την ένταξη στο δηµό-
σιο και το επίδοµα από την εξουσία. 

Όσο εσείς θριαµβολογείτε η οικονοµία παρακµάζει και η ανά-
πτυξη αποµακρύνεται. Και ποιος περιµένετε να σας συγχαρεί,
λοιπόν; Έχετε οδηγήσει µια ολόκληρη κοινωνία, και αυτό είναι
το πιο δηλητηριαστικό απ’ όλα, στη µοιρολατρία και την απογοή-
τευση. Πιστεύουν ότι τίποτα δεν αλλάζει πια. Έλα, όµως, που θα
αλλάξει πολύ σύντοµα.

Επιτρέψτε µου εδώ ένα προσωπικό και ευρύτερο σχόλιο. Θα
ήµουν ο πρώτος, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που θα έδινα συγ-
χαρητήρια στην κυβέρνηση εκείνη, στην όποια κυβέρνηση, που
θα έβγαζε πραγµατικά τη χώρα από την κρίση. Σε µια κυβέρνηση
που θα έδινε στη χώρα, στο σύνολο της χώρας και των πολιτών,
εκείνα τα εφόδια για να προχωρήσει ενωµένη, να αναπτυχθεί
πραγµατικά. Δεν είστε εσείς, όµως, αυτή η κυβέρνηση. 

Είναι εδώ παρών ο κ. Τσακαλώτος. Τα λόγια του τα επαναλαµ-
βάνει ανερυθρίαστα ξανά και ξανά. Είναι τραγικά λόγια. «Είµα-
στε», λέει, «µια Κυβέρνηση µε ταξική µεροληψία». 

Απαντώ: Είστε, λοιπόν, µια Κυβέρνηση κάποιων, δεν είστε η
Κυβέρνηση όλων των Ελλήνων.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ενώ
εσείς;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είστε, λοιπόν, µια Κυβέρνηση
που συνειδητά επενδύει στον δογµατισµό και τελικά στον διχα-
σµό. Αυτοί είστε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ενώ
εσείς;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ, µε
ηρεµία.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Με
ηρεµία ακούω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ο δικός σας λόγος είναι αυτός,
τα δικά σας λόγια είναι αυτά.

Είσαστε µια Κυβέρνηση µε ταξική µεροληψία. Δεν είσαστε Κυ-
βέρνηση όλων των Ελλήνων. Και η χώρα απέναντι στις προκλή-
σεις που αντιµετωπίζει, εσωτερικές και εξωτερικές, χρειάζεται
τον µόνο παράγοντα εθνικής ισχύος που µπορεί να τη βγάλει
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απέναντι. Και αυτός είναι η εθνική ενότητα, η ενότητα του έθ-
νους.

Εσείς δεν έχετε ευαισθησία απέναντι σε αυτό. Τη δυναµιτίζετε
συνειδητά. Δηµιουργείτε συνεχώς νέα πεδία αντιπαράθεσης, δι-
χαστικά διλήµµατα, κατασκευασµένα, αλλά εκεί µε επιµονή.

Κοιτάξτε, το διαβόητο «ή µας τελειώνουν ή τους τελειώνουµε»
περιλαµβάνει, περικλείει και συνοψίζει την πολιτική σας φιλοσο-
φία. Κάτω από αυτήν εφαρµόζετε κάθε πράξη σας, κάθε νοµο-
θέτηµά σας, κάθε πολιτική σας διακήρυξη. 

Όµως, και επειδή άκουσα και έναν συνάδελφο προηγουµένως
να µιλάει για άκρα και ακρότητες, είναι αυτός ο διχαστικός
λόγος, είναι αυτή η διχαστική πολιτική που εκτρέφει τα άκρα και
τις ακρότητες. Ο βίαιος λόγος είναι ο προθάλαµος της βίαιης
πράξης. 

Σαν αυτή που έγινε χθες στον «ΣΚΑΪ». Καµµία τροµοκρατία δεν
θα τροµοκρατήσει τη δηµοκρατία. Καµµία τροµοκρατία δεν θα
τροµοκρατήσει την ελεύθερη έκφραση. Καµµία τροµοκρατία δεν
θα τροµοκρατήσει την πολυφωνία. 

Όµως δεν φτάνει η φραστική καταδίκη. Είναι µισή αντίδραση.
Η φραστική καταδίκη έχει νόηµα, όταν η δηµοκρατική πολιτεία
τη µετουσιώνει σε πράξη. Βρείτε, λοιπόν, εντοπίστε και συλλά-
βετε αυτούς που επιδιώκουν να τροµοκρατήσουν τη δηµοκρα-
τία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο –και κλείνω, κυρία
Πρόεδρε, σε λιγότερο από ένα λεπτό- ότι είµαστε πλέον µάρτυ-
ρες στην τελευταία πράξη του δράµατος ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Όσο εν-
τυπωσιακό φινάλε και αν ετοιµάζετε, µην ξεχνάτε κάτι: Είναι
φινάλε, είναι τέλος. 

Η κουρτίνα θα πέσει, οι λίγοι θεατές που έχουν αποµείνει θα
φύγουν και τα φώτα θα σβήσουν, ευτυχώς. Είναι θέµα λίγου χρό-
νου η ελληνική κοινωνία, οι Έλληνες πολίτες να ξαναπάρουν την
τύχη τους στα χέρια τους και να σταµατήσουν όλοι µαζί αυτήν
την τυφλή πορεία µε την Ελλάδα σκυφτή στα εθνικά, στα οικο-
νοµικά, στους θεσµούς, στην εσωτερική ασφάλεια. Ο χρόνος
είναι λίγος, η κουρτίνα πέφτει, οι θεατές φεύγουν, τα φώτα σβή-
νουν. 

Δεν ψηφίζω αυτόν τον προϋπολογισµό, τον τελευταίο της δια-
κυβέρνησής σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λόγο

έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καρασαρλίδου.
Μετά θα µιλήσουν ο κ. Μπαλτάς, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ένωσης Κεντρώων και ο κ. Γεωργιάδης.
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2019

είναι ένας προϋπολογισµός µετά από οκτώ χρόνια λογικής δη-
µοσιονοµικής επέκτασης. Περιλαµβάνει µέτρα θετικά που ξεπερ-
νούν τα 900 εκατοµµύρια ευρώ. 

Οι πολιτικές δυνάµεις µε θέσεις του ακραίου φιλελευθερισµού,
που φέρνουν αδιαµφισβήτητα την ευθύνη για την χρεοκοπία της
χώρας µας, τι λένε σήµερα; 

Απροκάλυπτα και ξεδιάντροπα -γιατί συνάδελφοι θα έπρεπε
να νιώθετε ντροπή για την χρεοκοπία της χώρας- λένε πως θέ-
λουν να συντρίψουν όχι µόνο τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τις ιδέες του.
Ποιες ιδέες, δηλαδή; Τις ιδέες για κοινωνική δικαιοσύνη και για
προκοπή αυτού του τόπου. Αυτό θα πρέπει να το θυµάται ο κάθε
Έλληνας πολίτης πηγαίνοντας προς τις εκλογές. 

Αυτές οι δυνάµεις, λοιπόν, µέχρι και σήµερα επιδίδονταν σε
σενάρια καταστροφολογίας, σενάρια τα οποία διαψεύστηκαν
στο σύνολό τους, γιατί καταφέραµε -εµείς το καταφέραµε- µετά
από οκτώ χρόνια δύσκολης δηµοσιονοµικής πολιτικής που µας
επέβαλαν τα µνηµόνια να φέρουµε τη χώρα σε τροχιά ανάκαµ-
ψης. 

Σήµερα όλοι οι θεµελιώδεις δείκτες δείχνουν µια σταθερή βελ-
τίωση και το 2018 κλείνει µε ρυθµούς ανάπτυξης.

Συνάδελφοι, το τέλος των µνηµονίων δεν ήταν µία φυσική και
αναµενόµενη εξέλιξη. Επήλθε κυρίαρχα από τις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού, από τη γενναιότητά του, από την ψυχραιµία του,
την υποµονή του, την επιµονή του και την εµπιστοσύνη του ελ-
ληνικού λαού προς εµάς. Η ψήφιση του σηµερινού προϋπολογι-

σµού µας δικαιώνει, δικαιώνει τον ελληνικό λαό και την Κυβέρ-
νησή µας. Και οι πολίτες της χώρας δικαίως αναµένουν µέτρα
ανακούφισης και υποστήριξης και επανάκαµψης.

Η Αντιπολίτευση έχει ένα και µοναδικό επιχείρηµα, δηλαδή
πως η Κυβέρνηση επιδίδεται σε µία πολιτική παροχολογίας.
Όµως, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µην υποτιµάτε πια τη
νοηµοσύνη των Ελλήνων. Σε ένα ευνοµούµενο κράτος δικαίου
είναι υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει και καθόλου δεν είναι
υποχρεωµένη να υπερασπίζεται αυτές τις παροχές. 

Στρεβλώνετε την αλήθεια µιας δίκαιης πολιτικής που σέβεται
και εκτιµά τους πολίτες γιατί το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι
να ξαναέρθετε στην εξουσία, να πάρετε την εξουσία και πάλι για
να συντρίψετε το κράτος δικαίου, να συντρίψετε τους εργαζόµε-
νους, να συντρίψετε κάθε σχέδιο δίκαιης ανάπτυξης και φοβάµαι
-αν είχατε το περιθώριο- να οδηγήσετε σε µια νέα χρεοκοπία την
πατρίδα. 

Όσο και αν αυτό σας δυσκολεύει, όσο και αν δυσκολεύει την
αντιπολίτευση εµείς παρέχουµε, όπως και οφείλουµε να κά-
νουµε, στους πολίτες και έχουµε και όραµα και σχέδιο για το µέλ-
λον.

Εµείς είµαστε που επαναφέραµε τις συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις, αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό, καταργήσαµε τον υπο-
κατώτατο και παράλληλα δηµιουργούµε ένα αξιόπιστο κράτος
δικαίου.

Εµείς είµαστε αυτοί που αλλάξαµε την εικόνα του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας που κατέρρεε επί των ηµερών σας. Από το 2015
έως το 2018 δόθηκαν 1.420 εκατοµµύρια για κοινωνικό µέρισµα
όταν από το 2010 έως το 2015 δεν είχε δοθεί από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις ούτε ένα ευρώ.

Υλοποιούµε δέκα δράσεις για την καταπολέµηση της παιδικής
φτώχειας και για την παιδική προστασία. Εκατόν πενήντα τρεις
χιλιάδες µαθητές έχουν σχολικά γεύµατα. Εννιακόσιες χιλιάδες
οικογένειες παίρνουν επίδοµα παιδιού και εκατόν είκοσι επτά χι-
λιάδες παιδιά είναι δωρεάν σε βρεφονηπιακούς σταθµούς. 

Μειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές στους αγρότες, στους
ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους και
καταφέραµε οριστικά και αµετάκλητα να καταργηθεί η περικοπή
των συντάξεων. 

Ξέρετε ποια είναι η ειδοποιός διαφορά της δικής µας αναπτυ-
ξιακής πολιτικής από αυτή της δικής σας, το ακραίου φιλελευ-
θερισµού; Εµάς µας αφορά ο κάθε πολίτης, η κάθε κοινωνική
οµάδα και η ουσιαστική στήριξή τους. Εµείς µπορούµε να εντάσ-
σουµε µε όρους οικονοµίας το κοινωνικό κράτος και να το ενι-
σχύουµε γιατί αυτό λειτουργεί και ανταποδοτικά. 

Παραδείγµατος χάριν, τα χρήµατα που δόθηκαν στους πολίτες
για το κοινωνικό µέρισµα θα ενισχύσουν, έστω κατά τι, την ελλη-
νική αγορά και την κατανάλωση. Η ενδυνάµωση του αναγκαίου
ανθρώπινου δυναµικού, η ποιοτική αναβάθµιση και ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός της Δηµόσιας Διοίκησης προσφέρει και µπορεί
να προσφέρει την αλλαγή του τρόπου οργάνωσης και λειτουρ-
γίας, της αναβάθµισης των υπηρεσιών και άρα κατ’ επέκταση,
της εξοικονόµησης χρόνου και χρήµατος τόσο για τη δηµόσια
διοίκηση αλλά και για τους πολίτες. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν αυτή που έφερε το
καθεστώς της διαθεσιµότητας και των απολύσεων των δηµοσίων
υπαλλήλων, πράγµα που αποτελεί και το σηµερινό της αφήγηµα. 

Εµείς ανατρέψαµε τις αδικίες της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας. Δώσαµε τέλος στο καθεστώς της διαθεσιµότητας και
των απολύσεων των δηµοσίων υπαλλήλων. Θεσµοθετήσαµε το
Εθνικό Μητρώο Στελεχών. Θεσµοθετήσαµε επιτέλους την απο-
κοµµατικοποιηµένη διαφανή και απλουστευµένη κινητικότητα
των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Το 2019, λοιπόν, και ενώ έχουµε βγει πια από τα µνηµόνια και
έχοντας κερδίσει την εφαρµογή του κανόνα προσλήψεων-απο-
χωρήσεων ένα προς ένα, αλλά και µέσα από τον δηµοσιονοµικό
χώρο που δηµιουργείται, η Κυβέρνηση προχωρά άµεσα σε τεσ-
σεράµισι χιλιάδες προσλήψεις µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπι-
κού στην ειδική αγωγή, συνολικά, δηλαδή στην τριετία 2019-
2021, θα προσληφθούν δεκαπέντε χιλιάδες µόνιµοι καθηγητές. 

Προχωράµε σε τρεις χιλιάδες διακόσιες πενήντα επτά προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού στους δήµους για την εδραίωση και
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βελτίωση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω.
Προχωράµε σε στοχευµένες προσλήψεις στα Κέντρα Κοινω-

νικής Πρόνοιας, αλλά και µε προσλήψεις ειδικών επιστηµόνων,
όπως είναι οι µηχανικοί, οι κτηνίατροι και οι γεωπόνοι για την κά-
λυψη αυξηµένων αναγκών των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης τόσο στις περιφέρειες όσο και στους δήµους. 

Επίσης, µε πιλότο το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» προχω-
ράµε στον εξορθολογισµό του εργασιακού τοπίου στο δηµόσιο
µέσω της πρόσληψης µόνιµου προσωπικού µε σεβασµό, όµως,
στις συνταγµατικές προβλέψεις και πάντα µέσω των διαδικασιών
του ΑΣΕΠ, µε αναγνώριση της προϋπηρεσίας των σηµερινών ερ-
γαζοµένων. 

Το επιχείρηµα της Αντιπολίτευσης ότι υπάρχει διόγκωση του
κράτους είναι απόλυτα ψευδές και λανθασµένο. Είναι ξεκάθαρο
ότι συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο. Από το 2009 και µέχρι σήµερα
υπάρχει µεγάλη µείωση στον αριθµό τόσο των τακτικών όσο και
των συµβασιούχων εργαζοµένων. 

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να επισηµάνω ότι στο
δηµόσιο χρέος υπήρξε ρύθµιση που το καθιστά δυνητικά βιώ-
σιµο, βραχυπρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα. Εµείς εφαρµόζουµε
και είµαστε έτοιµοι να εφαρµόσουµε το σχέδιο δίκαιης ανάπτυ-
ξης. 

Η ψήφιση αυτού του προϋπολογισµού, του προϋπολογισµού
του 2019 αποδεικνύει περίτρανα ότι η χώρα στηρίζεται πια στις
δικές της δυνάµεις και µπορεί µε σχέδιο να κοιτάξει µε αισιοδο-
ξία και στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει το κ. Μπαλτάς από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ξέρουµε όλοι, θεσµικά, η

στιγµή ψήφισης ενός προϋπολογισµού είναι κορυφαία στιγµή σε
µια ετήσια σύνοδο του Κοινοβουλίου. Γιατί ο προϋπολογισµός
δεν αποτυπώνει, βεβαίως, µόνο αριθµούς, αποτυπώνει µια πο-
ρεία της χώρας συνολικά, κοινωνικά και πολιτικά, και ανοίγει έναν
δρόµο για από εκεί και πέρα. Και όχι µόνο για τον χρόνο που πε-
ριλαµβάνει ο προϋπολογισµός καθαυτός. 

Σε αυτή τη λογική, λοιπόν, αυτός ο προϋπολογισµός έχει κάτι
καινούριο -το είπαν προηγουµένως οι συνάδελφοι και το επανα-
λαµβάνω και εγώ- είναι ο πρώτος προϋπολογισµός µετά τα µνη-
µόνια και ανοίγει έναν νέο δρόµο για τη χώρα σιγά και δειλά.
Γιατί οι δυνατότητες δεν επιτρέπουν περισσότερα. Όµως σιγά
και δειλά σε µια κατεύθυνση που είναι επεκτατική, προϋποθέτει
και προβλέπει διαδικασίες ανάπτυξης, προς όφελος της κοινω-
νίας και ιδιαίτερα των στρωµάτων που έχουν πληγεί περισσότερο
από την κρίση. 

Θα έλεγα ότι αυτή η στιγµή σήµερα ενός τέτοιου προϋπολο-
γισµού ανοίγει και έναν ευρύτερο δρόµο. Το 2021 γιορτάζουµε -
θα γιορτάσουµε ανεξαρτήτως ποιος θα είναι τότε στην Κυβέρ-
νηση- διακόσια χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση. Αυτό ση-
µαίνει ότι οι ευθύνες µας αυτή την τριετία µέχρι τότε, όλων µας,
είναι µεγάλες. Γιατί το 2021 θα απολογηθούµε µε κάποιον τρόπο
για το τι κάναµε ως κοινωνία επί διακόσια χρόνια. Όλα τα καλά
που πετύχαµε, όλα εκείνα που αποτύχαµε, όλες τις µεταξύ µας
εντάσεις και κρίσεις που δεν οδήγησαν τα πράγµατα εκεί που θα
έπρεπε να πάνε. Και από εκεί και πέρα, να δείξουµε ότι πλέον εί-
µαστε κανονική χώρα εντός δηµοκρατικής Ευρώπης µε τους θε-
σµούς της -που και τότε είχαν αρχίσει, επίσης, να συζητιούνται
τόσο έντονα- για να πάµε στα επόµενα διακόσια χρόνια.  

Σε ένα τέτοιο πλαίσιο δεν είµαστε όλοι ίδιοι προφανώς. Υπάρ-
χουν πραγµατικές διαφορές  που µπορούν να συζητηθούν δηµο-
κρατικά εντός ενός του κοινοβουλευτικού πλαισίου. 

Ποια είναι η βασική διαφορά; Έχει λεχθεί κατά κόρον: νεοφι-
λελευθερισµός από τη µια µεριά, µια αντίληψη επί της κοινωνίας
µε θεµέλιο την κοινωνία από την άλλη µεριά. 

Κάποιοι δηλώνουν κατά καιρούς ότι δεν καταλαβαίνουν τι θα

πει νεοφιλελευθερισµός. Να το εξηγήσω πολύ απλά. Ο νεοφιλε-
λευθερισµός και φιλοσοφικά και θεωρητικά και ιστορικά στηρί-
ζεται στην αρχή ότι το άτοµο είναι το κέντρο µελέτης των
πραγµάτων, το κέντρο κρίσης των εξελίξεων, κ.ο.κ.. Η Θάτσερ
το είπε επιγραµµατικά: «δεν υπάρχει κοινωνία παρά µόνο άνθρω-
πος». 

Από την άλλη µεριά και χωρίς να είναι κανείς υποχρεωτικά
µαρξιστής, ξεκινά από τον Αριστοτέλη, αν θέλετε, η άποψη ότι ο
άνθρωπος είναι «ζώον πολιτικό», εννοώντας ζώον εντός πόλεως,
ζώον κοινωνικό. Με κοινωνικό είναι και κοινωνική συνείδηση.
Όπως η κίνηση των κοινωνιών είναι η διαµάχη, αν θέλετε, -κά-
ποιοι την είπαν ταξική πάλη και κάποτε ο κ. Λάσκαρης την κατήρ-
γησε έτσι, δια διατάγµατος- όπου παλεύουν οι δούλοι µε τους
ελεύθερους, οι πλούσιοι µε τους φτωχούς, οι πληβείοι µε τους
άρχοντες, οι δουλοπάροικοι µε τους φεουδάρχες, οι αστοί µε
τους προλετάριους.

Από εκεί ξεκινάµε. Διαφορετικές οι αφετηρίες. Αν το πλαίσιο
είναι δηµοκρατικό, αυτές οι διαφωνίες αρχής, οι οποίες έχουν
απολήξεις πρακτικές και πολιτικές πολύ συγκεκριµένες, µπορεί
να τεθούν εντός κοινωνίας, να αναλυθούν σε όλα τα συµφραζό-
µενά τους και στις απολήξεις τους, έτσι ώστε η κοινωνία να απο-
φασίσει ποιος και υπό ποιες συνθήκες θα αναδεικνύεται ανά
τετραετία, στους θεσµούς που έχουµε, να κυβερνήσει.

Και εδώ µπαίνει το δεύτερο ερώτηµα. Υπό ποίους όρους σή-
µερα µπορούµε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Θα έλεγα, πλέον,
προς την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης το εξής: Ο
τρόπος µε τον οποίο χειρίζεται την πολιτική διαφωνία είναι κα-
τανοητός, διότι στα βασικά δεν έχει κανένα επιχείρηµα. Και εξη-
γούµαι αµέσως. 

Εµείς αναγκαστήκαµε να ψηφίσουµε ένα µνηµόνιο ενάντια στις
βαθύτερες πεποιθήσεις µας και λέγοντας ότι θα το εφαρµό-
σουµε πιστά γιατί πρέπει να ανακτηθεί η αξιοπρέπεια της χώρας
παρά το κόστος που θα έχει στην κοινωνία µας.

Ταυτόχρονα, θα κάνουµε όλα όσα περνούν από το χέρι µας,
ώστε το κόστος αυτού του µνηµονίου που εµείς εφαρµόζουµε
να είναι το µικρότερο δυνατό για αυτήν την κοινωνία. Αυτό προ-
σπαθήσαµε να κάνουµε µέχρι σήµερα. Σε αυτή τη βάση, όµως,
το µνηµόνιο που εµείς υποτίθεται ότι φέραµε προς ψήφιση, το
ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι. Υπονοών-
τας προφανώς ότι ψηφίζει και τους εφαρµοστικούς του νόµους
και προφανώς υπονοώντας ότι εάν κατά τις περίφηµες διαπραγ-
µατεύσεις κατορθώναµε να κερδίσουµε κάτι περισσότερο από
αυτά που επέτασσε το µνηµόνιο, θα συµφωνούσαν και αυτοί.
Άλλο επιχείρηµα από τα του οικονοµικού και κοινωνικού προ-
γράµµατος του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχει η Αντιπολίτευση. Δηλαδή επι-
χείρηµα που να στέκεται και να διατηρεί στοιχειωδώς την ιστο-
ρικότητά της.

Δεύτερον, στο άλλο µεγάλο θέµα, τα εθνικά, πάλι ο ΣΥΡΙΖΑ
συνεχίζοντας µια προηγούµενη πορεία υιοθέτησε εµπράκτως και
έκανε πράξη την εθνική γραµµή για το µακεδονικό. Την εθνική
γραµµή δεν την έφτιαξε ο ΣΥΡΙΖΑ, απλώς τη δέχθηκε κάποια
ενεργή στιγµή. Αυτή ήταν αποτέλεσµα κυρίως της πολιτικής του
πατρός και της αδελφής του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας.
Με αυτήν την έννοια η Νέα Δηµοκρατία θα έπρεπε να πει το εξής:
αν ήθελα να συζητήσω σοβαρά πολιτικά, ευχαριστούµε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά εµείς διαµορφώσαµε αυτή τη γραµµή και τη σχεδιά-
σαµε. Άρα χαιρόµαστε που ο ΣΥΡΙΖΑ έρχεται σε αυτά που
λέγαµε εµείς. Αλλά η Νέα Δηµοκρατία δεν το κάνει. Ούτε εκεί
µπορεί να σταθεί. Αντ’ αυτού, έχει εξαπολύσει την γνωστή εκ-
στρατεία περί ψευδών κ.ο.κ. και έχει φτάσει πλέον στο σηµείο,
τελευταία αποστροφή του κ. Μητσοτάκη πρόσφατα στο συνέ-
δριο της Νέας Δηµοκρατίας, «πρέπει να τελειώνουµε µε ό,τι πι-
στεύει ο ΣΥΡΙΖΑ». Αυτό είναι απολύτως ανατριχιαστικό. Είναι
υπεράνω κάθε δυνατότητας δηµοκρατικής συζήτησης και οδηγεί
στα άκρα, στον πάτο του βαρελιού που λέγεται φασισµός και να-
ζισµός. Εκεί δεν έχω να πω πολλά. Έχουν λεχθεί ήδη πολλά και
ο χρόνος τελειώνει. Θα έλεγα, όµως, στον κ. Μητσοτάκη το εξής.
Ας ξαναδεί, αν δεν το έχει δει ή ας το δει πρώτη φορά –φαντά-
ζοµαι αυτή είναι η περίπτωση- το έργο του Κιούµπρικ «Σπάρτα-
κος». Επί Ρωµαϊκής Αυτοκρατορίας, η εξέγερση του Σπάρτακου
που οδήγησε βεβαίως στη σταύρωσή του, επέφερε το εξής από

2024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τη µεριά του αυτοκράτορα. Απαγόρευσε να ακούγεται το όνοµα
του Σπάρτακου αιωνίως, επί ποινή θανάτου. Και, ω του θαύµα-
τος, το όνοµα του Σπάρτακου όχι µόνο δεν σταµάτησε να προ-
φέρεται, αλλά είναι ένα όνοµα που εµπνέει ακόµα όλους όσοι
παλεύουν για τη δηµοκρατία κα τη δικαιοσύνη. Ας ξαναδεί το
έργο αυτό ή ας το δει για πρώτη φορά και ξανασυζητάµε τι θα
πει να «τελειώνουµε µε όσα πιστεύει ο ΣΥΡΙΖΑ». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει τώρα ο κ. Γεωργιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά
θα ακολουθήσει η κ. Παπαρήγα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό
της χώρας και ακούµε διάφορα επιχειρήµατα. Και καλό είναι να
ανταλλάσσουµε τα επιχειρήµατα και να διευκρινίζονται ορισµένα.
Προχθές στην οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού µε τον κύριο
Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης υπήρξε η συνήθης
στην Ελλάδα αντιδικία στο πόση ήταν η ζηµιά που έγινε στην ελ-
ληνική οικονοµία το πρώτο εξάµηνο του 2015. Και µου κάνει τρο-
µερή εντύπωση –και χαίροµαι που είναι εδώ ο κ. Τσακαλώτος-
γιατί ο κ. Τσίπρας επιτίθεται στη Νέα Δηµοκρατία και στον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, όταν αναφέρεται στη ζηµιά των 100 δισεκα-
τοµµυρίων και δεν πηγαίνει ο ίδιος ο κ. Τσακαλώτος να λύσει
αυτή τη διαφορά του µε τον κ. Ρέγκλινγκ.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, δεν γνωρίζετε τον κ. Ρέγκλινγκ; Δεν
έχετε κάνει συµφωνία µε τον κ. Ρέγκλινγκ για διευθέτηση του ελ-
ληνικού χρέους; Δεν µιλάτε µε τον ESM; Εσείς ο ίδιος λοιπόν, ο
κ. Τσακαλώτος, για ποιoν λόγο δεν πάτε στον Ρέγκλινγκ, να πείτε
«Αγαπητέ κύριε Ρέγκλινγκ, γιατί µας χρεώνετε 100 δισεκατοµµύ-
ρια και λέτε ψέµατα;»; «Και να το σωστό επιχείρηµα του κ. Τσί-
πρα που πήγε να προσθέσει τη ζηµία στην ελληνική οικονοµία,
στο δηµόσιο χρέος», που είναι επιχείρηµα Α’ Δηµοτικού, γιατί στη
Β’ Δηµοτικού έχεις µάθει ότι είναι λάθος.

Άρα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αντί να κάνετε τα κοκόρια στην
ελληνική Βουλή, πηγαίνετε εκεί στα αφεντικά σας στην Ευρώπη,
να τους πείτε πόσα δισεκατοµµύρια ζηµιά κάνατε, γιατί ο κ. Ρέγ-
κλινγκ είπε ότι κάνατε ζηµιά 100 δισεκατοµµύρια. Ούτε ο κ. Μη-
τσοτάκης ούτε ο κ. Στουρνάρας ούτε κανένας άλλος.

Θυµίζω δε, -και αυτό έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι- ότι ο κ. Ρέγκλινγκ µετράει την ελληνική
οικονοµία µέχρι τελευταίου ευρώ. Γιατί είναι ο βασικός µας δα-
νειστής. Άρα σε αυτόν µένει να έχει τον πιο ακριβή υπολογισµό,
γιατί βάσει αυτού του υπολογισµού καθορίζονται τα δάνεια προς
την Ελληνική Δηµοκρατία. Άρα προφανώς ο δικός του υπολογι-
σµός έχει τη µεγαλύτερη αξιοπιστία και προφανώς εκεί δεν τολ-
µάτε να θέσετε τέτοια θέµατα. Άρα τα 100 δισεκατοµµύρια ζηµιά
τα φάγαµε στο κεφάλι.

Δεύτερο θέµα που ακούω συνέχεια είναι ότι τα εξαιρετικά
υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα που είχε συµφωνήσει η κυβέρ-
νηση Σαµαρά, ήταν αδύνατον να επιτευχθούν, ύψους 4,5%. Αυτό
το έχουν πει καµιά δεκαριά, µέχρις στιγµής, Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όσο πρόλαβα να παρακολουθήσω, για να δικαιολογήσουν
δηλαδή αυτή τη ζηµιά που ανέφερα προηγουµένως. 

Με συγχωρείτε. Εσείς, και πέρυσι και φέτος, όπως πηγαίνει το
πράγµα, κάνατε πρωτογενή πλεονάσµατα πολύ παραπάνω από
4,5%. Πολύ παραπάνω! Ίσα-ίσα, αποδείξατε στην πράξη ότι το
4,5% πρωτογενές πλεόνασµα τελικά δεν ήταν αδύνατον για την
ελληνική οικονοµία και έχετε δώσει στους δανειστές µας, δυστυ-
χώς, ένα πολύ αντίπαλο σε εµάς επιχείρηµα. Διότι, ενώ κι εµείς
ως Νέα Δηµοκρατία και ο διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος
και υποτίθεται κι εσείς, λέµε στους Ευρωπαίους εταίρους µας
ότι η δέσµευσή µας για πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% είναι µία
υπερβολική δέσµευση, ζητάµε όλοι να αλλάξει η συµφωνία και
να µεταφερθεί ο στόχος του 2%, την ίδια στιγµή που λέµε αυτό,
έρχεστε εσείς και λέτε «ρεκόρ πρωτογενούς πλεονάσµατος 6%,
5,5%, 7%». Μα, βεβαίως, όταν βλέπουν οι δανειστές ότι καταφέρ-
νεις να κάνεις 5,5%, 6%, 7% πρωτογενές πλεόνασµα, γιατί να κά-
νουν το 3,5% σε 2%; 

Άρα ποια είναι τώρα η πολιτική σας επιλογή; Είναι να «στραγ-
γαλίζετε» την οικονοµία, για να επιτυγχάνετε υψηλά πρωτογενή

πλεονάσµατα και να παίρνετε ένα µικρό κλάσµα αυτών και να το
επιστρέφετε στην οικονοµία διά των επιδοµάτων. Αυτό αποτελεί
και το βασικότερο επιχείρηµα των ξένων δανειστών γιατί δεν πρέ-
πει να µειώσουν τον στόχο του πρωτογενούς πλεονάσµατος. Και
εκεί βρίσκεται το έγκληµα που έχετε κάνει στην οικονοµία. Διότι,
εάν δεν είχατε επιτύχει αυτούς τους υψηλούς στόχους του πλε-
ονάσµατος, τότε ο ρυθµός ανάπτυξης της χώρας θα ήταν πολύ
µεγαλύτερος. 

Στην πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό για
το οποίο πανηγυρίζετε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσακαλώ-
τος και ο κ. Τσίπρας, σε όλες τις οµιλίες και σε όλα τα fora, για
να αποδείξουν πόσο καλά τα έχουν πάει στη διαχείριση των οι-
κονοµικών µας, δηλαδή, ότι επιτυγχάνουν εξαιρετικά υψηλά πρω-
τογενή πλεονάσµατα, δεν είναι λόγος θριαµβολογίας και επισή-
µανση επιτυχίας του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είναι απόδειξη της οικονοµι-
κής αποτυχίας. Διότι, µε αυτά τα µεγάλα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, που αφαιρούν χρήµα από την πραγµατική οικονοµία,
έχετε πέσει έξω στον βασικό οικονοµικό στόχο, που είναι η οικο-
νοµική ανάπτυξη και έτσι, κάθε χρόνο ο µόνος στόχος στον οποίο
πέφτετε διαρκώς έξω είναι το ύψος της αύξησης του Ακαθαρί-
στου Εθνικού Προϊόντος. Γιατί; Γιατί, για να µπορείτε να κάνετε
αυτό που κάνετε και µε αυτόν τον προϋπολογισµό, δηλαδή
τύπου Βενεζουέλα, τύπου Μαδούρο, να µοιράζετε επιδόµατα,
αφού προηγουµένως έχετε «στραγγαλίσει» όλη την οικονοµία, τι
κάνετε; Μειώνετε τον ρυθµό ανάπτυξης, προσφέρετε µεγάλα
επιχειρήµατα στους ξένους δανειστές, είναι αυτοί ευχαριστηµέ-
νοι ότι θα πάρουν τα λεφτά τους. Θυµίζω ακόµη την εποχή, κύριε
Υπουργέ, που ήσασταν εδώ, µερικά µέτρα πέρα από την Πλατεία
Συντάγµατος, µε κάτι πανό από πίσω «Δεν χρωστάµε, δεν πλη-
ρώνουµε» και τα βάζατε µε τους ξένους δανειστές. Και ήρθατε
ως Υπουργός και ακούω τον κ. Σόιµπλε να λέει ότι κανένας άλλος
Υπουργός δεν ήταν τόσο συνεργάσιµος, όσο ο κ. Τσακαλώτος
και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ως προς το µνηµόνιο, φαντάζοµαι ότι δεν λέγατε εκεί στο τρα-
πεζάκι απέναντι, ότι θέλατε να γίνετε Υπουργός, για να παίρνετε
τους επαίνους του Σόιµπλε για το πόσο καλός και συνεργάσιµος
είστε µε το µνηµόνιο, αλλά το καταφέρατε και αυτό. Θερµά συγ-
χαρητήρια! 

Άρα κοντολογίς, όλη σας η οικονοµική πολιτική είναι λανθα-
σµένη. Προηγουµένως, µε τον κ. Κουµουτσάκο, έγινε και η εξής
στιχοµυθία και το λέω για τους συναδέλφους που δεν ήταν στην
Αίθουσα. Σας κατηγόρησε για ταξική πολιτική και είπατε: Εσείς
δεν έχετε ταξική πολιτική; 

Πρώτον, ως προς την ταξικότητα της πολιτικής σας, είναι γνω-
στή η οµολογία του κ. Χουλιαράκη σε αυτή τη Βουλή, στην επι-
τροπή, όταν αποκάλυψε ότι ναι, έχετε κάνει µια ταξική επιλογή. 

Ως προς το ερώτηµά σας τώρα, η απάντηση είναι «όχι», εµείς
δεν έχουµε ταξική πολιτική. Εµείς απλώς αντιλαµβανόµαστε κάτι
πάρα πολύ βασικό. Ποιο είναι αυτό; Και έρχοµαι στον κ. Μπαλτά,
για να κλείσω. Ακούστε, κύριε Μπαλτά, παρακολουθώ µε πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον σχεδόν σε κάθε οµιλία σας –πήρα και το βι-
βλίο σας και το διάβασα µε ενδιαφέρον οφείλω να σας πω για τα
ονόµατα του κοµµουνισµού- το ότι θέλετε σχεδόν σε κάθε οµιλία
σας να παρουσιάζετε τον εαυτό σας ως κοµµουνιστή. 

Ακούστε, λοιπόν, κοµµουνιστές είναι αυτοί! Είναι γνήσιοι κοµ-
µουνιστές, κανονικοί κοµµουνιστές. Το υπερασπίζονται, το λένε,
προτείνουν ένα άλλο οικονοµικό σύστηµα. 

Εγώ τυγχάνει να διαφωνώ µε αυτό παντελώς, αλλά αυτοί είναι
κοµµουνιστές στην Αίθουσα. Κοµµουνιστής που πιστεύει στο
ευρώ ή στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή στην καπιταλιστική οικονοµία,
κύριε Μπαλτά, δεν γίνεται. Ή θα διαλέξετε να πάτε από εδώ ή,
αλλιώς –για να το πούµε καθαρά και να µη χάνουµε µεταξύ µας
χρόνο- είστε ένας κανονικός καπιταλιστής, γιατί αυτό είναι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, είναι καπιταλιστική. 

Προσέξτε, όµως, ποιο είναι το πρόβληµα για να καταλάβει και
ο κύριος Υπουργός και να ολοκληρώσω. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Ενώ είστε σε µία καπιταλιστική Ευρωπαϊκή Ένωση που λει-
τουργεί µε όρους ελευθέρας αγοράς, επειδή έχετε αυτές τις
εφηβικές ονειρώξεις των νιάτων σας και θέλετε να φαντασιώνε-
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στε, όπως ο κ. Μπαλτάς, ότι είναι κοµµουνιστής, πάτε να εφαρ-
µόσετε τις κοµµουνιστικές παιδικές σας ονειρώξεις σε ένα καπι-
ταλιστικό σύστηµα. Αυτό, φυσικά, δηµιουργεί αυτό που ζει η
Ελλάδα σήµερα, αυτήν τη µιζέρια, αυτήν τη φτώχεια, αυτήν την
αδυναµία να προχωρήσει η οικονοµία.

Διαλέξτε, επιτέλους! Ή θα είστε κοµµουνιστές, κύριε Μπαλτά
και θα πάτε σε κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας, σε ελεγχό-
µενα από το κράτος µέσα παραγωγής, σε εξαρτηµένες σχέσεις
εργασίας –αυτό είναι το ένα µοντέλο που εγώ λέω ότι δεν λει-
τουργεί, εκείνοι λένε ότι λειτουργεί- ή θα πάτε στον καπιταλισµό
που σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, για να το πούµε απλά, χαµηλοί
φόροι, χαµηλές ασφαλιστικές εισφορές, κίνητρα για επενδύσεις,
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας. Το ανάµεικτο δεν δουλεύει.
Είναι καταστροφικό. Καταδικάζει τη χώρα στον βούρκο.

Φυσικά, αφού καταψηφίζω τον προϋπολογισµό, να δηλώσω
και εγώ την πρόβλεψή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελ-
ληνικός λαός είναι κυρίαρχος, αυτός θα είναι ο τελευταίος προ-
ϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ! 

Βεβαίως, υπάρχει απερίφραστη καταδίκη για τη σηµερινή τρο-
µοκρατική επίθεση στην τηλεόραση του «ΣΚΑΪ» και στην εφηµε-
ρίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Αυτή η τροµοκρατική επίθεση φαίνεται ότι
είναι αρκετά σοβαρή, πολύ σοβαρότερη απ’ όσες είχαµε δει τον
τελευταίο καιρό και ελπίζω η Αστυνοµία γρήγορα να προχωρήσει
σε συλλήψεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συµ-
φωνώ µε το τελευταίο που είπε ο κ. Γεωργιάδης για τον «ΣΚΑΪ».
Ήταν πολύ σοβαρό πλήγµα.

Δεν θα σχολιάσω όλη την οµιλία, αλλά επειδή είπε ότι θέλει
ανταλλαγή απόψεων, νοµίζω ότι δεν θέσατε καλά ποια είναι η
κριτική µας για το 4,5%. Αναφορικά µε το 4,5% πρωτογενές πλε-
όνασµα, δεν είναι ότι θριαµβολογούµε ότι εµείς το κάναµε 3,5%.
Εγώ συµφωνώ µε εσάς ότι και το 4,5% και το 3,5% είναι πολύ µε-
γάλο. Ποιο ήταν, όµως, το αποτέλεσµα του 4,5%; Με αυτόν τον
τρόπο και συγχρόνως µε τις προβλέψεις για πολύ υψηλούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης, αυτά τα δύο µαζί κάνανε το χρέος βιώσιµο και,
άρα, δεν χρειαζότανε εσείς να πάτε και να ζητήσετε µείωση του
χρέους Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά µας. Εµείς ξέραµε ότι και
το 4,5% είναι «too much», αλλά και το 3,5% –να το δεχθώ αυτό-
αλλά και αυτό που λέγατε για τους ρυθµούς ανάπτυξης ήταν
τόσο πέρα από την πραγµατικότητα, που αυτό είναι που βοη-
θούσε τους Γερµανούς, µιας και µου είπατε για τον Σόιµπλε, γιατί
έλεγαν: «Να, µε 4,5% ανάπτυξη και 4,5% πρωτογενή πλεονά-
σµατα δεν χρειάζεται να πάρουµε κάτι για το χρέος».

Αυτό είναι το επιχείρηµα και όχι το πιο απλό επιχείρηµα που
χρησιµοποιήσατε εσείς. Να κάνουµε ανταλλαγή απόψεων, αλλά
πάνω στα βασικά ζητήµατα µόνο σε αυτό το ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Παπαρήγα έχει
τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Το τελευταίο διάστηµα, κάθε µέρα
σχεδόν, είτε στις τοποθετήσεις των στελεχών των κοµµάτων είτε
στα δηµοσιογραφικά πάνελ, ξορκίζεται η διχαστική πόλωση που
επικρατεί µέσα στη Βουλή, ένα κλίµα εξαχρείωσης, κ.λπ., κ.λπ..
Μάλιστα, σήµερα άκουσα αρκετούς οι οποίοι µίλησαν για το
κλίµα της οξυµένης πόλωσης µέσα στη Βουλή και έξω από τη
Βουλή. Άλλοι το ρίχνουν στη Νέα Δηµοκρατία, άλλοι στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, άλλοι και στους δύο. Αυτό το κλίµα της πόλωσης οδήγησε
στην αποτρόπαια και καταδικαστέα βοµβιστική επίθεση εναντίον
του «ΣΚΑΪ». Μάλιστα, γίνεται η εξής πρόσκληση: Αν είναι δυνατόν
κάθε µέρα, όλα τα κόµµατα, κάθε πολιτικός, κάθε κοινωνικός πα-
ράγοντας –αν θέλετε- να κάνει την δήλωση: «Καταδικάζουµε τη
βία από όπου κι αν προέρχεται».

Η µεγάλη πλειοψηφία –οπωσδήποτε όχι όλοι- αυτών που υπο-
στηρίζουν αυτή τη φρασούλα είναι ψεύτες και υποκριτές, διότι

την ίδια ώρα αναγνωρίζουν την κρατική βία και καταστολή, την
εργοδοτική βία για την οποία δεν κάνουν καµµία συζήτηση, την
ιµπεριαλιστική βία για τους αγωγούς των πετρελαίων, όπου κι αν
περάσουν –θα περάσουν από εδώ, θα περάσουν από εκεί- τις πο-
λεµικές επιχειρήσεις ή τις στρατιωτικές ασκήσεις ως προετοιµα-
σία στρατιωτικών επιχειρήσεων.

Όλα αυτά θεωρούνται νόµιµη βία, αλλά στον λαό, στο λαϊκό
κίνηµα δεν αναγνωρίζουν το δικαίωµα να υπερασπιστεί τα συµ-
φέροντά του, ανάλογα κάθε φορά και σε κάθε φάση µε τα µέσα,
µε τον τρόπο, µε τις µορφές που θα επιλέξει. Με αυτήν την έν-
νοια λέµε ότι είναι υποκρισία. Βεβαίως, τα συµφέροντα του λαού
σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να τα υπηρετήσουν. Το αντί-
θετο συµβαίνει. Διάφορες οµάδες µπορεί να χρησιµοποιούν κά-
ποιους «φερετζέδες» αντιεξουσιαστή ή διάφορες οµάδες στή-
νουν προβοκάτσιες, για να εκτίθεται το λαϊκό κίνηµα και να ανοί-
γει ο δρόµος για µεγαλύτερη βία.

Επειδή, µάλιστα, κάτι είπε ο κ. Γεωργιάδης, ήθελα να κάνω µία
αναφορά. Κοιτάξτε να δείτε, η ιστορία έχει δείξει ότι η βία, πριν
από όλα, στράφηκε κατά του εργατικού κινήµατος και του ρόλου
του ΚΚΕ σε αυτό, όχι µόνο όταν το κίνηµα ήταν ανερχόµενο,
αλλά χρησιµοποιήθηκε αυτή η βία κι όταν το κίνηµα είχε κάνει
και προσωρινή υποχώρηση. Όσοι µιλάνε κατά της βίας, κύριο
στόχο έχουν εκείνο το κίνηµα –τέτοιο κίνηµα σήµερα δεν έχει
αναπτυχθεί, δεν είναι αντίστοιχο προς τις ανάγκες- που µπορεί
να αµφισβητήσει το σύστηµα, όχι την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ή την
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επειδή, µάλιστα, πολλές φορές έχουµε µιλήσει για ψευδεπί-
γραφη αντιπαράθεση, τη λέµε ψευδεπίγραφη όχι γιατί δεν υπάρ-
χουν επιµέρους διαφορές, αλλά γιατί αυτές οι επιµέρους
διαφορές πηγαίνουν να συγκαλύψουν τη γενική κοινή γραµµή
πλεύσης. Να σας πω κάτι; Μέχρι το 2015 –για να µην πάω στο
2012, αφήστε το- πρακτικά ήταν επιβεβαιωµένη η κοινή γραµµή
πλεύσης Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ και δεν είναι τυχαίο ότι
την κρίσιµη ώρα που φαινόταν ότι υπάρχει µία κυβερνητική αστά-
θεια –όχι γενικά στάδια του συστήµατος- έκαναν κυβέρνηση µε
τον Καρατζαφέρη την µία φορά, µε τον Κουβέλη την άλλη, κάτι
που αν το έλεγε κανείς πριν από µερικά χρόνια, θα του έλεγαν
«είσαι δογµατικός κοµµουνιστής» ή «δεν ξέρεις τι λες».

Από το 2015 και µετά –και ιδιαίτερα µετά το θέατρο του πρώ-
του εξαµήνου το αντιστασιακό- µέχρι σήµερα, καθώς πια επιβε-
βαιώθηκε ότι όλη η συζήτηση και όλη η διαπάλη είναι πάνω στην
κοινή γραµµή πλεύσης, η αντιπαράθεση δεν µπορούσε παρά να
µην πάρει ακραία οξυµένο χαρακτήρα. Και δεν είναι η πρώτη
φορά. Και από το 1975 και µετά είχαµε φάσεις. Μέχρι και ξύλο
έχει πέσει στη Βουλή. Έχουµε δει σκηνές απείρου κάλλους στη
Βουλή, για να µην πω και πριν το 1967.

Έχετε επιλέξει, λοιπόν, ορισµένα θέµατα, τα οποία τα εµφανί-
ζετε –ιδιαίτερα η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και από δίπλα τα
άλλα κόµµατα- ως κόκκινες γραµµές, µε σκοπό και να συγκαλύ-
ψετε την κοινή γραµµή πλεύσης και να βάλετε τον λαό διαιτητή
ανάµεσα σας είτε για την παραµονή, είτε για την εναλλαγή.

Θα πω ένα παράδειγµα. Η Νέα Δηµοκρατία λέει: «Οι Πρέσπες
έγιναν, γιατί συµφώνησε ο ΣΥΡΙΖΑ και έδωσε τις Πρέσπες, για
να πάρει τη µείωση των συντάξεων».

Εµείς δεν κατηγορούµε για κάτι τέτοιο τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά υπάρ-
χει κάτι πολύ σοβαρότερο. Ο ΣΥΡΙΖΑ αναδείχθηκε το πιο καλό
παιδί της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΝΑΤΟ, της στρατηγικής των
Ηνωµένων Πολιτειών στην Αµερική. Είναι το παράδειγµα. Παρά-
δειγµα δεν γίνεται πάντα αυτός που εκ γενετής υπερασπιζόταν
ένα σύστηµα. Δεν θα πω τη λέξη υπηρέτης, γιατί πολλές φορές
εννοείται αλλιώς, υπερασπιζόµενος ένα σύστηµα και µία στρα-
τηγική. Tο πιο καλό παράδειγµα είναι ο πρώην, ο αντιρρησίας,
αυτός που εγκατέλειψε -ας πούµε- ένα µετερίζι. Αυτός είναι το
πιο καλό παράδειγµα. 

Εποµένως, δεν χρειαζόταν να υπογράψει τη Συµφωνία των
Πρεσπών, για να δώσουν την προσωρινή άρση της µη µείωσης
παραπέρα των συντάξεων. 

Άλλωστε, όπως κοστολογήθηκε το ζήτηµα, δεν ρίχνει έξω τα
δηµοσιονοµικά και το δείχνει και ο προϋπολογισµός. Παρά το γε-
γονός ότι δεν θα µειωθούν οι συντάξεις, τα συνολικά ποσά των
συντάξεων µειώνονται. Είναι και ο κ. Τσακαλώτος και άλλοι που
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µετράνε. Οι της ηλικίας µου και πάνω πόσο θα ζήσουµε; Διακό-
σια χρόνια; Δεν γίνεται! Θα µειώνεται ο πληθυσµός, έτσι είναι.
Τα υπολογίσατε. Είσαστε πιο ευέλικτοι ρεαλιστές σε σχέση µε
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Όσον αφορά το άρθρο 16, η Νέα Δηµοκρατία έχει σηκώσει
παντιέρα, λες και δεν καταλαβαίνει ότι αυτή τη στιγµή τα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα στην Ελλάδα λειτουργούν µε ιδιω-
τικά κριτήρια και µε αρχές απόλυτης, πλήρους προσαρµογής
στις ανάγκες της αγοράς. Δεν το καταλαβαίνει η Νέα Δηµοκρα-
τία; Όχι, το κάνει σηµαία της και σηµαία του ο ΣΥΡΙΖΑ τη µη δη-
µιουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων, όταν στην Ελλάδα τα 2/3 των
σχολών που υπάρχουν µετά τα λύκεια ή των σχολών επαγγελµα-
τικής κατάρτισης -και υπάρχουν ακόµα και τµήµατα ανώτερων
πανεπιστηµίων- είναι ιδιωτικά. Την ίδια δουλειά που κάνουν τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια µπορεί να την κάνουν τα κρατικά πανεπι-
στήµια. 

Άλλο θέµα –ολόκληρο θέµα!- είναι ότι ο ένας κοντεύει να µπει
στην κρεβατοκάµαρα του άλλου, για να βρείτε σκάνδαλα στο φι-
λικό περιβάλλον, στο κοινωνικό περιβάλλον. Εµείς δεν ασχολού-
µαστε µε αυτά, όχι γιατί δεν µπορεί να υπάρξουν κάποια ιδιαί-
τερα προβλήµατα, αλλά δεν έχουµε ανάγκη να κάνουµε αυτή τη
δουλειά. Το ότι γίνονται µετεγγραφές, το ότι ο ένας που έφυγε
από κει πήγε να γίνει Βουλευτής στο άλλο κόµµα είναι αλήθεια. 

Κοιτάξτε να δείτε, ιδιαίτερα µετά από το 2015 -εµείς ξέραµε
και πριν το 2015 ποια ήταν η γραµµή του ΣΥΡΙΖΑ- που φάνηκε
ποιος είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, το να πας από το ένα κόµµα στο άλλο είναι
ένα τσιγάρο δρόµος. Και άµα µπορείς να γίνεις και Υπουργός ή
Βουλευτής, είναι µισό τσιγάρο δρόµος. Δεν είναι ούτε αποστασία
ούτε εξαγορά ούτε τίποτα. Ούτε µπαίνουµε στη λογική ποιος
πήρε, τι δεν πήρε, γιατί πήγε. Είναι αντικειµενικό το γεγονός ότι
δεν αλλάζεις στρατόπεδο. 

Ας πούµε και ένα άλλο πάρα πολύ χαρακτηριστικό. Όσον
αφορά τις παροχές ή την παροχολογία, ούτε παροχή είναι αυτό
ούτε παροχολογία. Άκουσα και τον κ. Μητσοτάκη να λέει ότι και
αυτός θα δώσει στις πολύτεκνες 2.000 ευρώ και τα λοιπά. Ούτε
παροχές ούτε παροχολογίες! 

Και σας ρωτάω: Υπάρχει κυβέρνηση, από την πιο ακραία -ας
το πούµε- αντιλαϊκή, αυταρχική και τα λοιπά –ας το θέσω έτσι-
που δεν έχει κάνει κάποιες παροχές; Υπάρχει κυβέρνηση στην
ιστορία του ελληνικού κράτους ή -ας πάµε πιο πρόσφατα- από
το 1975 και µετά, που δεν έκανε και κάποιες παροχές στους ερ-
γαζοµένους; Μα, δεν υπάρχει κυβέρνηση! Δεν µπορεί να σταθεί
µια κυβέρνηση!

Και υπάρχουν παροχές και παροχές. Υπάρχουν παροχές που
γίνονται κάτω από την πίεση της ταξικής πάλης, υπάρχουν πα-
ροχές που γίνονται για την ενσωµάτωση και τη χειραγώγηση συ-
νειδήσεων, ποτέ καθολικές, κατά κλάδο, κατά τοµείς µε διαφο-
ρές, για να υπάρχει και ο διαχωρισµός «υψηλόµισθοι, µεσόµισθοι
και κατώτερων µισθών εργαζόµενοι» και υπάρχουν και παροχές
-για να χρησιµοποιήσω αυτόν τον όρο- οι οποίες ανεβάζουν την
παραγωγικότητα της εργασίας, ανεβάζουν τον βαθµό εκµετάλ-
λευσης και µε τις οποίες µεγαλώνει το χάσµα µε τον µισθό. 

Όταν τα πανεπιστήµια άνοιξαν και µπήκαν παιδιά και της ερ-
γατικής τάξης και µεσαίων στρωµάτων και της αγροτιάς, αυτό
ήταν παροχή; Μα, ήταν αναγκαιότητα του συστήµατος! Όταν η
χειρωνακτική δουλειά µειώνεται και ανεβαίνει η πιο σύνθετη -ας
το πούµε- ειδικευµένη δουλειά, πρέπει να είναι πιο µορφωµένοι
οι εργάτες. Εποµένως, τι συζητάτε; 

Και θα το πω καθαρά: Μου προκάλεσε –τι να σας πω;- κυριο-
λεκτικά αηδία η τοποθέτηση που έκανε ο Πρωθυπουργός στη
συνεδρίαση της Πολιτικής Επιτροπής –δεν ξέρω πώς τη λέτε-
του ΣΥΡΙΖΑ, που είπε το εξής πράγµα: «Η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ κατάντησαν τους εργαζόµενους να τους λείπει 1 ευρώ
από την τσέπη. Εµείς τους δίνουµε 20 ευρώ». Δεν ξέρω πώς το
λέει αυτό ο κύριος Πρωθυπουργός και δεν µε ενδιαφέρουν οι
προσωπικές του εµπειρίες, γιατί η πολιτική δεν χαράζεται ούτε
από τις δικές µου προσωπικές εµπειρίες και περιπέτειες ούτε
από τις προσωπικές εµπειρίες του κ. Τσίπρα. Σε αυτόν που λείπει
το 1 ευρώ, φθάνει να µην έχει 1 ευρώ στην τσέπη, λείπουν πολύ
περισσότερα, του λείπουν 100 ευρώ, 200 ευρώ, 300 ευρώ, 500
ευρώ. 

Και να θυµίσω και το τελευταίο: Ένα προεκλογικό βίντεο που
είχε κυκλοφορήσει ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015 και µε αυτήν την έννοια ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι πολύ συνεπής, αυτό υλοποίησε. Δεν είναι σωστό ότι
σε αυτό ήταν ασυνεπής. Δείχνει τον κ. Τσίπρα που συναντάει
έναν ηλικιωµένο στον δρόµο και λέει ο ηλικιωµένος: «Αλέξη, αν
από τα δέκα κάνεις ένα, εγώ θα σε στηρίξω!». Αυτό! Αυτό ήταν
που έπρεπε να προσέξει ο κόσµος. Δεν θα το κάνουµε εµείς βίν-
τεο ως ΚΚΕ. Αν κάποιος µας έλεγε «αν από αυτά τα δέκα που
λέτε, τηρήσετε το ένα», ήταν αδύνατο να κάνουµε βίντεο, διότι
θα ήταν προσβλητικό. Εµείς παλεύουµε -δεν είµαστε κυβέρνηση-
για να ανταποκριθούµε και στα δέκα που λέµε. Αν οι συνθήκες
σού επιτρέψουν να κάνεις τα εννιάµισι, κάνε έστω τα εννιάµισι. 

Εποµένως, κινείστε στην ίδια ρότα και –για να τελειώσω- δεν
σας είδα να τσακώνεστε. Το Κυπριακό πάει για διχοτόµηση. Καµ-
µία συζήτηση για αυτό! 

Η Ελλάδα έχει γίνει µία τεράστια στρατιωτική βάση. Οι δαπά-
νες που κάνουµε για το ΝΑΤΟ είναι τεράστιες, δυσανάλογες σε
παγκόσµιο επίπεδο. Τέτοιοι καβγάδες δεν γίνονται. 

Τι καβγάδες γίνονται; Γίνονται για το άρθρο 16, για τον τάδε
κολλητό του Μητσοτάκη, τον τάδε κολλητό του ΣΥΡΙΖΑ. Σιγά!
Αυτές και µόνο οι διαφορές αποδεικνύουν ότι σε λίγα χρόνια
µπορεί να δει ο λαός και άλλα πράγµατα. Ό,τι νόµιζε ότι δεν θα
έβλεπε µέχρι το 2012 και µέχρι το 2015 µπορεί να το δει από το
2020, 2021, ή ακόµα και από τις εκλογές του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µέχρι να έρθει ο κ. Μεγαλοµύστακας στο Βήµα, γίνεται
γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο και λυκειακές
τάξεις Τσαρίτσανης Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, για να µην καταφύγουµε στη µείωση του
χρόνου των οµιλητών, απαραίτητη προϋπόθεση είναι να τηρείται
απαρεγκλίτως ο χρόνος.

Αρχίζουµε µε τον κ. Μεγαλοµύστακα την εφαρµογή του χρό-
νου. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε και ελπίζω να τηρήσω τον χρόνο µου. 
Πρώτα από όλα, πριν να ξεκινήσω την οµιλία µου, θα ήθελα να

εκφράσω τον θυµό µου για αυτό που συνέβη χθες το βράδυ στον
«ΣΚΑΪ» και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Και θέλω να δηλώσω ότι εµείς
ως Ένωση Κεντρώων είµαστε εδώ για να κάνουµε τα πάντα, έτσι
ώστε να αποφευχθούν τέτοιου είδους δολοφονικές επιθέσεις.
Διότι από τύχη µάλλον δεν θρηνήσαµε θύµατα. Και για να συνει-
σφέρουν όλοι σε αυτό, πρέπει να σταµατήσουν και τα κόµµατα
να στοχοποιούν δηµοσιογράφους µε εµπάργκο -και ο ένας και ο
άλλος µεγάλος- και φυσικά και οι δηµοσιογράφοι να σταµατή-
σουν να υπηρετούν πολιτικές παρατάξεις. Και κλείνω έτσι αυτό
το θέµα. 

Θέλω να ξεκινήσω την οµιλία µου µε κάτι που είπε ο κ. Μπαλ-
τάς. Είπε ότι ο προϋπολογισµός αποτυπώνει την πορεία µιας
χώρας. Και αυτό ήταν πολύ σωστό. Εποµένως, αυτό που θα έπ-
ρεπε να ακούµε σήµερα -και τις προηγούµενες µέρες, καθ’ όλη
τη συζήτηση- δεν θα έπρεπε να είναι το «φόροι από εδώ, φόροι
από εκεί». «Ποιος έφερε τους περισσότερους;» λένε οι ΠΑΣΟΚ -
ΝΔ. Εσείς υπερασπίζεστε ότι δεν φέρατε τόσους. Και στη συνέ-
χεια παίζεται ένα τέτοιο γαϊτανάκι, στο οποίο καταλαβαίνουµε
όλοι -και εσείς και οι πολίτες- ότι οι φόροι που φέρατε ήταν λόγω
κακού σχεδιασµού και για αυτό τους παίρνετε πίσω. Το ίδιο θα
έκαναν και οι προηγούµενοι, αν ήταν σήµερα κυβέρνηση. 

Εποµένως, µην µαλώνετε εδώ µέσα για το ποιος έφερε φό-
ρους και ποιος µειώσεις και ποιος τους επαναφέρει και ποιος όχι.
Θα έπρεπε να αγωνιάτε για το πώς θα φέρουµε τη χώρα µας
στον σωστό δρόµο. Γιατί ακόµη δεν έχει έρθει, παρ’ όλο που
βγήκε εδώ και εκατό και κάτι µέρες, όπως λέτε εσείς, από τα µνη-
µόνια.
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Τον ονοµάσατε καινούργιο, µεταβατικό, µεταµνηµονιακό, αρι-
στερό προϋπολογισµό αυτόν τον προϋπολογισµό. Ωστόσο εγώ
τον βλέπω ως έναν προϋπολογισµό πλασµατικά κοινωνικό. Έχετε
ως σηµαία το «ένα κοινωνικό κράτος», «το κράτος που νοιάζεται
για τους πολίτες». Δεν ισχύει αυτό. Το να νοιάζοµαι για τους πο-
λίτες δεν αποδεικνύεται µε ένα επίδοµα ή µε µία παροχή που δεν
είναι σταθερή και δεν αποβλέπει στο κοινό καλό.

Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί, για να αποκτήσουµε τη δυνατό-
τητα να µοιράζουµε τα πλεονάσµατα, για να έχουµε πρώτα απ’
όλα πλεονάσµατα, θα πρέπει να στοχεύουµε στην ανάπτυξη. Δεν
στοχεύουµε στην ανάπτυξη, όταν το πλεόνασµα υπερβαίνει κατά
πολύ τον ρυθµό ανάπτυξης. Δεν γίνεται. Όσα και να κόψουµε,
που δεν µπορούµε και να κόψουµε πλέον από τους πολίτες άλλα,
δεν πρόκειται να πετύχουµε την ανάπτυξη. Εποµένως πρέπει να
πάρουµε µια άλλη δέσµη µέτρων. 

Αυτό που µας στενοχωρεί περισσότερο απ’ όλα είναι το γεγο-
νός ότι δεν υπάρχει ουσιαστική µείωση του χρέους. Το χρέος
εξακολουθεί να είναι µη βιώσιµο και η οικονοµία µας να µην βα-
δίζει στα σωστά χνάρια. Μοιράζουµε ή µάλλον καλύτερα, µοιρά-
ζετε και υπόσχονται και οι επόµενοι ότι θα µοιράσουν µε δανεικά.
Αυτή η πολιτική ήταν που µας οδήγησε εδώ που βρισκόµαστε
σήµερα. Αυτή είναι η πολιτική που οδήγησε στην κρίση των δέκα
χρόνων και δεν ξέρουµε πόσο ακόµη θα κρατήσει. Έτσι µας βά-
λατε στα µνηµόνια και συνεχίζουµε κατά κάποιον τρόπο να είµα-
στε σ’ αυτά. 

Αυτό που θα έπρεπε να κάνει η κάθε κυβέρνηση είναι να εκµε-
ταλλευθεί σε όλο το εύρος τους τις παραγωγικές δοµές αυτής
της χώρας. Και θα φέρω µερικά παραδείγµατα. 

Πρέπει να επενδύσουµε στον τουρισµό. Έχει αυξηθεί ο τουρι-
σµός και τα έσοδα από τον τουρισµό. Ωστόσο αυτό δεν έγινε
επειδή µια µέρα τα βελτιώσαµε όλα, αλλά πρέπει να δείτε τι έχει
γίνει στην Τουρκία, στην Αίγυπτο, στην Τυνησία, στο Μαρόκο,
στις γειτονικές χώρες, από τις οποίες έχουµε πάρει πολύ µεγάλο
κοµµάτι από τη δική τους πίτα στον τουρισµό, εξαιτίας της κρί-
σης που αντιµετωπίζουν όλες αυτές οι χώρες.

Δεν νοιαζόµαστε πραγµατικά για τα µικρά καταλύµατα. Φέ-
ρατε πριν από λίγες ηµέρες για τον εναλλακτικό τουρισµό ένα
νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε. Είναι αργά να το φέρνετε τώρα.
Είστε κοντά τέσσερα χρόνια στην Κυβέρνηση της χώρας. Πρέπει
να αναπτύξουµε ακόµα και τον πιο µικρό παραγωγικό ιστό και
στον τουρισµό, όπως θα έπρεπε να ενισχύσουµε και τους αγρό-
τες. Δεν καταλαβαίνω πώς γίνεται οι εφοπλιστές να µην πληρώ-
νουν φόρο στο πετρέλαιο και οι αγρότες µας να πληρώνουν.
Αυτό είναι δύσκολο να το χωνέψω, ειδικά από µια αριστερή Κυ-
βέρνηση. 

Επίσης, θα έπρεπε να είχατε δράσει άµεσα, έτσι ώστε να ενη-
µερώσετε τους αγρότες για κάποια εργαλεία που έχουν, όπως
είναι οι ΚΟΙΝΣΕΠ και οι συνεταιριστικές οµάδες. Εάν πάµε στο
δικό µου χωριό, στο καφενείο και µιλήσουµε για ΚΟΙΝΣΕΠ και
για συνεταιριστική οµάδα, οι αγρότες θα νοµίζουν ότι µιλάµε για
εξωγήινους. Δεν θα έπρεπε να οργανώσετε µια σχετική καµπάνια
ενηµέρωσής τους, ώστε να εκµεταλλευτούµε τα όπλα που εσείς
φέρατε αυτήν τη φορά εντός του Κοινοβουλίου; Θα ακούνε
ΚΟΙΝΣΕΠ και θα νοµίζουν ότι είναι κάτι σαν τις ΜΚΟ. Ας βγά-
λουµε τους πολίτες αυτής της χώρας από το σκοτάδι. Έτσι θα
έρθει η ανάπτυξη. 

Είχαµε συνεδρίαση πριν από λίγες ηµέρες για την ιχθυοκαλ-
λιέργεια στην Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας. Τριάντα επτά
χρόνια τώρα παλεύει ο κλάδος της ιχθυοκαλλιέργειας να χτίσει
σοβαρές δοµές µέσα στη χώρα και ευτυχώς το έχει καταφέρει.
Το έχει καταφέρει, όµως, χωρίς την αρωγή του κράτους. Εκκρε-
µούν είκοσι πέντε προεδρικά διατάγµατα για να ρυθµίσουν ζη-
τήµατά τους, όταν η ιχθυοκαλλιέργεια στην Ευρώπη είναι δεύ-
τερη δύναµη και αναλογικά στο κέρδος όσον αφορά το τονάζ
είναι πρώτη. Ακόµα και εάν φύγει το Ηνωµένο Βασίλειο από την
Ευρώπη, πάλι θα είναι πρώτο. 

Ήµασταν εµείς ή µάλλον ήταν αυτή η πολιτική που ήταν ανε-
παρκής, που οδήγησε να φύγουν οι δικές µας µονάδες στην
Τουρκία, που τους χαρίσαµε την τεχνογνωσία, τον τρόπο µε τον
οποίο θα έπρεπε να επενδύσουν οι εταιρείες εκεί και αυτήν τη
στιγµή τους έχουµε κάνει την τρίτη δύναµη στον κόσµο. Γιατί να

µην το εκµεταλλευτούµε εµείς;
Αυτά είναι που πρέπει να δούµε. Δεν µπορούµε να είµαστε

εµείς που έχουµε τη φέτα στην Ελλάδα και να µην κάνουµε σο-
βαρούς ελέγχους, έτσι ώστε να µην µπαίνουν τα γάλατα απέξω
και να τα βαφτίζουµε ελληνικά. Όλοι οι κτηνοτρόφοι να έβαζαν
αιγοπρόβατα στην Ελλάδα, ενδεχοµένως να µην έφταναν, για να
παράγουµε φέτα ανάλογη της ζήτησης που υπάρχει παγκο-
σµίως. 

Πώς θα έρθει η ανάπτυξη, όταν εσείς µειώνετε τις δηµόσιες
επενδύσεις; Πώς θα έρθει η ανάπτυξη από τον ιδιώτη, όταν δεν
υπάρχει πολιτική σταθερότητα, όταν δεν εξοφλείτε εσείς, το κρά-
τος, τους ιδιώτες, για να έχετε αυτό το πλεόνασµα για το οποίο
υπερηφανεύεστε; Πώς θα πάµε µπροστά, εάν δεν εκµεταλλευ-
τούµε τους νέους µας, το επιστηµονικό προσωπικό µας; Έχω πει
και άλλες φορές απ’ αυτό το Βήµα ότι εξαιτίας του brain drain
έχουµε κάνει δώρο τους επιστήµονές µας στο εξωτερικό, επιστή-
µονες τους οποίους οι ελληνικές οικογένειες µόχθησαν για να
τους σπουδάσουν. 

Αυτά είναι που πρέπει να βλέπουµε και όχι µόνο εάν θα µοιρά-
σουµε, που και αυτά είναι σηµαντικά, σε κάποιες κοινωνικές οµά-
δες, αλλά θα πρέπει να δούµε πώς θα έρθει η ανάπτυξη. Δεν
έρχεται ανάπτυξη µε 36% ανεργία στους νέους. Ποιους ορίζουµε
ως νέους; Αυτούς που είναι κάτω των είκοσι πέντε ετών. Δεν µπο-
ρούν αυτοί οι άνθρωποι να δηµιουργήσουν µε αυτό το ποσοστό
ανεργίας, αλλά και µε τα χαµηλά εισοδήµατα που έχουν µέχρι
σήµερα.

Για να δούµε τι συµβαίνει και σήµερα που µιλάµε. Η ΔΕΗ και
οι τράπεζες καταρρέουν. Είµαστε προ κρίσης σε αυτούς τους
δυο τοµείς. Η ανάπτυξη της Ελλάδας βαδίζει µε ρυθµούς 1,4%,
όταν στην Ευρώπη το ανάλογο ποσοστό είναι 2,4% και οι χώρες
που βρίσκονται σε κατάσταση ανάλογη µε τη δική µας, καλπά-
ζουν, όταν το χρέος µας είναι 180% του ΑΕΠ µας. Περίοδο χάρι-
τος εγώ χαρακτηρίζω το 2019, στο οποίο µοιράζετε αυτά τα
επιδόµατα στον κόσµο. Είναι 180% επί του ΑΕΠ και µιλάµε για
τη Βουλγαρία, όταν αυτή έχει 24% του ΑΕΠ της; 

Είµαστε οι τελευταίοι στην Ευρώπη σε ιδιωτική κατανάλωση.
Δεν βγήκαµε από τα µνηµόνια έτσι ή δεν θα έπρεπε να βγούµε
από τα µνηµόνια έτσι. 

Και τι κάνατε εσείς; Τα χρόνια διακυβέρνησής σας από το 2015
και ύστερα έχετε αυξήσει 2 δισεκατοµµύρια τις δαπάνες για το
δηµόσιο, όταν προχθές άκουσα τον κ. Παππά να λέει ότι το 2019
θα εξασφαλίσουµε 400 εκατοµµύρια, γιατί θα ψηφιοποιήσουµε
όλες τις δηµόσιες υπηρεσίες. Χρειαζόσασταν τόσα χρόνια, για
να το κάνετε; Εάν το κάνατε από την αρχή, θα ήταν µια µεταρ-
ρύθµιση αναπτυξιακή, θα εξασφαλίζατε πάνω από 1 δισεκατοµ-
µύριο µέχρι σήµερα. Γιατί να το κάνετε το 2019; Γιατί να αφήσετε
να περάσουν τέσσερα και πλέον χρόνια, για να το κάνετε; Αυτές
τις µεταρρυθµίσεις χρειαζόµασταν, αυτά τα αντίµετρα και όχι να
φέρνετε την περικοπή των συντάξεων και µετά να την παίρνετε
πίσω, γιατί δεν κάνατε έναν σωστό σχεδιασµό. 

Για να κλείσω, επειδή ανάλογα πράγµατα ακούµε και από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, θα πω ότι εγώ, όντας κεντρώος και
βλέποντας µε θετική µατιά τις προσπάθειες όλων, όσων φυσικά
είναι προς όφελος της χώρας µας, θα πάρω ως τεκµήριο καλής
πίστης και πατριωτισµού την πρόθεσή σας να αλλάξετε και εσείς
και οι επόµενοι τη χώρα µας. Όµως για να συµβεί αυτό, πρέπει
να καθίσετε σε ένα τραπέζι και να τα βρείτε µεταξύ σας, µε όλο
το πολιτικό σύστηµα, γιατί µόνο έτσι θα δείξουµε στιβαρότητα,
σοβαρότητα στους δανειστές, στους συνεταίρους που έχουµε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να δείξουµε µε πυγµή ποιοι είµαστε
και τι θέλουµε. 

Μόνοι σας, και εσείς και οι προηγούµενοι, το µόνο που κατα-
φέρατε ήταν να φέρετε µνηµόνια. Όσο και να τα κατηγορείτε,
αυτό καταφέρατε. Εποµένως δοκιµάστε και τη λύση που προτεί-
νουµε εµείς, δοκιµάστε να µοιράσετε τον λόγο σε όλους όσους
βρίσκονται µέσα σ’ αυτό το Κοινοβούλιο. Μόνο να κερδίσετε
έχετε απ’  αυτό και τίποτα λιγότερο. Μόνο µε αυτή τη νοοτροπία
θα πάµε µπροστά και µε κανενός είδους περικοπή, όπως αυτή
που γίνεται στη δαπάνη για την παιδεία, όπως αυτή που κάνετε
στον τοµέα της υγείας. 

Οφείλουµε όλοι µας, ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα, να απο-
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δείξουµε –γιατί το χρωστάµε στην Ελλάδα µας- ότι πραγµατικά
νοιαζόµαστε για όλους τους Έλληνες. Χρωστάµε στους συµπο-
λίτες µας να τους δώσουµε πίσω την ελπίδα, που το πολιτικό σύ-
στηµα τους άρπαξε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου. 

Ο Πρόεδρος, ο κ. Τραγάκης, έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Το σηµερινό τροµοκρατικό χτύπηµα

στον «ΣΚΑΪ» και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µάς συγκλόνισε όλους.
Απόδειξη είναι ότι το κυρίαρχο όργανο της Βουλής, η Διάσκεψη
των Προέδρων, καταδίκασε οµόφωνα το τροµοκρατικό χτύπηµα
και επικρότησε τις δηλώσεις του κυρίου Προέδρου µας, ο οποίος
µίλησε για όλο το Κοινοβούλιο.

Κάθε φορά που µιλάω για τον προϋπολογισµό, λέω ότι ο προ-
ϋπολογισµός είναι το σηµαντικότερο νοµοσχέδιο που φέρνει
οποιαδήποτε κυβέρνηση όλο τον χρόνο. Η επωδός µου και η
ευχή µου πάντοτε ήταν να τηρείται ο κρατικός προϋπολογισµός,
διότι συνήθως δεν τηρείται. 

Η συζήτηση σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, για τον κρατικό
προϋπολογισµό του 2019 -επιτρέψτε µου να πω- έχει µία ιδιαί-
τερη σηµειολογία. Συνεπάγεται ένα καλό και ένα κακό νέο. Το
καλό νέο είναι ότι πρόκειται για τον τελευταίο προϋπολογισµό
που καταθέτει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Το κακό νέο είναι ότι
η χώρα παρουσιάζει εικόνα πλήρους διάλυσης και αυτή η εικόνα
βλάπτει την οικονοµία.

Η Ελλάδα πέφτει συνεχώς σε βαθµίδες σε ανταγωνιστικότητα.
Η Ελλάδα σήµερα είναι µία χώρα που δεν µπορεί να διεκδικήσει
επενδύσεις, δεν µπορεί να βγει στις αγορές για να χρηµατοδο-
τηθεί. Η έξοδος, δήθεν, από τα µνηµόνια είναι ένα ακόµη ψέµα,
όπως ψέµατα είναι και η επιστροφή στις αγορές. Διότι, η Ελλάδα
βρίσκεται σε καθεστώς επιτήρησης, αυστηρό, και το πιο ανησυ-
χητικό είναι ότι αδυνατεί να δανειστεί, όπως η Κύπρος και η Πορ-
τογαλία. Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, είναι ο τελευταίος µιας
Κυβέρνησης που ο πολιτικός χρόνος της τελειώνει και αυτό είναι
το καλό.

Το κακό νέο είναι ότι µαζί µε αυτόν στενεύουν και τα περιθώρια
της χώρας για ανάκαµψη. Η πραγµατική οικονοµία, η αγορά,
είναι σε ασφυξία. Φόροι και εισφορές πνίγουν την ανάπτυξη, εµ-
ποδίζουν την επιστροφή στην κανονικότητα. 

Μια µατιά στο µονίµως κόκκινο ταµπλό του Χρηµατιστηρίου
της Αθήνας, στους χαµηλούς τζίρους και στο ανύπαρκτο επεν-
δυτικό ενδιαφέρον αρκεί για να γίνει αντιληπτό ότι ο χρόνος τε-
λειώνει, τόσο για τις τράπεζες όσο και για την οικονοµία. Γιατί;
Γιατί η ίδια η αρχιτεκτονική της εξόδου -η καθαρή έξοδος χωρίς
προληπτική γραµµή χρηµατοδότησης- δηµιούργησε αβεβαι-
ότητα στις αγορές που είχε αντανάκλαση και στη διαµόρφωση
του επενδυτικού περιβάλλοντος. Εκτός των άλλων -και είναι πολύ
σηµαντικό αυτό- χάθηκε για τη χώρα µας το πρόγραµµα ποσοτι-
κής χαλάρωσης, το «QΕ», 2,6 τρισεκατοµµυρίων ευρώ που η
χώρα µας θα µπορούσε και το είχε ανάγκη περισσότερο από
κάθε άλλη χώρα, µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης. Είναι
η µόνη που δεν κατόρθωσε να το αξιοποιήσει. Άλλη µια χαµένη
ευκαιρία για τη χώρα εξαιτίας της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον προϋπολογισµό του 2019
αντανακλάται η πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης να εφαρµόσει
µια πολιτική που στύβει τη µεσαία τάξη για να δηµιουργούνται
υπερπλεονάσµατα τα οποία διαµορφώνουν µια τάση. Τα µέτρα
λιτότητας εξακολουθούν να υφίστανται. Οι δηµοσιονοµικοί στό-
χοι παραµένουν υψηλοί. Η υπερφορολόγηση νοικοκυριών και
επιχειρήσεων συνεχίζεται. Το κράτος µεγεθύνεται. Οι ληξιπρό-
θεσµες οφειλές του δηµοσίου δεν αποπληρώνονται. Το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων συρρικνώνεται. Για να µην
περικοπούν οι συντάξεις και να δοθούν κάποια επιδόµατα, η Κυ-
βέρνηση αποφάσισε να αναστείλει την εφαρµογή, κυρίως ανα-
πτυξιακών µέτρων, άρα κόβει από τις επενδύσεις. Θύµατα είναι
οι συνήθως ύποπτοι: το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, οι
επιστροφές φόρων προς τους ιδιώτες, καθώς και οι κοινωνικά
ευαίσθητοι τοµείς που αντιµετωπίζουν τις συνέπειες της εσωτε-
ρικής στάσης πληρωµών.

Ενδεικτικά, για τις δηµόσιες δαπάνες, επιτρέψτε µου να κάνω
µια παρατήρηση: Οι δηµόσιες δαπάνες κατρακύλησαν το 2017
στο χαµηλότερο ύψος της τελευταίας δεκαετίας, µε τη σωρευ-
τική υστέρησή τους µέχρι σήµερα έναντι του στόχου να ανέρχε-
ται σε 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και σαν να µην έφτανε αυτό, οι
δηµόσιες επενδύσεις περικόπτονται ακόµα περισσότερο για το
2019 κατά 550 εκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου να χρηµατοδο-
τηθούν τα όποια κουτσουρεµένα αντίµετρα. 

Όπως επισηµαίνει και το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο, αυτή η
πρακτική δηµιουργεί προβληµατισµό σχετικά µε το αναπτυξιακό
αντίκρισµα του τρόπου διάθεσης του δηµοσιονοµικού χώρου.
Ουσιαστικά, δεδοµένου του υψηλού αναπτυξιακού πολλαπλασια-
στή αυτών των πόρων, πρόκειται για την επιβολή ενός επιπλέον
φόρου ανάπτυξης από την Κυβέρνηση. Η χώρα, όµως, χρειάζεται
µια επενδυτική πανστρατιά δηµόσιων και ιδιωτικών επενδύσεων,
καθώς τόσο ο ακαθόριστος σχηµατισµός όσο και το απόθεµα
του παγίου κεφαλαίου συρρικνώνονται. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δαπάνες του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είναι µειωµένες κατά 1,32 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε τον στόχο, µαρτυρώντας την
υπο-εκτέλεση των επενδυτικών δηµοσίων δαπανών. Ο συνδυα-
σµός των µειωµένων δαπανών µε τις καθυστερήσεις στις επι-
στροφές φόρων και η διαφαινόµενη νέα καθυστέρηση εξόφλη-
σης των κρατικών χρεών στον ιδιωτικό τοµέα στερούν πολύτιµη
ρευστότητα από την αγορά, δηλαδή την πραγµατική οικονοµία. 

Με δεδοµένη, δε, την κυβερνητική αλλεργία στις ιδιωτικές
επενδύσεις, θα περίµενε κανείς ότι η Κυβέρνηση θα αξιοποιούσε
το µοναδικό επενδυτικό εργαλείο που έχει στα χέρια της και να
µην το θυσιάζει για πρόσκαιρες εντυπώσεις, όπως είναι το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.

Το σχέδιο του προϋπολογισµού συνιστά το κύκνειο άσµα της
σηµερινής διακυβέρνησης. Σφραγίζει το τέλος ενός τετραετούς
κύκλου της ελληνικής οικονοµικής θεωρίας που το χαρακτηρίζει
η αυταπάτη, η ανευθυνότητα, ο τυχοδιωκτισµός, η αναποτελε-
σµατικότητα, οι ιδεοληψίες της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Τη
στιγµή που ο ΟΟΣΑ υπολογίζει ότι η ανάπτυξη της παγκόσµιας
οικονοµίας θα περιοριστεί, η Κυβέρνηση χωρίς να έχει δώσει
καµµία ώθηση στην αγορά, προϋπολογίζει ανάπτυξη 2,5%. Και
αυτό σε µία χρονιά που ούτως ή άλλως όλοι τη χαρακτηρίζουµε
σαν εκλογική χρονιά, όπου τόσο οι επιχειρήσεις όσο και ο φορο-
εισπρακτικός µηχανισµός βρίσκονται σε στάση αναµονής.

Ο προϋπολογισµός του 2019 είναι προϋπολογισµός εκλογών.
Το κονδύλι για παροχές συντάξεων µειώνεται ακόµα περισσό-
τερο για το 2019. Οι ασφαλιστικές εισφορές στα ταµεία προβλέ-
πεται ότι θα αυξηθούν. Οι µισθοί των υπαλλήλων στο δηµόσιο θα
µειωθούν σε σχέση µε φέτος, παρά τις προσλήψεις που εξαγ-
γέλλει η Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός ση-
µατοδοτεί το τέλος της αυταπάτης, της ανευθυνότητας, του τυ-
χοδιωκτισµού, της αναποτελεσµατικότητας και των ιδεοληψιών
µιας κυβέρνησης που κόστισε πανάκριβα για τη χώρα. Η χώρα
χρειάζεται κεφάλαια, επενδύσεις, δουλειές, αλλά πάνω από όλα
χρειάζεται ένα κλίµα εµπιστοσύνης που θα σαρώσει την καχυπο-
ψία εντός και εκτός Ελλάδας. 

Ευτυχώς για τον τόπο έρχεται το τέλος της διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και σφραγίζει την απαρχή ενός νέου κύκλου ευθύ-
νης, ρεαλισµού, σοβαρότητας που θα σηµατοδοτήσει η επόµενη
διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει η κ. Τασία Χριστοδουλοπούλου. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Καλησπέρα.
Ακούσαµε, µέχρι σήµερα, όλους τους οµιλητές να µιλούν για

τον προϋπολογισµό µε τα συνήθη στερεότυπα: «προϋπολογι-
σµός λιτότητας», «αντιαναπτυξιακός προϋπολογισµός», «αντιλαϊ-
κός προϋπολογισµός» κ.λπ.. Τι είναι όµως ο προϋπολογισµός;
Είναι µια φωτογραφική στιγµή από το µέλλον. Εντάσσεται σε µία
συνολική πολιτική που ασκεί η εκάστοτε κυβέρνηση και όποιος
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θέλει να κάνει κριτική θα πρέπει να αντιπαραθέσει το αντίπαλο
πολιτικό σχέδιο απέναντι στο πολιτικό σχέδιο το οποίο εφαρµόζει
η κυβέρνηση και περιγράφεται -µε τον όποιο τρόπο περιγράφε-
ται- στον προϋπολογισµό. Παρ’ όλα αυτά, δεν είδαµε να κατατί-
θεται τίποτα συγκεκριµένο. 

Τα άλλα στερεότυπα τα οποία λέγονται είναι ότι το τρίτο µνη-
µόνιο ήταν το χειρότερο µνηµόνιο. Αυτό είναι ένα στερεότυπο
που το λέει όλη η Αντιπολίτευση, σύσσωµη. Και αναρωτιέµαι: Οι
πολίτες δεν είχαν καταλάβει ότι ήταν το χειρότερο µνηµόνιο και
µάλιστα µε ένα παρελθόν αγώνων, συγκρούσεων, αµφισβητή-
σεων, κριτικών που έριχναν τις κυβερνήσεις τη µία µετά την
άλλη; Ο ελληνικός λαός και η ελληνική κοινωνία δεν είχε κατα-
λάβει, λοιπόν, ότι εµείς φέραµε το χειρότερο µνηµόνιο απ’ όλα
τα προηγούµενα; Πού είναι ο λαός; Πού το βλέπετε εσείς;

Ο συνάδελφός σας, ο κ. Κουµουτσάκος, είπε το εξής: «Μα, δεν
σας λέει κανείς έναν καλό λόγο». Κακό λόγο µας λένε ή θεωρείτε
τους εαυτούς σας ότι εκφράζετε τον ελληνικό λαό και άρα νοµι-
µοποιείστε να λέτε ότι είναι το χειρότερο µνηµόνιο;

Επίσης, τα άλλα στερεότυπα που ακούγονται -ευτυχώς η υπό-
λοιπη Αντιπολίτευση διαχώρισε τη θέση της και έµεινε η Νέα Δη-
µοκρατία µε τη Χρυσή Αυγή, καθόλου τυχαίο- είναι ότι ανταλλά-
ξαµε τη µη περικοπή των συντάξεων µε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. 

Και καλά η Χρυσή Αυγή, είναι πάντα µέσα στη θεωρία συνο-
µωσίας, διότι η ακροδεξιά είναι το πιο ανορθολογικό πολιτικό
ρεύµα που µπορεί να υπάρχει σε κάποια χώρα και όλο τέτοια
φαντασιώνεται. Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, γιατί µπήκε σε αυτήν
την περιπέτεια να ταυτιστεί µε τη Χρυσή Αυγή; Διότι δεν µπορεί
να παραδεχτεί ότι υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις ή κυβερνήσεις,
όπως η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που δίνει µάχη υπέρ των κοινω-
νικά αδύναµων και συγκεκριµένα υπέρ των συνταξιούχων, για να
µην περικοπούν οι συντάξεις. 

Πρέπει, λοιπόν, να βρει κάτι άλλο, κάτι περίεργο, κάτι σηµαν-
τικό. Και τι προσπαθεί µέσα από αυτό; Προσπαθεί να ενοχοποι-
ήσει τους συνταξιούχους, που χαίρονται, και να τους πει: «Κύριοι,
σας συµψηφίζει ο ΣΥΡΙΖΑ». Γιατί δεν τους καλεί να παραιτηθούν
κιόλας και να ζητήσουν εθελοντικά να µειώσουν τις συντάξεις
τους για να αποκαλυφθεί αυτή η σκευωρία, την οποία έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ; Μιλάµε, δηλαδή, για αστεία πράγµατα. Εκτός από το
στερεότυπο ακουµπάει και το γελοίο, γιατί περί αυτού πρόκειται. 

Ερχόµαστε, λοιπόν και λέµε, τι λέει η Νέα Δηµοκρατία; Λέει:
«εσείς τι δίνετε τώρα; Παροχές. Πού βρήκατε αυτό τον δηµοσιο-
νοµικό χώρο; Από τα µατωµένα πλεονάσµατα». 

Τι είπε, µάλιστα, ο κ. Μητσοτάκης προχθές στο συνέδριο; Είπε:
«Εµείς θα δώσουµε 2.000 ευρώ επίδοµα στον κάθε Έλληνα που
θα γεννάει εφεξής ένα παιδί». Πού θα τα βρει τα λεφτά ο κ. Μη-
τσοτάκης, δεν µας είπε. Από τα µατωµένα πλεονάσµατα που
έχουµε εµείς συγκεντρώσει; Από κει θα τα πάρει; 

Πού θα βρει λεφτά για το αίτηµα, το οποίο χειροκροτήθηκε,
ότι θα αυξήσει τον κατώτατο µισθό και θα τον πάει στα 705 ευρώ;
Πού θα τα βρει; Από τα δικά µας µατωµένα πλεονάσµατα; Γιατί
εδώ, επιτέλους, πρέπει να µιλήσουµε επιτέλους σοβαρά. 

Μίλησαν όλοι οι σχετικοί µε την οικονοµία από τη µεριά της
Νέας Δηµοκρατίας, οι τοµεάρχες οικονοµίας, και είπαν: «Μα, τι
κάνετε εσείς;». Επιδόµατα. Όµως και από εσάς επιδόµατα ακού-
ω. Μήπως αντιληφθήκατε ότι έχει επιτυχία αυτή η πολιτική, έστω
και την ύστατη στιγµή, και την αντιγράφετε µπας και διασωθείτε;
Διότι δεν µπορώ να εξηγήσω αυτές τις συνεχείς αντιφάσεις.

Περαιτέρω, στις οµιλίες, δεν είδαµε µία νότα ή ένα σχόλιο, κάτι
πάνω στους σύγχρονους προβληµατισµούς που διεξάγονται σε
όλη την Ευρώπη. Γιατί αυξάνεται η ακροδεξιά; Ποιο πολιτικό και
οικονοµικό κλίµα αξιοποιεί και αυξάνεται; Πού είναι το κοινωνικό
κράτος στην Ευρώπη; Πόσο το έχουν κατεδαφίσει όλες οι κυ-
βερνήσεις; Και γιατί η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ακολουθεί µία αν-
τίστροφη πολιτική και λέει να ενισχύσουµε το κοινωνικό κράτος
για να µην γίνονται οι λαοί και οι κοινωνίες όµηροι της ακροδε-
ξιάς; 

Γιατί, ξέρετε, το κοινωνικό κράτος, εκτός από την αξιοπρέπεια
που πλήττει, πλήττει και την αυτοπεποίθηση γιατί αισθάνεται ο
καθένας µόνος του, είναι άνεργος, είναι φτωχός, είναι περιθω-
ριοποιηµένος και δεν µπορεί να οµαδοποιηθεί µε τους αντίστοι-

χους. Χάνει, λοιπόν, την κοινωνική του ταυτότητα και έρχεται η
ακροδεξιά και του δίνει την εθνική ταυτότητα. Του λέει: «Δεν πει-
ράζει, σου δίνω εγώ ένα άλλο «εµείς» και αυτό είναι ότι εµείς εί-
µαστε Έλληνες, εµείς είµαστε Γάλλοι κ.λπ.». 

Ο εθνικισµός, κυρίες και κύριοι, για να υπάρχει και να λειτουρ-
γεί, χρειάζεται εχθρούς. Αν δεν έχει εχθρούς πεθαίνει, συρρικνώ-
νεται σαν µπαλόνι που ξεφούσκωσε. Και εµείς, δόξα τω Θεώ, από
εχθρούς Μακεδόνες, Αλβανούς, Τούρκους, πρόσφυγες, οµοφυ-
λόφιλους, πόσους έχουµε πια, πόσο θα αντέξει ο κόσµος και να
µην πάει στην ακροδεξιά; Ευτυχώς, δεν πηγαίνει.

Και απορώ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί την αντιγρά-
φετε; Στο 8% είναι καθηλωµένη. Τι θέλετε; Να πάρετε την αίγλη
της, να πάρετε τον κόσµο της; Τι ακριβώς κάνετε; 

Και χλευάζετε τα επιδόµατα. Είχα πει µάλιστα, σε προηγού-
µενη οµιλία µου στη Βουλή, ότι είσαστε σαν τις Μαρίες Αντουα-
νέτες που λέτε: «Τι σηµασία έχει το ψωµί; Γιατί δεν ζητάνε
παντεσπάνι;». Χλευάζετε αυτά που η Κυβέρνηση αποφάσισε να
κάνει για τους κοινωνικά αδύναµους, είσαστε ακριβώς επειδή σε
εντελώς άλλη λογική, δεν σας ενδιαφέρουν όλα αυτά.

Πήγα προχθές στην έκθεση που έκανε η κ. Κούνεβα στο Σύν-
ταγµα για τα διακόσια χρόνια από τη γέννηση του Μαρξ και διά-
βασα σε ένα ταµπλό ένα απόσπασµα από τον επικήδειο που είχε
εκφωνήσει ο Ένγκελς τότε στην κηδεία του, στο οποίο έλεγε χα-
ρακτηριστικά: «Όπως ανακάλυψε ο Δαρβίνος τον νόµο της εξέ-
λιξης, έτσι και ο Μαρξ ανακάλυψε το νόµο της εξέλιξης της
ανθρώπινης ιστορίας. Το απλό γεγονός ότι οι άνθρωποι πρέπει
πρώτα από όλα να φάνε, να πιούν, να στεγαστούν και να ντυ-
θούν, ώστε να µπορέσουν κάποτε να ασχοληθούν και µε την πο-
λιτική και µε την επιστήµη και µε τη θρησκεία», είναι επίκαιρο όσο
ποτέ. Και εσείς χλευάζετε ακριβώς τα µέτρα που παίρνουµε για
να ξαναϋπάρξουν οι άνθρωποι ως πολίτες, για να αναζητήσουν
και να δώσουν απαντήσεις στην κρίση της πολιτικής που τους
έχετε καταδικάσει. 

Και κάνετε κριτική και λέτε: «Ανάπτυξη. Δεν φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ
ανάπτυξη». Ξέρετε αυτή η παγκόσµια οικονοµική κρίση γιατί
έγινε; Ξέρετε ότι δεν αρέσει στον καπιταλισµό το ποσοστό κέρ-
δους που κέρδιζε; Ξέρετε, λοιπόν, ότι τώρα, αυτήν τη στιγµή που
µιλάµε υπάρχουν παρκαρισµένα απίστευτα τρισεκατοµµύρια δο-
λάρια, τα οποία δεν επενδύονται ποτέ; 

Θα την αναδείξετε αυτή την παράµετρο ή παραµυθιάζετε τον
κόσµο ότι, µε το που θα εκλεγείτε, όπως φαντάζεστε ή φαντα-
σιωνόσαστε, θα τελειώσει και το θέµα της υποανάπτυξης και θα
γίνει η ανάπτυξη επί των ηµερών σας; Τι παραµυθάκια είναι αυτά
τα οποία λέτε στην κοινωνία και µιλάτε και κάνετε κριτική στον
ΣΥΡΙΖΑ και του κουνάτε το δάχτυλο; 

Νοµίζω, λοιπόν, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ότι υπάρχει
ένα πολύ σοβαρό γεγονός, ο προϋπολογισµός, που µπορούµε
να πούµε τα πάντα, να πούµε και για την ακροδεξιά και για τα
«κίτρινα γιλέκα», γιατί πάντα η ζωή δεν είναι µονόχρωµη, παράγει
τη µαυρίλα αυτή, αλλά παράγει και ένα κίτρινο που οικειοθελώς
το επιλέξανε για να καταστρέψουν τους µηχανισµούς της λιτό-
τητας.

Γύρω από τη λιτότητα συζητάει αυτήν τη στιγµή η Ευρώπη, για
το τι θα κάνει, πόσο θα αντέξει. Φεύγει η Μεγάλη Βρετανία. Στην
Ιταλία υπάρχει απίστευτη κρίση. Και εσείς θέλετε στο Σύνταγµα
να µπουν οι ισοσκελισµένοι προϋπολογισµοί, ώστε να έχει ο νε-
οφιλελευθερισµός αξία αιώνα, γιατί το Σύνταγµα δεν αλλάζει
κάθε µέρα. Και απέναντι σε όλα αυτά δεν ακούµε το τίποτα.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, νοµίζω ότι, εκτός του
ότι δεν µπορείτε να υπερασπιστείτε τίποτα από τους σύγχρονους
προβληµατισµούς και να τους µοιραστείτε µε τις κοινωνίες που
αγωνιούν για το αυριανό τους µέλλον, είσαστε και επικίνδυνοι.
Αυτό είναι που κυρίως µε απασχολεί, το άλλο δηλαδή το γεγονός
ότι ταυτίζεστε µε τη Χρυσή Αυγή δεν πειράζει, µπορεί ο καθένας
να το κρίνει από τον λόγο σας. Την Χρυσή Αυγή καλέσατε και τη
νοµιµοποιήσατε σε αυτά τα περιβόητα συλλαλητήρια για τη Μα-
κεδονία. Ήταν κρυµµένη και βγήκε µε πανό χάρη σε σας. Τη νο-
µιµοποιείτε µε τις µαθητικές καταλήψεις, που τις χαιρετίζετε,
γιατί η νεολαία δίκιο έχει, ενδιαφέρεται για την πατρίδα. Τη νο-
µιµοποιείτε µε αυτά που είπατε για την σκευωρία που στήσαµε
να δώσουµε τις Πρέσπες, να πάρουµε τις συντάξεις. 
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Αυτά κάνετε και αυτά είναι επικίνδυνα πράγµατα για την κοι-
νωνία, για το πολιτικό σύστηµα, για τη δηµοκρατία. Συνέλθετε,
λοιπόν, όσο είναι καιρός!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Θανάσης Θεοχαρόπουλος, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, θα ήθελα αρχικά να καταδικάσω απερίφραστα την τροµο-
κρατική επίθεση κατά του «ΣΚΑΪ». Η δηµοκρατία δεν απειλείται
από θρασύδειλους τροµοκράτες, από θρασύδειλους εγκληµα-
τίες. Και βεβαίως, δεν αρκεί µόνο η λεκτική καταδίκη. Πρέπει να
βρεθούν οι δράστες. Κινδύνεψαν άνθρωποι. Πρέπει να δοθεί επι-
τέλους από όλους µας, από όλες τις δηµοκρατικές δυνάµεις, ένα
µήνυµα µη ανοχής στη βία.

Και, κυρίως να σταµατήσουν ο διχαστικός διάλογος, η διχα-
στική αντιπαράθεση, οι συνθήκες ακραίας πόλωσης, που τροφο-
δοτούν, που ρίχνουν νερό στον µύλο όσων επιβουλεύονται τη
δηµοκρατία µας. Αφύπνιση, λοιπόν, χρειάζεται για να µπορέ-
σουµε να προασπίσουµε τη δηµοκρατία µας.

Όσον αφορά τη σηµερινή συζήτηση για τον προϋπολογισµό,
έχουµε µπροστά µας έναν προϋπολογισµό που επιβεβαιώνει τον
ισχυρισµό µας ότι η ασκούµενη πολιτική δεν είναι υπέρ των αδύ-
ναµων κοινωνικών στρωµάτων. Και βέβαια, έχοντας υπογράψει
δεσµεύσεις για τα επόµενα χρόνια, οι οποίες ουσιαστικά συνι-
στούν ένα βαρύ πρόγραµµα εποπτείας για τη χώρα, χρειάζεται
µεγαλύτερη ειλικρίνεια και λιγότερες θριαµβολογίες.

Πρόκειται για έναν ακόµη προϋπολογισµό φόρων και διεύρυν-
σης των ανισοτήτων. Κραυγαλέα επιβεβαίωση είναι η αναλογία -
θέλω να σταθώ σε αυτό- έµµεσων και άµεσων φόρων. Είναι η
χειρότερη των τελευταίων ετών. Ακριβώς το αντίθετο από αυτό
που έλεγε πάντοτε η Αριστερά, ότι θα πρέπει να µειωθεί η ανα-
λογία έµµεσων προς άµεσους φόρους. Το 60% τώρα είναι πλέον
έµµεσοι φόροι, που επιβαρύνουν φυσικά τους πιο αδύναµους.
Για κάθε 1 ευρώ, περίπου, που θα πληρώσουν από την τσέπη
τους για φόρο άµεσου εισοδήµατος οι πολίτες, άλλο 1,5 ευρώ
θα τους το παίρνετε µέσω έµµεσων φόρων. Αυτό θεωρώ ότι είναι
µία άδικη αλλά και βαθιά αντιαριστερή και αντιπροοδευτική πο-
λιτική. 

Από εκεί που µιλούσατε, βέβαια ως αντιπολίτευση, για τα ανα-
πτυξιακά ελλείµµατα -δεν το άκουσα σήµερα από τον Αντιπρό-
εδρο της Κυβέρνησης, τον κ. Δραγασάκη, αλλά αυτή η έκφραση
ήταν η αγαπηµένη του-, φτάσατε στο εντελώς αντίθετο άκρο να
έχετε ως µοναδικό, ουσιαστικά, δηµοσιονοµικό στόχο το κυνήγι
υπερβολικών πρωτογενών πλεονασµάτων.

Αυτή είναι µία αδιέξοδη πολιτική, γιατί, ειδικά στις συνθήκες
µη επίτευξης βιώσιµης ανάπτυξης, σηµαίνει αφαίµαξη των πάν-
των. Από πού επιβεβαιώνεται; Επιβεβαιώνεται από τα ληξιπρό-
θεσµα χρέη προς το δηµόσιο που αυξήθηκαν από 73 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, το 2014, στα 103 δισεκατοµµύρια ευρώ, τον Αύ-
γουστο του 2018, και προς τα ασφαλιστικά ταµεία, βέβαια, που
τριπλασιάστηκαν από το 2014 έως το 2018. Μαζί µε τη υπερφο-
ρολόγηση µισθωτών, ελεύθερων επαγγελµατιών και επιχειρή-
σεων, µειώνετε κατά 800 εκατοµµύρια ευρώ συνολικά τις
κοινωνικές δαπάνες, όπου, µεταξύ άλλων, περιλαµβάνονται τα
επιδόµατα ανεργίας, η χρηµατοδότηση νοσοκοµείων µειώνεται
κατά 79 εκατοµµύρια ευρώ και η συνταξιοδοτική δαπάνη που µει-
ώνεται κατά 279 εκατοµµύρια ευρώ.

Και για συµπλήρωµα, µειώνετε την επιδότηση για τις ασφαλι-
στικές εισφορές για τους νέους εργαζόµενους από 103 εκατοµ-
µύρια σε 51 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι, πράγµατι, µία
πολιτική σε βάρος των εργαζοµένων και των πιο αδύναµων. Προς
επιβεβαίωση, έχει έρθει πρόσφατα το Διεθνές Γραφείο Εργα-
σίας, ένας από τους συµµάχους µας γενικά στις διαπραγµατεύ-
σεις -αντίθετα µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο- και λέει ότι η
µεγαλύτερη µείωση µισθών στην Ευρώπη το 2017 σηµειώθηκε
στην Ελλάδα. Γιατί - αυτό που λέει είναι η πραγµατικότητα, δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς- έχουν διευρυνθεί οι ελαστικές
µορφές εργασίας, οι υποαµειβόµενες µορφές κ.λπ.. 

Έρχονται και τα πρόσφατα στοιχεία της EUROSTAT, επίσης,
που λένε ουσιαστικά ότι στην Ελλάδα οι κοινωνικές δαπάνες αν-

τιστοιχούν στο 26,6% του ΑΕΠ, δηλαδή λίγο πιο κάτω από τον
κοινοτικό µέσο όρο. Δεν είναι αυτό το ζήτηµα, όµως, αλλά η κα-
τανοµή τους. Το 65% είναι κοινωνικές δαπάνες, ουσιαστικά για
τις συντάξεις.

Δεν είναι βιώσιµο το ασφαλιστικό. Άκουσα τον Πρωθυπουργό,
κύριε Τσακαλώτε, προχθές να λέει ότι «το ασφαλιστικό το έχουµε
καταστήσει βιώσιµο». Διαφωνώ. Θα ήθελα να ξέρω αν εσείς συµ-
φωνείτε µε αυτό. Γιατί το λέω αυτό; Διότι µε αυτόν τον αριθµό
των συνταξιούχων, τον αριθµό των ανέργων και τον αριθµό των
εργαζοµένων στη χώρα µας το ασφαλιστικό δεν είναι βιώσιµο.
Με εργαζόµενους µε 200 και 300 ευρώ, -και δεν είναι µόνο το
θέµα των µικρών µισθών, αλλά και των συνεισφορών τους στα
ταµεία- δεν µπορεί να γίνει ποτέ βιώσιµο το ασφαλιστικό.

Εδώ χρειάζεται να καθίσουν οι δηµοκρατικές δυνάµεις και να
συζητήσουν -πραγµατικά, εδώ χρειάζεται η εθνική συνεννόηση-
για το πώς θα καταστήσουµε βιώσιµο το ασφαλιστικό, γιατί
έχουµε χάσει ξανά νέες ευκαιρίες.

Έρχοµαι, όµως, στην κατανοµή που σας είπα. Στη χώρα µας,
για τα θέµατα της οικογένειας και της στήριξής της το ποσοστό
είναι µόλις 4% έναντι 8,7% του µέσου κοινοτικού όρου. Για τη
στέγαση και τον κοινωνικό αποκλεισµό, 0,9% στην χώρα µας,
έναντι του 4,2% του κοινοτικού µέσου όρου. Για την υγεία και τα
ΑΜΕΑ, 26% στην χώρα µας, έναντι 37% του κοινοτικού µέσου
όρου. Για την ανεργία, στην οποία έχουµε το υψηλότερο ποσο-
στό στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το 3,7% στην χώρα µας, έναντι
8,1% στον κοινοτικό µέσο όρο. 

Κι αν νοµίζει κανένας ότι αυτά είναι µόνο ποσοστά, ας πάω
στους απόλυτους αριθµούς, 190 ευρώ ανά άτοµο είναι αυτές οι
δαπάνες στη χώρα µας, ενώ ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 368
ευρώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τα στοιχεία είναι του 2016.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, πρόκειται για έρευνα

του 2017 που αναφέρεται σε στοιχεία του 2016, όπου ήσασταν
Κυβέρνηση, βέβαια. 

Και το πρόβληµα δεν πρέπει να λυθεί µε µείωση των συντά-
ξεων -το αντίθετο λέω- αλλά µε µία συνολική αναδιάρθρωση του
ασφαλιστικού συστήµατος, για να µην υπάρχουν παρανοήσεις
σε σχέση µε διάφορες πολιτικές που ασκούνται.

Η αλήθεια, είναι ότι χρειάζεται γενναία αλλαγή πολιτικής, για
να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε πραγµατικά βιώσιµες θέσεις
εργασίας. Δεν είναι δυνατόν να θριαµβολογούµε για δουλειές
των 300 ευρώ. Όταν είχε αναλάβει η Υπουργός Εργασίας, είχε
πάει στο εξωτερικό και είχε πει για να διαπραγµατευτεί ότι στη
χώρα µας έχουµε χιλιάδες εργαζόµενους µε 300 ευρώ. Μετά το
ξέχασε. Είχε αναλάβει µετά τον κ. Κατρούγκαλο. Άρα, αναφερό-
ταν στην εποχή του κ. Κατρούγκαλου. 

Αποτυπώνεται τουλάχιστον στον προϋπολογισµό κάποια ανα-
πτυξιακή προοπτική; Δυστυχώς, η απάντηση είναι όχι, αφού µει-
ώνεται και η ατµοµηχανή του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων κατά 550 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το µεσοπρόθε-
σµο. Κι αυτό το θεωρώ µεγάλη οπισθοδρόµηση. 

Είναι χαρακτηριστική η ακατάσχετη αιµορραγία ξένων κεφα-
λαίων που πλήττει τη χρηµατιστηριακή αγορά. Κι αυτό γιατί συµ-
βαίνει; Γιατί υπάρχει αβεβαιότητα που δεν εµπνέει εµπιστοσύνη
στους επενδυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 
Εν κατακλείδι, υπάρχει φορολογική αποστράγγιση, υποαµει-

βόµενη και ευέλικτη εργασία, περιστολή κοινωνικού κράτους και
απουσία αναπτυξιακής προοπτικής. Σε αυτό το περιβάλλον είναι
λάθος να διαλαλείτε τα 710 εκατοµµύρια ευρώ, που βεβαίως τα
χρειάζονται οι πολίτες, που θα µοιράσετε από τα µατωµένα
υπερπλεονάσµατα των 7 δισεκατοµµυρίων και πλέον ευρώ. 

Ποια είναι εδώ η διαφωνία µας; Η διαφωνία µας είναι η εξής:
Το να θέλετε να πετύχουµε υπερβολικά πρωτογενή πλεονάσµατα
και από την υπεραπόδοση να δίνετε πίσω, είναι µία λάθος στρα-
τηγική. Γιατί παίρνετε από τους φτωχούς πολλά και δίνετε µόνο
ένα µέρος πίσω. Αυτό είναι µία αδιέξοδη πολιτική. Θα πρέπει να
διαπραγµατευτεί η επόµενη κυβέρνηση, από δω και στο εξής, τη
µείωση των στόχων πρωτογενών πλεονασµάτων από 3,5% στο
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2% για τα επόµενα χρόνια. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος. Δεν είναι
βιώσιµα τέτοια ποσοστά για τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα.

Υποστηρίζω ότι το δηµόσιο χρέος πρέπει να γίνει βιώσιµο µε
άλλους τρόπους κι όχι µε αυτόν τον τρόπο των υπερβολικών
πρωτογενών πλεονασµάτων. Μαζί µε ένα σχέδιο ανασυγκρότη-
σης της χώρας, µε προοδευτική φορολογική µεταρρύθµιση και
σταθερό φορολογικό σύστηµα.

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να λέτε ότι δεν το κάνατε, χρει-
άζεται τρία-τέσσερα χρόνια για να κάνετε ένα δίκαιο φορολογικό
σύστηµα και σταθερό φορολογικό σύστηµα. Γιατί λοιπόν δεν το
κάνατε; Σας έλεγε κάποιος στην Ευρωπαϊκή Ένωση να µην
έχουµε ένα δίκαιο και σταθερό φορολογικό σύστηµα αυτή την
τετραετία; Γιατί δεν προχωρήσατε και λέτε ότι θα το κάνετε την
επόµενη τετραετία; 

Η επιδοµατική πολιτική ανακύκλωσης της φτώχειας δεν είναι
σοσιαλδηµοκρατική πολιτική και δεν οδηγεί σε έξοδο από την
κρίση. Μία πραγµατικά προοδευτική πολιτική δεν µπορεί παρά
να ενισχύει την υγεία, την παιδεία, την εργασία και την υγιή επι-
χειρηµατικότητα.

Δυστυχώς, ο προϋπολογισµός κινείται στην ακριβώς αντίθετη
από την απαιτούµενη κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Θεοχαρόπουλε, δεν θα σχολιάσω πολλά πράγµατα. Σε µερικά
συµφωνώ, σε µερικά διαφωνώ µε αυτά που είπατε. 

Ένα πράγµα θέλω µόνο να πω. Να κάνετε κι εσείς µελέτη κι
εµείς και να το συζητήσουµε, γιατί τα θέµατα που θέσατε είναι
σωστά. Όσον αφορά αυτό που εντοπίσατε, δηλαδή ένα κακό
µείγµα κοινωνικής πολιτικής και άρα, πόσο πληρώνουµε σε συν-
τάξεις και πόσο για παιδεία, στέγαση κ.λπ., κοιτάξτε τα στοιχεία
-τώρα δεν κάνω µία φθηνή αντιπαράθεση της δικής σας κυβέρ-
νησης µε τη δική µας επί µνηµονίων- του 2008. Κοιτάξτε, δηλαδή,
µετά από τριάντα-τριάντα πέντε χρόνια, το 2008 , δηλαδή πριν
την κρίση και θα δείτε ότι υπήρχε αυτή η διαστρέβλωση. Υπήρχε
µία διασταύρωση ότι στον φάκελο των κοινωνικών δαπανών ξο-
δεύαµε πολλά για τις συντάξεις, σχεδόν τίποτα για τη στέγαση
και λίγο για τα παιδιά.

Εµείς λέµε το εξής: Αυτό έχουµε προσπαθήσει να το αντιµε-
τωπίσουµε όχι µε τη µείωση των συντάξεων –αυτός ήταν ο αγώ-
νας τα τελευταία δύο χρόνια µετά το 2017- αλλά µε το πλεό-
νασµα να πηγαίνει µισό στην ανάπτυξη και µισό σε τέτοια κοινω-
νικά προγράµµατα, πιο στοχευµένα. Γιατί αρχίσαµε από το 2018;
Γιατί δηµιουργήσαµε και δηµοσιονοµικό χώρο -τα 260- για τα παι-
διά και συνεχίζουµε. 

Στην οµιλία µου αύριο θα σας βάλω, όµως, ένα άλλο θέµα, πώς
δηλαδή µπορούµε να κάνουµε αυτόν τον προϋπολογισµό και
τους µελλοντικούς προϋπολογισµούς να έχουν όχι µόνο µια
ισορροπία εντός του φακέλου των κοινωνικών δαπανών, αλλά
ανάµεσα σε κοινωνικά προγράµµατα και ανάπτυξη. Αυτά είναι τα
δύο ερωτήµατα που πρέπει να συζητήσουµε. Το ένα, λοιπόν,
είναι να αποφασίσουµε πόσα πάνε για κοινωνικές δαπάνες και
να δούµε τι είναι η σύνθεση. 

Εγώ δεν έχω καταλάβει ένα πράγµα και για αυτό σας κάνω την
ίδια ερώτηση -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- που έχω
κάνει και στον κ. Σταϊκούρα. Τα 900 εκατοµµύρια, που λέµε εµείς,
θεωρείτε ότι εσείς θα ξοδεύατε περισσότερο, το ίδιο ή λιγότερο;
Είναι η πρώτη ερώτηση.

Και η δεύτερη ερώτηση είναι εντός αυτών των 900 εκατοµµυ-
ρίων έχουµε τη σωστή ισορροπία µεταξύ αναπτυξιακών, µείωσης
φόρων και κοινωνικών δαπανών από τη στέγαση; Αυτό, νοµίζω,
είναι η ουσιαστική συζήτηση που πρέπει να κάνουµε ανάµεσά
µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Θοδωρής Δρίτσας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν προβλέπε-

ται.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να δώσω µια απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Θοδωρής Δρίτσας. Παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι δυνα-

τόν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, όταν πά-

ρετε τον λόγο. Είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος; Όταν πά-
ρετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν έχει πρόβληµα ο
κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Διευκολύνετε τη δια-
δικασία, σας παρακαλώ.

Δεν είναι θέµα του Υπουργού. Δεν καταλάβατε. Μπορεί να έχει
διάθεση ο Υπουργός για µεγάλη κουβέντα. Να γίνει απ’ έξω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, καλά τώρα, είναι δυνα-
τόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βεβαίως είναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί το κάνετε αυτό; Θα είχαν τελει-

ώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι κάνω; Που εφαρ-

µόζω τη διαδικασία; Περιµένουν δεκάδες συνάδελφοι να µιλή-
σουν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μία απάντηση, κύριε Πρό-
εδρε, να δώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κατ’ αρχάς, καθίστε
κάτω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με συγχωρείτε πάρα πολύ, ζητάω τον
λόγο επί του Κανονισµού: άρθρο 64 παράγραφος 2.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επί του Κανονισµού
ζητάτε τον λόγο; Σοβαρά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
και δικαιούµαι να αντιδράσω στην τοποθέτηση του Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όποια ώρα και αν θέ-
λετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως. Διαβάστε το άρθρο 64.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλά, δεν σέβεστε

τους υπόλοιπους οµιλητές; Πάρτε το έτσι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σέβοµαι τη διαδικασία, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ισχύουν και τα δύο;

Ωραία, εντάξει.
Έχετε τον λόγο, εκβιαστικά, δηλαδή. Αυτήν την εντύπωση δί-

νετε εδώ και δεν είναι καλό αυτό το πράγµα. Εγώ δεν ενδίδω σε
εκβιασµό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητάµε τον λόγο,
γιατί θέλουµε να απαντήσουµε δηµιουργικά. Έγινε αυτό, ζητάµε
συγγνώµη και από τους συναδέλφους. 

Πρόκειται για ένα πράγµα το οποίο θέσαµε και στην Επιτροπή
Αναθεώρησης του Συντάγµατος για το 2008, για το 2007, συζη-
τώντας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τοποθέτηση κάνετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αλλά, τι κάνετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αντιδρώ σε λεχθέντα από τον Υπουρ-

γό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):Εσείς µπορεί να αντι-

δράτε ανά πάσα στιγµή και ώρα µέσα στο Κοινοβούλιο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρθρο 64 παράγραφος 2. Διαβάστε

τον Κανονισµό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να διαβάσω; Ότι

µπορείτε να αντιδράτε όποια ώρα θέλετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω δικαίωµα, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σοβαρά;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, επί τοποθετήσεως Υπουρ-

γού. Έχω δικαίωµα.
Θα είχαµε τελειώσει.
Υπάρχει ένα ερώτηµα που είναι πολύ σοβαρό. Τότε, το 2008

και προηγουµένως, οι κοινωνικοί προϋπολογισµοί του ελληνικού
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δηµοσίου ήταν από τους πιο, ας πούµε, πληθωρικούς στην Ευ-
ρώπη. Και λέγαµε ότι συγκρινόµενοι για το κοινωνικό κράτος και
την κοινωνική αλληλεγγύη, δίνουµε τα περισσότερα χρήµατα. 

Όταν, όµως, κοιτούσες µέσα στις δαπάνες, έβλεπες ότι το µε-
γαλύτερο µέρος των δαπανών δεν πήγαιναν στους φορείς των
δικαιωµάτων, αλλά σε λειτουργικές δαπάνες και σε µισθούς.
Άρα, η απόδειξη µιας κοινωνικής πολιτικής είναι ο λόγος ανά-
µεσα σε αυτό που φτάνει στον φυσικό δέκτη του δικαιώµατος
και στους ενδιάµεσους, που συνήθως είναι οι µηχανισµοί της κεν-
τρικής κυβέρνησης ή της γενικής κυβέρνησης.

Άρα, αν κάτι πρέπει να γιατρευτεί, είναι αυτή η σχέση και αν
θα µπορούσαµε να τη γιατρέψουµε προβλέποντας στο Σύνταγµα
αυτόν τον λόγο, δηλαδή τι να πηγαίνει στον δέκτη του δικαιώµα-
τος και µέχρι ποιο ποσοστό µπορεί να καταναλώνει ο ενδιάµε-
σος, είτε είναι κράτος, είτε είναι γενική κυβέρνηση. Έχει πραγ-
µατική σηµασία το ερώτηµα αυτό.

Υπό την έννοια αυτή, βλέπουµε και τα 900 εκατοµµύρια που
λέτε. Απευθύνετε, κυρίως στη Νέα Δηµοκρατία, αυτά τα ερωτή-
µατα, αλλά σήµερα και σε εµάς και σε όλον τον προβληµατισµό
που έχετε αναπτύξει εδώ. Το ακούµε δηµιουργικά και αντιδρούµε
µε αυτόν τον τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα σας πω µια περίεργη πολιτική

ιστοριούλα από τα νιάτα µου που νοµίζω ότι ταιριάζει. Θυµάµαι
πως όταν ήµουν δεκαέξι-δεκαεπτά χρόνων στον Πειραιά, η πολι-
τική παρέα πάντα ήταν έντονη. Είχαµε ισχυρή πολιτικοποίηση
από τα νιάτα µας. Πάντα κάναµε πολλές και διάφορες συζητή-
σεις. Όσο και αν σας φαίνεται περίεργο –βίτσιο θα ήταν- για
νέους ανθρώπους, παρακολουθώντας τις εφηµερίδες εκείνης
της εποχής διαβάζαµε τέτοια εποχή και τους προϋπολογισµούς
και τη συζήτηση που γινόταν για τον προϋπολογισµό. 

Θυµάµαι -το είχαµε κάνει αστείο της παρέας- που λέγαµε «Α,
προϋπολογισµός. Α, τώρα συζητιέται ο προϋπολογισµός!». Και
λέγαµε ο ένας στον άλλον «πρόχειρος, άδικος, ανεφάρµοστος,
αντιαναπτυξιακός, φοροµπηχτικός». Από εκείνη την εποχή, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι στερεότυπη αυτή η συζήτηση,
όταν γίνεται µε µία τόσο εύκολη προσέγγιση. 

Και καταλαβαίνω τώρα ότι ο ρόλος της Αντιπολίτευσης είναι
πάρα πολύ εύκολος. Δεν έχει τίποτα άλλο παρά να αναδείξει
προβλήµατα, που πάντα υπάρχουν και πάντα θα υπάρχουν –
σωστά- πολλές φορές και ιδιαίτερα οξυµένα, αλλά αποφεύγον-
τας να τα συνδέσει µε το αίτιο και το αιτιατό, µε το πέρυσι το
πρόπερσι, το αντιπρόπερσι, το πριν πέντε χρόνια, το του χρόνου,
του παραχρόνου και τη µελλοντική προοπτική. 

Έτσι, µια χαρά, συγκροτείται ένας πολιτικός λόγος µηδενιστι-
κός, αφοριστικός, αποδοµητικός, γιατί αυτή ακριβώς είναι η µον-
τέρνα πολιτική ρητορική, δηλαδή να αποδοµεί τον αντίπαλο
-µέχρι εκεί και ολοκληρώνεται και δεν χρειάζεται τίποτα άλλο- µε
ατάκες και µε όλα αυτά και, εποµένως, τελειώνουµε.

Μα, ακριβώς µετά από µια τόσο βαθιά κρίση, µια τέτοια χρεο-
κοπία, µε την πτώχευση και την καταβαράθρωση όχι µόνο την οι-
κονοµική, αλλά και την κοινωνική και την αξιακή και τη θεσµική,
είναι δυνατό να συνεχίσει η Βουλή να συζητάει σε αυτό το επί-
πεδο; 

Και είναι δυνατό να συζητάµε, για παράδειγµα, το αν είναι µα-
τοβαµµένα τα πλεονάσµατα του 3,5%, που, βεβαίως, δεν µπορεί
να υπάρχει πλεόνασµα 3,5% που να είναι φιλολαϊκό σε µια πολι-
τική. Όµως, σε ποια συγκυρία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Στη
συγκυρία όπου πια έχει ξεχαστεί ότι «άντε µέχρι 3% τα ελλείµ-
µατα». Τώρα η Ιταλία και η Γαλλία βρίσκονται µπροστά στην υπο-
χρεωτική και πιεστική απολογία για το αν θα έχουν δικαίωµα να
έχουν στους προϋπολογισµούς τους ένα κάποιο έλλειµµα, για
να µπορέσουν να διαµορφώσουν όρους και συνθήκες ανάκαµ-
ψης. «Οπωσδήποτε για όλους 2%» είτε ήταν στο µνηµόνιο είτε
δεν είναι. Αυτές είναι οι συνθήκες του σύγχρονου παγκοσµιοποι-
ηµένου νεοφιλελευθερισµού και οι συσχετισµοί στην Ευρώπη. 

Θα κάνουµε συζήτηση για τα πρωτογενή πλεονάσµατα ερήµην
αυτής της πραγµατικότητας; Θα µιλάµε για τον Τσακαλώτο και
για τον Χουλιαράκη και για τον Τσίπρα, που αποδέχθηκε και

έδωσε µάχη για να ισορροπήσει αυτό το 3,5% πλεονάσµατα; 
Αναφορικά µε το χρέος. Θα κάνουµε τη συζήτηση για τα πλε-

ονάσµατα χωρίς να µιλάµε για το χρέος; Πεδίον δόξης λαµπρό
και για όσα είπε ο κ. Θεοχαρόπουλος πριν και για όσα είπε χθες
και προχθές ο κ. Κρεµαστινός ή ο κ. Σκανδαλίδης αναφορικά µε
τις αναγκαίες συναινέσεις. 

Χρέος. Δεν είναι τεράστιο ευρωπαϊκό και παγκόσµιο ζήτηµα
το ζήτηµα του χρέους και της διαγραφής σηµαντικού µέρους του
ευρωπαϊκού χρέους ή της ρύθµισής του µε άλλους όρους; 

Είναι αποµονωµένη η Ελλάδα; Είναι κάτι που µπορεί να το ρυθ-
µίσει µόνη της; Έδωσε µάχη αυτή η Κυβέρνηση και ήταν εντελώς
µόνη, δεν υπήρχε κανένα πολιτικό κόµµα που να στήριξε τον
Τσακαλώτο, τον Χουλιαράκη, τον Τσίπρα και όλους τους Υπουρ-
γούς και την Κυβέρνηση, ακριβώς όταν κράτησαν και υπό αυτές
τις συνθήκες ανοικτό το ζήτηµα της ρύθµισης του χρέους, έτσι
όπως µπόρεσαν και µέχρι εκεί που το έφτασαν και το συσχέτισαν
µε όλα τα άλλα.

Δεν ξέρουµε εδώ και ένα χρόνο ότι τελικώς οι συντάξεις δεν
θα περικοπούν; Ναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περίπου εδώ
και ένα χρόνο. Γιατί το ξέρουµε; Γιατί όταν έδωσε τη µάχη ο Τσα-
καλώτος, ο Χουλιαράκης ή ο Τσίπρας για να µην επιβληθεί η πε-
ρικοπή των συντάξεων, είχαν µια τόσο σηµαντική και πλήρη
τεκµηρίωση που κανένας δεν µπορούσε να την αντικρούσει, ούτε
οι Γερµανοί, ούτε οι Γάλλοι, ούτε καν οι Ολλανδοί, ούτε κανένας. 

Η αυθαιρεσία και η επιβολή του Τόµσεν επέβαλε εκείνον τον
συµβιβασµό, αλλά η τεκµηρίωση κατεγράφη. Δεν υπήρχε Υπουρ-
γός Οικονοµικών ή Πρωθυπουργός της Ευρωζώνης που να πει
στον Τσακαλώτο ή στον Τσίπρα τότε «όχι, δεν έχεις δίκιο, δεν
είναι σωστά τα στοιχεία σου». Όλοι παραδέχθηκαν ότι τα στοι-
χεία είναι σωστά και παιζόντουσαν οι αντιθέσεις και οι συγκρού-
σεις και τα διάφορα οικονοµικά, πολιτικά και άλλα παιχνίδια που
παίζονται σε αυτόν τον κυκεώνα των αντιθέσεων. 

Όµως, αυτό κατεγράφη και όταν πια η πραγµατικότητα µετά
από ένα χρόνο περίπου ήρθε και επιβεβαίωσε την ελληνική Κυ-
βέρνηση, ποιος θα µπορούσε πια, όταν αποδεδειγµένα οι υπο-
λογισµοί του Τόµσεν είχαν καταρρεύσει και οι υπολογισµοί του
Τσακαλώτου ή του Τσίπρα και του Χουλιαράκη είχαν επιβεβαι-
ωθεί, να πει «όχι, θα επιβληθεί η περικοπή των συντάξεων»; 

Αυτή την πραγµατικότητα την οποία θα γράψει η ιστορία και
µε στοιχεία και από τα αρχεία κάποια στιγµή, την αγνοούµε και
ψάχνουµε να βρούµε αυτό το ανορθολογικό, που σωστά είπε η
Τασία Χριστοδουλοπούλου, που είναι και φασίζον ανορθολογικό:
«µας ψεκάζουν κάποιοι άλλοι εξωγήινοι κάπου από αλλού». Ψά-
χνουµε να βρούµε τη «µυστική συµφωνία» του Τσίπρα µε τους
Ευρωπαίους για τη Συµφωνία των Πρεσπών ως αιτιολογία για να
δικαιολογήσουµε τη µη περικοπή των συντάξεων, βέβαια, γιατί
διαφορετικά θα αναγνωρίσουµε ότι έχουµε µια Κυβέρνηση που
έχει αξιοπιστία, που έχει τεκµηρίωση, που ξέρει τι κάνει, που πάει
βήµα-βήµα, αλλά µε στόχο, γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα
στην εποχή µας. Δυστυχώς, µεγάλα άλµατα και µεγάλους ορα-
µατισµούς δεν µπορούµε να συγκροτήσουµε. Μακάρι να το µπο-
ρέσουµε, και η Ευρώπη και η Ελλάδα και οι κοινωνίες όλες. 

Όµως, µπροστά σε αυτήν την τεράστια αποξένωση των αν-
θρώπων, την καταβαράθρωση των κοινωνικών συνόλων και την
ανάδειξη της ατοµικότητας σε έναν ξέφρενο ανταγωνισµό, που
ο ένας σαρώνει τον άλλον, είναι αδύνατον να συγκροτήσεις µα-
κροπρόθεσµες στρατηγικές πολιτικές. Έχεις στόχους, έχεις συγ-
κροτήσεις και βαδίζεις βήµα-βήµα. Και αυτά αποτυπώθηκαν σε
όλη την τετραετία. 

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι για αυτό φτά-
σαµε στην ολοκλήρωση της µνηµονιακής σύµβασης. Δεν είναι τί-
ποτε τυχαίο. Γι’ αυτό µειώθηκε η ανεργία στο 19%. Γι’ αυτό προ-
χωρήσαµε στην πρωτοβάθµια υγεία, που είναι θεσµική, µέσα
στην κρίση, µεταρρύθµιση. Γι’ αυτό η πρόσβαση στην υγεία
στους ανασφάλιστους. Γι’ αυτό τα σχολικά γεύµατα. Γι’ αυτό το
επίδοµα παιδιών. Γι’ αυτό το επίδοµα ενοικίου. Γι’ αυτό το µετα-
φορικό ισοδύναµο, οι βρεφονηπιακοί σταθµοί και όλα αυτά που
διαµορφώνουν όρους αυτοπεποίθησης και δυνατότητας αποφυ-
γής της ανθρωπιστικής κρίσης και δικαιοσύνης ως αναπτυξιακού
παράγοντα. 

Δεν υπάρχει περίπτωση να υπάρχει ανάπτυξη µε διαλυµένη
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κοινωνία. Δεν υπάρχει περίπτωση, αν η εργασία δεν βρει τον
ρόλο της και την αξιοπρέπειά της, αν δεν γίνει η εργασία ανα-
πτυξιακός παράγοντας µαζί µε την επένδυση, µαζί µε την επιχει-
ρηµατικότητα, ισοδύναµος αναπτυξιακός παράγοντας η εργα-
σία, µε ό,τι σηµαίνει αυτό και στους µισθούς και στις συντάξεις
και στο ωράριο και στις συνθήκες και στα πάντα, τότε δεν µπορεί
να υπάρχει ανάπτυξη και πολύ περισσότερο βιώσιµη ανάπτυξη. 

Αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η Κυβέρνησή του. Γι’ αυτό
ακριβώς, εάν θέλουµε συναίνεση, πρέπει να είµαστε έντιµοι. Αν
θέλουµε πραγµατικά συναίνεση, πρέπει να είµαστε και υπεύθυ-
νοι. Εάν θέλουµε προοπτική σε αυτήν την χώρα, πρέπει να κατα-
λάβουµε τι επιτέλους συνέβη σε αυτή τη χώρα που αναπτύχθηκε
µε τεράστιους ρυθµούς την εποχή των χρηµατιστηρίων και σε
λίγα χρόνια εβυθίσθη, κατέρρευσε, έπεσε στα βράχια. Αν δεν
βγάλουµε αυτά τα συµπεράσµατα, πώς να µιλάµε πια για το έτσι
ή το αλλιώς, τη µία ή την άλλη πρόταση. 

Σε αυτή την ευθύνη, λοιπόν, καλείται όλο το Κοινοβούλιο να
ανταποκριθεί, γιατί δεν έχουµε κανένα δικαίωµα να απογοητεύ-
σουµε ξανά τον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κ. Στύλιος θα ήθελα να κάνω µια

ανακοίνωση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Καστριτσίου Αχαΐας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην κατά-
σταση που επικρατεί σήµερα στην ελληνική κοινωνία: οικονοµική
καταστροφή, τριακόσιες χιλιάδες λουκέτα, ένα εκατοµµύριο
άνεργοι, ανελέητη περικοπή των συντάξεων, δεκαεπτά επί συγ-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και είκοσι εννιά αυξήσεις φόρων από
την σηµερινή Κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας. 

Περισσότεροι από τετρακόσιοι χιλιάδες νέοι, κυρίως πτυχιού-
χοι µε µεταπτυχιακά, έχουν φύγει στην ξενιτιά. Ουσιαστικά οι
τράπεζες είναι σε αναστολή, τα κόκκινα δάνεια ξεπερνούν τα 80
δισεκατοµµύρια ευρώ και πωλούνται σε funds στο 5% της αξίας
τους. 

Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία
έχουν φτάσει στα 140 δισεκατοµµύρια ευρώ και χρωστάει ένας
στους δύο φορολογούµενους. Στον πρωτογενή τοµέα έχουν δη-
µιουργηθεί συνθήκες ασφυξίας για τον Έλληνα αγρότη. 

Η ανταγωνιστικότητα υποχωρεί. Οι επενδύσεις καταρρέουν,
οι µισθοί µειώνονται, οι ευέλικτες µορφές απασχόλησης επικρα-
τούν και το 60% των νέων προσλήψεων είναι µερικής απασχόλη-
σης. Η µακροχρόνια ανεργία κυριαρχεί, ιδιαίτερα των νέων ανθ-
ρώπων. 

Οι γεννήσεις µειώθηκαν µέσα στην κρίση κατά 29.500, όσο πε-
ρίπου είχαν µειωθεί τη δεκαετία του 1940 που ήταν 30.000. Ο
πληθυσµός της Ελλάδας σύµφωνα µε πρόσφατες µελέτες θα
µειωθεί από 800.000 έως 2.500.000 µέχρι το 2050. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίθεται το ερώτηµα πώς οι
άλλες χώρες που βρίσκονταν στην ίδια κατάσταση µε εµάς τα
κατάφεραν. Η Ελλάδα και η Πορτογαλία υπήρξαν για πολλές δε-
καετίες δύο από τις φτωχότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και οι δύο προσέφυγαν σε προγράµµατα διάσωσης και
µνηµόνια την ίδια περίοδο. Όµως, η διαφορετική λογική και πο-
λιτική δέσµευση στην υλοποίηση των µεταρρυθµίσεων είχε
ορατά αποτελέσµατα στην Πορτογαλία.

Και εξηγούµαι: Ενώ το ΑΕΠ της Ελλάδας συρρικνώθηκε κατά
25%, της Πορτογαλίας συρρικνώθηκε κατά 8% µέχρι το 2017.
Είχε ξεκινήσει η Πορτογαλία να ανακτεί όλες τις απώλειες. Η Ελ-
λάδα µέχρι πριν από λίγα χρόνια υπερτερούσε στο κατά κεφαλήν

εισόδηµα, ενώ σήµερα υπερτερεί η Πορτογαλία κατά 2.000 ευρώ
κατά έτος. 

Αντίστοιχη είναι η εικόνα και σε µια σειρά από δείκτες ανάπτυ-
ξης και ανταγωνιστικότητας. Για παράδειγµα, η Πορτογαλία βρί-
σκεται στην τριακοστή τέταρτη θέση στο DOING BUSINESS, ενώ
η Ελλάδα στην 72η θέση. Το πρόγραµµα της Πορτογαλίας ολο-
κληρώθηκε ένα χρόνο νωρίτερα. Στην Ελλάδα χρειάστηκαν άλλα
επιπλέον προγράµµατα και ο κίνδυνος ενός Grexit. Έτσι, η δη-
µοσιονοµική προσπάθεια στην Πορτογαλία ήταν µικρότερη, µε
αποτέλεσµα η εποπτεία να είναι ως το 2026, ενώ στην Ελλάδα η
εποπτεία θα είναι µέχρι το 2060. 

Πώς τα κατάφεραν, λοιπόν, οι Πορτογάλοι; Αξιοποίησαν απο-
τελεσµατικά και χωρίς καθυστερήσεις τα χρήµατα από τα διαρ-
θρωτικά ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, απλοποίησαν τις
διαδικασίες στις δοµές του δηµοσίου εξαλείφοντας την γραφει-
οκρατία, διαφοροποίησαν τα προϊόντα τους από τα αντίστοιχα
αγορών που δεν µπορούσαν να ανταγωνιστούν λόγω χαµηλού
κόστους, όπως, για παράδειγµα, είναι η Κίνα. Επένδυσαν στην
ποιότητα. Δηµιουργήσαν νέες ενώσεις εξαγωγέων και ενίσχυσαν
τις ήδη υπάρχουσες. Οι πολιτικές παραγωγικής µεγέθυνσης των
µικρότερων επιχειρήσεων στην Πορτογαλία βελτίωσαν την επι-
βίωση και τη διεθνή ανταγωνιστικότητα. Η παραγωγικότητα αυ-
ξήθηκε κατά 6% ενώ στην Ελλάδα µειώθηκε κατά 12%. 

Η ενίσχυση της µεταποίησης, της βιοµηχανικής βάσης και η
εξωστρέφεια έγιναν τα οχήµατα ανάπτυξης και δηµιουργίας
νέων θέσεων εργασίας. Καταλυτικός ο ρόλος που έπαιξε στην
έξοδο από την κρίση η αύξηση των εξαγωγών ως ποσοστό του
ΑΕΠ πάνω από 10%

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα της πατρίδας µας είναι η πρωτογενής παραγωγή, ο
αγροδιατροφικός τοµέας. Η ανάκαµψη, κατά τη δική µου γνώµη,
θα έρθει από τη σύνδεση της παραγωγής µε τη µεταποίηση και
ειδικότερα τη βιοµηχανία, που αποτελεί βάση της εξωστρέφειας.
Δηµιουργεί πάνω από 16% της ακαθάριστης προστιθέµενης
αξίας, µειώνει τις εισαγωγές, έχει υψηλότερη παραγωγικότητα
κατά 22%. 

Στη χώρα µας, όµως, η συνεχής εγκατάλειψη της αγροτικής
παραγωγής και της µεταποίησης έχει ριζώσει στη νοοτροπία της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε αποτέλεσµα την εγκατάλειψη του
πρωτογενούς τοµέα και τη συρρίκνωση της µεταποιητικής βάσης
της χώρας. Το ποσοστό της ελληνικής βιοµηχανίας στο ΑΕΠ είναι
κάτω από το 10% και ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι περίπου
στο 15%. 

Η αγροτική παραγωγή είναι στο 4% και βαίνει µειούµενη. Οι
καλλιεργούµενες εκτάσεις και το ζωικό κεφάλαιο, σύµφωνα µε
τα επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Γεωργίας, µειώνονται. Οι
γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι εγκαταλείπουν το επάγγελµα, η ελ-
ληνική ύπαιθρος ερηµώνει, η χώρα µικραίνει. Ποια είναι η απορ-
ρόφηση του ΕΣΠΑ και του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης
2014 - 2020;

Θα σας δώσω ορισµένα στοιχεία –τα ξέρετε εξάλλου- που
είναι τα επίσηµα των Υπουργείων σας. Στο πρόγραµµα «Ανταγω-
νιστικότητα των Μικροµεσαίων Επιχειρήσεων» είναι περίπου
16%, στο πρόγραµµα «Έρευνα, Τεχνολογία και Καινοτοµία» είναι
περίπου στο 5%, ενώ σε άλλους τοµείς, που εκεί εσείς δίνετε ιδι-
αίτερη προτεραιότητα, όπως είναι για παράδειγµα η κοινωνική
ένταξη, είστε στο 43% ή στην απασχόληση είστε στο 38%, γιατί
έχουµε µια διαφορά στην αντίληψη.

Στο αναπτυξιακό τµήµα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-
πτυξης δεν έχει απορροφηθεί ούτε 1 ευρώ –το ξαναλέω, µέχρι
σήµερα ούτε 1 ευρώ!- από το µέτρο της µεταποίησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ανάγκη από στρατηγικά
οράµατα. Οφείλουµε να αξιοποιήσουµε και να επενδύσουµε στα
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά των διαφορετικών περιοχών της πατρί-
δας µας, να αναδείξουµε και να ενισχύσουµε τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα της ελληνικής περιφέρειας σε ένα πολυκεντρικό
µοντέλο ανάπτυξης µε εξειδίκευση, καθώς και κλάστερς εξαγω-
γών και νέα δίκτυα. Να συνδεθεί ο αγροδιατροφικός τοµέας, η
παραγωγή δηλαδή µε τον τουρισµό, µε τις υπηρεσίες, µε την
εφαρµοσµένη έρευνα και τη δηµιουργία καινούργιων ποιοτικών
και ανταγωνιστικών προϊόντων.
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Κάθε χρόνο εκατοµµύρια τουριστών επισκέπτονται τη χώρα
µας. Πρέπει να καλύψουµε τις διατροφικές τους ανάγκες µε τα
δικά µας προϊόντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός
είναι ένα µικρός προϋπολογισµός, τον οποίον καταψηφίζουµε επί
της αρχής και στο σύνολό του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, διαπιστώνω ότι παρά το γεγονός ότι όλα τα αλλε-
πάλληλα καταστροφολογικά σενάρια, που προβάλατε εσείς, κύ-
ριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά και του ΠΑΣΟΚ,
έχουν καταρρεύσει, επιµένετε. Θα έλεγα ότι ζείτε στον κόσµο
σας και πάντως όχι στον κόσµο της πραγµατικότητας. Εµείς δεν
είπαµε ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα. Δεν προβάλαµε ποτέ –µα-
κριά από εµάς!- τα success stories της κυβέρνησης ΝΔ – ΠΑΣΟΚ.
Όµως η πορεία σταδιακής αντιστροφής των πραγµάτων έχει αρ-
χίσει.

Υπάρχουν δυσκολίες. Όµως, αυτές τις δυσκολίες επιχειρούµε
µε τις πολιτικές µας που αποτυπώνονται και στον προϋπολογι-
σµό του 2019 να τις υπερβούµε και να ανοίξουµε έναν νέο δρόµο
για τη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Αύγουστο του 2018 έκλεισε
ο κύκλος της δηµοσιονοµικής προσαρµογής µε την έξοδο της
χώρας από τις «µνηµονιακές» πολιτικές λιτότητας. Αυτή η έξοδος
δεν είναι µια τυπική διαδικασία. Πρόκειται για ουσιαστική εξέλιξη.
Η χώρα ανακτά σταδιακά σηµαντικά περιθώρια και βαθµούς
άσκησης αυτόνοµης οικονοµικής πολιτικής. Αυτό αποδεικνύεται
και από τα µέτρα που ψηφίστηκαν πρόσφατα, αλλά και αυτά που
πρόκειται να ψηφιστούν από τη Βουλή και τα οποία διαµορφώ-
νουν τη νέα πραγµατικότητα στη χώρα µας.

Το έτος 2018, ως συνέχεια των προηγουµένων χρόνων διακυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, χαρακτηρίστηκε από την περαιτέρω βελ-
τίωση της δηµοσιονοµικής κατάστασης, την αξιοσηµείωτη
βελτίωση όλων των οικονοµικών δεκτών εµπιστοσύνης, την ανα-
βάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας, τη µείωση της
ανεργίας από το δυσθεώρητο 27%, και το 60% για τους νέους
που είχε εκτοξευθεί επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας –
ΠΑΣΟΚ, σε ποσοστό 18,6% και την αύξηση της απασχόλησης,
τη µικρή, αλλά αισθητή βελτίωση του δείκτη µισθών και τη µεί-
ωση των εισοδηµατικών ανισοτήτων, όπως επίσης και τη µείωση
της απειλής ακραίας φτώχειας και της ακραίας φτώχειας καθ’
εαυτής. Τέλος, το υπερπλεόνασµα του οικονοµικού αποτελέσµα-
τος που επετεύχθη, έχει οδηγήσει και έχει παράσχει στην Κυβέρ-
νηση το περιθώριο απόδοσης µέρους αυτού του υπερπλεονάσ-
µατος, µε τη µορφή κοινωνικού µερίσµατος σε εκείνες τις κατη-
γορίες πολιτών που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη.

Ο κρατικός προϋπολογισµός του έτους 2019 είναι ο πρώτος
προϋπολογισµός δηµοσιονοµικής επέκτασης µετά από µία δε-
καετία. Το δε έτος 2019 θα είναι το πρώτο, από το 2010, πλήρες
έτος άσκησης της οικονοµικής πολιτικής, εκτός του πλαισίου των
προγραµµάτων δηµοσιονοµικής προσαρµογής. 

Ο προϋπολογισµός στον οποίο αποτυπώνεται η αλλαγή του
µίγµατος δηµοσιονοµικής πολιτικής, αποσκοπεί στην ενίσχυση
του διαθέσιµου εισοδήµατος νοικοκυριών και στη διαµόρφωση
όρων για την ενίσχυση της υγιούς επιχειρηµατικότητας, µε τη
σταδιακή και µόνιµη µείωση των φορολογικών βαρών, για νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις και τη µείωση ασφαλιστικών εισφορών για
συγκεκριµένες επαγγελµατικές κατηγορίες. Όπως, επίσης, και
µε τις επικείµενες αυξήσεις του κατώτατου µισθού, την κατάρ-
γηση του υποκατώτατου και επιπλέον µε την επαναφορά της
συλλογικής αυτονοµίας των ελεύθερων συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων και των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. 

Επιπλέον, ο προϋπολογισµός αποσκοπεί στην υποστήριξη της
βιώσιµης ανάπτυξης µε την ενίσχυση στοχευµένων και συγκεκρι-
µένων αναπτυξιακών δράσεων, την καταπολέµηση της ανεργίας
και την τόνωση της απασχόλησης, ιδίως των νέων.

Σχεδιάζονται και υλοποιούνται και θα συνεχίσουν να υλοποι-
ούνται τµηµατικά προγράµµατα µε κύριες δράσεις την απασχό-

ληση για άνεργους πτυχιούχους ΑΕΙ και ΤΕΙ, την επιχορήγηση
επιχειρήσεων για την απασχόληση νέων ανέργων αποφοίτων τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης σε κλάδους έξυπνης εξειδίκευσης και
παραγωγικής δραστηριότητας, νέες ολοκληρωµένες παρεµβά-
σεις για κατάρτιση, πρακτική άσκηση και πιστοποίηση που συν-
δέονται µε δυναµικούς κλάδους παραγωγικής δραστηριότητας,
κλάδους αιχµής, παρεµβάσεις επαγγελµατικής ενδυνάµωσης και
δράσεις κατάρτισης για νέους επιστήµονες.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο του νέου
αναπτυξιακού υποδείγµατος που επιχειρείται, στηρίζονται στην
παραγωγική λογική, στη γνώση, στην καινοτοµία, στην εξωστρέ-
φεια και στην κοινωνικά δίκαιη διανοµή του παραγόµενου πλού-
του και αντιδιαστέλλονται προς το οικονοµικό µοντέλο του
παρελθόντος που στηριζόταν στον δανεισµό και τις εισαγωγές. 

Περιλαµβάνονται δε στο ολιστικό αναπτυξιακό πρόγραµµα,
που θέτει στόχους, προτεραιότητες και συγκεκριµένες δράσεις,
οι οποίες εντάσσονται στους άξονες της κοινωνικά δίκαιης πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης που προωθείται. 

Τέλος, ο προϋπολογισµός αποσκοπεί στην αντιµετώπιση, µε
τρόπο στοχευµένο, χρόνιων ελλειµµάτων στον τοµέα της κοινω-
νικής προστασίας, µε τον µετασχηµατισµό του επιδοµατικού µον-
τέλου πρόνοιας για τα ευάλωτα µέλη της κοινωνίας σε µοντέλο
καθολικής φροντίδας και αλληλεγγύης για όλους.

Οι πυλώνες επί των οποίων στηρίζεται και θα στηριχθεί η ανα-
πτυξιακή πολιτική είναι η οικονοµική σταθερότητα, η βιώσιµη
ανάπτυξη µε την προώθηση της ψηφιακής οικονοµίας, ιδίως την
ψηφιοποίηση του δηµόσιου τοµέα, την προσέλκυση επενδύσεων,
τη διαµόρφωση ευνοϊκών όρων για την ενίσχυση νεοφυών επι-
χειρήσεων και τη στροφή της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας
σε παραγωγικές επενδύσεις, την ενίσχυση της εξωστρέφειας
στη βάση της αξιοποίησης των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της
χώρας, µε επίκεντρο τον πρωτογενή τοµέα, συνδυαστικά µε τη
µεταποίηση αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων, τον του-
ρισµό, την ενέργεια και τη στήριξη του ανθρώπινου κεφαλαίου
και των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Επίσης, σηµαντικός πυλώνας είναι η ανάπτυξη χωρίς αποκλει-
σµούς, µε µείωση των κοινωνικών και περιφερειακών ανισοτή-
των, η υποστήριξη των αποµονωµένων ορεινών και νησιωτικών
περιοχών, η προώθηση της οικολογίας, της κυκλικής, της κοινω-
νικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, χωρίς αποκλεισµό των συµ-
πολιτών µας που διαµένουν στην ξεχασµένη Ελλάδα από τις
υπηρεσίες εκπαίδευσης, κατάρτισης, υγείας και κοινωνικής προ-
στασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να επιση-
µάνω ότι µε τον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό τίθενται
οι βάσεις και δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για το νέο παρα-
γωγικό πρότυπο, βάσει του οποίου θα πορευτεί τα επόµενα χρό-
νια η χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό λαµβάνει «σάρκα και οστά» µε πολιτικές για την κοινω-
νική αλληλέγγυα οικονοµία, τις ενεργειακές κοινότητες και την
ενίσχυση συνεταιριστικών συλλογικών, οµαδικών σχηµάτων στον
πρωτογενή τοµέα και όχι µόνο. Το 2019 είναι έτος αλλεπάλληλων
πολλαπλών εκλογικών αναµετρήσεων. Σε όλες και στα αντί-
στοιχα επίπεδα θα συγκρουστούν δύο διαφορετικές πολιτικές
επιλογές που αντιστοιχούν σε διαφορετικούς πόλους. Η νεοφι-
λελεύθερη πολιτική εκφράζεται από τη συντηρητική παράταξη
που, δυστυχώς, έχει ενσωµατώσει και ακροδεξιές θέσεις τείνον-
τας να µεταλαγεί σε ένα ακραία νεοσυντηρητικό σχήµα, στο
οποίο τον τόνο δίνουν οι εκπρόσωποι της ακροδεξιάς. Δυστυ-
χώς, όµως, εκφράζεται και από τους «νεοφιλελεύθερους σοσιαλ-
δηµοκράτες» του ΠΑΣΟΚ που εν ονόµατι της επιθυµίας και της
επιδίωξής τους να υποστεί στρατηγική ήττα ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν διστά-
ζουν να χρησιµοποιούν στην πολιτική αντιπαράθεση όλα τα µέσα,
θεµιτά και αθέµιτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Η νεοφιλελεύθερη επιλογή σε ευρω-
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παϊκό επίπεδο έχει αντανάκλαση στις οπισθοδροµικές δυνάµεις
της ξενοφοβικής ακροδεξιάς. Η άλλη επιλογή, η προοδευτική, η
αριστερή, αναδεικνύει και εφαρµόζει πολιτικές που αποσκοπούν
στην κοινωνικά δίκαιη ανασυγκρότηση της χώρας.

Αυτά είναι τα διακυβεύµατα που τίθενται τόσο στη χώρα µας,
όσο και στην Ευρώπη. Σε αυτά επιχειρεί να δώσει απαντήσεις ο
προϋπολογισµός του 2019 και οι πολιτικές που θα ακολουθήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ µέχρι, αλλά και µετά τις εκλογικές αναµετρήσεις του
προσεχούς έτους, στις οποίες ο λαός θα κληθεί να δώσει τις
απαντήσεις που πρέπει, διότι έχει και µνήµη και κρίση.

Ο λαός δεν θα επιτρέψει την παλινόρθωση όσων οδήγησαν τη
χώρα στη χρεοκοπία και άνοιξαν τον δρόµο στην επιτροπεία και
τα µνηµόνια. Και «ο νοών νοείτω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Θεανώ Φω-
τίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, ψηφίζουµε αύριο, µετά την έξοδο της χώρας
από τα µνηµόνια, έναν προϋπολογισµό που καταγράφει ότι η οι-
κονοµία επέστρεψε στην ανάπτυξη µε ποσοστό 2,5%, το υψηλό-
τερο της τελευταίας δεκαετίας. Η ανάπτυξη αποτυπώνεται µε
την αύξηση της απασχόλησης των εξαγωγών, της ζήτησης και
βεβαίως των εσόδων του ΕΦΚΑ για τρίτη συνεχή χρονιά. Είναι
περίπου 900 εκατοµµύρια ευρώ.

Η ανάπτυξη επιτυγχάνεται, όµως, χωρίς περικοπές συντάξεων,
χωρίς αύξηση ασφαλιστικών εισφορών, που αντίθετα µειώνονται
για νέους αγρότες και ελεύθερους επαγγελµατίες και µε µείωση
φόρου των επιχειρήσεων και του ΦΠΑ των επιχειρήσεων, µια και
σας αρέσει. Κυρίως, όµως, επιτυγχάνεται µε την αύξηση του κα-
τώτατου µισθού τον Φεβρουάριο και την αύξηση των κοινωνικών
δαπανών.

Αυτά είναι τα πρώτα δείγµατα γραφής της Κυβέρνησής µας
που θα ήταν αδύνατο να συµβούν αν δεν είχαµε βγει από τα µνη-
µόνια. Ακολουθούν και άλλα. Θα τα δείτε τη νέα χρονιά. Αυτό
ακριβώς φοβάται η Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή να δει ο λαός τι
µπορεί να κάνει µία κυβέρνηση εκτός µνηµονίων, η δική µας Κυ-
βέρνηση. Γι’ αυτό, εµείς λέµε ότι τώρα είναι η δική µας ώρα.

Ανάπτυξη µε αύξηση των κοινωνικών δαπανών σηµαίνει αύ-
ξηση των δαπανών κυρίως για την πρόνοια. Αυξάνουµε τον προ-
ϋπολογισµό της πρόνοιας κατά 75% από το 2018 στο 2019,
δηλαδή από 1.836.000.000 ευρώ σε 3.225.000.000 ευρώ.

Το 2015 παραλαµβάνουµε έναν προϋπολογισµό 790 εκατοµ-
µύρια ευρώ και πενήντα τέσσερις υπαλλήλους Αυτό ήταν το προ-
νοιακό κράτος που παραδώσατε. Μέσα σε τρία χρόνια δύσκολα,
αυξήσαµε τον προϋπολογισµό κατά 408%, δηλαδή από 790 εκα-
τοµµύρια ευρώ, στα 3.225.000.000 ευρώ, διότι πιστεύουµε ότι οι
υψηλές δαπάνες για την πρόνοια είναι απαραίτητες για την κοι-
νωνία και ταυτόχρονα είναι αναπτυξιακές, αντίθετα από τον Μη-
τσοτάκη και τον ΣΕΒ.

Δεν υπήρχαµε στον ευρωπαϊκό προνοιακό χάρτη ακόµη και τις
εποχές της ευµάρειας. Με την κρίση, εκείνο το σύστηµα κατέρ-
ρευσε. Το 2015, η χώρα κατέγραψε τα υψηλότερα ποσοστά φτώ-
χειας και παιδικής φτώχειας. Αυτό το success story µας παραδώ-
σατε.

Με τα άµεσα µέτρα για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής
κρίσης, την πτώση της ανεργίας, το ΚΕΑ, την πρόσβαση σε δυό-
µισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους στο δηµόσιο σύστηµα υγείας,
ρίξαµε τα ποσοστά φτώχειας και παιδικής φτώχειας κατά δύο µο-
νάδες το 2017 µε εισοδήµατα του 2016. Δηλαδή, µόνο τα δύο
πρώτα χρόνια, το 2015 και το 2016, εµείς διαθέσαµε 1.600.000.000
ευρώ για τους αδύναµους, όταν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
για πέντε χρόνια δεν είχαν δαπανήσει ούτε ένα ευρώ. Τώρα ξαφ-
νικά, εχθές, θυµήθηκε ο κ Μητσοτάκης τους αδύναµους.

Παραλάβαµε ένα πελατειακό, επιδοµατικό και ιδρυµατικό κρά-
τος, διακόσια επιδόµατα που δίνονταν από εκατόν είκοσι διαφο-
ρετικές πηγές, χιλιάδες ιδρύµατα που κανείς δεν ήξερε πόσα
ήταν και πόσους εξυπηρετούν. Οι πολίτες έπρεπε να έχουν
σχέση µε κάποιο κέντρο εξουσίας ή κάποιο βαθµό, για να δουν

τι δικαιούνται και για να το πάρουν µε ατελείωτη γραφειοκρατία. 
Τώρα ακούµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έφτιαξε ένα κράτος επιδοµάτων.

Πείτε µας ποια επιδόµατα θα κόψετε. Την απάντηση, βέβαια, την
έδωσε ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ που είπε ότι θα ενσωµατώσει
όλα τα επιδόµατα στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Εχθές
εξήγγειλε ότι το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα θα είναι 900 εκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή 0,5 του ΑΕΠ. Το έριξε. Το καλοκαίρι είχε
πει για ένα δισεκατοµµύριο ευρώ.

Εµείς ήδη δίνουµε 850 εκατοµµύρια στο ΚΕΑ και συνολικά για
όλα τα επιδόµατα 3.200.000.000 ευρώ. Ξαναρωτώ: Κάντε τον λο-
γαριασµό. Δηλαδή, θα κόψει τα επιδόµατα όλων όσοι δεν είναι
ακραία φτωχοί; Δηλαδή, θα κόψει από την τετραµελή οικογένεια
που το εισόδηµά της είναι πάνω από 5.000 ευρώ όλα τα επιδό-
µατα. Αυτό ήταν το σχέδιο του ΔΝΤ, αυτό αντιγράφει η Νέα Δη-
µοκρατία. Ζητούσε «ψαλίδι» σε συντάξεις, επιδόµατα ανεργίας,
γάµου, µητρότητας, κηδείας, σε δαπάνες δηµόσιων ιδρυµάτων
ΑΜΕΑ και ηλικιωµένων, σε οικογενειακά επιδόµατα, επιδόµατα
αναπηρίας, στην επιδότηση της φοιτητικής στέγης, στη µετα-
φορά µαθητών και πολυτέκνων.

Δεν κόψαµε ούτε ένα ευρώ. Αντίθετα, αυξήσαµε.
Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο ερώτηµα: Ποια επιδόµατα θα κό-

ψετε; Ποιος είναι ο προϋπολογισµός της πρόνοιας που προτείνει
η Νέα Δηµοκρατία για το 2019; Ρητορικό είναι το ερώτηµα. Δεν
έχετε πρόγραµµα για την πρόνοια ούτε προϋπολογισµό. Μόνο
επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα και κροκοδείλια δάκρυα για το
παιδί, την υπογεννητικότητα και το δηµογραφικό που ανακαλύ-
ψατε µόλις την τριετία 2015 - 2018. Πριν από είκοσι χρόνια, η
Διακοµµατική Επιτροπή στη Βουλή σας είπε τι να κάνετε για το
δηµογραφικό. Δεν κάνατε τίποτα.

Για µας, η τεράστια αύξηση του προϋπολογισµού της πρό-
νοιας δεν αρκεί. Χρειάζεται αλλαγή του προνοιακού µοντέλου.
Μόνο αυτός ο συνδυασµός καταπολεµά τις κοινωνικές ανισότη-
τες –δηλαδή, η αύξηση των δαπανών και συγχρόνως η αλλαγή
του µοντέλου- οι οποίες και την εποχή της ευµάρειας κατέγρα-
φαν πολύ υψηλούς δείκτες. 

Με τις πολιτικές µας ρίξαµε για πρώτη φορά το δείκτη κοινω-
νικής ανισότητας στην Ελλάδα. Γι’ αυτό, παράλληλα µε την αύ-
ξηση δαπανών, αλλάζουµε το µοντέλο της πρόνοιας µε δύο
άξονες. Πρώτον, ιδρύουµε κράτος πρόνοιας για όλους τους πο-
λίτες και όχι µόνο για τους φτωχούς. Έτσι ενισχύεται η κοινωνική
συνοχή, µειώνονται οι ανισότητες και βελτιώνονται οι δείκτες
ανάπτυξης, όπως απέδειξαν οι χώρες του βορρά που σας αρέσει
κάθε τόσο να τις αναφέρετε.

Αυτό το εφαρµόσαµε για το παιδί πρώτη φορά. Δηλαδή, πρώ-
τον, προσφέρουµε εκατόν πενήντα τρεις χιλιάδες σχολικά γεύ-
µατα για όλα τα παιδιά, κάθε µέρα το 2019, µέχρι το 2021.

Όλα τα παιδιά του δηµοτικού, πεντακόσιες χιλιάδες παιδιά, θα
έχουν ζεστά ποιοτικά σχολικά γεύµατα.

Δεύτερον, θα υπάρξει αύξηση του επιδόµατος για το παιδί από
650.000.000 ευρώ σε 1.020.000.000 ευρώ το 2018, µε αποτέλε-
σµα από ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες παιδιά
πέρυσι µέσα σε έναν χρόνο να παίρνουν το επίδοµα ένα εκατοµ-
µύριο πεντακόσιες εβδοµήντα τρεις χιλιάδες παιδιά, δηλαδή εκα-
τόν είκοσι τρεις χιλιάδες παραπάνω παιδιά. 

Η Νέα Δηµοκρατία λέει θα επαναφέρει το επίδοµα τριτέκνων
και πολυτέκνων. Αγνοεί ότι µε το δικό µας σύστηµα το 55% των
πολυτέκνων και τριτέκνων έχουν αύξηση και για όσους έχουν ένα
παιδί ή δύο η αύξηση είναι 75% έως 110%. 

Τι εννοείτε ότι θα επαναφέρετε το παλιό σύστηµα; Θα τα κό-
ψετε; 

Τρίτον, θα έχουµε αύξηση των vouchers για βρεφονηπιακούς
σταθµούς από εβδοµήντα εννιά χιλιάδες παιδιά το 2015 σε εκα-
τόν είκοσι επτά χιλιάδες το 2018, δηλαδή σαράντα οκτώ χιλιάδες
παραπάνω παιδιά, µε στόχο εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες το
2019 και το 2020, ίδρυση νέων τριάντα χιλιάδων θέσεων στους
βρεφονηπιακούς. 

Αντιπαρέρχοµαι τις εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη, που δεί-
χνουν πλήρη άγνοια του προβλήµατος, µε αποτέλεσµα να υπο-
στηρίζει ότι µε 1.000 ευρώ λιγότερο -το ακούσαµε και αυτό!- από
όσα δίνουµε εµείς για το κάθε voucher, εκείνος θα δώσει 1.000
ευρώ λιγότερα και θα βρουν όλα τα παιδιά θέση σε βρεφονηπια-
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κούς σταθµούς. 
Κύριε Μητσοτάκη, εµείς δώσαµε για το παιδί µέσα σε τρία δύ-

σκολα χρόνια 1.300.000.000 ευρώ, δηλαδή 500 εκατοµµύρια
ευρώ παραπάνω από ό,τι παραλάβαµε. Ελπίζω να µην εννοείτε
ότι ξαναγυρίζετε στα 800 εκατοµµύρια ευρώ και εκεί θα προσθέ-
σετε 2.000 ευρώ για κάθε νέα γέννηση. 

Όσον αφορά το επίδοµα στέγης, 400 εκατοµµύρια ευρώ, δεν
αφορά την ακραία φτώχεια, θα το πάρουν τετρακόσιες χιλιάδες
οικογένειες για ενοίκιο ή δάνειο. Το 2020 εξακόσιες χιλιάδες οι-
κογένειες θα πάρουν 600 εκατοµµύρια ευρώ.

Πέµπτον, οριζόντια πολιτική είναι η αποϊδρυµατοποίηση, ο
νόµος για την αναδοχή και υιοθεσία και οι κατασκηνώσεις για
όλα τα παιδιά. 

Άξονας δεύτερος: Το νέο προνοιακό κράτος θα είναι διαφανές
µε ψηφιακές παροχές και υπηρεσίες που καταργούν τις πελατει-
ακές σχέσεις και τη γραφειοκρατία. 

Είναι τα διακόσια σαράντα δύο ψηφιακά κέντρα κοινότητας,
καρδιά της πρόνοιας των δήµων, όπως λένε ακόµα και οι δήµαρ-
χοι της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα, που όχι τυχαία καταψήφισε
η Νέα Δηµοκρατία. Σε αυτά ιδρύουµε επιπλέον εκατό κέντρα
στήριξης οικογένειας, εκατόν πενήντα κέντρα ολοκληρωµένης
φροντίδας ηλικιωµένων, που θα συντονίζουν τρεις χιλιάδες
νέους µόνιµους υπαλλήλους του «Βοήθεια στο Σπίτι», τα ΚΑΠΗ
και τα ΚΗΦΗ. 

Είναι ο ψηφιακός ΟΠΕΚΑ, ο Οργανισµός Προνοιακών Επιδο-
µάτων Κοινωνικής Αλληλεγγύης, που εµείς ιδρύσαµε και ο
οποίος θα δίνει µε διαφάνεια, ταχύτητα και διασταύρωση έξι βά-
σεων δεδοµένων όλα τα επιδόµατα και τις παροχές και θα δίνει
και από τις αρχές του 2019 κάθε µήνα την ίδια µέρα τα αναπη-
ρικά επιδόµατα. 

Είναι ο ηλεκτρονικός φάκελος αναπηρίας που καταργεί τα 46
ευρώ και διευκολύνει τον ανάπηρο. 

Είναι η ψηφιακή καταγραφή όλων των ιδρυµάτων, που δεν ξέ-
ραµε ούτε πόσα ήταν. 

Είναι η ψηφιακή εφαρµογή του νόµου για την αναδοχή και υιο-
θεσία, που θα ανοίξει τον νέο χρόνο. 

Είναι ο ηλεκτρονικός συντονισµός για την αστεγία και την
αποϊδρυµατοποίηση. 

Η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί την εθνικιστική αναδίπλωση, µπο-
λιάζοντας τα ακρωτήριά της δυστυχώς, ή επιχειρώντας να τα
µπολιάσει -δεν πιστεύω να το καταφέρει- µε χρυσαυγίτικο λόγο. 

Εµείς προχωράµε σε ένα προνοιακό κράτος για όλους, που
σέβεται τον πολίτη, µε διαφάνεια και ψηφιακές υπηρεσίες. Αυτό
θα είναι το επίδικο των επόµενων εκλογών: Διχασµός και εθνικι-
στική αναδίπλωση ή µία κοινωνία αλληλέγγυα µε συνοχή;

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο Καστριτσίου Αχαΐας (δεύτερο τµήµα).

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν να ξεκι-

νήσω την τοποθέτησή µου, νοµίζω ότι είναι υποχρέωση όλων µας
και δική µου να εκφράσω και εγώ µε τη σειρά µου την αµέριστη
συµπαράστασή µου στους εργαζόµενους και στους δηµοσιογρά-
φους της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» και του «ΣΚΑΪ». 

Η τροµοκρατική επίθεση είναι αποτέλεσµα και της ακραίας πό-
λωσης που βιώνουµε όλοι µας τους τελευταίους µήνες. 

Και επιτρέψτε µου να πω και κάτι άλλο µε το οποίο νοµίζω ότι
οι περισσότεροι σε αυτή την Αίθουσα θα συµφωνήσουν. Όποιος
κατηγορεί και επιτίθεται σε µέσο ενηµέρωσης -είτε αυτό είναι
ιδιωτικό είτε αυτό είναι κρατικό- επειδή δεν του είναι αρεστό, δεί-

χνει το πώς αντιλαµβάνεται τη λειτουργία του Τύπου και της ενη-
µέρωσης σε µία ευνοµούµενη δηµοκρατία. 

Αυτές τις µέρες διεξάγεται στην Αίθουσα της Ολοµέλειας µία
κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία που έχει να κάνει µε τη
συζήτηση για τον προϋπολογισµό του Κράτους. Υπουργοί και
Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας ισχυρίζονται ότι αυτός
είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. 

Η πραγµατικότητα, όµως, κατά την άποψη τη δική µας είναι
πολύ διαφορετική. Είµαστε ως χώρα εγκλωβισµένη σε µία δηµο-
σιονοµική πειθαρχία µέχρι το 2060, πράγµα πρωτοφανές για κυ-
ρίαρχο κράτος. Αδυνατούµε να βγούµε στις αγορές και ένας
στους δύο Έλληνες χρωστάει στην εφορία και στα ασφαλιστικά
ταµεία. 

Μας µιλάνε εδώ, Υπουργοί, για επεκτατικό προϋπολογισµό και
αυτό το στηρίζετε µε σχεδόν πανηγυρικό τρόπο στην κατάργηση
της µείωσης των συντάξεων, που εσείς όµως θεσµοθετήσατε τον
Μάιο του 2017. Μέχρι σήµερα έχετε κάνει δεκαεπτά παρεµβά-
σεις εις βάρος των συνταξιούχων και έχετε αυξήσει τους φόρους
είκοσι µία φορές.

Και αναρωτιέµαι αν αυτή είναι αριστερή πολιτική, αν αυτή είναι
πολιτική µε κοινωνικό πρόσηµο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας,
ένας στους δύο Έλληνες χρωστάει σήµερα στην εφορία, µε το
συνολικό χρέος να ξεπερνάει τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σχε-
δόν δύο εκατοµµύρια συµπολίτες µας είναι αντιµέτωποι µε µέτρα
αναγκαστικής είσπραξης και ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας
έχουν υποστεί ήδη κατασχέσεις. 

Αν αυτό είναι αριστερή πολιτική, τότε µάλλον τα λόγια έχουν
χάσει την αξία τους. 

Σε αυτό το σηµείο θα µου επιτρέψετε να επικεντρωθώ λίγο
στον τοµέα τον οποίο επιβλέπω, αυτόν των υποδοµών και των
µεταφορών, που και αυτός ο τοµέας µε τις πολιτικές που ακο-
λουθεί το Υπουργείο έχει, δυστυχώς, για τη χώρα αποδείξει ότι
οδηγούµαστε και εκεί σε αδιέξοδα. 

Πρώτη θλιβερή διαπίστωση: Τα τελευταία τέσσερα χρόνια η
Κυβέρνηση δεν έχει συµβασιοποιήσει ούτε ένα µεγάλο έργο. Τι
σηµαίνει αυτό σε απλά ελληνικά; Ότι δεν έχει ξεκινήσει ούτε ένα
καινούργιο έργο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Αυτό που κάνετε µε επιτυχία -και σας το αναγνωρίζω, η αλή-
θεια είναι- είναι ότι ολοκληρώνετε τα µεγάλα έργα τα οποία βρή-
κατε κατά 70% ή 80% έτοιµα από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Θα µου επιτρέψετε να σταθώ στο παράδειγµα του Πάτρα-Πύρ-
γος. Είναι ένα µεγάλο έργο που θα µπορούσατε εσείς να το εί-
χατε υλοποιήσει, αλλά επιλέξατε να το µπλοκάρετε. Είναι ένα
έργο που είχε έτοιµη χρηµατοδότηση το 2014, ένα έργο που πε-
ριµένει ολόκληρη η Πελοπόννησος µε αγωνία να γίνει. Τι κάνατε;
Το κατατµήσατε σε οκτώ κοµµάτια, ακυρώσατε τη δηµοπράτηση,
για να φτάσουµε τελικά να δούµε τι; Τα πρώτα τέσσερα κοµµάτια
να τα παίρνει µία συγκεκριµένη εργολαβική εταιρεία, που µάλλον
δεν θα µπορέσει να υλοποιήσει το έργο και το έργο τέσσερα
χρόνια µετά όχι απλά να µην έχει ξεκινήσει, αλλά να είναι και
κατά 50.000.000 ευρώ ακριβότερο από αυτό που σας είχαµε
αφήσει. 

Και το χειρότερο; Ετοιµάζεστε να κάνετε ακριβώς το ίδιο και
στον βόρειο οδικό άξονα στην Κρήτη. Διότι τι κάνετε; Το τεµαχί-
ζετε σε τρία τµήµατα, εκ των οποίων δηµοπρατείτε τα δύο, αλλά
και αυτά τα δύο τα δηµοπρατείτε µε δύο διαφορετικού είδους
διαγωνισµούς. 

Συµπέρασµα: Τέσσερα χρόνια τώρα το Υπουργείο δεν έχει κα-
ταφέρει ούτε να σχεδιάσει ούτε να χρηµατοδοτήσει, αλλά στην
ουσία ούτε να υλοποιήσει ένα µεγάλο έργο υποδοµής. 

Δεύτερη θλιβερή διαπίστωση: H κατάσταση που βιώνουν όλοι
οι πολίτες και ειδικά οι µη προνοµιούχοι, δηλαδή αυτοί που χρη-
σιµοποιούν τις αστικές συγκοινωνίες. Έχετε ισοπεδώσει τις αστι-
κές συγκοινωνίες της Αθήνας. Τα νούµερα µιλάνε από µόνα τους.
Από τα 1.800 λεωφορεία και τρόλεϊ που κυκλοφορούσαν το 2015,
σήµερα κυκλοφορούν γύρω στα 950. 

Τι κάνατε στις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης; Τις κρατικο-
ποιήσατε. Μειώσατε τον στόλο, µειώσατε τα έσοδα. Ακόµα και
οι δήµαρχοι που υποστήριξαν την κρατικοποίηση και ανήκουν
στον χώρο σας, κάνουν παράπονα.
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Τέλος, διαλύσατε τη ΣΤΑΣΥ, την εταιρεία που αποτελούσε
υπόδειγµα, αφού το 2014 δεν είχε πάρει ούτε ένα ευρώ από τον
κρατικό προϋπολογισµό. 

Με λίγα λόγια, κατορθώσατε το ακατόρθωτο. Και την τιµή του
εισιτηρίου αυξήσατε στην Αθήνα από τα 1,20 ευρώ στα 1,40
ευρώ και την οικονοµική κατάσταση των εταιρειών αυτών επιδει-
νώσατε δραµατικά και πολύ χειρότερες συγκοινωνίες έχουν οι
Έλληνες πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έρχοµαι στο τρίτο σηµείο που προσωπικά µου προκαλεί

θλίψη, αυτό της πολιτικής του εµπαιγµού των Ελλήνων πολιτών
στην τραγωδία στο Μάτι. Έτσι φτάσαµε στο σηµείο ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός να δικαιολογεί την καθυστέρηση στο επίδοµα
των 2.000 ευρώ µε το επιχείρηµα ότι οι πολίτες θα το σπαταλή-
σουν.

Εγώ γνωρίζω ότι ο ίδιος ο Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης, έχει πάει
προσωπικά πολλές φορές στο Μάτι. Δεν θα τον κατηγορήσω,
όπως έχουν κάνει άλλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα, ούτε για τους νε-
κρούς ούτε για τις αβλεψίες της Κυβέρνησης. Αυτό, όµως, που
θα του πω είναι ότι η Κυβέρνηση ακόµα και σήµερα δεν έχει
δώσει τη δέουσα προσοχή και αυτό αποδεικνύεται γιατί οι ίδιοι
οι πολίτες, οι ίδιοι οι πυρόπληκτοι που έχασαν συγγενείς, που
έχασαν περιουσίες, δεν έχουν αποζηµιωθεί. 

Σας επιρρίπτω ευθύνη, όµως, ως Κυβέρνηση και ειδικά στον
Υπουργό για ένα πράγµα που νοµίζω ότι προσβάλλει τον θεσµό
του Κοινοβουλίου. Αρνείται πεισµατικά να έλθει ο ίδιος στη
Βουλή και να απαντήσει στις ερωτήσεις που έχουµε κάνει για το
τι ενέργειες έχει κάνει η Κυβέρνηση τόσο για την τραγωδία στο
Μάτι όσο και για την τραγωδία στη Μάνδρα. Οµάδα Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας έχει καταθέσει δύο επίκαιρες ερωτήσεις
τον Νοέµβριο του 2017 και φέτος τον Ιούνιο, οι οποίες ποτέ δεν
απαντήθηκαν. Αυτό δεν περιποιεί τιµή ούτε για τον κοινοβουλευ-
τισµό, αλλά θα µου επιτρέψετε να πω ούτε για την Κυβέρνησή
σας, διότι σ’ αυτήν την Αίθουσα αν κάτι πρέπει να κάνουµε,
ακόµα και αν διαφωνούµε, είναι διάλογο. 

Κλείνω λέγοντας ότι σας εξήγησα τους λόγους για τους οποί-
ους η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει τον προϋπολογισµό και
εύχοµαι αυτός ο προϋπολογισµός να είναι ο τελευταίος σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Χριστόφορος Παπαδόπουλος από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν είµαι απ’ αυτούς που τους ενθουσιάζει ούτε η παράθεση,

ούτε η αντιπαράθεση για τα νούµερα. Αντιθέτως, είµαι πολύ προ-
σεκτικός απέναντι σ’ αυτό που λέγεται η βιωµένη πραγµατικό-
τητα των πολιτών, το πώς αισθάνονται, το πώς απολαµβάνουν
τις συνέπειες της πολιτικής. Δεν θα ισχυριστώ, λοιπόν, ότι ζούµε
σε µια ευτυχισµένη κοινωνία, σε µια κοινωνία της ευηµερίας και
της δικαιοσύνης. Το αντίθετο µάλιστα. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, υπάρχουν κάποια νούµερα που είναι εν-
δεικτικά και εµπεδωµένα στη συνείδηση της πλειοψηφίας των αν-
θρώπων. Παραλάβαµε την Κυβέρνηση της χώρας το 2015 µε
ανεργία στο 27% από 9% το 2008. Η απώλεια του ΑΕΠ ήταν της
τάξης του 25%. Η απώλεια των εισοδηµάτων ήταν της τάξης του
36%. Ο κατώτερος µισθός µειώθηκε κατά 22% και για τους νέους
κατά 32%. Οι µισθοί και οι συντάξεις καταποντίστηκαν και την
ίδια στιγµή ο καθένας µπορούσε να διαπιστώσει την παραγωγική
διάλυση, τις κλεισµένες επιχειρήσεις, τα κλειστά καταστήµατα. 

Η σηµερινή πραγµατικότητα δεν χρειάζεται πολύ µεγάλη ανά-
λυση. Οι 344.000 νέες θέσεις εργασίας, δηλαδή το ποσοστό της
ανεργίας από 27% που πήγε στο 18,6%, είναι σηµαντικό δεδο-
µένο για πάρα πολλές χιλιάδες ανθρώπων και οικογενειών. Ο τρι-
πλασιασµός των επιχειρήσεων που ανοίγουν σε σύγκριση µ’
αυτές που κλείνουν δίνει δυνατότητες για δουλειές, δίνει το εν-
δεχόµενο µιας πιο αισιόδοξης προοπτικής για µεγάλο µέρος του
πληθυσµού. Η µείωση της αδήλωτης εργασίας από το 19,1% το

2014 στο 12,4% δείχνει τη συνειδητή προσπάθεια να συρρικνω-
θεί αυτό το σκέλος της µαύρης, γκρίζας εργασίας, της αδήλωτης
εργασίας και οι στοχευµένες ενεργητικές πολιτικές στον χώρο
της εργασίας δείχνουν µια τεράστια προσπάθεια να αντιστρέ-
ψουµε τη γενικευµένη τάση στον καπιταλισµό -και ειδικά στον
ευρωπαϊκό χώρο- για ελαστικές εργασιακές σχέσεις, για εργα-
σιακή ανασφάλεια. 

Θα µπορούσα να παραθέσω κι άλλα στοιχεία για το πώς ερ-
µηνεύουµε αυτήν την κοινωνική αισιοδοξία που µπορεί να δηµι-
ουργηθεί µ’ ένα µείγµα διαφορετικής πολιτικής. Παραδείγµατος
χάριν, αναφέρω την αύξηση της οικοδοµικής δραστηριότητας
κατά 17,9%, την αύξηση των εξαγωγών και πάει λέγοντας. 

Παρ’ όλα αυτά, έχει ενδιαφέρον να δούµε σε γενικές γραµµές,
σε αδρές γραµµές ποιες είναι οι δύο πολιτικές στρατηγικές που
συγκρούονται και στην Ελλάδα και στον ευρωπαϊκό χώρο. Οικο-
νοµολόγοι µιλάνε για τα οικονοµικά της προσφοράς από τη µια
µεριά και από την άλλη µεριά για τα οικονοµικά της ζήτησης. Τα
οικονοµικά της προσφοράς επιχειρούν µε µοναδική αξία τη βελ-
τίωση των κερδών των επιχειρήσεων να δηµιουργήσουν το πλαί-
σιο για αύξηση των κερδών και όταν µε το καλό γίνει αυτό, όπως
λέει και η Νέα Δηµοκρατία, τότε θα µοιράσουµε την πίτα. Έλα
ντε όµως που η ίδια η πραγµατικότητα τούς διαψεύδει. Και στον
κόσµο ολόκληρο και στην Ευρώπη πια µιλάνε για ανάπτυξη
χωρίς εργασία, για αύξηση των ποσοστών του ΑΕΠ, για αύξηση
των κερδών των επιχειρήσεων και η κοινωνία όχι µόνο δεν ει-
σπράττει τίποτα, αλλά την ίδια στιγµή έρχεται σε πιο µεγάλη κοι-
νωνική κρίση και αντιδρά µε όποιον τρόπο µπορεί. 

Γι’ αυτό ακριβώς βλέπουµε όλη αυτήν την περίοδο να ανα-
πτύσσονται αγώνες που έξω από την αρχική πρόθεση, στην
πραγµατικότητα δείχνουν αυτό το τεράστιο έλλειµµα κοινωνικής
πολιτικής που υπάρχει και την αύξηση των ανισοτήτων που υπάρ-
χει.

Από την άλλη µεριά, η δική µας πολιτική στηρίζεται σ’ αυτό
που λέµε αύξηση της ζήτησης. Γνωρίζουµε, δηλαδή, και θεωρη-
τικά αλλά και εµπειρικά ότι χωρίς αύξηση της λαϊκής κατανάλω-
σης δεν υπάρχουν δουλειές, δεν υπάρχουν επενδύσεις. Κανείς
δεν µπορεί να τοποθετεί επενδυτικά σχέδια όταν ξέρει ότι η λι-
τότητα έχει εξανεµίσει οποιαδήποτε δυνατότητα αγοράς. Την
ίδια στιγµή που η προσπάθειά µας στοχεύει στη ζήτηση, προ-
σπαθεί να καλύψει ένα κενό δεκαετιών, την απουσία κοινωνικού
κράτους, κράτους πρόνοιας. 

Γνωρίζετε όλοι ότι το βασικό µας επιχείρηµα και τα στοιχεία
που δείξαµε, έτσι ώστε να πείσουµε προφανώς όχι το ΔΝΤ, αλλά
τους Ευρωπαίους οµολόγους, ήταν ότι η σύνταξη στην ελληνική
οικογένεια δεν καλύπτει µόνο µια συνταξιοδοτική ανάγκη, αλλά
καλύπτει όλο το προνοιακό σκέλος που απουσιάζει από το κρά-
τος.

Με αυτήν την έννοια, τα µέτρα που πήραµε, που τα είπε η
Θεανώ Φωτίου πολύ πιο αναλυτικά, έχουν να κάνουν µε την κα-
θολική πρόσβαση στη δηµόσια υγεία και ειδικά των ανασφάλι-
στων, οι οποίοι ήταν αποκλεισµένοι, έχουν να κάνουν µε την
πρόσληψη εκπαιδευτικών, έχουν να κάνουν µε την πρωτοβάθµια
υγεία, έχουν να κάνουν µε τα σχολικά γεύµατα, τα επιδόµατα παι-
διών, ενοικίου, θέρµανσης, το ΚΕΑ, το µεταφορικό ισοδύναµο,
που εκτός από το κοµµάτι της κοινωνικής αλληλεγγύης έχουν και
ένα κοµµάτι οικονοµικής ανάπτυξης, οικονοµικής δυνατότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή έχω ελάχιστο χρόνο, θέλω να κάνω µια µικρή παρατή-
ρηση. Είπα προηγουµένως ότι δεν υπάρχει η δυνατότητα, η
προσδοκία, για µεγάλες επενδύσεις σε µια εποχή καπιταλιστικής
κρίσης. Ποια είναι τα χαρακτηριστικά της καπιταλιστικής κρίσης;
Είναι ότι υπάρχουν «σταθµευµένα» κεφάλαια, που δεν παίρνουν
το ρίσκο της παραγωγικής επένδυσης, αντιθέτως προτιµούν να
«παρκάρονται» µε ελάχιστο επιτόκιο σε κάποιες µεγάλες τράπε-
ζες ή να παίζουν στο κοµµάτι της χρηµατιστηριακής αγοράς. Με
αυτό το δεδοµένο, λοιπόν, εµείς έπρεπε να επινοήσουµε νέα ερ-
γαλεία για την ανάπτυξη. 

Μας λένε οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ναι, αλλά µει-
ώσατε το πρόγραµµα των δηµοσίων επενδύσεων. Την ίδια
στιγµή, όµως, ξεχνούν να πουν ότι αναπτύξαµε και ψάχνουµε και-
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νούργια χρηµατοδοτικά εργαλεία, για να µπορέσουµε ακριβώς
να δηµιουργήσουµε εκείνη την επένδυση που δεν µπορεί να ανα-
λάβει ο ιδιωτικός τοµέας. 

Λέµε, λοιπόν, δεν είναι µόνο το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων, είναι τα συγχρηµατοδοτούµενα, είναι το ΕΣΠΑ, είναι η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, είναι το Ευρωπαϊκό Ταµείο
Στρατηγικών Επενδύσεων, που συνολικά σ’ αυτήν την τριετία
προσέφεραν στην ελληνική οικονοµία γύρω στα 13 δισεκατοµ-
µύρια. Με αυτήν την έννοια, όταν θέλεις να κάνεις στρατηγικό
σχεδιασµό, οφείλεις να αξιοποιείς οποιαδήποτε δυνατότητα σου
δίνει ένα ολόκληρο πλέγµα και σύστηµα εξουσιών και την ίδια
στιγµή να αναπτύσσεις εκείνες τις φιλικές δυνάµεις, για να πάτε
µαζί το σχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε. 
Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Φώτης

Κουβέλης έχει τον λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απερίφραστη η
καταδίκη της τροµοκρατικής ενέργειας σε βάρος του ραδιοτη-
λεοπτικού σταθµού «ΣΚΑΪ». Εκφράζουµε τη συµπαράστασή µας
στους εργαζόµενους στον «ΣΚΑΪ» και ταυτόχρονα επισηµαίνουµε
ότι η δική µας καταδίκη, η καταδίκη αυτής της βοµβιστικής τρο-
µοκρατικής ενέργειας, είναι απερίφραστη, χωρίς αστερίσκους,
χωρίς υπονοούµενο λόγο και χωρίς επιδιωκόµενες ερµηνείες,
όπως γίνεται από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, για να επιτεθεί
και µε βάση αυτό το γεγονός εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοσιονοµική πολιτική των
ετών 2015 - 2018 είχε στόχο οµολογηµένο, στόχο ο οποίος επε-
τεύχθη, τη διόρθωση των διαρθρωτικών δηµοσιονοµικών ισορ-
ροπιών της χώρας. Μετά από οκτώ έτη και κατά τα έτη 2016 -
2017 κατέγραψε για πρώτη φορά στη σύγχρονη ιστορία της ελ-
ληνικής οικονοµίας δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα γενικής κυβέρ-
νησης, τα οποία αναµένεται, κατά τις βέβαιες εκτιµήσεις, να
διατηρηθούν µακροπρόθεσµα. 

Τα δηµοσιονοµικά µεγέθη της οικονοµίας βελτιώνονται και ο
όποιος αντίθετος, αντίπαλος λόγος σ’ αυτήν τη διαπίστωση της
βελτίωσης των δηµοσιονοµικών µεγεθών οφείλει να εµφανίζεται
τεκµηριωµένος, αλλά δεν έχω ακούσει καµµία τέτοια τεκµηρίωση
από την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Η δηµοσιονοµική πολιτική στρέφεται, πρέπει να στρέφεται και
στρέφεται, οµολογουµένως µε προσεγµένα βήµατα στην ενί-
σχυση του εισοδήµατος των νοικοκυριών, τη στήριξη της βιώσι-
µης και δίκαιης ανάπτυξης και την αντιµετώπιση των ελλειµµά-
των, χρόνιων ελλειµµάτων της κοινωνικής προστασίας. 

Και γιατί δίκαιη ανάπτυξη; Γιατί επιλέγει η Κυβέρνηση να οµιλεί
για την ανάγκη δίκαιης ανάπτυξης; 

Κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, για θυµηθείτε µε προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, όχι σε κάποιο µακρινό παρελθόν, αλλά
στο πρόσφατο παρελθόν, είχε σηµειώσει η ανάπτυξη εκείνων των
εποχών υψηλούς δείκτες, υψηλούς ρυθµούς, 4,8%, 4,9% και κά-
ποιες φορές προσέγγιζε και το 5%. Όµως, το ερώτηµα επανέρ-
χεται: Ποιος ήταν ο επικαρπωτής του παραχθέντος οικονοµικού
αποτελέσµατος από εκείνη την ανάπτυξη; Ήταν η ελληνική κοι-
νωνία; Διαχύθηκε το αποτέλεσµα της ανάπτυξης στους αρµούς
της κοινωνίας; Προφανώς, όχι. Και εκείνη η ανάπτυξη άνοιξε τον
δρόµο και οδηγηθήκαµε, οδηγήθηκε η χώρα µας, στην οικονο-
µική κρίση. Γι’ αυτό και η επιµονή στη δίκαιη ανάπτυξη 

Βεβαίως, θέλουµε να αντιµετωπίσουµε –και ο προϋπολογισµός
έχει συγκεκριµένο προσανατολισµό- τα χρόνια ελλείµµατα της
κοινωνικής προστασίας και πρέπει να σας πω µε απόλυτη ειλι-
κρίνεια ότι αυτά τα ελλείµµατα που θέλουµε να αντιµετωπίσουµε
για την κοινωνική προστασία, είναι στόχος, είναι προτεραιότητα,
είναι, εάν θέλετε, το πολιτικοϊδεολογικό βάθρο της συγκεκριµέ-
νης οικονοµικής πολιτικής η κοινωνική προστασία. Εκεί στοχεύει
ο προϋπολογισµός µε µείωση φορολογικών βαρών, µε µείωση
ασφαλιστικών εισφορών, προσώπων και επιχειρήσεων, µε δρά-
σεις κοινωνικής προστασίας, µε τόνωση της απασχόλησης, ιδι-
αίτερα των νέων. 

Και το ερώτηµά µου για άλλη µια φορά -και σας βεβαιώνω ότι
είναι γνήσιο- είναι το εξής: Γιατί δεν οµολογείτε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι µειώθηκε η ανεργία; Δεν εί-
µαστε ευτυχείς που η µείωση βρίσκεται κάτω βέβαια από το 20%,
αλλά σε υψηλά επίπεδα, υψηλά κατά τις παραδοχές µας και τις
ανάγκες της κοινωνίας και θέλουµε να µειωθεί ακόµη περισσό-
τερο, αλλά γιατί δεν το οµολογείτε; Γιατί ο λόγος απουσιάζει από
την πλευρά σας, όταν αναφέρεστε στα θέµατα της ανεργίας και
προσπαθείτε µε δολιχοδροµίες, µε παράπλευρο αντιπολιτευτικό
λόγο, να αµφισβητήσετε την αξία αυτής της µείωσης της ανερ-
γίας, η οποία είναι περίπου 10% και πλέον; 

Βεβαίως, ας το επαναλάβω. Ο προϋπολογισµός έχει στόχευση
δράσεων κοινωνικής προστασίας. Στοχεύει και πάλι µε επιλεγ-
µένο στόχο στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και της οικο-
νοµικής δραστηριότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο του χρόνου που
έχω, θέλω να επισηµάνω ότι η ακύρωση του µέτρου της περικο-
πής των προσωπικών διαφορών κύριων και επικουρικών συντά-
ξεων δεν προέκυψε τυχαία, δεν ήταν κεραυνός εν αιθρία, ήταν
το αποτέλεσµα των δηµοσιονοµικών επιδόσεων των τελευταίων
τριών ετών και βεβαίως των θυσιών των πολιτών. Η ανταπόδοση
αυτών των θυσιών µε βιώσιµο και δίκαιο τρόπο είναι και πάλι η
στόχευσή µας. Και λυπάµαι -και σας το λέω γνήσια και ειλικρινά-
όταν προσπαθείτε να µειώσετε την αξία αυτού του µέτρου της
ακύρωσης της µείωσης των συντάξεων και επιλέγετε τον διχα-
στικό λόγο, τον εξαιρετικά επικίνδυνο για τη δηµοκρατία και τη
συνοχή της κοινωνικοπολιτικής λειτουργίας της χώρας µας, λέ-
γοντας ότι η Κυβέρνηση αντήλλαξε και ξεπούλησε τη Μακεδονία
µε τη µη µείωση των συντάξεων. Σκεφθείτε το. Σκεφθείτε πόσο
επικίνδυνο είναι αυτό, όχι µόνο σήµερα, αλλά και σε µια δια-
δροµή χρόνων, ακριβώς γι’ αυτήν την κοινωνικοπολιτική συνοχή
που πρέπει να εξασφαλίζει η χώρα µας. 

Ας έρθω στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.
Οι πιστώσεις σύµφωνα µε τον κρατικό προϋπολογισµό για το

έτος 2019 ανέρχονται σε 339.100.000 ευρώ, έναντι ποσού
322.200.000 ευρώ για το έτος 2018. Δηλαδή για το έτος 2019
είναι αυξηµένες κατά 6.900.000 ευρώ.

Οι πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής θα καλύψουν συγκεκριµένες δαπάνες
που και αυτό έχει σχέση µε το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα που
προανέφερα και για την ανάπτυξη και για την στήριξη της κοινω-
νίας, ιδιαίτερα στον τοµέα αυτό, θα καλύψουν τις δαπάνες για
την επιδότηση των άγονων γραµµών για την απρόσκοπτη µετα-
κίνηση του επιβατικού κοινού στη νησιωτική επικράτεια, για τη
φύλαξη των θαλάσσιων οδών εισόδου στη χώρα και την κάλυψη
των αναγκών που σχετίζονται µε τις µεταναστευτικές και προ-
σφυγικές ροές που σχετίζονται µε δράσεις που συνδέονται µε
τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας στον τοµέα της ναυτιλίας.
Βεβαίως, από αυτά τα προϋπολογισµένα χρήµατα, ένα σηµαν-
τικό µέρος θα διατεθεί στην τριτοβάθµια εκπαίδευση των στελε-
χών του Λιµενικού Σώµατος και της Ελληνικής Ακτοφυλακής,
αλλά και για τη ναυτική εκπαίδευση. Πρέπει να σας πω ότι η ναυ-
τική εκπαίδευση αποτελεί προτεραιότητά µας και δεν είναι τυ-
χαίο. Είναι χαρακτηριστικό αυτής της προτεραιότητας που
έχουµε θέσει, όχι µόνο επί της δικής µου υπουργίας αλλά ακόµη
επί υπουργίας του κ. Δρίτσα, του κ. Κουρουµπλή, η ίδρυση Ακα-
δηµίας Εµπορικού Ναυτικού που άρχισε πρόσφατα να λειτουργεί
στην Κάλυµνο. Βεβαίως, θέλουµε να χορηγήσουµε και στεγα-
στικά επιδόµατα σε σπουδαστές των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυ-
τικού που σπουδάζουν µακριά από τον τόπο της κατοικίας τους. 

Από τα χρήµατα αυτά του προϋπολογισµού στηρίζουµε και
αναπτύσσουµε ολοκληρωµένο πρόγραµµα για την ασφάλεια της
ναυσιπλοΐας και την ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής στη θά-
λασσα. Στηρίζουµε δράσεις που συνδέονται µε την προστασία
της εθνικής κληρονοµιάς και της αρχιτεκτονικής των νησιωτικών
περιοχών του Αιγαίου, ακόµη και δράσεις που συνδέονται µε τον
πολιτισµό, µε τον αθλητισµό. Στο πλαίσιο αυτού του ποσού που
θέλουµε να αξιοποιήσουµε, έχουµε ως φροντίδα την απόδοση
εσόδων στη Δηµόσια Αρχή Λιµένων.

Παράλληλα, συντρέχει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
γιατί µε αυτό θα χρηµατοδοτούνται δράσεις του Υπουργείου, µε
αντικείµενο την ανάπτυξη των νησιωτικών περιοχών και την κά-
λυψη των τοπικών κοινωνικών αναγκών, καθώς και δράσεις στον
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µεταναστευτικό τοµέα στο πλαίσιο της αρµοδιότητός του.
Θέλω να κάνω µια ειδική αναφορά στο µεταφορικό ισοδύναµο.

Το µεταφορικό ισοδύναµο αποτελεί µέτρο για την ενίσχυση της
ισότητας των κατοίκων της χώρα µας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το
ιδιαίτερο χαρακτηριστικό της πολλαπλής νησιωτικότητας της Ελ-
λάδας και αποτελεί στοιχείο κοινωνικής συνοχής. Η έννοια του
µεταφορικού ισοδύναµου είναι ο νησιώτης να πληρώνει εισιτήριο
ανάλογο των µέσων µεταφορών στη στεριά, στην ξηρά. 

Το 2018 για πρώτη φορά δόθηκαν 60 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ
το 2019 το µέτρο θα εφαρµοστεί στο σύνολο της νησιωτικής πε-
ριφέρειας, εκτός βέβαια από την Κρήτη, την Εύβοια και τη Λευ-
κάδα και το ποσό θα ανέλθει στα 156 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θέλω να επισηµάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ρύθ-
µιση αφορά και στη µεταφορά καυσίµων για τα µικρά και απο-
µακρυσµένα νησιά. Ενδεικτική είναι η αναφορά µου, όµως
χαρακτηριστική η επισήµανση ότι αυτή η ανάπτυξη -όπως την πε-
ριέγραψα λίγο πριν- εµείς θέλουµε να είναι δίκαιη, ισοµερής και
βεβαίως να αφορά στο σύνολο της χώρας, σε αυτήν τη χώρα, η
οποία θα µπορούσε να ονοµάζεται ως η µόνη κατά κυριολεξία
«Πολυνησία», µε τα ατελείωτα νησιά µας, µε τις εξαιρετικές µας
θάλασσες και µε τις δυνατότητες που παρέχονται για τη δίκαιη
ανάπτυξη που επιδιώκουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας
Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής «Επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής».

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας «Επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Κύρωση της από 20.11.2018 Σύµ-
βασης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και των εταιρειών EN-
ERGEAN OIL AND GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ και ΚΑ-
ΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, µε την οποία τροποποιείται η
από 23.11.1999 Σύµβαση για την εκµετάλλευση Υδρογονανθρά-
κων στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της ΚΑΒΑΛΑ OIL ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
που κυρώθηκε µε το ν.2779/1999 (Α’ 296) και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τασούλας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ένας τρόπος, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, να αντιλαµβανόµαστε ο ένας τον άλλον είναι να
ακούµε τι λέει ο ένας για τον άλλον. Εγώ επέλεξα σήµερα κάτι
πιο ενδιαφέρον, να ακούσουµε τι λέει ένας διακεκριµένος καθη-
γητής ιστορίας για µας. Ο Γουίλιαµ Μακνίλ ήταν Καναδοαµερι-
κανός καθηγητής Ιστορίας για πολλές δεκαετίες στο Πανεπι-
στήµιο του Σικάγο και έγραψε ένα εντυπωσιακό βιβλίο µε τίτλο
«Η Μεταµόρφωση της Ελλάδας µετά τον 2ο Παγκόσµιο Πόλεµο».
Τελειώνει έτσι:

«Αν λάβουµε ως κριτήριο την ικανοποίηση των ανθρώπινων
επιθυµιών και φιλοδοξιών, τότε η ανάπτυξη της Ελλάδος κατά τη
διάρκεια των τελευταίων τριάντα πέντε ετών -εννοεί την περίοδο
1944 µε 1978- πρέπει να αντιµετωπιστεί ως µία απίστευτη ιστορία
επιτυχίας. Πράγµατα που το ‘45 φαίνονταν αδιανόητα, έγιναν
πραγµατικότητα για εκατοµµύρια Έλληνες. Έχει σηµειωθεί µία
µεταµόρφωση του ανθρώπινου βίου που δεν έχει προηγούµενο
στην ιστορία της Ελλάδος. Η µεταµόρφωση αυτή επηρέασε έναν
ολόκληρο πληθυσµό µέσα σε µόλις µία γενιά και επέφερε τέτοια
αλλαγή στην κοινωνική δοµή, ώστε κατέστησε αδύνατη την επι-
στροφή στην παλιά ζωή µε επίκεντρο το χωριό, αν εξαιρέσουµε
βέβαια το ενδεχόµενο της πλήρους κατάρρευσης της αστικής
κοινωνίας και της ριζικής εξαθλίωσης που θα οδηγούσε εκατοµ-
µύρια ανθρώπους στη λιµοκτονία».

Οι απόψεις σας για το παλιό πολιτικό σύστηµα, τη φαυλότητα
του και δολιότητά του, δεν είναι καινοφανείς. Παρόµοιες απόψεις
που υποστήριζε το καθεστώς της επταετούς δικτατορίας, οδή-
γησαν τον αείµνηστο Γεώργιο Ράλλη το 1971 να εκδώσει ένα εν-

τυπωσιακό βιβλίο µε τίτλο «Η αλήθεια για τους Έλληνες πολιτι-
κούς». Σε αυτό το βιβλίο, που µε τόλµη ο Ράλλης έβγαλε το ‘71,
εξηγείται αυτό που ο Μακνίλ θαύµασε και ονόµασε «Μεταµόρ-
φωση της Ελλάδος». 

Γράφει ο Ράλλης το ‘71 απέναντι στη δήθεν φαυλότητα και
δήθεν δολιότητα της επίκλησης της δικτατορίας: «Κατά τα επί-
σηµα ελληνικά στοιχεία, κατά την περίοδο ‘54 -’66 η µέση ετήσια
αύξηση του ακαθάριστου εθνικού εισοδήµατος ανήλθε σε 6,7%,
του εισοδήµατος της γεωργίας και κτηνοτροφίας στο 3,5% και
της µεταποίησης στο 9%. Ο ρυθµός αυτός της οικονοµικής ανα-
πτύξεως είχε ως αποτέλεσµα να αυξηθεί το κατά κεφαλήν εισό-
δηµα. Ενώ το ‘55 ήταν 250 δολάρια, το ‘64 έφτασε τα 600
δολάρια και το ‘66 τα 790 δολάρια. Η συµβολή του κρατικού προ-
ϋπολογισµού στον λογαριασµό δηµοσίων επενδύσεων από 1,5
δισεκατοµµύρια δραχµές το ‘55, πήγε σε 5,7 δισεκατοµµύρια
δραχµές το ‘62. Η ορθή δηµοσιονοµική πολιτική έκανε τους Έλ-
ληνες να αποκτήσουν εµπιστοσύνη στη δραχµή και να ξεχάσουν
τη χρυσοφιλία, µε αποτέλεσµα για πρώτη φορά, µετά από δεκα-
πέντε χρόνια, να αρχίσουν και πάλι να καταθέτουν στις τράπεζες. 

Οι καταθέσεις το ’56 ήταν 4,5 δισεκατοµµύρια δραχµές, το ’63
ήταν 31 δισεκατοµµύρια δραχµές. Η σταθερότης της δραχµής
επέτρεψε να επαναληφθεί ο εσωτερικός δανεισµός και να εκδο-
θούν τα οµολογιακά δάνεια της ΔΕΗ που συνέβαλαν πολύ στον
εξηλεκτρισµό της χώρας».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Γιατί έγιναν αυτά; Γιατί ακολουθήθηκε κάτι, το οποίο δεν ακο-
λουθείται σήµερα. Το οικονοµικό αυτό θαύµα ήταν αποκλειστικά
αποτέλεσµα της νοικοκυρεµένης δηµοσιονοµικής και πιστωτικής
πολιτικής της δεκαετίας ’53 - ’63, που επέτρεψε στον µέχρι τότε
ελλειµµατικό προϋπολογισµό να παρουσιάζει περισσεύµατα που
διετέθησαν για την ενίσχυση των επενδύσεων και την αύξηση της
παραγωγής.

Συγχρόνως, µε την διάθεση των πλεονασµάτων λόγω της νοι-
κοκυρεµένης διαχείρισης, ακολουθήθηκε και µια φορολογική πο-
λιτική περιστολής της φορολογίας, ιδίως για τα χαµηλότερα
εισοδήµατα. 

Τι συµβαίνει σήµερα που ψάχνουµε να βρούµε µια µαγική λύση
για προβλήµατα, τα οποία τα έχουµε λύσει αποτελεσµατικά στο
παρελθόν; Σήµερα, όλοι οι στόχοι της οικονοµικής πολιτικής της
χώρας έχουν αποτύχει. Η δανειακή σύµβαση τελείωσε τον Αύ-
γουστο του ’18 και οι στόχοι της εξόδου στις αγορές, οι στόχοι
της µείωσης των δεικτών ασφυξίας, οι στόχοι της βελτίωσης των
καλών όρων εργασίας, οι στόχοι της µείωσης των έµµεσων φό-
ρων υπέρ των δικαιοτέρων άµεσων φόρων όλοι έχουν καταρρεύ-
σει. Έχουµε αδυναµία πρόσβασης στις αγορές. Έχουµε χίλιες
κατασχέσεις ηµερησίως. Τουλάχιστον 2,6 δισεκατοµµύρια χρω-
στάει το κράτος, ενώ εδώ και µήνες έπρεπε να έχει εξοφλήσει
προς τον ιδιωτικό τοµέα τις υποχρεώσεις του. Ο αναπτυξιακός
νόµος ισχύει τριάντα δύο µήνες και ένα ευρώ δεν έχει εκταµιευ-
θεί προς τον ιδιωτικό τοµέα. Οι άδικοι έµµεσοι φόροι αυξήθηκαν
4,1 δισεκατοµµύρια ευρώ από το ’14 στο ’18, ενώ οι άµεσοι
φόροι µεταξύ ’14 και ’18 παρέµειναν το ίδιο αναλλοίωτοι.

Όλη αυτή η προσπάθεια συνοψίζεται ως τρόπος αντιµετώπι-
σης στον προϋπολογισµό που ζητάτε να ψηφίσουµε, µε το να ζη-
τάτε να έχουµε ανάπτυξη 2% και πλεονάσµατα 4%, ενώ θα
έπρεπε να ζητάγατε ανάπτυξη 4% και πλεονάσµατα 2%.

Όλη αυτή η ιστορία, όλη αυτή η αποτυχία δεν µπορεί να συνε-
πιφέρει την ψήφο τη δικιά µας σε αυτόν τον προϋπολογισµό, ο
οποίος επιφυλάσσει στο τέλος της κυβερνητικής θητείας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, στο 2019, µια ασθενική παρηγοριά κάποιων παροχών που
είναι απαραίτητες για τον ελληνικό λαό, που έχει στερηθεί πάρα
πολλά, άλλα που αυτές οι παροχές -και εδώ είναι µία διαφορά
που αξίζει να τη σκεφτείτε που έχουµε- δεν προέρχονται από
γέννηµα πλούτου της χώρας, δεν προέρχονται από ανάπτυξη,
αλλά προέρχονται από µείωση της στάθµης όσων ακόµη σχετικά
αντέχουν να υποµένουν τις φορολογικές τους υποχρεώσεις.

Ο στόχος δεν είναι να µειώνεται η στάθµη και να τραβάει η γο-
νατισµένη Ελλάδα την όρθια προς τα κάτω. Ο στόχος είναι να
αυξάνεται η στάθµη και µέσω της αύξησης της οικονοµικής
στάθµης των Ελλήνων και των Ελληνίδων να βελτιώνεται η οικο-

2040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νοµική παροχή προς τους αδύνατους, εις τρόπον ώστε στην
πραγµατικότητα το προνοιακό έργο να το κάνει η ίδια η ανάπτυξη
και όσοι δεν µπορούν να παρακολουθήσουν αυτήν την πλευρά
της προνοιακής διάστασης της ανάπτυξης να στηρίζονται από
το κράτος µε µηχανισµούς που προβλέπονται. Οι µηχανισµοί
αυτοί δεν θα µειώνουν τη στάθµη γονατίζοντας τους πάντες,
αλλά θα διορθώνουν τη στάθµη προς τα πάνω, ώστε στη θέση
του κοινωνικού παντοπωλείου και του κοινωνικού φαρµακείου να
έρθει το κανονικό παντοπωλείο και το κανονικό φαρµακείο.

Επειδή, λοιπόν, επιµένετε να µην αντιλαµβάνεστε γιατί η Ελ-
λάδα έπαψε να είναι Ψωροκώσταινα, αλλά να κλείνετε το µάτι σε
µια νέα Ψωροκώσταινα, την οποία φιλοδοξείτε να επιβάλετε,
οφείλουµε να καταψηφίσουµε συνολικά τον προϋπολογισµό σας,
επιµένοντας στην παλιά καλή συνταγή της ανάπτυξης, των επεν-
δύσεων, των καλών θέσεων εργασίας, που οι εκλογές του ’19 θα
δώσουν την ευκαιρία σε µια νέα κυβέρνηση να τις φέρει στη
χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθεί από τα κάτω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκε στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκε για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
αντιπροσωπεία της Επιτροπής Εσωτερικής Αγοράς και Προστα-
σίας των Καταναλωτών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, η οποία
στη συνέχεια θα λάβει µέρος σε κοινή συνεδρίαση της Ειδικής
Διαρκούς Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, της Διαρκούς Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου και της Διαρκούς Επιτροπής
Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης της Βου-
λής των Ελλήνων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την κ. Μαρία Τριανταφύλλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι ο κ. Τασούλας πριν από λίγο χρησιµοποίησε την

επίκληση στην αυθεντία για να στηρίξει, ουσιαστικά, ή µάλλον
για να ενισχύει την άποψη ότι υπήρξε ένα success story µετά το
τέλος του Εµφυλίου Πολέµου στην Ελλάδα, ένα success story
το οποίο είναι της παράταξής του. Προσπάθησε να υπερασπιστεί
αυτή την παράταξη, αναφέροντας και τον Μακ Νιλ αλλά και τον
Ράλλη. 

Υπήρχε, είπατε, ένα οικονοµικό θαύµα ανάµεσα σε αυτή τη δε-
καετία 1953 - 1963. Όµως, υπήρχε και µια άλλη εικόνα στην Ελ-
λάδα, µια εικόνα που λέει ότι αν τώρα έχουµε µια αδυναµία
πρόσβασης στην αγορά, τότε υπήρχε µια αδυναµία πρόσβασης
ακόµη και στην εκπαίδευση για ένα µεγάλο µέρος του ελληνικού
λαού, µια εικόνα που λέει ότι εκείνα τα χρόνια, δυστυχώς, ένα
µεγάλο µέρος του ελληνικού λαού βρίσκονταν στην εξορία. 

Παρ’ όλο που πολλά από αυτά που ειπώθηκαν από τον αξιό-
λογο συνάδελφο προηγουµένως είναι στοιχεία τα οποία πρέπει
να τα συζητήσουµε -και µιλάω και για την υπερφορολόγηση αλλά
και όχι µόνο- νοµίζω ότι υπάρχει ένα χάσµα. Αυτό το success
story κάποτε σταµάτησε και βλέπουµε ότι το 2010 υπήρξε η χρε-
οκοπία αυτής της χώρας. Νοµίζω ότι πρέπει µε πολύ σοβαρό
τρόπο και χωρίς πόλωση να δούµε ποιες είναι οι αιτίες. Οι αιτίες
ενυπάρχουν στο ίδιο το σύστηµα και νοµίζω ότι θα πρέπει να τις
ανακαλύψουµε, να τις συζητήσουµε και να τις θεραπεύσουµε.

Κατατέθηκε, λοιπόν, και θα ψηφιστεί αύριο ο τελευταίος προ-
ϋπολογισµός, πραγµατικά, αυτής της Κυβέρνησης. Να θυµίσω
ότι τελειώνει η συνταγµατική θητεία της Κυβέρνησης και το 2019
θα γίνουν εκλογές. Κατατίθεται, λοιπόν, αυτός ο προϋπολογι-
σµός σε µια κρίσιµη ιστορική συγκυρία και για την Ελλάδα αλλά
και για την Ευρώπη. 

Η άνοδος των ακροδεξιών κοµµάτων και η οπισθοχώρηση των
δηµοκρατικών ιδεών σε επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι
το σηµείο και η διαµάχη που καθορίζει τις πολιτικές εξελίξεις
εντός της ευρωπαϊκής ηπείρου. Τα προηγούµενα χρόνια η δηµο-
κρατία και η πολιτική τέθηκαν στο περιθώριο, ενώ η αυστηρή πει-
θαρχία και η προσήλωση στη γραφειοκρατία κυριάρχησαν και

αποδόµησαν βήµα-βήµα τα ευρωπαϊκά κοινωνικά κεκτηµένα. Η
γενικευµένη δυσαρέσκεια γέννησε τις πολιτικές κρίσεις αντιπρο-
σώπευσης και την άνοδο ακραίων ρατσιστικών και νεοφασιστι-
κών αντιλήψεων. 

Ταυτόχρονα, ολοένα και περισσότερο παρατηρείται µια µετα-
τόπιση δυνάµεων και αναδεικνύονται νέες πλανητικές ηγεµονίες.
Η Δύση, ως σηµείο αναφοράς, φθίνει και µεγαλώνει η οικονοµική,
πολιτιστική και φιλοσοφική επιρροή των χωρών της ανατολής και
ιδιαίτερα της Κίνας. Αυτή η εξέλιξη αλλάζει το παγκόσµιο παζλ.
Προκαλεί γεωπολιτικές ανακατατάξεις και επαναθέτει τους
όρους σε διεθνή κλίµακα.

Η Ευρώπη καλείται να βρει τα πατήµατά της και να επιστρέψει
στις ταυτοτικές της αφετηρίες, ώστε να αποτελέσει ξανά τη ση-
µαντική κοινωνική δύναµη µε τα δικά της ιδιαίτερα στοιχεία, µε
την αναβίωση του κοινωνικού κράτους και την υπεράσπιση των
δηµοκρατικών ελευθεριών κόντρα στο µίσος και στη µισαλλοδο-
ξία.

Και µέσα σε αυτό το κλίµα, εσείς ξορκίζετε τον διχασµό, αφού
πρώτα κάνετε εµπρηστικές -εµπρηστικότατες- δηλώσεις στην πιο
κρίσιµη καµπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε µια κρισιµότατη
καµπή για την πατρίδα. Μιλάτε για προνόµια, µιλάτε για προδό-
τες και θα έλεγα ότι είναι προνόµιο της Δεξιάς ο διχασµός και η
ξύλινη γλώσσα, παρ’ όλο που τα χρεώνετε στην Αριστερά. Θα
έλεγα ότι δεν αντιλαµβάνεστε πόσο επικίνδυνα είναι αυτά που
λέτε και θα έλεγα ότι σήµερα -αναφέροµαι τώρα στο Κέντρο,
στις δυνάµεις του Κέντρου- όταν διαµορφώνεται ένα µαύρο µέ-
τωπο που δηλώνει το «πίσω ολοταχώς» στην ίδια την Ευρωπαϊκή
Ένωση, τόσο για τη χώρα µας όσο και για την Ευρώπη, τότε η
σιωπή, θα µου επιτρέψετε να πω, ότι είναι συνενοχή. «Για µια
θέση στον ήλιο», κατά την άποψή µου, δεν αρκούν οι ίσες απο-
στάσεις.

Δίπλα, λοιπόν, σε αυτό το στάτους η ελληνική Κυβέρνηση
έδωσε σε όλους τους τόνους τη δική της µάχη για να υπερασπι-
στεί τη δηµοκρατία και την ίδια την ευρωπαϊκή συνοχή µε πρω-
τοβουλίες και προτάσεις σε εθνικά και διεθνή ζητήµατα. 

Η επίλυση του Σκοπιανού διαπερνά όλη την πολιτική σφαίρα
και γύρω από αυτό ξεδιπλώνονται δύο πολιτικές στάσεις. Από τη
µία, είναι η στάση του ΣΥΡΙΖΑ, της εθνικής αυτοπεποίθησης, της
ειρήνης, της συνύπαρξης των βαλκανικών λαών, του πραγµατι-
κού πατριωτισµού. Και από την άλλη, είναι η στάση της παράτα-
ξης της Νέας Δηµοκρατίας, του φόβου, της ανασφάλειας, των
οικονοµικών αποτυχιών, του εθνικισµού, της ηττοπάθειας. Θα
έλεγα ότι στην ουσία, δυστυχώς, εκδηλώνεται µια τέτοια συµπε-
ριφορά για να κρύψει κάποιες φορές σκοτεινές πολιτικές δια-
δροµές. 

Υπάρχει, λοιπόν, ο σηµερινός προϋπολογισµός. Θα πρέπει να
πω ότι ακούστηκαν ήδη πάρα πολλά σχετικά µε τα οικονοµικά
µεγέθη, πώς ήταν πριν και πώς είναι µετά το οικονοµικό τοπίο.
Ειπώθηκε για την ανεργία ότι την πήρατε στο 9%, κάτω από το
10%, και την πήγατε στο 28%, ότι χάθηκε το 25% από το ΑΕΠ,
ότι το χρέος έφτασε από το 120% στο 180%, ότι µειώθηκαν οι µι-
σθοί και όλα αυτά. 

Νοµίζω, όµως, ότι θα πρέπει σήµερα να προσδιορίσουµε αν
αυτός ο προϋπολογισµός που κατατίθεται πράγµατι µπορεί να
δηµιουργήσει µια χαραµάδα ελπίδας και πρέπει να απολογί-
σουµε -έτσι γίνεται πάντοτε στους προϋπολογισµούς- τα προ-
ηγούµενα πεπραγµένα και να δούµε αν υπάρχει προοπτική. 

Υπάρχουν δώδεκα θετικά -τα πιο σηµαντικά θετικά µέτρα- που
ξεχωρίζουν σε αυτόν τον προϋπολογισµό: Η µη εφαρµογή του
µέτρου της περικοπής των κύριων και επικουρικών συντάξεων,
η µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά 10%, από την οποία θα ωφε-
ληθούν µόνο οι έχοντες µικρή ακίνητη περιουσία, που δεν υπερ-
βαίνει συνολικά τα 150.000 ευρώ, η µείωση κατά ένα τρίτο του
συντελεστή κύριας ασφάλισης για ελεύθερους επαγγελµατίες,
αυτοαπασχολούµενους και αγρότες και η εφαρµογή ελάχιστης
εισοδηµατικής βάσης για επικουρική ασφάλιση και εφάπαξ πα-
ροχή, η χορήγηση επιδόµατος στέγασης σε νοικοκυριά που πλη-
ρώνουν ενοίκιο ή δόση στεγαστικού δανείου µε εισοδηµατικά και
περιουσιακά κριτήρια, η µείωση του φόρου σε µερίσµατα από
15% σε 10%, η µείωση του φόρου για τις επιχειρήσεις από 29%
σε 28%, η επιδότηση ασφαλιστικών εισφορών για νέους εργαζό-
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µενους, οι προσλήψεις τεσσερισήµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών και
εξειδικευµένου προσωπικού για ενίσχυση της ειδικής αγωγής, η
µονιµοποίηση πάνω από τρεις χιλιάδες εργαζοµένων για το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», η εφαρµογή του κανόνα ένα προς
ένα για τις προσλήψεις του 2019 και κάποια άλλα. 

Αρκεί µόνο η ανασύσταση του κοινωνική κράτους; Προφανώς
και όχι. Έχει γίνει αρκετή συζήτηση για το ποιο παραγωγικό µον-
τέλο, ποιες αντιλήψεις και µε τι οικονοµία η χώρα θα χαράξει
έναν δρόµο περισσότερο ανταγωνιστικό στο διεθνές στερέωµα. 

Αρκεί µόνο η µείωση της φορολογίας ή η δοκιµασµένη συν-
ταγή των απολύσεων και των περικοπών; Φυσικά και όχι. Όποτε
εφαρµόστηκαν, διαλύθηκε ο κοινωνικός ιστός και αποσαθρώ-
θηκε η οικονοµία. Το βίωσε και η Ελλάδα µε τις επιλογές του Σα-
µαρά και του Βενιζέλου, που διέλυσαν τη µεσαία τάξη και απο-
σταθεροποιήθηκε πλήρως η χώρα.

Μακριά, λοιπόν, από αυτές τις δύο στερεότυπες αντιλήψεις
χρειάζεται να σκεφτούµε τον προσανατολισµό και προς τα πού
πρέπει να στραφεί η ελληνική οικονοµία. Πρέπει να σκεφτούµε
τόσο ως πολιτικό σύστηµα όσο και ως πολίτες πώς µπορεί να
γίνει περισσότερο ανταγωνιστική και σύγχρονη η ελληνική οικο-
νοµία.

Χρειάζεται παραγωγή και δηµιουργία πλούτου, χρειάζονται λε-
λογισµένες παρεµβάσεις. Έχει ειπωθεί ξανά και νοµίζω ότι είναι
µια εύστοχη φράση: Χρειαζόµαστε ένα success story για τις λαϊ-
κές τάξεις. Νοµίζω ότι σε µια Ευρώπη µε τόσα προβλήµατα, σε
µία Ευρώπη στην οποία κυριαρχεί ο νεοφασισµός και θα έλεγα
ότι έχουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κυρία Τριαν-
ταφύλλου.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε,
και ευχαριστώ για την ανοχή. Νοµίζω ότι θα πρέπει, ξαναλέω, η
Ελλάδα να γίνει το αντιπαράδειγµα. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο η
υπαρκτή Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ, µπήκε στον πραγµατικό στίβο της
ταξικής πάλης των συσχετισµών του ρόλου µιας εθνικής δύνα-
µης διεξόδου της χώρας. Είµαστε µια εθνική δύναµη διεξόδου
της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και αρκετές µέρες, ακούµε

σε αυτή την Αίθουσα διάφορα ενδιαφέροντα από τους συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, σχετικά µε την παράταξη που
εµείς εδώ εκπροσωπούµε, την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίζεται ότι εκπροσωπεί και µεροληπτεί -για να
χρησιµοποιήσω ακριβώς τις λέξεις των οµιλητών του- υπέρ των
ταξικά ασθενέστερων Ελλήνων, ενώ η Νέα Δηµοκρατία εκπρο-
σωπεί τα συµφέροντα της ελίτ, των ολίγων και των ισχυρών.

Η πρόσφατα κατελθούσα συνάδελφος και συµπαθής, η κ.
Τριανταφύλλου, ανέφερε επί λέξει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι προνόµιο της Δεξιάς είναι ο διχασµός και η ξύλινη γλώσσα.
Είπε, δε, επίσης ότι είµαστε εµείς εδώ η παράταξη του φόβου,
της ανασφάλειας και της εγωπάθειας.

Η Νέα Δηµοκρατία, αυτή η µεγάλη λαϊκή παράταξη, εκπροσω-
πεί τα συµφέροντα των πολλών, εκπροσωπεί τα συµφέροντα
όλων εκείνων που, σύµφωνα µε την πανάρχαια τάση του ελληνι-
κού λαού θέλει να υπερβούν τον εαυτό τους, θέλουν να αλλά-
ξουν τη µοίρα τους, θέλουν να γίνουν καλύτεροι, θέλουν να
δηµιουργήσουν µια ευοίωνη προοπτική για τους εαυτούς τους
για τα παιδιά τους. Αυτά εκπροσωπεί αυτή η παράταξη. Δεν εγ-
κλωβίζεται σε ταξικές ανασφάλειες και σε ταξικές φόρµες για να
δηµιουργήσει και να αρθρώσει το θεώρηµα και το αφήγηµα της
αριστερής ιδεολογίας. Είναι η παράταξη που δίνει το δικαίωµα,
την ευκαιρία και στο παιδί του αγρότη και του εργάτη να έρχεται
να µιλάει από αυτό το Βήµα. Είναι η παράταξη που δίνει το δι-
καίωµα στα παιδιά όλων των Ελλήνων να προχωρούν προς το
µέλλον µε βάση ηθικές αρχές, µε βάση αξιοπρέπεια, εργατικό-
τητα και αξιοπιστία. Αυτή είναι η παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας διαχρονικά. Αυτή η παράταξη αξίζει περισσότερο σεβασµό
από εσάς, γιατί έχει και µακρά ιστορική πορεία και όλα εκείνα τα
στοιχεία, τα οποία την κάνουν να περηφανεύεται για αυτό το

έργο, το οποίο έχει τόσα χρόνια παράξει σε αυτόν τον τόπο.
Όσον αφορά τον προϋπολογισµό τώρα, οι προϋπολογισµοί

της τετραετίας ΑΝΕΛ –ΣΥΡΙΖΑ µπορούν κατά την άποψή µου να
χωριστούν σε τρεις ενότητες: Είναι αυτοί οι προϋπολογισµοί που
ο ΣΥΡΙΖΑ υποσχέθηκε, αλλά δεν υλοποίησε. Είναι αυτοί που υλο-
ποίησε, αλλά δεν είχε υποσχεθεί. Είναι και αυτός ο προϋπολογι-
σµός που σήµερα υπόσχεται, αλλά δεν θα τον εφαρµόσει.

Όλοι θυµόµαστε τι είχαν ειπωθεί όλη, αυτή τη ρητορική, την
προ- κυβερνήσεως ΑΝΕΛ - ΣΥΡΙΖΑ περίοδο: προγράµµατα Θεσ-
σαλονίκης, 13η και 14η σύνταξη, κατάργηση ΕΝΦΙΑ. Όλα αυτά
ακούγονται λίγο περιττά πλέον -θα έλεγα- και χωρίς νόηµα, αλλά
αυτή είναι η βάση, την οποία αποσπάσατε εκλογικά και είσαστε
Κυβέρνηση…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τον
Σεπτέµβριο κάναµε εκλογές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Από τον Ιανουάριο του 2015, κύριε
Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θέλω διάλογο µε
τους Υπουργούς, ούτε οι Υπουργοί µε τους Βουλευτές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ναι, αλλά διακόπτοµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µη διακόπτεστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έχετε την τάση να µηδενίζεται το

κοντέρ του χρόνου. Εσείς, κατά την άποψή του Πρωθυπουργού,
κυβερνάτε εκατό µέρες. 

Πιστεύω ότι τον Ιανουάριο του 2015, ήταν προϊστάµενός σας
ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Βαρουφάκης, και εσείς βοηθός
του. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τον
Σεπτέµβρη κάναµε εκλογές όµως. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ναι, αλλά υπήρχε και ο Ιανουάριος
του 2015…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, παρα-
καλώ, µην απευθύνεστε έτσι στον Υπουργό και ο Υπουργός σε
εσάς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ναι, αλλά υπήρχε και ο Ιανουάριος
του 2015, τον οποίο σήµερα εµείς πληρώνουµε.

Αντ’ αυτού, εφαρµόστηκαν είκοσι εννέα νέοι φόροι, περικόπη-
καν συντάξεις, ειδικά οι συντάξεις χηρείας, το όνειδος για το
οποίο πρέπει να κοκκινίζει το οικονοµικό επιτελείο της Κυβερνή-
σεως, ο αφανισµός των δηµοσίων επενδύσεων και στάση πλη-
ρωµών.

Διαβάζουµε στον Τύπο ότι το υπερπλεόνασµα ανήλθε το εν-
δεκάµηνο στα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ έχουµε υστέρηση
των δαπανών στα 3,3 δισεκατοµµύρια. Το πρωτογενές πλεόνα-
σµα, δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του προϋπολογι-
σµού εκτινάχθηκε στα 7,6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Αυτό που θέλω να προσθέσω σε αυτά τα λίγα που είµαστε
αναγκασµένοι λόγω του χρόνου να πούµε είναι ότι το εκρηκτικό
µίγµα, το οποίο επικρατεί στην ελληνική περιφέρεια, θα είναι µη
αναστρέψιµο σε λίγο καιρό. Υπάρχει κλίµα ανασφάλειας λόγω
της µεγάλης παραβατικότητας διαφόρων παραβατικών οµάδων.
Έχει καταστεί ο ελληνικός λαός της ελληνικής περιφέρειας ρα-
τσιστής απέναντι σε συνανθρώπους µας, απέναντι σε συµπολίτες
µας, οι οποίοι παραβατούν συνεχώς, δίνοντας το δικαίωµα σε
διάφορες άλλες περιθωριακές και εξωθεσµικές οµάδες να κανο-
νίζουν αυτοί τα περί ασφάλειας. 

Παράλληλα, όσον αφορά το ζήτηµα των αγροτών µας, οι επι-
δοτήσεις καθορίζονται πλέον µε βάση τα προβλήµατα των δασι-
κών χαρτών. Πρέπει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Γεωργίας
να το δει ιδιαίτερα αυτό. Επίσης, το Υπουργείο πρέπει να δει και
τα ζητήµατα των αποζηµιώσεων, όπως και το θέµα του κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ. Επιτέλους, δεν είναι οι πλάκες του Μωυσή ο κα-
νονισµός του ΕΛΓΑ. Ο κανονισµός του ΕΛΓΑ, µε βάση τον οποίο
δίνονται οι επιδοτήσεις και όλα αυτά τα οποία χρειάζονται, πρέ-
πει να διαµορφώνεται µε βάση τις τοπικές συνθήκες αναλόγως.
Πρέπει να υπάρξει µια αλλαγή. Άλλαξε το 2012 ο κανονισµός του
ΕΛΓΑ, δυστυχώς, µε πολύ µικρά βήµατα. Θα έλεγα ότι έγινε πε-
ρισσότερο φοροεισπρακτικός. 

Στη Λακωνία υπάρχει το ζήτηµα της ακαρπίας, του δάκου, της
υπερφορολόγησης και η αύξηση του κόστους παραγωγής. Αυτά
είναι γνωστά σε όλους τους συναδέλφους της περιφέρειας. Τι
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θα γίνει µε αυτό το ζήτηµα; Δεν είναι ζήτηµα που πρέπει απλώς
να το κοιτάτε. Αντιλαµβάνοµαι ότι υπήρχε και προηγουµένως.
Δεν άλλαξε τίποτα και επιβαρύνεται η κατάσταση.

Επίσης, υπάρχουν και θέµατα που αφορούν τα ζητήµατα της
παιδείας. Έχουµε να κάνουµε µε µεταφορές σχολών µε βάση την
επιτροπή του κ. Γαβρόγλου, ο οποίος τη συνέστησε προ καιρού.
Μεταφέρονται σχολές, οι οποίες µε πολύ κόπο, µε απαίτηση της
τοπικής κοινωνίας, µε πλήρη -θα έλεγα- σαφή και σταθερή βάση
των επιστηµονικών αναγκών έχουν δηµιουργηθεί σε πολλές πε-
ριοχές, όπως στη Σπάρτη και µεταφέρονται σε άλλες περιοχές
κοντά στην Αθήνα, όπως την Τρίπολη. Αυτά είναι παρανοϊκά
πράγµατα. Πρέπει να τα δείτε αυτά µε ιδιαίτερη προσοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Στις 24 Οκτωβρίου
είχα καταθέσει ερώτηση προς τον Υπουργό Άµυνας, τον κ. Καµ-
µένο, σχετικά µε σαράντα πέντε ερωτήµατα, που άπτονται δε-
καοκτώ εξαγγελιών που έχει κάνει τα τρία, τέσσερα τελευταία
χρόνια της θητείας του στο Υπουργείο Άµυνας. Μου απάντησε
µε το έντυπο φυλλάδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το
οποίο εκδίδεται κάθε χρόνο και αναφέρει τις τρέχουσες δράσεις
του Υπουργείου, που δεν έχουν καµµία σχέση όµως µε τις πολι-
τικές εξαγγελίες του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, όπως τι έχει
γίνει µε τα έσοδα της εκµετάλλευσης ακίνητης περιουσίας του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, τι έχει γίνει µε την εξουσιοδότηση
της 28ης Απριλίου από το ΚΥΣΕΑ στον κύριο Υπουργό για την
αναβάθµιση των F-16. Ουδεµία γνώση. Ουδεµία άποψη. Τι έγινε
µε τη µεγάλη επένδυση στις Φλέβες, η οποία θα έδινε 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ στο Γενικό Επιτελείο Ναυτικού, όταν βγαίνει στην
Σχολή Ναυτικών Δοκίµων ο κύριος Υπουργός και λέει «θα βάλω
από τον µισθό µου υπέρ του στόλου µας»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, δεν
µπορώ να σας αφήσω να µιλήσετε περισσότερο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω σε πέντε δευ-
τερόλεπτα. 

Επίσης, τι γίνεται µε τις διάφορες συµβάσεις, τις οποίες είχε
βρει στα συρτάρια –έλεγε- και οι οποίες σήµερα δεν υπάρχουν
πουθενά; 

Όλα αυτά δείχνουν ποιος είναι ο συνοµιλητής και εταίρος του
κυρίου Πρωθυπουργού. Και όλα αυτά δείχνουν ότι όλες αυτές οι
εξαγγελίες και όλες αυτές οι άνευ περιεχοµένου εξαγγελίες δη-
µιουργούν τεράστια προβλήµατα σε έναν µεγάλο τοµέα που έχει
η ελληνική κρατική διοίκηση που είναι οι άντρες και οι γυναίκες
των Ενόπλων µας Δυνάµεων, αλλά και όλα αυτά τα οπλικά συ-
στήµατα τα οποία διασφαλίζουν την ακεραιότητα και την εδαφική
ανεξαρτησία της πατρίδας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, παρα-
καλώ κλείστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σε λίγο καιρό, ο ελληνικός λαός θα
απαντήσει σε όλα αυτά τα οποία όλοι οι συνάδελφοι λένε µέσα
σε αυτήν την Αίθουσα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν είναι ευχάριστο στον εκάστοτε προεδρεύοντα να σας διακό-
πτει. Πρέπει, όµως, να σέβεστε τους επόµενους όσοι ανεβαίνετε
στο Βήµα. Εγώ εδώ θα είµαι για τρεις ώρες. Δεν έχω κανένα
λόγο να σας γίνοµαι δυσάρεστος. Πρέπει, όµως, να µιλήσουν
όλοι οι συνάδελφοι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είστε ιδιαίτερα αυστηρός, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι µε εσάς. Με
όλους είµαι. Αυτή είναι η εντολή που πήραµε από τον Πρόεδρο
της Βουλής σήµερα στη Διάσκεψη των Προέδρων για να µπορέ-
σουµε αύριο να τελειώσουµε εγκαίρως. 

Τον λόγο έχει η Υπουργός, η κ. Κουντουρά, για δέκα λεπτά.
Παρακαλώ, κι εσείς να τηρήσετε το χρονοδιάγραµµα.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 αποτελεί έτος-σταθµό
για την Ελλάδα. Η χώρα µας ανακτά µετά από καιρό τον έλεγχο

και την ευθύνη να σχεδιάζει το µέλλον της. Ο προϋπολογισµός
του 2019 είναι ο πρώτος µετά την επιτυχή έξοδο από το µνηµό-
νιο, ο πρώτος µετά από πολλά χρόνια χωρίς νέα µέτρα λιτότη-
τας, ο πρώτος που θα οδηγήσει τη χώρα µας σε µια νέα εποχή
υψηλής ανάπτυξης και ευηµερίας. Είναι η χρονιά που ο ελληνι-
κός λαός θα δει τους κόπους και τις θυσίες των τελευταίων δέκα
ετών να βρίσκουν αντίκρισµα, µία δέσµευση απέναντι στους Έλ-
ληνες πολίτες που υλοποιήσαµε στο ακέραιο. 

Πετύχαµε πολλά τα τελευταία τέσσερα χρόνια, γιατί εργαστή-
καµε συλλογικά και οδηγήσαµε την οικονοµία σε θετικούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης, στους υψηλότερους της τελευταίας δεκαετίας,
άνω του 2%. Η οικονοµία µας έχει αποκτήσει νέα δυναµική, η
οποία αποτυπώνεται στη σταθερή βελτίωση όλων των επιµέρους
οικονοµικών δεικτών. Ισχυροποιήσαµε τον διεθνή στρατηγικό
ρόλο της Ελλάδας. Κερδίσαµε την εµπιστοσύνη των ξένων αγο-
ρών. Ανακτήσαµε την αξιοπιστία µας. Όλοι οι διεθνείς φορείς
έχουν αναγνωρίσει τη σηµαντική πρόοδο στην επίτευξη των δη-
µοσιονοµικών στόχων, την επιστροφή στην κανονικότητα και τη
σταθερότητα, την επανεκκίνηση της εθνικής µας οικονοµίας. 

Πετύχαµε ρεκόρ δεκαετίας στις άµεσες ξένες επενδύσεις που
αυξήθηκαν πάνω από 27% το 2017 και συνεχή ιστορικά ρεκόρ
στις εξαγωγές. Μειώσαµε δραστικά την ανεργία από το αρνητικό
ρεκόρ του 28% το 2014 κατά δέκα µονάδες στο 18% τη φετινή
χρονιά. Αυξήσαµε την απασχόληση. Περισσότερες από τριακό-
σιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας δηµιουργήθηκαν τα τέσσερα
τελευταία χρόνια. 

Αποκαταστήσαµε τις αδικίες, όπως είχαµε δεσµευτεί. Εξασφα-
λίσαµε την πρόσβαση όλων των ανασφάλιστων συµπολιτών µας
στη δηµόσια υγεία. Θεσπίσαµε µέτρα για τη στήριξη των αδυνά-
των, ήδη από το 2015 µε το πρώτο νοµοσχέδιο για την ανθρωπι-
στική κρίση. Στηρίξαµε τα δηµόσια σχολεία και τη δηµιουργία
νέων βρεφονηπιακών σταθµών. Μειώσαµε τις επιβαρύνσεις των
ασφαλισµένων. Διασώσαµε το ασφαλιστικό σύστηµα. Επαναφέ-
ραµε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. 

Με τον δηµοσιονοµικό χώρο που δηµιουργήσαµε, εξασφαλί-
σαµε για τρίτη συνεχή χρονιά τη διανοµή κοινωνικού µερίσµατος
σε τριάµισι εκατοµµύρια συµπολίτες µας.

Ο νέος προϋπολογισµός, που καλούµαστε να ψηφίσουµε, φέρ-
νει µόνο θετικά µέτρα, µέτρα µε αναπτυξιακό χαρακτήρα, αλλά
και σαφές κοινωνικό πρόσηµο, ώστε οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
να βλέπουν διαρκώς βελτίωση στην καθηµερινότητά τους τα
επόµενα χρόνια. 

Για πρώτη φορά, µετά από µία δεκαετία σχεδόν, θα υπάρξουν
αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις. Όχι µόνο αποτρέψαµε την
περικοπή των συντάξεων, αλλά εξακόσιες είκοσι χιλιάδες συντα-
ξιούχοι θα δουν αύξηση τη σύνταξή τους από 1η Ιανουαρίου του
2019. 

Επιπλέον, µειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ και τις ασφαλιστικές εισφορές
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, στηρίζουµε την πρόσβαση
των νέων στην αγορά εργασίας, αναβαθµίζουµε την υπηρεσία
«Βοήθεια στο σπίτι» µε πρόσληψη νέων υπαλλήλων, ενώ προχω-
ράµε στη µείωση της φορολογίας των επιχειρήσεων κατά 1%
κάθε χρόνο για την επόµενη τετραετία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε η πρώτη Κυβέρνηση
που αναγνώρισε την αξία του τουρισµού και την καθοριστική
συµβολή του ως ισχυρή κινητήρια δύναµη για την ανάπτυξη, την
οικονοµική και κοινωνική πρόοδο και ευηµερία. Με τη στρατηγική
µας και µε συγκεκριµένο σχέδιο σε ορίζοντα τετραετίας, αυξή-
σαµε πάνω από 35% τον εισερχόµενο τουρισµό την περίοδο
2015-2018, µε ετήσιους ρυθµούς ανάπτυξης διπλάσιους του
µέσου όρου ανάπτυξης του παγκόσµιου τουρισµού.

Απαντήσαµε άµεσα και αποτελεσµατικά σε πολύ δύσκολες
προκλήσεις και σε αντίξοες συνθήκες. Ανατρέψαµε την αρνητική
εικόνα που είχε διαµορφωθεί για τη χώρα µας τα χρόνια της κρί-
σης και εξασφαλίσαµε µία διαρκή ανοδική πορεία επιτυγχάνον-
τας τις υψηλότερες επιδόσεις στην ιστορία του ελληνικού
τουρισµού. Καταστήσαµε την Ελλάδα πρωταθλήτρια στον παγ-
κόσµιο τουρισµό. Σχεδιάσαµε µία ενιαία πολιτική σε εθνικό και
περιφερειακό επίπεδο µε πυρήνα τη βιώσιµη, ισόρροπη και δί-
καιη τουριστική ανάπτυξη. Πετύχαµε συνεχή ρεκόρ αφίξεων -
εννέα εκατοµµύρια επιπλέον διεθνείς επισκέπτες σε απόλυτα
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νούµερα στην τετραετία-, αλλά και ρεκόρ όλων των εποχών στα
έσοδα και σε όλα τα τουριστικά µεγέθη.

Το 2018 είναι η καλύτερη χρονιά στην ιστορία του ελληνικού
τουρισµού µε αφίξεις που θα αγγίξουν τα τριάντα τρία εκατοµ-
µύρια µαζί µε την κρουαζιέρα και µε σχεδόν 2 δισεκατοµµύρια
επιπλέον έσοδα σε σχέση µε το 2017. 

Ο στόχος µας για τουρισµό τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον
χρόνο στην Ελλάδα έγινε πραγµατικότητα. Η θεαµατική τουρι-
στική ανάπτυξη που κινητοποιήσαµε αποτυπώνεται στις οικονο-
µικές επιδόσεις του τουριστικού κλάδου, στην αύξηση του
κύκλου εργασιών και της κερδοφορίας του, αλλά και στις σηµαν-
τικές επενδύσεις που απέφερε. Σχεδόν πενήντα χιλιάδες κλίνες
προστέθηκαν στο δυναµικό της χώρας σε µονάδες υψηλών κα-
τηγοριών την προηγούµενη τριετία και ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη
νέο κύµα επενδύσεων από εγχώριους και ξένους επενδυτές. 

Ταυτόχρονα, οι υψηλές επιδόσεις του τουρισµού µας, συµπα-
ρέσυραν στην ανάπτυξη και όλους τους παραγωγικούς κλάδους,
που συνδέονται άµεσα ή έµµεσα µε τον τουρισµό, όπως είναι οι
µεταφορές, το λιανικό εµπόριο, η εστίαση και τα τρόφιµα, η πρω-
τογενής παραγωγή, οι κατασκευές, αλλά και η κτηµαταγορά. 

Επιδιώξαµε και ισχυροποιήσαµε τη θεσµική µας εκπροσώπηση
στα παγκόσµια κέντρα αποφάσεων για τον τουρισµό. Έχουµε
εκλεγεί µέλος στο Εκτελεστικό Συµβούλιο του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Τουρισµού και αναλάβαµε την αντιπροεδρία στην Επι-
τροπή Τουρισµού του ΟΟΣΑ για το 2019. Όλοι οι διεθνείς
φορείς, αλλά και οι οργανισµοί του παγκόσµιου τουρισµού έχουν
δηµόσια χαρακτηρίσει την Ελλάδα «πρότυπο τουριστικής ανά-
πτυξης» και έχουν εξάρει την επιτυχηµένη τουριστική πολιτική
µας ως παράδειγµα που µπορούν να ακολουθήσουν και άλλες
χώρες για την ανάπτυξή τους. 

Το 2019 συνεχίζουµε ακόµα πιο δυναµικά µε συγκεκριµένο
αναπτυξιακό σχέδιο για τον τουρισµό και έχει συµπεριληφθεί
στην εθνική αναπτυξιακή στρατηγική. Στόχος µας είναι να συνε-
χιστεί η ισχυρή ανοδική πορεία του ελληνικού τουρισµού τα επό-
µενα χρόνια, να ενθαρρύνουµε νέες επενδύσεις και να δηµιουρ-
γήσουµε νέες ευκαιρίες ανάπτυξης σε κάθε περιοχή και προορι-
σµό της χώρας, ώστε τα οφέλη να διαχυθούν σε όλες τις τοπικές
κοινωνίες. 

Σε συνέχεια µιας σειράς νοµοθετικών παρεµβάσεων για τον
εκσυγχρονισµό του τουριστικού κλάδου και τη στήριξη της εγ-
χώριας τουριστικής αγοράς, πρόσφατα θεσπίσαµε µε νόµο το
πρώτο στην Ελλάδα ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο για την ανά-
πτυξη, την οργάνωση και την εποπτεία της δραστηριότητας στον
θεµατικό τουρισµό. 

Ανοίξαµε τον δρόµο, ώστε να δηµιουργηθούν νέες θέσεις ερ-
γασίας και νέες επιχειρήσεις µε νέο αντικείµενο, µε διευρυµένα
πεδία επαγγελµατικής δραστηριότητας και να ανταποκριθούµε
στις παγκόσµιες τάσεις, µε έµφαση στις αυθεντικές εµπειρίες,
όπου η Ελλάδα µπορεί να ηγηθεί. 

Το 2019 ολοκληρώνουµε τη συνολική µεταρρύθµιση για τον
εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση της δηµόσιας τουριστικής
εκπαίδευσης. Και µην ξεχνάτε ότι, πιστοί στις δεσµεύσεις µας,
ανοίξαµε τη Σχολή Ξεναγών της Αθήνας το 2017 και το 2019
ανοίγουµε τη Σχολή Ξεναγών της Θεσσαλονίκης. Ενδυναµώ-
νουµε τον ρόλο και το έργο σε όλες τις εκπαιδευτικές µας δοµές
µε νοµοσχέδιο που θα καταθέσουµε το επόµενο διάστηµα, ενώ
υλοποιούµε σε βάθος τριετίας προγράµµατα µετεκπαίδευσης
ανέργων και εποχιακά εργαζοµένων για πρώτη φορά σε δέκα πό-
λεις σε όλη τη χώρα. 

Είναι προτεραιότητά µας η διαρκής και µε βάση τα διεθνή πρό-
τυπα υψηλού επιπέδου κατάρτιση του ανθρώπινου δυναµικού
που προσδίδει υπεραξία στο τουριστικό µας προϊόν. 

Θέλω να ευχαριστήσω θερµά τους συνεργάτες µου και τα στε-
λέχη του Υπουργείου Τουρισµού και του ΕΟΤ, όπως και όλους
τους συναρµόδιους Υπουργούς, µε τους οποίους συνεργάστηκα
στενά και συνέβαλαν στη µεγάλη αυτή επιτυχία του τουρισµού.
Δηµιουργήσαµε µια συµπαγή οµάδα και πολύ αποτελεσµατική,
που εργάστηκε για το εθνικό συµφέρον µε επίκεντρο τον άν-
θρωπο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε µπροστά σε µια πολύ µεγάλη
ευκαιρία. Με τα άλµατα που πραγµατοποιήσαµε στην τουριστική

ανάπτυξη της χώρας µας και µε όσα σχεδιάζουµε για τα επόµενα
χρόνια, ο τουρισµός µπορεί να αποφέρει άµεσα νέα οικονοµικά
οφέλη σε όλη την Ελλάδα. Θα δηµιουργήσει νέες προοπτικές
ανάπτυξης και νέες θέσεις εργασίας σε όλες τις επαγγελµατικές
δραστηριότητες και ειδικά για τις νέες και τους νέους µας που
είναι το µέλλον της πατρίδας µας. Σας καλώ να υπερψηφίσετε
τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ακολουθήσει ο κ.
Αµανατίδης, ο κ. Πλακιωτάκης και ο κ. Στογιαννίδης. Μετά θα
δώσω τον  λόγο στον κ. Σπίρτζη και θα ακολουθήσει ο κ. Γρηγο-
ράκος, ο κ. Μουµουλίδης, ο κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης και µετά
κάποιος άλλος Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, δεν συνηθίζω να σχολιάζω οµιλίες συναδέλφων.
Ωστόσο, µου έκανε µεγάλη εντύπωση η οµιλία του συναδέλφου
από τη Νέα Δηµοκρατία, του κ. Τασούλα, ο οποίος µ’ έναν πα-
ραλληλισµό, τον οποίον µε το λιγότερο που µπορώ να τον χαρα-
κτηρίσω είναι ατυχής, παραλλήλισε τις θέσεις τις οποίες έχει ο
ΣΥΡΙΖΑ αυτήν τη στιγµή και µιλάµε για τη φαυλότητα του παλιού
συστήµατος και για τα σκάνδαλα τα οποία υπάρχουν, µε αυτά
που έλεγε η δικτατορία για το παλιό φαύλο σύστηµα, έτσι ώστε
να επιβληθεί. Και µας διάβασε ολόκληρο κατεβατό από το βιβλίο
του κ. Ράλλη για να τεκµηριώσει για την προηγούµενη περίοδο.
Δεν έκανε, όµως, τον κόπο να µας τεκµηριώσει και να µας πει σε
τι οφείλεται το success story του κ. Σαµαρά, το οποίο ξαναζε-
σταµένο παρουσιάζεται είτε εδώ στην Αίθουσα είτε στο συνέδριο
της Νέας Δηµοκρατίας.

Κατ’ εµέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει η απουσία της
στρατηγικής σε αυτό που θέλει -και αναφέρθηκαν οµιλητές της
Νέας Δηµοκρατίας-, να είναι η Νέα Δηµοκρατία η µεγάλη λαϊκή
παράταξη.

Αυτό δεν µπορεί να γίνει, γιατί υπάρχει η απουσία στρατηγι-
κής, προγράµµατος για την επόµενη µέρα και αυτά που κάνει
αυτήν τη στιγµή είναι να έχει το βλέµµα στραµµένο στο εσωτε-
ρικό της. Έτσι, δεν µπορεί να δώσει διέξοδο στα προβλήµατα
της ελληνικής κοινωνίας.

Δεν είναι ελκυστικό και δεν πείθει το ξαναζεσταµένο success
story που σερβίρετε λόγω των εσωτερικών ισορροπιών σας.
Γιατί, λοιπόν, αφού όλα ήταν καλά, δεν έκλεισε το δεύτερο πρό-
γραµµα, η τελευταία αξιολόγηση του δεύτερου προγράµµατος
και φέρατε πιο µπροστά την εκλογή του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας;

Το ερώτηµα έχει απάντηση, γιατί ακριβώς η Νέα Δηµοκρατία
επένδυσε τότε στην αριστερή παρένθεση και γνώριζε ότι δεν
µπορούσε να κλείσει το πρόγραµµα µε την πολιτική την οποία
είχε όλο το προηγούµενο διάστηµα. Επενδύσατε στην αριστερή
παρένθεση, αλλά δεν σας βγήκε η αριστερή παρένθεση.

Δεύτερον, πάλι µε το βλέµµα στραµµένο στο εσωτερικό σας,
αντιµετωπίζετε τα εθνικά θέµατα και ενώ λέτε ότι θέλετε να ενώ-
σετε, κάνετε το παν για να διχάσετε τους Έλληνες επενδύοντας
στα ψέµατα που µπορεί να σας φέρνουν πρόσκαιρα µικροπολι-
τικά οφέλη. Η υπεράσπιση, όµως, των εθνικών συµφερόντων
χρειάζεται υπευθυνότητα και σοβαρότητα.

Όσον αφορά το µακεδονικό θέµα, τον Ιούλιο του 2017 στην
προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση για το Κυπριακό ο κ Μητσο-
τάκης παραδέχεται ότι το 2007 και το 2008, το χρησιµοποιεί ως
αντεπιχείρηµα απέναντι στον κ. Καµµένο, ότι η επίσηµη θέση,
που είχε η Κυβέρνηση, είναι η σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό πριν από τη λέξη «Μακεδονία» που θα ισχύει
έναντι όλων, erga omnes, για κάθε χρήση εσωτερική και διεθνή.

Σας την καταθέτω ξανά στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από εκείνη τη θέση του Ιουλίου µέχρι τώρα η Νέα Δηµοκρα-
τία, πέρα από τη ρητορική που χρησιµοποίησε, δεν µας έχει πει
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ακόµα ποια είναι η θέση της, ποια είναι η θέση της στο ζήτηµα
αυτό. Το δεύτερο ερώτηµα, το πιο σοβαρό, είναι το εξής: Εφό-
σον ψηφιστεί η συµφωνία, θα την καταργήσει;

Και µη µου πείτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
το επιχείρηµα ότι µόλις ψηφίστηκε η συµφωνία και έχει διεθνή
αποτελέσµατα που δεν µπορείτε να τα βγάλετε. Τότε τι αποτε-
λέσµατα έχει µια συµφωνία την οποία έχει η χώρα µας από το
1977 για τη µακεδονική γλώσσα, όπου κι εµείς απλώς προσθέ-
τουµε ότι είναι νότια σλαβική; Εκεί δεν έχει αποτελέσµατα σα-
ράντα χρόνια; Επίσης, τι αποτελέσµατα έχει η ενδιάµεση συµ-
φωνία, η οποία έγινε; Δεν έχει αυτή αποτελέσµατα; Δεν µπορεί
να είναι και έτσι και αλλιώς. Δεν µπορείτε να είστε και µε τον
αστυφύλακα και µε τον χωροφύλακα, όπως λέγανε παλαιότερα.

Εκφράζετε µόνο φόβο. Θεωρείτε ότι η θέση της χώρας µας
υποβαθµίστηκε. Αντιθέτως, η θέση της χώρας µας αναβαθµί-
στηκε, είτε µε τις συναντήσεις και τις επισκέψεις και του Έλληνα
Πρωθυπουργού, αλλά και ξένων προέδρων και υψηλόβαθµων
απ’ όλα τα κράτη -ήρθαν στη χώρα- είτε µε τις τριµερείς και τε-
τραµερείς συµφωνίες είτε µε τις περιφερειακές διασκέψεις.
Ακόµα και µε τη θέση µας την οποία είχαµε µέσα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, η θέση της χώρας µας είναι αναβαθµισµένη. Είναι
αυτή που εγγυάται και την πιο γρήγορη ανάπτυξη, όταν έχεις
καλή θέση στην υφήλιο.

Τρίτο σηµείο, το οποίο άκουσα όλο αυτό το διάσηµο, γιατί τα
περισσότερα τα άλλα τα έχουν πει και οι Υπουργοί και οι συνά-
δελφοι. Δεν κάνουµε ταξική πολιτική,η ΝΔ, λέτε. Εσείς δεν κά-
νετε ταξική πολιτική και κάνετε πολιτική για όλους. Τότε, πρέπει
να µας εξηγήσετε πριν γιατί βάλατε τον υποκατώτατο µισθό,
γιατί, ενώ είστε υπέρ της ελεύθερης οικονοµίας, µε την πράξη
υπουργικού συµβουλίου του 2012, κατεβάσατε τον βασικό µισθό
στο όνοµα της ανταγωνιστικότητας, η οποία κατέστρεψε την κοι-
νωνία και δεν έφερε θέσεις εργασίας. Γιατί λέγατε «θα κατεβά-
σουµε για τους νέους και άρα οι εργοδότες, αφού αυτό πιστεύ-
ουµε, θα τρέξουν να προσλάβουν νέους», µε αποτέλεσµα η ανερ-
γία από το 8% και 10% να φτάσει στο 28%.

Θα πρέπει, λοιπόν, να µας εξηγήσετε, αφού δεν έχετε ταξική
πολιτική, γιατί καταργήσατε τις συλλογικές και τις κλαδικές συµ-
βάσεις. Θα πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί µειώσατε τις δαπάνες
για την παιδεία που ήταν το τον µισό τοις εκατό για την έρευνα.
Θα πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί φέρατε -και ευτυχώς δεν
εφαρµόστηκε και έγινε η κυβερνητική αλλαγή- τον νόµο-«λαιµη-
τόµο» για την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων. Τώρα είστε
αγκαλιά µε τον Βέµπερ.

Εξηγήστε στον κόσµο για το ασφαλιστικό. Πείτε ότι θέλετε κα-
θαρά το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, για να δούµε ποιοι θα σας
ψηφίσουν από τους ασφαλισµένους και τους παλιούς και τους
νεότερους. Πείτε µας, λοιπόν, για τη χρηµατοδότηση των δήµων,
που τη θέλετε µέσα από τον ΕΝΦΙΑ.

Είπατε 2.000 ευρώ για τα νέα ζευγάρια. Μάλιστα. Αυτό δεν
είναι παροχή; Να συµφωνήσω ότι είναι σωστό. Τι είναι αυτό που
θέλουν οι νέοι τώρα; Θέσεις εργασίας. Επί ηµερών µας εµείς µει-
ώσαµε την ανεργία. Εσείς την αυξήσατε. Θέλουν θέσεις εργα-
σίας καλά αµειβόµενες και, βέβαια, ένα νέο παραγωγικό µοντέ-
λο.

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πράγµατι, αυτός είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός της
πρώτης κυβερνητικής τετραετίας του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θα ακολου-
θήσει και η δεύτερη. Ο ελληνικός λαός θα µας εµπιστευθεί ξανά.
Θα µας εµπιστευθεί και δεν θα επιτρέψει την επαναφορά αυτών
που µας έφεραν στη χρεοκοπία εφαρµόζοντας µεροληπτικές πο-
λιτικές για τους λίγους, τους έχοντες και κατέχοντες, αφήνοντας
στο περιθώριο τους πολλούς και την κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί

από το 2ο Γυµνάσιο Κοζάνης (πρώτο τµήµα). 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε αυτές τις µέρες τον

τελευταίο µνηµονιακό προϋπολογισµό της πιο αναποτελεσµατι-
κής, ανεύθυνης και επικίνδυνης Κυβέρνησης, που γνώρισε ο
τόπος από τη Μεταπολίτευση έως σήµερα. Μιας Κυβέρνησης
που εξαπάτησε τον ελληνικό λαό, συνεχίζει να ψεύδεται ασυστό-
λως ενώπιον του ελληνικού λαού και να στοχοποιεί οποιονδήποτε
ορθώνει το ανάστηµά του απέναντι στη βούληση των στελεχών
της χαρακτηρίζοντάς τον ως φασίστα, ακραίο, περιθωριακό.

Το ερώτηµα, όµως, που κυριαρχεί στους Έλληνες πολίτες
είναι αφού εξήλθε η χώρα από τα µνηµόνια, γιατί περιµένατε εδώ
και µήνες την απόκριση των χθεσινών τροϊκανών, που τώρα, βε-
βαίως, έχουν γίνει οι εταίροι σας, για να σας εγκρίνουν τον προ-
ϋπολογισµό;

Πανηγυρίζετε για τη µη περικοπή των συντάξεων, όταν έχετε
προχωρήσει σε δεκαεφτά περικοπές συντάξεων και έχετε επιβά-
λει στον ελληνικό λαό είκοσι εννέα αυξήσεις φόρων, όταν έχετε
δεσµεύσει την ελληνική οικονοµία µέχρι το 2060, µε πρωτογενή
πλεονάσµατα 3,5% µέχρι το 2022, και βεβαίως, όπως είπε και ο
«µέντορας του» κ. Τσίπρα, ο κ. Αλαβάνος, έχετε παραδώσει το
σύνολο σχεδόν της δηµόσιας περιουσίας και της πολιτιστικής
κληρονοµίας στη διαχείριση ενός οργανισµού που ελέγχεται από
ξένους.

Όλα αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης, καταµαρτυρούν ότι δεν
απελευθερώσατε τη χώρα από τα µνηµόνια, όπως επικαλεστή-
κατε στη Θεσσαλονίκη, αλλά πως την αλυσοδέσατε και την πα-
ραδώσατε για τα επόµενα εκατό χρόνια, υποχείριο στη µαντάµ
Μέρκελ και τους οικονοµικούς κοµισάριους των Βρυξελλών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς επίρρωση του ισχυρισµού
µου, θα αναφέρω µερικά στοιχεία ακόµη, για να περιγράψω το
τέλµα στο οποίο βρίσκεται σήµερα η ελληνική οικονοµία. Σύµ-
φωνα µε την έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας «DOING BUSI-
NESS 2019», η Ελλάδα καταγράφει νέα επιδείνωση στο πεδίο
του επιχειρηµατικού της περιβάλλοντος. 

Επίσης, σύµφωνα µε το παγκόσµιο οικονοµικό forum, η ελλη-
νική οικονοµία κατέχει την τελευταία θέση ανάµεσα στις είκοσι
εννέα πιο ανεπτυγµένες οικονοµίες του κόσµου, σύµφωνα µε τον
δείκτη της δίκαιης ανάπτυξης. Σύµφωνα µε την έρευνα, η Ελ-
λάδα θα πρέπει να θέσει ως πρώτη προτεραιότητα τη µεταρρύθ-
µιση του εκπαιδευτικού της συστήµατος, προκειµένου να επιτύ-
χει τη µείωση των αποκλίσεων µεταξύ φοιτητών από διαφορετικά
εκπαιδευτικά συστήµατα, αλλά και κοινωνικοοικονοµικά περιβάλ-
λοντα. Και επειδή µας βλέπουν και νέα παιδιά, οι σηµερινοί κυ-
βερνώντες κυριαρχούνται από παλαιοκοµµουνιστικές ιδεοληψίες
στην Ελλάδα και βέβαια το κυρίαρχο θέµα µας είναι το άσυλο
στα πανεπιστήµια και το αν είναι νόµιµη ή όχι η παραβατική
δράση του «Ρουβίκωνα» στο κτήριο της Φιλοσοφικής Σχολής του
ΕΚΠΑ.

Την ίδια στιγµή βέβαια, παραµένει η µοναδική χώρα στην
οποία δεν επιτρέπεται η ίδρυση µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών
και ιδιωτικών πανεπιστηµίων, ενώ επιτρέπεται ακόµα και στην
Κούβα και τη Βόρεια Κορέα. Αυτή είναι η κατάσταση του εκπαι-
δευτικού συστήµατος στη σηµερινή Ελλάδα.

Και βέβαια, θα αναφερθώ στα στοιχεία που δηµοσίευσε την
προηγούµενη εβδοµάδα η EUROSTAT και τα οποία βάζουν τα-
φόπλακα και στον τελευταίο µύθο της Αριστεράς και των στελε-
χών του ΣΥΡΙΖΑ για το κοινωνικό κράτος. Τα στοιχεία δείχνουν
ότι οι τσέπες των Ελλήνων έχουν στεγνώσει και ότι η Ελλάδα βρί-
σκεται στην τρίτη κατηγορία της ευρωζώνης σε όρους κατανά-
λωσης, αλλά και κατά κεφαλήν ΑΕΠ.

Αξιολογώντας τα ανωτέρω, νοµίζω πως όλοι καταλαβαίνουµε
ότι η ελληνική οικονοµία δεν κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Η
ελληνική οικονοµία παραµένει µη ανταγωνιστική, µη ελκυστική
για τους ξένους επενδυτές. Με λογικές και πρακτικές ΣΥΡΙΖΑ
ποιος σοβαρός επενδυτής θα τολµήσει να ρισκάρει και να επεν-
δύσει στην Ελλάδα; Όταν ποινικοποιούνται κυριολεκτικά οι επεν-
δύσεις σε αυτήν τη χώρα και όταν δηµιουργούνται προσκόµµατα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2045



για να µην υλοποιηθούν συγκεκριµένες επενδύσεις, να ξέρετε
ότι προοπτική δεν υπάρχει.

Άκουσα κι εδώ το παιδαριώδες επιχείρηµα, ότι η ανεργία έχει
πάει στο 21,7% φέτος. Προσέξτε να δείτε, όταν φορτώνεις το
δηµόσιο µε µετακλητούς, έχεις δηµιουργήσει σκλαβοπάζαρα
νέων εργαζοµένων, που εργάζονται ανασφάλιστοι και πληρώνον-
ται για τέσσερις ώρες, ενώ εργάζονται δώδεκα και παράλληλα
δηµιουργείς επιδοµατικού τύπου νέες θέσεις εργασίας ευέλικτου
χαρακτήρα, αυτό αποτελεί εµπαιγµό για τους εργαζοµένους. 

Και εδώ είναι η διαφορά µας, αγαπητοί συνάδελφοι των ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Εσείς φορολογείτε ό,τι κινείται και θέτετε κυριολε-
κτικά σε οµηρία χιλιάδες εργαζοµένους προσφέροντάς τους
τίποτα άλλο εκτός από επιδόµατα, ενώ εµείς στη Νέα Δηµοκρα-
τία φιλοδοξούµε να δηµιουργήσουµε πολλές νέες θέσεις και
καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας. Και πώς θα γίνει αυτό; Με
µείωση εισφορών, µε µείωση της φορολογίας, µε ενίσχυση της
ρευστότητας της ελληνικής οικονοµίας.

Επιτρέψτε µου να πω δύο κουβέντες για την ελληνική ναυτιλία
αν και δεν έχω να πω και πολλά, γιατί δεν έχει γίνει και τίποτα
ουσιαστικό. Η ελληνική ναυτιλία κατά τα τέσσερα προηγούµενα
χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µοιάζει σαν ένα καράβι,
το οποίο διάγει πορεία αβλαβούς διέλευσης. 

Δύο µόνο στοιχεία: µεταφορικό ισοδύναµο. Αποσπασµατικό
µέτρο επιδοµατικού χαρακτήρα, µε αυθαίρετη εξαίρεση περιο-
χών. Και γιατί έγινε; Για να ρίξουµε στάχτη στα µάτια των νησιω-
τών, επειδή καταργήσαµε τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ.
Δεν εντάσσεται προφανώς σε κάποιο ολοκληρωµένο πρόγραµµα
αντιµετώπισης νησιωτικής πολιτικής. Εδώ κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, χρειάζεται τοµεακό πρόγραµµα για την προώθηση της
νησιωτικής συνοχής, εκµεταλλευόµενοι χρηµατοδοτήσεις από
ευρωπαϊκά προγράµµατα, από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων και βέβαια, κοινοτικούς πόρους.

Επίσης, αυτό που ήθελα να επισηµάνω είναι ότι τα 200 εκα-
τοµµύρια ευρώ, που είχε εξασφαλίσει η προηγούµενη κυβέρ-
νηση για την ενίσχυση του Λιµενικού Σώµατος, ώστε να µπορέσει
να εκπληρώσει την αποστολή του, κινδυνεύουν κυριολεκτικά να
χαθούν. Μιλάµε για 200 εκατοµµύρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο κλείσιµο της οµιλίας µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να σταθώ σε µια αποστροφή της προχθεσινής οµιλίας του
Πρωθυπουργού: «Καταρράκωσαν την αξιοπρέπεια και την υπε-
ρηφάνεια των Ελλήνων. Εµείς την ανακτήσαµε. Μετέτρεψαν την
Ελλάδα σε ουραγό των διεθνών εξελίξεων. Εµείς την αναδει-
κνύουµε σε ηγέτιδα δύναµη στα Βαλκάνια και την ανατολική Με-
σόγειο», είπε ο κ. Τσίπρας. 

Κύριε Τσίπρα, πραγµατικά τα πιστεύετε όλα αυτά; Επειδή µάλ-
λον έχετε υποστεί απώλεια µνήµης, θα πρέπει να σας θυµίσω ότι
τέλος του 2014 η ύφεση είχε αρχίσει να αποκλιµακώνεται και
είχαν εµφανιστεί τα πρώτα θετικά σηµάδια στην ελληνική οικο-
νοµία. Σε σχέση µε τα όσα υποστηρίξατε, σχετικά µε την ανά-
δειξη της Ελλάδος σε ηγέτιδα δύναµη στα Βαλκάνια, αλλά και
τη νοτιοανατολική Ευρώπη, το βέβαιο είναι ότι τη µετατρέψατε
σε ουραγό των διεθνών εξελίξεων. Γιατί; Διότι ο ελληνικός λαός
δεν ξεχνά ότι µετατρέψατε την Ελλάδα κυριολεκτικά σε ξέφραγο
αµπέλι µε τη διαχείριση του µεταναστατευτικού-προσφυγικού ζη-
τήµατος και πετύχατε να αποµονωθεί η Ελλάδα από τις χώρες
του Βίσεγκραντ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πλακιωτάκη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Κλείνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Επίσης, να µιλήσουµε για το ξεπούληµα της Μακεδονίας;
Κύριε Τσίπρα, οι Σκοπιανοί µπήκαν σε µια διαπραγµάτευση χωρίς
καµµία διαπραγµατευτική ισχύ και σας τα πήραν όλα. Σας πήραν
το εισιτήριο για την ένταξη της χώρας τους στο ΝΑΤΟ και την
Ευρωπαϊκή Ένωση και επίσης εκχωρήσατε µακεδονική γλώσσα
και µακεδονική εθνότητα. Είστε υπερήφανοι γι’ αυτό;

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να πω ότι ο µνηµονιακός προϋπο-
λογισµός του 2019 συνεχίζει να είναι σε λάθος κατεύθυνση, προ-
βλέπει περισσότερους φόρους και δεν εξασφαλίζει την αναπτυ-

ξιακή προοπτική της χώρας.
Για τους λόγους αυτούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κα-

ταψηφίσω τον προϋπολογισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για λίγα δευτερόλεπτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για την
ενηµέρωση του καλού συνάδελφου και της Αντιπολίτευσης και
για να µην ξαναγίνει το λάθος, θα ήθελα να πω ότι όλοι οι προ-
ϋπολογισµοί όλων των ευρωπαϊκών χωρών εγκρίνονται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν είναι δείγµα ότι συνεχίζεται το µνη-
µόνιο, ότι το δικό µας εγκρίθηκε. Το ίδιο γίνεται για όλους τους
ευρωπαϊκούς προϋπολογισµούς. Καλό είναι να ξέρουµε το ευ-
ρωπαϊκό πλαίσιο, για να ξέρουµε πώς είναι η συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα θα µιλήσει ο κ.
Στογιαννίδης. Αµέσως µετά ο κ. Σπίρτζης και µετά θα πάµε πάλι
σε τρεις συναδέλφους συν τον κ. Ψαριανό, που είναι από τους
κατά προτεραιότητα, που δεν µίλησε την πρώτη ηµέρα, γιατί
ήταν σε επιτροπή.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε τον προϋπο-

λογισµό του 2019. Στον προϋπολογισµό που συζητάµε σήµερα
δεν θα βρείτε υφεσιακά µέτρα. Ο προϋπολογισµός που συζητάµε
είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. Το Υπουρ-
γείο Εργασίας έχει ξεκινήσει και υλοποιεί τµηµατικά ως το πρώτο
τρίµηνο του 2019 έντεκα νέα προγράµµατα προϋπολογισµού 632
εκατοµµυρίων 500 χιλιάδων ευρώ, µε σύνολο ωφελούµενων
ογδόντα οκτώµισι χιλιάδων πολιτών. 

Ας δούµε µερικά µέτρα, που περιλαµβάνει ο προϋπολογισµός
του 2019: Επιδότηση ενοικίου από 70 ευρώ έως 210 ευρώ τον
µήνα. Αυτό το µέτρο θα στηρίξει έως τριακόσιες χιλιάδες οικο-
γένειες, που είτε διαµένουν σε µισθωµένη κατοικία είτε επιβαρύ-
νονται µε το κόστος εξυπηρέτησης στεγαστικού δανείου πρώτης
κατοικίας. 

Πριν από λίγους µήνες νοµοθετήσαµε την κατάργηση της διά-
ταξης που προέβλεπε µειώσεις της προσωπικής διαφοράς στις
συντάξεις από το 2019. Να σας θυµίσω ότι η προσωπική διαφορά
θεσπίστηκε µε τον ν.4387/2016. Μετά από έξι µήνες το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο µάς υποχρέωσε να νοµοθετήσουµε περικο-
πές στην προσωπική διαφορά των συντάξεων. Όταν νοµοθετή-
σαµε την προσωπική διαφορά, αποδείξαµε ότι δεν θέλουµε να
υπάρξει καµµία µείωση στους ήδη συνταξιούχους, σε περίπτωση
που ο επανυπολογισµός των συντάξεων θα οδηγούσε σε µείωση
της σύνταξης σε κάποιους συνταξιούχους. Το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο µάς υποχρέωσε να νοµοθετήσουµε µειώσεις στην
προσωπική διαφορά. Εµείς όταν νοµοθετήσαµε αυτό το µέτρο
οµολογούσαµε ότι είναι άδικο και θα προσπαθούσαµε να το αλ-
λάξουµε πριν εφαρµοστεί. Ο χρόνος µάς δικαίωσε. Το µέτρο
ακυρώθηκε. 

Η Νέα Δηµοκρατία -απουσιάζουν όλοι τώρα, µάλλον έχουν
κουραστεί πολύ να παρακολουθούν τη συζήτηση του προϋπολο-
γισµού- τροµοκρατούσε τους συνταξιούχους για όλο το 2018. Το
2019 ξεκινάει η σταδιακή µείωση του ΕΝΦΙΑ έως 30%. Σας θυ-
µίζω ότι ο ΕΝΦΙΑ νοµοθετήθηκε επί των ηµερών που κυβερνούσε
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Μας κατηγορεί η Νέα Δηµο-
κρατία ότι «ξεψηφίζουµε» µέτρα που εµείς νοµοθετήσαµε. Σε
αυτό έχουν δίκιο. «Ξεψηφίζουµε» µέτρα που υποχρεωθήκαµε να
νοµοθετήσουµε από τους δανειστές, µέτρα άδικα που δεν τα πι-
στεύουµε. «Ξεψηφίζουµε» µέτρα που η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε,
αλλά δεν τα κατήργησε. Καταργούµε από το 2019 τον υποκατώ-
τατο µισθό που η Νέα Δηµοκρατία µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τον
Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό νοµοθέτησαν. Δεν άκουσα να πουν
ούτε µία λέξη γι’ αυτό. 

Ξέρω ότι η Νέα Δηµοκρατία συµφωνεί απόλυτα µε τον υποκα-
τώτατο µισθό για τους νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών. Η
Υπουργός Εργασίας στο τέλος Ιανουαρίου του 2019 θα ανακοι-
νώσει την αύξηση του κατώτατου µισθού, που η Νέα Δηµοκρατία
το 2012 µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό

2046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στην 6η πράξη του υπουργικού συµβουλίου µε διορισµένο -και
όχι εκλεγµένο- Πρωθυπουργό τον Λουκά Παπαδήµο µείωσε από
τα 751 ευρώ στα 586 ευρώ και για τους νέους κάτω των είκοσι
πέντε ετών στα 510 ευρώ. 

Από τον Σεπτέµβριο του 2018 η Κυβέρνηση έχει κηρύξει υπο-
χρεωτικές µια σειρά από κλαδικές συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας, που δίνουν τη δυνατότητα σε χιλιάδες εργαζοµένους στον
ιδιωτικό τοµέα να δουν πολύ σηµαντικές αυξήσεις στους µισθούς
τους. 

Ακούµε πολλές φορές πρώην Υπουργούς και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας να µας κατακεραυνώνουν ότι δήθεν επί της
σηµερινής Κυβέρνησης αυξήθηκε η µερική απασχόληση και οι
ελαστικές µορφές εργασίας. Να σας θυµίσω ότι όλοι οι νόµοι
περί µερικής απασχόλησης και ελαστικών µορφών απασχόλησης
νοµοθετήθηκαν από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ. Επί κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας µειώθηκαν
κατά διακόσιες οι θέσεις στις επιθεωρήσεις εργασίας. Η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση ενισχύει τους επιθεωρητές εργασίας και µάλι-
στα νοµοθέτησε αυστηρότερες ποινές σε όσους εργοδότες
παρεµποδίζουν τον έλεγχο στις επιχειρήσεις τους και τους προ-
στατεύει από την εργοδοτική τροµοκρατία. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα από το Βήµα της Βουλής ακού-
σαµε τον κ. Μητσοτάκη να µας λέει ότι οι δανειστές αποδέχθη-
καν την κατάργηση του µέτρου της µείωσης της προσωπικής
διαφοράς στις συντάξεις, γιατί η Κυβέρνηση υποχώρησε στο θέ-
µα του µακεδονικού. Κατηγόρησε την Κυβέρνηση ότι η ακύρωση
του µέτρου της µείωσης των συντάξεων ήταν προϊόν συναλλα-
γής και µάλιστα ως αντάλλαγµα υποχωρήσαµε σε εθνικά θέµατα. 

Αν, λοιπόν, αυτό που ισχυρίζεται το πιστεύει, γιατί ο ίδιος και
το κόµµα του υπερψήφισαν τη διάταξη για τις συντάξεις; Προ-
φανώς οι πράξεις του έρχονται σε πλήρη αντίθεση µε τα λόγια
του. Πραγµατικά δεν χαίροµαι γι’ αυτήν την εικόνα της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2019
είναι ο πρώτος µη µνηµονιακός προϋπολογισµός της σηµερινής
Κυβέρνησης. Θα ακολουθήσουν και άλλοι προϋπολογισµοί µε
κυβερνήσεις βασικός κορµός των οποίων θα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και
Πρωθυπουργός ο Αλέξης Τσίπρας. Εσείς στη Νέα Δηµοκρατία
συνεχίστε να µετράτε τις ηµέρες που είστε µακριά από την κυ-
βέρνηση. Αν σήµερα αυτές οι ηµέρες είναι περισσότερες από χί-
λιες τετρακόσιες, να είστε σίγουροι πως θα ξεπεράσετε τις δύο
χιλιάδες µέρες. 

Σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός κ. Σπίρτζης, για δέκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να καταδικάσω τη βοµβιστική επίθεση

στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ», µια επίθεση απέναντι στη δηµο-
κρατία. Πιστεύω, δε, ότι η καταδίκη από εµάς που έχουµε δια-
φωνήσει και η ολόψυχη συµπαράστασή µας στους εργαζόµε-
νους και στους δηµοσιογράφους έχει τη δική της ιδιαίτερη αξία
και σηµειολογία.

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον πρώτο
έξω από τα µνηµόνια προϋπολογισµό της Κυβέρνησης του Αλέξη
Τσίπρα. Θα υπάρξουν πολλοί ακόµη και θα το τεκµηριώσουµε
αυτό. Αξίζει τον κόπο σε µία τέτοια διαδικασία να συζητήσουµε
το όραµά µας, τους µεσοπρόθεσµους στόχους µας και να κά-
νουµε και µια µικρή αναδροµή, για να βγάλουµε όλοι τα συµπε-
ράσµατά µας και για τη χώρα και για την Ευρώπη συνολικά, πώς
δηλαδή απέτυχαν παταγωδώς οι νεοφιλελεύθεροι δογµατισµοί,
οι πολιτικές που εφαρµόστηκαν για δεκαετίες, πώς οι πολιτικές
αυτού που τόσα χρόνια λέγατε -η συντηρητική παράταξη και οι
κυρίαρχες δυνάµεις στην Ευρώπη- για ανταγωνιστικότητα µέσω
της µείωσης του εργασιακού κόστους, δηλαδή της ζωής των πο-
λιτών, του κοινωνικού κράτους, έφεραν την Ευρώπη σε κοινω-
νικό, οικονοµικό και πολιτικό αδιέξοδο, σε κρίση. Βλέπουµε όλοι
τα αποτελέσµατα σε όλη την Ευρώπη, τα αδιέξοδα, την ακροδε-
ξιά, τις αντίστοιχες συνθήκες µε τον Μεσοπόλεµο. 

Αν τον Δεκέµβρη του 2015, τον Δεκέµβρη του 2016, τον Δε-
κέµβρη του 2017, ο Ευκλείδης ή κάποιος Υπουργός της Κυβέρ-
νησης έλεγε ότι θα έχουµε βγει τον Δεκέµβρη του 2018 από τα
µνηµόνια, ότι θα αυξάνονταν οι συντάξεις, ότι θα υπήρχε στήριξη
του κοινωνικού κράτους, ότι θα είχαν τελειώσει έργα που για δε-
καετίες ταλαιπωρούσαν τη χώρα και άφηναν πίσω την ανάπτυξη
και τους πολίτες, αν λέγαµε ότι θα είχαν ξεκινήσει νέα έργα που
για δεκαετίες µόνο εξαγγέλλονταν ως όνειρο, αν λέγαµε ότι η
χώρα µας θα είχε δοµές, σχέδιο για την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση, φωνή και σεβασµό από τη διεθνή κοινότητα, θα δεχόµα-
σταν τις λοιδορίες, τη λάσπη και τον χλευασµό της Αντιπο-
λίτευσης και των φιλικών της συµφερόντων και µέσων µαζικής
ενηµέρωσης. Και θα ακούγαµε ό,τι ακούµε και σήµερα: το αίτηµα
για εκλογές και το όνειρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
φύγει η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα. 

Τι να πρωτοθυµηθούµε; Ακούγαµε για την «αριστερή παρέν-
θεση», ότι καταρρέουµε κάθε µήνα, ότι ενεργοποιείται ο «κό-
φτης», ότι δεν κλείνει κάθε αξιολόγηση σε κάθε διαπραγµάτευση
που γινόταν, ότι δεν πιάναµε τους στόχους, ότι δεν θα δοθεί δέ-
κατη τρίτη σύνταξη, ότι δεν θα ξαναδοθεί την επόµενη χρονιά η
δέκατη τρίτη σύνταξη, ότι δεν θα υπάρχει κοινωνικό µέρισµα, ότι
δεν τελειώνουµε τα έργα, ότι δεν θα ξεκινούσαµε νέα, ότι δεν θα
βγαίναµε από τα µνηµόνια, ότι δεν θα καταφέρναµε να διατηρή-
σουµε τις συντάξεις, παρά µόνο για φέτος. 

Φέτος όµως είχαµε και ένα απίστευτο ολίσθηµα σε αυτήν την
αγωνία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και των συνοδοιπόρων
της, ότι αυτά, λένε, έγιναν σε ένα παζάρι µε τη Συµφωνία µε τα
Σκόπια. Δεν χρήζει καν σχολιασµού. Απλώς θα ήθελα να πω ότι
δεν µας τα χάρισε, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κάποιος
αυτά που δίνονται στον ελληνικό λαό. Από τον ιδρώτα του ελλη-
νικού λαού βγήκαν και από µία συνετή πολιτική που σέβεται
αυτόν τον λαό, τις θυσίες του, τον κάθε πολίτη, τα προβλήµατά
του. Δεν µπορείτε και δεν θέλετε να το καταλάβετε. Τι να κά-
νουµε; Σήµερα είµαστε σε θέση να πούµε ότι εµείς υλοποιήσαµε
αυτά για τα οποία δεσµευτήκαµε. Είµαστε σε θέση να πούµε ότι
δεν πήγαν χαµένες οι θυσίες του ελληνικού λαού. Είµαστε σε
θέση να πούµε ότι τώρα µπορούµε να ξεκινήσουµε µαζί µε τον
ελληνικό λαό να εφαρµόσουµε πολιτικές που θέλουµε, που πι-
στεύουµε, που προτείνουµε για τη χώρα µας και για την Ευρώπη.

Είµαστε σε θέση να πούµε ότι τώρα µπορούµε να οικοδοµή-
σουµε κοινωνικό κράτος, παραγωγικές δοµές, να υλοποιήσουµε
πολιτικές που θα διαπερνιούνται από κοινωνική δικαιοσύνη, από
αλληλεγγύη, από αυτό που εµείς λέµε ότι µένουµε πιστοί στις
αρχές και στις αξίες µας, στις υπηρεσίες στον λαό µας και στους
πολίτες, υλοποιώντας τα όνειρά του βήµα-βήµα. 

Ας πάµε όµως στο Υπουργείο Υποδοµών. Οι δυο πτυχές που
χτύπησαν όσους ήθελαν την κατάρρευση της χώρας και τη δέ-
σµευσή της σε πολιτικό, θεσµικό, κοινωνικό και οικονοµικό επί-
πεδο µε την υλοποίηση των εκκρεµών για δεκαετίες έργων και
για την προετοιµασία και υλοποίηση νέων έργων, ήταν πρώτον,
το φρενάρισµα του αποπληθωρισµού της χώρας, της περαιτέρω
αύξησης της ανεργίας, της απώλειας κι άλλου εθνικού πλούτου
από αυτό που κατάφερε η Νέα Δηµοκρατία και δεύτερον, µαζί
µε τα υπόλοιπα Υπουργεία, της δόµησης της αξιοπιστίας της
χώρας στους ευρωπαϊκούς οργανισµούς, στο διεθνές τραπεζικό
σύστηµα. Τηρούνταν τα χρονοδιαγράµµατα, τηρούνταν όσα εί-
χαµε δεσµευτεί για την ολοκλήρωση των έργων, κάτι που η χώρα
δεν το είχε ποτέ. 

Συζητούµε τον προϋπολογισµό που έχει πετύχει τρεις πολύ
κρίσιµες στοχεύσεις. Πρώτον, να είναι δηµοσιονοµικά αποδε-
κτός. Δεύτερον, να είναι ανταποδοτικός προς τις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού, ενσωµατώνοντας όλα τα µέτρα ανακούφισης που
ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός. Και τρίτον, να είναι αναπτυξιακός,
καθότι πέρα από τα µέτρα ελάφρυνσης και ενίσχυσης της ιδιω-
τικής οικονοµίας, συµπεριλαµβάνεται και διατηρείται ένα Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που στοχεύει στην ολοκλήρωση
των µεγάλων δικτύων, στη συµβολή της χώρας στην ανάπτυξη
και τον εκσυγχρονισµό των συνδυασµένων υποδοµών µε τους
βαλκάνιους γείτονές µας, στην υλοποίηση ολιστικά ενός ευρέος
φάσµατος κοινωνικών υποδοµών και παρεµβάσεων, ώστε να πε-
ριορίσουµε τις συνέπειες και των φυσικών καταστροφών, αλλά
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και µιας καταστροφικής πολιτικής που δεν άφηνε να ολοκληρω-
θούν οι υποδοµές.

Θα ευχαριστήσω τον Κώστα Καραµανλή για τα καλά του λόγια
σήµερα. Έχουµε κάνει πάρα πολλή δουλειά. Θα τον στεναχω-
ρήσω βέβαια σε κάποια, που θα πούµε στη συνέχεια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να καταγράψω, µε έναν σύν-
τοµο απολογισµό, τις στοχεύσεις που βάλαµε έναν χρόνο πριν
και τον σχεδιασµό που θα ακολουθήσει για να στηρίξουµε τις το-
πικές κοινωνίες, τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις, τη δίκαιη ανά-
πτυξη, την ολοκλήρωση των υποδοµών, µιας και πάρα πολλά
εργαλεία έχουν ανοίξει για τη χώρα µετά την πολιτική των τριά-
µισι τελευταίων χρόνων που έχουµε υλοποιήσει. 

Για να έχετε µια καθαρή εικόνα, ο στόχος µας είναι το πρώτο
εξάµηνο του 2019 να υπάρχουν συµβασιοποιηµένα έργα 6,8 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, σίγουρα πάνω από 6 δισεκατοµµύρια και
µέσα στο 2019 να έχουν αγγίξει τα 9,17 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ευτυχώς, στη διαπραγµάτευση που έγινε για το νέο ΕΣΠΑ, για
τη νέα προγραµµατική περίοδο για τις υποδοµές έχουµε σχεδόν
διπλάσιο ποσό από αυτό, που είχε διαπραγµατευτεί η κυβέρνηση
Σαµαρά τα προηγούµενα χρόνια. Τις επόµενες µέρες έρχεται για
κύρωση στη Βουλή το νότιο τµήµα του αυτοκινητόδροµου κεν-
τρικής Ελλάδας, του Ε65, και έπεται το βόρειο τµήµα, µιας και
έχουν προχωρήσει οι διαπραγµατεύσεις για τη χρηµατοδότησή
του. 

Ξεκίνησε η υπογειοποίηση των Σεπολίων. Τελειώνει το µετρό
της Θεσσαλονίκης φέτος και µπαίνει σε δοκιµαστική λειτουργία
και λίγους µήνες µετά ξεκινάει η επέκταση για Καλαµαριά. 

Τις πρώτες µέρες του Ιανουαρίου του 2019 εισάγεται για κύ-
ρωση το αεροδρόµιο του Καστελλίου και προφανώς ενηµερώνε-
ται η Βουλή για την ολοκλήρωση των συµβάσεων του αυτοκι-
νητόδροµου Πάτρα-Πύργος.

Ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση των διαγωνιστικών διαδικασιών
για τον βόρειο οδικό άξονα Κρήτης και για τη γραµµή 4 του
µετρό. Τελειώνει επιτέλους, παρά τις τεχνικές δυσκολίες, η σι-
δηροδροµική σύνδεση Αθήνας-Θεσσαλονίκης. Ολοκληρώνεται η
διαγωνιστική διαδικασία και εκκινούν οι διαγωνισµοί για το Άκτιο-
Αµβρακία. Δηµοπρατείται το Καλαµάτα-Ριζόµυλος-Πύλος-Με-
θώνη και η παράκαµψη της Χαλκίδας. 

Έχει δίκιο βέβαια ο κ. Καραµανλής όσον αφορά το σχόλιό του
ότι ολοκληρώνουµε αυτά που ξεκίνησαν άλλοι. Και πώς να µην
το κάνουµε αυτό; Τον αυτοκινητόδροµο Αθήνας-Θεσσαλονίκης
τον ξεκίνησαν το 1960, τον σιδηρόδροµο από τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο, τις παραχωρήσεις εδώ και δεκαέξι χρόνια, τον δρόµο
της Μεσαράς άλλα τόσα χρόνια, το Καστέλλι, το Θριάσιο, το
Στρατόπεδο Γκόνου, τον ΒΟΑΚ, τη σιδηροδροµική Εγνατία, τη
Χαλκίδα, την Καλαµάτα, τα είχαν εξαγγείλει από τον Μεσοπό-
λεµο. Πώς να µην ολοκληρώσουµε λοιπόν τα έργα που εδώ και
εξήντα χρόνια είχαν ξεκινήσει και όχι απλώς δεν τα ολοκλήρω-
ναν, αλλά ούτε στα µισά δεν τα είχαν φτάσει;

Έχουµε µια τεράστια λίστα µε τα αντιπληµµυρικά έργα και το
χρονοδιάγραµµά τους, την οποία καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα λίστα, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Καραµανλή, για να βγάλεις έργα πρέπει να έχεις µελέ-
τες, αλλιώς πρέπει να δίνεις δισεκατοµµύρια σε αποζηµιώσεις,
όπως κάνατε εσείς για δεκαετίες.

Θα πω δυο νούµερα, γιατί έγινε κριτική για τις αστικές µετα-
φορές. Βγήκαν ένα εκατοµµύριο προσωποποιηµένες κάρτες µε
το ηλεκτρονικό εισιτήριο και πεντακόσιες χιλιάδες µη προσωπο-
ποιηµένες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό θέλω παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα κάνω αναφορά για όλα τα έργα. Τα ξέρει όλος ο κό-

σµος, τα έχουµε βγάλει και σε δελτία Τύπου. Θα ήθελα όµως να
κάνω µερικά σχόλια κλείνοντας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, αν ένας από
εµάς τολµούσε να πει «θέλουµε να τελειώνουµε µε τη Νέα Δη-
µοκρατία όχι µόνο για αυτά, που κάνει αλλά για αυτά που πι-

στεύει», γνωρίζετε πολύ καλά τι θα είχε γίνει και τι θα ακούγαµε.
Το είπε ο Πρόεδρός σας στο συνέδριό σας για εµάς πριν από
λίγες µέρες και αποδεικνύεται πόσο έχετε επηρεαστεί από την
ακροδεξιά φιλοσοφία.

Θέλω να κλείσω λέγοντας ότι είστε το χθες, είστε το παλιό και
δυστυχώς είστε αµετανόητοι. Δεν µπορείτε και δεν θέλετε να αν-
τιληφθείτε πώς ανακτήθηκε µε τον τερµατισµό του µνηµονίου η
εθνική κυριαρχία που παραδώσατε. Δεν µπορείτε να κατανοή-
σετε πώς κερδήθηκε η αξιοπιστία της χώρας, πώς γινόταν πραγ-
µατική διαπραγµάτευση, πώς αυτά για τα οποία δεσµευτήκαµε
τηρήθηκαν και από τις δυο πλευρές. Δεν µπορείτε και δεν θέλετε
να καταλάβετε πώς χτίζεις σχέσεις εµπιστοσύνης µε διεθνείς ορ-
γανισµούς, µε επενδυτές, όταν ολοκληρώνεις έργα και διαγωνι-
σµούς, όταν είσαι εντάξει µε αυτά για τα οποία έχεις δεσµευτεί.
Δεν ήταν ιστορικά ποτέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε. Είπαµε για ένα λεπτό και έχετε φτάσει στα δυο. Δεν
έχει άλλο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα γίνει η προοδευτική παράταξη και η Αριστερά η πολι-
τική δύναµη, που διαίρεσε την κοινωνία, αυτή που έσυρε σε διώ-
ξεις και φυλακές, αυτή που γέµισε µε εκατοµµύρια πολίτες τα
δικαστήρια, τις φυλακές και τα ξερονήσια. Δεν ήταν η προοδευ-
τική παράταξη ούτε η Αριστερά αυτή, που χρησιµοποίησε τα δη-
µόσια έργα ως εργαλείο σπατάλης, αδιαφάνειας και αναποτε-
λεσµατικότητας. Δεν ήταν, δεν είναι και δεν θα γίνει ούτε η προ-
οδευτική παράταξη ούτε η Αριστερά αυτή που στις µέρες της
έφυγαν εκατοµµύρια Έλληνες για το εξωτερικό, που οδήγησαν
τους νέους µας να εγκαταλείψουν τη χώρα, χωρίς καµµία στή-
ριξη και χωρίς καταγραφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, κλείστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν ήταν και δεν θα γίνει η παράταξη των κλειστών συνό-
ρων, της ξενοφοβίας, της καταδίκης της βόρειας Ελλάδας σε
µαρασµό και απαξίωση. Δεν ήταν και δεν θα γίνει η παράταξη
που έχτισε πολιτικές καριέρες σε ψευτοεθνικισµούς, σε περιοχές
σαν το Μάτι που είπατε και πριν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα
κλείσω το µικρόφωνο. Έχω διατελέσει και εγώ συνδικαλιστής και
το «τελειώνω σε µισό λεπτό», το έχω πει και το ξέρω.

Κλείστε, σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
Οι πολίτες ξέρουν, ο ελληνικός λαός δεν ξεχνά και ο σηµερι-

νός προϋπολογισµός είναι ο πρώτος των πολλών επόµενων που
θα ακολουθήσουν µε κυβερνήσεις της Αριστεράς, της προοδευ-
τικής παράταξης µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η σειρά είναι η εξής.
Επόµενος είναι ο κ. Γρηγοράκος, ο κ. Ψαριανός, όπως προείπα,
γιατί την πρώτη µέρα ήταν σε επιτροπή, ο κ. Μουµουλίδης, ο κ.
Βαρβιτσιώτης. Έχει γίνει εσωτερική αλλαγή µεταξύ των Υπουρ-
γών και θα µιλήσει η κ. Γεροβασίλη αντί του κ. Καλογήρου.

Κύριε Γρηγοράκο, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, τι άκουσαν τα αυτιά µου; Κύριε Δένδια, τα ακού-
σατε; Γιατί εγώ έχω αυξηµένη ακοή. Ο κ. Σπίρτζης ευχαρίστησε
τον Κωνσταντίνο Καραµανλή τον νεότερο, τον τωρινό Βουλευτή.
Είπε ότι τα έχει κάνει όλα καλά. Ελπίζω να απαντήσει ο ίδιος ή
να απαντήσετε εσείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ, λοιπόν, τη Βου-
λή και είδα όλους τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να επαίρονται.
Κανείς δεν µας µίλησε για τα 100 δισεκατοµµύρια που µας κό-
στισε το τρίτο µνηµόνιο. Και ακολουθεί και το τέταρτο µνηµόνιο.
Αν συνεχίσετε την ίδια πολιτική τού «Τσίπρα, δώστα όλα», η Ελ-
λάδα θα πάει µε µαθηµατική ακρίβεια στα βράχια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οδηγείτε µε µαθηµατική ακρί-
βεια τη χώρα στην καταστροφή, αν συνεχίσετε την πολιτική που
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άκουσα προηγουµένως. Και την οδηγείτε, διότι λέτε πολλά ψέ-
µατα και είστε αλαζονικοί.

Θέλω να πω, όµως, δυο κουβέντες γι’ αυτό που συνέβη στον
«ΣΚΑΪ» τα ξηµερώµατα. Τα άτοµα που πιστεύουν στην πολιτική
βία νοµίζουν ότι υπηρετούν ηθικές αξίες -γι’ αυτό είναι και πολύ
επικίνδυνα, διότι δεν καταλαβαίνουν τη διαφορά της βίας-, αξίες
που νοµίζουν ότι είναι ανώτερες από τη ζωή οποιουδήποτε αν-
θρώπου, οποιουδήποτε όντος, και αυτό είναι το επικίνδυνο.

Εγώ προσωπικά τούς διαβεβαιώνω, επειδή ζω κοντά στον θά-
νατο και ασχολούµαι µε την υγεία των ανθρώπων, ότι δεν υπάρ-
χει πολυτιµότερο αγαθό από την υγεία κανενός στον κόσµο. Αν
ρωτήσεις µια µάνα που έχασε το παιδί της από τροχαίο ατύχηµα,
θα σου πει: «Δεν µε ενδιαφέρει η γη, δεν µε ενδιαφέρει τίποτα.
Το παιδί που έχασα µε ενδιαφέρει». Αυτό ας το σκεφθούν κά-
ποιοι.

Η δηµοκρατία µας είναι ανθεκτική, όσο και αν κάποιοι θέλουν
κάθε µέρα να την τραυµατίζουν. Αντέχει στον πόλεµο που της
κάνουν και θα είναι νικητής. Είµαστε µαζί µε όλους αυτούς που
νοµίζουν, σκέφτονται και πιστεύουν ότι η δηµοκρατία είναι το πο-
λυτιµότερο πολίτευµα στον κόσµο και θα το υπερασπιζόµαστε
µέχρι αίµατος.

Τελειώνω την εισαγωγή µου: Κουράγιο στο «ΣΚΑΪ», κουράγιο
στους ανθρώπους του, κουράγιο σε όλους αυτούς οι οποίοι υπό-
κεινται σε οποιαδήποτε µορφή βίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός µιας χώρας
σε µεγάλο βαθµό δίνει το στίγµα της ακολουθούµενης οικονοµι-
κής πολιτικής. Από τη σκοπιά αυτή, ο προϋπολογισµός που κα-
τέθεσε η Κυβέρνηση στη Βουλή, που θα είναι και ο τελευταίος
της, πολύ δύσκολα θα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως αναπτυ-
ξιακός.

Αντιθέτως, µε τον συγκεκριµένο προϋπολογισµό η Κυβέρνηση
επιµένει στην παραπλάνηση του ελληνικού λαού. Το µεγάλο πρό-
βληµα της ελληνικής οικονοµίας είναι η αναπτυξιακή της υστέ-
ρηση. Στο πρόβληµα αυτό καµµιά δηµοσιονοµική προσαρµογή
δεν συνιστά απάντηση. Ό,τι και αν ακούσαµε αυτές τις µέρες,
δεν υπάρχει καµµία απάντηση στα µεγάλα προβλήµατα της
χώρας. Το υψηλό κόστος δανεισµού -γι’ αυτό δεν βγαίνουµε και
στις αγορές-, τα µεγάλα ποσοστά των εξυπηρετούµενων δα-
νείων, η υψηλή ανεργία δεν αντιµετωπίζονται µε ρυθµούς χαµη-
λής ανάπτυξης. Άρα, η ενδεδειγµένη συνταγή είναι µία και
µοναδική: Επενδύσεις, επενδύσεις, επενδύσεις.

Δυστυχώς, η ζωτική αυτή ανάγκη, οι επενδύσεις, σύµφωνα µε
πρόσφατη έρευνα του ΙΟΒΕ, έχουν µειωθεί το τελευταίο χρονικό
διάστηµα κατά 23%. Εξίσου αρνητικές ήταν και οι επισηµάνσεις
πριν από κάποιους µήνες στο Συµβούλιο Δηµοσιονοµικής Πολι-
τικής -το οποίο δεν νοµίζω ότι πρόσκειται στην Αντιπολίτευση-
και το οποίο λέει ότι η µείωση είναι από 16% έως 17%.

Άλλωστε, όλοι µας γνωρίζουµε εµβληµατικές επενδύσεις που
καρκινοβατούν. Μιλώ για τις ιδιωτικές εγχώριες και ξένες, µε κο-
ρυφαίες αυτές του Ελληνικού και των Σκουριών. Όχι µόνο δεν
έχουµε αύξηση επενδύσεων, αλλά και αυτές που έχουν εκφράσει
για τη χώρα µας βρίσκονται αντιµέτωπες µε µια σειρά εµποδίων
ιδεοληπτικών, γραφειοκρατικών και πολλών άλλων.

Αρκεί να σας επισηµάνω ότι ακόµα και επενδύσεις για πράσινη
ενέργεια από ελληνικούς επιχειρηµατικούς οµίλους, που έχει
δώσει πολύ µεγάλη µάχη ο Γιάννης Μανιάτης, µπλοκάρουν στα
γρανάζια ανερµάτιστων κυβερνητικών επιλογών. Προτιµούµε τον
οικονοµικά δαπανηρό και περιβαλλοντικά καταστροφικό λιγνίτη,
που τον βλέπουµε στη Μεγαλόπολη, αδιαφορώντας για τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας.

Μολονότι οι επενδύσεις είναι ανάσα για την ελληνική οικονο-
µία, για τη χώρα, για την απασχόληση, για την αναζωογόνηση
των παραγωγικών δραστηριοτήτων, εντούτοις είναι παντελής η
έλλειψη ενός ευνοϊκού πολιτικού περιβάλλοντος. Η απουσία δε
ουσιαστικών κινήτρων για ιδιωτικές επενδύσεις καθιστά µει-
ωµένο και το ενδιαφέρον της επιχειρηµατικής κοινότητας.

Τα πολυδιαφηµιζόµενα από την Κυβέρνηση υψηλά πρωτογενή
πλεονάσµατα χρησιµοποιούνται για την αποπληρωµή δανείων,
καθώς και την άγρα ψήφων. Η µέθοδος της υπερφορολόγησης,
την οποία συνειδητά επιλέγει η Κυβέρνηση και διαλύει τη µεσαία
τάξη, σε καµµιά περίπτωση δεν δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για

την αναζωογόνηση της ελληνικής οικονοµίας. Αντιθέτως, όπως
οι περισσότεροι οικονοµολόγοι υποστηρίζουν, λειτουργεί ως
τροχοπέδη στην ανάπτυξή της, την καθιστά καχεκτική, µειώνει
τη ζήτηση και -το σηµαντικότερο όλων- αντιστρατεύεται τις πα-
ραγωγικές και οικονοµικές δραστηριότητες.

Τελειώνω, γιατί έφαγα πολύ χρόνο σε αυτά που ήθελα να πω
στην αρχή.

Στην υγεία βλέπουµε τα πράγµατα ότι είναι πολύ χειρότερα
από το 2014. Η έννοια «υποβάθµιση» παίρνει σάρκα και οστά. Σε
κάνει να αναρωτιέσαι αν ζούµε σε ένα σύγχρονο και πολιτισµένο
κράτος του δυτικού κόσµου. Οι υποχρεώσεις των νοσοκοµείων
αυξάνονται συνεχώς, αλλά οι προϋπολογισµοί τους χρόνο µε τον
χρόνο µειώνονται. Οι ΤΟΜΥ απέτυχαν παταγωδώς. Δεν υπάρ-
χουν οι διακόσιοι τριάντα εννέα. Πήγαµε δυο φορές και εγκαι-
νιάσαµε την ΤΟΜΥ της Θεσσαλονίκης. Τίποτα δεν υπάρχει. Στο
τέλος του χρόνου φεύγουν τρεις χιλιάδες γιατροί. Περιµένουµε
να δούµε τι θα γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Ειλικρινά τελείωσα.
Το σύστηµα υγείας λειτουργεί στο κόκκινο και αν δεν βια-

στούµε, σίγουρα δεν θα έχουµε υγεία το 2019.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εµµονή του ΣΥΡΙΖΑ σε πολλά

θέµατα και ιδιαίτερα στο άρθρο 16 του Συντάγµατος αποκαλύ-
πτει τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει την κοινωνία και την
παιδεία. Θέλει µια Ελλάδα που παλεύει µόνο για την επιβίωσή
της, που σέρνεται, χωρίς να περιµένει τίποτε καλύτερο από τον
εαυτό της. Ούτε το παράδειγµα της Κύπρου σάς λέει τίποτα. Κοι-
τάξτε χθες τι είπαν οι Κύπριοι και τι έκαναν µε τα πανεπιστήµιά
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική συνταγή ουδό-
λως εστιάζει στα καίρια δοµικά και διαρθρωτικά προβλήµατα της
ελληνικής οικονοµίας. Μοναδικό της µέληµα είναι η εκµετάλ-
λευση των υπερπλεονασµάτων για την εξυπηρέτηση πολιτικών,
κοµµατικών και εκλογικών στόχων. Άλλωστε, οι προεκλογικές πα-
ροχές δεν έχουν µόνο µηδενική επίδραση, αλλά ενισχύουν πε-
ραιτέρω την τάση των ψηφοφόρων να αναζητήσουν αλλού
προοπτικές και προσδοκίες. Όποιος παρακολουθεί τη διεθνή,
αλλά και την εγχώρια πολιτική σκηνή γνωρίζει ότι τα αναδροµικά,
τα επιδόµατα, οι διορισµοί δεν επιφέρουν κανένα θετικό αποτέ-
λεσµα. Το έχουµε δει και εµείς παλιά, όταν το κάναµε.

Η Κυβέρνηση εξαπάτησε τους Έλληνες, που την ψήφισαν και
την εµπιστεύτηκαν. Γι’ αυτό και η τιµωρία είναι αναπόφευκτη
πολύ γρήγορα, πολύ σύντοµα, το αργότερο σε οκτώ µήνες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 2ο Γυµνάσιο Κοζάνης (δεύτερο τµήµα).

Καλωσορίσατε στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τον κ. Γρηγόρη Ψαριανό. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να εκφράσω την απόλυτη και αµέριστη συµ-

παράστασή µας στο συγκρότηµα του «ΣΚΑΪ» και της «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗΣ», που υπέστησαν σήµερα την νύχτα, τα ξηµερώµατα, µια
δολοφονική επίθεση από «προοδευτικούς» νέους κουκουλοφό-
ρους, µια απολύτως φασιστική επίθεση, όπως έχουµε συνηθίσει
εδώ και αρκετά χρονάκια, καλύπτοντας ή κάνοντας ότι δεν βλέ-
πουµε διάφορους τέτοιους αγωνιστές.

Ελπίζω να είναι η τελευταία τέτοιου τύπου φασιστική επίθεση
και θέλω να συµφωνήσω απολύτως µε τον Πρωθυπουργό, που
είπε ότι αυτή υλοποιήθηκε, πραγµατώθηκε, έγινε από κάτι δει-
λούς τύπους και από σκοτεινούς κύκλους.

Πράγµατι, αυτοί οι δειλοί άνθρωποι και αυτοί οι σκοτεινοί κύ-
κλοι ελπίζω από αύριο να σταµατήσουν τη δράση τους, αφού
όλα τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου καταδικάζουµε αυτές
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τις φασιστικές επιθέσεις που συµβαίνουν και βεβαίως, τώρα µας
βρίσκουν όλους απέναντι. Ελπίζω να σταµατήσουν αυτές οι επι-
θέσεις που ξεκίνησαν µε µπογιές, µε ξηλώµατα πεζοδροµίων, µε
καύσεις ανθρώπων µέσα σε τράπεζες και µε διάφορα άλλα ήσ-
σονος σηµασίας περιστατικά εδώ και οχτώ χρόνια.

Είναι καλό να σκεφτόµαστε ότι η πρόοδος δεν µπορεί να επι-
τευχθεί µε τρόπους τέτοιους αγωνιστικούς, όπου όποιος δεν
γουστάρει κάτι, του δαγκώνει το λαιµό ή χυµάει επάνω του και
τον κατεδαφίζει, του πετάει µπογιές, τον πυροβολεί ή τον ανατι-
νάζει στον αέρα. Αυτές οι µέθοδοι δεν είναι και της πλέριας δη-
µοκρατίας συστηµατάκια.

Για τον προϋπολογισµό: Ο προϋπολογισµός αυτός είναι µιας
κατηγορίας προϋπολογισµών. Ως τώρα έχουµε γνωρίσει τρεις
κατηγορίες προϋπολογισµών. Αναφέροµαι στην περίοδο που
είµαι µέσα στη Βουλή, από το 2007 συγκεκριµένα. Έχουµε συ-
ζητήσει, λοιπόν, πολλούς προϋπολογισµούς. Οι τρεις κατηγορίες
είναι ο προϋπολογισµός που κατατίθεται και δεν εφαρµόζεται,
ένας προϋπολογισµός που εφαρµόζεται ενώ αλλά έχουµε πει,
αλλά έχουµε καταθέσει και είναι και η τρίτη κατηγορία των προ-
ϋπολογισµών που είναι «αλλά ντάλα τα µεγάλα, της Παρασκευής
το γάλα». Αυτός δεν ξέρω σε ποια από τις τρεις κατηγορίες,
πραγµατικά, εντάσσεται. Νοµίζω ότι έχει λίγο από τις τρεις, ίσως
και από καµµιά τέταρτη, γιατί είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός
προϋπολογισµός.

Έψαχνα, λοιπόν, να βρω µέσα πότε θα πάει ο κατώτατος µι-
σθός στα 751 ευρώ, αν έχει περιληφθεί 13η σύνταξη, αν έχουν
µπει οι αυξήσεις που έπρεπε να µπουν, αν έχουν ακυρωθεί µε
ένα νόµο και ένα άρθρο ή µε δύο νόµους και τρία άρθρα όλα τα
προηγούµενα µνηµόνια και οι εφαρµοστικοί τους νόµοι. Δηλαδή,
άµα στον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό δεν τα βά-
λουµε αυτά, που θα βάλουµε; Στον τελευταίο;

Βέβαια, βγήκαµε από τα µνηµόνια. Όµως, όπως έχουµε ξανα-
πεί εδώ, δεν είµαστε εµείς που βγήκαµε από τα µνηµόνια. Αυτοί
βγήκαν από τα µνηµόνια και σταµάτησαν να πληρώνουν. Εµείς
στα µνηµόνια είµαστε εδώ, παρόντες και θα τα ευχαριστηθούµε
ως το τέλος,

Το επίπεδο του δείκτη εµπιστοσύνης στην ελληνική Κυβέρ-
νηση είναι το µικρότερο σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα
µε στοιχεία από το θλιβερό ευρωβαρόµετρο -αυτό που έχουν
αυτοί οι τοκογλύφοι, οι δανειστές, οι εκβιαστές, τα καθάρµατα-
αντανάκλαση της χαµηλής εµπιστοσύνης στο γεγονός ότι η Ελ-
λάδα είναι ουραγός της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην αποτελεσµα-
τική διαχείριση των δηµοσίων δαπανών, τις οποίες αυξάνουµε
αντί να µειώνουµε, προσλαµβάνοντας συνεχώς και νέους πελά-
τες. Οπότε, όλο και λιγότεροι άνθρωποι -αφού απολύονται στην
πραγµατική οικονοµία, από τον ιδιωτικό τοµέα, και προσλαµβά-
νουµε στο δηµόσιο τοµέα- θα πληρώνουν όλο και περισσότε-
ρους, µέχρι να διοριστούµε όλοι για να δω ποιος θα µας πλη-
ρώνει µετά. Αυτό είναι κλεµµένο από µία γελοιογραφία.

Ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός θα έπρεπε να
σηµατοδοτεί την ίδρυση µιας νέας σχέσης εµπιστοσύνης µεταξύ
του κράτους και των πολιτών επί τη βάσει «ενός νέου κοινωνικού
συµβολαίου», για να θυµηθούµε παλιές σοσιαλδηµοκρατικές, σο-
σιαλιστικές και κεντροαριστερές λέξεις. Και, βέβαια, θα έπρεπε
να απαντά σε ένα και µόνο ερώτηµα: Πώς η χώρα -αυτή η χώρα,
το παλιό «Κατσαπλιάδισταν», η σηµερινή περήφανη Ελλάδα- θα
αποκτήσει υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης µέσα από ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο; Αντί για αυτό έχουµε άδικους φόρους που
συντηρούν ένα σπάταλο κράτος, που γίνεται όλο και µεγαλύτερο
και όλο και λιγότερο αποτελεσµατικό και όλο και ακριβότερο.

Είναι 1 δισεκατοµµύριο οι επιπλέον φόροι για το 2019. Οι υψη-
λότεροι έµµεσοι φόροι στην ευρωζώνη, που είναι ό,τι πιο αντι-
δραστικό. Οι έµµεσοι φόροι είναι κάτι «Θάτσερ» και κάτι τέτοιο.
Δηλαδή, είναι πολύ µακριά από την Αριστερά οι έµµεσοι φόροι,
γιατί πάνε σε όλο τον κόσµο ανεξαρτήτως. Χτυπάνε όπου βρούνε
οι έµµεσοι φόροι. 

Έχουµε, λοιπόν, τους υψηλότερους έµµεσους φόρους στην
ευρωζώνη. Από το 2014 τα έσοδα στην Ελλάδα από έµµεσους
φόρους αυξήθηκαν κατά 4,1 δισεκατοµµύρια -από 23,8 σε 27,9-
ενώ από άµεσους φόρους έµειναν σχεδόν αµετάβλητα, δηλαδή
από 20,7 πήγαν στα 21 δισεκατοµµύρια. Οι πιο άδικοι κοινωνικοί

φόροι, οι έµµεσοι, τσακίζουν τους µη προνοµιούχους Έλληνες,
γιατί ένα ψωµί και µία σύνδεση στο ίντερνετ τα χρειάζεται και ο
φτωχός και ο πλούσιος και πληρώνουν τους ίδιους αυξηµένους
φόρους -έµµεσους- και οι δύο.

Η µείωση του φορολογικού συντελεστή στις επιχειρήσεις το
2019 θα πάει από το 29% στο 28% αντί για το 26% που είχε ει-
πωθεί και είχε προβλεφθεί. Ένας στους πέντε πολίτες πληρώνει
το 90% των φόρων εισοδήµατος. Πληρώνουµε 6 στα 10 ευρώ -
τώρα µπορεί να είναι 7 στα 10 ευρώ- για φόρους και εισφορές,
οι οποίοι κατευθύνονται για την πληρωµή µισθών δηµοσίων
υπαλλήλων και για συντάξεις. Το 4.5% -τεσσεράµισι και όχι τε-
σερσήµισι που λέµε συνήθως ή τρεισήµισι, αυτό να το κόψουµε,
είναι τριάµισι- των επιχειρήσεων πληρώνει το 83% του φόρου ει-
σοδήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από τα 87 δισεκατοµµύρια που εισπράττει το κράτος, τα 21,6
δισεκατοµµύρια -ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε- πηγαίνουν για τους
µισθούς δηµοσίων υπαλλήλων και τα 31,2 δισεκατοµµύρια για
την καταβολή συντάξεων, δηλαδή 52,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για
µισθούς και συντάξεις.

Η χώρα «πατώνει» σε κάθε δείκτη που αφορά επενδύσεις: στον
προϋπολογισµό, σε επενδύσεις σε όλους τους τοµείς. Υπάρχουν
στοιχεία τα οποία έχουµε ξαναπεί και ξαναπεί. Λέµε συνέχεια ότι
αγωνιζόµαστε να έχουµε την κοινωνία όρθια. Όµως, γερνάµε και
σφυρίζουµε αδιάφορα! Από το 2011 έως το 2017 ο πληθυσµός
µειώνεται διαρκώς. Η Ελλάδα κατέχει την τελευταία θέση στις
δαπάνες για τη στήριξη της οικογένειας και των παιδιών. Ένα
ζευγάρι µε µέσο µισθό και δύο παιδιά πληρώνει τους υψηλότε-
ρους φόρους στην Ευρώπη. 

Σε µία χώρα, που γερνάει και η οικονοµία της είναι απολύτως
τραυµατισµένη, κυριαρχεί η αποεπένδυση. Είχαµε υποσχεθεί ότι
θα κάνουµε µεγάλες επενδύσεις. Δεν κάναµε καµµία σχεδόν για
τη χώρα. Ανάπτυξη χρειάζεται αυτή η χώρα και όχι υπερπλεονά-
σµατα και υπερφορολόγηση, που ούτε η Θάτσερ δεν έκανε τέ-
τοια, υπερπλεονάσµατα τα οποία τα χρησιµοποιούµε για εξυ-
πηρέτηση πελατειακών σχέσεων, ενώ καταγγέλλαµε τους άλ-
λους, τους παλιούς, που µας έριξαν µέσα στην τρύπα µε τα µνη-
µόνια, ενώ τώρα ανοίγουµε µεγαλύτερη τρύπα και ξαναµπαί-
νουµε µέσα χειρότερα. Πώς θα δηµιουργήσουµε δουλειές και ει-
σόδηµα; Τι µέριµνα θα λάβουµε για τους χαµένους των µνηµο-
νίων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε, Ψαριανέ, πα-
ρακαλώ να κλείσετε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Πώς θα γκρεµίσουµε το κοµµατικό
κράτος και την πελατειακή σχέση µε το κράτος και τον κόσµο και
τους πελάτες; Πώς θα εξάγουµε αντί να εισάγουµε, ή τουλάχι-
στον να το ισορροπήσουµε; Πώς θα επιστρέψει στη χώρα η πιο
µορφωµένη γενιά, που άλλοτε φεύγανε οι αγράµµατοι, οι αµόρ-
φωτοι, οι ανειδίκευτοι και τώρα φεύγει ο αφρός της ελληνικής
κοινωνίας για να βρει δουλειά έξω ή για να σπουδάσει έξω, γιατί
εδώ του το απαγορεύουµε να σπουδάσει;

Αυτή η Ελλάδα των επενδύσεων και των µεγάλων αλλαγών
είναι αυτή, που χρειαζόµαστε και όχι αυτή που έχουµε φτιάξει
καταγγέλλοντας τους προηγούµενους και φτιάχνοντας τρις χει-
ρότερα από όσα έκαναν αυτοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ψαριανέ, δεν
µπορώ να σας επιτρέψω άλλο. Κλείστε σας παρακαλώ.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Έχω εδώ και τους είκοσι εννέα φό-
ρους που έχει εφαρµόσει η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΞΕΛ -
η αριστερή κυβέρνηση του Πάνου Καµµένου- καταγεγραµµένους
έναν-έναν. Ελπίζω κάποια στιγµή να γίνουν τριάντα µέσα στους
επόµενους µήνες, όπως έλεγε και η διαφήµιση εκείνη για τους
είκοσι εννέα κατασκευαστές πλυντηρίων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. Καλά Χριστούγεννα.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έλαβα ένα τηλεφώνηµα από τον κ. Κώστα Καραµανλή.
Για να µην προσέλθει στη Βουλή και αρχίσουν οι αντεγκλήσεις,
που πληροφορήθηκε την ονοµαστική αναφορά του κ. Σπίρτζη,
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µου είπε να πάρω τα Πρακτικά και να αναγνώσω τέσσερις γραµ-
µές, που είναι η αναφορά που έκανε στο πρόσωπο του. Τον πα-
ρακάλεσε να µην έρθει, για να προχωρήσουµε οµαλά.

Αυτό που είπε, λοιπόν, ο κ. Καραµανλής είναι το εξής: «Αυτό
που κάνετε µε επιτυχία -και σας το αναγνωρίζω, η αλήθεια είναι-
είναι ότι ολοκληρώνετε τα µεγάλα έργα, τα οποία, όµως, βρήκατε
κατά 70% έως 80% έτοιµα από τις προηγούµενες κυβερνήσεις».
Είναι νοµίζω τελείως διαφορετικό αυτό που είπε ο κ. Καραµανλής
µε την έννοια που ήθελε να δώσει ο κ. Σπίρτζης.

Προχωράµε, λοιπόν, στον κ. Θεµιστοκλή Μουµουλίδη.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να αρνούµαι να δεχτώ ότι τα κόµµατα της Αν-

τιπολίτευσης προέρχονται από παρθενογένεση, γιατί αυτό περί-
που καταλαβαίνουµε αυτές τις τέσσερις µέρες.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου να ξεκινήσω µε την κατηγορηµατική καταδίκη µου
στην τροµοκρατική επίθεση στα γραφεία του «ΣΚΑΪ» και της «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», µία ύποπτη επίθεση, µία σκοτεινή πράξη κατά της
Δηµοκρατίας και να εκφράσουµε τη συµπαράστασή µας στους
εργαζόµενους και τους δηµοσιογράφους του σταθµού.

Συνεχίζεται σήµερα, για τέταρτη ηµέρα, η συζήτηση για τον
προϋπολογισµό του 2019. Όµως, επειδή ακούστηκαν πολλά κατά
τη διάρκεια της συζήτησης - αυστηρές επικρίσεις, κυρίως κατα-
στροφολογία, εύκολοι χαρακτηρισµοί- χρήσιµο θα ήταν να θυ-
µόµαστε και τι παρέλαβε αυτή η Κυβέρνηση τον Ιανουάριο του
2015.

Αξίζει, λοιπόν, να υπενθυµίζουµε σταθερά ότι τον Ιανουάριο
του 2015 παραλάβαµε µια χώρα πτωχευµένη, µια χώρα απαξιω-
µένη, µια χώρα σχεδόν αποµονωµένη από τη διεθνή κοινότητα.
Η ελληνική κοινωνία δεν ξεχνά ποιοι οδήγησαν τη χώρα σε εκείνο
το ιστορικό οικονοµικό και κοινωνικό αδιέξοδο και στη διεθνή
απαξίωση, αποτέλεσµα εσφαλµένων πολιτικών δεκαετιών. Και,
βέβαια, κανείς δεν ξεχνά οι πολιτικές ποιων εξέθρεψαν τα εφιαλ-
τικά φαινόµενα της διαφθοράς, της διαπλοκής, που βύθισαν την
οικονοµία της χώρας. 

Ακούµε τέσσερις µέρες την περιγραφή µιας µαύρης εικόνας,
κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ακούµε από τους εκ-
προσώπους της Νέας Δηµοκρατίας µια περιγραφή αποκαρδιω-
τική, µια περιγραφή παντελούς έλλειψης χρώµατος, ελπίδας, µια
καταστροφολογία παντού. Έχουµε µια διαρκή περιγραφή µιας
µαύρης εικόνας, σαν το «µαύρο» της ΕΡΤ. Και, βέβαια, ως άν-
θρωπος που ζει και σκέφτεται, αρνούµαι να πιστέψω, κύριοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι το χρώµα σας είναι το µαύρο. 

Στο πολιτικό vertigo, λοιπόν, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
στην υβριστική ρητορική του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας,
θα απαντήσουµε µε τρεις λέξεις: µνήµη, υπευθυνότητα, µέλλον. 

Παρακολουθήσαµε πριν λίγες ηµέρες εδώ, στην Ολοµέλεια
της Βουλής, τη συζήτηση για τη µη περικοπή των συντάξεων, πα-
ρακολουθήσαµε τη διχαστική ρητορική του Προέδρου της Νέας
Δηµοκρατίας. Τη µέρα που για εκατοµµύρια συνταξιούχων κα-
τοχυρωνόταν και νοµοθετικά η µη περικοπή των συντάξεων -µια
πολύ σηµαντική επιτυχία της ελληνικής Κυβέρνησης- ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιχειρούσε να αλλάξει την
ατζέντα µε έναν τρόπο πρωτοφανή, καιροσκοπικό, αλλά και
επικό. Μίλησε για συναλλαγή, συνδέοντας τη µη περικοπή των
συντάξεων µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, ανεβάζοντας τους τό-
νους, επιχειρώντας την πόλωση, και επέλεξε να παίξει µε την
µνήµη του ελληνικού λαού. Επέλεξε να διχάσει την κοινωνία, σε
µία προσπάθεια να αποδυναµώσει τη µεγάλη επιτυχία και το ση-
µαντικό έργο, που παράγει η Κυβέρνηση όλη αυτή την τετραετία
κάτω από δύσκολες συνθήκες.

Παρακολουθώντας µια-µια τις εξαγγελίες του Προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ, του Πρωθυπουργού, του Αλέξη Τσίπρα, από την Έκθεση
της Θεσσαλονίκης να υλοποιούνται, καταλαβαίνει ότι υπάρχει και
ένα πρόβληµα -σε ενδεχόµενο αποτυχίας του- µε τον προεδρικό
του θώκο. Έτσι, λοιπόν, επιχειρεί έναν ανεκδιήγητο εµφύλιο, ένα
διχασµό.

Παρακολουθώντας η ελληνική κοινωνία αυτό το διάλογο από
τους τηλεοπτικούς δέκτες, αντιλαµβάνεται και τους δύο κόσµους
µέσα από τη ρητορική των οµιλητών κάθε κόµµατος. 

Έτσι, λοιπόν, εµείς ως κόµµα, είµαστε το άθροισµα των οµι-

λητών µας και νοµίζω ότι αυτό είναι σαφές στην ελληνική κοινω-
νία. Θα πρέπει να ξέρουµε ότι ο Εµφύλιος αποτελεί µία τραυµα-
τική µνήµη του λαού µας και πρέπει για κάθε δηµοκρατική
δύναµη και κάθε δηµοκράτη να αποτελεί αµετάκλητο παρελθόν
και κοινή προσπάθεια. 

Όσο για τη Συµφωνία των Πρεσπών -που πρέπει να θυµίσουµε
ότι το θέµα της ονοµασίας, το πρωτοεµφάνισε ο αείµνηστος
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης και το υπερασπίστηκε η αδερφή του
σηµερινού Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Ντόρα Μπα-
κογιάννη- θα έρθει στην ώρα της στη Βουλή. Η συγκέντρωση της
Θεσσαλονίκης την περασµένη Παρασκευή στο «Αλεξάνδρειο Μέ-
λαθρο» αποτελεί µόνο την αρχή µιας πορείας προς το λαό, µε
στόχο την ενηµέρωση και την αλήθεια για τη συµφωνία. Και αυτή
η πορεία ενηµέρωσης θα φτάσει σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, κυ-
ρίως σε κάθε πολίτη της βόρειας Ελλάδας. Όσοι επιχειρούν να
επενδύσουν πάνω στη διαστρέβλωση ή στην απόκρυψη της αλή-
θειας, όσοι επιχειρούν να διχάσουν, µε στόχο την πολιτική τους
επιβίωση, θα πάρουν και απάντηση στις κάλπες τους επόµενους
µήνες.

Το 2019 είναι µια χρονιά δύσκολη, µια χρονιά σηµαντική. Είναι
µια χρονιά κρίσιµη, µια χρονιά κοµβική για τη δηµοκρατία, όπου
κάθε θεµιτή πολιτική αντιπαράθεση -και είναι πολύ σηµαντικό να
υπάρχουν αντιπαραθέσεις σε επίπεδο Κοινοβουλίου- έχει για
εµένα ένα ιστορικά αναγκαίο σηµείο συνάντησης όλων των δη-
µοκρατικών δυνάµεων, που πρέπει να είναι η εκλογική ήττα των
ακροδεξιών δυνάµεων σε όλη την Ευρώπη. Και γι’ αυτό θα είµα-
στε όλοι υπεύθυνοι. Δυστυχώς, η Ευρώπη νοσεί. Η Ευρώπη οφεί-
λει να πάρει διορθωτικές αποφάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σήµερα ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεωργιά-
δης, τα είπε όλα. Μας εξήγησε, µε τον πλέον κατηγορηµατικό
τρόπο, ότι ζούµε σε µία καπιταλιστική Ευρώπη. Η Ευρώπη, όµως,
δεν µπορεί να συνεχίσει ως η Ευρώπη των τεχνοκρατών, η Ευ-
ρώπη των αριθµών και συχνά ως η κυνική Ευρώπη. Αυτήν την αλ-
λαγή της ευρωπαϊκής πολιτικής υπέρ της κοινωνικής ισότητας
και της δίκαιης κατανοµής, υπέρ της επιστροφής της Ευρώπη
στις αρχές του Διαφωτισµού, θα συνεχίσουµε να υπερασπιζόµα-
στε και να διεκδικούµε ως κόµµα. Είναι ιστορικός ο ηγετικός
ρόλος που καλείται να παίξει ο ΣΥΡΙΖΑ, οι δυνάµεις της Αριστε-
ράς, οι ευρωπαϊκές σοσιαλιστικές και αριστερές δυνάµεις στη
νέα Ευρώπη που θέλουµε, όχι µια Ευρώπη που θα διαιωνίζει έναν
κακό εαυτό, αλλά µια άλλη πραγµατικά δηµοκρατική Ευρώπη
που θα υπερασπίζεται τη δηµοκρατία και θα αντιστρέφεται τον
φασισµό. Είναι αδιανόητο οι οικονοµικές πολιτικές επιλογές της
Ευρώπης να αδιαφορούν για τα αποτελέσµατα των πολιτικών
που επιλέγονται και εφαρµόζονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αδιανόητο να αγνοείται η συντριπτική πλειοψηφία των

Ευρωπαίων πολιτών, που διαβιούν υπό το φόβο της συνεχούς
φτωχοποίησης και ανεργίας. Η άνοδος της άκρας δεξιάς οφεί-
λεται εν πολλοίς στις ευρωπαϊκές οικονοµικές πολιτικές, στις κα-
πιταλιστικές πολιτικές, κύριε Γεωργιάδη. Η σύγκριση των
αριθµών δεν µπορεί να είναι η ιδέα για το µέλλον της Ευρώπης,
δεν µπορεί να είναι το σηµείο συνάντησης. Είναι ιστορικά ανα-
γκαίο η σύγκριση να αφορά τις κοινωνίες και τον άνθρωπο. 

Κλείνω, αναφερόµενος στο έτος 2019, που είναι µία χρονιά
εκλογικών αναµετρήσεων: Είναι η χρονιά της απλής αναλογικής
για την τοπική αυτοδιοίκηση. Εποµένως, είναι η χρονιά των µε-
γάλων συναινέσεων στις τοπικές κοινωνίες,

Και µε την ευκαιρία, επιτρέψετε να πω ότι όσοι θέλουµε τον
ελληνικό λαό ενωµένο, συµφιλιωµένο και µε σύµπνοια µεταξύ
του, θα οφείλαµε εδώ και µήνες να έχουµε υπερψηφίσει την
απλή αναλογική, γιατί η απλή αναλογική βοηθάει πολύ στο διά-
λογο, στη συνύπαρξη και στη συναίνεση. Το 2019 θα είναι χρονιά
νέων συνεργασιών και συνυπάρξεων στην κεντρική πολιτική
σκηνή. Η χώρα πρέπει να προχωρήσει. Η Ευρώπη πρέπει να προ-
χωρήσει. Ο προϋπολογισµός, που θα υπερψηφιστεί αύριο από
τη Βουλή των Ελλήνων, είναι ο τελευταίος µιας Κυβέρνησης που
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ο συνταγµατικός της κύκλος ολοκληρώνεται το 2019. Είναι όµως,
ο πρώτος προϋπολογισµός µιας καινούργιας, νέας, ελπιδοφόρας
εποχής, που θα υπηρετείται και για την επόµενη τετραετία από
την Κυβέρνηση και τις δυνάµεις του ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα απο-
δειχθεί συνείδηση, επιλογή και ανάγκη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουµουλίδη,
ολοκληρώστε. Μη µε αναγκάσετε να σας διακόψω.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
…της ελληνική κοινωνίας. Μνήµη, ευθύνη, µέλλον είναι οι βα-

σική λόγοι της επερχόµενης εκλογικής επικράτησης του ΣΥΡΙΖΑ.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης, Βουλευτής Β’ Αθηνών της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν είναι µόνο αυτονόητη η καταδίκη απέναντι
στην τροµοκρατική επίθεση, που έγινε σήµερα στον τηλεοπτικό
σταθµό «ΣΚΑΪ» και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Νοµίζω ότι αυτή η κα-
ταδίκη θα έπρεπε να έρχεται οµόθυµα και κάθε φορά που εκτο-
ξεύεται µία απειλή -είτε την εκτοξεύει µέλος του «Ρουβίκωνα»,
όπως είχε κάνει πριν από µερικούς µήνες, τους οποίους, όµως,
συστηµατικά χαϊδεύετε, είτε την εκτοξεύουν πολιτικά πρόσωπα,
όπως ο Υπουργός Άµυνας που πάλι πριν µερικούς µήνες είχε πει:
«Γιατί δεν ανατινάζουν ένα κανάλι εκεί στο Φάληρο;»- θα πρέπει
να την καταδικάζουµε, γιατί ξέρουµε ότι µπορεί να οδηγήσει σε
πολύ χειρότερες καταστάσεις από αυτές που σκεφτόµαστε. 

Η χθεσινή επίθεση, το µέγεθος της βόµβας, δείχνει ακριβώς
ότι έχει εκκολαφθεί µια νέα γενιά τροµοκρατίας στη χώρα, η
οποία έχει πρόσβαση σε τέτοιου είδους εξοπλισµό. Και αυτό νο-
µίζω ότι θα πρέπει και η Υπουργός Προστασίας του Πολίτη να
το αντιµετωπίσει µε περίσσια σοβαρότητα. 

Άκουσα πριν από λίγο τον κ. Σπίρτζη, ο οποίος µας περιέ-
γραψε µια καταπληκτική Ελλάδα, που γίνονται έργα φανταστικά,
καινούργια, ωραία και ήθελα να τον ρωτήσω το εξής: Τέσσερα
χρόνια τώρα, αυτό το ρηµάδι το Ελληνικό σκοπεύει ποτέ να ξε-
κινήσει; Δεχθήκατε ότι αυτό το έργο πρέπει να γίνει. Το δεχθή-
κατε. Κυρώσατε τη σύµβαση, παρά τις αντιδράσεις. Γιατί δεν
ξεκινάει; 

Ποιες αγκυλώσεις; Ποια αποτελεσµατικότητα; Πόσες τετραε-
τίες ΣΥΡΙΖΑ θα χρειαστούν, για να γίνει ένα έργο, το οποίο να το
πάρετε από τη σύµβαση και να το ολοκληρώσετε; Πόσες; 

Να σας θυµίσω το λιµάνι της κρουαζιέρας; Αυτό θα ήθελα να
το πω. Είναι και το λιµάνι της κρουαζιέρας στον Πειραιά, που είχε
και 110 εκατοµµύρια χρηµατοδότηση, του οποίου το master plan
ο ίδιος ο κ. Σπίρτζης δεν υπογράφει και δεν κυρώνει, για να ξε-
κινήσει, το οποίο είχε και 95% χρηµατοδότηση από τα ευρωπαϊκά
προγράµµατα, από τα ευρωπαϊκά ταµεία. Ούτε αυτό προχωρά. 

Μας µίλησε για τις συγκοινωνίες. Πραγµατικά µεγαλύτερη
αποτυχία κοινωνικής πολιτικής από την αποτυχία στον τοµέα των
συγκοινωνιών δεν υπάρχει. Η δυτική Αθήνα σήµερα υποφέρει.
Ένα λεωφορείο την ώρα έχει η Πετρούπολη, ένα λεωφορείο την
ώρα έχει το Χαϊδάρι, ένα λεωφορείο την ώρα έχει το Καµατερό.
Τα µισά λεωφορεία είναι κλεισµένα στα αµαξοστάσια και τα χρέη
του ΟΑΣΑ διαρκώς ανεβαίνουν. Η δε συγκοινωνία έχει µείνει στην
εποχή µιας άλλης Αθήνας, χωρίς υποδοµές και βέβαια δεν
έχουµε δει να ξεκινά η γραµµή 4 του µετρό, που θα συνδέσει επι-
τέλους τη δυτική Αθήνα µε την υπόλοιπη Αθήνα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε Βαρ-

βιτσιώτη.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Θα ήθελα να αναρωτηθώ γύρω

απ’ αυτό, το οποίο µας είπε, εάν η Ελλάδα δηλαδή σήµερα είναι
ισχυρότερη, εάν έχει καταφέρει να ανακτήσει το διεθνές της
κύρος, εάν έχει καταφέρει να ανακτήσει τη χρηµατοληπτική της
ικανότητα, εάν έχει καταφέρει να µιλά στους εταίρους της µε σε-
βασµό. 

Ποια είναι αυτή η Ελλάδα που µιλά µε σεβασµό; Η Ελλάδα που
απειλείται από τον Έντι Ράµα, όπως και οι περιουσίες των Ελλή-
νων στη Χειµάρρα και µένουν οι προκλήσεις αναπάντητες; 

Είναι εδώ ο κ. Κοτζιάς, που είχε προαναγγείλει ότι θα έλυνε
και το πρόβληµα µε την Αλβανία. Έτσι µας είπατε το καλοκαίρι
µετά από τις Πρέσπες, µετά απ’ αυτήν τη θεάρεστη συµφωνία,
την οποία αγκάλιασαν όλοι οι Έλληνες, όπως βλέπετε και πάν-
δηµοι χαίρονται γιατί έχετε παραχωρήσει αυτό που δεν παραχώ-
ρησε κανένας στο παρελθόν. Όλοι περιµέναµε να δούµε αυτήν
τη συµφωνία µε την Αλβανία. Αντ’ αυτής, τι έχουµε δει; Ποια ήταν
η βελτίωση των σχέσεων που κάνατε; Αντίθετα, έχουµε δει και
την αλβανική αστυνοµία να δρα µε τρόπο απαράδεκτο και κατη-
γορήσατε ως φασίστες όσους ζητήσαµε οµόφωνα από το Κοι-
νοβούλιο να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη του Έλληνα
συµπατριώτη. Μας κατηγορήσατε ως φασίστες, γιατί είπαµε εδώ
ότι πρέπει να υπερασπίσουµε τους ανθρώπους µας που χάνονται
σε άδικες επιθέσεις και σήµερα δεν ακούω καµµία ισχυρή φωνή
της Ελλάδος απέναντι σ’ αυτό που γίνεται στους Έλληνες της
Χειµάρρας, οι οποίοι χάνουν τις περιουσίες τους µε τρόπο απα-
ράδεκτο και αντιδηµοκρατικό.

Θα ήθελα να ρωτήσω, εάν η ισχυρή Ελλάδα είναι η ισχυρή Ελ-
λάδα των ανοιχτών συνόρων; Διότι σήµερα ο κ. Σπίρτζης οµολό-
γησε ότι εφαρµόζετε µία πολιτική ανοικτών συνόρων. Όµως, τα
ανοιχτά σύνορα της Ελλάδας έχουν κάνει σιδερόφραχτα όλα τα
υπόλοιπα σύνορα της Ευρώπης και έχουν καταφέρει η Ελλάδα
να βρίσκεται στα διεθνή πρωτοσέλιδα για την καταπάτηση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων των ανθρώπων, που ζουν στα hotspots
και στους προσφυγικούς καταυλισµούς σε όλο το Αιγαίο, την ίδια
στιγµή που έχει δεχθεί η χώρα µας πρωτοφανή χρηµατοδότηση. 

Και δεν είναι µόνο η πρωτοφανής χρηµατοδότηση, αλλά είναι
και ο τρόπος µε τον οποίο τη διαχειρίζεται. Σήµερα συζητάµε
στην επιτροπή διάταξη µε την οποία δίνουµε το «ελευθέρας»
στον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής να δικαιολογήσει
οποιαδήποτε δαπάνη έχει κάνει στο παρελθόν και θα κάνει στο
µέλλον, χωρίς να τηρήσει κανέναν κανόνα διεθνούς λογιστικού,
κανέναν κανόνα διαφάνειας, κανέναν κανόνα που απορρέει από
τη συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κανέναν κανόνα που
επιβάλει η οποιαδήποτε έννοµη εσωτερική τάξη. Και αυτό θεω-
ρείται ότι µας κάνει να αισθανόµαστε περήφανοι, εµάς, τη µονα-
δική ευρωπαϊκή χώρα που χρηµατοδοτείται από τα κονδύλια της
ανθρωπιστικής βοήθειας, τα οποία η Ευρώπη δίνει στις τρίτες
χώρες, στο Μπαγκλαντές, στην Αιθιοπία, στον Λίβανο, στην Ιορ-
δανία και η Ελλάδα συγκαταλέγεται σ’ αυτούς, στους αποδέκτες
της διεθνούς ανθρωπιστικής βοήθειας της Ευρώπης. Αυτή είναι
η διεθνώς περήφανη χώρα;

Τέλος, κλείνω, γιατί νοµίζω ότι αυτό που δεν έχετε καταφέρει
είναι, παρ’ ότι ολοκληρώσατε τον κύκλο των µνηµονίων, να βγά-
λετε τη χώρα από την κρίση. 

Κύριε Υπουργέ, ο λόγος για τον οποίο µπήκαµε στα µνηµόνια
ήταν, για να µπορούµε να δανειστούµε µε ανταγωνιστικά επιτό-
κια. Σήµερα, δεν µπορείτε να βγείτε στις αγορές και αυτό είναι η
µεγαλύτερη αποτυχία όλου του προγράµµατος που εφαρµό-
σατε. Κάνατε τους Έλληνες να στενάξουν, κάνατε τις επιχειρή-
σεις να φύγουν, δηµιουργήσατε καινούργιες τρύπες και και-
νούργια χρέη προς τους Έλληνες πολίτες, αλλά δεν καταφέρατε
τον βασικό σας στόχο. Και αυτός είναι να έχει η χώρα πρόσβαση
στις διεθνείς χρηµαταγορές. Γι’ αυτό και θα είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός που εισηγείστε και γι’ αυτό θα δώσουν οι Έλ-
ληνες το εκλογικό 2019 την ευκαιρία σε µία επόµενη κυβέρνηση,
στην κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, πραγµατικά να ανα-
τάξει τη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πώς θα προχωρήσουµε στη συνέχεια και τι
θα ισχύσει για αύριο το πρωί, όπως µε ενηµέρωσε ο Πρόεδρος,
ο κ. Βούτσης. 

Απόψε θα πάµε µέχρι τις 12 τα µεσάνυχτα και όχι µέχρι τη
1.30’, γιατί µε όχι τέλεια πειθαρχία, αλλά µε αρκετή πειθαρχία
προχωρά ο κατάλογος. Άρα, θέλω να σας πω ότι θα τελειώσει
απόψε και ο δέκατος τέταρτος κύκλος των οµιλητών.

Εδώ ανοίγω µία παρένθεση. Μην παίρνετε κατάλογο από
κάτω, γιατί εκεί είναι µε τη σειρά εγγραφής. Ξέρετε, όµως, ότι ο
κατάλογος γίνεται εναλλάξ. Άρα, έχετε άλλον αριθµό κάτω και
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έρχεστε επάνω και διαµαρτύρεστε και έτσι διέκοψα και τον κ.
Βαρβιτσιώτη απρεπώς, απαντώντας σε συναδέλφους. 

Συνεπώς σήµερα θα πάµε σίγουρα µέχρι τον αριθµό εκατόν
εβδοµήντα εννέα. Ο δέκατος έκτος, που είναι ο τελευταίος κύ-
κλος, σίγουρα θα είναι αύριο και µάλλον θα είναι και ο δέκατος
πέµπτος κύκλος. Αυτό θα το ξέρουµε σήµερα περίπου στις 23.00’.

Αύριο το πρωί θα ξεκινήσουµε στις 10.00’, ώστε να µην υπάρ-
χει πίεση χρόνου, διότι, υπενθυµίζω, ότι αύριο, εκτός από λίγους
Υπουργούς, είναι η ηµέρα των Αρχηγών.

Τώρα θα πάρει τον λόγο η Υπουργός κ. Γεροβασίλη. Μετά,
έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Δένδιας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος και θα συνεχίσουµε µε τον κ. Μεϊκόπουλο, τον κ. Δήµα,
την κ. Τζάκρη και µετά ο Υπουργός, ο κ. Πολάκης.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από

τη σηµερινή βοµβιστική επίθεση στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΙ».
Θέλω να πω για άλλη µία φορά πως η δηµοκρατία είναι θωρακι-
σµένη, δεν απειλείται από κανέναν και από τίποτε. Και λέω να το
πω για άλλη µία φορά, διότι τη θέση µου τη διατύπωσα και τις
πρωινές ώρες στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΙ», όπου βρεθήκαµε
αµέσως µε τον Αρχηγό της Ελληνικής Αστυνοµίας και θέλω να
σας διαβεβαιώσω εδώ σήµερα ότι η Ελληνική Αστυνοµία θα κάνει
ό,τι είναι δυνατόν για τη διαλεύκανση της υπόθεσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα ευνοµούµενα κράτη, στη
δηµοκρατία, οι εκρηκτικοί µηχανισµοί δεν έχουν χώρο. Φυσικά,
καταδικάζουµε κατηγορηµατικά και αταλάντευτα τη συγκεκρι-
µένη επίθεση και την τροµοκρατία. 

Εµείς το κάνουµε καθαρά. Το λέµε και το εννοούµε, επειδή η
Αριστερά τους αγώνες της τους έδωσε πάντα στο φως. Τους
έδωσε στο φως µε εµπιστοσύνη στον δηµόσιο διάλογο, την ελεύ-
θερη βούληση των πολιτών, κόντρα στον αποπροσανατολισµό
και την αποσταθεροποίηση, κόντρα στον φόβο και στη χρήση
του. 

Για αυτό και η αποστροφή µας για τέτοιες ενέργειες δεν είναι
φραστική και δεν τις καταδικάζουµε υποκριτικά. Γιατί κάποιοι
άλλοι καταδικάζουν, αλλά ταυτόχρονα προσπαθούν να επωφε-
ληθούν από το τροµοκρατικό χτύπηµα, χρησιµοποιώντας, στο-
χεύοντας στην πολιτική αντιπαράθεση, στην προκειµένη όχι ως
συστατικό της δηµοκρατίας, αλλά ως κάτι άλλο. Αυτό το κάτι
άλλο στη δηµοκρατία δεν υπάρχει και όσοι το υπονοούν, όχι
µόνο κάνουν λάθος, αλλά προσφέρουν κάκιστη υπηρεσία στη
δηµοκρατία. Απευθύνοµαι σε όλους. Καλώ όλον τον δηµοκρατικό
κόσµο σε αρραγή ενότητα, γιατί µόνο έτσι µπορούµε να αντιµε-
τωπίσουµε αυτά τα φαινόµενα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ, όµως, για να συ-
ζητήσουµε τον προϋπολογισµό του επόµενου έτους. Έχουµε λό-
γους να είµαστε αισιόδοξοι. Η χώρα βγήκε από τον «µνηµονιακό
νάρθηκα», επανεντάσσεται στο διεθνές οικονοµικό σύστηµα, µε
δυο λέξεις µπαίνει στην κανονικότητα και η οικονοµία αρχίζει να
αναπνέει χωρίς µηχανική υποστήριξη. Ζήσαµε µια παρατεταµένη
λιτότητα, στην οποία ξέρουµε όλοι ποιοι µας οδήγησαν, οι εναλ-
λασσόµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του πάλαι ποτέ
ΠΑΣΟΚ, νυν ΚΙΝΑΛ. Και σήµερα ο λαός µας ωφελείται από τα
πρώτα θετικά αποτελέσµατα της οικονοµικής και κοινωνικής πο-
λιτικής. 

Η Κυβέρνηση αυτά τα χρόνια µε σύνεση, µεθοδικότητα και
σχέδιο έφερε στα ίσα το καράβι της ελληνικής οικονοµίας. Δεν
ήταν µια πορεία εύκολη. Ήταν µια πορεία δύσκολη για την κυ-
βέρνηση. Ωστόσο, ήταν µια πορεία που δεν ήταν µοναχική. Είχε
δίπλα τον ελληνικό λαό, που την εµπιστεύτηκε και βεβαίως δεν
είχε καµµία όρεξη να ξαναβρεθεί στα σαγόνια του οικονοµικού
νεοφιλελευθερισµού. 

Τα χρόνια αυτά της κρίσιµης εθνικής προσπάθειας η Αντιπο-
λίτευση, µε πρώτη τη Νέα Δηµοκρατία φυσικά, αντί να ανταπο-
κριθεί σε έναν ρόλο που απαιτούσε η σοβαρότητα της κατά-
στασης, επιδόθηκε σε ένα ανεκδιήγητο αντιπολιτευτικό γαϊτα-
νάκι. 

Ο κ. Μητσοτάκης από την ώρα που ανέλαβε Πρόεδρος Νέας
Δηµοκρατίας ζει σε µία ψευδαίσθηση, µια ψευδαίσθηση µιας

φαντασιακής προεκλογικής περιόδου. Έτσι αποφάσισε να επεν-
δύσει όλη την αντιπολιτευτική πολιτική στην παντί τρόπω αποτυ-
χία της Κυβέρνησης. Όµως, η µια µετά την άλλη οι ελπίδες
κατέρρεαν. Από την επιτυχία της µιας αξιολόγησης περνούσε
στην αναµονή αποτυχίας της άλλης, από τη µια διάψευση περ-
νούσε στην επόµενη. Όταν αυτές ποια κατέρρεαν, έβγαινε στο
σεργιάνι ανά την Ευρώπη, άλλοτε εκλιπαρώντας, άλλοτε απαι-
τώντας, άλλοτε ζητώντας στοργή από Ευρωπαίους οµοϊδεάτες
να µην επιτρέψουν να ληφθούν θετικά µέτρα στη χώρα. Βέβαια,
ήταν τέτοιος ο πολιτικός παραλογισµός που δεν έβρισκε αντα-
πόκριση ούτε στους ιδεολογικά οµολόγους του. Κι όλο αυτό το
περιγράφει ως µια εθνικά ενωτική αντιπολιτευτική στάση ή
εθνικά ενωτική αντιπολιτευτική θέση. 

Παρ’ όλα αυτά, οι αξιολογήσεις των προγραµµάτων ολοκλη-
ρώθηκαν και βγήκαµε από τα µνηµόνια. Τελικά, αµήχανη, εκνευ-
ρισµένη η Νέα Δηµοκρατία τα πόνταρε όλα στις συντάξεις και
στη βεβαιότητα ότι θα περικοπούν. Όταν πήγαινε και αυτό
στράφι, άρχισε να µαλώνει τους Ευρωπαίους αξιωµατούχους.
Αφού είδε και αποείδε, επινόησε την απίθανη ανοησία ότι δηλαδή
η περικοπή των συντάξεων ήταν αντάλλαγµα για τη Συµφωνία
των Σκοπίων. Φυσικά, τόση πολιτική µιζέρια και αναλυτική στε-
νότητα νοµίζω ότι πρέπει να δουλέψει πάρα πολύ κάποιος για να
την αποκτήσει. Θέλω να απευθυνθώ στον κ. Μητσοτάκη και να
πω ότι, κύριε Μητσοτάκη, «Τα Μυστικά του Βάλτου» σάς βουλιά-
ζουν. Δεν το έχετε πάρει χαµπάρι ή το κάνετε συνειδητά. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση σταθεροποίησε το δηµοσιο-
νοµικό και επενδυτικό περιβάλλον της χώρας, αύξησε το κύρος,
την αξιοπιστία στη διεθνή και ευρωπαϊκή σκηνή. Σήµερα, ξεκινά
να επιστρέφει στους δικαιούχους, δηλαδή στον ελληνικό λαό, τα
οφειλόµενα και ξανάρχισε πάλι το ίδιο τροπάρι ο κ. Μητσοτάκης:
την ανταµοιβή των ασθενέστερων στρωµάτων, οι οποίοι ήταν οι
πρώτοι που έπρεπε να ανασάνουν, την ονοµάζει δωράκια,
πουρµπουάρ, προεκλογικά τιπς, παροχολογίες και διάφορους
άλλους χαρακτηρισµούς. 

Δεν είναι παροχολογίες. Είναι όµως παροχές. Άλλο παρέχω
στα λόγια, άλλο παρέχω στην πράξη. Ας πούµε παροχολογία
είναι οι 2.000 ευρώ που θα δώσει ο κ. Μητσοτάκης σε κάθε νεο-
γέννητο. Είναι µια παροχολογία. Παροχές είναι αυτά που άρχι-
σαν και πιστώνονται, ξεκινώντας από τους ένστολους, στους
λογαριασµούς των δικαιούχων. Και έτσι οι δεσµεύσεις του Πρω-
θυπουργού γίνονται πράξη. 

Η µείωση του ΕΝΦΙΑ δεν είναι παροχή; Η µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών για τους ελεύθερους επαγγελµατίες δεν είναι
ασφαλιστική ανάσα; Η στήριξη των νέων µε την επιδότηση κατά
το ήµισυ των ασφαλιστικών εισφορών δεν είναι υποστήριξη; Η
αναβάθµιση της υπηρεσίας «Βοήθεια στο Σπίτι» µε πρόσληψη
τριών χιλιάδων διακοσίων υπαλλήλων δεν είναι πραγµατική βοή-
θεια στους ανήµπορους και ηλικιωµένους; Η µείωση της φορο-
λογίας των επιχειρήσεων 1% κάθε χρόνο δεν είναι ελάφρυνση;
Ενοχλεί που πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο δικαιούχοι έχουν
ήδη ωφεληθεί από το κοινωνικό µέρισµα των 710 εκατοµµυρίων
ευρώ; Η αύξηση στις συντάξεις των εξακοσίων είκοσι χιλιάδων
συνταξιούχων µε την εφαρµογή του νέου ασφαλιστικού νόµου
είναι κάτι περιφρονητέο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας δοκιµάστηκε
σκληρά, έχοντας να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που από τη
µια έφερε η οικονοµική κρίση, από την άλλη η αστάθεια του ευ-
ρύτερου γεωπολιτικού περιβάλλοντος. Μέσα σε εξαιρετικά δύ-
σκολες συνθήκες η Ελληνική Αστυνοµία κλήθηκε να συµβάλει
στη διαχείριση της µεγαλύτερης µεταπολεµικά προσφυγικής µε-
ταναστευτικής κρίσης, που γνώρισε η Ευρώπη, µε µειωµένο αν-
θρώπινο δυναµικό και µειωµένα µέσα. Διότι θυµίζω ότι ο κ.
Μητσοτάκης έχει φροντίσει το 2014 να καταργήσει έξι χιλιάδες
επτακόσιες οργανικές θέσεις από την Ελληνική Αστυνοµία και
φυσικά οι πολιτικές των ετών εκείνων είχαν ως συνέπεια να την
αποψιλώσουν από υλικοτεχνική υποδοµή. 

Όµως, η Ελληνική Αστυνοµία συνέβαλε στη θωράκιση των συ-
νόρων της χώρας, ενώ ταυτόχρονα είχε να αντιµετωπίσει την αυ-
ξηµένη παραβατικότητα και εγκληµατικότητα, όπως είναι επό-
µενο να προκαλεί µια περίοδος κρίσης τέτοιας έντασης και τέ-
τοιας έκτασης. 
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Παρά ταύτα, η Ελληνική Αστυνοµία σηµείωσε και σηµειώνει
επιτυχίες. Εξιχνίασε υποθέσεις, έφερε σοβαρά πλήγµατα στο ορ-
γανωµένο έγκληµα, βγάλαµε τελικά περισσότερους αστυνοµι-
κούς στον δρόµο σε όλη την Ελλάδα, εφαρµόζοντας το σχέδιο
«ΠΕΡΣΕΑΣ» για εµφανή αστυνόµευση µε στόχο την µικροπαρα-
βατικότητα. 

Ήδη το πρώτο δίµηνο τα αποτελέσµατα είναι ενθαρρυντικά.
Με επικαιροποιηµένα σχέδια η Ελληνική Αστυνοµία κατάφερε να
ελέγξει την παραβατικότητα στην περιοχή Φιλοπάππου, να απο-
δώσει πάλι στους πολίτες το πεδίο του Άρεως και συνεχίζονται
οι επιχειρήσεις σε όλο το κέντρο της Αθήνας. 

Κυρίες και κύριοι, όποιος δεν το αναγνωρίζει το έργο αυτό δια-
πράττει όχι µόνο απρέπεια αλλά και αδικία. Συγχρόνως υπονο-
µεύει την κοινωνική ασφάλεια και ειρήνη. Δυστυχώς, αυτό έχει
επιλέξει να κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Υποθάλπει τα πιο
φοβικά ένστικτα της κοινωνίας, ποντάρει στον φόβο, επιχειρεί να
στήσει εικονικό σκηνικό ανασφάλειας -είναι αδιάφορο κατά πόσο
αυτό είναι µακριά από την πραγµατικότητα- επικέντρωσε το θέµα
της ασφάλειας της Ελλάδας στην ανασφάλεια των Εξαρχείων
και βεβαίως προέβη στη µεγαλειώδη συγκριτική προσοµοίωση
µε τη Συρία. Εδώ λίγο µέτρο δεν νοµίζω ότι θα έβλαπτε κανέναν.

Ισχυρίζονται ακόµα οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας ότι
τα πανεπιστήµια έχουν γίνει κέντρο ανοµίας. Προβλήµατα υπήρ-
χαν και επί των ηµερών σας, υπάρχουν και τώρα. Το ζήτηµα
όµως δεν είναι στην ανάλυσή σας, είναι στο να φτάσουµε στην
αιτία και να πούµε ότι αιτία είναι το πανεπιστηµιακό άσυλο,
επειδή δήθεν δεν µπορεί να µπει και να παρέµβει η Αστυνοµία.
Να το ξεκαθαρίσουµε άλλη µία φορά: Η Αστυνοµία µπορεί άµεσα
να παρεµβαίνει για πληµµεληµατικές πράξεις, όταν κληθεί από
τις πρυτανικές αρχές, και αυτεπάγγελτα στις κακουργηµατικές,
εφόσον ενηµερωθεί. 

Αυτό έγινε την προηγούµενη ακριβώς εβδοµάδα στο Πανεπι-
στήµιο της Θεσσαλονίκης, έπειτα από µεθοδική έρευνα τριών και
πλέον µηνών και εξαρθρώθηκε ένα πολύ µεγάλο -ίσως το µεγα-
λύτερο- δίκτυο ναρκωτικών στην περιοχή, µε δράσεις της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας και στον περιβάλλοντα χώρο και µέσα στον
χώρο του πανεπιστηµίου. 

Οι πρυτανικές αρχές ευχαρίστησαν την Ελληνική Αστυνοµία.
Ταυτόχρονα, βέβαια, έλαβαν την ανήκουστη απόφαση να µη γί-
νουν µαθήµατα στο πανεπιστήµιο την ηµέρα της οµιλίας του
Πρωθυπουργού στη Θεσσαλονίκη. 

Για να φρεσκάρω και τη µνήµη, να πω ότι τα χρόνια που είχε
καταργηθεί ο νόµος για το πανεπιστηµιακό άσυλο, µε τον νόµο
Διαµαντοπούλου, η κατάσταση, όχι µόνο δεν είχε βελτιωθεί, αλλά
έχει επιδεινωθεί. Τα στοιχεία το αποδεικνύουν.

Το πανεπιστήµιο, όπως ξέρουµε όλοι, σε όλες τις φάσεις της
νεότερης ιστορίας στη χώρα µας ήταν χώρος ελεύθερης διακί-
νησης ιδεών. Αυτό ταράζει τον ύπνο κάποιων, διότι δεν θέλουν
το δηµόσιο πανεπιστήµιο µε κύρος και αναβαθµισµένο. Βεβαίως,
δεν θέλουν πανεπιστηµιακό άσυλο, γιατί δεν θέλουν ακαδηµαϊκή
ελευθερία και κοινωνική ελευθερία. Θέλουν καταστολή και αστυ-
νοµοκρατία. Με τη στάση της η Αξιωµατική Αντιπολίτευση προ-
σπαθεί να δυσφηµήσει τα ελληνικά πανεπιστήµια, αλλά και τη
χώρα διεθνώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασφάλεια της κοινωνίας είναι
από τα πρωτεύοντα αγαθά και αξίες µιας δηµοκρατικής κοινω-
νίας. Στόχος της Κυβέρνησης είναι να αποκτήσει ουσιαστικό
νόηµα και περιεχόµενο.

Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας αναµορφώνουµε το
εκπαιδευτικό πρόγραµµα στις σχολές των αστυνοµικών και µέσω
του κέντρου µελετών ασφάλειας, του ΚΕΜΕΑ, αναπτύσσουµε
σειρά από προγράµµατα για να θωρακίσουµε την ασφάλεια των
βασικών υποδοµών της χώρας. Διότι ασφάλεια δεν είναι µόνο
αυτό που συζητάµε όταν έχουµε γεγονότα ή όχι, αλλά είναι να
ασφαλιστούν και µάλιστα, για πρώτη φορά, οι υποδοµές της
χώρας. 

Ασφάλεια είναι η κατοχύρωση των πολιτών στις φυσικές κα-
ταστροφές και τις έκτακτες ανάγκες. Και εδώ, προχωράµε στην
ίδρυση της Εθνικής Αρχής Πολιτικής Προστασίας. Το σχέδιο
ετοιµάζεται. Στις αρχές του έτους θα είναι σε δηµόσια διαβού-
λευση. Είναι ένα σχέδιο που υιοθετεί ένα σύγχρονο µοντέλο δια-

χείρισης στα πρότυπα πλέον προηγµένων χωρών, ένα σχέδιο
πραγµατικά ολιστικό για όλες τις κατηγορίες κινδύνων, αλλά και
για όλες τις φάσεις πρόληψης και αποκατάστασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, εί-
παµε ακτινολογική αλληλεγγύη, αλλά µην το παρακάνουµε.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ήταν και τα τροµοκρατικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας δίνω ένα λεπτό,
παρακαλώ για να ολοκληρώσετε.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  

Προχωράµε σε αντίστοιχη ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος βεβαίως, εξαντλώντας πόρους του προϋπολογισµού, αλλά
και τις σηµαντικές δωρεές ιδιωτών. Πιστεύουµε ότι την άνοιξη
το Πυροσβεστικό Σώµα θα βρεθεί σε µια άλλη θέση.

Εδώ, θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω όµως να πω άλλη
µία φορά ότι για την άσκηση της πολιτικής µας στα ζητήµατα
ασφαλείας δεν προκρίνουµε την τυφλή άκρατη καταστολή. Δεν
οδηγεί πουθενά αλλού, εκτός από τον εκτροχιασµό της τάξης
και της ασφάλειας. Δοκιµάστηκαν στη χώρα µας και απέτυχαν.
Όποιος τάζει, δεν ξέρω πώς -µε προσωπική γοητεία, µε πολιτικά
προσόντα, µε άλλα κόλπα, δεν ξέρω- ότι θα βάλει τάξη µε το «κα-
ληµέρα», επιεικώς δεν ξέρει τι του γίνεται. 

Προκρίνουµε αυτά που σας είπα µε περιορισµό των αιτιών, την
πρόληψη, τη συνεργασία, τον διάλογο µε την κοινωνία των πολι-
τών. Εργαζόµαστε για µια χώρα ασφαλή, σύγχρονη, ευρωπαϊκή.
Όλα αυτά, όµως, επιτυγχάνονται µε όρους εµβάθυνσης της δη-
µοκρατίας.

Σας Ευχαριστώ.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά τον κ. Πολάκη,

έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Παφίλης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΚΚΕ. Έτσι, µένουν µόνο δύο Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, ο κ. Μαντάς που έχει προκρίνει να µιλήσει αύριο και
ο κ. Παπαχριστόπουλος, που µάλλον αύριο θα µιλήσει κι εκείνος. 

Εποµένως, προχωράµε τώρα µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δένδια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αρχίσω και εγώ µε
την απόλυτη, απερίφραστη καταδίκη της βοµβιστικής επίθεσης
σήµερα εναντίον του «ΣΚΑΪ» και της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ». Συµµερί-
ζοµαι απολύτως την τοποθέτηση του Αρχηγού της Νέας Δηµο-
κρατίας ως προς τη σηµειολογία του χτυπήµατος και συµπαρί-
σταµαι απολύτως, όπως όλοι µας νοµίζω, στους δηµοσιογρά-
φους και στους ανθρώπους που υπηρετούν την ιδέα και το δη-
µοκρατικό καθήκον και δικαίωµα της ενηµέρωσης.

Θεωρώ ότι ήµουν τυχερός, γιατί ήµουν εδώ και άκουσα την
τοποθέτηση της κυρίας Υπουργού Προστασίας του Πολίτη. 

Κυρία Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι στην καρέκλα στην
οποία κάθεστε, κάθεστε λίγο καιρό. Για αυτό η κριτική που θα
σας ασκήσω δεν θα είναι απολύτως αυτή, που θα έπρεπε για τα
συνολικά πεπραγµένα της Κυβέρνησης. Η καρέκλα αυτή σας δη-
µιουργεί την υποχρέωση όχι να διαπιστώνετε, αλλά σας δηµιουρ-
γεί δύο άλλες πολύ πιο σοβαρές υποχρεώσεις. Η µία είναι να
προλαµβάνετε. Η άλλη είναι να κολάζετε διά των διωκτικών
αρχών.  

Πρέπει να σας πω ότι µου κάνει φοβερή εντύπωση που δεν εί-
πατε τίποτα ούτε για το ένα ούτε για το άλλο, πέρα από τις γενι-
κές, συνήθεις, πολυλεγµένες αναφορές. Διότι εσείς, τουλάχι-
στον, οφείλατε να εξηγήσετε στο Σώµα, γιατί επετράπη να υπάρ-
ξει αυτό το χτύπηµα. Ο «ΣΚΑΪ» ήταν ένας στόχος ο οποίος δεν
µπορούσε να προβλεφθεί; Το σηµείο ήταν ένα σηµείο το οποίο
δεν µπορούσε να φυλαχθεί; 

Η Ελληνική Αστυνοµία δεν υπάρχει για να συµµετέχει στις πα-
ρελάσεις. Η Ελληνική Αστυνοµία υπάρχει κατά το Σύνταγµα και
τους νόµους για να προστατεύει τη ζωή και την περιουσία και τα
δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών. Η βόµβα αυτή αποτελεί κίν-
δυνο για τα δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών συνολικά, όχι µόνο
για τον «ΣΚΑΪ», την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», τους συγκεκριµένους δη-
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µοσιογράφους. Το γεγονός ότι το κράτος, η δηµοκρατία δεν απέ-
τρεψε το χτύπηµα αυτό συνιστά αποτυχία για το κράτος και τη
δηµοκρατία. Και την ευθύνη πάντα -και την έχω συµµεριστεί πολ-
λές φορές- την έχει ο Υπουργός που κάθεται σε αυτήν την καρέ-
κλα. Άρα, από εσάς περιµέναµε περισσότερες εξηγήσεις στο
γιατί, τουλάχιστον, δεν απετράπη το χτύπηµα.

Έρχοµαι τώρα να πω και κάτι άλλο. Μιλήσατε για αδικία. Εσείς
αδικήσατε τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Δεν κατήργησε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης πεντέµισι χιλιάδες θέσεις αστυνοµικών, κυρίες και
κύριοι. Εγώ τις κατήργησα. Κατήργησα όλες τις κενές οργανικές
θέσεις της Ελληνικής Αστυνοµίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Συγχαρητήρια!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Απολύτως, συγχαρητήρια.

Σας ευχαριστώ. Τα δέχοµαι. 
Πρέπει να σα πω ότι δεν περίµενα ότι θα έρθει η στιγµή που ο

ΣΥΡΙΖΑ θα καταγγέλλει τη Νέα Δηµοκρατία γιατί κατήργησε τις
κενές οργανικές θέσεις στην Ελληνική Αστυνοµία. Αυτό δεν πε-
ρίµενα το δω στη ζωή µου. Ξέρετε γιατί τις κατήργησα; Για έναν
απλό και βασικό λόγο: Διότι, απλώς, δεν χρειαζόντουσαν, διότι
ο αριθµός των Ελλήνων αστυνοµικών ήταν απολύτως επαρκής,
αρκεί να υπήρχε σωστή εκπαίδευση, σωστή αξιοποίηση, σωστή
τοποθέτηση. Αυτό έλειπε και τότε. Προσπαθήσαµε να το βελτιώ-
σουµε µε εξαιρετικά αποτελέσµατα ως προς τους δείκτες εγκλη-
µατικότητας και προστασίας του πολίτη και την κοινή αντίληψη
για την ασφάλεια που δηµιουργούσαµε, σε σχέση µε τη σηµερινή
αντίληψη.

Οφείλω να πω ότι µόνο έκπληξη µου κάνει όταν έρχεται Υ-
πουργός Δηµόσιας Τάξης εδώ και καυχάται για το Πεδίο του
Άρεως. Ανακατέλαβε το Πεδίο του Άρεως. Πότε κατελήφθη το
Πεδίο του Άρεως για να ανακαταληφθεί, κυρία Υπουργέ, επί των
ηµερών σας;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ήταν δική σας έκφραση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Φαντάζοµαι δεν έγινε από
το 2012, 2013.

Εν πάση περιπτώσει, πράγµατι, όχι «καταλαµβάνεται», εσείς
είπατε «απεδόθη». Αν αυτό σας ικανοποιεί, εµάς µας ικανοποιεί
απολύτως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είδαµε και αυτό: Ο ΣΥΡΙΖΑ
θέλει περισσότερους αστυνοµικούς.  Είναι ενδιαφέρον, πραγµα-
τικά. Όχι, βεβαίως ότι τους προσλαµβάνει, ότι προκηρύσσει θέ-
σεις ή ότι αλλάζει τα οργανογράµµατα. Το λέει απλώς για να πει
κάτι εναντίον του Κυριάκου Μητσοτάκη. Του αποδίδει ευθύνη για
κάτι στο οποίο έχει απολύτως µηδενική και το οποίο παρεµπι-
πτόντως ήταν απολύτως σωστό.

Και δεν θυµάµαι και τότε να διαµαρτυρηθήκατε καθόλου. Πα-
ρεµπιπτόντως, δεν θυµάµαι να ήρθατε να µου ζητήσετε τον λόγο
για την κατάργηση των κενών οργανικών θέσεων, την οποία τη
διαφηµίσαµε ως κάτι το απολύτως θετικό. Τότε σας άρεσε. Τώρα
δεν σας αρέσει.

Έρχοµαι στο θέµα του προϋπολογισµού. 
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρακαλέσω την ανοχή σας για

τα ένα, δύο λεπτά -παραπάνω το έκανα- που µίλησα για τα ευ-
ρύτερα θέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως δώσαµε στους
Υπουργούς περισσότερο χρόνο, θα έχουν και οι Κοινοβουλευτι-
κοί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ο προϋπολογισµός είναι η φωτογραφία της Κυβέρνησης και
η πολιτική της ταυτότητα. Εγώ θα τον χαρακτήριζα ως µοντέλο
επιδοµατικού, µικροκοµµατικού κρατισµού. Γιατί; Διότι αποθαρ-
ρύνει µε την εκτός λογικής υπερφορολόγηση όσους θέλουν να
εργαστούν και να δηµιουργήσουν. Διότι τιµωρεί σκληρότατα
όποιον δεν φοροδιαφεύγει. Διότι εθίζει την κοινωνία στη λογική
των επιδοµάτων. Διότι γελοιοποιεί την ιερή ιδέα της κοινωνικής
αλληλεγγύης µέσω της µικροκοµµατικής προσπάθειας εκµετάλ-
λευσης των υπερπλεονασµάτων. Κυρίως, διότι αγνοεί πλήρως
την οικονοµία του 21ου αιώνα. 

Αγνοεί την καινοτοµία, αγνοεί τις θερµοκοιτίδες, αγνοεί την
ανάγκη δηµιουργίας φιλικού περιβάλλοντος για την επένδυση
κεφαλαίων υψηλού κινδύνου. Περιφρονεί την ανάγκη επιχειρη-

µατικής δραστηριοποίησης των νέων ανθρώπων, αδιαφορώντας
για τις ιδέες τους, για τις δυνατότητές τους να δηµιουργήσουν
νέα προϊόντα, εξαγώγιµες υπηρεσίες. 

Αλλά και στον δηµόσιο τοµέα, που υποτίθεται είναι η «ιερή
αγελάδα» της Κυβέρνησης, εγκλωβίζει τον δηµόσιο τοµέα και
τους κρατικούς λειτουργούς σε µηχανιστικά πρότυπα λειτουρ-
γίας. Αντιµετωπίζει τους δηµοσίους υπαλλήλους σαν γρανάζια
µηχανής περιορισµένης απόδοσης, αγνοεί πλήρως τη δυνατό-
τητά τους και να προσφέρουν περισσότερα και να αµειφθούν γι’
αυτά τα περισσότερα που προσφέρουν. 

Αρνείται το κεϋνσιανό µοντέλο του επεµβατικού ρόλου του
κράτους. Αυτό φαίνεται από τη µείωση του ήδη αναιµικού Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Γενικά δεν συνιστά πρόταση.
Συνιστά προσπάθεια και µάλιστα εναγώνια προσπάθεια, κύριε
Υπουργέ των Οικονοµικών, κοµµατικής σας επιβίωσης. Είναι το
τέλος µιας καταστροφικής θητείας για την οικονοµία, για την κοι-
νωνία, για τη δηµοκρατία, µιας παταγώδους αποτυχίας σε όλους
τους τοµείς, στην υγεία, στην παιδεία, στη δηµόσια διοίκηση, στη
δηµόσια ασφάλεια, στο µεταναστευτικό, στην πολιτική προστα-
σία. 

Υπάρχει κι ένα θετικό, γιατί δεν πρέπει να αδικούµε την Κυβέρ-
νηση. Η Κυβέρνηση, µε την αποτυχία της, γελοιοποίησε το σκιά-
χτρο του λαϊκισµού. Κατέστησε την Ελλάδα, ευτυχώς γι’ αυτό,
την πρώτη µετα-λαϊκιστική κοινωνία της Ευρώπης και συγχρόνως
κατέρριψε όλους τους µύθους πάνω στους οποίους αυτή η Κυ-
βέρνηση βασίστηκε. 

Μύθος πρώτος: Εκπροσωπεί η Κυβέρνηση και το κυβερνητικό
σχήµα τις δυνάµεις της προόδου, το καινούργιο, το νέο. Η πολι-
τική όξυνση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που επιδιώκει η Κυ-
βέρνηση είναι πρόοδος; Η διχαστική πολιτική διά λόγων του
κυρίου Πρωθυπουργού είναι πρόοδος; Η οικονοµική εξόντωση
µέσω φόρων της µεσαίας τάξης είναι πρόοδος; Η υπερφορολό-
γηση, η διανοµή επιδοµάτων, η διόγκωση του δηµοσίου µε προσ-
λήψεις, ο διορισµός φίλων, συντρόφων, συγγενών σε χιλιάδες
θέσεις ευθύνης είναι πρόοδος; Η άρνηση να συνδεθούν τα πα-
νεπιστήµια µε την αγορά εργασίας είναι κι αυτή πρόοδος; Ο
εναγκαλισµός του λαϊκιστικού, του βαθιά παλιού κοµµατιού του
ΠΑΣΟΚ είναι και αυτό πρόοδος; Η συγκυβέρνηση µε το αντιδρα-
στικό, εν µέρει ρατσιστικό και εθνικιστικό κόµµα της υπερδεξιάς,
είναι και αυτή πρόοδος; 

Μύθος δεύτερος: Εδώ εκπροσωπούνται µε αυτό το σχήµα οι
δυνάµεις της δηµοκρατίας. Οι διαρκείς απροκάλυπτες παρεµβά-
σεις στη δικαιοσύνη συνιστούν δηµοκρατικό χαρακτηριστικό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Η υποταγή των ανεξάρτητων αρχών
στις κοµµατικές επιταγές είναι δηµοκρατικό χαρακτηριστικό; Η
υποβάθµιση της λειτουργίας του Κοινοβουλίου µε τις εκατοντά-
δες ρουσφετολογικές τροπολογίες και µε νοµοθετήµατα, σαν
αυτό που αναφέρθηκε προηγουµένως ο κ. Βαρβιτσιώτης, που
συζητείται στην επιτροπή, για νοµιµοποίηση όλων των δαπανών
πέρα από το δηµόσιο λογιστικό, πέρα από κάθε διαφύλαξη του
δηµοσίου χρήµατος, είναι και αυτό δηµοκρατικό χαρακτηριστικό;
Η αδιαφορία για το ύψιστο αγαθό, την προστασία της ζωής και
της περιουσίας των πολιτών, είναι και αυτό δηµοκρατικό χαρα-
κτηριστικό;

Μύθος τρίτος: Η Κυβέρνηση προστατεύει τα συµφέροντα των
οικονοµικά αδύναµων. Οι δεκάδες έµµεσοι φόροι, που αυξήθη-
καν, ποιον βλάπτουν; Τους πλούσιους; Η αθρόα µετάταξη υπη-
ρεσιών από τον χαµηλό στον υψηλό συντελεστή ΦΠΑ ποιους
βλάπτει; Η κατάργηση του ΕΚΑΣ ποιους βλάπτει; Η διαρκής µεί-
ωση του κοινωνικού προϋπολογισµού ποιους βλάπτει; Η κατάρ-
γηση σειράς κοινωνικών επιδοµάτων ποιους βλάπτει; Η περικοπή
συντάξεων χηρείας ποιους βλάπτει; Όλα αυτά βλάπτουν τους
πλούσιους;

Τέταρτος µύθος, ο ηχηρότερος από όλους τον τελευταίο
καιρό, διότι οι άλλοι δεν αντέχουν ούτε στην ελάχιστη κριτική:
Δήθεν η Κυβέρνηση εκπροσωπεί το ηθικό πλεονέκτηµα. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η διασπάθιση των κονδυλίων του µετανα-
στευτικού, απόδειξη της οποίας αποτελεί το νοµοθέτηµα αυτό,
τι ηθικό πλεονέκτηµα δηµιουργεί; Η µεταβίβαση µε αδιαφανείς
διαδικασίες ακινήτων του δηµοσίου στην ΕΤΑΔ, για να πωληθούν
µε διαδικασίες-εξπρές έναντι πινακίου φακής σε συγκεκριµένα
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συµφέροντα, τι είναι; Η απροκάλυπτη εξυπηρέτηση µε σειρά χα-
ριστικών τροπολογιών συγκεκριµένων, απολύτως συγκεκριµέ-
νων, επιχειρηµατικών συµφερόντων τι ηθικό κεφάλαιο δη-
µιουργεί; Οι αλληλοκαταγγελίες και οι αλληλοµηνύσεις Υπουρ-
γών για υπεξαίρεση δηµοσίων κονδυλίων και για χρηµατισµό, το-
ποθετήσεις µέσα στο Υπουργικό Συµβούλιο, πρωτοφανείς στην
ελληνική ιστορία, τι ηθικό πλεονέκτηµα διατηρούν; 

Η απόπειρα παράτασης της παραχώρησης του αεροδροµίου
«Ελευθέριος Βενιζέλος» στο ένα τρίτο της τιµής, η οποία απε-
τράπη από την Κοµισιόν, τα σκάνδαλα ΔΕΠΑ, το σκάνδαλο των
ενοικούντων στο Μαξίµου, όλα αυτά είναι ηθικό πλεονέκτηµα;

Η Κυβέρνηση αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υπονο-
µεύσει το µέλλον του τόπου. Όµως εµείς στη Νέα Δηµοκρατία
πιστεύουµε σ’ αυτό το µέλλον. Πιστεύουµε ότι µπορούµε να κά-
νουµε µια καινούργια αρχή, να οδηγήσουµε τη χώρα σε µια δί-
καιη και ισχυρή ανάπτυξη. Όπως έχει δεσµευτεί ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, είµαστε έτοιµοι να περιορίσουµε τους φόρους, να
περιορίσουµε τις ασφαλιστικές εισφορές, να αξιοποιήσουµε τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία, ώστε να εισρεύσουν κεφάλαια που θα
µειώσουν την ανεργία, θα δώσουν δουλειές, θα φέρουν πίσω αυ-
τούς που ξενιτεύτηκαν. Γιατί πιστεύουµε ότι η βαριά φορολογία
δεν µπορεί να αντισταθµίσει τα χαµηλά εισοδήµατα των πολλών. 

Πιστεύουµε στη δύναµη της ελεύθερης οικονοµίας, στη δύ-
ναµη του ελεύθερου ανθρώπου. Πιστεύουµε στην ανάγκη να
σταθούµε δίπλα στους αδύναµους. Πιστεύουµε στην κοινωνική
τους προστασία. Πιστεύουµε σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κρά-
τος, στη λειτουργία των θεσµών ανεξάρτητα από τα κόµµατα,
στον σεβασµό της δικαιοσύνης, στην ειλικρίνεια απέναντι στους
νέους Έλληνες, στις ευκαιρίες που τους οφείλουµε, στο µέλλον
τους, στη σύγχρονη εκπαίδευση, στη στήριξη της καινοτοµίας,
στο απόδηµο έµψυχο δυναµικό που ξενιτεύτηκε τα χρόνια της
κρίσης και που έχουν κάθε δικαίωµα να έχουν λόγο στο τι γίνεται
στον τόπο τους και πρέπει να τους δώσουµε το δικαίωµα ψήφου
και κυριότερα να δηµιουργήσουµε τις συνθήκες να γυρίσουν
πίσω στο σπίτι τους.

Πιστεύουµε πάνω απ’ όλα στην εθνική συµφιλίωση και την οµο-
ψυχία, στην εθνική ενότητα που κατακτήθηκε µε το αίµα γεν-
ναίων ανθρώπων που πάλεψαν και από τις δύο πλευρές του
ιστορικού επιχειρήµατος, αλλά πάνω από όλα πάλεψαν ενάντια
στον κατακτητή και ενάντια στη δικτατορία. 

Και πρέπει να σας πω, γιατί η συζήτηση για τον προϋπολογι-
σµό έχει έναν ευρύτερο χαρακτήρα, ότι προσωπικά µου δηµιουρ-
γεί έντονη αηδία η ύπαρξη παραφυάδας του νεοναζισµού στην
πολιτική ζωή του τόπου, των πνευµατικών κληρονόµων δηλαδή
των δολοφόνων των πατεράδων και των παππούδων µας, των
απογόνων του Χίτλερ, του Γκέµπελς, του Χίµλερ και των άλλων
τεράτων του ναζισµού, που παρέδωσαν τη Μακεδονία και τη
Θράκη στους Βούλγαρους, που οδήγησαν ένα εκατοµµύριο Έλ-
ληνες, όχι µόνο άντρες, αλλά και οι γυναίκες και παιδιά, σε λιµο-
κτονία και που έστειλαν δεκάδες χιλιάδες άλλους στα απο-
σπάσµατα, στα στρατόπεδα και στα κρεµατόρια. Αυτό πρέπει το
πολιτικό σύστηµα να το εξαλείψει και ο τρόπος να εξαλειφθεί
είναι να πείσουµε την κοινωνία ότι µπορούµε να την οδηγήσουµε
έξω από την κρίση, προς ένα καλύτερο αύριο. 

Εµείς πιστεύουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η διακυ-
βέρνηση της χώρας είναι ευθύνη, όχι τρόπαιο για κοµµατική εκ-
µετάλλευση. Είµαστε ιστορικά, το λαϊκό κόµµα που στηρίζει τους
αδύναµους, το κόµµα του µεσαίου χώρου, το κόµµα των κοινω-
νικών πλειοψηφιών, το κόµµα των πατριωτών, όχι των εθνικιστών,
το κόµµα που θέλει να εκφράσει τις ελπίδες της συντριπτικής
πλειοψηφίας των Ελλήνων, ανεξάρτητα από κοµµατική προ-
έλευση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα αρχίσουµε
διάλογο τώρα, γιατί αν αρχίσουµε, το δώδεκα που είπα ότι θα τε-
λειώσουµε σήµερα, θα πάει µία.

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Ορίστε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Κύριε Δένδια, δεν έχετε δίκιο ακριβώς. Δεν αδίκησα τον κ. Μη-
τσοτάκη, απλά δεν είπα και για σας, διότι απαιτείται συνυπο-
γραφή, όπως ξέρετε, του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης,
ο οποίος ήταν τότε ο κ. Μητσοτάκης, ενδεχοµένως µε τη δική
σας εισήγηση. Αυτή τη λεπτοµέρεια δεν την ήξερα. 

Όµως, µε ξεπερνάει να λέτε ότι κόψατε τις οργανικές θέσεις,
διότι δεν χρειάζονταν. Δηλαδή η Ελληνική Αστυνοµία…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τις κενές οργανικές θέ-
σεις.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ναι, τις κενές οργανικές.

Το ίδιο κάνατε τότε. Με τα οργανογράµµατα την κάνατε τη
δουλειά. Το θυµάµαι πολύ καλά. Κόψατε οριζόντια οργανογράµ-
µατα σε όλο το δηµόσιο για να ικανοποιήσετε τους δείκτες, κύριε
Δένδια, και να απολυθούν και οι δεκαπέντε χιλιάδες που όφειλαν
να απολυθούν από το δηµόσιο, διότι αυτό ήταν συµφωνηµένο
στο τότε µνηµόνιο. Οι οργανικές θέσεις, λοιπόν, µε µνηµονιακό
όρο, σε όλο το δηµόσιο ελαττώθηκαν. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, µε ξεπερνάει το να λέει κάποιος στην
Ελληνική Αστυνοµία: «Αυτοί είστε, τόσοι είστε. Δεν έχετε να ελ-
πίζετε σε τίποτε καλύτερο», όταν µόνο τον κοινοβουλευτικό έλεγ-
χο δικών σας Βουλευτών να δείτε για υποστελέχωση ανά την Ελ-
λάδα σε Αστυνοµικά Τµήµατα -Βουλευτές της δικής σας Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας- είναι παραλογισµός.

Οι εργαζόµενοι στην Ελληνική Αστυνοµία δεν επαρκούν και το
ξέρετε. Δεν επαρκούν, γιατί ο ρόλος τους είναι αυξηµένος, τα
καθήκοντά τους είναι αυξηµένα σε µια νέα εποχή µε άλλες απαι-
τήσεις. Και βεβαίως απαιτείται και υλικοτεχνική υποδοµή. Σας
θυµίζω….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν κάνουµε δεύτερη
αγόρευση, κυρία Υπουργέ.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη): Τε-
λείωσα, κύριε Πρόεδρε.

Σας θυµίζω ότι όταν φύγατε από την κυβέρνηση, κανένα αυ-
τοκίνητο της Ελληνικής Αστυνοµίας δεν είχε κάτω από πεντακό-
σιες χιλιάδες χιλιόµετρα -και ήταν σαράβαλα-, αλλά δεν
φροντίσατε ποτέ σε καιρούς ευδαιµονίας να τα αντικαταστήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτά µπορείτε να τα
πείτε σε ερώτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Δένδια,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό και µετά κλείνουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Απλώς για την τάξη του
πράγµατος, κύριε Πρόεδρε, να ενηµερώσω την κυρία Υπουργό
για κάτι το οποίο πιθανόν να γνωρίζει ή να αγνοεί. Δεν υπήρχε
µνηµονιακή υποχρέωση που να αφορά στα Σώµατα Ασφαλείας
και τα Σώµατα Ασφαλείας δεν ενέπιπταν στους συνολικούς δεί-
κτες. Κατά συνέπεια, η µείωση απεφασίσθη µε κριτήριο τη χρη-
σιµότητα για το κοινωνικό σύνολο και την ανάγκη ή µη. Αυτό είναι
το ζήτηµα.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ήταν άχρηστοι, δηλαδή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην απαντάτε. Απαν-

τάει ο κ. Δένδιας. Δεν χρειάζεται να απαντάτε εσείς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Λέω ξανά ότι αυτό, το ο-

ποίο χρειάζεται, κυρία Υπουργέ, είναι καλύτερα οργανογράµ-
µατα, καλύτερη και σοβαρότερη αστυνόµευση. Δεν χρειάζονται
προσλήψεις, τις οποίες, επίσης, δεν έχετε προκηρύξει ούτε καν
έχετε υποσχεθεί. Εάν εσείς -που τώρα σηκώνεστε να µου πείτε
κάτι- πιστεύετε κάτι τέτοιο, στους τριάντα πέντε χιλιάδες που
ανακοινώσατε, πόσοι είναι αστυνοµικοί;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη): …
(δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν ξέρετε τι λέει ο Πρω-
θυπουργός; Όσον αφορά στις τριάντα πέντε χιλιάδες νέες προσ-
λήψεις, τις οποίες λέτε, δεν χρειάζονται επιπλέον. Αυτό που
χρειάζεται είναι η καλύτερη αξιοποίηση. Εσάς, όµως, αυτό -δεν
αναφέροµαι σε σας προσωπικά, µπορεί απ’ όταν πήγατε εκεί να
αλλάξατε άποψη- την Κυβέρνησή σας δεν την αφορά, διότι το
πρόβληµα δεν είναι πρόβληµα αριθµών, είναι πρόβληµα αξιοποί-
ησης και πρόβληµα πολιτικής κατεύθυνσης.
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Σας εύχοµαι ειλικρινά, επειδή είστε νέα Υπουργός εκεί, να
διορθώσετε τα κακώς κείµενα. Όµως, αν κρίνω από την απάν-
τηση που µου δώσατε, αυτό δεν πρόκειται να συµβεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Προχωρούµε
τώρα ως εξής: Θα έχουν τον λόγο ο κ. Μεϊκόπουλος, ο κ. Δήµας,
η κ. Τζάκρη, ο Υπουργός κ. Πολάκης, ο κ. Παφίλης και µετά ο κ.
Καρασµάνης, ο κ. Καρά Γιουσούφ, ο κ. Κυριαζίδης και ο Υπουρ-
γός κ. Καλογήρου.

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι ιδιαίτερα που σήµερα

τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου κράτησαν µια κοινή στάση
καταδικάζοντας απερίφραστα τη βοµβιστική επίθεση στον «ΣΚΑΪ»
και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». 

Θα ήθελα να πω, επίσης, ότι προσυπογράφω και χαίροµαι ιδι-
αίτερα µε τον επίλογο του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της
Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος τόνισε την ανάγκη για δηµοκρατική
επαγρύπνηση και δηµοκρατική απάντηση απέναντι στα φαινό-
µενα του ναζισµού και του φασισµού. Αυτό ήταν κάτι πάρα πολύ
ευχάριστο.

Ας έλθουµε, όµως, τώρα στην ουσία. Η αλήθεια είναι πως µετά
από τόσους εισηγητές, µετά από τόσες τοποθετήσεις οµιλητών,
αλλά και τόσες τοποθετήσεις Υπουργών, έχουν, νοµίζω, εξαντ-
ληθεί τα επιχειρήµατα υπέρ ή κατά της συζήτησης για τον προ-
ϋπολογισµό. Οπότε, από εδώ και πέρα, όσοι ανεβαίνουµε στο
Βήµα κατά κάποιο τρόπο αναπαράγουµε τα ίδια επιχειρήµατα
και αυτό καταντά λίγο ανιαρό. Γι’ αυτό δράττοµαι της ευκαιρίας
να κάνω µια πιο ελεύθερη τοποθέτηση κάνοντας κατ’ αρχάς, µια
διαπίστωση και προσπαθώντας να υιοθετήσω, εντέλει, ένα συµ-
πέρασµα.

Ανεξάρτητα από το πώς αντιλαµβάνεται ή το πώς τοποθετείται
κάποιος απέναντι στην ιδεολογική χροιά ή στο πολιτικό στίγµα
αυτής της Κυβέρνησης, η αλήθεια είναι ότι κληθήκαµε το 2015
να διαχειριστούµε τις τύχες µιας χώρας που είχε προβλήµατα
πολέµου σε συνθήκες ειρήνης. Δηλαδή, αν ανατρέξει κάποιος
στα στοιχεία, µπορεί να το δει αυτό από το ποσοστό του ΑΕΠ
που είχε χαθεί όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης, το πόσο είχε φτά-
σει η ανεργία και όλα αυτά τα πράγµατα.

Άρα, νοµίζω ότι µέσα σ’ αυτές τις ασφυκτικές δηµοσιονοµικές
συνθήκες, πέραν του ότι και εµείς οι ίδιοι κληθήκαµε να κάνουµε
σκληρές επιλογές, πήραµε την απόφαση να κάνουµε, όµως, και
δύο άλλες επιλογές. 

Ποιες ήταν αυτές, κατά τη γνώµη µου; Να διαχειριστούµε όσο
το δυνατόν πιο ήπια µια όντως σκληρή συµφωνία µε συµβιβασµό
το 2015, µε στόχευση τη µη συνέχιση της πολιτικής παραγωγής
ελλειµάτων, γιατί τα ελλείµµατα ήταν αυτά τα οποία παρήγαγαν
το δηµόσιο χρέος και τώρα τροφοδοτούσαν και να τα αντιµετω-
πίσουµε. Μια δεύτερη στόχευση ήταν η έµφαση στην ανόρθωση
του κοινωνικού κράτους και τη στήριξη των πιο αδύναµων. Αυτές
ήταν οι δύο επιλογές. 

Τις καταφέραµε; Νοµίζω ότι, παρά τα λάθη που και αυτή η Κυ-
βέρνηση έκανε και παρά τις όποιες παραλείψεις, θεωρώ ότι έγι-
ναν µέσα στις πολύ σκληρές συνθήκες και εµβληµατικές επιλο-
γές.

Νοµίζω ότι η καθολική δωρεάν πρόσβαση στις δοµές δηµό-
σιας υγείας και όλους τους ανασφάλιστους, η συγκρότηση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, όπου η υγειονοµική κάλυψη
όλων των πολιτών αποκτά έναν πιο ολιστικό και ανθρωποκεν-
τρικό χαρακτήρα, η καθολική εφαρµογή του κοινωνικού εισοδή-
µατος αλληλεγγύης, η θεσµοθέτηση των θεσµών των σχολικών
γευµάτων, το επίδοµα ενοικίου ήταν επιλογές που µαρτυρούν
ακριβώς αυτό που προσπαθώ να επιχειρηµατολογήσω, ότι παρ’
όλες τις σκληρές συνθήκες που αντιµετωπίσαµε κάναµε και επι-
λογές οι οποίες είχαν κοινωνικό στίγµα.

Ποιο ήταν το συµπέρασµα όλης αυτής της προσπάθειας; Ότι
προσπαθήσαµε να συγκεράσουµε την αναγκαιότητα δηµοσιονο-
µικής σταθερότητας µε την προώθηση ενός πολιτικού σχεδίου,
το οποίο θα είχε ένα συγκεκριµένο πρόσηµο, να κρατήσουµε την
κοινωνία όρθια και αρχικά να προστατέψουµε τους πιο αδύνα-
µους, αυτούς που περνούσαν και διαβιούσαν σε συνθήκες ακ-

ραίας φτώχειας.
Υπάρχει, όµως, µια ποιοτική διαφορά σε σχέση µε τη σηµερινή

συζήτηση. Ποια ήταν αυτή και ποια είναι µάλλον αυτή; Ότι κατό-
πιν της συγκεκριµένης συµφωνίας που είχαµε για το χρέος τον
Αύγουστο του 2018, αλλά και µε τον τρόπο µε τον οποίο κλεί-
σαµε την τελευταία αξιολόγηση και τελείωσε το τελευταίο πρό-
γραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής, καταφέραµε κάτι πάρα
πολύ συγκεκριµένο, να ανακτήσουµε κοµµάτι της δηµοσιονοµι-
κής µας κυριαρχίας και να έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
από εδώ και πέρα τη δυνατότητα να ασκούµε το δικό µας µείγµα
πολιτικής, προκειµένου να πιάνουµε τους όντως συµφωνηµένους
δηµοσιονοµικούς στόχους. Αυτή είναι και η κοµβική ποιοτική δια-
φορά του φετινού προϋπολογισµού σε σχέση µε όλους τους
προηγούµενους. 

Άρα, το συµπέρασµα, στο οποίο θα ήθελα να καταλήξω, είναι
το εξής: Στο πολιτικό τοπίο του µέλλοντος θα έχουµε τη δυνα-
τότητα να επανεισάγουµε την εφαρµοσµένη πολιτική και τη δο-
µική πραγµατική αντιπαράθεση στον δηµόσιο διάλογο.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη γνώµη µου, η
παρακαταθήκη του ΣΥΡΙΖΑ, της σηµερινής Κυβέρνησης, σε όλες
τις µελλοντικές κυβερνήσεις είναι η εξής: Δηµιουργήσαµε τη δυ-
νατότητα να µπορούµε να συζητάµε ως δηµοκρατικά πολιτικά
κόµµατα και να αντιπαρατιθέµεθα χωρίς βαρβάρους.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ για
την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρίστος Δήµας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω και εγώ από το Βήµα της Βουλής να εκφράσω τη συµ-

παράστασή µου στους δηµοσιογράφους και τους εργαζόµενους
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και το «ΣΚΑΪ» για το τροµοκρατικό χτύ-
πηµα που δέχτηκαν σήµερα το πρωί. Νοµίζω ότι όλοι µας οφεί-
λουµε να το κάνουµε αυτό και σε µια δηµοκρατικά ευνοµούµενη
κοινωνία προφανώς είναι καταδικαστέο απ’ όλες τις πτέρυγες.

Ο προϋπολογισµός που συζητούµε σήµερα είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός των κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων. Είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός των κυβερνήσεων
Τσίπρα-Καµµένου. 

Η αποτυχία της οικονοµικής πολιτικής δεν είναι µόνο ότι γονά-
τισαν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις, αλλά ότι απέτυχε στους
κυριότερους στόχους που είχε θέσει η σηµερινή Κυβέρνηση.

Θα σας παραθέσω δεκαπέντε στοιχεία για την πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας και όποιος θέλει, ακόµα και ο κύριος Υπουρ-
γός, αν θέλει, µπορεί να προσπαθήσει να διαψεύσει όποιο από
αυτά τα στοιχεία θέλει.

Το πρώτο είναι η απόδοση του δεκαετούς οµολόγου. Ο λόγος
για τον οποίον µπήκαµε στο τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο, το οποίο
µας φόρτωσε την οικονοµία µε πάνω από 100.000.000.000 χρέος,
ήταν επειδή δεν είχαµε πρόσβαση στις αγορές. Στόχος ήταν µε
τη λήξη του προγράµµατος τον Αύγουστο του 2018 η χώρα µας
να επανακτήσει την πρόσβαση στις αγορές. Δυστυχώς -και επα-
ναλαµβάνω το δυστυχώς- αυτό δεν έχει συµβεί µέχρι σήµερα. Η
απόδοση του δεκαετούς οµολόγου είναι στο 4,3%. Είναι πολύ
υψηλή η απόδοση του δεκαετούς οµολόγου και το χειρότερο
είναι ότι οι διεθνείς συνθήκες ήταν πραγµατικά ευνοϊκές.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θυµάµαι χαρακτηριστικά να λέτε ότι στό-
χος µας είναι να ενταχθούµε στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλά-
ρωσης. Δυστυχώς, δεν ενταχθήκαµε στο πρόγραµµα ποσοτικής
χαλάρωσης και αυτή είναι µία από τις µεγαλύτερες αποτυχίες
τόσο δική σας όσο και της Κυβέρνησής σας.

Δεύτερο στοιχείο είναι οι ληξιπρόθεσµες οφειλές των ιδιωτών
προς την εφορία, οι οποίες έχουν ξεπεράσει τα 103.000.000.000
ευρώ. Μόνο το 40% έχει δηµιουργηθεί τα τελευταία τρεισήµισι
χρόνια. Σκεφτείτε δηλαδή, ότι µας κατηγορούν για το τι έκαναν
οι προηγούµενοι, αλλά µέσα σε τρεισήµισι χρόνια έχει δηµιουρ-
γηθεί πάνω από το 40% του ιδιωτικού χρέους. 

Τρίτο στοιχείο: Γίνονται πάνω από χίλιες κατασχέσεις ηµερη-
σίως για χρέη προς την εφορία. Αυτή είναι η κοινωνική πολιτική
του κ. Τσίπρα και του κ. Καµµένου. 

Τέταρτο στοιχείο: Πάνω από 1,15 εκατοµµύρια οφειλέτες έ-
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χουν υποστεί µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. Με αυτόν τον
τρόπο προσπαθούν να ισοσκελίσουν τον προϋπολογισµό και να
δηµιουργήσουν τα υπερπλεονάσµατα. 

Πέµπτο στοιχείο: Άλλες εξακόσιες τριάντα πέντε χιλιάδες έρ-
χονται τώρα να υποστούν και αυτοί µέσα στο επόµενο χρονικό
διάστηµα µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. 

Έκτο στοιχείο: Σχεδόν 4,2 εκατοµµύρια οφειλέτες έχουν ανοι-
χτούς λογαριασµούς µε την εφορία. Αυτό σηµαίνει ότι ένας
στους δύο φορολογούµενους χρωστάει χρήµατα στην εφορία. 

Έβδοµο στοιχείο: Τα ληξιπρόθεσµα χρέη του δηµοσίου φτά-
νουν τα 2.600.000.000 ευρώ. Σε αυτό το σηµείο, θέλω λίγο να
σταθώ σε µία ερώτηση που είχε κάνει πριν από εννέα µήνες στον
κ. Χουλιαράκη ο συνάδελφος Χρήστος Σταϊκούρας. 

Ο κ. Χουλιαράκης πριν από εννέα µήνες έλεγε: «Θα συµφω-
νήσω µε τον κ. Σταϊκούρα ότι το πρόγραµµα εκκαθάρισης των λη-
ξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του δηµοσίου έχει ιδιαίτερη σηµασία
και για την πραγµατική οικονοµία, γιατί πράγµατι ενισχύει τη ρευ-
στότητα της ιδιωτικής οικονοµίας και την οικονοµική δραστηριό-
τητα, αλλά και για την περαιτέρω εξυγίανση των δηµοσίων
οικονοµικών. Εκεί που θα διαφωνήσω µε τον κ. Σταϊκούρα είναι
για την πορεία εξόφλησης των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων.
Επιτρέψτε µου να αναφέρω µερικά µεγέθη…». Κύριε Υπουργέ,
δεν ξέρω αν µε ακούτε, δικά σας λόγια διαβάζω. Μπορεί, όµως,
να µη θέλετε να τα ακούσετε και το αντιλαµβάνοµαι αυτό. Και κα-
ταλήγει ο κ. Χουλιαράκης: «Το ύψος των ληξιπρόθεσµων σήµερα
παραµένει παρ’ όλα αυτά σηµαντικό, στα 2.400.000.000  ευρώ».
Αυτό ήταν Μάρτιος του 2018. Σήµερα είναι στα 2.600.000.000
ευρώ, έχει αυξηθεί.

Και συνέχιζε ο κ. Χουλιαράκης: «Ο προγραµµατισµός του Υ-
πουργείου Οικονοµικών είναι η πλήρης εξόφληση του υπολοίπου
των 2.400.000.000  ευρώ µέχρι το τέλος του προγράµµατος,
µέχρι τον Αύγουστο του 2018, πράγµα που είναι απολύτως εφι-
κτό τόσο µέσω της αξιοποίησης των ταµειακών διαθεσίµων -
υπάρχουν οι αντίστοιχες πιστώσεις- όσο και µε την ενίσχυση των
πιστώσεων αυτών από το πρόγραµµα του Ευρωπαϊκού Μηχανι-
σµού Σταθερότητας».

Κύριε Πρωθυπουργέ, τι έγινε; Πέσαµε 2.400.000.000  ευρώ
εκτός στόχου στον προϋπολογισµό από ό,τι φαίνεται. Καταθέτω
για τα Πρακτικά τη δήλωση του κ. Χουλιαράκη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όγδοο στοιχείο: Είναι η µελέτη του παγκόσµιου οικονοµικού
forum για την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας. Κάθε
χρόνο, δυστυχώς η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας
υποχωρεί. Το 2018, λοιπόν είµαστε στην ογδοηκοστή έβδοµη
θέση από εκατόν τριάντα επτά χώρες. Το πιο ανησυχητικό είναι
ότι στην επίδραση της φορολογίας, στα κίνητρα για να επενδύσει
κάποιος, από τις εκατόν τριάντα επτά χώρες που µετρήθηκαν,
είµαστε εκατοστοί τριακοστοί έβδοµοι, τελευταίοι σ’ όλο τον
κόσµο. Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντίστοιχη µελέτη του «Doing Business» της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας, δείχνει ότι τα τελευταία τρία χρόνια έχουµε υποχωρήσει
κατά δεκατέσσερις θέσεις. Καταθέτω και αυτήν τη µελέτη στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Δέκατο στοιχείο από την «ΕΡΓΑΝΗ»: Τα τελευταία χρόνια η
αναλογία πλήρους µε µερικής απασχόλησης έχει αλλοιωθεί. Από
εκεί που ήταν 55% η πλήρης απασχόληση και 45% η µερική απα-
σχόληση, πλέον έχουµε 60% µερική απασχόληση και µόλις 40%
πλήρη απασχόληση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Στις νέες προσλήψεις;
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι δεν είναι στις νέες προσλήψεις, κύριε

Μαντά.
Ενδέκατο στοιχείο: είναι το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-

σεων. Θέλω ενδεικτικά να υπενθυµίσω ότι το 2017 το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων ήταν στα 6.000.000.000 ευρώ. Αυτός
ήταν ο στόχος. Το εθνικό σκέλος ήταν 1.000.000.000 από τα
5.000.000.000. Δυστυχώς, σύµφωνα µε τα στοιχεία εκτέλεσης
του προϋπολογισµού, δαπανήθηκαν µόλις τα 200.000.000 από
το 1.000.000.000 του εθνικού σκέλους. Άρα τα 800.000.000 δεν
δαπανήθηκαν για λόγους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων.

Η κατάσταση, όµως, είναι εξίσου ανησυχητική και για το τρέ-
χον έτος. Ήδη είστε εκτός στόχου 1.600.000.000 στο ενδεκά-
µηνο. Θέλω, κύριε Χουλιαράκη να επανέλθω στα δικά σας λόγια.
Πριν από λιγότερο έναν µήνα είπατε στη Βουλή, διαβάζω λόγια
σας: «Πρέπει να τονίσω εδώ ότι αυτό δεν γίνεται σε βάρος του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως ισχυρίζεται η Αν-
τιπολίτευση. Η δική µας εκτίµηση για τις προϋπολογισµένες δα-
πάνες είναι ότι αυτή θα είναι και η εκτέλεση. Οι προϋπολογι-
σµένες δαπάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων το
2018 ήταν 6.750.000.000 ευρώ, οι προϋπολογισµένες δαπάνες
του ΠΔΕ τον επόµενο χρόνο θα είναι 6.750.000.000 ευρώ. Αυτό
εγώ δεν το λέω µείωση 550.000.000 ευρώ, αυτό το λέω διατή-
ρηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων». 

Θέλω όµως να σας δείξω έναν πίνακα από το δικό σας Υπουρ-
γείο, από το Υπουργείο Οικονοµικών, στο οποίο φαίνεται το τε-
λευταίο έτος η σωρευτική εκτέλεση δαπανών του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων έναντι του στόχου. Είστε 1.600.000.000
ευρώ κάτω του στόχου σας. Άρα πέραν των 2.600.000.000 ευρώ
από τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, προσθέστε εδώ άλλο
1.600.000.000 ευρώ. Τα καταθέτω στα Πρακτικά µαζί µε τις δη-
λώσεις του κυρίου Υπουργού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δωδέκατο στοιχείο: Δαπάνες ΕΣΠΑ. Θυµάµαι το Υπουργείο Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης να βγάζει ανακοινώσεις θριαµβευτικές,
ότι η Ελλάδα είναι πρώτη στην απορρόφηση των κοινοτικών κον-
δυλίων. Μέγα ψέµα! Επαναλαµβάνω: µέγα ψέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σ’ ένα λεπτό. 
Όποιος µπει στην ιστοσελίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής θα

δει ότι η Ελλάδα είναι δέκατη έβδοµη σε δαπάνες και εικοστή
δεύτερη σε συµβασιοποιηµένες δαπάνες ΕΣΠΑ 2014-2020. Κα-
ταθέτω και αυτόν τον πίνακα στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δέκατο τρίτο στοιχείο: Αναπτυξιακός νόµος. Τον ψηφίσατε
πριν από τρία χρόνια. Λέγαµε και τότε ότι δεν είναι αναπτυξιακός
και ότι δεν θα έχει κάποιο ουσιαστικό αποτέλεσµα. Τρία χρόνια
αργότερα δεν έχει πέσει ούτε 1 ευρώ, παρακαλώ, στην αγορά
από τον αναπτυξιακό σας νόµο.

Δέκατο τέταρτο στοιχείο για την ελληνική οικονοµία: Δείκτης
ψηφιακής οικονοµίας και κοινωνίας. Η Ελλάδα ήταν εικοστή
έβδοµη το 2017, είναι εικοστή όγδοη φέτος. Πάλι ουραγός, τε-
λευταία στο δείκτη ψηφιακής οικονοµίας. Να, πόσο µεγάλο εν-
διαφέρον δείχνετε πράγµατι για την ψηφιακή διακυβέρνηση.
Καταθέτω και αυτόν τον πίνακα στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελευταίο στοιχείο είναι η έκθεση του ΟΟΣΑ, η οποία αναφέ-
ρει ότι το 2020 ίσως τα νοικοκυριά να επιστρέψουν στην κατά-
σταση που ήταν το 2014. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, εδώ εί-
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µαστε, διαψεύστε όποιο από αυτά τα στοιχεία θέλετε ή µπορείτε.
Προφανώς, δεν ψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να κάνω µία διευκρίνιση στον κ. Δήµα, δεδοµένου ότι το-

ποθετήθηκε πάνω στη δική µου τοποθέτηση στην Επιτροπή Οι-
κονοµικών. 

Πρώτα απ’ όλα, να ξεκαθαρίσω για µία ακόµη φορά στο Σώµα
ότι η δηµιουργία νέων ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του δηµο-
σίου δεν βελτιώνει, αλλά επιδεινώνει το πρωτογενές αποτέλε-
σµα. Δεν το βελτιώνει, το επιδεινώνει. Άρα, το πρωτογενές απο-
τέλεσµα δεν είναι αποτέλεσµα δηµιουργίας ληξιπρόθεσµων υπο-
χρεώσεων.

Δεύτερον, από τον Ιούλιο του 2016 µέχρι το καλοκαίρι του
2018, ακόµα και µέχρι σήµερα, η µεταβολή των καθαρών ληξι-
πρόθεσµων υποχρεώσεων ήταν της τάξεως των 4.000.000.000
ευρώ, από 6.500.000.000 σε περίπου 2.500.000.000 ευρώ το φθι-
νόπωρο του 2018. Το καλοκαίρι του 2018, αναγνωρίζοντας πράγ-
µατι ότι υπάρχει θέµα πλήρους εκκαθάρισης των σχετικών
µεγεθών, αναθέσαµε στο Ελεγκτικό Συνέδριο να εξετάσει, αν θέ-
λετε, τα δοµικά προβλήµατα, τις ρίζες του κακού, δηλαδή για
ποιον λόγο το ελληνικό δηµόσιο -όχι µόνο τώρα, αλλά και όλα τα
προηγούµενα χρόνια- δεν µπορεί να εκκαθαρίσει µε ταχύτερο
τρόπο -δηµιουργεί κατ’ αρχάς και δεν µπορεί να εκκαθαρίσει µε
ταχύτητα- ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις. Στη βάση αυτή έχει εκ-
πονηθεί ένα action plan, ένα πλάνο δράσης, ώστε η εκκαθάριση
να επιταχυνθεί και να ολοκληρωθεί.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω το εξής και τελειώνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε: Από τα υπόλοιπα 2.500.000.000 περίπου το
1.500.000.000, δηλαδή πολύ πάνω από το µισό, είναι ληξιπρόθε-
σµες υποχρεώσεις για την εκκαθάριση των οποίων δεν ευθύνεται
το δηµόσιο.

Θα δώσω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα: Ένα µεγάλο κοµ-
µάτι αυτών των υποχρεώσεων είναι στα δικαστήρια. Είναι, δη-
λαδή, αντικείµενο διαµάχης προµηθευτών από τη µία πλευρά και
του ελληνικού δηµοσίου από την άλλη. Δεν µπορεί προφανώς το
ελληνικό δηµόσιο να πάει και να αποπληρώσει, τη στιγµή που δεν
έχει ακόµη εκδοθεί απόφαση δικαστηρίων. Ακριβώς, για τον λόγο
αυτόν, ακριβώς επειδή είναι µεγάλα τα µεγέθη των ληξιπρόθε-
σµων υποχρεώσεων, για τα οποία δεν έχει ευθύνη το δηµόσιο,
και σε συνεργασία µε τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας,
από τώρα και στο εξής -και αυτό µπορώ να το καταθέσω στη
Βουλή τις αµέσως επόµενες ηµέρες- η παρακολούθηση των µε-
γεθών θα αφαιρεί αυτά για τα οποία το ελληνικό δηµόσιο δεν
έχει την ευθύνη. Αν τα αφαιρέσουµε, το πραγµατικό νούµερο
είναι κοντά στο 1.000.000.000 ευρώ. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για είκοσι δευτερόλεπτα ως εισηγητής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είκοσι δευτερόλεπτα
είναι, αλλά θα ανοίξουµε έναν διάλογο που δεν µας βοηθάει.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Σταϊκούρα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, συµφωνώ µε αυτά

που είπατε για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές και το αν επηρεάζουν
το πρωτογενές αποτέλεσµα. 

Αυτό, όµως, που προβληµατίζει την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας είναι το γεγονός ότι τέσσερα χρόνια µετά
-είστε τέσσερα χρόνια Υπουργός- ανακαλύπτετε τώρα, αφού
έχετε δεσµευτεί στις 18 Μαρτίου του 2018 ότι δεν εκκαθαρίζον-
ται ληξιπρόθεσµες.

Θα καταθέσω, συνεπώς στα Πρακτικά, τη δήλωσή σας στις 14
Μαρτίου 2018 ότι δεσµεύεστε -το ρήµα είναι «δεσµεύοµαι- για
πλήρη εκκαθάριση το καλοκαίρι. Και σήµερα µας λέτε ότι ανα-

καλύψατε µετά από τέσσερα χρόνια ότι αυτό δεν είναι εφικτό;
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, έχετε δεσµευτεί και για κάτι ακόµα. Πριν από έναν
χρόνο τέτοια µέρα ακριβώς δεσµευτήκατε ότι θα δώσετε την επι-
σκόπηση δαπανών. Σας έχω κάνει έξι ερωτήσεις και δεν έχετε
προσέλθει στη Βουλή µία φορά επί έναν χρόνο. Καταθέτω το
σχετικό στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Αργοστολίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Θεοδώρα Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω κατ’ αρχάς να καταδικάσω την επίθεση στον «ΣΚΑΪ».

Είναι επίθεση στην ελευθεροτυπία, τη δηµοκρατία και την ελεύ-
θερη έκφραση γνώµης. Πριν από λίγο η αρµόδια Υπουργός απ’
αυτό εδώ το Βήµα δεσµεύτηκε ότι η ελληνική πολιτεία θα κάνει
το καλύτερο δυνατόν, πρώτον για µην επαναληφθούν τέτοια φαι-
νόµενα και δεύτερον για να αποδοθεί δικαιοσύνη για τους δρά-
στες της επίθεσης αυτής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2019
είναι ο πρώτος επί της ουσίας δικός µας προϋπολογισµός. Αυτό
σηµαίνει ότι η χώρα έχει πλέον ανακτήσει ουσιαστικό κοµµάτι
της εθνικής της κυριαρχίας. Πέραν του γεγονότος ότι αποτελεί
έναν ισορροπηµένο προϋπολογισµό για πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια, έχουµε και έναν επεκτατικό προϋπολογισµό. Βλέ-
πουµε, δηλαδή, ξεκάθαρα γραµµένο το θέµα των παροχών και
της άρσης των αδικιών για συγκεκριµένες οικονοµικές και κοινω-
νικές οµάδες πολιτών, που υπέφεραν περισσότερο από την κρί-
ση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επ’ ευκαιρία της ψήφισης του
ετήσιου προϋπολογισµού θα ήθελα σήµερα να αναφερθώ σε κάτι
πολύ ουσιώδες, στην ανάγκη να βάλει επιτέλους η χώρα µας µία
τάξη στους θεσµούς και να γίνουµε αυτό που όλοι επιθυµούµε,
µια κανονική χώρα. 

Όπως έχετε όλοι διαπιστώσει, η Ευρώπη και ο κόσµος τα τε-
λευταία χρόνια βρίσκονται σε µία πολύ µεγάλη αναστάτωση.
Αυτό θα συνεχίσει να είναι η παγκόσµια κανονικότητα για πολλές
ακόµη δεκαετίες, οικονοµικοί πόλεµοι, ανταγωνισµοί, πολυδιά-
σπαση της Ευρώπης ή στην καλύτερη περίπτωση στασιµότητα
σε θέµατα περαιτέρω εµβάθυνσης οικονοµικής, πολιτικής και δι-
οικητικής. 

Η χώρα µας, µια µικρή χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν
µπορεί σε καµµία περίπτωση να επιβιώσει υπό την έννοια να έχει
µια σταθερή πορεία ευηµερίας, αν βρίσκεται σε ένα περιβάλλον
εσωτερικής θεσµικής αποδιάρθρωσης, σε ένα περιβάλλον που
το πολιτικό σύστηµα πριν και µετά από την κρίση παραµένει το
ίδιο, σε µια χώρα όπου η δικαιοσύνη λειτουργεί επιλεκτικά και µε
αργοπορία, σε µια δηµόσια διοίκηση που δεν µπορεί να ανταπο-
κριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις. 

Τα τέσσερα αυτά χρόνια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ κα-
ταφέραµε πολλά ως πρόσωπα. Αδιαµφησβήτητα τα πρόσωπα
που βρίσκονται αυτήν τη στιγµή στον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν καµµία
σχέση µε τη θεσµική διαφθορά του παρελθόντος και είναι βέβαιο
ότι εµείς ως µεγάλη δηµοκρατική παράταξη πλέον προσπαθούµε
ειλικρινά να βελτιώσουµε τη ζωή των πολιτών και να αλλάξουµε
τη δυσάρεστη καθηµερινότητα των Ελλήνων πολιτών. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 2059



Ωστόσο εκεί που θα θέλαµε να πετύχουµε περισσότερα και
είναι το µείζον και το κρίσιµο για την Ελλάδα του µέλλοντος και
είναι αυτό το οποίο θα µας κρατήσει όρθιους τα χρόνια που έρ-
χονται, είναι η οικοδόµηση θεσµών. Πολύ φοβάµαι ότι όλα όσα
έχουµε κάνει για τους πολίτες, αν δεν έχουµε µια ισχυρή θεσµική
οργάνωση που θα διασφαλίσει τη θετική πορεία της χώρας µας,
µε την πρώτη πολιτική αλλαγή ή ενδεχοµένως από τον δικό µας
κακό εαυτό λίγο παρακάτω πολλά από αυτά θα χαθούν.

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό τώρα µε την πρωτοβουλία του
ΣΥΡΙΖΑ για τη συνταγµατική αναθεώρηση να προσπαθήσουµε να
µπούµε βαθιά στην αναδιάρθρωση των θεσµών και να αλλάξουµε
τη χώρα µε τρόπο που κανενός είδους οπισθοδρόµηση δεν θα
είναι πλέον εφικτή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην οικονοµία η βελτίωση που
έχει συντελεστεί στην καθηµερινότητα των πολιτών είναι αδιαµ-
φησβήτητα ιδιαίτερα εµφανής. Κανένας πλέον δεν σκέφτεται ότι
έχει µπροστά του χειρότερες µέρες. Η αγωνία όλων µας είναι
πότε και πόσο γρήγορα θα βελτιωθεί η ζωή µας.

Οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης στον τοµέα της εξωτερικής
πολιτικής έχουν καταστήσει τη χώρα όαση σταθερότητας στην
ευρύτερη περιοχή και ηγέτιδα δύναµη των Βαλκανίων ξανά. Όλο
αυτό το θετικό κλίµα που έχει δηµιουργηθεί για εµάς στη διεθνή
σκηνή έχει βοηθήσει ιδιαίτερα και τη σταθεροποίηση και την ανά-
πτυξη της οικονοµίας µας. 

Είναι φυσικό, βέβαια, πολλά προβλήµατα να παραµένουν ανε-
πίλυτα. Οι πολίτες, όµως, γνωρίζουν καλύτερα από τον καθέναν
ποιος είναι αυτός που εκπροσωπεί τα συµφέροντά τους, ποιος
είναι αυτός που αποδίδει και πετυχαίνει τους στόχους που έχει
θέσει, ποιο κόµµα και ποια κυβέρνηση έδωσε προοπτική µετά
από τόσο δύσκολα χρόνια σ’ αυτήν τη χώρα. 

Οι πολίτες βλέπουν, επίσης, και καταλαβαίνουν ότι δεν είναι
τυχαίο που κανένα µεγάλο συµφέρον και κανένας -µα κανένας!-
µεγαλόσχηµος επιχειρηµατίας από αυτούς που βούλιαξαν τη
χώρα τα προηγούµενα χρόνια και λειτούργησαν παρασιτικά στην
οικονοµία, δεν στηρίζει σήµερα τον ΣΥΡΙΖΑ. Αντιθέτως, βρίσκον-
ται στο πλευρό της πολιτικής διαφθοράς γιατί µε αυτούς έκαναν
µπίζνες στο παρελθόν, γιατί µε αυτούς έπαιρναν τα απαλλακτικά
βουλεύµατα από τη δικαιοσύνη. Και προφανώς αυτοί δεν ενδια-
φέρονται για την αύξηση του κατώτατου µισθού, δεν ενδιαφέ-
ρονται για τη µείωση της ανεργίας και τη διάσωση των συντά-
ξεων, δεν ενδιαφέρονται για τίποτα από αυτά που βελτιώνουν τις
ζωές των πολλών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρη ότι όταν η χώρα
οδηγηθεί στις εκλογές, οι πολίτες θα απαντήσουν σωστά στο δί-
ληµµα αυτό: Θέλουν µια κυβέρνηση µε την οποία η ζωή τους
µετά βεβαιότητας θα είναι καλύτερη χρόνο µε τον χρόνο ή θέ-
λουν µια κυβέρνηση νεοφιλελεύθερη, δογµατική, διεφθαρµένη
ως το κόκαλο, µια κυβέρνηση που θέλει να κυβερνήσει για να
αφαιρέσει από τους πολλούς και να τα δώσει στους λίγους;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν πολλές υποχρεώσεις
που έχει αναλάβει η χώρα. Η Ελλάδα σ’ αυτό το δυσχερές τοπίο
που επικρατεί σήµερα στην Ευρώπη δεν έχει την πολυτέλεια
ούτε να ακολουθήσει έναν δρόµο υψηλών ελλειµµάτων ούτε να
ακολουθήσει έναν δρόµο µονοµερούς αντίστασης. Είναι πολύ
σηµαντικό για εµάς να έχουµε µια οικονοµία και έναν προϋπολο-
γισµό που δεν βρίσκεται κάθε στιγµή στην ανάγκη των αγορών.
Υπάρχει βεβαιωµένη πρόθεση της Κυβέρνησης, κλείνοντας
αυτόν τον κύκλο των µνηµονίων, να συζητήσουµε εκ νέου µε
τους εταίρους µας προς την κατεύθυνση της µείωσης των πρω-
τογενών πλεονασµάτων, αλλά και της περαιτέρω µείωσης της
φορολογίας και των επαχθών ρυθµίσεων, που έγιναν τα τελευ-
ταία χρόνια, το ξήλωµα των οποίων έχει ήδη αρχίσει.

Θέλω, λοιπόν, να πω στη Νέα Δηµοκρατία που παρέδωσε µια
χώρα µε έλλειµµα 15,1% του ΑΕΠ να πάψει να παριστάνει ότι
κλαίει πάνω από το θύµα γιατί είναι ο θύτης της υπόθεσης και τα
κροκοδείλια δάκρυά της δεν οδηγούν πουθενά ούτε τη χώρα
ούτε την οικονοµία. Θα έλεγα µάλιστα ότι η δική τους πολιτική,
λόγω της διαφθοράς, της διαπλοκής και της πολιτικής αναποτε-
λεσµατικότητας που τη χαρακτήριζε, είχε όλους τους στόχους
των πρωτογενών πλεονασµάτων, χωρίς όµως να έχει τα θετικά
αποτελέσµατα αυτών.

Αν θέλετε να συζητήσουµε σοβαρά αν είναι ψίχουλα αυτά που
δίνουµε πρέπει να δούµε κατ’ αρχάς ποια ήταν η προηγούµενη
κατάσταση, τι έκανε δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία για όλες αυτές
τις κοινωνικές και οικονοµικές οµάδες και πως και από ποιον προ-
έκυψαν όλα αυτά τα πλεονάσµατα, διότι η δική µας Κυβέρνηση
και τις συντάξεις κατόρθωσε να διασώσει και µέρισµα κοινωνικής
αλληλεγγύης µοίρασε σε περισσότερους από ενάµισι εκατοµµύ-
ριο πολίτες και τους όρους εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα βελ-
τίωσε και πολλές αδικίες ήρε στον δηµόσιο τοµέα, σταµατώντας
τη µισθολογική κατρακύλα, αλλά και πληρώνοντας αναδροµικά
σε κατηγορίες εργαζοµένων που δικαιώθηκαν δικαστικά. Έχει
ήδη ψηφιστεί από τη Βουλή η µείωση κατά το ένα τρίτο των
ασφαλιστικών εισφορών για ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοα-
πασχολούµενους και αγρότες και η εξαίρεση από την καταβολή
του τέλους επιτηδεύµατος για τους αγρότες – µέλη αγροτικών
συνεταιρισµών. 

Στηρίζουµε έµπρακτα τον αγροτικό τοµέα µε την καταβολή
κρατικών ενισχύσεων de minims 42.000.000 ευρώ σε σαράντα
έξι χιλιάδες περίπου κτηνοτρόφους των ορεινών και µειονεκτικών
περιοχών και 10.200.000 ευρώ σε παραγωγούς επιτραπέζιων ρο-
δακίνων και νεκταρινιών στην Πέλλα και στην Ηµαθία ενώ εξετά-
ζεται η καταβολή την καινούργια χρονιά καταβολή ενισχύσεων
de minims και στους παραγωγούς συµπύρηνων ροδακίνων που
επί του παρόντος εξαιρούνται από τις ρυθµίσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την Πέµπτη θα καταβληθεί η δεύτερη δόση της βασικής ενί-
σχυσης, ενώ έχει ήδη καταβληθεί το τελευταίο 10% των αποζη-
µιώσεων του ΕΛΓΑ για τις ζηµιές του 2017. Για τις φετινές ζηµιές
στις καλλιέργειες έχει ήδη ξεκινήσει, νωρίτερα από κάθε άλλη
φορά, η αποστολή των πορισµάτων, γεγονός που σηµαίνει ότι οι
αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ θα καταβληθούν φέτος στους αγρότες
σε χρόνο ρεκόρ. 

Ήδη η Κυβέρνηση εργάζεται πυρετωδώς για την καθιέρωση
του ακατάσχετου λογαριασµού για την προστασία των επιδοτή-
σεων από τις κατασχέσεις, ενώ έχει ψηφιστεί η µείωση του
φόρου για τις επιχειρήσεις κατά µια ποσοστιαία µονάδα και η
µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% µεσοσταθµικά το 2019.

Τις προσεχείς ηµέρες αναµένεται να εκδοθεί η απόφαση του
Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία θα καθορίζει τα κριτήρια χο-
ρήγησης του επιδόµατος πετρελαίου θέρµανσης για την περίοδο
2018-2019, βάσει της οποίας για πρώτη φορά ο Δήµος Έδεσσας
θα ενταχθεί στην πρώτη ζώνη κινήτρων µε την οποία προβλέπε-
ται υψηλότερη επιδότηση ανά τετραγωνικό µέτρο κατοικίας.

Τέλος, έχει ήδη ψηφιστεί η πρόσληψη τριών χιλιάδων διακο-
σίων ατόµων για το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» ενώ θα προ-
χωρήσει η πρόσληψη τεσσερισήµισι χιλιάδων περίπου εκπαιδευ-
τικών και εξειδικευµένου προσωπικού στην ειδική αγωγή και έξι
χιλιάδων εξειδικευµένων επιστηµόνων στους δήµους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Τζάκρη, σας πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ένα λεπτό θα µου δώσετε, κύριε Πρό-
εδρε.

Όσον αφορά δε τα πρωτογενή πλεονάσµατα θέλω να σηµει-
ώσω ότι δεν προέκυψαν γενικά από µια πολιτική υπερφορολόγη-
σης, αλλά από την αύξηση των εσόδων του ΕΦΚΑ, την πολύ
καλύτερη απόδοση της φορολογικής διοίκησης και τη διάχυση
των φόρων µε πιο αντικειµενικό και δίκαιο τρόπο. 

Προφανώς υπάρχουν ακόµη πολλές αδικίες και περιθώρια
βελτίωσης. Όταν, όµως, όλοι έχουν αναγνωρίσει ότι η φοροδια-
φυγή ήταν σε υψηλά επίπεδα σε σχέση µε το ΑΕΠ και εµείς
έχουµε καταφέρει πράγµατα στον τοµέα αυτό, δεν µπορεί να έρ-
χεται κάποιος και να βάζει τη γενική ταµπέλα και να χαρακτηρίζει
ως υπερφορολόγηση συλλήβδην τη βελτίωση της απόδοσης φο-
ρολογικής διοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αδιαµφισβήτητα αυτός είναι ο
καλύτερος προϋπολογισµός της τελευταίας δεκαετίας. Η Κυβέρ-
νηση κατάφερε επιτέλους µετά από πολύ µεγάλη προσπάθεια να
απεγκλωβίσει τη χώρα από τον φαύλο κύκλο των µνηµονίων και
να αναστρέψει τη λιτότητα µε επεκτατικές πολιτικές. Αυτές οι πο-
λιτικές προφανώς θα πρέπει να βελτιωθούν κι άλλο. Υπάρχουν
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ακόµη πολλά περιθώρια και πολλά ακόµη να αλλάξουµε. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)
Παρά τον πόλεµο που έχουµε δεχτεί, είµαι σίγουρη ότι οι πο-

λίτες θα µας εµπιστευτούν ξανά, καθώς αυτός είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός της παρούσας Κυβέρνησης. Έτσι θα έχουµε
την ευκαιρία του χρόνου τέτοια εποχή να καταθέσουµε έναν
ακόµη καλύτερο, πιο βελτιωµένο και πιο επεκτατικό προϋπολο-
γισµό. Η χώρα σταδιακά µπαίνει στον ενάρετο κύκλο της οικο-
νοµικής ανάπτυξης και µεγέθυνσης και αυτό σηµαίνει ότι θα
υπάρχουν πολλές ευκαιρίες για τη βελτίωση της ζωής και της κα-
θηµερινότητας των Ελλήνων πολιτών. 

Αυτό, όµως, θα πρέπει να θυµούνται οι πολίτες ότι δεν συνέβη
τυχαία. Δεν ήταν απλώς η φυσική εξέλιξη µιας κατάστασης ούτε
µας χαρίστηκε απ’ έξω. Γι’ αυτό οι πολίτες πρέπει να γνωρίζουν
πως ό,τι κερδήθηκε µε τόση µεγάλη δυσκολία µπορεί πολύ εύ-
κολα να χαθεί µε την επιστροφή της Νέας Δηµοκρατίας και των
νεοφιλελεύθερων πολιτικών που ευαγγελίζεται ο κ. Μητσοτάκης.

Οι πολίτες πρέπει να το γνωρίζουν αυτό, ώστε να πράξουν µε
σύνεση και να µην κλωτσήσουν µια ολόκληρη τετραετία σκληρής
δουλειάς και κόπου… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Τζάκρη, έχετε
φτάσει τα δέκα λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …για τη διαφύλαξη των συµφερόντων
των πολλών και είµαι βέβαιη ότι οι πολίτες θα απαντήσουν στο
δίληµµα αυτό µε τον σωστό τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θέλω να συνεννοηθούµε για κάτι. Το µεσηµέρι στη Διά-
σκεψη των Προέδρων βρεθήκαµε µπροστά σ’ ένα δίληµµα. Για
να πετύχουµε το πρόγραµµα ή θα έπρεπε να µειώσουµε τον
χρόνο των οµιλητών ή να αυστηροποιήσουµε απολύτως τη δια-
δικασία. Αποφασίσαµε το δεύτερο. 

Σας παρακαλώ, βοηθήστε προς αυτή την κατεύθυνση. Αν τα
επτά λεπτά γίνονται δέκα, δεν πρόκειται να βγουν οι χρόνοι. Είναι
βέβαιο ότι κάποιοι συνάδελφοι δεν θα µιλήσουν στο τέλος. 

Ο Υπουργός κ. Παύλος Πολάκης έχει τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε πολλά ψέ-

µατα και µοιρολόγια προηγουµένως. Νοµίζω ότι η καλύτερη
απάντηση σε όλα αυτά είναι οι στυγνοί αριθµοί. Και ξεκινάω γρή-
γορα, γιατί έχω πάρα πολλά να πω. 

Για να καταλάβει κάποιος το µέγεθος του φετινού προϋπολο-
γισµού πρέπει να το συγκρίνει µε αυτά που παραλάβαµε. Το 2015
µας παραδώσατε όριο δαπανών για τα δηµόσια νοσοκοµεία και
τον δηµόσιο τοµέα της υγείας 1.504.000.000 ευρώ, 130.000.000
ευρώ χαµηλότερα από το δικό σας το 2014. 

Πού φτάνουµε µε τον προϋπολογισµό του 2019 ως όριο δα-
πανών του δηµόσιου τοµέα της υγείας, νοσοκοµεία και πρωτο-
βάθµια; Φτάνουµε στο 1.907.000.000 ευρώ, µια δηµοσιονοµική
διαφορά συνολικά σε πραγµατικούς και δεδουλευµένους όρους,
µε όρους πραγµατικού χρήµατος και όχι γενικά πιστώσεων, πάνω
από 700.000.000 ευρώ αυτή την τριετία, η οποία µας έδωσε τη
δυνατότητα να µπορέσουµε να καλύψουµε τα δύο εκατοµµύρια
τριακόσιες χιλιάδες ανασφάλιστους και γιατί αυξήσαµε τις δα-
πάνες, αλλά και γιατί µειώσαµε το κλέψιµο. 

Το 2014 τα χρέη των νοσοκοµείων -γιατί ακούω εδώ κάποια
πράγµατα για ληξιπρόθεσµα, απάντησε βέβαια ο κ. Χουλιαράκης
πριν σε σχέση µε τα δικαστικά- στα 300.000.000 που φαίνονται
αυτήν τη στιγµή στα δηµόσια νοσοκοµεία, τα 100.000.000 δεν
µπορούν να πληρωθούν. Υπάρχει δικαστική διεκδίκηση.

Πάµε σε άλλα νούµερα. Το 2014 συνολικά χρέη των νοσοκο-
µείων: Αν πλήρωναν ό,τι είχαν στα ταµεία τους, θα χρώσταγαν
άλλα 730.000.000 ευρώ. Το 2015 αν πλήρωναν ό,τι είχαν στα τα-
µεία τους, θα χρώσταγαν άλλα 935.000.000 ευρώ. Το 2016 για
πρώτη φορά στην ιστορία του υγειονοµικού συστήµατος -από τα
χρυσά χρόνια της δεκαετίας του ΠΑΣΟΚ πρώτη φορά συνέβη
αυτό- αν τα νοσοκοµεία πλήρωναν όσα χρωστούσαν εκείνη τη
στιγµή, θα τους έµεναν και 35.000.000 ευρώ. Πρώτη φορά θετικό

πρόσηµο στους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων το 2016. 
Το αντίστοιχο αποτέλεσµα του 2017 ήταν 370.000.000 θετικό

πλεόνασµα, µε λεφτά στα χρήµατα των λογαριασµών των νοσο-
κοµείων. Το 2018 θα κλείσει περίπου µε θετική διαφορά
180.000.000 ευρώ. Γιατί έγινε αυτό δυνατό; Γιατί πήραµε τη συγ-
κεκριµένη πολιτική επιλογή ότι θα στηρίξουµε το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, τόσο µε αύξηση από τον κρατικό προϋπολογισµό
για τη γενική φορολογία, αλλά τόσο και µε µετακίνηση πόρων
από τον ΕΟΠΥΥ προς το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Πάµε στα στοιχεία. Πόσα έδωσε το 2014 ο ΕΟΠΥΥ στα νοσο-
κοµεία για την πρωτοβάθµια περίθαλψη της χώρας; 80.000.000
ευρώ. Πόσα έδωσε το 2015; 51.000.000 ευρώ. Πόσα έδωσε το
2016; 400.000.000 ευρώ. Πόσα έδωσε το 2017; 593.000.000
ευρώ. Πόσα δίνει το 2018; 640.000.000 ευρώ. Πάρτε και τα στοι-
χεία για να τα έχετε για να µη λένε ότι αυτά είναι λόγια του αέρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παύλος Πολά-
κης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί έγινε αυτό δυνατό; Έγινε δυνατό διότι ο ΕΦΚΑ δίνει το
99% περίπου των εισφορών περίθαλψης προς τον ΕΟΠΥΥ. Πόσα
πήρε ο ΕΟΠΥΥ από τον ΕΦΚΑ το 2015; 3.480.000.000 ευρώ.
Πόσα πήρε το 2016; 4.124.000.000 ευρώ. Πόσα πήρε το 2017;
4.768.000.000 ευρώ. Πόσα παίρνει το 2018; 4.790.000.000 ευρώ.
Πόσα ήταν τα ληξιπρόθεσµα του ΕΟΠΥΥ που παραλάβαµε το
2015; 1.704.000.000 ευρώ. Πόσα είναι σήµερα, τον Νοέµβριο του
2018; 183.000.000 ευρώ.

Πάµε στο προσωπικό, γιατί το δεύτερο µεγάλο πράγµα ήταν
η ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας µε προσωπικό. Σή-
µερα, λοιπόν, µετά από τριάµισι χρόνια στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, από τον Οκτώβριο του 2015 που αρχίσαµε να κυβερνάµε,
έχουν αναλάβει υπηρεσία -προσέξτε, έχουν αναλάβει υπηρεσία!-
χίλιοι εξακόσιοι πενήντα οκτώ µόνιµοι γιατροί, δύο χιλιάδες εν-
νιακόσιοι ενενήντα πέντε επικουρικοί γιατροί, συν πεντακόσιοι
πενήντα που τους ανανεώσαµε τη θητεία τρεις φορές µέχρι και
τώρα, τις 31 Δεκεµβρίου. Πόσο µόνιµο λοιπό προσωπικό νοση-
λευτικό, παραϊατρικό, διοικητικό κ.λπ., έχει αναλάβει; Τέσσερις
χιλιάδες εξακόσια εξήντα επτά άτοµα. Πόσο επικουρικό λοιπό
προσωπικό έχει αναλάβει; Χίλια πεντακόσια δεκαέξι άτοµα. 

Με τρεις προκηρύξεις του ΚΕΕΛΠΝΟ για τις ΜΕΘ, για το προ-
σφυγικό το πρώτο πρόγραµµα και το «PHILOS I» ανέλαβαν υπη-
ρεσία και δούλεψαν χίλια διακόσια είκοσι έξι άτοµα. Εκκρεµεί και
είναι σε διαδικασία να ολοκληρωθεί για χίλια πεντακόσια εβδο-
µήντα πέντε άτοµα από το «PHILOS II», που είναι τριακόσια
άτοµα παραπάνω από τις προηγούµενες προσλήψεις του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ.

Πόσοι ανέλαβαν από το πρωτοποριακό πρόγραµµα του ΟΑΕΔ
µε πλήρεις αµοιβές, υπερωριακή απασχόληση, άδειες κ.λπ.;
Τρεις χιλιάδες οκτακόσια δύο άτοµα. Πόσοι υπηρετούν στις εκα-
τόν µία ΤΟΜΥ που έχουν ανοίξει µέχρι σήµερα; Οκτακόσια ενε-
νήντα τρία άτοµα από τους οποίους διακόσιοι πενήντα τέσσερις
είναι γιατροί. Διακόσιοι εξήντα ένας προσλαµβάνονται ήδη και
εκκρεµούν οι υπόλοιποι µέχρι τα δύο χιλιάδες εννιακόσια άτοµα. 

Σε τι συµποσούνται όλα αυτά; Δεκαεπτά χιλιάδες δεκαοκτώ
άτοµα ανέλαβαν υπηρεσία στον χώρο της υγείας αυτά τα τρία
χρόνια. Αν υπολογίσω και τα χίλια άτοµα που ανανεώσαµε τη θη-
τεία τους, είναι δεκαοκτώ χιλιάδες άτοµα. Πόσοι εκκρεµούν να
αναλάβουν ακόµα; Χίλιοι οκτακόσιοι γιατροί που έχουν προκη-
ρυχθεί όλοι και είναι σε διάφορες διαδικασίες κρίσης, χίλια πεν-
τακόσια εβδοµήντα πέντε άτοµα από το «PHILOS II», περίπου
τετρακόσιες θέσεις από τις υπόλοιπες προκηρύξεις µόνιµου
προσωπικού, χίλια επτακόσια σαράντα έξι άτοµα στα ΤΟΜΥ, συν
χίλια άτοµα από το πρόγραµµα του ΟΑΕΔ των νέων επιστηµό-
νων, το πρόγραµµα των πέντε χιλιάδων ατόµων, που τα χίλια θα
είναι για τα νοσοκοµεία, άλλες εξίµισι χιλιάδες άτοµα. 

Συνολικά, λοιπόν, υλοποιούµε ένα πρόγραµµα είκοσι τεσσερι-
σήµισι χιλιάδων προσλήψεων στον χώρο της υγείας, που το έχει
πραγµατικά ανάγκη και έτσι ισορρόπησε το σύστηµα.

Πάµε στα µισθολογικά. Η πρώτη αύξηση που δόθηκε επί µνη-
µονιακής περιόδου ήταν τα 400 ευρώ στα άγονα αγροτικά ια-
τρεία. Τα άγονα αγροτικά ιατρεία τα κάναµε -θα καταθέσω για
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τα Πρακτικά τα στοιχεία για το προσωπικό, διότι τα ζήτησε ο κ.
Οικονόµου- 400 ευρώ από 200 ευρώ που ήταν πολύ παλιά και
µετά είχε καταργηθεί.

Τα κάναµε 430 ευρώ. Πόσα βρήκαµε καλυµµένα το 2015 σε
αυτά τα 430 ευρώ; Γύρω στα 60-70 ευρώ. Πόσα είναι καλυµµένα
σήµερα µ’ αυτήν την αύξηση; Γύρω στα 360 ευρώ. Θα καταθέσω
και τον κατάλογο.

Εφηµερίες-υπερωρίες. Πόσο τις παραλάβαµε το 2015; Τις πα-
ραλάβαµε 298.000.000 ευρώ. Το 2015 δώσαµε 35.000.000 για
πληρωµές δικών σας δανεικαριών, που τα χρωστούσατε στους
γιατρούς τα προηγούµενα χρόνια, το 2012 και το 2014. Πόσα δώ-
σαµε το 2016; Δώσαµε 335.000.000 ευρώ. Πόσα δώσαµε το
2017; Δώσαµε 345.000.000 ευρώ και αυτά τα δύο χρόνια, εκτός
από αυτά τα δύο νούµερα, δώσαµε άλλα 40.000.000 δικές σας
απλήρωτες δανεικαριές υπερωρίες και τακτικές εφηµερίες
στους γιατρούς και υπερωρίες στους υπόλοιπους εργαζόµενους
του ΕΣΥ.

Πόσα θα φτάσει το 2018; Θα φτάσει 357.000.000 ευρώ. Δώσαµε
αύξηση 10% στις εφηµερίες και 10% µε 15% στα νυχτερινά και
εξαιρέσιµα στο υπόλοιπο και δώσαµε µε πρόσφατη πολιτική από-
φαση και όχι λόγω των δικαστικών αποτελεσµάτων, 230.000.000
ευρώ αναδροµικά µεικτό ποσό -το καθαρό είναι γύρω στα
140.000.000 ευρώ- σε περίπου είκοσι µία χιλιάδες γιατρούς που
υπηρέτησαν από τον Νοέµβριο του 2014 µέχρι τις 31-12-2016 στα
δηµόσια νοσοκοµεία της χώρας. Καταφέραµε και παρά αυτή τη
σάπια γραφειοκρατία που µας κληρονοµήσατε, θα πληρωθούν
πολλά νοσοκοµεία στις 27 Δεκεµβρίου µε αυτά τα αναδροµικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θα καταθέσω και αυτόν τον κατάλογο, όπου φαίνονται οι αριθ-
µοί των γιατρών που υπηρετούσαν σήµερα και που παίρνουν
εφηµερίες.

Επίσης, αυξήσαµε κατά 2.000.000 ευρώ κάθε χρόνο τις πρό-
σφατες εφηµερίες από 17.000.000 ευρώ σε 19.000.000 ευρώ,
όπου πληρώνονται από ίδιους πόρους των νοσοκοµείων οι για-
τροί των δηµόσιων νοσοκοµείων.

Πάµε στις ΜΕΘ. Τρέχω. Πόσα κρεβάτια παραλάβαµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Σας

παρακαλώ, δύο λεπτά. Είναι τα στοιχεία, δηλαδή είναι ο πόνος
µας αυτά τα τρία χρόνια. Πρέπει να τα πούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εγώ δεν αµφισβητώ
ότι λέτε ενδιαφέροντα πράγµατα, αλλά δεν θα µιλήσουν άλλοι
συνάδελφοί σας, σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
το κάνω πολύ γρήγορα. Σας παρακαλώ.

Πάµε στις ΜΕΘ. Πόσα λειτουργούντα κρεβάτια παραλάβαµε
το 2015; Παραλάβαµε τετρακόσια τριάντα οκτώ. Πόσα ήταν ανε-
πτυγµένα, δηλαδή είχαν τον εξοπλισµό, αλλά δεν λειτουργού-
σαν; Ήταν πεντακόσια εβδοµήντα οκτώ. Θυµηθείτε τα νούµερα.
Είχαν τα µηχανήµατα πεντακόσια εβδοµήντα οκτώ και λειτουρ-
γούσαν τετρακόσια τριάντα οκτώ. Πόσα λειτουργούν σήµερα;
Σηµερινά είναι τα στοιχεία. Λειτουργούν πεντακόσια πενήντα δύο
µε εξακόσια δεκαπέντε ανεπτυγµένα. Θα καταθέσω τα στοιχεία
που δείχνουν τον αριθµό των κλινών.

Άλλα τριάντα ανοίγουν πάρα πολύ σύντοµα και θα τα καλύ-
ψουµε όλα, γιατί δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή κενή θέση γιατρού
σε ΜΕΘ σε όλη την Ελλάδα.

Πάω πολύ γρήγορα στο ΕΚΑΒ και θα παραλείψω τα έργα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν µπορείτε να κατα-

θέσετε όλα αυτά τα στοιχεία στα Πρακτικά να τα έχουµε; Είναι
ανάγκη να τα πείτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ενι-
σχύσαµε µε τριακόσια σαράντα άτοµα µόνιµο προσωπικό, δεκα-
τέσσερις επικουρικούς και δέκα µόνιµους γιατρούς. Άλλους
τριάντα επτά τους περιµένουµε άµεσα. Αυξήσαµε τις εφηµερίες
του προσωπικού από 2.200.000 ευρώ στα 2.600.000 ευρώ και τις
υπερωρίες του προσωπικού από 8.942.000 ευρώ στα 11.500.000
ευρώ. Δώσαµε µια µεγάλη αύξηση του προϋπολογισµού
12.000.000-13.000.000 ευρώ κάθε χρόνο -διπλή δόση τα έτη
2016, 2017, 2018- γιατί πληρώνουµε και δανεικά µε µετακίνηση

πόρων από τον ΕΟΠΥΥ για τη µεταφορά των βαρέως πασχόντων
και πληρώνουµε και δικές σας και του ΠΑΣΟΚ απλήρωτες δανει-
καριές αεροδιακοµιδών από τη δεκαετία του 1990, ύψους
100.000.000 ευρώ, που µε 48.000.000 ευρώ συµφωνήσαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, τελει-
ώσαµε. Ευχαριστούµε πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πή-
ραµε ενενήντα ασθενοφόρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αλλά έχουµε τε-
λειώσει, κύριε Υπουργέ. Είναι εντεκάµισι λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Αντικαθιστούµε τα τετρακόσια έξι από τα επτακόσια πενήντα
ασθενοφόρα του στόλου του ΕΚΑΒ που παραλάβαµε. Τα διακό-
σια εβδοµήντα τέσσερα έχουν αντικατασταθεί ήδη και εκατόν
τριάντα δύο είναι στη φάση του διαγωνισµού.

Αυτά και πολλά άλλα καταφέραµε. Όλα αυτά είναι ο κατάλο-
γος των έργων, τον οποίο θα καταθέσω, διότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μόνο
30.000.000 ευρώ από το ΕΣΠΑ στον χώρο της υγείας και εµείς
µόνο από το αποθεµατικό του Υπουργείου Υγείας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αλλά δεν µπο-
ρείτε να συνεχίσετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτά
τα τρία χρόνια έχουµε δώσει παραπάνω από 35.000.000 ευρώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είναι

ένα κονδύλι που το κάνατε κόλλυβα και µελέτες του αέρα και
έχει µεταφραστεί σε εκατοντάδες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Πα-
φίλης έχει τον λόγο.

Κύριε Παφίλη, αν δεν έρθετε, δεν σταµατάει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εν-

τάξει, κύριε Πρόεδρε. Την αυστηρότητά σας τη δείχνετε πολύ
έντονα σε εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, σας παρακαλώ,
κύριε Υπουργέ. Είναι δώδεκα λεπτά!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είναι
στοιχεία τα οποία πρέπει να ακούσει η ελληνική κοινωνία, γιατί
δεν τα ακούει δυστυχώς αυτά. Αυτά δεν τα λένε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τους συνάδελφούς
σας που θέλουν να µιλήσουν δεν πρέπει να τους ακούσει η κοι-
νωνία; Σας παρακαλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ούτε
οι συνάδελφοι τα έχουν ακούσει.

Κλείνω την πρόταση. Αυτά τα καταφέραµε, γιατί το είχαµε πο-
λιτική επιλογή, γιατί µας στήριξε ο λαός και τρίτον, γιατί κόψαµε
ένα πολύ µεγάλο µέρος της ρεµούλας, γιατί εµείς δεν δίναµε
10.000.000 ευρώ τον χρόνο διαφηµιστική δαπάνη και να χρω-
στάµε 15.000.000 ευρώ σε µεταµοσχεύσεις. Για εµάς το ένα
ευρώ µετράει για δύο, γιατί κατεβάσαµε τις τιµές. Όταν δεν κλέ-
βεις, το ένα ευρώ µετράει για δύο. Έτσι θα συνεχίσουµε και την
επόµενη τετραετία.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Παύλος
Πολάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο συνάδελφος κ. Παφίλης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν µπαίνω στον πειρασµό να απαν-

τήσω στον κ. Πολάκη, γιατί ήδη έχουµε απαντήσει µε τις οµιλίες.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μην

το κάνεις. Άστο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θα το κάνω. Απλώς θα πω το ε-

ξής, ένα ερώτηµα: Σε σχέση µε τις ανάγκες που υπάρχουν και
τις δυνατότητες σήµερα είναι καλύτερη η κατάσταση στον τοµέα
της υγείας; Δεν θα το συγκρίνουµε µε τα προηγούµενα, αν και
οι αριθµοί ευηµερούν, αλλά οι άνθρωποι υποφέρουν. Έτσι λέει
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ένα ρητό.
Αυξήθηκαν οι δαπάνες στον ιδιωτικό τοµέα; Είναι χρυσωρυ-

χείο για τις ιδιωτικές κλινικές, τα ιδιωτικά νοσοκοµεία τα πάντα;
Ισχύει ότι όποιος έχει µπορεί να γιατρεύεται καλύτερα και να
απολαµβάνει καλύτερες ιατρικές υπηρεσίες και όποιος δεν έχει
στριµώχνεται στην ουρά, ναι ή όχι; Ισχύει η αύξηση των δαπανών
για το φάρµακο, ναι ή όχι; Ισχύει. Εποµένως, το κρίνει η ίδια η
πραγµατικότητα. Δεν θα µπω σ’ αυτό.

Έχουµε όχι µόνο τόσες ηµέρες, αλλά συνολικά µια αντιπαρά-
θεση ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δηµοκρατίας κυρίως, αλλά και άλλων κοµ-
µάτων που έχει στόχο το γνωστό: Να εγκλωβίσει τον λαό σε ένα
δίπολο, ένα καινούργιο δίπολο που το ζήσαµε παλαιότερα, εκ-
συγχρονισµένο, ένα θέατρο που αλλάζουν οι ηθοποιοί και το
έργο παραµένει το ίδιο, γιατί κινούνται στην ίδια στρατηγική,
στρατηγική που δεν αφορά στις σύγχρονες ανάγκες των εργα-
ζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων.

Αυτές, κύριε Πρωθυπουργέ, παραπέµπονται στη «Δευτέρα»
και στην «Τρίτη Παρουσία». Σήµερα λέτε: Θα καλύψουµε ό,τι
µπορούµε, αλλά αυτά δεν γίνονται. Έτσι λέει η πολιτική σας. Οι
τεράστιες δυνατότητες της κοινωνίας, από την επιστηµονική, τε-
χνολογική πρόοδο, από την αύξηση της παραγωγικότητας της
εργασίας, τι γίνονται; Γίνονται ένας τεράστιος πλούτος ο οποίος
συσσωρεύεται πού; Αµύθητα κέρδη σε µια χούφτα, κυριολεκτικά,
µονοπωλιακών οµίλων γιγάντιων επιχειρήσεων.

Αυτά τα συµφέροντα εξυπηρετείτε και αυτή την επιλογή έχει
κάνει η Νέα Δηµοκρατία παραδοσιακά και ο ΣΥΡΙΖΑ όχι αργοπο-
ρηµένος, αλλά ξεπερνώντας και τη Νέα Δηµοκρατία, το ίδιο και
τα άλλα αστικά κόµµατα. Όποιες διαφορές υπάρχουν ως προς
το µείγµα, όσο περνάει ο καιρός -και φαίνεται και στην Αίθουσα-
εξανεµίζονται τελείως. Η πολιτική που ακολουθείται είναι διάλο-
γος που έχει πολεµική και ένα αδιόρατο φλερτ, θα έλεγα, µε τη
Νέα Δηµοκρατία και ειπώθηκε και από ορισµένους Υπουργούς -
όποιος ξέρει να µεταφράζει µεταφράζει πολύ καλά- και από ορι-
σµένους Βουλευτές.

Εποµένως, ένα είναι βέβαιο: Είτε µε το ένα «µείγµα» -εντός ει-
σαγωγικών η λέξη- είτε µε το άλλο, οι εργαζόµενοι ζουν χειρό-
τερα και θα ζουν χειρότερα, όχι σε σχέση µόνο µε τις ανάγκες
τους, αλλά και σε σχέση µε το πριν και θα το απορρίψουν.

Αυτό, λοιπόν, το σάπιο σύστηµα υπηρετείτε, είτε λέτε οτιδή-
ποτε είτε όχι, το οποίο είναι ξεπερασµένο, του οποίου η ανα-
τροπή αποτελεί κοινωνική και ιστορική αναγκαιότητα. Ούτε η
αναπαλαίωση χωράει πια ούτε η καλλιέργεια αυταπατών. Και
αυτό είναι η µεγαλύτερη ζηµιά που γίνεται από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ που υποτίθεται ότι είναι αριστερό κόµµα -υποτίθεται ότι
είναι-, ότι καλλιεργεί αυταπάτες για έναν ανθρώπινο καπιταλι-
σµό.

Το νέο είναι η ανατροπή του. Το νέο είναι η πρόταση του ΚΚΕ.
Με την κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής δεν χρειαζόµα-
στε σήµερα καπιταλιστές. Τι να τους κάνουµε, αλήθεια; Να κλέ-
βουν τον ιδρώτα των εργαζοµένων; Δεν χρειαζόµαστε σήµερα
την αναρχία της καπιταλιστικής παραγωγής, αλλά έναν κεντρικό
επιστηµονικό σχεδιασµό της οικονοµίας. Χρειαζόµαστε -η κοινω-
νία- ανάπτυξη µε κριτήριο τις ανθρώπινες ανάγκες. Χρειαζόµα-
στε έλεγχο λαϊκό, πραγµατική εργατική λαϊκή εξουσία. Χρεια-
ζόµαστε σχέσεις αµοιβαία επωφελείς, εξωτερική πολιτική ειρή-
νης και φιλίας, σχέσεις µε όλους τους λαούς και τις κυβερνήσεις
και όχι κάτω από τη σηµαία του ΝΑΤΟ και των ιµπεριαλιστών. Η
Ελλάδα έχει όλες τις δυνατότητες. Είναι πλούσια χώρα -δεν θέλω
να τα αναπτύξω. Έχει επιστηµονικό εργατικό δυναµικό, έχει δυ-
ναµικό εξειδικευµένο, έχει γεωστρατηγική θέση που µπορεί να
την αξιοποιήσει. Αυτή την πρόταση του ΚΚΕ την απευθύνουµε
πρώτα από όλα στον λαό για συζήτηση, γιατί, είτε το θέλετε είτε
όχι, έχει ανοίξει πια αυτή η συζήτηση. Την απευθύνουµε στον λαό
να συγκροτήσει µία κοινωνική συµµαχία που θα αναχαιτίσει, θα
διεκδικήσει και θα βάλει στόχο στην εξουσία. Αυτό είναι το προ-
οδευτικό και όχι το ψεύτικο δίληµµα «ποιος θα διαχειριστεί κα-
λύτερα τον καπιταλισµό;». Προοδευτικό είναι να ζήσουµε
καλύτερα και µπορούµε να ζήσουµε. Αντιδραστικό είναι να αιχ-
µαλωτίζεται όλος ο κόσµος, η παραγωγή του πλούτου, µέσα σε
ένα βάρβαρο σύστηµα.

Η Κυβέρνηση βγάζει διθυράµβους περί νέας εποχής: «Η πολι-

τική της και ο προϋπολογισµός του 2019 οδηγεί σε αλλαγή σελί-
δας». Να σας πω ότι εµείς συµφωνούµε. Πράγµατι, αλλάζει σε-
λίδα, αλλά τι σελίδα; Σελίδα στο ίδιο βιβλίο, το οποίο το διαβά-
ζετε µαζί και µε τη Νέα Δηµοκρατία και µε τα άλλα κόµµατα, το
βιβλίο της καπιταλιστικής βαρβαρότητας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που είναι δικτατορία του κεφαλαίου που τόσα χρόνια
υµνείτε και τώρα κάνετε τον καµπόσο ότι έχει ξεφύγει τάχα η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση από τον σκοπό της. Ποιος ήταν ο σκοπός της;
Να διασφαλίσει τα συµφέροντα του ευρωπαϊκού κεφαλαίου.
Ποια ήταν η πολιτική της; Δικτατορία του κεφαλαίου σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Ποια ήταν η στάση της κατά τη διάρκεια της
κρίσης; Βοήθεια ή στα τάρταρα ο λαός και στα πάνω να κερδί-
σουν οι τράπεζες και οι πολυεθνικές. Και βέβαια το βιβλίο του
ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής.

Ας κάνω έναν µικρό απολογισµό γρήγορα: Τα µνηµόνια. Κατα-
στροφή, βεβαίως. Τι ήταν τα µνηµόνια που ήρθαν µε λογική τυ-
φώνα, πραγµατικά, στην Ελλάδα, γιατί καθυστέρησαν ενώ είχαν
περάσει σε άλλες χώρες; Ήταν οι απαιτήσεις του κεφαλαίου για
φόρτωµα της κρίσης στους εργαζόµενους, να διασωθεί όσο µπο-
ρεί και να δηµιουργηθούν προϋποθέσεις για την ανάκαµψη, όταν
υπάρξει ανάκαµψη, για να µεγαλώσουν τα κέρδη τους. Τι έκαναν
οι προηγούµενες κυβερνήσεις; Τα λέω γρήγορα: Μείωση της
τιµής της εργατικής δύναµης, µισθοί, συντάξεις, κατώτερος µι-
σθός: Από το 2009 έως το 2014 µειώθηκε στο 38,6% ο µισθός
των εργαζοµένων –είναι στοιχεία όχι δικά µας, είναι της EURO-
STAT που όλοι ορκίζεστε και δεν την αµφισβητείτε-, 40,3% των
αυτοαπασχολούµενων, 43,8% των ανέργων, 32,5% των συνταξι-
ούχων. Και βγαίνει η Νέα Δηµοκρατία στα κεραµίδια τώρα, λες
και εµφανίστηκε σήµερα ξαφνικά άσπιλη και αµόλυντη και υπε-
ρασπίζεται τάχα τα συµφέροντα τα ταξικά των φτωχών και ότι
είναι κόµµα το οποίο δεν είναι του κεφαλαίου κ.λπ..

Δεύτερον, µείωση κοινωνικών δαπανών. Γενική επιδροµή, για
λόγους που έχουµε εξηγήσει.

Τρίτον, φοροεπιδροµή. Βρείτε τα ποιος έκανε τη µεγαλύτερη.
Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ή ο ΣΥΡΙΖΑ; Και οι δυο, πάντως,
κάνατε µεγάλη φοροεπιδροµή.

Τέταρτον, ιδιωτικοποιήσεις γενικευµένες. Παράδοση του
πλούτου που υπάρχει στους ιδιώτες, γιατί αυτός πιστεύετε και
οι δύο ότι είναι ο κινητήρας της ανάπτυξης και όχι οι εργαζόµε-
νοι, που είναι η παραγωγή του πλούτου. 

Και τέλος, επενδυτικά κίνητρα. Κατάργηση των όποιων εµπο-
δίων, θα έλεγα σάρωµα κυριολεκτικά, για να δηµιουργήσετε έναν
παράδεισο από τη µία µεριά για τους επιχειρηµατικούς οµίλους
και την κόλαση της γαλέρας για τους εργαζόµενους.

Τι έκανε η Κυβέρνηση; Τι άλλαξε από όλα αυτά; Αύξησε τις
τιµές µισθών και συντάξεων; Όχι. Αύξησε το εισόδηµα στους
απασχολούµενους; Όχι. Συνέχισε τη µείωση. Αύξησε το εισό-
δηµα στους ανέργους; Όχι. Αύξησε τις συντάξεις; Όχι. Τις µεί-
ωσε και άλλο. Αύξησε τις κοινωνικές δαπάνες; Όχι, µε στοιχεία.
Έκανε νέα φοροεπιδροµή; Έκανε. Κάνει ιδιωτικοποιήσεις γενι-
κευµένες; Για ενενήντα εννέα χρόνια όλα τα βγάλατε στον τζόγο.
Πάρτε τα, να αναπτύξετε τη χώρα.

Δεν έχω χρόνο να απαντήσω και στον κ. Τασούλα για την ανά-
πτυξη που έγινε τη δεκαετία 1956 µε 1966, όπως είπε ότι έγινε.
Παραδόθηκε όλη η Ελλάδα στις µονοπωλιακές επιχειρήσεις, στις
ξένες και στους ντόπιους, ληστεύτηκε ο µόχθος και το αίµα των
εργαζοµένων από τα ασφαλιστικά ταµεία µε κίνητρα και ήρθε η
όποια ανάπτυξη, την οποία την έζησαν ορισµένοι και εµείς καλύ-
τερα. Πέντε οικογένειες σε ένα σπίτι. Αυτή ήταν η ανάπτυξη, που
ήταν και αναγκαία, βέβαια, για τον καπιταλισµό.

Τι άλλο έκανε; Επενδυτικά κίνητρα. Τώρα εδώ τσακώνεστε, τα
είπε ο κ. Δραγασάκης, αν δεν κάνω λάθος. Εσείς, λέει, µιλάτε για
επιχειρηµατικότητα, αλλά εµείς την προωθούµε. Να, λοιπόν,
ποιος είναι ο καβγάς. Ακριβώς στην ίδια κατεύθυνση. Και τώρα
υπερηφανεύεστε γιατί δεν κόβετε τις συντάξεις άλλο. Μα έλεος:
«άλλο»! Αυτό είναι σηµαία. «Δεν κόβονται άλλο». Για σκεφτείτε
που καταντήσατε τον κόσµο, να του τις έχετε κόψει είκοσι µία
φορές όλοι µαζί και τώρα τι να λέτε; Πανηγυρίζουµε γιατί δεν κό-
βονται άλλο, αντί να πείτε ότι τα δίνουµε πίσω. Έχει πάρει µέτρα
και για το µέλλον και ας αφήσουµε τα τέταρτα µνηµόνια που λέει
η Νέα Δηµοκρατία.
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Και να πούµε και κάτι ακόµα. Όταν λέµε ότι το τρίτο µνηµόνιο
-εµείς τουλάχιστον- είναι το χειρότερο, γιατί το λέµε; Γιατί ενσω-
µάτωσε τα δύο προηγούµενα και πήρε και νέα µέτρα. Και τώρα
µην κοροϊδεύετε τον κόσµο. Πλεονάσµατα: Ποιος θα τα πληρώ-
σει; Οι εργαζόµενοι. Μέχρι πότε; Μέχρι το 2060. Μείωση κατώ-
τατου αφορολόγητου. Έρχεται του χρόνου. «Πάγωµα» συντά-
ξεων,  «κόφτης», επιτροπεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με αυτόν
τον ορυµαγδό, λοιπόν, των µέτρων πριν, τώρα, τι λέτε; Ακριβώς:
«Εµείς καταφέραµε να βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια µε
την κοινωνία όρθια». Θράσος; Το λιγότερο. Ποια κοινωνία όρθια;
Το 46,3% των Ελλήνων το 2017 ζούσε µε λιγότερα από 382 ευρώ
τον µήνα, σύµφωνα µε την EUROSTAT. Όρθια η κοινωνία! Το
25% από 0 έως 500 ευρώ τον µήνα. Στα εργασιακά; Ζούγκλα.
Εξίµισι χιλιάδες ατυχήµατα το 2016 -το 2017 και το 2018 δεν
έχουµε στοιχεία, µάλλον θα είναι µεγαλύτερα-, εβδοµήντα οκτώ
θανατηφόρα. Ένας σκοτώνεται στις πέντε µέρες, δολοφονείται
λέµε εµείς για να βγάλει το ψωµί του. Τι άλλο λέει; Το εισόδηµα
µειώθηκε από το 2008 έως το 2017 κάθε χρόνο 3,1%, πάνω από
38%, δηλαδή 11% στα χρόνια που κυβερνάει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Είναι η Ελλάδα, λοιπόν, όρθια µε αυτά; Εµείς λέµε ότι είναι.
Ποια Ελλάδα, όµως; Είναι η Ελλάδα των επιχειρηµατικών οµίλων,
των µονοπωλίων, όλων αυτών που κερδίζουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συµφωνήσαµε, κύριε Πρόεδρε, να κάνουµε και τη δευτερολο-
γία -και το θυµάστε- στη Διάσκεψη των Προέδρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παφίλη, ξέρετε
ότι δεν προβλέπεται δευτερολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, αλλά είπαµε ότι αυτό είναι θε-
σµικά. Τι θέλετε; Να ξαναζητάω τον λόγο αύριο, για να κάνω φα-
σαρία; Να τελειώνω σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν είναι θέµα φασα-
ρίας, είναι να τηρήσουµε τον Κανονισµό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και δεν είναι όρθιοι µόνο αυτοί. Γιατί
αυτοί είναι πολύ όρθιοι. Αυτούς ορθώσατε. Και εδώ είναι ο κα-
βγάς: Ποιος δίνει περισσότερα για να επενδύσουν τα µονοπώλια
και το κεφάλαιο, ώστε να βγάλει περισσότερα κέρδη: εσείς ή η
Νέα Δηµοκρατία; Η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζεται ότι έχει το
know-how, τη γνώση δηλαδή. Εσείς λέτε «Όχι, εσείς δεν την
έχετε. Εµείς είµαστε καλύτεροι».

Στην πράξη δεν ορθώνεται µόνο αυτό, ορθώνεται πολύ ψηλά
η σηµαία του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Κυ-
βέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ µε αριστερές καταβολές, όπως λέει, έχει
γίνει «πλυντήριο» του ιµπεριαλισµού, των δολοφόνων των λαών
µέσα από τα επιθετικά του σχέδια στην περιοχή, που καµαρώνει
για τη γεωστρατηγική αναβάθµιση. Αυτό σηµαίνει να πάρει µέ-
ρος το ελληνικό κεφάλαιο στο µοίρασµα ενέργειας, αγορών,
δρόµων µεταφοράς για δικό το κέρδους και αυτό το θεωρεί ότι
είναι γεωστρατηγική αναβάθµιση.

Συµφωνείτε και υπογράφετε όλες τις πολεµικές αποφάσεις
ΝΑΤΟ, ΗΠΑ, Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τις υπογράφετε όλες, µα
όλες. Πείτε µας µία που δεν υπογράφετε. Ο Παπανδρέου έβαζε
κι έναν αστερίσκο, για να κοροϊδεύει τον κόσµο. Πείτε µας µια
απόφαση του ΝΑΤΟ -που είναι πολεµικές αποφάσεις, προετοι-
µασία πολέµου, πυρηνικά και όλα τα υπόλοιπα- στην οποία εί-
πατε «όχι». Καµµία απόφαση. 

Όµως, να σας πω κάτι εκ µέρους του ΚΚΕ; Όσο κι αν προσπα-
θείτε να ξεπλύνετε τις σηµαίες τους, είναι τόσο πολύ βαµµένες
οι σηµαίες του ιµπεριαλισµού µε το αίµα και τον ιδρώτα δεκάδων
εκατοµµυρίων ανθρώπων σε όλο τον κόσµο -παλιά και σήµερα-
που έχουν γίνει ανεξίτηλες. Και αυτές οι σηµαίες δεν χωράνε
δίπλα στις σηµαίες του ΕΑΜ, του ΕΛΑΣ και του Δηµοκρατικού
Στρατού -αυτόν δεν τον επικαλείστε-, που πολέµησαν κόντρα
στις ιµπεριαλιστικές δυνάµεις, κόντρα στους µεγάλους εκείνης
της εποχής. Είναι θράσος κυριολεκτικά να το επικαλείστε!

Ποια είναι η νέα σελίδα του προϋπολογισµού; Σκληρή ταξική
πολιτική.  Πάντα έτσι γίνεται στον καπιταλισµό. 

Θα πω γρήγορα τι παίρνει και σε ποιους δίνει ο νέος προϋπο-
λογισµός:

Πρώτον, περισσότερους φόρους κατά 1.000.000.000 ευρώ, ναι
ή όχι; Ναι. Από πού θα τα πάρει; Από τους εργαζόµενους και τα

λαϊκά στρώµατα. Μειώσεις ύψους 530.000.000  στο δηµόσιο
τοµέα, στους υπαλλήλους, στους εργαζόµενους, 300.000.000
στις συντάξεις, 750.000. 000  από τους ΟΤΑ -και µη µου πείτε για
τη µεταφορά που γίνεται ορισµένων πόρων, γιατί πάλι µείον βγαί-
νει, ας πούµε ότι είναι λιγότεροι- 935.000. 000  από τα ασφαλι-
στικά ταµεία -λιγότερα θα δώσει- 190.000.000  για τα σχολικά
γεύµατα, 140.000.000  για τα νηπιαγωγεία, 200.000.000  -για µεί-
ωση µιλάω- για την επιδότηση ενοικίου, 240.000.000 εκατοµµύ-
ρια επιδότηση ασφαλισµένων για φαρµακευτικές δαπάνες. Αυτή
είναι η ανταλλαγή των συντάξεων. Τι κάνετε; Δεν µειώνετε άλλο
τις συντάξεις και κάνετε αυτή τη µείωση για να την ισοφαρίσετε.
Δηλαδή, πρακτικά τι κάνατε; Δεν δώσατε στον κόσµο τίποτα, του
αφαιρέσατε, για να πείτε ότι κερδίσαµε τη µη µείωση των συν-
τάξεων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.  

Και αυτά, που λέει η Νέα Δηµοκρατία περί Πρεσπών κ.λπ., τα
λέει γιατί κατά βάση συµφωνεί στο στρατηγικό και ας παίζει διά-
φορα παιχνίδια εκλογικά και άλλα. Και ποιο είναι το στρατηγικό για
τις Πρέσπες; Ένταξη Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας στο
ΝΑΤΟ -αυτή είναι η ουσία- συν τα υπόλοιπα, τα οποία τα έχουµε
συζητήσει. Σύνολο, λοιπόν: Πόσο µας κάνουν 3.300.000.000  συν
1.000.000.000; Μας κάνουν 4.300.000.000 ευρώ. Αυτά παίρνει από
το λαό ο νέος προϋπολογισµός, συν το 60% των έµµεσων φόρων. 

Αυξάνεται ο πιο αντιλαϊκός φόρος. Σε ποιους δίνει; Κάνει το
ίδιο για το κεφάλαιο; Πείτε µας, κύριε Πρωθυπουργέ, επιτέλους
-βάλτε τους Υπουργούς- πόσο συνεισέφεραν στην κρίση στα
χρόνια σας αυτοί που έχουν αµύθητα κέρδη; Τι πλήρωσαν; Να
µας πείτε µε νούµερα πόσο πλήρωσαν από τη φορολογία. Πόσο
πλήρωσαν; Πλήρωσαν 6%! Ακούτε; Πλήρωσαν 6% οι µεγιστάνες
του πλούτου -από τους πρώτους στη χώρα, στον κόσµο εφοπλι-
στές µέχρι τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους- στην υπο-
τίθεται φτωχή και δυστυχισµένη Ελλάδα! Αυτοί 6% και ο λαός
94%! Αντίστροφα είναι τα πράγµατα σε ότι αφορά τι κερδίζει ο
καθένας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παφίλη, µιλάτε
δεκαοκτώ λεπτά. Θα πρέπει να συνεννοηθούµε για την οµιλία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφήστε µε να ολοκληρώσω.
Δεύτερον, µείωση φόρου στα διανεµόµενα κέρδη από το 15%

στο 10%. Πόσο πληρώνει ο εργαζόµενος; Πληρώνει 22%. Γιατί
τους τα µειώνετε; Είναι φτωχοί. Στην Οµόνοια είναι µε ακορντεόν
και τραγουδάνε για να µαζέψουν χρήµατα.

Τέτοια είναι πολιτική σας. Σκληρή. Σταδιακή µείωση. Στο 45%
ήταν κάποτε η φορολογία και τώρα έχει πάει 29% στις µεγάλες
επιχειρήσεις και το πάτε στο 23%, µε κατεύθυνση να πάει στο
20%. Και η «αντισυστηµική» Χρυσή Αυγή λέει να πάει στο επίπεδο
της Βουλγαρίας. 

Δίνετε 550.000.000 στους επιχειρηµατικούς οµίλους από τα
προγράµµατα. Αλήθεια, µε ποιο δικαίωµα -πού το βρίσκετε αυτό
το δικαίωµα;- τα λεφτά των εργαζοµένων, που τα δίνουν µε κόπο
και µε αίµα και µε κρατήσεις, τα δίνετε στους βιοµήχανους για
να πάρουν, φτηνό, εργατικό δυναµικό για το 2019; 

Μείωση ασφαλιστικών εισφορών: Ποιους επιδοτείτε, αλήθεια;
Την εργασία; Μα, µας κοροϊδεύετε. Άµα θέλετε να επιδοτήσετε
την εργασία, επιδοτήστε τους εργαζόµενους, όχι να δίνετε 50%
µείωση στις ασφαλιστικές εισφορές. Δισεκατοµµύρια στις επεν-
δύσεις και στο θεσµικό η ταξική κατεύθυνση. Φοβερή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παφίλη, µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε για την οµιλία; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μπορούµε να συνεν-

νοηθούµε, µέχρι πότε θα µιλήσετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω. Εάν δεν σας αρέσει, εντά-

ξει να σταµατήσω. Μια φορά µιλάω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, δεν είναι αυτό. Ξέ-

ρετε ότι αύριο έχει δευτερολογία ο κ. Καραθανασόπουλος. Το
ξέρετε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τρία λεπτά θα έχει ο κ. Καραθανασό-
πουλος. Τελειώνω.

Όσον αφορά το θεσµικό επίπεδο, πείτε µας, τι αλλάξατε
άραγε από το θεσµικό πλαίσιο που τσακίζει τους εργαζόµενους;
Τους τσάκισαν οι προηγούµενοι, αλλά το συνεχίζετε κι εσείς.
Μήπως αλλάξατε…

2064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τίποτα δεν κάναµε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βεβαίως και κάνατε! Δυσκολέψατε

την απεργία στα πρωτοβάθµια. Δεύτερον, λέτε «συλλογικές συµ-
βάσεις». Και κάνατε το πρώτο βήµα: νόµος Βρούτση-Αχτσιόγλου.
Βάλατε και την Αχτσιόγλου δίπλα. Τι κάνει; Καθορίζει τον κατώ-
τατο µισθό. Ποιος; Οι διαπραγµατεύσεις της ΓΣΕΕ µε εργοδό-
τες; Ούτε αυτό κάνουν. Το καθορίζει ο Υπουργός.

Δεν θέλω να συνεχίσω, γιατί δεν έχω χρόνο.
Ξέρετε, η Νέα Δηµοκρατία έχει µείνει άφωνη. Δεν µπορεί να

αντιπολιτευθεί και επιλέγει επιµέρους. Επιλέγετε και εσείς επι-
µέρους και γίνεται όλος αυτός ο καβγάς, όπως σας είπε η Αλέκα
Παπαρήγα.

Άρα, λέµε, στο λαό -ανεξάρτητα του τι λέει ο καθένα-, να µην
ψάχνει να βρει διαφορές ανάµεσα στην Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
και στη Νέα Δηµοκρατία, που φιλοδοξεί να κάνει κυβέρνηση.
Όµως, να ξέρετε ότι ο λαός γίνεται λωτοφάγος µια-δυο φορές.
Μετά δεν γίνεται. Τη διαφορά µπορεί να την κάνει µε το ΚΚΕ.
Εµείς µπορούµε, µε το λαό στο πλάι, να κάνουµε τη διαφορά,
κόντρα σ’ όλη αυτή τη δυστυχία που τον σέρνεται και του που-
λάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες, µε ένα ισχυρό, ταξικό κί-
νηµα, µε µία ισχυρή κοινωνική συµµαχία από τα λαϊκά στρώµατα,
που θα αναχαιτίσει, θα διεκδικήσει και θα βάλει το δρόµο για την
ανατροπή.

Όσο για τον ακροδεξιά, σιγά τα αίµατα µε τον κίνδυνο της
ακροδεξιάς. Μορφή διαχείρισης είναι κι ο φασισµός. Αποδεί-
χτηκε ιστορικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τι λες τώρα;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αν θες να πολεµήσεις το φασισµό, θα
πολεµήσεις στο σύστηµα που το γεννά. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην τα λέτε τώρα αυτά σε µας! Τόσα χρόνια καθαγιάζετε την

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να τι έβγαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση! 
Ο φασισµός, λοιπόν, είναι γνήσιο τέκνο του καπιταλισµού, όσο

και να λέει ότι είναι νόθο, είτε το θέλετε είτε όχι! Και εµείς τον
τσακίσαµε και θα τον συντρίψουµε µαζί µε τους λαούς.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τέτοια να λέτε!

Συγχαρητήρια!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Τα λες σε εµάς; Έλεος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνάδελφοι, έτσι δεν

βγαίνει το πρόγραµµα. Σας το λέω να το ξέρετε. Εγώ το χωρο-
φύλακα δεν µπορώ να τον κάνω από εδώ. Προσπαθώ να κάνω
εκκλήσεις στους συναδέλφους, διαφορετικά δεν γίνεται. Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ. 

Ο κ. Οικονόµου έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Με ποιον άλλαξε ο κ. Οικονόµου, κύριε

Πρόεδρε; Ο κ. Οικονόµου είναι µετά από εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κοτζιά, γίνονται

αµοιβαίες αλλαγές.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εσωτερικά κινούµαστε, κύριε Κο-

τζιά. Δεν σας πήραµε τη θέση. Μη φοβάστε. 
Ακούγοντας τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης

ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε υποχρεωµένοι να απαντήσουµε στα θέµατα της
Υγείας, όπως ετέθησαν πριν από λίγο, διότι µετά από τέσσερα
χρόνια αδράνειας, στρεβλώσεων, ιδεοληψιών για όλη την Ελ-
λάδα, έχουµε και για το χώρο της υγείας…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: …σειρά ψεµάτων και µια εικόνα,

την οποία µε έξι έγγραφα, τα οποία θα καταθέσω, θα προσπα-
θήσουµε να την αποκαλύψουµε, όχι για τους συναδέλφους οι
οποίοι θα ψηφίσουν υπάκουα τον τελευταίο κρατικό προϋπολο-
γισµό του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά για τον κόσµο που µας ακολουθεί.

Θα καταθέσω, λοιπόν, έξι έγγραφα, τα οποία θα αποκαλύψουν
το εξής της γύµνιας και των ψεµάτων, που ακούσαµε και ακούµε
όλο το προηγούµενο διάστηµα, για την υγεία από την πολιτική
ηγεσία και την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ:

Πρώτον, τι ακούµε από τον Υπουργό; Λέει ότι 5,2% αυξάνονται
οι δηµόσιες δαπάνες του προϋπολογισµού. Στις 19 Οκτωβρίου

2018, στην προσθήκη του σχεδίου προϋπολογισµού που κατέ-
θεσε το Υπουργείο Οικονοµικών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στη
σελίδα 2 και στον πίνακα 4, η δηµόσια δαπάνη για το 2018, ήταν
4,9% και για το 2019 είναι 4,8%. Είναι µειούµενη. Κατά τα άλλα,
είναι 5,2%! Ένα ωραίο ψεµατάκι µε υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ. 

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, πάµε στη «φούσκα» και στη µεγάλη, παταγώδη απο-
τυχία γι’ αυτό που λέµε πρωτοβάθµια υγεία και οικογενειακό για-
τρό. Μέχρι το τέλος του 2017 θα ανοίξουν συνολικά διακόσιες
τριάντα εννέα ΤΟΜΥ υγείας σε εξήντα πέντε σηµεία της χώρας.
Ποιοι τα λένε αυτά; Ο Ξανθός και ο Βαρδαρός. Πότε; Στις 11
Απριλίου 2017. Τελειώνει και το 2018 και έχουµε εκατόν µία
ΤΟΜΥ, οι οποίες λειτουργούν είτε µε δανεικούς γιατρούς από τα
κέντρα υγείας, είτε µέσα στα κέντρα υγείας, όπως παραδείγµα-
τος χάριν στο Αγρίνιο η 3η ΤΟΜΥ, είτε ατάκτως ειρηµένες αυτές
οι µονάδες σε κέντρα ψυχικής υγείας, βλέπε Καβάλα, είτε και
δυο µαζί, τις οποίες τις βάλαµε στο Κέντρο Υγείας Χανίων, που
είναι και η εκλογική περιφέρεια του Υπουργού, η 1η και η 2η
ΤΟΜΥ. Αυτή είναι η εικόνα για τις ΤΟΜΥ. 

Πόσοι γιατροί υπηρετούν ή θα υπηρετούν µε τις διακόσιες πε-
νήντα νέες θέσεις; Πεντακόσιοι. Πόσοι γιατροί έχουν κάνει σύµ-
βαση οικογενειακού γιατρού από τον ΕΟΠΥΥ; Επτακόσιοι.
Σηµειωτέον, αυτή η Κυβέρνηση παρέλαβε δύο χιλιάδες οκτακό-
σιες συµβάσεις οικογενειακών γιατρών. Από την προηγούµενη
κυβέρνηση, ο ΕΟΠΥΥ είχε δυο χιλιάδες οκτακόσιους γιατρούς.
Οι δυο χιλιάδες εκατό πού είναι, κύριε Υπουργέ Υγείας; Στα σπί-
τια τους. Δηλαδή, χίλιοι τριακόσιοι συν πεντακόσιοι και συν επτα-
κόσιοι οικογενειακοί γιατροί που είναι στα κέντρα υγείας, όλοι
µαζί µας κάνουν δυο χιλιάδες πεντακόσιους. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Μια φορά τον χρόνο θα δει ο Έλληνας πολίτης τον οικο-
γενειακό του γιατρό και αυτό το λέω πλουσιοπάροχα, εάν έχει
και δεκαπέντε ασθενείς την ηµέρα ο γιατρός για δώδεκα µήνες,
που δεν υπάρχει ούτε η µια ούτε η άλλη περίπτωση να συµβεί.
Μια φορά τον χρόνο! Αυτή είναι η «φούσκα». 

Καταθέτω στα Πρακτικά και το δεύτερο έγγραφο από τον Ια-
τρικό Σύλλογο Αθηνών, που τα έχει όλα αναλυτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, πόση είναι η ιδιωτική δαπάνη υγείας, όπως λέει η Εθ-
νική Ελληνική Στατιστική Αρχή, σύµφωνα µε την έρευνα των οι-
κογενειακών προϋπολογισµών το 2017; Είναι 7,3%. Είµαστε πρω-
ταθλητές στην Ευρώπη στη µηνιαία ιδιωτική δαπάνη για την
υγεία. Πόσο την παρέλαβε το 2012 η προηγούµενη κυβέρνηση
αυτήν τη δαπάνη; Ήταν στο 6,4%. Δηλαδή, επί των ηµερών του
ΣΥΡΙΖΑ αυξήθηκε η ιδιωτική δαπάνη και µάλιστα, εάν µιλάµε για
τον φτωχό πληθυσµό, αυτή πήγε στο 9,3% και εάν στα νοικοκυ-
ριά έχουµε ένα άτοµο πάνω από εξήντα πέντε ετών, τότε πηγαί-
νει στο 13,4%. Είµαστε οι πρωταθλητές της Ευρώπης σε ιδιωτική
δαπάνη επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά και την έρευνα των οικογε-
νειακών προϋπολογισµών, που αποδεικνύει πού πάει το χρήµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έωλη φαρµακευτική πολιτική. Προχθές εξήγγειλε µια νέα
φαρµακευτική πολιτική ο κύριος Υπουργός στη διακοµµατική επι-
τροπή της Βουλής. Διαβάζω: Το 2014 ήταν στα 607.000.000 ευ-
ρώ η συµµετοχή των ασθενών στα φάρµακα. Το 2017 ήταν στα
875.000.000 ευρώ. Δηλαδή, από το 2014 µέχρι το 2017, µέσα σε
τρία χρόνια, αυξήθηκε κατά 270.000.000 ευρώ η συµµετοχή των
πολιτών για τα φάρµακα. 

Ποιος πλήρωσε αυτόν τον λογαριασµό; Ο ασθενής µε
370.000.000 ευρώ και η ελληνική φαρµακοβιοµηχανία µε rebate
και clowback µε 1.400.000.000, µε χαµένες θέσεις εργασίας, µε
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κόσµο ο οποίος φεύγει στο εξωτερικό γιατί δεν βρίσκει δουλειά
εδώ, γιατί κλείνουν τα εργοστάσια και κλείνουν οι επιχειρήσεις.

Καταθέτω και το τέταρτο έγγραφο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 24 Οκτωβρίου 2018, πριν από ενάµιση µήνα, έγινε µια συ-
νεδρίαση για τα πορίσµατα του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Κύριε
Σταϊκούρα, θα το θυµάστε. Πήγαµε, λοιπόν, κύριε Δένδια, στην
Αίθουσα της Γερουσίας και µας παρουσίασαν τα καθέκαστα οι
κύριοι Υπουργοί, σύµφωνα και µε το Εκλεκτικό Συνέδριο. Τι δια-
βάσαµε και τι ακούσαµε; Οι προϋπολογισµοί των νοσοκοµείων
κρίνονται µη ρεαλιστικοί, αφού υπερεκτιµούνται τα έσοδα και
υποεκτιµούνται οι δαπάνες, καθώς δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν ποι-
οτικά χαρακτηριστικά, όπως αύξηση ασθενών, ανασφάλιστοι και
άποροι. Ενδεικτικά, νοσοκοµείο –ποιο είναι άραγε αυτό, δεν έχει
όνοµα;- που ο προϋπολογισµός του προέβλεπε έσοδα
147.000.000 ευρώ, είχε στον απολογισµό έσοδα 108.000.000
ευρώ. Απόκλιση, δηλαδή, 45.500.00. Όταν όµως είδαµε κάτω
από την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, διαβάσαµε ότι δεν
υπήρχε δαπάνη για τους άπορους, για τους ανασφάλιστους, τα
οποία ποσά ήταν 6.500.000 και δεν υπήρχαν µέσα στον προϋπο-
λογισµό. Ήταν 6.5000.000 πλασµατικά. Ο ΕΟΠΥΥ δεν εκταµιεύει
τα ποσά µε βάση τιµολογήσεις των νοσοκοµείων. Δεύτερη πα-
ρατήρηση, άλλα πληρώνονται, άλλα καταγράφονται και άλλα τι-
µολογούνται. Αυτοί είναι οι πλεονασµατικοί, κατά τη δική σας
άποψη, αλλά πλασµατικοί, κατά το Ελεγκτικό Συνέδριο, προϋπο-
λογισµοί των νοσοκοµείων, για να έρχεστε εδώ να καµαρώνετε -
να µην πω την έκφραση- σαν τι.

Σας καταθέτω την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, το οποίο
εσείς καλέσατε πριν από ενάµισι µήνα στη Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έκτον, και εδώ θα πέσει το κλάµα που κάθε φορά πέφτει. Επι-
πτώσεις στη δηµόσια υγεία. Συρρίκνωση του προσδόκιµου επι-
βίωσης του πληθυσµού. Πρώτη φορά στα χρονικά, από 81,5
πάµε στο 81,1. Είναι µεγάλη µείωση και οι γιατροί καταλαβαίνουν
τι λέω. 

Γήρανση του πληθυσµού. Από 135 ο δείκτης του 2012 πήγε
στο 148 το 2016. Αύξηση του αριθµού των πασχόντων από χρό-
νιες νόσους, ελλείψει πρόληψης και προσυµπτωµατικού ελέγ-
χου. Αύξηση της βρεφικής θνησιµότητας, από 2,9 ο δείκτης το
2012 στο 4,2 το 2016. Αύξηση της περιγεννητικής θνησιµότητας,
από 3,8 το 2011 στο 5,4 το 2016. Αυτά είναι στοιχεία τα οποία
δείχνουν προβληµατικές αυξήσεις στους δείκτες που αφορούν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ποιος έχει αυτά τα στοιχεία;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το ΚΕΕΛΠΝΟ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είναι επίσηµα στοιχεία; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Είναι επίσηµα και θα τα καταθέσω.

Σας είπα ότι θα καταθέσω έξι έγγραφα. Όπως βλέπετε, είναι η
πρώτη φορά που µιλώ χωρίς κείµενο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Οικονόµου, να
ολοκληρώσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πάµε τώρα εδώ που πάντα πέφτει
κλάµα. 

Μας παραδίδετε την Ελλάδα, λέει το ΚΕΕΛΠΝΟ, µε τρεις χι-
λιάδες διακόσια πενήντα οκτώ κρούσµατα ιλαράς τον Μάη του
2017 και τέσσερις θανάτους. 

Ξέρετε γιατί έγινε αυτό, κύριε Μαντά που διαµαρτύρεστε; Ένα
εξάµηνο αδράνειας µέχρι να ακούσετε τις αιτιάσεις των επιστη-
µόνων και να κάνετε τις πρώτες διορθωτικές κινήσεις, για να ακο-
λουθήσετε για τους εµβολιασµούς την πολιτική που έφερε ο
κύριος Υπουργός, που λέει ότι δεν είναι και απαραίτητο να γίνον-
ται. Τέλος πάντων, άλλο ένα στοιχείο…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είστε
ψεύτης! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ είµαι ψεύτης; Θα καταθέσω,
κύριε Υπουργέ της αλήθειας, αλλά και του µεγάλου ψέµατος,
όπως θα αποδειχθεί από τα έγγραφα, ότι εδώ εµείς είπαµε ότι
υπάρχει πρόβληµα για την ιλαρά ή για την επιδηµία του ιού δυ-
τικού Νείλου, τον οποίο παραλάβατε το 2014 µε δεκαπέντε πε-
ριστατικά και το 2018 έχουµε τριακόσια δώδεκα κρούσµατα, µε
σαράντα έξι νεκρούς, κύριε Μαντά. 

Είναι από το ΚΕΕΛΠΝΟ και τα καταθέτω τα χαρτιά. Αυτό είναι
το έκτο έγγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ πολύ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τελειώνω.
Θα σας καταθέσω και κάτι ακόµα, για να σας θυµίσω, κύριε

Μαντά, αν και δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να σας θυµίσω, γιατί τα
ξέρετε αυτά εσείς καλύτερα και ίσως και να γράψατε το παρα-
κάτω κείµενο. Στο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ για την υγεία τον
Οκτώβριο του 2014 γράφονταν κατά λέξη τα εξής: «Οι περικοπές
των δαπανών στη δηµόσια υγεία από το 2010 είχαν ως αποτέλε-
σµα την επανεµφάνιση επιδηµιών από νοσήµατα που είχαν εκρι-
ζωθεί από τη χώρα και δεν είχαν παρατηρηθεί κρούσµατα για
δεκαετίες, όπως η ελονοσία και ο ιός του δυτικού Νείλου, µε θα-
νατηφόρα περιστατικά, νοσηλεία σε εντατικές και ανυπολόγιστες
ζηµιές στην αιµοδοσία.». 

Αυτά τα γράφατε εσείς στο πρόγραµµά σας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, έχει

τελειώσει ο χρόνος σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: …δηλαδή στο πρόγραµµά και στις

δηλώσεις που κάνατε, κύριοι, που λέγατε για επιδηµίες που είχαν
δεκαπέντε κρούσµατα…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ηρεµίστε, κύριοι. 
…χωρίς νεκρούς, τώρα µε πολλά κρούσµατα και πολλούς νε-

κρούς, χωρίς πολιτική...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε ολοκληρώσει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Συγγνώµη, καθυστέρησα επειδή

κατέθεσα τα έγγραφα.
Σας καταθέτω και κάποια τελευταία έγγραφα. Κατέθεσα ένα

παραπάνω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Οικονόµου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με τα στοιχεία, λοιπόν, που σας καταθέτουµε, νοµίζω ότι είναι
φανερό πως µιλάµε για µία υγεία που είναι πάνω σε συντρίµµια,
σε ψέµατα. Πρέπει να φύγετε αµέσως για να µπορέσει να πάρει
ανάσα η χώρα και στον χώρο της υγείας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

δεν υπάρχει άλλος τρόπος για να σας ειδοποιήσω για τη σοβα-
ρότητα της κατάστασης, παρά να αναφέρω ονόµατα. Κατά πάσα
πιθανότητα, µε βάση τον χρόνο, ο κ. Τσιάρας, η κ. Ιγγλέζη, ο κ.
Ουρσουζίδης, ο κ. Βρούτσης, ο κ. Τζαµακλης, ο κ. Βορίδης, η κ.
Ασηµακοπούλου, ο κ. Φίλης, ο κ. Κυρίτσης δεν θα προλάβουν να
µιλήσουν. Σας το λέω, για να είµαστε συνεννοηµένοι. Όταν το
7λεπτο γίνεται 12λεπτο, υπάρχει αδιαφορία για τους συναδέλ-
φους οι οποίοι έπονται. Σας παρακαλώ.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Καρά- Γιουσούφ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, θέλω να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει περίπτω-

ση. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πρέ-

πει να απαντήσω. Γιατί δεν υπάρχει περίπτωση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει περίπτω-
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ση, κύριε Υπουργέ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Προ-

ηγουµένως, αφήσατε τον κ. Σταϊκούρα να απαντήσει στον κ. Χου-
λιαράκη, χωρίς…. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, να
σας ρωτήσω κάτι; Υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι θα έχει ενδια-
φέρον η απάντησή σας; Καµµία. Θα προκαλέσει, όµως, δεύτερη
απάντηση. Δεν το καταλαβαίνετε αυτό; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Γιατί
να προκαλέσει; Θα απαντήσω σε ψέµατα που είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και ο κ. Οικονόµου θα
σας διαψεύσει. Δεν γίνεται έτσι. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Το
ψέµα των εγγράφων θέλω να αποδείξω. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ τα βρήκα; Επίσηµα δικά σας
έγγραφα είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Οικονόµου, σας
παρακαλώ.

Ειλικρινά σας λέω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι στο ένα λεπτό θα
έχετε απαντήσει.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
θέλω παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ που είσαστε στο Βήµα, αλλά τι να κάνω; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
συνάδελφε, συγγνώµη και από εµένα. Πρέπει, όµως, να απαν-
τήσω υποχρεωτικά στη διαστρέβλωση, την οποία έκανε ο κ. Οι-
κονόµου πριν, ο οποίος µάλλον ζαλίστηκε από την παρουσίαση
των στοιχείων, την οποία έκανα πριν.

Είναι γεγονός αδιαµφισβήτητο -και µιλάω για τον προϋπολο-
γισµό- ότι µας παραδώσατε το 2015 όριο δαπανών 1.506.000.000
ευρώ και αυτή τη στιγµή, το 2019, θα φτάσει το 1.907.000.000
ευρώ. Εάν δεν ξέρετε µε ποιον τρόπο αυτό αποτυπώνεται στον
προϋπολογισµό, να πάρετε έναν λογιστή να σας κρατά βιβλία.
Μάλλον δεν καταλαβαίνετε τα µεγέθη. Το ότι προβλέπει ίδιους
πόρους εκατόν σαράντα οκτώ και φτάνει στα εκατόν δέκα, αυτό
έχει να κάνει µε το ότι κόψαµε το 5ευρώ και µία σειρά από άλλες
παροχές που τις πλήρωναν. Από εκεί είναι οι ίδιοι πόροι.

Δεύτερον, είναι γεγονός αδιαµφισβήτητο ότι το 2014 ο ΕΟΠΥΥ
έδωσε 80.000.000 ευρώ στα νοσοκοµεία και φέτος θα δώσει
640.000.000 ευρώ. Το αµφισβητείτε αυτό; Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

Τρίτον, η πιο µεγάλη ψευτιά: Αυτός ο κωδικός για τους από-
ρους ήταν αυτό που είχατε εσείς σαν αντίδωρο και ψίχουλο πριν
φέρουµε τη νοµοθετική ρύθµιση για τους ανασφάλιστους. Το κα-
ταλάβατε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τώρα το έφερε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ακού-

στε τι σας λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έγινε

κατανοητό. Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):

Αυτός ο κωδικός…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το Ελεγκτικό Συνέδριο λέει…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):

Ξέρω. Kύριε Οικονόµου µην κάνετε….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ο συ-

νάδελφος κ. Γιουσούφ είναι στο Βήµα. Ας σεβαστούµε τον συ-
νάδελφο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Και
πέρυσι και πρόπερσι και φέτος… 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ορίστε, κύριε Υπουργέ, τα χαρτιά
λένε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, είναι δυνατόν
τώρα να ανταλλάσσετε χαρτιά; Εδώ, κάνουµε συζήτηση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
ξέρει τι διαβάζει ο κ. Οικονόµου. Επαναλαµβάνω ότι και πέρυσι
και πρόπερσι και φέτος, αυτός ο κωδικός που παρέµεινε στον
κρατικό προϋπολογισµό, δόθηκε ως ενίσχυση στα νοσοκοµεία -
γιατί δεν χρειαζόταν να δοθεί πουθενά αλλού- Μυτιλήνης, Χίου,
Σάµου, Κω και Λέρου για να ενισχυθούν για το προσφυγικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώσατε, κύριε
Υπουργέ. 

Ο συνάδελφος κ. Καρά - Γιουσούφ έχει τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): ...οι

ανασφάλιστοι µπαίνουν στον άλλο µεγάλο λογαριασµό. Καταλά-
βατε, κύριε Οικονόµου; Δεν δίνουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ο
κύριος Υπουργός είναι ατέλειωτος. Παρακαλώ, ξεκινήστε την
οµιλία σας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): …δια-
κόσια δίνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ξεκινήστε την οµιλία
σας, κύριε συνάδελφε.

ΑΪΧΑΝ ΚΑΡΑ - ΓΙΟΥΣΟΥΦ: Επειδή κατέχω τον στοιχειώδη σε-
βασµό στους συνοµιλητές, δεν µπορώ να διακόψω κανέναν όταν
µιλάει. 

Αφού µου έχετε δώσει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω την
οµιλία µου. 

Ξεκινάω, διαµαρτυρόµενος για κάποιους συναδέλφους που µι-
λάνε όσο θέλουν, επειδή ίσως νοµίζουν ότι το Κοινοβούλιό τους
ανήκει, ότι είναι σπίτι τους. Εγώ πιστεύω ότι το Κοινοβούλιο είναι
το σπίτι του λαού. Και δεν αναφέροµαι στο «Σπίτι του Λαού» του
Τσαουσέσκου. Το λέω για να ξεκαθαρίζουµε κάποια πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούσαµε πάρα πολλές απερίφραστες καταδίκες της σηµερι-

νής -καταδικαστέας, βεβαίως- τροµοκρατικής επίθεσης εναντίον
ενός ιδιωτικού καναλιού που έγινε σήµερα το χάραµα. Καταδι-
κάζω κι εγώ απερίφραστα. Καταδικάζω, όµως, απερίφραστα και
κάθε µορφής επίθεση εναντίον της ελεύθερης έκφρασης, της
ελεύθερης, ανεξάρτητης και αδέσµευτης δηµοσιογραφίας. Να
µην τα ξεχνάµε αυτά. Έχουν καταδικαστεί δηµοσιογράφοι, διότι
εξέφρασαν την ελεύθερη άποψή τους και την πληροφορία τους
στην υπηρεσία της ανθρωπότητας.

Συζητώντας, σήµερα για τον φετινό προϋπολογισµό, δεν έχω
να πω πάρα πολλά πράγµατα. Δεν θα εξαντλήσω το επτάλεπτο
πιστεύω.

Ακούσαµε διάφορες ανακρίβειες από εκπροσώπους της Αντι-
πολίτευσης, όχι µόνο της µείζονος, αλλά και της ελάσσονος, για
να µην τους αδικήσω. Η Κυβέρνηση µας, όµως, εγγυάται ότι βρι-
σκόµαστε στην ευχάριστη θέση να φέρνουµε προς κύρωση τον
πρώτο δικό µας προϋπολογισµό, τον πρώτο που κατατίθεται έξω
από την ασφυξία του Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Προσαρ-
µογής. Το 2019 θα είναι µία χρονιά που θα ξαναβρούµε ένα µικρό
χαµόγελο. Ξαναβρίσκουµε την ελπίδα ότι κάθε χρονιά που έρχε-
ται, θα οικοδοµούµε ένα καλύτερο κοινωνικό κράτος, θα ολοκλη-
ρώνονται έργα και θα ξεκινούν νέα, θα έχουµε καλύτερη υγεία
και καλύτερη παιδεία. 

Ήδη, έχει διαψευστεί πολλές φορές η κινδυνολογία της Αντι-
πολίτευσης που ήθελε τη µη κατάργηση της περικοπής των συν-
τάξεων. Δεν το πίστευαν. «Ήταν δίκαιο, έγινε πράξη». Αυτό είναι
το κλασικό µας σλόγκαν που δεν αρέσει σε όλους. Την εφαρµογή
του κόφτη ήθελαν, που δεν έγινε. Επίσης, έλεγαν ότι δεν θα ολο-
κληρωνόταν ποτέ η τελευταία αξιολόγηση του προγράµµατος.
Από την 21η Αυγούστου, αγαπητοί φίλοι, νοµοθετούµε µε γορ-
γούς ρυθµούς υπέρ των αδύναµων, όσο κι αν δεν αρέσει σε κά-
ποιους κύκλους αυτό. 

Μου έχει κάνει εντύπωση η οµιλία του συναδέλφου της ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης από την Κοµοτηνή, που αναφέρθηκε στα
προβλήµατα της περιοχής µου, αποκρύπτοντας µία σειρά από
έργα που έχουν ολοκληρωθεί ή έχουν δροµολογηθεί, για να βελ-
τιώσουν την καθηµερινότητα των κατοίκων της Θράκης.

Αναγνωρίζοντας τη µητρική γλώσσα των παιδιών που προέρ-
χονται από τη µειονότητα, εφαρµόστηκε για πρώτη φορά -έστω
και πιλοτικά- η παράλληλη χρήση ελληνικών και τουρκικών σε δη-
µόσια νηπιαγωγεία µε στόχο την καλύτερη εκµάθηση της ελλη-
νικής γλώσσας. Αυτό δεν θέλουµε για την ενσωµάτωση της
µειονότητας στην κοινωνία και των νέων παιδιών στο γενικό σύ-
νολο του ελληνικού λαού; 

Στο πλαίσιο της χειραφέτησης της µουσουλµανικής κοινότη-
τας, περιορίστηκαν οι δικαστικές αρµοδιότητες του µουφτή, για
να µπορούν πλέον τα µέλη της µειονότητας να λύνουν τις δια-
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φορές που προκύπτουν µεταξύ τους µέσω των ελληνικών αστι-
κών δικαστηρίων. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα των έργων που πραγµατοποιούν-
ται, αποτελεί το νοσοκοµείο της Κοµοτηνής που βρισκόταν ένα
βήµα πριν το κλείσιµο. Σήµερα, έχει στελεχωθεί µε επιπλέον προ-
σωπικό, ώστε να συνεχίσει τη λειτουργία του, ενώ µεγάλη επιτυ-
χία συνιστά και η εξασφάλιση της δωρεάς από το Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος» για την κατασκευή νέου, σύγχρονου νοσοκοµείου. 

Επίσης, υπάρχουν και οι δοµές που λέγονται τοπικές µονάδες
υγείας, που στην Κοµοτηνή λειτουργούν πετυχηµένα δύο από
αυτές. 

Στηρίξαµε τα Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας Κοµοτηνής και
Σαπών που προσελκύουν κυρίως µαθητές από το χώρο της µει-
ονότητας, που ποιο είναι το πρόβληµά τους; Δεν έχουν απολυ-
τήριο γυµνασίου. Το αποτέλεσµα είναι ότι χάνουν ευκαιρίες
εργασίας, κυρίως σε προγράµµατα των δήµων. 

Να µη µιλήσω για τον «ΦΙΛΟΔΗΜΟ» που έχει ανακουφίσει δή-
µους και της περιοχής µου.  

Ίσως δεν τα καταφέραµε ακόµα µε ανθρώπους, εκατοντάδες
των νέων, που εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, που κυβερνού-
σατε πριν το 2015 τους διώξατε έξω και αδυνατούµε βεβαίως
µέσα σε µία τετραετία να τους φέρουµε πίσω. Ευελπιστούµε και
πιστεύω ότι θα είµαστε την επόµενη τετραετία Κυβέρνηση, έτσι
ώστε να ξεκινήσει η επάνοδος των ανθρώπων που χάσαµε προς
ζηµία της δικιάς µας αγαπηµένης χώρας. 

Όταν ακούω για ανάπτυξη από τους Νεοδηµοκράτες συναδέλ-
φους, τροµάζω, γιατί, ξέρετε, η ανάπτυξη που επικαλούνται έχει
άλλες ιδιότητες από αυτήν που εµείς εννοούµε. Ανάπτυξη µε
φτηνά χέρια, µε φτηνό εργατικό δυναµικό, λέει, για να µειώσουνε
το κόστος παραγωγής. Τέλος πάντων. Εµείς θέλουµε µία ανά-
πτυξη που να έχει εργαζόµενους µε µια αξιοπρεπή ζωή. 

Θυµάµαι, γιατί ήµουν Βουλευτής τότε από το 2012, ότι το 2014
είχαν ξεκινήσει να φτιάξουνε, λέει, Ελεύθερες Οικονοµικές
Ζώνες, ξεκινώντας από τη Θράκη, µε φτηνά εργατικά χέρια και
να πλουτίσουν οι λίγοι και να συνεχίζουν να ζουν µες στη µιζέρια
οι πολλοί. 

Και µας κάνουν µαθήµατα πατριωτισµού, αγαπητοί συνάδελ-
φοι. Ο πατριωτισµός που εννοούν είναι το χρήµα, το κέρδος για
τους λίγους που συναναστρέφονται καθηµερινά και βρίσκουν
κοινά σηµεία µεταξύ τους οι πολιτικοί που εξυπηρετούν αυτά τα
γνωστά συµφέροντα. Δεν θέλω να επεκταθώ πολύ, δεν µου µένει
και χρόνος. 

Αυτός είναι ο πατριωτισµός που προσπαθούν να µας µάθουν.
Το χρήµα είναι η πατρίδα τους, το χρήµα είναι η θρησκεία τους,
µπορεί το χρήµα να είναι και οι υπόλοιπες αξίες τους. Για µας
πατριωτισµός είναι αυτός ο ορισµός του πατριωτισµού που είπε
πετυχηµένα ο Πρωθυπουργός µας στη Θεσσαλονίκη. Πατριωτι-
σµός είναι να αγαπάς την πατρίδα σου, να δουλεύεις γι’ αυτήν
την πατρίδα σου, να νοιάζεσαι για την πατρίδα σου, αλλά και να
µην µισείς τις υπόλοιπες πατρίδες που είναι γύρω σου. 

Δεν θα ήθελα να επεκταθώ πάρα πολύ στα συγκεκριµένα στοι-
χεία του προϋπολογισµού, καθώς αυτά έχουν αναλυθεί από πολ-
λούς συναδέλφους που µίλησαν πριν από µένα. Θα ήθελα, όµως,
να εκφράσω τη βεβαιότητα ότι τα πεπραγµένα µας είναι το κα-
λύτερο εχέγγυο για την επιτυχία της προσπάθειάς µας να σταθεί
στα πόδια της η οικονοµία και η κοινωνία. Θέλουµε µία ανάπτυξη
µε την κοινωνία όρθια.

Όπως εγώ, πράξτε το σωστό. Ψηφίστε τον προϋπολογισµό,
τον πρώτο αντιµνηµονιακό προϋπολογισµό της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Καρασµάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κι εγώ µε την σειρά µου καταδικάζω την τροµοκρατική επίθεση

σε βάρος του «ΣΚΑΪ» και της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ». Είναι µία εγκλη-
µατική ενέργεια σε βάρος των εργαζοµένων της ελεύθερης έκ-
φρασης, της ίδιας της δηµοκρατίας. 

Ο κ. Πολάκης µάς παρουσίασε µία ειδυλλιακή κατάσταση που
επικρατεί στον τοµέα της υγείας. Όµως εγώ έχω καταθέσει µία

ερώτηση εδώ και δύο µήνες για την ανησυχητική και απογοητευ-
τική κατάσταση που επικρατεί στα νοσοκοµεία της Πέλλας, των
Γιαννιτσών και της Έδεσσας και δεν απαντάει. Όπως δεν απαν-
τάνε και όλοι οι Υπουργοί στις ερωτήσεις που καταθέτουµε. Είµαι
είκοσι δύο χρόνια και αυτό το πράγµα δεν το έχω ξαναδεί ποτέ. 

Αναγκάστηκα, κύριε Υπουργέ της Υγείας, αφού εξάντλησα όλα
τα περιθώρια και αφού κατέθεσα και σε σας τα στοιχεία, να κα-
ταθέσω µία ερώτηση πριν από τρεις µήνες στο ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος ελπίζω να µε ακούει στον τηλεοπτικό δέκτη,
για ένα κοινωνικό δράµα, για µια νοσηλεύτρια που οι υπηρεσίες
του Υπουργείου δεν της επιτρέπουν να συνυπηρετήσει µε τον
σύζυγό της, ο οποίος είναι επαγγελµατίας οπλίτης. Τρία χρόνια
η κυρία αυτή µε τα δύο µικρά αναγκάζεται και παίρνει άδεια άνευ
αποδοχών και αντιλαµβάνεστε ότι ζει µε τον µισθό του επαγγελ-
µατία οπλίτη. 

Τρεις µήνες ο Πρωθυπουργός δεν µου απήντησε. Αναγκά-
στηκα πριν από είκοσι µέρες να του στείλω µια αυστηρή προσω-
πική επιστολή και ταχυδροµικώς και ηλεκτρονικώς και ακόµη δεν
έχω πάρει απάντηση. Η Αριστερά φηµίζεται για την ευαισθησία
της. Ελπίζω να δώσετε ένα τέλος σε αυτό το κοινωνικό δράµα,
σε αυτόν τον κοινωνικό Γολγοθά που περνάει αυτή η τετραµελής
οικογένεια και να επιτρέψετε στο ζευγάρι να συνυπηρετήσει,
κύριε Υπουργέ. Ο Στρατός έχει δείξει την ευαισθησία του. Πού
είναι η ευαισθησία του Υπουργείου; Και σταµατώ σε αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θριαµβολογείτε για τον πρώτο
µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό, ενώ πρόκειται για έναν ακόµη
προϋπολογισµό της υπερφορολόγησης, όπως ακριβώς ήταν και
οι προηγούµενοι. Άλλωστε, δεν πρέπει να ξεχνάµε την έκθεση
του ΟΟΣΑ, η οποία χαρακτηρίζει την Ελλάδα ως χώρα πρωτα-
θλήτρια των φόρων. 

Αυτές τις µέρες έχουµε ακούσει από τους συναδέλφους από
αυτό το Βήµα να µιλούν γενικά και αόριστα για επενδύσεις.
Ερωτώ, λοιπόν, ξεκάθαρα. Πείτε µας µία µεγάλή επένδυση που
έχει γίνει στα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησής σας. Και µην
µας πείτε για τον TAP, γιατί αυτό είναι έργο καθαρά της δική µας
Κυβέρνησης, µε προϋπολογισµό 2,5 δισεκατοµµύρια και δέκα χι-
λιάδες εργαζόµενους, το οποίο εσείς τον Δεκέµβρη του 2013 το
καταψηφίζατε. Και όχι µόνο αυτό, αλλά καταγγέλλατε ότι αν γίνει
αυτή η επένδυση, θα καταστραφεί το περιβάλλον. Και από τότε
προσπαθείτε να το οικειοποιηθείτε ως δική σας µεγάλη επιτυχία.
Και το χρησιµοποιείτε µάλιστα και ως όχηµα για τα ρουσφέτια
σας. Είναι ή όχι ο ορισµός του φαρισαϊσµού και της υποκρισίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µιλήσει αναλυτικά και τεκ-
µηριωµένα στην Επιτροπή Προϋπολογισµού. Έκανα λεπτοµερή
αναφορά στις επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα, ο οποίος είναι
εκείνος ακριβώς στον οποίο οφείλουµε να επενδύσουµε, αν θέ-
λουµε να συµβάλουµε στην ανάκαµψη και στην ανάπτυξη της οι-
κονοµίας µας. Διότι τα όποια χρήµατα επενδύσουµε εδώ, θα είναι
άµεσα ανταποδοτικά. Και το λέω αυτό, γιατί αν κερδίσουµε το
στοίχηµα της ανάπτυξη στην αγροτική παραγωγή, τότε θα
έχουµε κερδίσει το µισό στοίχηµα για την ανάπτυξη της χώρας. 

Σε αυτό ακριβώς στόχευε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2014 - 2020, που σας παραδώσαµε µε κονδύλια 6 δισεκατοµ-
µύρια. Εδώ ανοίγω µία παρένθεση, γιατί προχθές ο κ. Αραχω-
βίτης από αυτό το Βήµα, ενδεχοµένως ακόµα δεν έχει ενηµερω-
θεί, είπε µια ανακρίβεια και διέπραξε ένα πολιτικό ατόπηµα. Προ-
σπάθησε να πει ότι το πρόγραµµα αυτό το ξανακατέθεσε η
προηγούµενη προκάτοχός του ηγεσία. Αυτό είναι µέγα ψέµα. Το
έχω αποδείξει εδώ. Έχω καταθέσει όλα τα στοιχεία. Δεν έχω τον
χρόνο για να το αναλύσω ξανά, αλλά θα επανέλθω στις προσε-
χείς ηµέρες.

Αυτό, λοιπόν, το πρόγραµµα των 6 δισεκατοµµυρίων είναι πρό-
γραµµα της δικής µας Κυβέρνηση. Τα 6 δισεκατοµµύρια τα εξα-
σφάλισε η Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Ήταν έτοιµα κοινο-
τικά λεφτά και για τη στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος, αλλά
κυρίως για επενδύσεις στον πρωτογενή τοµέα και µε ισχυρό πολ-
λαπλασιαστικό χαρακτήρα, µε τον οποίο δηµιουργούνται χιλιά-
δες θέσεις εργασίας και κατά αυτόν τον τρόπο καταπολεµάµε
την ανεργία. Δεν έχω τον χρόνο να αναλύσω τα µέτρα αυτά. 

Όµως, µήπως χρειάζεται να θυµίσω για ακόµη µια φορά αυτό
που έχει πει εδώ στη Βουλή το 2016, επί των ηµερών σας δη-
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λαδή, ο Επίτροπος Γεωργίας Χόγκαν; Ότι το ελληνικό Πρόγραµ-
µα Αγροτικής Ανάπτυξης και το Υπηρεσιακό Πρόγραµµα Ανάπτυ-
ξης Αλιείας και Υδατοκαλλιεργειών µπορούν να συµβάλουν
αποφασιστικά στην οικονοµική ανάπτυξη της Ελλάδας, εάν αξιο-
ποιηθούν και απορροφηθούν όλα τα κοινοτικά κονδύλια κατά
τρόπο βιώσιµο κι έξυπνο. Αυτός τα είπε, αυτός τα άκουσε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Προγράµµατα γενναία, σύγχρονα, καινο-
τόµα έχουν µείνει στα χαρτιά και πολύτιµοι πόροι µουχλιάζουν
στις Βρυξέλλες. 

Είπε, όµως, και κάτι άλλο ο κ. Χόγκαν, ότι κακώς καταργήθηκε
το µέτρο Μ17 µε συνολικό προϋπολογισµό 200 εκατοµµύρια
ευρώ για την ισχυροποίηση του ταµείου του ΕΛΓΑ και για την αν-
τιµετώπιση των συνεπειών από την κλιµατική αλλαγή. Είναι µία
κατάσταση που τη ζούµε καθηµερινά µε φαινόµενα ακραία, ζη-
µιές πρωτόγνωρες στην αγροτική παραγωγή, ενώ κάνετε ότι
µπορείτε για να µην τις αποζηµιώσετε, όπως κάνετε σήµερα µε
τους ροδακινοπαραγωγούς, στους οποίους δίνετε τα ψίχουλα
του «de minimis». Αποκλείετε, δηλαδή, ποικιλίες που έχουν υπο-
στεί ζηµιά, ενώ θα έπρεπε να τους είχατε αποζηµιώσει µέσα από
τον ΕΛΓΑ.

Αν αποζηµιώνατε µέσα από τον ΕΛΓΑ,  η αποζηµίωση που θα
έπαιρναν οι άνθρωποι θα ήταν τρεις και τέσσερις φορές παρα-
πάνω από αυτά τα ψίχουλα που δίνετε µέσα από το πρόγραµµα
«de minimis», καθώς η βροχόπτωση, όπως αποδεικνύεται από
τον κανονισµό, είναι άµεση ζηµία και καλύπτεται ασφαλιστικά
από τον ΕΛΓΑ.

Όµως, το ίδιο πράγµα έχετε κάνει και µε τους κτηνοτρόφους.
Τους δίνετε κάτι ψίχουλα, τρία µε τέσσερα ευρώ το κεφάλι.
Όπως ξέρετε, το τελευταίο διάστηµα, τα τελευταία δύο χρόνια,
έχουν κατρακυλήσει οι τιµές του γάλακτος σε απίστευτα χαµηλά
επίπεδα. Δεν έχω τον χρόνο να τα αναλύσω. Θα τα πω, όµως, τις
προσεχείς ηµέρες.

Οφείλουµε, όµως, να παραδεχθούµε ότι προσπαθείτε να γί-
νετε και ανοιχτοχέρηδες και µοιράζετε ελαφρύνσεις. Μειώνετε
τις ασφαλιστικές εισφορές κατά 1/3. Οµολογείτε, κατ’ αρχάς, την
παταγώδη αποτυχία της Κυβέρνησης της περιβόητης ρύθµισης
του 2016 για τη µεταβίβαση από την τεκµαρτή στην εισοδηµατική
βάση και τώρα µας το εµφανίζετε ως παροχή. Είναι η κουτοπό-
νηρη εξωπραγµατική ξεπερασµένη πρακτική του Χότζα. Αφού,
λοιπόν, υπερδιπλασιάσατε τις εισφορές, τώρα τις µειώνετε κατά
το 1/3 και αυτό το βαφτίζετε παροχή. Είναι ή δεν είναι κουτοπό-
νηρη πρακτική του Χότζα;

Αυτή, λοιπόν, την κουτοπόνηρη παρελκυστική πολιτική εφαρ-
µόζετε και µε τον ΕΝΦΙΑ, τον οποίον, όπως θυµόσαστε, λέγατε
προεκλογικά ότι θα τον καταργήσετε. Όµως, από το 2017 έως
το 2018 τον αυξήσατε µεσοσταθµικά κατά 35%.

Σας καταθέτω στα Πρακτικά τα αποδεικτικά στοιχεία των ιδιο-
κτητών ακίνητης περιουσίας στον Νοµό Πέλλας που επιβεβαι-
ώνουν του λόγου το αληθές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καρασµάνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο κάνετε και µε την περικοπή κατά 18% των συντάξεων,
την οποία εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε µε το τρίτο µνηµόνιο, µε το τέ-
ταρτο µνηµόνιο και σήµερα ξεψηφίζετε.

Από την άλλη πλευρά, όµως, έχουµε τον νόµο Κατρούγκαλου,
µε τον οποίον περικόπτετε, πετσοκόβετε, κατακρεουργείτε κατά
35% τις κύριες συντάξεις και κατά 45% τις επικουρικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ας µη µιλήσουµε για τις συντάξεις χηρείας. Χωρίζετε τους συν-

ταξιούχους σε πολίτες δύο ταχυτήτων. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, της
Αριστεράς χωρίζει τα περήφανα γηρατειά σε πατρικίους και σε
πληβείους. Δεν έχω τον χρόνο να το αναλύσω.

Από εκεί και πέρα, για να τελειώνουµε, ο πρώτος µεταµνηµο-
νιακός Προϋπολογισµός δεν διαφοροποιείται σε τίποτα από τους
προηγούµενους, τους δικούς σας, που έχουν οδηγήσει τη µε-
σαία τάξη, τον ελεύθερο επαγγελµατία, τον συνταξιούχο, τον µι-
σθωτό, τον αγρότη στα όρια της φτωχοποίησης.

Το «Ευκλείδη, δώστα όλα», για να παραφράσουµε λίγο το πε-
ριβόητο σλόγκαν του 1989, δεν πείθει πλέον, δεν πουλάει κατά
το κοινώς λεγόµενο και αυτό θα σας το επιβεβαιώσει ο λαός στις
προσεχείς εκλογές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Ο Υπουργός κ. Μιχάλης Καλογήρου έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταδικάζω και εγώ µε τη σειρά

µου την εγκληµατική επίθεση κατά του «ΣΚΑΪ» και της «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗΣ». Η ιδεολογικοπολιτική αντιπαράθεση, ακόµη και αν
είναι σύγκρουση, διενεργείται πάντα σε ένα πλαίσιο κανόνων. Το
πλαίσιο αυτό των κανόνων το καθορίζει η ίδια η δηµοκρατία. Το
να λέµε, όµως, ότι αυτή η ιδεολογικοπολιτική σύγκρουση µπορεί
να γίνει πηγή τέτοιων εγκληµατικών ενεργειών, κατά τη γνώµη
µου, καθιστά τους εκτελεστές αυτών των ενεργειών παίκτες στο
παιχνίδι της δηµοκρατίας, αυτό δηλαδή που επιδιώκουν.

Πάµε στα θέµατα τώρα του προϋπολογισµού. Υπάρχει ένα αν-
τικειµενικό γεγονός. Το αντικειµενικό γεγονός είναι η ολοκλή-
ρωση του προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµογής τον
Αύγουστο του 2018. Κάθε φορά που αρνούµαστε αυτό το αντι-
κειµενικό γεγονός, σηµαίνει ότι αδιαφορούµε για την πραγµατι-
κότητα και δεν µας ενδιαφέρει να συστρατευθούµε σε µία προ-
σπάθεια επούλωσης των πληγών που το µνηµόνιο προκάλεσε τα
οχτώ αυτά πολύ δύσκολα χρόνια για τη χώρα.

Εάν, βέβαια, από την άλλη µεριά, παραµένουµε σταθεροί σε
µία απλή διατύπωση, σε µία απλή κατάφαση, η κατάφαση αυτή
είναι κενή περιεχοµένου. Γι’ αυτό πρέπει να είµαστε όλοι σαφείς,
συγκεκριµένοι όσον αφορά την ανάγνωση των συγκεκριµένων
προγραµµάτων του συγκεκριµένου προϋπολογισµού και, ασφα-
λώς, να προκαλούµε την ιδεολογική αντιπαράθεση, την οικονο-
µική αντιπαράθεση µε όρους οι οποίοι να είναι διακριτοί ή πραγ-
µατικοί.

Απέναντι σ’ αυτήν την πραγµατικότητα υπάρχει ένα πολιτικό,
κατά τη γνώµη µου, και οικονοµικό παράδοξο. Λέµε ότι είναι ένας
µεταµνηµονιακός, ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός.
Η απάντηση που έρχεται από την Αντιπολίτευση είναι ότι «όχι,
δεν είναι, δεν είναι αντιµνηµονιακός, γιατί υπάρχει ένα πλαίσιο
αυστηρής εποπτείας». 

Έρχεται η νοµοθετική απάντηση, η απάντηση µέσω των νοµο-
θετικών πρωτοβουλιών που ξεκίνησαν από τον Οκτώβρη και
µετά, οι οποίες αποτυπώνουν, κατά τη γνώµη µου, τον βαθµό δη-
µοσιονοµικής ελευθερίας. Τις υπενθυµίζω γρήγορα: ΕΝΦΙΑ, ει-
σφορές, κοινωνικό µέρισµα, µείωση της φορολογίας στα νοµικά
πρόσωπα, τα αναδροµικά, το επίδοµα στέγασης, η κατάργηση
του φόρου στα νοµικά πρόσωπα και, ασφαλώς, η µη περικοπή
των συντάξεων.

Επικαλείστε, λοιπόν, ένα πολύ αυστηρό πλαίσιο εποπτείας,
ενώ την ίδια στιγµή δίνεται αυτή η απάντηση, η απάντηση που
δίνεται προς την κοινωνική πλειοψηφία. Μόλις συµβαίνει αυτό,
έρχεται το νέο επιχείρηµα, το οποίο ακούστηκε και σήµερα αρ-
κετές φορές. Εγκαλείτε την Κυβέρνηση και µας καλείται να προ-
σέχουµε –λέτε- γιατί οδηγούµε τη χώρα σε δηµοσιονοµικό εκτρο-
χιασµό και γι’ αυτό µπορεί να προκληθεί ένα τέταρτο µνηµόνιο,
αυτό που πριν από µερικούς µήνες λέγατε ότι έχει ήδη συντελε-
στεί. Τώρα φοβόµαστε ότι µάλλον θα έρθει. 

Την ίδια στιγµή αναγκάζεστε να ψηφίσετε τα µέτρα αυτά, λέ-
γοντας ότι θα προτιµούσατε να έχετε εφαρµόσει ένα άλλο µείγ-
µα πολιτικής, το οποίο το είχατε αποτυπώσει το 2014 που δήθεν
ολοκληρωνόταν η κρίση, µε βάση ένα αναπάντητο email. Αυτό
καταδεικνύει ότι στερείστε πολιτικού αφηγήµατος αφενός, αλλά
παραβιάζετε και στοιχειώδεις κανόνες λογικής.

Ένας προϋπολογισµός κινείται πάντα, κατά τη γνώµη µου, σε
δύο άξονες. Είναι ένας άξονας τεχνοκρατικός που αφορά τους
αριθµούς και ένα πολιτικό πλαίσιο, το οποίο αποτυπώνει τις πρω-
τοβουλίες και τις δράσεις της κυβερνητικής πολιτικής.

Σε σχέση µε τους αριθµούς, θα είµαι λίγο άχαρος, γιατί θα πα-
ραθέσω συγκεκριµένους αριθµούς, οι οποίοι ενδιαφέρουν τον
κόσµο που µας ακούει, ενδιαφέρουν τους δικαστές, τους δικη-
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γόρους, τους δικαστικούς υπαλλήλους και δεν θα είναι συγκρι-
τικοί ως προς τα δικά σας καταστροφικά αποτελέσµατα πριν το
2015, αλλά θα είναι συγκριτικοί ως προς τον προϋπολογισµό του
2018 για να δείξουµε και την ποιοτική διαφορά ανάµεσα στον
προϋπολογισµό του 2018 και του 2019.

Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου µας ανέρχεται για το 2019
στα 650 περίπου εκατοµµύρια, ενώ για το 2018 πήγαµε στα 608
εκατοµµύρια. Συνεπώς, υπάρχει µία αύξηση 42 εκατοµµυρίων.
Και, βέβαια, είναι πολύ σηµαντική η κατανοµή αυτής της αύξη-
σης.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε αύξηση κατά 5% στις παροχές για τους
εργαζόµενους. Έχουµε αύξηση κατά 18% για τις αγορές αγαθών
και υπηρεσιών του Υπουργείου. Έχουµε µια αύξηση 2% στις µε-
ταβιβάσεις. Έχουµε αύξηση της υπερωριακής απασχόλησης των
δικαστικών υπαλλήλων, µέτρο το οποίο ασφαλώς βελτιώνει τα
ζητήµατα επιτάχυνσης της δικαιοσύνης. Η αύξηση που προτεί-
νεται είναι των 500.000 ευρώ. 

Υπάρχει αύξηση στις εκπαιδευτικές άδειες των δικαστικών λει-
τουργών και των δικαστικών υπαλλήλων µε κριτήριο την κάλυψη
των αυξηµένων αναγκών για εργασία, ενώ στις εξαιρέσιµες ηµέ-
ρες και νυκτερινές ώρες των υπαλλήλων των καταστηµάτων κρά-
τησης προβλέπεται πίστωση 250.000 ευρώ.

Στο ίδιο πνεύµα προτείνεται αύξηση πίστωσης για υπερωριακή
απασχόληση δικαστικών υπαλλήλων κατά 500.000 ευρώ. Για λό-
γους µείζονος κοινωνικού συµφέροντος προτείνεται αύξηση στις
επιχειρήσεις προς τις εταιρείες προστασίας ανηλίκων κατά 95%
και προς την επάνοδο µία αύξηση θεαµατική κατά 270%. Αυτά
ισχύουν για την Ανεξάρτητη Αρχή Προσωπικών Δεδοµένων και
για την ΑΕΠ.

Επίσης, σε αυτόν τον προϋπολογισµό υπάρχει πρώτη φορά
αυτοτελής προϋπολογισµός σε σχέση µε τη Γενική Γραµµατεία
Αντεγκληµατικής Πολιτικής, σε σχέση δηλαδή µε την πολιτική
που ακολουθούµε στα καταστήµατα κράτησης.

Γρήγορα σας λέω ότι για προµήθεια καυσίµων θέρµανσης -
πρόβληµα στα ελληνικά καταστήµατα κράτησης- υπάρχει ποσό
1.600.000 ευρώ, δηλαδή έχουµε µια αύξηση κατά 54% σε σχέση
µε το 2018, για προµήθεια φαρµάκων ποσό 1.200.000 ευρώ, δη-
λαδή 20% σε σύγκριση µε το 2018, για έξοδα οδοιπορικά, εκπαί-
δευσης και επιµόρφωσης των υπαλλήλων ποσό 370.000 ευρώ,
δηλαδή αύξηση 90% σε σύγκριση µε το 2018, για προµήθεια εξο-
πλισµού ποσό 207.000 ευρώ, δηλαδή αύξηση κατά 196%.

Τώρα, υπάρχουν επίσης αυξήσεις στον προϋπολογισµό σε
σχέση µε τη Γενική Γραµµατεία Καταπολέµησης της Διαφθοράς
και ασφαλώς είναι αυξηµένο το ποσό ως προς τα θέµατα διαχεί-
ρισης των υποδοµών των δικαστικών κτηρίων, πρόβληµα που επί-
σης είναι εξαιρετικής σηµασίας. Υπάρχει µία θεαµατική αύξηση
και όσον αφορά τα ποσά που θα διατεθούν για την εκµίσθωση
καταστηµάτων δικαστικών κτηρίων.

Τώρα, σε σχέση µε τον αξιακό σχεδιασµό του Υπουργείου,
όσον αφορά τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, αυτές έχουν ανακοι-
νωθεί από το Υπουργείο µας. Έχουν συντελεστεί, έχουν ολοκλη-
ρωθεί οι εργασίες των νοµοπαρασκευαστικών επιτροπών. 

Σε σχέση µε την αναβάθµιση, λοιπόν, του έργου των δικαστι-
κών λειτουργών και των δικαστικών υπαλλήλων, µεταρρυθµί-
ζουµε τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης
Δικαστικών Λειτουργών -είναι έτοιµη η µεταρρύθµιση σε σχέση
µε τον Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων- τους Ποινικούς Κώδικες
και τον Κώδικα Δικονοµίας του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Επίσης, σηµαντική θα είναι η θεσµοθέτηση της νέας νοµικής
βοήθειας για την υπεράσπιση των αδυνάτων και ασφαλώς θα λη-
φθούν υπ’ όψιν πρωτοβουλίες, νοµοθετικές προτάσεις και από
Βουλευτές πέραν της κυβερνητικής πλειοψηφίας.

Ελέγχουµε τα θέµατα και τα προβλήµατα που ενδεχοµένως
προκλήθηκαν στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και στον Πτω-
χευτικό Κώδικα. Ολοκληρώνονται οι διαγωνιστικές διαδικασίες,
ιδίως η προκήρυξη 1Κ. Και ασφαλώς ολοκληρώνεται και παρα-
λαµβάνουµε το ΟΣΔY ΠΠ και προχωράµε, επίσης, µε την ηλε-
κτρονική διασύνδεση των ηλεκτρονικών συστηµάτων απονοµής
της δικαιοσύνης.

Συµπεράσµατα: Ο προϋπολογισµός του 2019 είναι πράγµατι
ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός, είναι αυτό που δεν

καταφέρατε τα χρόνια της κρίσης που οι δικές σας πολιτικές
προκάλεσαν. Είναι προϋπολογισµός-απόδειξη ότι άξιζε τον κόπο
να δώσουµε τη µάχη του 2015, αντιλαµβανόµενοι αυτό που θα
γινόταν στην Ευρώπη και που παρατηρούµε σήµερα. 

Η προσπάθεια αυτή λοιδορήθηκε, υπονοµεύθηκε τα τρία χρό-
νια διαπραγµάτευσης, εκεί που η Κυβέρνηση πέτυχε να µείνει
συνεπής στις δεσµεύσεις της, να εφαρµόσει το λεγόµενο «πα-
ράλληλο πρόγραµµα», που και αυτό λοιδορήσατε, να κρατήσει
όρθια την κοινωνία, να µην ξεχειλίσει το ποτήρι, να προετοιµάσει
την επόµενη µέρα µε έναν στρατηγικό σχεδιασµό ανάπτυξης και
ταυτόχρονα ένα νέο κοινωνικό κράτος, για να αποδείξουµε ότι
οι θυσίες του ελληνικού λαού δεν πήγαν χαµένες. 

Είναι όµως και ένας αριστερός προϋπολογισµός Το σχέδιό
µας για ανασυγκρότηση και επανεκκίνηση της πραγµατικής οι-
κονοµίας δεν εµπνέεται από κάποιον φονταµενταλισµό της αγο-
ράς που περιφρονεί τους φτωχούς και τους αδύναµους ως
περιττούς, ως απόβλητα, επειδή στερούνται τη δυνατότητα κα-
τανάλωσης. 

Η Αριστερά, ως κεντρική πολιτική δύναµη, αναγνωρίζει ότι η
ανισότητα βλάπτει σοβαρά τη δηµοκρατία. Και στις οικονοµικές
διαστάσεις αυτή η αριστερή πολιτική ακολουθεί το πρόταγµα το
οποίο αναδεικνύει σαφείς αποστάσεις από τη νεοφιλελεύθερη
µεταδηµοκρατία που εµπνέει τη νέα Δεξιά αλλά και τον ακροδε-
ξιό αυταρχισµό, ρεύµατα τα οποία γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
συγκλίνουν στην απορρύθµιση του κοινωνικού κράτους και της
αγοράς εργασίας, η οποία τόσο γοητεύει τη Δεξιά. 

Για την Αριστερά, η οποία αποδεικνύει ότι γνωρίζει πολύ καλά
και από αριθµούς πια, η οικονοµική µεγέθυνση που πετύχαµε δεν
είναι σκοπός αλλά µέσο διάχυσης του πλούτου προς την κοινω-
νία. Την ίδια στιγµή, έχουµε τη βούληση να συνεχίσουµε µε σθέ-
νος και συνέπεια την πολιτική της σύγκρουσης µε τα συµφέρο-
ντα των ολίγων, οι οποίοι προσβλέπουν σε µία προδηµοκρατική
κυριαρχία. Δυστυχώς, όποιος δεν αναγνωρίζει τα θετικά χαρα-
κτηριστικά της δεδοµένης στιγµής προσφέρει κακές υπηρεσίες
στη χώρα.

Έχουµε, τέλος -και ολοκληρώνω- πράγµατι ένα ελάττωµα, την
αλληλεγγύη. Ο τρόπος που σκεφτόµαστε αλλά και αισθανόµα-
στε, ο τρόπος που πιστεύουµε είναι πράγµατι εντελώς διαφορε-
τικός από αυτόν που γέννησε τα προβλήµατα και ως εκ τούτου,
συνιστά µια γνήσια ζωντανή εναλλακτική λύση και µία πρόταση
επίλυσης τους. Για αυτό τα καταφέρνουµε µέρα µε τη µέρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Συ-
ρίγος έχει τον λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να
µείνω εντός του συζητούµενου θέµατος, ανιχνεύοντας εκείνα τα
στοιχεία που θεωρώ κρίσιµα µέσα από τα κείµενα, γιατί αυτό πι-
στεύω ότι έχει µια αξία.

Στο προοίµιο της εισηγητικής εκθέσεως του προϋπολογισµού
αναφέρεται ότι «το 2019 είναι το έτος που σηµατοδοτεί την επα-
νένταξη της χώρας στο διεθνές οικονοµικό σύστηµα και εγκαι-
νιάζει τη σταδιακή στροφή της δηµοσιονοµικής πολιτικής από
την πολυετή προσαρµογή στη λελογισµένη επέκταση.» 

Πώς συνέβη τούτο; Επεξηγείται. «Η δηµοσιονοµική πολιτική
των ετών 2015 - 2018 παρέµεινε προσανατολισµένη στη διόρ-
θωση των διαρθρωτικών δηµοσιονοµικών ισορροπιών της χώρας
και στην εµπέδωση της αξιοπιστίας κατά την άσκηση οικονοµικής
πολιτικής.» Ήγουν πρώτα σταθήκαµε στα πόδια µας και τώρα µε
λελογισµένα βήµατα, δηλαδή αργά αλλά σταθερά, επανεντασ-
σόµαστε στο διεθνές οικονοµικό σύστηµα, από το οποίο ουσια-
στικά είχαµε αποβληθεί εν τοις πράγµασι λόγω της οικονοµικής
κρίσεως των µνηµονίων και του δανεισµού.

Είναι σηµαντικό αυτό το βήµα και πιο πολύ σηµαντικές οι προ-
οπτικές από τον Αύγουστο του 2018. Τούτο φαίνεται από τα
µέτρα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός και υλοποιούνται ένα-
ένα. Φαίνεται και από το αποτύπωµά του στον προϋπολογισµό
που συζητούµε. Διανοµή κοινωνικού µερίσµατος και φέτος, κα-
τάργηση µείωσης των συντάξεων, µείωση ασφαλιστικών εισφο-
ρών αγροτών και ελεύθερων επαγγελµατιών, καταβολή αναδρο-
µικών ειδικών µισθολογίων. 
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Και πάντα ταύτα ενδεικτικά, γιατί συµπληρώνονται και µε άλλα
θετικά µέτρα που συνδυαζόµενα µε τη µείωση της ανεργίας δι-
καιολογούν την εκτίµηση ότι «ο προϋπολογισµός του 2019 απο-
τελεί το πρώτο κρίσιµο βήµα του µίγµατος δηµοσιονοµικής
πολιτικής στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της οικονοµικής δρα-
στηριότητας και της κοινωνικής συνοχής και αναδεικνύει τον
στόχο της Κυβέρνησης περί σταδιακής ανταπόδοσης των θυσιών
αυτών µε τρόπο ασφαλή, βιώσιµο και κοινωνικά δίκαιο.» Πάλι από
το κείµενο προκύπτει αυτό. Τίποτε εκτός κειµένου. Πιστεύω ότι
σε αυτές τις συζητήσεις πρέπει να αναδιφούµε και να µπορούµε
να κάνουµε κριτικό σχολιασµό στα κείµενα.

Προς επίρρωση των ανωτέρω, αρκεί µια ανάγνωση ενδεικτικά
στα κεφάλαια 1 και 2 του προϋπολογισµού, στον πίνακα 1.3 «Βα-
σικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας» και τη γνώµη του Ελλη-
νικού Δηµοσιονοµικού Συµβουλίου του ν.4270/2014 που, ως
φαίνεται, υιοθετεί τις µακροοικονοµικές και δηµοσιονοµικές προ-
βλέψεις στις οποίες βασίζεται ο συζητούµενος προϋπολογισµός.

Επειδή πολλά ειπώθηκαν για την υγεία, ένα µόνο παράδειγµα
µπορώ να φέρω για την απόκρουση τους: τα µεγάλα βήµατα που
έγιναν στα νησιά µας, το ελικόπτερο του ΕΚΑΒ στη Σύρο, το Νο-
σοκοµείο Σαντορίνης, τη Μονάδα Τεχνητού Νεφρού στη Νάξο
και άλλα. Υπάρχουν και άλλα να αναφέρω. Αναφέρω τα συγκε-
κριµένα, θυµίζοντας τη φράση «έλεγχος των ψευδοµένων τα
πράγµατα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω σε αυτή την έξοδο του
Αυγούστου 2018 και τα λελογισµένα βήµατα βασίζονται, όχι µόνο
τα εξαγγελθέντα και υλοποιούµενα ήδη µέτρα, αλλά έχω την εν-
τύπωση ότι εκεί βασίζονται και οι εξαγγελίες της Αντιπολιτεύ-
σεως, η οποία λεονταρίζει, αποκρύπτοντας ότι η ίδια πήρε αέρα
για διάφορες προτάσεις από αυτό το γεγονός. Τούτο προσµε-
τρήστε το και ως argumentum a contrario, ως επιχείρηµα εκ του
αντιθέτου, για να ενισχύσω τη δική µου επιχειρηµατολογία. Χω-
ρίς την αναγκαία και ικανή συνθήκη της εξόδου του φετινού Αυ-
γούστου, δεν θα είχε και η ίδια να προτείνει κανένα µέτρο από
αυτά που ασυλλόγιστα -και όχι λελογισµένα- προτείνει τώρα.

Τελειώνω την αγόρευση µου µε έναν προβληµατισµό και µια
επισήµανση. Ο προβληµατισµός σχετίζεται µε µια οµάδα συµπο-
λιτών µας, τους οµολογιούχους και τις απώλειές τους. Ξέρετε,
υπάρχει µεγάλη αγωνία. Γνωρίζω τις δυσκολίες και τα προβλή-
µατα. Παρ’ όλα αυτά, πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει κάποια
απάντηση έστω και για το µέλλον. Η επισήµανση.

Δεν αρκεί µόνο η βελτίωση των καταστάσεων, οι νοµοθετικές
πρωτοβουλίες ή τα ικανά µεγέθη των στατιστικών που απαιτούν-
ται για να προχωρήσουµε. Χρειάζεται και ένα οραµατικό µείγµα
πολιτικής βασισµένο στο νεύρο, την αυτοπεποίθηση και την αι-
σιοδοξία τόσο τη δική µας όσο και του λαού µας. 

Αυτό προσπαθούµε να προσφέρουµε και το κατορθώνουµε
σιγά-σιγά µε τις πολιτικές και νοµοθετικές παρεµβάσεις, όχι µόνο
στην οικονοµία, αλλά και στα δικαιώµατα και στην εξωτερική πο-
λιτική και σε άλλους ζωτικούς τοµείς.

Κυρίες και κύριοι, η πολιτική ως ζητούµενο επιστρέφει. Αυτό
είναι το µεγαλύτερο επίτευγµα των τελευταίων αυτών χρόνων
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

H Ελλάδα θα δώσει τη µάχη της δίπλα στις δηµοκρατικές δυ-
νάµεις των ευρωπαϊκών χωρών εναντίον των σκοτεινών ανορθο-
λογικών δυνάµεων που επιδιώκουν στην Ελλάδα, την Ευρώπη και
τον κόσµο να εµφανιστούν ως κάτι νέο και αντισυστηµικό, απο-
κρύπτοντας ότι είναι το παλιό µικρόβιο του φόβου, της µισαλλο-
δοξίας και του αυταρχισµού, που επιχειρεί να εξέλθει από τα
τάρταρα που το έστειλαν οι νίκες των λαών, µετά τον Β’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο.

Όσο για όσους ονειρεύονται εκλογικούς θριάµβους και τα συ-
ναφή, έχω να τους πω ότι πρόκειται περί θεµιτών βεβαίως φιλο-
δοξιών, πλην όµως στο επίπεδο της δηµοσκοπικής αυταρέσκειας
που καθιστά τα όνειρα χίµαιρες ή ενδεχοµένως και παιδικές ονει-
ρώξεις και ας µη θεωρηθεί αυτό προσβλητικό. Να θυµούνται
πάντα ότι η «νύχτα βγάζει επίσκοπο και η αυγή µητροπολίτη.»

Και κάτι ακόµη, εκτός κειµένου, για τους φιλολογούντες,
γλωσσολογούντες και αναδιφούντες εις την ιστορία και τα ιστο-
ρικά γεγονότα: Όποιος θέλει να εµπλουτίσει τις γνώσεις του, ας
ψάξει να βρει τι είναι το Αµπεσεντάρ, πότε εξεδόθη και από

ποιον. «Όλβιος όστις ιστορίης έσχε µάθησιν». Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο. Πετύχατε το ακατόρθωτο
σήµερα. Μιλήσατε λιγότερο από τον χρόνο που είχατε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσανιώτης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα είναι µία µέρα, που όλοι θα πρέπει να καταδικάσουµε

την επίθεση στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και τον «ΣΚΑΪ». Επιτρέψτε
µου, µιας και έχω περάσει σε αυτό το κτήριο οκτώ χρόνια επαγ-
γελµατικά, να πω στους συναδέλφους µου κουράγιο. Η δική µας
δουλειά είναι να καταδικάζουµε, η δουλειά της Κυβέρνησης είναι
να συλλάβει άµεσα τους άθλιους τροµοκράτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον τελευταίο προ-
ϋπολογισµό της απερχόµενης Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Το
γεγονός πως είναι ο τελευταίος είναι το µοναδικό καλό νέο της
συζήτησης. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σίγουρα θα θέλετε να ξε-
χαστεί το πρόσφατο παρελθόν σας. Επιδιώκετε να µηδενίσετε
το ρολόι του χρόνου και να µας πείσετε πως µόλις τώρα ξεκινάτε.
Κάνετε µεγάλο λάθος και το ξέρουν όλοι. Το ξέρετε και εσείς.
Τελειώνετε µια καταστροφική διακυβέρνηση, µια διακυβέρνηση
που αιχµαλώτισε την οικονοµία και τη χώρα στο υπερπλεόνασµα.
Και το κάνατε χωρίς να ντρέπεστε. Βαφτίσατε την ανικανότητά
σας «αυταπάτη» και τις ιδεοληψίες σας «προοδευτική πολιτική». 

Φτιάξατε έναν προϋπολογισµό που όσα προβλέπετε ως κοινω-
νικές παροχές, προέρχονται µόνο από βαρύτατη φορολογία.
Φτιάξατε έναν προϋπολογισµό, που αναφέρεται γενικώς και αο-
ρίστως σε µία ανάπτυξη, χωρίς καµµία κατεύθυνση. Και είναι λο-
γικό. Δεν πιστεύετε στην ανάπτυξη, δεν πιστεύετε στην παρα-
γωγή πλούτου, δεν πιστεύετε στη δυνατότητα του κάθε πολίτη
να βελτιώσει το επίπεδο της ζωής του. Δεν είναι δυνατόν να δια-
µορφώσετε έναν σοβαρό και αναπτυξιακό προϋπολογισµό. Αντί
για δουλειές, ανάπτυξη και µείωση φόρων, εσείς επιλέξατε φο-
ρολογία παντού.

Επί των ηµερών σας οι Έλληνες φορολογούµενοι πλήρωσαν
σε φόρους πάνω από 150 δισεκατοµµύρια ευρώ, σχεδόν το ΑΕΠ
της χώρας και ένα µεγάλο µέρος από αυτά δεν ήταν καν µνηµο-
νιακή υποχρέωση. Ήταν επιλογή σας. Η µεσαία τάξη πλήρωσε
το πιο βαρύ τίµηµα και το κάνατε επίτηδες όχι µόνο για να επι-
βαρύνεται τους «µενουµευρωπαίους», όπως κάποτε είπε ο κ. Κυ-
ρίτσης, αλλά για να τιµωρήσετε την εργατικότητα, να τιµωρήσετε
το δικαίωµα κάθε πολίτη στην προσωπική και οικογενειακή ανέ-
λιξη.

Το ξέρω, ακούτε τη λέξη «προκοπή» και βγάζετε σπυράκια. Για
εσάς όσοι έχουν βιός και περιουσία είναι ταξικοί εχθροί και ας
τα έχουν αποκτήσει έντιµα, µε κόπο και πολλή δουλειά. Για εσάς
οι επαγγελµατίες, οι έµποροι, οι γιατροί, οι δικηγόροι, οι µηχανι-
κοί, οι γεωπόνοι, οι αγρότες είναι χρήσιµοι µόνο για να τους παίρ-
νετε φόρους.

Ακούστε το λοιπόν, καλά. Αυτόν τον τόπο και αυτούς τους πο-
λίτες, τους µετρήσατε λάθος. Η Ελλάδα χτίστηκε πέτρα-πέτρα
από ανθρώπους της µεσαίας τάξης, από ανθρώπους που ήξεραν
πως µόνο η δουλειά φέρνει την προκοπή. Η µεσαία τάξη είναι η
ισορροπία της χώρας. Χωρίς αυτήν δεν υπάρχει ευηµερία, κοι-
νωνική ειρήνη και συνοχή. Και αυτή η µεσαία τάξη, είτε το θέλετε
είτε όχι, θα σηκωθεί και πάλι όρθια, για να κρατήσει όρθια και
την Ελλάδα, µία Ελλάδα που δεν θα συµβιβάζεται µε επιδόµατα
φτώχειας, αλλά θα διεκδικεί νέο πλούτο και καλύτερους µισθούς,
µία Ελλάδα που δεν θα αρκείται σε µία θεσούλα, αλλά θα παρά-
γει, θα καινοτοµεί και θα αριστεύει.

Εσείς θέλετε να εξουσιάζετε µια χώρα φτωχών υπηκόων. Εµείς
θέλουµε να δώσουµε όραµα και ελπίδα σε µία χώρα ελεύθερων
ανθρώπων. Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά. Και αυτήν τη µε-
γάλη διαφορά, την έχετε πλέον και µε τους πολίτες που σύντοµα
θα σας δείξουν το δρόµο για την έξοδο, γιατί αυτή η κοινωνία
προδόθηκε από τα ψέµατά σας και θα σας τιµωρήσει. 

Όσα συνθήµατα και να χρησιµοποιήσετε, όσα προεκλογικά
δώρα και να κάνετε, όσο διχασµό και να σπείρετε, απέναντί σας
βρίσκεται ένα µεγάλο λαϊκό µέτωπο που εκπροσωπεί η Νέα Δη-
µοκρατία. Θέλει πίσω την Ελλάδα της αλήθειας, της δικαιοσύνης,
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της προκοπής, της εθνικής αξιοπρέπειας, ένα λαϊκό µέτωπο που
στις επόµενες εκλογές θα ξαναπάρει στα χέρια του την πατρίδα,
που εσείς προδώσατε. 

Παραδώσατε τη δηµόσια περιουσία, ακόµα και τα αρχαία µνη-
µεία στο υπερταµείο, παραδώσατε όνοµα, µακεδονική ταυτότητα
και γλώσσα στους Σκοπιανούς. Παραδώσατε την εθνική παιδεία
και θέλετε να παραδώσετε και τη θρησκεία. Δεν θα προλάβετε,
οι ηµέρες σας έχουν ήδη τελειώσει. Στις επόµενες εκλογές έρ-
χεται η µεγάλη πολιτική αλλαγή. Μία µεγάλη πολιτική αλλαγή,
που θα αποκαταστήσει την αξιοπιστία της χώρας, µία µεγάλη πο-
λιτική αλλαγή που δεν θα ξαναφέρει προϋπολογισµούς φτώχειας
και υπερφορολόγησης. Μόνο µέσα από µία µεγάλη πολιτική αλ-
λαγή θα σταµατήσουν οι καταστροφικές πολιτικές σας.

Ό,τι πιάσατε στα χέρια σας το κάνατε στάχτη, το διαλύσατε.
Και µόνο ως παράδειγµα, θα σας αναφέρω έναν τοµέα που θα
έπρεπε να είναι ο βασικός πυλώνας ανάπτυξης της χώρας: τον
πρωτογενή τοµέα. Να σας θυµίσω τι κάνατε: αυξήσατε την προ-
καταβολή του φόρου εισοδήµατος και την εισφορά αλληλεγ-
γύης, συµπεριλάβατε και τα αγροτεµάχια στον συµπληρωµατικό
ΕΝΦΙΑ, παρέχοντας µόνο προσωρινή αναστολή, καταργήσατε
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο
κίνησης των αγροτικών µηχανηµάτων και σε συνδυασµό µε τη
γενική αύξηση του φόρου αυτού κατά 21%, εκτοξεύτηκε το κό-
στος παραγωγής. Αυξήσετε τον ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια από
13% σε 24% και µετά τον µειώσατε ξανά. Καταργήσετε τον ΟΓΑ.
Σχεδόν τριπλασιάσατε το ύψος των ασφαλιστικών εισφορών
στους αγρότες, επιβάλατε ειδικό φόρο κατανάλωσης στο κρασί,
τον οποίο πριν από λίγο πήρατε πίσω. Με λίγα λόγια, κάνατε κάθε
τι δυνατό για να αφανίσετε τους αγρότες και την αγροτική πα-
ραγωγή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κανένας λοιπόν δεν έχει να περιµένει τίποτα από σας. Κανένας

δεν σας αντέχει άλλο. Το ακούτε παντού στην κοινωνία, το αι-
σθάνεστε όπου και να βρίσκεστε. Και όσο πιο πολύ παριστάνετε
ακόµα τους προοδευτικούς τόσο πιο πολύ γελοιοποιείστε. Αυτό
όµως, είναι δικό σας θέµα. Έτσι κι αλλιώς, σύντοµα θα είστε πα-
ρελθόν και τότε όλοι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία ξέρουµε πως θα
πρέπει να ανασκουµπωθούµε και να ξεκινήσουµε ένα πολύ βαρύ
έργο, να δώσουµε όραµα και αυτοπεποίθηση στους Έλληνες,
ισχύ και αξιοπρέπεια στη χώρα και να ξαναβάλουµε µπροστά τις
µηχανές της κοινωνίας και της οικονοµίας. Με εµπιστοσύνη στις
παραγωγικές µας δυνάµεις, µε επίγνωση των αναγκών της επο-
χής µας θα ξανακάνουµε τη χώρα µας µία κανονική ευρωπαϊκή
χώρα. Και αυτή η µέρα είναι πολύ κοντά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Τσόγκας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απερίφρα-

στη καταδίκη της τροµοκρατικής επίθεσης κατά του «ΣΚΑΪ» δεν
είναι απλά αυτονόητη, αλλά αποτελεί αναπόδραστη πολιτική το-
ποθέτηση.

Έρχοµαι τώρα στον προϋπολογισµό.
Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2019, στη χαραυγή

της µεταµνηµονιακής περιόδου, δεν παρουσιάζει απλά ενδιαφέ-
ρον, αποτελεί ορόσηµο, ένα πολιτικό σελιδοδείκτη, που σηµατο-
δοτεί την είσοδο σε µια νέα, διαφορετική πραγµατικότητα, ορίζει
την ειδική εκείνη πολιτική σηµειολογία, πάνω στην οποία θα
κουµπώσουν οι προβλέψεις για την επόµενη χρονιά, προβλέψεις
όµως ειδικού βάρους και ειδικού ενδιαφέροντος, προβλέψεις,
που θα δικαιώσουν ή όχι τις διαφορετικές πολιτικές και ιδεολο-
γικές αντιλήψεις, που θα δικαιώσουν ή όχι τους αγώνες για δη-
µοκρατία, κοινωνική δικαιοσύνη, ισότητα, οικονοµική ανάπτυξη. 

Μέσα, όµως, από τα ερείπια της µνηµονιακής Ελλάδας, προ-
βάλλει ως αναγκαία η αναφορά στην ιστορική διαδροµή, στις
συγκλονιστικές πτυχές της υπαίτιας πολιτικής που ψυχορραγεί,
στις αναζητήσεις των πράξεων ή παραλείψεων και των αιτίων

που χαράµισαν τη χώρα µας, αλλά και της νέας πραγµατικότητας
που αργά κατακλύζει την Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, στο Μέ-
γαρο του Ζαππείου η Ελλάδα αναστέναξε µε ψευδεπίγραφες
αναφορές εξόδου από την κρίση, µε απατηλές υποσχέσεις για
το µέλλον, µε ψευδή και ανύπαρκτα οικονοµικά µεγέθη.

Το 2014, όταν το ΑΕΠ της χώρας είχε ήδη µειωθεί στο εξω-
πραγµατικό µείον 25% και η ανεργία άγγιζε το 27%, τα επιτόκια
δανεισµού των δεκαετών οµολόγων εκτοξεύθηκαν στο 8% µε 9%
και η έξοδος της χώρας από τα µνηµόνια φάνταζε αδιανόητη,
εσείς κοµπάζατε ότι η χώρα ήταν προ της εξόδου από την κρίση.
Δυστυχώς, όµως, ο στόχος της ανάπτυξης από 2,5% κατακρη-
µνίστηκε στο 0,25%, διαρρηγνύοντας κάθε πιθανότητα επιτυχίας.

Συνεπώς, η οποιαδήποτε ρητορεία σας περί εξόδου από την
κρίση, αποτελούσε φτηνή πολιτική απάτη, διαζύγιο µε την πραγ-
µατικότητα, σηµειολογούσε τον κίνδυνο και την απόλυτη ανικα-
νότητα της διαχείρισης των αναγκών της χώρας και αν συνδυα-
στούν µε τη συµφωνία σας για τα πλεονάσµατα για τα επόµενα
του 2015 χρόνια, ύψους 4,5%, τότε θα προστίθονταν ακόµη περί
τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα στα συνολικά µέτρα των 65
δισεκατοµµυρίων που πήρατε για την περίοδο 2010 - 2014.

Για να αντισταθµίσετε την ανικανότητά σας αυτή, εφηύρατε
τα 86 δισεκατοµµύρια ευρώ, που έγιναν 100 και 200 δισεκατοµ-
µύρια, όπως ξεδιάντροπα καγχάζατε, µε τα οποία δήθεν η Κυ-
βέρνησή µας του Γενάρη του 2015 επιβάρυνε την οικονοµία.
Όµως στο αντεπιχείρηµά µας πώς αυτό ήταν δυνατόν, όταν το
χρέος στο τέλος του 2014 ήταν στα 324 δισεκατοµµύρια ευρώ
και στο τέλος του 2015 στα 321 δισεκατοµµύρια, δεν είπατε τί-
ποτα απολύτως.

Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες σχετικά µε τον πρώτο µεταµνη-
µονιακό προϋπολογισµό της χώρας, αφού τα στοιχεία ήδη εκτέ-
θηκαν µε απόλυτη σαφήνεια από τους συναδέλφους µου του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ο πολιτικός σας εφιάλτης, ο «Δρόµος προς τις λεύ-
κες» του ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζεται, αφού η Κυβέρνησή µας απέφυγε
το σπιράλ του θανάτου, του διαρκούς, δηλαδή, εγκλωβισµού της
οικονοµίας στα µνηµόνια και, ολοκληρώνοντας τις αξιολογήσεις,
κατάφερε να αποσπάσει τη σηµαντική ελάφρυνση του χρέους,
που ήταν sine qua non για την πρόοδο της χώρας και την ανα-
διάταξη της ελληνικής οικονοµίας, και τελικά πέτυχε τη µεγέ-
θυνσή της για έξι συνεχόµενα τρίµηνα, µε πρόβλεψη για το 2019
για ανάπτυξη στο 2,5%, µε το ΑΕΠ να αναπτύσσεται και το χρέος
να κατεβάσει στροφές στα 167,5 δισεκατοµµύρια το 2020 µε τη
σύµφωνη γνώµη όλων των άλλοτε πολέµιων θεσµικών οργάνων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χαρακτηρίζοντας την εξέλιξη αυτή ως
«µία άνευ προηγουµένου δηµοσιονοµική προσαρµογή».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, κορυφώ-
νοντας την αναφορά για τον προϋπολογισµό του 2019 και σκια-
γραφώντας ταυτόχρονα την αυτοκριτική µας, διαπιστώνονται οι
πολιτικές προτεραιότητες της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, διαπι-
στώνεται η ταξικότητα των επιλογών που µια αριστερή κυβέρ-
νηση οφείλει να κάνει, ώστε το µείγµα της εφαρµοστέας πολιτι-
κής να αντιστοιχηθεί µε τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, για µία
κοινωνία ίσων ευκαιριών, προτάσσοντας την αρχή της κοινωνικής
ισότητας και αλληλεγγύης.

Αυτό, όµως, που σηµατοδοτεί τον προϋπολογισµό του 2019
είναι η αντιστοίχιση της συνέπειας και της αλήθειας των εξαγγε-
λιών της Κυβέρνησης µε την αµεσότητα της υλοποίησής τους,
που εκθέτει τη σηµερινή πολιτική σας στάση, µία διαρκής χρήση
αποδεικτικών µέσων που πόρρω απέχουν από την αστική σας ευ-
γένεια, που απέχουν παρασάγγας από την ιστορική σας σύνδεση
µε τη µετριοπαθή δεξιά σας καταγωγή, προκαλώντας µία φρε-
νήρη πορεία ανταγωνισµού για την εξουσία.

Υπό τις συνθήκες αυτές οι προϋπολογισµός του 2019, ενσω-
µατώνοντας συλλήβδην τις εξαγγελίες της ΔΕΘ, που ήδη κατέ-
στησαν νόµος του κράτους, σας εξανάγκασε σε υποταγή, αφού
ψηφίσατε όλα όσα λοιδορήσατε, ακυρώσατε και συκοφαντήσατε
επί οκτώ χρόνια και µετά σας εξαναγκάζει σε αποδοχή κρίσιµων
κοινωνικών µέτρων, χωρίς λιτότητα, αλλά µε ελαφρύνσεις για
τους αδύναµους και τη µεσαία τάξη, µε την επαναφορά των συλ-
λογικών διαπραγµατεύσεων, την ακύρωση του υποκατώτατου µι-
σθού και τη σταδιακή αύξηση του κατώτατου µισθού, µε µειώ-
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σεις στις ασφαλιστικές εισφορές στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, τους νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών, τους αγρότες, µεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ, ενίσχυση από 70 έως 200 ευρώ των µισθώσεων
µε επίδοµα στέγασης, σταδιακή µείωση του φόρου εισοδήµατος
των νοµικών προσώπων από το 29% στο 25% σε βάθος τετραε-
τίας, κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους συνεταιρι-
σµένους αγρότες, αποκατάσταση περίπου τριών χιλιάδων διακο-
σίων εργαζοµένων στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» µε συµ-
βάσεις πλέον αορίστου χρόνου, πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων
πεντακοσίων εκπαιδευτικών στην ειδική αγωγή, προσλήψεις στην
Υγεία και στην Παιδεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, όµως, που µηδένισε την πολιτική σας αξιοπρέπεια ήταν

η αδυναµία σας να συνδράµετε στην εθνική προσπάθεια που κα-
τέβαλε η Κυβέρνηση για την αποτροπή της µείωσης των συντά-
ξεων, µέσω της περικοπής της προσωπικής διαφοράς. Έτσι, η
ανάλγητη συµπεριφορά σας και η µικροψυχία σας, που προσδο-
κούσε µόνον πολιτικά οφέλη, αδιαφορώντας για την τύχη εκα-
τοντάδων χιλιάδων συνταξιούχων, σας κατέταξε στις τυχοδιω-
κτικές πολιτικές δυνάµεις του Ελληνικού Κοινοβουλίου.

Εκείνο, όµως, που στιγµάτισε την πολιτική σας ταυτότητα ήταν
η αδικαίωτη, ανιστόρητη και διχαστική θεώρηση, ότι δήθεν η µεί-
ωση των συντάξεων ήταν προϊόν ανταλλαγής µε τη Συµφωνία
των Πρεσπών, άποψη βαθιά προσβλητική για τη χώρα, άποψη
βαθιά διχαστική για τον ελληνικό λαό, που οδήγησε την κοινο-
βουλευτική αντιπαλότητα στα όρια της εκτροπής του κ. Μητσο-
τάκη, που εξύβρισε χυδαία τον Πρωθυπουργό της χώρας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό που
φοβάστε περισσότερο ίσως δεν είναι η αντοχή του ΣΥΡΙΖΑ στον
χρόνο, αλλά η δηµιουργία συνήθειας και περιρρέουσας ατµό-
σφαιρας ότι η διακυβέρνηση της χώρας δεν έχει ανάγκη τον θε-
σµικό σας ρόλο, τον οποίο κουρελιάσατε, ότι αδυνατείτε να
προσφέρετε και δεν είστε απαραίτητοι, ότι παραµένετε δέσµιοι
του παρελθόντος σας, ότι δεν κοιτάξατε ποτέ κατάµατα τον ελ-
ληνικό λαό, δεν του µιλήσατε µε ειλικρίνεια και δεν ζητήσατε συγ-
γνώµη για τα δεινά που του προκαλέσατε και τη δυστυχία που
του συσσωρεύσατε και τις αυτοκτονίες, που δεν θα γίνονταν εάν
δεν φθάνατε τη χώρα στο χείλος του γκρεµού, για το ψάξιµο στα
απορρίµµατα, για τη δυσθεώρητη ανεργία, για το κλείσιµο γρα-
φείων και επιχειρήσεων, για το φτωχικό δείπνο, για τις λιποθυ-
µίες των παιδιών στα σχολεία, για τα θαλασσοδάνεια που δεν
πληρώσατε, για το καθηµερινό bullying των τραπεζών για µικρά
δάνεια για τη φτωχική οικοσκευή, όταν άλλοι κατέφευγαν στο
Χάρβαρντ και στο Κέµπριτζ για να συνεχίσουν τις σπουδές τους
ή κάπου αλλού για να τύχουν καλύτερων υπηρεσιών υγείας, σε
ένα σύστηµα υγείας που κατέρρεε αφηµένο στην τύχη του, µε
τη «NOVARTIS» να αλωνίζει και στο ΚΕΕΛΠΝΟ να συνεχίζεται το
πάρτι της ρεµούλας, της αδιαφάνειας, του βολέµατος των «ηµε-
τέρων» και του χτισίµατος στους τοίχους των αποδεικτικών στοι-
χείων των παρανοµιών σας. Αυτός είναι ο ανοµολόγητος πολιτι-
κός σας εφιάλτης, που δύσκολα θα σας εγκαταλείψει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, ο παρών
προϋπολογισµός, ο πρώτος µετά την έξοδο από τα µνηµόνια φι-
λοδοξεί να βάλει τάξη στο χάος που επέβαλαν τα µνηµόνια, να
αποκαταστήσει σταδιακά την οικονοµική δυναµική της χώρας και
την πλήρη εθνική µας αξιοπρέπεια. Γι’ αυτό είστε υποχρεωµένοι
να τον ψηφίσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, νοµίζω ότι αυτή η συζήτηση διεξάγεται σ’ ένα πλαίσιο ποι-
οτικά διαφορετικό. Για πρώτη φορά µετά από οκτώ χρόνια δεν
έχουµε το περιβάλλον της παρατεινόµενης κρίσης των µνηµο-
νιακών δεσµεύσεων και της αυστηρής δηµοσιονοµικής επιτρο-
πείας. Αυτή είναι η αλήθεια όσο και αν δεν αρέσει σε ορισµένους.
Συζητούµε λοιπόν µε άλλους όρους και αυτό είναι τεράστια αλ-

λαγή στο κλίµα -και το οικονοµικό και το κοινωνικό- στη χώρα. 
Είναι σαφές, από τον προϋπολογισµό που πάει προς ψήφιση,

ότι υπάρχει µία σταδιακή υποχώρηση της πολύ σκληρής όντως
λιτότητας που εφαρµόστηκε τα προηγούµενα χρόνια, λόγω της
χρεοκοπίας της χώρας και υπάρχει επίσης ευδιάκριτη ενισχυ-
µένη υποστήριξη του κοινωνικού κράτους και της δηµόσιας πε-
ρίθαλψης στην επόµενη χρονιά. 

Έχουµε επαυξηµένο όριο δαπανών κατά 128,5 εκατοµµύρια
ευρώ για τους κλειστούς προϋπολογισµούς του φαρµάκου και
των λοιπών παροχών του ΕΟΠΥΥ. Έχουµε 92,5 εκατοµµύρια για
τους κλειστούς προϋπολογισµούς και 36 εκατοµµύρια για τις λοι-
πές λειτουργικές δαπάνες, πλην φαρµάκου, των νοσοκοµείων. 

Αυτό είναι µία σηµαντική δηµοσιονοµική ενίσχυση, η οποία έρ-
χεται προσθετικά και σωρευτικά µετά από τέσσερα χρόνια, στο
πλαίσιο του προηγούµενου µεσοπρόθεσµου 2015 - 2018, όπου
είχαµε αθροιστικά µία ενίσχυση των λειτουργικών δαπανών κατά
674 εκατοµµύρια ευρώ σε βάθος τετραετίας. Και ακολουθεί στο
νέο µεσοπρόθεσµο επίσης µία συνολική ενίσχυση, η οποία είναι
της τάξης των περίπου 470.000.000 - 500.000.000 ευρώ. 

Είναι λοιπόν µία σηµαντική δηµοσιονοµική επένδυση στη δη-
µόσια περίθαλψη, στη δηµόσια υγεία, που νοµίζω ότι πραγµατικά
µαζί και µε την αιµοδότηση του συστήµατος υγείας, όπως ανέ-
φερε και ο κ. Πολάκης προηγουµένως µε πολύ αναλυτικούς αριθ-
µούς, αυτός ο συνδυασµός χρηµατοδοτικής και λειτουργικής
ενίσχυσης µε ανθρώπινο δυναµικό επέτρεψαν την επιβίωση της
δηµόσιας περίθαλψης στη χώρα και σήµερα µπορούµε να συζη-
τάµε για το πώς θα βελτιώσουµε σταδιακά τις υπηρεσίες και πώς
θα επικεντρωθούµε περισσότερο στην ποιότητα της περίθαλψης. 

Άρα λοιπόν, ούτε τα αφηγήµατα και τα σενάρια που ακούµε
κάθε χρόνο περί νέων περικοπών ισχύουν. Έχει αποδειχθεί ότι
τα έσοδα που έχει σήµερα το Σύστηµα Υγείας και ο ΕΟΠΥΥ
υπερκαλύπτουν το προβλεπόµενο όριο δαπανών, το οποίο προ-
φανώς είναι προσδιορισµένο από το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. 

Επίσης, έχουµε αποδείξει ότι όταν χρειάζεται στη διάρκεια της
χρονιάς, για λόγους τεκµηριωµένων αναγκών, να υπάρξει µία
συµπληρωµατική ενίσχυση, αυτό σε συνεννόηση µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους συµβαί-
νει και το ενισχύουµε και το κάναµε και φέτος µε επιπλέον πό-
ρους σε νοσοκοµεία που πραγµατικά είχαν ανάγκες, διότι αυξή-
θηκε η ζήτηση, διότι υπήρξε αύξηση του κύκλου εργασιών των
νοσοκοµείων λόγω της ενίσχυσης µε ανθρώπινο δυναµικό, διότι
αυξήθηκε το φάσµα των υπηρεσιών που καλύπτουν. 

Ο Παύλος Πολάκης προηγουµένως αναφέρθηκε στα µακρο-
οικονοµικά µεγέθη του συστήµατος. Νοµίζω ότι έχει σηµασία να
υπενθυµίσουµε παρεµβάσεις που -εξαιτίας τού ότι βεβαίως
υπήρξαν αυτά τα µεγέθη- αφορούν την καθηµερινότητα των πο-
λιτών. 

Και νοµίζω ότι πρέπει πάντοτε να υπενθυµίζουµε την κρίσιµη
και κορυφαία τοµή στην καθολική κάλυψη και την εγγυηµένη
πρόσβαση των ανασφάλιστων πολιτών στην ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη στη χώρα µας. Αυτό θεωρώ ότι είναι η µεγάλη αλ-
λαγή. 

Αυτό οδήγησε φέτος, µέχρι τον ενδέκατο µήνα, οκτακόσιες
πενήντα δύο χιλιάδες ανθρώπους ανασφάλιστους, µόνο µε το
ΑΜΚΑ τους, µε ισοτιµία και αξιοπρέπεια, να συνταγογραφήσουν
τα φάρµακά τους, να κάνουν εξετάσεις στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας. Η δαπάνη για τα φάρµακά τους είναι 205 εκατοµµύρια
ευρώ µέχρι στιγµής, δηλαδή τα φάρµακα που έχουν αγοραστεί
από τα ιδιωτικά φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ. 

Βεβαίως, δεν πρέπει να ξεχνάµε τη διαγραφή χρεών 28 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, τα οποία είχαν βεβαιωθεί στις εφορίες για τους
ανασφάλιστους ανθρώπους που αναγκαστικά το σύστηµα υ-
γείας, επειδή ήταν πολύ επείγουσα η ανάγκη, τους είχε περιθάλ-
ψει. 

Δεύτερον, σηµαντική ανακούφιση -αλλά πρέπει να τη θυµί-
ζουµε πάντα- ήταν η κατάρρευση του εισιτηρίου των 5 ευρώ,
µείον 22 εκατοµµύρια ευρώ ανακούφιση και µείωση επιβαρύν-
σεων για τον πολίτη. Μείωση 40 εκατοµµύρια ευρώ για τους χρό-
νιους ασθενείς που ρυθµίζουν την πάθησή τους µε γενόσηµα
φάρµακα. Αυτό ισχύει από τον Σεπτέµβρη. Ανήκαν στην κατηγο-
ρία των νοσηµάτων που είχε συµµετοχή 10%.
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Μείωση 20 εκατοµµύρια ευρώ συνολικά στη συµµετοχή του
ασθενούς λόγω της περικοπής της επιβάρυνσης του 1 ευρώ ανά
συνταγή, επειδή ενοποιήσαµε όλα τα φάρµακα σε µία συνταγή.
Τριακόσιες πενήντα χιλιάδες δωρεάν επισκέψεις σε οικογενει-
ακούς γιατρούς στις τοπικές µονάδες υγείας µέσα σε λίγους
µόνο µήνες λειτουργίας. Αυτές οι επισκέψεις δεν καλύπτονταν
την προηγούµενη περίοδο από το σύστηµα υγείας. Είναι µία επι-
πλέον σηµαντική οικονοµική ανακούφιση, αλλά και από την
άποψη της ποιότητας της φροντίδας νοµίζω πολύ σηµαντική πα-
ρέµβαση. 

Πρόβλεψη στον προϋπολογισµό του 2019 για οδοντιατρική
φροντίδα 40 εκατοµµυρίων ευρώ του παιδικού πληθυσµού, κάτι
το οποίο έχει να γίνει από το δηµόσιο και το ασφαλιστικό σύ-
στηµα για δεκαετίες τώρα. Για πρώτη φορά λοιπόν ο ΕΟΠΥΥ, και
άρα µε την ευρεία έννοια το κράτος, θα καλύψει οδοντιατρικές
ανάγκες των παιδιών που σήµερα επιβάρυναν στο 100% τις οι-
κογένειές τους. 

Μείωση της συµµετοχής στα φάρµακα για χρόνιους ασθενείς
που ανήκουν στις κατηγορίες ειδικών νοσηµάτων, όπως είναι η
ψωρίαση, η φλεγµονώδης νόσος του εντέρου κ.λπ., δωρεάν χο-
ρήγηση σε ογκολογικούς ασθενείς συµπληρωµατικών φαρµάκων
που σχετίζονται µε τις παρενέργειες και τις επιπτώσεις της κύ-
ριας νόσου. 

Νοµίζω λοιπόν ότι αυτός ο συνδυασµός, κατ’ αρχάς της καθο-
λικής κάλυψης και δεύτερον της ενδυνάµωσης και στήριξης του
δηµόσιου συστήµατος υγείας ήταν το κρίσιµο στοιχείο που επη-
ρεάζει και αµβλύνει τις υγειονοµικές ανισότητες και πλέον έχου-
µε µετρήσιµους δείκτες γι’ αυτό. 

Υπάρχει ο δείκτης των ανικανοποίητων ιατρικών αναγκών.
Είναι το ποσοστό του πληθυσµού που δηλώνει ότι για διάφορους
λόγους, κυρίως οικονοµικούς, δεν µπορεί να ικανοποιήσει ζωτι-
κές υγειονοµικές του ανάγκες. Αυτός ο δείκτης ήταν το 2009 πριν
την κρίση 4,1% του πληθυσµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Το 2015 - 2016 έφτασε στο 14,4% και αµέσως µετά, έναν

χρόνο µετά την παρέµβαση για τους ανασφάλιστους, υποχωρεί
στο 10,9%. Όσον αφορά τα πιο χαµηλά οικονοµικά στρώµατα
της χώρας, το τελευταίο 20% στην κοινωνική πυραµίδα, εκεί υπο-
διπλασιάζεται αυτός ο δείκτης. 

Αυτό είναι µία απόδειξη µείωσης των ανισοτήτων, αυτό είναι
µια απόδειξη ότι προωθούνται αυτή την περίοδο πολιτικές ισό-
τητας στον πολύ ευαίσθητο χώρο της υγείας και νοµίζω ότι όλοι
καταλαβαίνουµε τη µεγάλη αξία που έχει αυτό και για την αξιο-
πρέπεια των ανθρώπων και για την κοινωνική συνοχή. 

Επιτρέψτε µου να πω εδώ µία κουβέντα παραπάνω. Εµείς ξέ-
ρουµε ότι η καλή υγεία δεν είναι µόνο υπόθεση καλών υπηρεσιών
περίθαλψης. Η υγεία είναι ένα σύνθετο φαινόµενο και υπάρχουν
και οι λεγόµενοι κοινωνικοί προσδιοριστές της υγείας. Υπάρχουν
κοινωνικοί και οικονοµικοί παράγοντες που είτε ενδυναµώνουν
την υγεία είτε ενισχύουν την ασθένεια. 

Και γι’ αυτό έχει τεράστια σηµασία να καταλάβουµε ότι οι πα-
ρεµβάσεις που έχουν γίνει αυτή την περίοδο στο επίπεδο της κοι-
νωνικής προστασίας και της προνοιακής πολιτικής, τα µέτρα για
την ανθρωπιστική κρίση, το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, τα
µέτρα για την παιδική φτώχεια, τα στεγαστικά επιδόµατα, η δια-
τροφική υποστήριξη ανθρώπων µε πολύ χαµηλό εισόδηµα, όλα
αυτά είναι παρεµβάσεις που, εκτός από την κοινωνική συνοχή,
είναι και επένδυση στην καλύτερη υγεία του πληθυσµού. 

Αυτό λέει η σύγχρονη προσέγγιση, αυτά λέει ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας, αυτά λένε όλες οι σοβαρές µελέτες σε όλο
τον κόσµο. Ξέρουµε ότι οι κοινωνίες ανισότητας έχουν χειρότερη
υγεία. Και γι’ αυτό νοµίζω ότι απαιτούνται και πολιτικά προγράµ-
µατα και πολιτικό σχέδιο και πολιτικό προσωπικό το οποίο µπορεί
να υπηρετήσει αυτές τις αλλαγές. 

Εµείς, λοιπόν, µε πολύ µεγάλη προσπάθεια αυτά τα χρόνια κα-
ταφέραµε να διασώσουµε τη δηµόσια περίθαλψη. Καταφέραµε
να κρατήσουµε το σύστηµα υγείας όρθιο, να καλύψουµε µε κα-
θολικό τρόπο τον κόσµο χωρίς αποκλίσεις, να πούµε µε µεγάλη
σαφήνεια ότι δεν είναι κανονικότητα η διαφθορά και η ρεµούλα

στον χώρο της υγείας και ότι υπάρχει ένα πολιτικό σχέδιο που
περιλαµβάνει και την ηθικοποίηση του συστήµατος. Κυρίως κα-
ταφέραµε να προχωρήσουµε κρίσιµες και ζωτικές µεταρρυθµί-
σεις και στον τοµέα της πρωτοβάθµιας φροντίδας.

Εδώ θα ήθελα να πω ότι πραγµατικά είναι απύθµενο θράσος
να ασκείται κριτική από πολιτικές δυνάµεις οι οποίες αποδιοργά-
νωσαν πλήρως τις δηµόσιες δοµές το 2014, εξώθησαν δυόµισι
µε τρεις χιλιάδες ειδικευµένους γιατρούς µαζικά σε έξοδο από
το σύστηµα, άφησαν ακάλυπτο υγειονοµικά τον κόσµο και εγκα-
λούν για τα βήµατα, για τις καθυστερήσεις και για τα πραγµατικά
προβλήµατα τα οποία έχει ένα νέο µοντέλο το οποίο αναπτύσ-
σεται στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Για πρώτη φορά έχουµε θεσµό οικογενειακού γιατρού στην
Ελλάδα. Οι προηγούµενοι συµβεβληµένοι µε τον ΕΟΠΥΥ γιατροί
προφανώς δεν είχαν ούτε την κουλτούρα, ούτε την εκπαίδευση,
ούτε τη φιλοσοφία του οικογενειακού γιατρού και της ολιστικής
φροντίδας των αναγκών υγείας των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι µία καινούργια,
λοιπόν, παρέµβαση η οποία προωθείται αυτή την περίοδο. Νο-
µίζω ότι αυτό ενισχύει το όραµα µιας δηµόσιας περίθαλψης µε
όρους καθολικότητας, ισότητας, κοινωνικής δικαιοσύνης και κυ-
ρίως, αποτελεσµατικότητας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέταρτος προϋπολογι-
σµός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, προϋπολογισµός που ση-
µατοδοτεί την έναρξη της προεκλογικής περιόδου και αποτυπώ-
νει την πλασµατική εικόνα της οικονοµίας.

Ωστόσο, µία είναι η διαπίστωση: Η οικονοµία είναι ουσιαστικά
σε ύφεση, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες της εργοδοσίας, των
εργαζοµένων, των παραγωγικών φορέων. Η Κυβέρνηση υπόσχε-
ται παροχές, παροχές που προέρχονται από την υπερφορολό-
γηση, παροχές που προέρχονται από τα δανεικά, τα οποία θα
πληρώσουµε ακριβά και µάλιστα, µε τόκο.

Ενθυµούµαι εδώ στην Ολοµέλεια ότι δεσµεύτηκε ο Υπουργός
Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος, ότι θα παραιτηθεί, αν µειωθεί το
αφορολόγητο. Πολύ φοβάµαι, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση θα οδη-
γηθεί στην κατάργηση του αφορολόγητου για να µπορέσει να
καλύψει τις υποχρεώσεις του προϋπολογισµού που η ίδια σή-
µερα καταθέτει.

Ωστόσο, δεν ανησυχώ για τον Υπουργό. Ανησυχώ για το απο-
τέλεσµα, το αποτέλεσµα που θα φέρει νέα οικονοµική αφαίµαξη
των µισθωτών και των συνταξιούχων, δηλαδή τι; Την πλήρη εξόν-
τωσή τους.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μη φοβάσαι, δεν θα
γίνει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς, κύριοι Υπουργοί,
παρά ταύτα, αντί να δείτε τα λάθη σας, επικαλείστε το φαύλο πο-
λιτικό σύστηµα του παρελθόντος, το οποίο φταίει για όλα τα
δεινά του τόπου, θαρρείς και εσείς σήµερα δεν είστε συνέχεια
των προηγούµενων κυβερνήσεων, θαρρείς και εσείς σήµερα δεν
αναπαράγετε «φωτογραφικές» επιλογές στελεχών. Νεποτισµός,
αδιαφάνεια, µυστική εξωτερική πολιτική, διγλωσσία, παρελθον-
τολογία, σκανδαλολογία.

Ωστόσο, καµµία, µα καµµία αναφορά για την περίοδο 2004-
2009, την περίοδο του εκτροχιασµού του χρέους, την περίοδο
του εκτροχιασµού του ελλείµµατος και της φαρµακευτικής δα-
πάνης. Και όµως, αφωνία και οµερτά!

Διερωτώµαι, κύριοι Υπουργοί: Ποιον καλύπτετε;
Γιατί αυτή η επιλεκτική αµνησία, κύριοι της Κυβέρνησης; Οι

ευθύνες σας πολλές. Τα συµπεράσµατα δικά σας. Ωστόσο, κα-
ταγγέλλετε και αφορίζετε το κράτος του κοµµατισµού, που και
εσείς σήµερα, την ίδια στιγµή, συντηρείτε µε τις ίδιες πρακτικές
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του παρελθόντος, παρ’ ότι τις ξορκίζετε.
Ανοίγετε, κύριοι Υπουργοί, κορυφαία ζητήµατα, χωρίς καµµία

διαβούλευση, χωρίς κανέναν κοινωνικό διάλογο, χωρίς αίσθηµα
ευθύνης, όπως το σκοπιανό, τις σχέσεις Εκκλησίας - Κράτους,
τη Συνταγµατική Αναθεώρηση, τις τοµές στην αυτοδιοίκηση. Μά-
λιστα, µε τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» βλέπουµε τι; Δίνονται αρµοδιότητες
ξανά στην τοπική αυτοδιοίκηση χωρίς πόρους. Τα συµπερά-
σµατα δικά σας, λοιπόν.

Και όλα αυτά, γιατί; Για αγορά πολιτικού χρόνου. Ταυτόχρονα,
τεράστια είναι τα αδιέξοδα στην κοινωνία, στη νεολαία, στους
συνταξιούχους, στους µισθωτούς, στους µικροεπαγγελµατίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε έναν προϋπολογι-
σµό που εµφανίζεται ως πρώτος µεταµνηµονιακός και θα έπρεπε
εδώ αυτός να είναι αναπτυξιακός και να οδηγεί πραγµατικά στις
αγορές. Απεναντίας, όµως, τι βλέπουµε; Ο προϋπολογισµός του
2019 ενσωµατώνει σωρευτικά όλα τα µέτρα, φόρους και περικο-
πές, του τρίτου αχρείαστου µνηµονίου, καθώς και του µεσοπρό-
θεσµου, κάτι το οποίο ανέρχεται σε 29,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Είναι προϋπολογισµός, λοιπόν, δέσµιος των υπερπλεονασµά-
των και δηµοσιονοµικά µνηµονιακός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανάπτυξη σηµαίνει ουσιαστικές
µεταρρυθµίσεις στο κράτος, κίνητρα για επενδύσεις µε ελκυστι-
κές προτάσεις σε ξένους και εγχώριους επενδυτές, κίνητρα ώστε
οι νέοι άνθρωποι που έφυγαν από τη χώρα προς αναζήτηση ερ-
γασίας στο εξωτερικό να γυρίσουν πάλι πίσω, στήριξη του πρω-
τογενούς τοµέα για ουσιαστική παραγωγική ανασυγκρότηση,
στήριξη του τουρισµού, στήριξη της ναυτιλίας, στήριξη της ενέρ-
γειας, κατάργηση της πολυνοµίας και της γραφειοκρατίας, που
είναι πραγµατικά ο µεγάλος εχθρός της ανάπτυξης.

Να θυµίσω ότι από το 2015 έως σήµερα όλες οι προβλέψεις
σας για την ανάπτυξη από τους προϋπολογισµούς που καταθέ-
σατε δεν επαληθεύτηκαν. Ωστόσο, σήµερα προκρίνετε πλεονά-
σµατα µε την αύξηση έµµεσων φόρων και τη συντριβή της
µεσαίας τάξης. Την ίδια στιγµή οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του
δηµοσίου προς τους ιδιώτες ανέρχονται στα 2,6 δισεκατοµµύρια,
όταν µε τη δόση των 6 δισεκατοµµυρίων που πήρε η χώρα από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας έπρεπε να έχουν µη-
δενιστεί έως τις 20 Αυγούστου του 2018.

Εσείς, απεναντίας, µειώνετε κατά 550 εκατοµµύρια το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που είναι ο βασικός άξονας για
την ανάπτυξη της χώρας. Τα συµπεράσµατα, λοιπόν, δικά σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2019 δη-
µιουργεί ένα οικονοµικό στέγνωµα στην αγορά και έλλειψη ρευ-
στότητας και ταυτόχρονα, προβλέπει µείωση δαπανών του κοι-
νωνικού προϋπολογισµού κατά 470 εκατοµµύρια, όπως τα επι-
δόµατα ανεργίας του ΟΑΕΔ και οι παροχές ασθένειας του
ΕΟΠΥΥ. Άρα το κοινωνικό κράτος στο απόσπασµα!

Οµιλεί η Κυβέρνηση για τη µείωση της ανεργίας τη στιγµή που
δεν δηµιουργούνται προϋποθέσεις για βιώσιµες θέσεις εργασίας
και µακροχρόνια απασχόληση. Αντιθέτως, αυξάνεται η µερική
απασχόληση, καθώς και η ωριαία απασχόληση.

Κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για το δηµογραφικό πρόβληµα και
ερωτώ: Ποιο νέο ζευγάρι µπορεί σήµερα να κάνει οικογένεια;
Ποιο νέο ζευγάρι µπορεί σήµερα να βάλει στο µυαλό του ότι µπο-
ρεί πραγµατικά να στήσει ένα νοικοκυριό; Ποια η στήριξή µας
στους πολύτεκνους; Ποια η στήριξή µας στους τρίτεκνους; Καθ’
ότι τρίτεκνος, γνωρίζω τις ανάγκες µιας οικογένειας µε τρία παι-
διά. Ουσιαστικά, καµµία στήριξη. Η Ελλάδα γηράσκει και εµείς
παρατηρούµε απλώς. Ντροπή! Τίποτε άλλο.

Ανεργία. Να θυµίσω ότι το Διεθνές Γραφείο Εργασίας σε πρό-
σφατη ανακοίνωση έρευνας διαπίστωσε ότι στην Ελλάδα οι µι-
σθοί µειώθηκαν κατά 3,7% το 2017.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μιλάει η Κυβέρνηση για µείωση της φορολογίας των επιχειρή-
σεων, όταν η ίδια αύξησε τον συντελεστή φορολογίας κατά 29%.
Μιλάει για κατάργηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο
κρασί, όταν η ίδια θεσµοθέτησε την επιβάρυνση αυτή. Μιλάει για
την ακύρωση της περικοπής των συντάξεων από 1-1-2019, που
ψηφίσαµε προ ηµερών, όταν η ίδια επέλεξε να θεσµοθετήσει τις
περικοπές µε τον νόµο Κατρούγκαλου, όπου κατήργησε το ΕΚΑΣ

και έκανε τις συντάξεις χηρείας επιδόµατα. Δηλαδή, φάσκουµε
και αντιφάσκουµε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η οικονοµική κρίση παραµένει. Δηµο-
σιονοµικά τα µνηµόνια δεν τελείωσαν. Είναι εδώ ενσωµατωµένα
στον προϋπολογισµό που καταθέτετε. Ποια η διαπίστωση; Κυ-
βερνάτε µε βάση τις δηµοσκοπήσεις. Οι παροχές των τελευταίων
ηµερών, άλλωστε, το επιβεβαιώνουν. Η χώρα, όµως, δεν µπορεί
να σέρνεται µέσα σε ένα αβέβαιο περιβάλλον, µε ανασφάλεια και
αδιέξοδα. Χρειάζεται εθνική συνεννόηση και εθνική ευθύνη.

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να τονίσω ότι οι δηµοσκο-
πήσεις δεν εκλέγουν κυβερνήσεις και εµείς είµαστε βέβαιοι ότι
αυτό το µπρα ντε φερ µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας δεν
οδηγεί πουθενά. Το Κίνηµα Αλλαγής µπορεί και θα κάνει την ανα-
τροπή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, είµαστε η πα-
ράταξη που έκτισε το κοινωνικό κράτος, η παράταξη που άλλαξε
πραγµατικά την Ελλάδα, το κόµµα που σήκωσε το βάρος να µη
χρεοκοπήσει η πατρίδα, όταν εσείς όλοι εδώ ήσασταν αντιµνη-
µονιακές φωνές στο Σύνταγµα. Μάλιστα, να θυµίσω τι κάνατε
τότε: Πετροβολούσατε την Κυβέρνηση και την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, που σήκωσε µόνη της, αυτή η ηρωική οµάδα,
το βάρος να µη χρεοκοπήσει η πατρίδα.

Γιατί στη συνέχεια, φυσικά, ήρθατε κι εσείς στον δρόµο τον
ορθόδοξο και στο δρόµο της εθνικής στρατηγικής που χαράξαµε
εµείς ήρθατε όλοι οι υπόλοιποι.

Σήµερα το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, εγγυάται την ανά-
πτυξη, την κοινωνική δικαιοσύνη, την ευηµερία της πατρίδας, µε
το ολοκληρωµένο πρόγραµµά µας «Σχέδιο Ελλάδα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, κλείστε, παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς µε το «Σχέδιο Ελλάδα», το πρόγραµµά µας, περιορίζου-

µε την υπερφορολόγηση, τη λιτότητα. Προτάσσουµε απέναντι
στην κρίση την ανάπτυξη και στηρίζουµε, ταυτόχρονα, τις παρα-
γωγικές δυνάµεις της χώρας. Έτσι µπορούµε να αισιοδοξούµε
για το µέλλον. Γι’ αυτό η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, το Κίνηµα
Αλλαγής σήµερα δεν είναι µία ακόµη επιλογή. Είναι η µόνη λύση
που εγγυάται την έξοδο της χώρας από την κρίση και από τα µνη-
µόνια πραγµατικά, µε όραµα, µε σχέδιο, µε στελέχη ικανά να το
πετύχουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Καταψηφίζουµε αυτόν
τον προϋπολογισµό, γιατί δεν οδηγεί στην ανάπτυξη και γιατί δεν
βγάζει τη χώρα από την κρίση και το αδιέξοδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, καταδικάζω µε τη
σειρά µου το τροµοκρατικό χτύπηµα στον «ΣΚΑΪ». Είναι χτύπηµα
στη δηµοκρατία, είναι ένα χτύπηµα στην ελευθερία του Τύπου,
για αυτό το καταδικάζω απερίφραστα, περιµένοντας την Κυβέρ-
νηση να κάνει το αυτονόητο: Να βρει τους τροµοκράτες, να νι-
κήσει η δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Η συνάδελφος κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αύγουστος του 2018 αποτελεί

τοµή. Αποτελεί τοµή όχι µόνο για την έξοδο από τα µνηµόνια,
από αυτόν τον φαύλο κύκλο στον οποίο µας έβαλαν αυτοί που
σήµερα σηκώνουν το δάχτυλο λες και έχουµε πάθει αµνησία,
αλλά αποτελεί τοµή και για έναν άλλον κύριο λόγο. Εµπεδώνον-
ται οι αλλαγές θέσης µάχης που καθιέρωσε αυτή η Κυβέρνηση
ήδη από τον Γενάρη του 2015.

Μέχρι το 2015 και παρά την κρίση, παρά τα µνηµόνια, οι θέσεις
µάχης των προηγούµενων κυβερνήσεων ήταν οι γνωστές, αυτές
που µας οδήγησαν στην κρίση: οι offshore, η διαφθορά και η δια-
πλοκή, η διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος -τα έχουµε ακού-
σει, τα έχουµε δει, έχουν γίνει εξεταστικές και τα ξέρουµε πια-
κυρίως όµως τα µεγάλα συµφέροντα.
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Με αυτή την Κυβέρνηση, µε χίλια δυο µέτρα τα οποία έχουν
ακουστεί, επίσης, για τους ανασφάλιστους, το κοινωνικό επί-
δοµα, τα σχολικά γεύµατα, την ανακατανοµή του επιδόµατος
στις οικογένειες, στα παιδιά, που είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό
µέτρο, -γιατί µας είπε ο κ. Μητσοτάκης για τα 2.000 ευρώ στο
κάθε παιδί, ελληνόπουλο. Εµείς δίνουµε στο κάθε παιδί, ανεξαρ-
τήτως θρησκείας, φυλής κ.λπ. -αλλάξαµε τις θέσεις µάχης για
αυτούς οι οποίοι πλήττονταν περισσότερο από τον πόλεµο. Γιατί
είχαµε µπει σε έναν πόλεµο, όπως ο νεοφιλελεύθερος καπιταλι-
σµός κάνει πολέµους οικονοµικού στραγγαλισµού στον 21ο

αιώνα. Αλλάξαµε, λοιπόν, τις θέσεις µάχης να µην καταρρεύσει
το µέτωπο. Γιατί το µέτωπο καταρρέει, όταν η µεγάλη µάζα του
πληθυσµού, αυτή που έχει µεγαλύτερη ανάγκη, περιθωριοποιεί-
ται, γίνεται αόρατη από τον δηµόσιο χώρο, παύει δηλαδή να έχει
την ιδιότητα του πολίτη. Αλλάξαµε τις θέσεις µάχης και συνεχί-
ζουµε τώρα µε αυτό το πρόγραµµα, µε αυτό ακριβώς το πρό-
γραµµα. Γι’ αυτό αυτός ο προϋπολογισµός είναι επεκτατικός στο
κράτος πρόνοιας, στην κοινωνική πρόνοια, στην υγεία και στην
παιδεία.

Διάβασα πάρα πολύ προσεκτικά το πρόγραµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας για την παιδεία. Αν αφήσει κανείς κατά µέρους τα κα-
λολογικά στοιχεία, αυτό που φαίνεται πεντακάθαρα -το έχει πει
άλλωστε και ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας- δεν είναι µόνο
οι «µαθητές πελάτες», είναι τα σχολεία τα οποία µπορούν να εξα-
σφαλίσουν τοπικά πόρους. Αυτά θα είναι και καλύτερα. Για τα
δηµόσια σχολεία λέµε. Αυτό που λέει είναι ότι οι νόµοι που φέ-
ραµε να προστατέψουµε τους καθηγητές που δουλεύουν στα
ιδιωτικά σχολεία, την παιδεία δηλαδή ως δηµόσιο αγαθό από
όπου κι αν προέρχεται, αυτό θα τελειώσει. Διαβάστε το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Τα επιπλέον επιδόµατα, µετά
από αξιολόγηση, θα δίνονται σε καθηγητές κ.λπ..

Το κυριότερο, όµως, είναι η ανώτατη εκπαίδευση και η ιδιωτι-
κοποίηση της ανώτατης εκπαίδευσης. Σε αυτήν τη χώρα υπάρ-
χουν κάποιες µεγάλες παραδόσεις, ιστορικές παραδόσεις, που
υπάρχουν και στις ευρωπαϊκές χώρες. Μία από τις µεγάλες πα-
ραδόσεις είναι ο εκδηµοκρατισµός του δηµόσιου χώρου, η διεύ-
ρυνση του δηµόσιου χώρου και αυτό επετεύχθη χάρη στη δη-
µόσια παιδεία, κυρίως στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Αυτό η Νέα
Δηµοκρατία, και όχι µόνο η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και το ΚΙΝΑΛ
µαζί και η ΔΗΣΥ µαζί, θέλουν να το ξηλώσουν. 

Ο κ. Μητσοτάκης στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας είπε
ότι θα κάνει πανστρατιά για τη µεσαία τάξη. Ξεχνάει ένα πράγµα:
Ότι η µεσαία τάξη είναι προϊόν, είναι αποτέλεσµα της διεύρυνσης
και του εκδηµοκρατισµού του δηµόσιου χώρου. Δεν µπορεί να
υπάρξει µεσαία τάξη χωρίς δηµόσιο χώρο. Αυτά είναι η αλφα-
βήτα της πολιτικής ιστορίας όλης της Ευρώπης και αυτής της
χώρας.

Και εκεί γεννάται ένα ερώτηµα σε µένα: Πώς η Νέα Δηµοκρα-
τία, η οποία είναι υπέρ των παραδόσεων, κάποιες τέτοιες θεµε-
λιώδεις παραδόσεις αυτού του τόπου τις πετάει στην άκρη σαν
να µην έχουν συµβεί; Αυτό είναι ο νεοφιλελευθερισµός. Ξερί-
ζωµα της ιστορικής συνέχειας που έχει να κάνει µε κοινωνικές
διεκδικήσεις, εκδηµοκρατισµό, συγκρότηση της έννοιας του πο-
λίτη, συγκρότηση της ταξικής διαστρωµάτωσης της κοινωνίας,
άρα των διεκδικήσεών της.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Μεσαία τάξη, λοιπόν, µε ιδιωτικοποιηµένα τα πάντα δεν µπορεί
να υπάρχει και το είδαµε ότι ξεκίνησε πριν από την κρίση. Από
πότε άρχισε να καταρρέει η µεσαία τάξη. Η µεσαία τάξη δεν µπο-
ρεί να υπάρχει χωρίς δίκαιο φορολογικό σύστηµα, το οποίο δεν
υπήρχε πριν από την κρίση. Είχαµε φοροαπαλλαγές, φοροαπο-
φυγές για τον µεγάλο πλούτο. Δεν είχαµε στήριξη ενός δίκαιου
φορολογικού συστήµατος και γι’ αυτό η κρίση βρήκε ανοχύρωτη
πόλη τη χώρα και είχαµε όλα αυτά που είχαµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν έχω και χρόνο, δυστυχώς. Θα ζητήσω δύο λεπτά, κύριε
Πρόεδρε. Θα πω, όµως, και ένα άλλο σηµείο. Είπανε και Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και της ΔΗΣΥ για το πλεόνασµα και
για όλα αυτά, το µεγάλο πλεόνασµα που έχει φέρει η Κυβέρ-

νηση. Δεν θα θυµηθώ τα δικά τους 4%, 4,5%. Είδα στο συνέδριο
της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Βέµπερ. Ξεχνάµε τι είναι ο κ. Βέµ-
περ; Γιατί στην Ευρώπη παίζεται ένα µεγάλο κοµµάτι της πολιτι-
κής. Ξεχνάµε ότι είναι από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, αυτό που
είναι υπέρ της πιο χυδαίας λιτότητας στην Ευρώπη, υπέρ αυστη-
ρών δηµοσιονοµικών κανόνων, αυτούς που κάνουν τους λαούς
και στη Γαλλία και οπουδήποτε αλλού να ξεσηκώνονται; Αυτά
όλα τα ξεχνάνε. Αν, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία είναι κατά των
υπερπλεονασµάτων κ.λπ., δεν θα επιτρέψει να βγει ένας πολιτι-
κός όπως ο Βέµπερ.

Και θα φτάσω στο τελευταίο σηµείο. Ο κ. Μητσοτάκης είπε και
εδώ στη Βουλή αλλά και στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας
ότι ο Πρωθυπουργός έκανε ανταλλαγή της µη περικοπής των
συντάξεων µε το µακεδονικό. Θα έλεγα ότι είναι µέσα στην πό-
λωση που η δηµοκρατία δηµιουργεί -µη φοβόµαστε τις σκληρές
αντιπαραθέσεις, αυτό είναι η δηµοκρατία-, θα έλεγα ότι είναι
µέσα σε αυτό το πλαίσιο και δεν πειράζει, ας το πάρουµε έτσι.
Το επανέλαβε και στο συνέδριο. Μίλησε και ο κ. Σαµαράς. Εδώ
τίθεται ένα µεγάλο ζήτηµα: Η ανταλλαγή της µη περικοπής των
συντάξεων µε το µακεδονικό παραπέµπει ευθέως στην καρδιά
της µετεµφυλιακής Ελλάδας. Τι λέγανε τότε;  «Οι άνθρωποι που
ακολουθούσαν την Αριστερά, που υποστήριζε τις κοινωνικές
διεκδικήσεις ήτανε Εαµοβούλγαροι». Το «Εαµοβούλγαροι» επα-
νέρχεται. Είναι ο κ. Μητσοτάκης ακροδεξιός; Όχι, βέβαια. Είναι
η Νέα Δηµοκρατία εν συνόλω Ακροδεξιά; Όχι βέβαια, ασφαλώς
και όχι, είπε κι ο κ. Δένδιας. Ο κ. Μητσοτάκης, όµως, είναι σκληρά
νεοφιλελεύθερος, γι’ αυτό από την ιστορία τον ενδιαφέρει να ξε-
ριζώνει όσες ρίζες έχουνε κρατήσει τη συνοχή της κοινωνίας, τη
δηµοκρατία τους και έχουν απαλείψει οριστικά τον µετεµφυλιακό
λόγο.

Ένας σκληρός νεοφιλελεύθερος επιτρέπει στην Ακροδεξιά,
της δίνει άνετο βήµα, γιατί ξεριζώνοντας αυτήν την πλευρά της
ιστορίας έχει αφήσει όλα τα ζιζάνια του παρελθόντος να ξανα-
φυτρώσουν. Δεν είναι ο Βέµπερ ναζιστής όταν λέει «τελική λύση
για το µεταναστευτικό», έχει υιοθετήσει όµως όλη τη ρητορική,
γιατί δεν καταλαβαίνει το βάρος της ιστορίας, γιατί είναι νεοφι-
λελεύθερος. Και εκεί χρειάζεται µεγάλη προσοχή.

Εµείς είµαστε υπερήφανοι και για αυτόν τον προϋπολογισµό
και για τη Συµφωνία των Πρεσπών και θα τα υποστηρίξουµε όλα,
γιατί δεν θέλουµε να ξαναέρθει µετεµφυλιακό κλίµα και χρεοκο-
πία σε αυτήν την χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αναγνωστοπούλου.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Ρήγας.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε οκτώ λεπτά στη διάθεσή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, µε την κατάθεση του προϋπολογισµού του

2019 γυρίζουµε σελίδα στη χώρα µας, κι είµαστε υπερήφανοι γι’
αυτό, όσο κι αν κάποιοι, για µικροκοµµατικούς λόγους, προσπα-
θούν να το απαξιώσουν. Δεν πειράζει όµως, ο ελληνικός λαός
γνωρίζει και αναγνωρίζει την προσπάθεια την οποία κάνουµε.
Μετά από οκτώ χρόνια δηµοσιονοµικών περιορισµών και πολιτι-
κής λιτότητας βγήκαµε  στο ξέφωτο. Μπήκαµε στην κανονικό-
τητα καταθέτοντας πια έναν προϋπολογισµό κατά τα πρότυπα
και των χωρών της Ευρωζώνης.

Ενώπιόν µας πλέον έχουµε τη µεγάλη πρόκληση της ανάπτυ-
ξης, µε την κοινωνία και τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις να είναι
κοινωνοί και συµµέτοχοι σε αυτήν την διαδικασία της δίκαιης
ανάπτυξης. Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2019 είναι
µία πρόκληση για µία αναδροµή, αλλά και για ενατένιση του µέλ-
λοντος, χωρίς παραµορφωτικούς φακούς, µε τα δικά µας µάτια,
µε τα µάτια των αναγκών του λαού και της χώρας. 

Οργή και ανάκτηση προκαλεί το περισσό θράσος, κύριοι Βου-
λευτές, αυτών που οδήγησαν την κοινωνία σε απόγνωση και τη
χώρα στην καταστροφή, να εµφανίζονται σήµερα, τώρα, τιµητές
και να διεκδικούν την επάνοδό τους στη διακυβέρνηση, µε άλλοθι
και συγχωροχάρτι τη λαϊκή εντολή, που ελπίζουν, αλλά µαται-
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οπονούν, να λάβουν. 
Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μητσοτάκης µιλών-

τας στο συνέδριο του κόµµατός του, επιβεβαίωσε αυτή τη διαπί-
στωση. Κάνει πως ξεχνάει, γιατί δεν τολµάει να θυµίσει στον λαό
τον βίο και την πολιτεία των κυβερνήσεων στις οποίες και αυτός
συµµετείχε. Λέει, για παράδειγµα, ότι θα καταργήσει τον υποκα-
τώτατο, µισθό, όµως δεν µας λέει ποιος τον καθιέρωσε και κυ-
ρίως βέβαια ξεχνάει να πει ότι από 1η Γενάρη του 2019 τον
καταργούµε εµείς και η Κυβέρνησή µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα επεκταθώ στα όσα προ-
κάλεσαν αυτά που συνέβησαν την περίοδο 2010 και 2014, αλλά
και στα όσα προηγήθηκαν της κρίσης. Τους κρίνει η ιστορία,
τους κρίνει ο λαός, αλλά και για ορισµένες πλευρές της πολιτικής
τούς κρίνει και η ίδια η δικαιοσύνη. Σας καλώ να θυµηθείτε µόνο
πού βρισκόταν η χώρα, όταν εµείς αναλάβαµε τη διακυβέρνηση:
απώλεια για την πενταετία 2010 - 2014 του 25% του ΑΕΠ και εκτί-
ναξη της ανεργίας κοντά στο 30%. Δηλαδή ακρωτηρίασαν το 1/4
του κορµιού της ελληνικής οικονοµίας, µε τροµακτικές επιπτώ-
σεις στην καθηµερινή ζωή των ανθρώπων. Αντιστρέψαµε αυτήν
την κατάσταση. Το µαρτυρεί η συνεχής αύξηση της απασχόλη-
σης, το αυξανόµενο θετικό πρόσηµο στο ΑΕΠ και την ανάπτυξη. 

Από το 2015 και µετά, µέχρι την έξοδο από το µνηµόνιο και την
επιτροπεία τον Αύγουστο του 2018, το διάστηµα δηλαδή που
αναγκαστήκαµε να λειτουργήσουµε στο πλαίσιο που είχαν προ-
καθορίσει οι µνηµονιακοί προσανατολισµοί της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, ελαχιστοποιήθηκαν έως µηδενισµού οι
περικοπές και ταυτόχρονα εφαρµόστηκε ένα πρόγραµµα µεγά-
λης κλίµακας, για τη στήριξη των πιο ευάλωτων λαϊκών στρωµά-
των. Να αναφέρω ενδεικτικά την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
-τα είπαν και ο Ανδρέας Ξανθός και ο Παύλος Πολάκης- για
όλους τους ανασφάλιστους και όλα όσα έχουν γίνει στην υγεία,
το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης, την παροχή –πλέον- σε
ετήσια βάση κοινωνικού µερίσµατος στα φτωχότερα εισοδηµα-
τικά στρώµατα. Όλα αυτά τα χρόνια η Αντιπολίτευση µε προ-
εξάρχουσα τη Νέα Δηµοκρατία εφάρµοσε το δόγµα της καταστ-
ροφολογίας και του διχασµού του ίδιου του λαού µας, ψαρεύον-
τας στα θολά νερά της απαξίωσης των θεσµών, αλλά και του
εθνικισµού. 

Εµείς µείναµε σταθεροί στις βασικές µας στοχεύσεις, παρά τις
κάποιες συγχύσεις που µπορεί να δηµιούργησε πρόσκαιρα η
ανάγκη, για να µην πω ο καταναγκασµός, εφαρµογής µιας πολι-
τικής που ούτε την είχαµε επιλέξει ούτε µας εξέφραζε. Το µνη-
µόνιο δεν ήταν το πρόγραµµά µας, κύριοι Βουλευτές, το πρό-
γραµµά µας είναι η πολιτική που ξεδιπλώνουµε µετά τον Αύγου-
στο του 2018. Τώρα, φαίνεται ποιοι δικαιώνονται. Ίσως κάποιος
να αναρωτιέται αν κάτω από αυτές τις συνθήκες υπάρχει περι-
θώριο για µία αριστερή πολιτική. Πιστεύω ακράδαντα, από τα
βάθη της καρδιάς µου, ότι υπάρχει. Για µας ο στόχος της ανά-
πτυξης συνοδεύεται από το επίθετο «δίκαιη», δίκαιη ανάπτυξη.
Πρέπει δηλαδή να έχει στο επίκεντρό της τον άνθρωπο και όχι
απλά την αναπαραγωγή του κεφαλαίου και της κερδοφορίας
του.

Κύριοι Βουλευτές, είπε ο κ. Μητσοτάκης στο συνέδριό του ότι
πλούτος παράγεται από τον ιδιωτικό τοµέα µόνο. Πλούτος πα-
ράγεται από τον εργάτη, τον µισθωτό, κύριε Μητσοτάκη. Απα-
ξιώνετε, κύριε Μητσοτάκη, τον άνθρωπο, τον εργαζόµενο, που
είναι η παραγωγική δύναµη της χώρας. Θεοποιείτε τον ιδιωτικό
τοµέα, γιατί θέλετε συρρικνωµένο τον δηµόσιο τοµέα, ώστε ο
ιδιωτικός να δρα ανεξέλεγκτα, χωρίς κανόνες και ελέγχους. Πλή-
ρης θεοποίηση του νεοφιλελευθερισµού σε όλο του το µεγαλείο!
Αυτό έχει τις συνέπειές του και στα ζητήµατα τα εθνικά. 

Η δίκαιη ανάπτυξη συνυπάρχει, αλλά τροφοδοτείται και συνα-
ναπτύσεται µε τη δηµοκρατία, τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώ-
µατα και ελευθερίες. Βρισκόµαστε στον αντίποδα του νεοφιλε-
λευθερισµού, που υποτάσσει τον άνθρωπο στην οικονοµία, ενώ
πρέπει η ίδια η οικονοµία να υποτάσσεται στον άνθρωπο και τις
ανάγκες του.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ σε ορισµένα ζητή-
µατα του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
αλλά και γενικότερα της πολιτικής µας στο χώρο αυτό. Το Υ-
πουργείο Εθνικής Άµυνας, οι Ένοπλες Δυνάµεις κλήθηκαν στη

διάρκεια της µνηµονιακής περιόδου να διαχειριστούν µια ρα-
γδαία µείωση του προϋπολογισµού σχεδόν στο 50% συγκριτικά
µε την προ κρίσης περίοδο. Η Κυβέρνησή µας από την πρώτη
στιγµή αντιµετώπισε, έχοντας πλήρη αίσθηση της ευθύνης, την
ανάγκη διατήρησης και ενίσχυσης της αµυντικής ικανότητας της
χώρας. Οι Ένοπλες Δυνάµεις εκ των πραγµάτων αναγκάστηκαν
να λειτουργήσουν σε ένα άκρως περιοριστικό περιβάλλον. Αυτό
οδήγησε στην πλήρη αξιοποίηση των διαθέσιµων πόρων και
µέσων και την περαιτέρω ανάδειξη των δυνατοτήτων τους. 

Βασική µας προτεραιότητα είναι η διατήρηση και επαύξηση
της αποτρεπτικής ισχύος της χώρας, µε στοχευµένες κινήσεις
αναφορικά µε τα προγράµµατα των εξοπλισµών. Δόθηκε έµφαση
στην ενίσχυση της επιχειρησιακής διαθεσιµότητας των υπαρχόν-
των οπλικών συστηµάτων, µε παράλληλες στοχευµένες κινήσεις
αναβάθµισης των διαθέσιµων µέσων. Έγινε πλήρης αξιοποίηση
του ανθρώπινου δυναµικού και των νέων δυνατοτήτων που µας
παρέχει η εξέλιξη της τεχνολογίας. Τα αποτελέσµατα είναι πα-
ραπάνω από ικανοποιητικά. 

Παράλληλα, στην πρώτη γραµµή διατηρήθηκαν οι ανάγκες του
προσωπικού, που είναι ζωντανός πολλαπλασιαστής ισχύος του
αµυντικού συστήµατος της χώρας και το συγκριτικό µας πλεο-
νέκτηµα έναντι οποιασδήποτε απειλής. 

Επιπλέον, οι Ένοπλες Δυνάµεις έχουν ενισχύσει το κοινωνικό
τους έργο τόσο ως προς την αντιµετώπιση των αναγκών που
προέκυψαν µέσα στη δίνη της οικονοµικής κρίσης όσο και ως
προς την αντιµετώπιση των προσφυγικών και µεταναστευτικών
ροών στη χώρα µας. Η συµβολή των Ενόπλων Δυνάµεων στη δια-
χείριση του προσφυγικού είναι καθοριστική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν κάποιος καλείται να δια-
χειριστεί τα ζητήµατα της εθνικής άµυνας, πριν βάλει οποιονδή-
ποτε στόχο και µία προτεραιότητα, πρέπει να µελετήσει και το
διεθνές περιβάλλον. Είµαστε όλοι γνώστες της αστάθειας που
µας περιβάλλει, αλλά και των µεγάλων ανταγωνισµών που εκδη-
λώνονται στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου µε επίκεντρο
του ενδιαφέροντος την αξιοποίηση των ενεργειακών πόρων. Ο
αποτρεπτικός ρόλος των Ενόπλων Δυνάµεων όχι µόνο αποτελεί
εγγύηση για τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, αλλά είναι και παρά-
γοντας σταθερότητας και ειρήνης για την ευρύτερη περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

Στο σηµείο αυτό να κάνω µια αναφορά στο ρόλο των Ενόπλων
Δυνάµεων στη διάρκεια της κρίσης. Με την αφοσίωσή τους στην
αποστολή τους, την οποία επιτέλεσαν µε τον µεγαλύτερο επαγ-
γελµατισµό, µε το υψηλό τους φρόνηµα, την υψηλή ετοιµότητα,
συνέβαλαν καθοριστικά στο να βγει η χώρα µας αλώβητη και µε
ψηλά το κεφάλι από αυτή τη δύσκολη κατάσταση. Κανείς δεν
τόλµησε να σκεφτεί -µε δεδοµένη τη δεινή θέση στην οποία έχει
περιέλθει η οικονοµία και η κοινωνία µας- να επιχειρήσει να εκ-
βιάσει καταστάσεις, να εκµεταλλευτεί την οικονοµική µας αδυ-
ναµία και να αποκοµίσει οφέλη. Η πραγµατικότητα αυτή δίνει
περιεχόµενο και υπόσταση στην έννοια του πατριωτισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

Πατρίδα είναι ένα σύνολο αξιών και εννοιών που συνδέονται
µε την ιστορία και τη ζωή των ανθρώπων που την απαρτίζουν.
Πατριωτισµός είναι και η οικονοµική ανάπτυξη της χώρας µας µε
την κοινωνία όρθια. 

Θα δώσω δύο στοιχεία, κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε.
Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για το 2019
προβλέπει δαπάνες 3 δισεκατοµµύρια 318 εκατοµµύρια έναντι 3
δισεκατοµµυρίων 140 εκατοµµυρίων το 2018. Είναι αναγκαίος,
ικανός για την άµυνα της χώρας στις παρούσες δηµοσιονοµικές
συνθήκες. Από το ποσό των ετήσιων δαπανών του προϋπολογι-
σµού του Υπουργείου τα 2/3 πηγαίνουν στις παροχές προσωπι-
κού, δηλαδή 2 δισεκατοµµύρια 260 εκατοµµύρια έναντι 2
δισεκατοµµυρίων 120 εκατοµµυρίων το 2018, αύξηση 138 εκα-
τοµµύρια. Όσον αφορά τις υπόλοιπες δαπάνες, αυτές ανέρχον-
ται σε 1 δισεκατοµµύριο 31 εκατοµµύρια έναντι 991 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ το 2018. Εδώ είναι οι λειτουργικές δαπάνες και οι δα-
πάνες για τους εξοπλισµούς.

Ολοκληρώνοντας θέλω να επισηµάνω ότι είναι διαρκής η προ-
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σπάθειά µας για την ενίσχυση και εµπέδωση της διακλαδικότη-
τας, τη µέριµνα προσωπικού, τη διαθεσιµότητα, τη συντήρηση,
την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό των µέσων των Ενόπλων
Δυνάµεων. Το 2018 έγιναν πολύ σηµαντικά βήµατα σε αυτή την
κατεύθυνση. Διαβεβαιώνουµε τον ελληνικό λαό ότι οι δαπάνες
για την εθνική άµυνα, που είναι ο ιδρώτας του, πιάνουν τόπο. Ο
χώρος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας δεν είναι πλέον το πεδίο
για το µεγάλο «πάρτι» που γινόταν συστηµατικά τις προηγούµε-
νες περιόδους. «Σαµπάνια, χαβιάρι και Βελουχιώτη Άρη», ο κ. Σα-
µαράς. Αν νοµίζετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι µε την υιοθέτηση
περιθωριακών εντύπων, ακροδεξιών ιστοσελίδων µπορείτε να ξε-
πλύνετε τη «SIEMENS», το ΚΕΕΛΠΝΟ, τις µίζες των εξοπλισµών,
τις χρηµατοδοτήσεις του κόµµατός σας, πλανάστε πλάνην οι-
κτράν. Δεν θα επικρατήσει -και αυτό θα το κάνει ο ελληνικός
λαός- η λήθη απέναντι στη µνήµη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ σας καλώ να υπερψηφίσετε
τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για το
2019, εκτός των άλλων και σαν µία επιβράβευση της προσπά-
θειας που γίνεται σε αυτό τον χώρο από το σύνολο του υπηρε-
τούντος προσωπικού, το οποίο στήριξε όλη αυτή τη µεγάλη
προσπάθεια που έκανε η ίδια η ελληνική κοινωνία. Στήριξε την
ελληνική κοινωνία και είναι προς τιµή των Ενόπλων Δυνάµεων!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοτζιάς εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά είναι ο κ. Δηµοσχάκης, ο κ.
Ακριώτης, ο κ. Κυριαζίδης, η κ. Σκούφα, ο κ. Παναγιωτόπουλος
και συνεχίζουµε. Θα πάµε µέχρι τις 12 τα µεσάνυχτα και όσο
πάει, ίσως και λίγο παραπάνω. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε επτά λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πείτε

µέχρι ποιον οµιλητή θα πάµε, ποιο όνοµα, γιατί κάποιοι θέλουν
να µας ακούσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα πάµε µέχρι και τον
κ. Μπουκώρο, ο οποίος, όπως µας έχει ενηµερώσει, θέλει να µι-
λήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Πείτε και τα άλλα ονόµατα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είπα πέντε, έξι ονό-
µατα. Θέλετε να τα πω όλα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Όλα. Έτσι πρέπει. Το «κ.λπ.» δεν
πάει εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν είπα «κ.λπ.», κύριε
Μπούρα. Ελάτε, έχω ήδη πει έξι, επτά ονόµατα που ακολουθούν
στη σειρά, αφού έχω δει τους συναδέλφους που είναι εδώ. Προ-
χωράµε και θα το δούµε στη συνέχεια. Θα µιλήσετε και εσείς,
κύριε Μπούρα. Να αναφέρω το όνοµά σας για να ξέρει ο κόσµος
ότι θα µιλήσετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Όχι µόνο το δικό µου. Όλων, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπούρα, έχει
έρθει ο συνάδελφός σας στο Βήµα. Συγγνώµη, κύριε Κοτζιά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Δεν υπάρχει θέµα. Λογικό είναι το αί-
τηµα.

Εγώ θα ήθελα να καταδικάσω την επίθεση και να πω ότι κάθε
επίθεση ενάντια στην ενηµέρωση, είναι και επίθεση ενάντια στη
δηµοκρατία.

Θέλω να βάλω δύο διαφορετικά θέµατα από αυτά που συζη-
τήσαµε σήµερα και στο τέλος να απαντήσω -γιατί δεν ζήτησα τον
λόγο- σε διάφορες ύβρεις που άκουσα σε βάρος της Συµφωνίας
των Πρεσπών και της υπογραφής µου.

Το πρώτο ζήτηµα είναι ότι σε µία Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία
δεν µπορεί να υπάρχει κανένας τοµέας της δηµόσιας ζωής που
να χρηµατοδοτείται από τον δηµόσιο προϋπολογισµό και να µην
υπόκειται στον έλεγχο της Βουλής. Εάν δεν υπόκειται στον έλεγ-
χο της Βουλής, κάποιοι φτιάχνουν παράλληλους µηχανισµούς
προς τη δηµοκρατία. 

Έχουµε το σαφές παράδειγµα του Υπουργείου Εξωτερικών:
Ως Υπουργός Εξωτερικών, πριν από δύο χρόνια έφερα, µε δικιά

µου νοµοθετική πρωτοβουλία, νόµο µε τον οποίον ελέγχονται οι
µυστικές -οι λεγόµενες απόρρητες- δαπάνες του Υπουργείου
Εξωτερικών. 

Σε αυτόν τον νόµο προβλέπαµε ειδική υπηρεσία από τους υπη-
ρεσιακούς παράγοντες, µε επικεφαλής τον υπηρεσιακό γενικό
γραµµατέα και δύο ανώτατους πρέσβεις, που να αποφασίζουν
για την πρόταση προς τη Βουλή σχετικά µε την κατανοµή των
απόρρητων κονδυλίων. Δεύτερον, προβλέπαµε το Προεδρείο
της Βουλής να ελέγχει και να δίνει, αν θέλει, τη σύµφωνη γνώµη
του για αυτές τις δαπάνες και τρίτον, αυτές οι δαπάνες να εξέρ-
χονται προς επίρρωση µόνο µε το αποδεικτικό της συµφωνίας
της Βουλής και από την ίδια την υπηρεσία και όχι από τον Υ-
πουργό.

Αυτή η αρχή που προωθήθηκε για το Υπουργείο Εξωτερικών,
οφείλει η Βουλή και οφείλει η Κυβέρνηση -που το έχω ζητήσει
πολλάκις και µέσα στην Κυβέρνηση- να το εφαρµόσει για όλα τα
Υπουργεία. Δεν υπάρχει Υπουργείο που να έχει πιο σοβαρά ζη-
τήµατα -δαπάνες απορρήτων- από το Υπουργείο Εξωτερικών.
Και το Υπουργείο Εξωτερικών δέχεται και συνεχίζει να υπόκειται
σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Και µιλάω για Υπουργεία όπως το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το Υπουργείο Εσωτερικών, το
Υπουργείο Μακεδονίας, ίσως και άλλα Υπουργεία, αλλά και την
ΕΥΠ. Υπάρχει ειδικός κωδικός για αυτές τις δαπάνες στον προ-
ϋπολογισµό.  

Και το λέω από τώρα, ότι η Κυβέρνηση οφείλει να δεσµευτεί
πως θα εξαπλώσει και θα εφαρµόσει αυτά που εφαρµόζει για το
Υπουργείο Εξωτερικών και για τις άλλες απόρρητες δαπάνες.
Διαφορετικά, οφείλω στον εαυτό µου και στην ιστορία µου να
µην ψηφίσω τις απόρρητες δαπάνες των άλλων Υπουργείων, αν
δεν υπάρξει αυτή η δέσµευση, πέραν του Υπουργείου Εξωτερι-
κών που έχει νοµικό και νοµοθετικό έλεγχο. 

Επίσης, θέλω να πω ότι υπάρχει ένα ζήτηµα όταν λέµε για µυ-
στικά κονδύλια, για τον έλεγχο της ΕΥΠ. Τώρα που έχω µεγαλύ-
τερη ευελιξία ως προς τον χρόνο, έψαξα όλους τους νόµους και
όλα τα νοµοθετικά έργα σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είτε επρόκειτο για αριστερές- σπάνιες- κυβερνήσεις, είτε για σο-
σιαλιστικές, σοσιαλδηµοκρατικές, είτε για χριστιανοδηµοκρατι-
κές -δηλαδή όχι και πολύ αριστερές- η δηµοκρατική αρχή ότι το
Κοινοβούλιο είναι ο ανώτατος θεσµός της δηµοκρατίας, ισχύει
σε όλες αυτές τις χώρες. Δηλαδή τι; Ότι η Εθνική Υπηρεσία Πλη-
ροφοριών κάθε κράτους υπόκειται -µε τη µυστικότητα που απαι-
τείται- σε έλεγχο Επιτροπής της Βουλής. Δεύτερον, ότι ο Διοι-
κητής της, επίσης, υπόκειται σε έλεγχο της Βουλής. Τρίτον, ότι
µε µεγάλη µυστικότητα -εάν χρειαστεί και το αποφασίσει η
Βουλή- φτιάχνονται εξεταστικές επιτροπές. Τέταρτον, έχει συγ-
κροτηθεί σε όλες τις χώρες -και πρόσφατα, από το 2014, στη
Γερµανία- ειδικός, ας το πούµε, Συνήγορος του Πολίτη για τυχόν
παραβιάσεις των µυστικών υπηρεσιών στον τρόπο και στην κυ-
κλοφορία των πληροφοριών. Και τελευταίο: Αυτή η αρχή πρέπει
να επεκταθεί σε κάθε θεσµό, είτε λέγεται κρατική ασφάλεια είτε
στρατός, ο οποίος έχει είδος ή παρα-είδος µυστικών υπηρεσιών. 

Τρίτον, θέλω να πω ότι τον προϋπολογισµό τον στηρίζω και θα
τον ψηφίσω πλην αυτής της ένστασης που είπα. Έχει αναπτυ-
ξιακό σχέδιο, έχει κοινωνική δικαιοσύνη και έναν µηχανισµό προ-
ώθησης της οικονοµίας. Αυτά τα τρία είναι τα κριτήρια µε τα
οποία καθένας, µε το χέρι στην καρδιά, πρέπει να στηρίζει αυτόν
τον προϋπολογισµό.

Θέλω να κάνω, όµως, µία πρόταση: Η συζήτηση επί του προ-
ϋπολογισµού σε αυτή τη Βουλή, µας οδηγεί συνεχώς να µιλάµε
για αριθµούς, για συγκρίσεις αριθµών µε το παρελθόν. Δεν έχω
καµµία αντίρρηση. Είναι απαραίτητες και τις χρησιµοποιώ και
εγώ. Όµως, θα πρέπει η Βουλή -και θα προβλεφθεί αυτό ελπίζω-
να συγκροτήσει µία ειδική επιτροπή που να συζητά για τον 21ο

αιώνα και το µέλλον της χώρας και να συναγωνιστούµε τα κόµ-
µατα και οι Βουλευτές µε άµιλλα για το τι ακριβώς σχέδιο και τι
όραµα έχουµε για το µέλλον.

Θέλω να σας πω το εξής: Ο προϋπολογισµός πρέπει, κατά τη
γνώµη µου, στο µέλλον -δεν είναι εφικτό σήµερα- να αποτελεί το
τιµόνι και τον καθοδηγητή για το πώς η Ελλάδα θα καταφέρει να
υλοποιήσει ένα όραµα. Ζούµε σε µία εποχή που λέγεται: «Η
εποχή της 4ης Βιοµηχανικής Επανάστασης». Οι αγγλοσάξονες το
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λένε «Η δεύτερη εποχή των µηχανών» και πληροφοριακά σας
λέω ότι οι Ιάπωνες και οι Κορεάτες το ονοµάζουν «Η πέµπτη κοι-
νωνία ανάπτυξης».

Σε αυτή την εποχή πρέπει να πάµε τη χώρα µας µε δηµοκρα-
τικό τρόπο. Και πρέπει πάντα τα στοιχεία του προϋπολογισµού -
η έρευνα, η εκπαίδευση, κ.λπ.- να δίνουν αυτή την ώθηση. Για
αυτό νοµίζω ότι θα ήταν καλό να υπάρξει -το προτείνω στο Προ-
εδρείο της Βουλής και στα κόµµατα- αυτό το µέτρο.

Τελευταίο σηµείο σχετικά µε αυτά που ειπώθηκαν. Δεν θέλω
να µιλήσω για τις Πρέσπες. Έχουµε άλλη συζήτηση. Θα ανα-
φερθώ σε αυτά που άκουσα όσο ήµουν εδώ. Ακούω µε µεγάλο
ενδιαφέρον ότι κάποιοι λένε, «Εµείς θα κάνουµε καλύτερη δια-
πραγµάτευση» και αναρωτιέµαι το εξής: Σαράντα χρόνια γιατί
δεν την έκαναν;  Τους το απαγόρευσε κανείς; Είναι σαν τους συ-
ζύγους -γυναίκες ή άντρες- που αφού έχουν καταστρέψει τον
γάµο τους, λένε «Κάνουµε µία αρχή ακόµα, γιατί θα τα καταφέρω
καλύτερα;». Μα, κύριοι µου, σαράντα χρόνια δοκιµαστήκατε και
δεν κάνατε καλύτερη διαπραγµάτευση. 

Και να πω και κάτι άλλο; Το 1977 διαπραγµατεύτηκε η κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας το θέµα της γλώσσας στον ΟΗΕ και
το έχασε πανηγυρικά. Γιατί να τους εµπιστευτούµε ότι θα δια-
πραγµατευτούν καλύτερα; 

Και να πω και κάτι άλλο; Να τους αναθέσουµε να διαπραγµα-
τευτούν καλύτερα. Όµως, το 1992 – 1994, όταν συζητούνταν τα
περί «µακεδονικής γλώσσας» και οι συντοµογραφίες και οι συν-
τµήσεις αυτής της χώρας, της Βόρειας γείτονάς µας, τι έκαναν
τα δύο κόµµατα της εποχής; Γιατί έπεσε και στην περίοδο Μη-
τσοτάκη και στην περίοδο Παπανδρέου. Τι έκαναν; Δεν πήγαν
τρία χρόνια στη διαπραγµάτευση. Άρα έχουν όλα τα εχέγγυα ότι
θα έκαναν µία πολύ καλύτερη διαπραγµάτευση!

Και τι άλλο είπανε; Ποιο ήταν το δεύτερο; Το είπε ο κ. Βαρβι-
τσιώτης. Είπε ότι εδώ έγινε µία συναλλαγή. Δηλαδή, συγγνώµη,
εγώ να πάρω τα επιχειρήµατα της Νέας Δηµοκρατίας και να τα
υιοθετήσω. «Μπάχαλο το συνταξιοδοτικό». «Δεν τα κάνατε καλά,
σύντροφε Υπουργέ». «Μπάχαλο οι Πρέσπες». Δεν τα έκανα εγώ
καλά. Σύµφωνοι. Γίνεται συναλλαγή ανάµεσα σε δύο κακά πράγ-
µατα; Κάτι παίρνεις σε µία συναλλαγή. Τίποτα δεν παραδέχονται
ότι είναι καλό. Μα πώς έγινε η συναλλαγή;

Επιπλέον, γιατί είναι τόσο φοβικοί; Γιατί δεν µπορούν να φαν-
ταστούν µία εξωτερική πολιτική, η οποία παλεύει για τα δίκαια
της χώρας, χωρίς κόµπλεξ και χωρίς να υποχωρεί σε κανέναν;
Ποια διδάγµατα έχουν από τη δικιά τους εµπειρία;

Και συνεχίζει να λέει ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας:
«Τα χάσατε όλα. Ποιος σας µετράει; Μέχρι και ο Ράµα βγαίνει
και µιλάει µε τον τρόπο που µιλάει».

Πρώτον, να µιλάµε µε µεγάλη προσοχή για τους γείτονές µας,
διότι επειδή είµαστε πιο ισχυρό κράτος, πρέπει να τους επιβάλ-
λουµε τη δική µας εξωτερική πολιτική. Μερικοί νοµίζουν ότι κά-
νουµε πολιτική αν πάµε πίσω από τους Τούρκους και τους Αλ-
βανούς και βρίζουµε. Όχι! Υιοθετήσαµε το γήπεδο που σε εκεί-
νους αρέσει. Εµείς, επειδή είµαστε πιο ισχυρή χώρα, πρέπει να
έχουµε ένα γήπεδο που επιβάλλουµε τον τρόπο ειρήνης και ανά-
πτυξης µε ηγεµονικό τρόπο εδώ στην Ελλάδα.

Έφυγε ο κ. Βαρβιτσιώτης, αλλά θέλω να του πω το εξής: Του
συστήνω δύο πράγµατα: Πρώτον, να διαβάσει τι δηλώνουν οι
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής για τον ρόλο της Ελλάδος σήµερα
στην εξωτερική πολιτική, αλλά και τι δηλώνει η ηγεσία της Λαϊκής
Δηµοκρατίας της Κίνας για τον ρόλο της εξωτερικής πολιτικής
και τη σηµασία της Ελλάδας, επίσης στην περιοχή. Μιλάµε, δη-
λαδή, για την απερχόµενη και ακόµα υπερδύναµη και για την ερ-
χόµενη υπερδύναµη, οι οποίες εκφράζουν τη µεγαλύτερη εκτί-
µηση από όλες τις ευρωπαϊκές χώρες και χώρες της περιοχής
στην Ελλάδα. Και µας λένε και αποµονωµένους. Δηλαδή, µας κά-
νουν κόνξες. Αυτό θέλει να µας πει. 

Του κάνω και µία σύσταση: Ας διαβάσει το βιβλίο του πατέρα
Βαρβιτσιώτη, τι αποκαλυπτικά λέει για το µακεδονικό και πώς πε-
ριγράφει το πώς έχανε η Νέα Δηµοκρατία τις διαπραγµατεύσεις
γύρω από το µακεδονικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κοτζιά, πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Τελειώνω. 

Σπαράζει η ψυχή του πατέρα Βαρβιτσιώτη. Ας φροντίσει ο γιος
να τον διαβάσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κοτζιά. 

Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε πρώην Υπουργέ των Εξωτερικών, θα µείνετε στην ιστο-

ρία για το ότι διαπραγµατεύτηκε ένα εθνικό θέµα µε κλειστές τις
πόρτες. Δεν είχατε τη διάθεση να ακούσετε την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, δεν είχατε τη διάθεση να ακούσετε τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. Αποφασίσατε µόνος µε τον Πρωθυπουργό της
χώρας και έχετε εθνικές ευθύνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είµαι τροµαγµένος για
την ηχηρή επαναφορά της τροµοκρατίας. Είµαι τροµαγµένος,
γιατί χτύπησε την πληροφόρηση, την ενηµέρωση και την πολυ-
φωνία. Είµαι τροµαγµένος, γιατί το θηρίο άρχισε πλέον ανασυγ-
κροτηµένο, ανανεωµένο και συνεχώς εκπαιδευόµενο, να δείχνει
τα δόντια του. Είµαι τροµαγµένος, γιατί δεν αντιλαµβάνεστε το
µέγεθος του κινδύνου. Η σκληρή βία θα συνεχίσει, εν όψει των
πολλών και πολλαπλών εκλογών, να αναταράσσει ακόµα περισ-
σότερο το πολιτικό κλίµα.

Είµαστε η µοναδική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Δύσης που ανήκουµε, που έχει ακόµη εσωτερική τροµοκρατία.
Οι αναρχικοί και οι εξτρεµιστές θα συνεχίσουν να εκπαιδεύονται
κάθε Παρασκευή και Σάββατο στο κέντρο της πρωτεύουσας,
χρησιµοποιώντας νέα πρόσωπα, νέες τακτικές, νέα σχέδια, νέα
εύφλεκτα υλικά. Γιατί άραγε; Θα συνεχίσουν να χρησιµοποιούν
τα πανεπιστήµια ως οχυρά και πολεµίστρες αυτοί που ασκούνται
στη βία και το έγκληµα. Αυτές οι καταστάσεις θα γεννήσουν επι-
πλέον σκληρότερη «νέο-τροµοκρατία». 

Απαιτείται, λοιπόν, να εξασφαλίσετε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Συµπολίτευσης, εθνικό σχέδιο αντιτροµοκρατικής πο-
λιτικής ως εκ της θέσεώς σας και ως εκ της αποστολής που σας
ανατέθηκε µε την ψήφο του ελληνικού λαού. Θα φέρετε ακεραία
την ευθύνη και ιστορικά θα σας χρεωθεί γιατί δεν οχυρώσατε τη
χώρα, όπως οφείλατε. 

Σήµερα, ακούγονται λόγια παρηγοριάς και συµπαράστασης
που πολλές φορές αγγίζουν τα όρια του φαρισαϊσµού. Αύριο, θα
ξεχαστούν. Η ευθύνη, όµως, θα σας βαραίνει, κύριε Υπουργέ,
ιστορικά. 

Μιλάει η Κυβέρνηση συνεχώς για ανάπτυξη, όπως στον φετινό
προϋπολογισµό. Όµως, πώς να έρθει η ανάπτυξη, όταν έχουµε
τέτοια κρούσµατα τυφλής βίας; 

Ας πάµε αµιγώς στο θέµα, που είναι ο προϋπολογισµός. Με
την κατάθεση του, ολοκληρώνεται η περίοδος της εικονικής
πραγµατικότητας, στην οποία ζει εδώ και τέσσερα χρόνια η πα-
ρούσα Κυβέρνηση και µαζί της η χώρα. Ο τελευταίος προϋπο-
λογισµός σας είναι αντίαναπτυξιακός και προεκλογικός, χρησι-
µοποιώντας, κύριε Υπουργέ, δωράκια µε χρυσόσκονη.

Υποστηρίζετε ότι η χώρα βγήκε από τα µνηµόνια, ενώ εξακο-
λουθούµε να εφαρµόζουµε πολιτικές λιτότητας. Αντί να ζητήσετε
συγγνώµη, µας κουνάτε το χέρι επειδή µειώσατε κάποιους φό-
ρους από αυτούς που εσείς ψηφίσατε κατ’ επανάληψη. Θριαµ-
βολογείτε ως γνήσια Κυβέρνηση των επιδοµάτων, ενώ η χώρα
δεν µπορεί στα ίσια να βγει στις αγορές. 

Στην πρόσφατη τετραµερή της Βάρνας, ο Πρωθυπουργός µί-
λησε για τον νέο κάθετο οδικό άξονα ταχείας κυκλοφορίας,
καθώς και για τον εκσυγχρονισµό της κάθετης σιδηροδροµικής
γραµµής στο Νοµό Έβρου. Πώς θα επιτευχθεί αυτό από µία κυ-
βέρνηση που αποδεδειγµένα δεν διαθέτει συγκοινωνιακή πολι-
τική και δεν πιστεύει ότι ο Έβρος µπορεί να αποτελέσει πρότυπο
συγκοινωνιακού κόµβου; 

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης δηµιούργησε προσδοκίες
και ελπίδες και ξέχασε να προβεί στην κατάργηση του πλαφόν
για τους καλλιεργητές βαµβακιού που το αναµένουν. Θα αποζη-
µιώσει τους αγρότες που υπέστησαν ζηµιές στα σιτηρά, στα
καπνά, στον ηλίανθο, στα νωπά και στα κατεψυγµένα προϊόντα,
εξαιτίας δυσµενών καιρικών φαινοµένων και ασθενειών; 
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Ποια µέτρα στήριξης για τους αλιείς θα λάβετε, όταν οι γείτο-
νες µας ανενόχλητα παραβιάζουν τα αλιευτικά µας πεδία; Πώς
ονειρεύεστε την ανάπτυξη στη Θράκη µε κλειστό το εργοστάσιο
ζάχαρης στην Ορεστιάδα; Θα αποζηµιώσετε τους καλλιεργητές
µε τα ασυγκόµιστα ζαχαρότευτλα των δύο τελευταίων ετών; Αλή-
θεια, πώς θα µετεξελίξετε τη Θράκη σε πανεπιστηµιακό σταυρο-
δρόµι, σε σταυροδρόµι γραµµάτων; Με τον Υπουργό Παιδείας,
ο οποίος µε καθηγητοκλεπτικούς νόµους ενισχύει τα πανεπιστή-
µια, τα κεντρικά, από το Δηµοκρίτειο και από τα λοιπά πανεπι-
στήµια της περιφέρειας; Με αυτόν που δίνει ως προίκα το ΤΕΙ
Καβάλας, Δράµας και Διδυµοτείχου στο Διεθνές Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης και ξέχνα το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης;
Με αυτόν που πήρε το Μεταπτυχιακό Εξειδίκευσης Δασκάλων
από το Παιδαγωγικό Αλεξανδρούπολης και το µετέφερε στο αν-
τίστοιχο της Θεσσαλονίκης; Με αυτόν που ίδρυσε το πανεπιστή-
µιο Δυτικής Αττικής σε βάρος του περιφερειακού πανεπιστηµίου
και κυρίως σε αυτό της Θράκης; Με αυτόν που ιδρύει την αχρεί-
αστη τέταρτη Νοµική στην Πάτρα σε βάρος αυτής της Κοµοτη-
νής; Με αυτόν που εκδικήθηκε τα δεκατέσσερα παιδιά της Σαµο-
θράκης, στα οποία στέρησε την ευνοϊκή ρύθµιση εισαγωγής στα
ΑΕΙ και στα ΤΕΙ;

Έρχοµαι και στις Ένοπλες Δυνάµεις. Έφυγε ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εθνικής Άµυνας. Σε µια νέα εποχή που η προκλητικό-
τητα της γειτονικής Τουρκίας αναπτύσσεται, εσείς µειώνετε τις
δαπάνες για την Εθνική Άµυνα; Μειώνετε τη µισθοδοσία των στε-
λεχών των τριών κλάδων. Μειώνετε, επίσης, τα έξοδα για τα εξο-
πλιστικά τους προγράµµατα. Στερείτε τα απαραίτητα για τη
λειτουργία του στρατεύµατος, όπως αυτό συγκροτείται µε τον
τακτικό Στρατό, την εφεδρεία και την Εθνοφυλακή.

Δεν έχετε αντιληφθεί ότι Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα
Ασφαλείας, µαζί µε τη δικαιοσύνη, αποτελούν τους πυλώνες του
ελληνικού κράτους και είναι απαραίτητο να λειτουργούν εύ-
ρυθµα όταν υπάρχουν οι κίνδυνοι, όπως αυτήν την περίοδο.

Συµπερασµατικά, αυτός ο προϋπολογισµός αποδεικνύει ότι
τόσο η Ελλάδα, όσο και συγκεκριµένα ο Έβρος και η Θράκη, δεν
µπορούν να περιµένουν τίποτα από εσάς, παρά µόνο περιφρό-
νηση. Η Νέα Δηµοκρατία µε το πρόγραµµα της αποδεικνύει ότι
µπορεί να οδηγήσει την ελληνική οικονοµία στο ξέφωτο. Μπορεί
να επαναφέρει στην ελληνική κοινωνία την κανονικότητα, την ευ-
θύνη, το ρεαλισµό, την ασφάλεια και τη σοβαρότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζουµε καλύτερα, γιατί µπο-
ρούµε και καλύτερα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δηµοσχάκη.

Ο κ. Ακριώτης έχει τον λόγο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή µε βάση τους υπολογι-

σµούς βγαίνει µέχρι τις 00.30’ στην καλύτερη των περιπτώσεων,
αν µπορείτε να τηρείτε τους χρόνους για να µην ξεφύγουµε.

Ορίστε, κύριε Ακριώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ενώ η συζή-

τηση για τον υπό ψήφιση προϋπολογισµό περιλαµβάνει οικονο-
µικά, ποσοτικά στοιχεία και δηµοσιονοµικές επιδόσεις, εντούτοις
αυτός ο προϋπολογισµός αυτή την ώρα µοιραία µετουσιώνεται
πολιτικά και γίνεται πιο ξεκάθαρο από ποτέ ότι δύο κόσµοι συγ-
κρούονται. 

Ο ένας κόσµος είναι αυτός των δικαιωµάτων: του δικαιώµατος
στην υγεία, στην αξιοπρεπή εργασία, στην πρόνοια, ο κόσµος
της ισότητας, της προόδου και του µέλλοντος. Ο άλλος είναι ο
κόσµος του νεοφιλελευθερισµού, της εργασιακής γαλέρας, της
ελίτ, της διαπλοκής, της επίπλαστης αριστείας. 

Θέλω να σταθώ σε ένα από τα πιο άσχηµα πράγµατα τα οποία
ακούστηκαν εδώ µέσα. Όχι στο ότι µας είπαν προδότες. Αυτό
είναι άλλη κουβέντα. Αισθάνοµαι, βέβαια, ενεός µπροστά σε τό-
σους υπερπατριώτες, εγώ ο άπατρις, κατά τη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά και οι υπόλοιποι συνάδελφοί µου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ!

Αναφέροµαι, λοιπόν, στο µέρισµα που σύσσωµη η Αντιπολί-
τευση χαρακτήρισε ως παροχολογία και προεκλογικό τερτίπι,
παρ’ ότι αυτό δόθηκε και το 2016 και το 2017. Ντροπή! Ρωτήστε

αυτούς που το πήραν και θα σας απαντήσουν.
Κύριε Γεωργιάδη, κύριε Λοβέρδο, κύριε Βορίδη, γιατί δεν πάτε

έξω από τα νοσοκοµεία να πείτε στους ασθενείς ότι είναι παρο-
χολογία η καθολική υγειονοµική τους κάλυψη, ότι τα ΤΟΜΥ που
δηµιουργούνται παντού είναι παροχολογία; 

Κύριε Μητσοτάκη, σας προκαλώ να πάτε στη θαυµάστρια µε
το µωρό στο καρότσι, να της πείτε ότι η αύξηση για το επίδοµα
από το πρώτο τέκνο, ο παιδικός σταθµός και το γεύµα του στο
σχολείο είναι προεκλογικό τρικ. 

Κύριε Βρούτση, να στηθείτε έξω από τον ΟΑΕΔ και να συνοµι-
λήσετε µε τις στρατιές των ανέργων που δηµιουργήσατε και να
πάτε στα εργοστάσια να εξηγήσετε ότι εµείς που επαναφέρουµε
τις συλλογικές συµβάσεις, το κάνουµε για ψηφοθηρικούς λό-
γους. Επίσης, να πάτε να βρείτε τους συµβασιούχους που θα
απολύσετε, όπως λέτε, όταν γίνετε κυβέρνηση, καθώς και τους
πλεονάζοντες, κατ’ εσάς, εκπαιδευτικούς. 

Όσο για τους συνταξιούχους παρακαλώ να δεχθείτε τα θερµά
µου συλλυπητήρια που δεν κόπηκαν οι συντάξεις, µιας και το εί-
χατε στο πρόγραµµά σας και υποχρεώνεστε να το βγάλετε από
αυτό. Τα λεφτά που θα πάρουν τρεισήµισι εκατοµµύρια πολίτες,
τους ανήκουν. Είναι δικά τους λεφτά. Δεν είναι δωράκι της Κυ-
βέρνησης. Εσείς τα υφαρπάξατε -εκούσια ή ακούσια- και εµείς
τους τα επιστρέφουµε πίσω, λελογισµένα και όσο µπορούµε
κάθε φορά. 

Τα 700.000.000 ευρώ του µερίσµατος είναι αποτέλεσµα σκλη-
ρής δουλειάς και αποφασιστικότητας αυτής της Κυβέρνησης και
τα επιστρέφουµε σταδιακά στον Έλληνα πολίτη, µε τρόπο ασ-
φαλή, βιώσιµο και κοινωνικά δίκαιο. Δεν ξέρετε από πού προέκυ-
ψαν; Από την απόδοση της οικονοµίας και γιατί βάλαµε τέλος
στην κατασπατάληση του δηµόσιου χρήµατος και στα ξέφρενα
πάρτι τύπου ΚΕΕΛΠΝΟ, εξοπλιστικά, φάρµακο κ.λπ..

Αν θεωρείτε αυτό άκριτη παροχολογία, τότε κάνετε ακόµα πιο
ξεκάθαρο ποια πολιτική θέλετε να εφαρµόσετε: τη νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική της ακραίας λιτότητας. 

Θα σας παραφράσω: Γιατί µιλάτε, κύριε; Διαλύσατε το ασφα-
λιστικό σύστηµα και έρχεστε να µας πείτε τώρα για την αναγκαιό-
τητα της ιδιωτικής ασφάλισης. Διαλύσατε την παιδεία κι έρχεστε
να µας διαφηµίσετε την αναγκαιότητα των ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων. Διαλύσατε κάθε έννοια κοινωνικού κράτους, πετσοκόψατε
µισθούς και συντάξεις, εξαφανίσετε εργασιακά δικαιώµατα, ενώ
η ανεργία επί των ηµερών σας «χτύπησε κόκκινο». Και µην µας
πείτε ότι δεν µπορούσατε να κάνετε αλλιώς. Μπορούσατε! Εµείς
ακόµα και σε καθεστώς µνηµονίου, πολλά είναι αυτά που κατα-
φέραµε και όλα αποτυπώνονται στα πραγµατικά µεγέθη της ελ-
ληνικής οικονοµίας. 

Μειώσαµε την ανεργία κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες. Βγά-
λαµε τη χώρα από την αφάνεια και επιστρέψαµε στην ανάπτυξη.
Ενδεικτικό είναι αυτό που αναφέρει σήµερα το ΓΕΜΗ, ότι άνοιξαν
χίλιες πεντακόσιες επιχειρήσεις περισσότερες από πέρσι και πως
µειώθηκαν πολύ λιγότερες. 

Επαναθεµελιώσαµε το κοινωνικό κράτος µε την καθιέρωση του
Κοινωνικού Εισοδήµατος Αλληλεγγύης, την ενίσχυση της πρω-
τοβάθµιας υγείας, την επέκταση πρόσβασης στους βρεφονηπια-
κούς σταθµούς. Αυξάνουµε τα κονδύλια µέσω και αυτή του
προϋπολογισµού που αφορούν την προνοιακή µας πολιτική.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έπειτα από οκτώ µνηµονιακούς προ-
ϋπολογισµούς, χάρη στις δηµοσιονοµικές επιδόσεις των τελευ-
ταίων ετών και πάνω από όλα χάρη στις θυσίες των Ελλήνων
πολιτών, προχωράµε στη µείωση ασφαλιστικών εισφορών ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων και αγροτών, στη
µείωση του ΕΝΦΙΑ, στην αύξηση του κατώτατου και υποκατώτα-
του µισθού, στην επιδότηση των ασφαλιστικών εισφορών για
νέους έως είκοσι πέντε ετών, στην ενίσχυση του προγράµµατος
«Βοήθεια στο σπίτι», στην επιδότηση του ενοικίου, στην µη µεί-
ωση των συντάξεων. 

Την ίδια ώρα συνεχίζουµε την προσπάθεια για τη δηµιουργία
ενός παραγωγικού προτύπου, που θα στηρίζεται στην οικονοµία
της γνώσης, αναχαιτίζοντας ταυτόχρονα το brain drain. Γι’ αυτό
υπερδιπλασιάσαµε τον προϋπολογισµό για την έρευνα, θεσµο-
θετούµε κίνητρα για την καινοτόµο επιχειρηµατικότητα, δηµιουρ-
γούµε νέες, ποιοτικές θέσεις εργασίας για εξειδικευµένους επι-
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στήµονες. 
Να θυµίσω ότι προϋπολογισµός του Υπουργείου Παιδείας αυ-

ξάνει συνεχώς από το 2015. Από τα 4.750.000.000 ευρώ που τον
παραλάβαµε έχει φτάσει 5.500.000.000 ευρώ τα επόµενα χρόνια.
Το 2018 έχουµε κάνει περισσότερες από δεκαέξι χιλιάδες προσ-
λήψεις στην Ειδική Αγωγή. Το 2019 προβλέπονται επιπλέον τεσ-
σεράµισι χιλιάδες νέες µόνιµες προσλήψεις εκπαιδευτικών,
διασφαλίζοντας έτσι τη συνέχιση της υποστήριξης των µαθητών
µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Και αυτά κάπως
σας ακούγονται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς για εσάς, τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης, η χώρα έχει αλλάξει κατεύθυνση. Οι δοµές βελτιώ-
νονται, ο δηµόσιος τοµέας µετασχηµατίζεται. Οι διαδικασίες
γίνονται διαφανείς. Η επαναθεµελίωση του κοινωνικού κράτους,
η αποκατάσταση του εργασιακών σχέσεων και δικαιωµάτων και
η πάταξη της διαφθοράς βρίσκονται στο επίκεντρο της πολιτικής
µας. Οι δυσοίωνες προβλέψεις σας διαψεύδονται καθηµερινά. Η
σκανδαλολογία σας βρίσκει τοίχο. Το όποιο αφήγηµά σας καταρ-
ρέει και το αγαπηµένο σας σπορ διασποράς ψευδών ειδήσεων
σας εκθέτει, γιατί πλέον η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη. 

Φυσικά, δεν περιµένουµε να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό,
ούτε και να στηρίξετε την πολιτική µας, όσο κι αν βλέπουµε τη
θλίψη σας να λέτε «ναι» σε όσα νοµοθετούµε. 

Όµως εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης σηµει-
ώνεται κάτι πολύ επικίνδυνο για το οποίο πρέπει να απαντήσετε.
Τι συµβαίνει µε την Ακροδεξιά; Είναι η εµµονή να επιστρέψετε
στην εξουσία που σας έχει τυφλώσει και δεν διστάζετε να συν-
διαλέγεστε µε τα πιο σκοτεινά έδρανα της Βουλής, ή µήπως απ-
λά ήρθε η ώρα να µας αποκαλύψετε την υπαρκτή από καιρό συ-
νάφειά σας µε την Ακροδεξιά; Να θυµίσω αυτό που λεγόταν επί
ΠΑΣΟΚ -τι ειρωνεία, άραγε;- ότι «Ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει
Δεξιά», πόσο µάλλον την Ακροδεξιά!

Συστήνουµε, λοιπόν, στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που τε-
λευταία της αρέσει να αλλάζει το σήµα της, να παραγγείλει
στους γραφίστες της κάτι που να ταιριάζει µε την επερχόµενη
εκλογική της ήττα, γιατί είναι βέβαιο ότι ο αγώνας µας για περισ-
σότερη δηµοκρατία, διαφάνεια, ισότητα, κοινωνική αλληλεγγύη,
προστασία των κοινωνικών και εργασιακών δικαιωµάτων, θα νι-
κήσει.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ακριώτη.

Κύριε Κυριαζή, έχετε τον λόγο και αµέσως µετά η κ. Σκουφά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχα κάποιες σηµειώσεις, αλλά, δυστυχώς, στην πορεία της

συζήτησης και πάλι αναδεικνύονται δύο κόσµοι, δύο συστήµατα:
το ένα της πραγµατικότητας και το άλλο της θεωρίας και της αυ-
ταπάτης-εξαπάτησης. Δυστυχώς, αυτή είναι η σκληρή πραγµα-
τικότητα, την οποία δεν ήθελα να πιστέψω µέχρι και το 2016,
στον προϋπολογισµό τότε, όπου συζητώντας µε συναδέλφους
µου στο Εντευκτήριο των Βουλευτών, βλέποντας τον προϋπολο-
γισµό, µε την έννοια των περικοπών, της υπερφορολόγησης, των
µέτρων, µε το δικό µας σκεπτικό λέγαµε ότι Φλεβάρη ή Μάρτη
πάµε για εκλογές. 

Φεύγοντας µε καλεί ένας συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, που γνω-
ριζόµασταν από παλιά, από κοινωνικούς αγώνες που είχαµε
δώσει µαζί, και µου λέει: «Συνεχίζετε και κάνετε τα ίδια λάθη».
Του λέω: «Τι λάθη, αγαπητέ συνάδελφε;».

«Καταλήξατε σε κάποια συµπεράσµατα µε το δικό σας σκε-
πτικό. Το δικό µας σκεπτικό είναι τελείως διαφορετικό. Όλα αυτά
εµείς εδώ δεν τα πιστεύουµε. Όµως µπορούµε µονοµιάς να έρ-
θουµε σε ρήξη µε όλα αυτά; Όχι. Θα τα ροκανίσουµε ένα-ένα και
γι’ αυτόν τον λόγο θα συµµαχήσουµε και µε το διάβολο. Το είπε
και ο Αλέξης µας: «Η Βουλή είναι το προπύργιό µας, το φρούριο
µας. Δεν φεύγουµε από εδώ»».

Λέω, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να προετοιµα-
στείτε για όλα αυτά. 

Και ο ίδιος πολλές φορές ήρθα σε δίληµµα, αγαπητοί συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ψήφισα τρεις φορές τα προαπαιτούµενα
και την τρίτη φορά κλήθηκα για διαγραφή. Την τρίτη φορά είχαµε

είκοσι τρία προαπαιτούµενα. Δεν ψηφίσαµε τα δύο από τα είκοσι
ένα, στο Eurogroup της Πέµπτης που συνήλθε µας γύρισαν πίσω
εξευτελίζοντάς µας οι δανειστές µας, που σήµερα σας θεωρούν
τα καλύτερα παιδιά, τα πιο πειθήνια όργανα, ώστε τη Δευτέρα
να επανέλθουµε ξανά. Να τονίσω ότι δεν ήταν δηµοσιονοµικού
χαρακτήρα.

Αυτή, δυστυχώς, είναι η σκληρή πραγµατικότητα και κάτω από
αυτές τις συνθήκες βγαίνατε από εδώ, όταν ήµασταν στην Ολο-
µέλεια, οµαδικά στο Σύνταγµα µε τους Αγανακτισµένους, µε επι-
κεφαλής τον Αλέξη, αλαλάζοντας και γυρίζοντας θριαµβευτικά,
αφού συναντιόσασταν στο Σύνταγµα µε τη Χρυσή Αυγή. 

Και αυτοί ανήκαν στους Αγανακτισµένους, τους οποίους πέντε
χρόνια τώρα πέρασαν και η δίκη δεν έχει γίνει ακόµη. Και την
προηγούµενη εβδοµάδα ακόµη για την άρση ασυλίας χρυσαυγι-
τών δεν ψηφίσατε. Να δούµε ποια η είναι συνάφεια, όπως και το
2015 τις εκλογές πώς τις επιδιώξατε, πώς επιτύχατε µε τη συν-
δροµή της Χρυσής Αυγής.

Άρα, ποιοι είναι οι ακροδεξιοί; Όσοι συνεργάζεστε και συγκυ-
βερνείτε, τους οποίους εγκαλούσατε τα προηγούµενα χρόνια,
αλλά συγκυβερνάτε. Δυστυχώς, αυτό είναι, αν θέλετε, το αντί-
τιµο, το οποίο πληρώνετε, γιατί η εξουσία όλα αυτά τα διαχειρί-
ζεται µε αυτόν τον τρόπο µόνο και µόνο για να παραµείνετε στην
εξουσία.

Ερχόσασταν εντός του Κοινοβουλίου και τι εκστοµίζατε προς
εµάς; «Πουληµένοι, µερκελιστές, γερµανοτσολιάδες, σας ετοι-
µάζουµε τα γουναράδικα, δωσίλογοι κ.λπ..» Τα θυµάστε. Δικοί
σας συνάδελφοι  τα έλεγαν. Αν θέλετε, ανατρέξτε να τα δείτε. Κι
εµείς σιωπούσαµε, σκύβαµε το κεφάλι γιατί γνωρίζαµε τις δυ-
σκολίες, γνωρίζαµε τι αντιµετωπίζαµε όταν γυρνούσαµε στον
τόπο µας, όπου πρωτοστατούσατε στην όποια διαµαρτυρία.

Σήµερα, εµείς συνδράµουµε. Σε πάρα πολλά νοµοσχέδια ψη-
φίσαµε υπέρ. Ποτέ δεν ψηφίσατε ένα νοµοσχέδιο κι έρχεστε να
µας πείτε τι σήµερα; Όταν εµπαίξατε την κοινωνία για την κατάρ-
γηση του µνηµονίου µ’ έναν νόµο, µ’ ένα άρθρο, για τον κατώ-
τατο µισθό στα 761, για τη σεισάχθεια, για το «κανένα σπίτι στα
χέρια τραπεζίτη», για την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, δηµιουργώντας
ταυτόχρονα κινήµατα του «Δεν πληρώνω», καλώντας τον κόσµο
να µην πληρώνει διόδια, ΦΠΑ και ό,τι άλλο σας ερχόταν στην
κούτρα σας.

Τελικά, το 2015 µε τη συνηγορία, όπως είπα και προηγουµέ-
νως, της Χρυσής Αυγής, αναλάβατε την εξουσία. Το πρώτο πεν-
τάµηνο, κυβερνώντας µε ακροδεξιούς ως λέγατε και δεχθήκατε,
µας οδηγήσατε σε µια έκτακτη κατάσταση. Συνδράµαµε πάλι να
µη βρεθούµε εκτός Ευρώπης. Ήταν µια κατάσταση οδυνηρή για
τη χώρα.

Παρά την οµολογία σας για την αυταπάτη που σας διακατείχε
και σας διακατέχει, ο στόχος σας, ο ιδεολογικός στόχος, η δηµι-
ουργία µιας ιδιωτικοκρατικίστικης κατάστασης, ενός τέτοιου συ-
στήµατος, δηλαδή το υπεύθυνο εργατικό επιχειρηµατικό κοµµάτι
να παράγει 100 ευρώ, παραδείγµατος χάριν, και να του παίρνετε
τα 80, δηµιουργώντας µια κοινωνία παράκλητη, µε το χέρι απλω-
µένο για ένα συσσίτιο, για ένα κουπόνι, για µια είσοδο στο κοι-
νωνικό παντοπωλείο, ιατρείο, φαρµακείο, για ένα τετράµηνο, για
ένα οχτάµηνο, ψιθυρίζοντάς του ότι «θα γίνεις και µόνιµος», υπο-
θηκεύοντας ταυτοχρόνως τον δηµόσιο πλούτο της χώρας για
ενενήντα εννιά χρόνια.

Όσον αφορά την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», θυµάστε τη συµφωνία που κά-
ναµε µε το ΤΑΙΠΕΔ για 350 εκατοµµύρια για δεκαπέντε χρόνια
και πόσο τη δώσατε εσείς για ενενήντα εννιά χρόνια; Σαράντα
πέντε εκατοµµύρια, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, αντί ενός
πινακίου εξουσίας.

Δυστυχώς, και τη νεολαία µας την οδηγήσατε σε έξοδο από
τη χώρα και µάτωσε κάθε οικογένεια, προκειµένου να διασφαλί-
σει την προοπτική της.

Για ποια παράλληλα προγράµµατα, για ποια αντίµετρα, για
ποια ισοδύναµα µιλάτε; Κοροϊδεύετε την κοινωνία. Δεν τα είδε
πουθενά.

Δεν µιλάµε για ζητήµατα, όπως το µεταναστευτικό, τα ανοιχτά
σύνορα. Ήσασταν στους φράχτες εκεί να διαµαρτύρεστε, την
Αµυγδαλέζα να την τινάζετε όρθια και τώρα εισέρχονται από τον
Έβρο δεκάδες. Καίγονται σε αυτοκίνητα µέσα στο οδικό δίκτυο
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της Καβάλας. Την προηγούµενη εβδοµάδα υπήρξαν δώδεκα νε-
κροί. Εσείς είστε οι ηθικοί αυτουργοί για όλα.

Για ποια ασφάλεια του πολίτη µιλάτε; Θυµάστε τι λέγατε; Δη-
µιουργία µιας πολιτοφυλακής, αφοπλισµός των αστυνοµικών, κα-
τάργηση των ΜΑΤ και τώρα κάνετε πάρτι µε τις αύρες. Αυτή, δυ-
στυχώς, είναι η σκληρή πραγµατικότητα. 

Ποιους αστυνοµικούς διασφαλίζετε; Για ποιο 50% µιλάτε; Το
δώσαµε, το ενσωµατώσαµε στον µισθό τους και τώρα έρχεστε
40% από αυτό, το οποίο δώσατε, άπαξ.

Θα σας καταθέτω και το σχετικό έγγραφο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, αν

θέλετε, ολοκληρώστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τι έλαβε ο αστυνοµικός; Έλαβε

2.970, κράτηση 2.300. Οι κρατήσεις είναι 40%. Κρατήστε το για
να ενθυµείστε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Κυριαζίδη.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τι αφορά αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αφορά αυτό που σας επέβαλε το

Συµβούλιο της Επικρατείας δύο φορές και σας εξανάγκασε σε
εξάµηνο να πληρώσετε σε όλους αυτούς τα αναδροµικά, αλλιώς
θα προχωρούσαν οι ίδιοι σε δηµόσιες κατασχέσεις. Αναγκαστή-
κατε να προχωρήσετε και τους περικόπτετε το 40%. Αυτό κάνετε
εσείς και αυτό άπαξ, για να ξέρουµε τι µας γίνεται, εννοώ για
τους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφαλείας, στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Προέρχοµαι από την ανατολική
Μακεδονία. Θα ήθελα να πω στον κ. Κοτζιά ότι σαράντα δύο χι-
λιάδες µεταφέρθηκαν αιχµάλωτοι στο Κίτσεβο, στα Σκόπια. Χά-
θηκαν δώδεκα χιλιάδες σε καταναγκαστικά έργα. Γύρισαν οι
υπόλοιποι και οι µισοί ανάπηροι. Και, δυστυχώς, είχα προγόνους
σε αυτή ακριβώς την οδυνηρή στάση. Θα µπορούσαν τότε µε µια
απλή υπογραφή να δεχθούν ότι είναι Σλάβοι και θα γυρνούσαν
πίσω ανέγγιχτοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
έχουµε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Προτίµησαν να πεθάνουν για να
µη θεωρηθούν προδότες. Κι έρχεστε εσείς σήµερα µε µια υπο-
γραφή, ερήµην όλων, να υπογράφετε τα πάντα. Αυτό συµβαίνει
για τη Μακεδονία µας θα ήθελα να σας πληροφορήσω, που δεν
θέλετε να το αντιληφθείτε, να το καταλάβετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Βεβαίως, προέρχοµαι από έναν
νοµό, τη Δράµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. Δεν θα τελειώσουµε ποτέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Απλά, τον έβαλε η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σε καραντίνα. Όταν λέω σε καραντίνα, εννοώ από-
µακρη από το ό,τι δει αυτός ο τόπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, σας
παρακαλώ. Έχουµε φτάσει τα δέκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για ποια σύνδεση µιλάτε, κύριε
Πρόεδρε, µε την Εγνατία Οδό;  Θα είχαµε την κατασκευή των δε-
κατριών χιλιοµέτρων µέχρι τέλος του έτους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί να µην πούµε και για το κέντρο φιλοξενίας της ΜΚΟ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μπορούµε να πούµε

τα πάντα και να µιλάµε ως τις δύο το πρωί. Δεν γίνεται, όµως,
αυτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Την προηγούµενη εβδοµάδα κα-
ταδικάστηκαν για πέντε µήνες φυλάκιση –ΜΚΟ της Δράµας- στο
κέντρο φιλοξενίας, διότι το έκαναν εκεί παζάρι. Αυτά, δυστυχώς,
είχα να πω. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, σας

παρακαλώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν θα πω για τη θέρµανση στο

Νευροκόπι –φανταστείτε- και για τον αγροτικό κόσµο, όπως δώ-
σατε τελευταία στους καπνοπαραγωγούς 60% για στρέµµα και
το διπλανό χωράφι του συνάδελφου του Καβαλιώτη, που ήταν
διπλανά χωράφια –ένας δρόµος τους χωρίζει- 100 ευρώ το
στρέµµα. Καταλαβαίνετε πώς λειτουργείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, θέ-
λετε να κλείσω το µικρόφωνο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δυστυχώς, αυτή είναι η σκληρή
πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Πρέπει να κάνουµε
τόσες παρατηρήσεις; Το είπα και αµέσως πριν ανεβαίνετε στο
Βήµα να τηρήσουµε το χρόνο. Θα φτάσουµε στις 12.30’.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Πείτε µας τον τελευταίο οµιλητή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα αναγνώσω όλα τα

ονόµατα και αν δεν τηρήσετε τους χρόνους, κάποιος δεν θα µι-
λήσει σήµερα.

Η κ. Σκούφα είναι αµέσως µετά, ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο κ.
Παπαφιλίππου, ο κ. Σηφάκης, ο κ. Μπούρας, η κ. Σταµπουλή, ο
κ. Μπουκώρος και η κ. Καφαντάρη. Μιλάµε για οκτώ οµιλητές.
Βγαίνει ακριβώς µία ώρα. Αν βάλουµε το επτάλεπτο, είναι µία
ώρα. Κανείς όµως, δεν µιλάει επτά λεπτά. Αν το πάµε δέκα λεπτά,
θα είναι ογδόντα λεπτά. Πρέπει να πάµε µέχρι τη µία τη νύχτα.
Δεν µπορούµε. Και είναι και ο κ. Παπαχριστόπουλος, ο οποίος
δεν ξέρουµε αν θα µιλήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μιλούσαν πάνω από δέκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΑΣ: Ξεκινήστε µε την κόρνα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το ότι δεν έχει τηρηθεί

ο χρόνος από όλους, δεν χρειάζεται να το συνεχίσουµε. 
Κυρία Σκούφα, συγγνώµη, έχετε ήδη ανέβει στο Βήµα, αλλά

πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. 
Έχετε επτά λεπτά στη διάθεσή σας.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ.
Όλα περιµέναµε να τα ακούσουµε σε αυτή την Αίθουσα. Φυ-

σικά δεν περιµέναµε να ακούσουµε το σχόλιο από τον προηγού-
µενο οµιλητή, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ φταίει και για τη χρονοτριβή της δίκης της Χρυσής Αυ-
γής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πέντε χρόνια πέρασαν.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Αποφασίστε, κύριοι συνάδελφοι! Θα

πρέπει οι κυβερνήσεις να παρεµβαίνουν στο έργο των δικαστη-
ρίων ή όχι; Κατά τη γνώµη µας όχι, γι’ αυτό και αφήνουµε τα δι-
καστήρια να κάνουν και σε αυτόν τον τοµέα ελεύθερα, αδέσµευ-
τα και ανεξάρτητα το έργο τους περαιτέρω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σε άλλα παρεµβαίνετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι!
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Νοµίζω ότι κάτι που ειπώθηκε -γιατί

άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή τους Βουλευτές της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης- από έναν Βουλευτή, δυστυχώς δεν θυµά-
µαι το όνοµα του, συµπυκνώνει ακριβώς τον πυρήνα της ιδεο-
λογικοπολιτικής σας φιλοσοφίας και κατεύθυνσης. Ποιο είναι
αυτό; Είπε συγκεκριµένα «Εµείς ως κόµµα, η Νέα Δηµοκρατία,
πιστεύουµε στην ελεύθερη οικονοµική δραστηριότητα του ατό-
µου και εν γένει στην ελεύθερη οικονοµική παραγωγική, στο
ελεύθερο άτοµο…» κ.λπ..

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εξαιρετικό!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πρώτη φορά το ακούτε;
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Έχω µια ερώτηση: Αν αυτό πιστεύετε,

κοινώς στην καλύτερη και πιο φιλελεύθερη εκδοχή, στο laissez
faire laissez passer, δηλαδή χωρίς κανέναν κρατικό κοινωνικό πα-
ρεµβατισµό στην κατά τα άλλα ελεύθερη δραστηριότητα του
ατόµου, που θα βρείτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όλα αυτά
τα κονδύλια που χρειάζονται για τη στήριξη, ενίσχυση και ανοι-
κοδόµηση του κοινωνικού κράτους; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Γι’ αυτό µπορέσατε και σπουδάσατε
στο εξωτερικό.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, δεν

σας έφτασαν τα εννέα λεπτά που µιλήσατε;
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Και επίσης υπάρχει ένα ερώτηµα, το

οποίο δεν έχει απαντηθεί εδώ και τέσσερις ηµέρες, το ερώτηµα
που σας έθεσε ο Υπουργός Οικονοµικών, Ευκλείδης Τσακαλώ-
τος. Σας ρώτησε για συγκεκριµένο κοστολόγιο όλων αυτών που
σαν ευχολόγιο εξαγγέλλετε στον ελληνικό λαό. Πόσο κοστίζουν,
κύριοι, τα κοινωνικά µέτρα που κατά τα άλλα εξαγγέλλετε; Πού
θα τα βρείτε τα λεφτά; Πού θα τα βρείτε; Απάντηση ακόµα δεν
έχουµε πάρει και δεν πρόκειται να πάρουµε ποτέ. Ξέρετε γιατί;
Διότι δεν πιστεύετε στο κοινωνικό κράτος. Διότι αν πιστεύατε, εί-
χατε την ευκαιρία να το αποδείξετε για σαράντα ολόκληρα χρό-
νια της διακυβέρνησης της χώρας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Στην εναλλαγή της εξουσίας µας µε το

ΠΑΣΟΚ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ναι, ναι, κακοπεράσατε.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κακοπέρασε ο ελληνικός λαός, όταν

έψαχνε στα σκουπίδια και όταν επί των ηµερών σας προσέτρεχε
στα κοινωνικά ιατρεία και φαρµακεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι!
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Πού είναι τα κοινωνικά ιατρεία και φαρ-

µακεία; Πού είναι τα κοινωνικά παντοπωλεία;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Πάει γάζες και βαµβάκι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι!

Κύριε Μπούρα!
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Βλέπουµε πλέον τη ξεφτίλα του ελληνι-

κού λαού, τον οποίο είχατε καταδικάσει να ψάχνει µέσα στα
σκουπίδια; Βλέπουµε αυτές τις αισχρές εικόνες για χώρα του δυ-
τικού πολιτισµού; Ντροπή κύριοι! Μόνο αυτό! Ντροπή!

Θέλω να καταδείξω, εν αντιθέσει µε όλα αυτά που είπα προ-
ηγουµένως, ότι ο συγκεκριµένος προϋπολογισµός είναι ο πρώ-
τος προϋπολογισµός εκτός µνηµονίων, εκτός επιτροπείας. Είναι
επίσης ένας προϋπολογισµός λελογισµένης επέκτασης, που ση-
µαίνει, όπως αποδεδειγµένα φαίνεται µε αριθµητικά στοιχεία,
ελεύθερα στην πρόσβαση για τον καθένα και την καθεµία πολίτη
αυτής της χώρας, µιας λελογισµένης επέκτασης, που αφορά µεί-
ωση των φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών από τη µία και
από την άλλη αύξηση των κοινωνικών δαπανών.

Θέλω να υπενθυµίσω µερικές στιγµές, µερικά σηµεία της οι-
κονοµικής ιστορίας αυτής της χώρας, για να ξαναθυµηθεί ο ελ-
ληνικός λαός σε τι βάραθρο είχατε χαντακώσει την ελληνική
οικονοµία, την οικονοµία της χώρας πριν έλθει η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, Οικολόγων και ΑΝΕΛ µε τις εκλογές του 2015 στο τιµόνι
της διακυβέρνησης. 

Θέλω να υπενθυµίσω, λοιπόν, τα πλεονάσµατα για οποία εί-
χατε δεσµευτεί όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις µέχρι το
2015. Είχατε δώσει τη δέσµευση στους εταίρους και στους θε-
σµούς ότι µέχρι το 2031 τα πλεονάσµατα θα ήταν στο 4%, ενώ
για την τετραετία 2015 - 2018 το σύνολο των πλεονασµάτων
ανερχόταν σε 16,2% του ΑΕΠ.

Θέλω να σας θυµίσω παράλληλα ότι επί των ηµερών σας,
όπως είπαν κι άλλοι οµιλητές, η ανεργία αυξήθηκε ραγδαία από
το 9% στο 28%. Και ένα ακόµη σηµαντικό στοιχείο, το οποίο απο-
κρύπτετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, είναι ότι επί των ηµερών σας το δηµόσιο χρέος, το εξω-
τερικό χρέος της χώρας µάλλον, ανέβηκε από τα 125% στο 180%
του ΑΕΠ. Είναι επίσης η τετραετία 2010 µε 2014 που η χώρα
έχασε το 27% του ΑΕΠ της. Στον απλό πολίτη ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Εάν το ΑΕΠ, αν ο παραγόµενος πλούτος είναι µια στήλη,
το � αυτής της στήλης καταβαραθρώθηκε, εξαφανίστηκε, εξανε-
µίστηκε µέσα σε τέσσερα χρόνια.

Κατά τα άλλα, αγαπητοί συνάδελφοι, εσείς ευαγγελίζεστε ότι
θα σώσετε τη χώρα. Θα τη σώσετε µε ποιον τρόπο; Απολύοντας
εκατοντάδες χιλιάδες εκπαιδευτικούς από το δηµόσιο σύστηµα;
Απολύοντας, όπως έκανε ο εκπρόσωπός σας κ. Άδωνις Γεωργιά-
δης χιλιάδες γιατρούς από το δηµόσιο σύστηµα υγείας; Ή θα
σώσετε τη χώρα φορτώνοντας την, ακόµη µία φορά, µε δηµόσια
ελλείµµατα; Διότι το 2010 είχαµε έλλειµµα 24 δισεκατοµµύρια
ευρώ, το 2011 ήταν 19 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2012 ήταν 19,4

δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2013 ήταν 22 εκατοµµύρια ευρώ και
το 2014 ήταν 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τόσο ήταν το έλλειµµα
του κρατικού προϋπολογισµού. Και επειδή τέτοιο ήταν το έλ-
λειµµα, γι’ αυτό βυθίσατε τη χώρα στα µνηµόνια, γι’ αυτό δανει-
ζόσασταν µε απεχθέστατους όρους, γι’ αυτό αναγκάσατε έναν
ολόκληρο λαό να έχει το ζυγό των µνηµονίων.

Σε αντίθεση µε σας, κυρίες και κύριοι, αυτή η Κυβέρνηση, όσο
κι αν δεν το χωνεύετε, είναι η Κυβέρνηση που λελογισµένα, µε
σχέδιο, µε κοινωνικό όραµα, µε την δίκαιη ανάπτυξη για το σύ-
νολο του πληθυσµού και όχι για τους ηµέτερους επιχειρηµατίες,
παλεύει για την ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους, για τη
στήριξη του εισοδήµατος των νοικοκυριών, για τη στήριξη της
µικροµεσαίας επιχείρησης, µε αποδείξεις και µε έργα και στον
προϋπολογισµό και µε αριθµούς.

Εµείς πιστεύουµε, κυρίες και κύριοι, στη δίκαιη και βιώσιµη
ανάπτυξη. Εσείς πιστεύετε στην τροφοδοσία της τσέπης των
«ηµετέρων».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Σκούφα. 
Μια ανακοίνωση προς το Σώµα: Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρ-

νησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί
Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών
και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Περιβάλλοντος και
Ενέργειας…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε! Μισό λεπτό! Είµαστε

Βουλευτές, οφείλουµε να σεβόµαστε τους Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κι εσείς οφείλετε να

σέβεστε εµένα, όταν κάνω µια ανακοίνωση!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν τηρείτε τον κα-

νόνα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Βέττα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Έχετε αδυναµία τήρησης του κανόνα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Περιµένετε να µε διακό-

ψετε, όταν θα έχω ξεκινήσει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Είναι η ώρα αργά. Επιµένω να σεβα-

στούµε όλους τους οµιλητές. Ήσυχα να ακούµε όλους τους οµι-
λητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Βέττα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Εξυπηρετήστε τον ρόλο σας, κύριε

Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αν δεν ξεκινήσω, δεν µπο-

ρείτε να µε διακόψετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παναγιωτό-

πουλε, συγγνώµη. 
Κύριε Βέττα, κατ’ αρχάς εσείς αυτή τη στιγµή διακόψατε εµέ-

να, την ώρα που έκανα µια ανακοίνωση. Να µου κάνετε υπόδειξη
για το πώς προεδρεύω;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Περιµένω να δω πώς θα τηρήσετε τον
κανόνα. Περιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι περιµένετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Να τηρήσετε τον κανόνα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχω κάνει τόσες πα-

ρατηρήσεις! Τι θέλετε να κάνω δηλαδή; Εσείς αυτή τη στιγµή τι
κάνετε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ήρεµα, κύριε Πρόεδρε, να διεξαχθεί
η διαδικασία οµαλά. Τηρήστε τον κανόνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Από όλους σας το πε-
ριµένω αυτό. Και µε διακόψατε την ώρα που έκανα µια ανακοί-
νωση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Σας παρακαλώ!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σεβασµός στο Προεδρείο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αντί να σέβεστε εσείς

τον Πρόεδρο, ζητάτε να σεβαστώ εγώ εσάς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Θα διαπιστώσετε το αληθές του λόγου

σε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο Αντιπρόεδρος της

Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουρ-
γοί Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
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καιωµάτων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδο-
µών και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Περιβάλλοντος
και Ενέργειας και Οικονοµικών και ο Υφυπουργός Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, κατέθεσαν στις 17-12-2018, σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της από 11-12-2018 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων της
από 31 Μαΐου 2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το Έργο “Με-
λέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συντήρηση και
Εκµετάλλευση του Αυτοκινητόδροµου Κεντρικής Ελλάδος
(Ε65)”, που κυρώθηκε µε τον ν.3597/2007 (Α’168), όπως αυτή
τροποποιήθηκε: α) µε την από 28-11-2013 ”Συµφωνία Τροποποί-
ησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης” που κυρώθηκε
µε το άρθρο δεύτερο του ν.4219/2013 ”Κύρωση των Συµφωνιών
Τροποποίησης των συµβάσεων παραχώρησης των µεγάλων οδι-
κών έργων και ρύθµιση συναφών θεµάτων” (Α’ 269) και β) µε την
από 19-12-2013 ”Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της από
28-11-2013 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Πα-
ραχώρησης” που κυρώθηκε µε το άρθρο 44 του ν.4354/2015
”Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές
ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµ-
φωνίας δηµοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµί-
σεων (Α’ 176)”».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον. Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή.

Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα πρώτα να εκφράσω από αυτό το Βήµα τη συµπαρά-

στασή µου στον «ΣΚΑΪ», στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και τους εργαζό-
µενους στο κανάλι και στον σταθµό, που σήµερα έγινε και
στόχος τροµοκρατικής επίθεσης.

Το ανησυχητικό είναι ότι η νέα τροµοκρατία πλέον οργανώνε-
ται και κτυπά, την ώρα που το αίσθηµα ασφάλειας του µέσου πο-
λίτη συρρικνώνεται επί των ηµερών αυτών. Θα ήθελα να εκφρά-
σω την ευχή η δηµόσια τάξη και ασφάλεια να κατισχύσουν ξανά
στη χώρα. Πιθανολογώ -θα έβαζα στοίχηµα- ότι αυτό θα συµβεί
µάλλον µε µια άλλη κυβέρνηση και θα ελπίσω επίσης αυτή µου η
τοποθέτηση να µην εκληφθεί από τους κυβερνητικούς συναδέλ-
φους ως ένα κοµµάτι της ακροδεξιάς διολίσθησης της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Πολύ το ακούω αυτό τώρα τελευταία από αυτό το Βήµα στη
συζήτηση για τον προϋπολογισµό: «Ρέπει προς την Ακροδεξιά
πλέον η Νέα Δηµοκρατία». Αυτό όµως που έχει συµβεί είναι ότι
µε την Ακροδεξιά συνεννοήθηκε µια χαρά ο ΣΥΡΙΖΑ, µε τη Χρυσή
Αυγή προκειµένου να συµπράξουν και να ρίξουν την κυβέρνηση
του Αντώνη Σαµαρά προς τον Δεκέµβριο του 2014 και µε τον κ.
Καµµένο -που δεν τον λες και κεντρώο, µετριοπαθή, προς τα
ακροδεξιά του πολιτικού φάσµατος τον εντάσσεις- για να συγ-
κυβερνήσουν εδώ και τέσσερα χρόνια, αποτελώντας τη µακρο-
βιότερη κυβέρνηση που διαχειρίστηκε µνηµόνιο -για να µην
ξεχνιόµαστε- στη χώρα.

Οφείλω να κάνω µια τοποθέτηση επί αυτών που άκουσα από
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, που τοποθετήθηκε νωρίτερα από του
Βήµατος.

Μίλησε για ποιοτική διαφορά ως προς τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και το ανέλυσε. 

Εγώ θα ήθελα να πω ότι δύο είναι οι συνθήκες που διασφαλί-
ζουν την κανονικότητα ως προς τη λειτουργία της δικαιοσύνης
στη χώρα: 

Η πρώτη είναι η θεσµική της θωράκιση που εξασφαλίζει τη
συνταγµατικά κατοχυρωµένη ανεξαρτησία της και άρα την κατί-
σχυση του κράτους δικαίου. Δεν έχω δει κάποια πρόταση προς
αυτήν την κατεύθυνση που θα µπορούσε να διατυπωθεί στην επι-
τροπή για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος από την κυβερνη-
τική Πλειοψηφία. Εµείς -είχα τη δυνατότητα να το πω αυτό και
στην προχθεσινή γενική συνέλευση της Ένωσης Δικαστών και
Εισαγγελέων- έχουµε προτάσεις για τη θεσµική θωράκιση της
Δικαιοσύνης, ώστε να εξασφαλίζεται η λειτουργική της ανεξαρ-
τησία, ξεκινώντας από τον τρόπο επιλογής της ηγεσίας των ανω-
τάτων δικαστηρίων της χώρας. Από την Κυβέρνηση τσιµουδιά! 

Η δεύτερη συνθήκη είναι η υλοποίηση τοµών και µεταρρυθµί-

σεων που διασφαλίζουν την ταχύτερη και άρα αποτελεσµατικό-
τερη και συνεπώς ποιοτικότερη λειτουργία της προς όφελος του
πολίτη, που αισθάνεται ότι η δικαιοσύνη αποτελεί το ύστατο κα-
ταφύγιό του κατά της βούλησης ή της αυθαιρεσίας, αν θέλετε,
των ισχυρών και ακόµα προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας.
Δυνητικά µια αποτελεσµατικότερη και ταχύτερη δικαιοσύνη θα
µπορούσε να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης της οικονοµίας. 

Ο Υπουργός µάς είπε ότι τα κονδύλια του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης στον προϋπολογισµό του 2019 ανέρχονται σε 650 εκατοµ-
µύρια ευρώ έναντι 608 εκατοµµυρίων για τα έτη 2017 και 2018
και ότι αυτό είναι ποιοτική αλλαγή. Εγώ τη βλέπω ποσοτική αλ-
λαγή. Έχουµε µια αλλαγή στα νούµερα, µεγαλύτερος αριθµός
κονδυλίων, περισσότερα λεφτά για το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Πού οφείλεται, όµως, αυτό; Κατ’ αρχάς στην πρόβλεψη για την
καταβολή των αναδροµικών σε δικαστές και δικαστικούς υπαλ-
λήλους, σύµφωνα µε τις σχετικές δικαστικές αποφάσεις. Εποµέ-
νως, για µια ακόµα φορά το σύνολο στην ουσία του προϋπολο-
γισµού του Υπουργείου κατευθύνεται στην κάλυψη µισθολογικών
αναγκών των λειτουργών της δικαιοσύνης. Ελάχιστα, θα έλεγα,
χρήµατα αποµένουν για οτιδήποτε άλλο. 

Ο κ. Καλογήρου ανέλυσε κάποια νούµερα: 5% επιπλέον στους
εργαζόµενους, 18% επιπλέον για αγορές αγαθών, 500 χιλιάδες
για κάποιες υπερωρίες δικαστικών υπαλλήλων, άλλες τόσες για
άδειες και νυχτερινή εργασία. Αυτά τα κονδύλια, ξέρετε, δεν ανα-
βαθµίζουν την ποιότητα απονοµής της ελληνικής δικαιοσύνης
ούτε είναι µεταρρύθµιση -ας το πω έτσι- η προµήθεια καυσίµων
θέρµανσης ή πετρελαίου στις φυλακές. Προχθές πήγα στο κτή-
ριο του εφετείου Αθηνών και µε πληροφόρησαν ότι, εκτός του
ότι δικάζουν µέσα στο χειµώνα χωρίς θέρµανση µε παλτά και
γάντια, οι εργασίες επισκευής του κτηρίου µετά την περσινή βοµ-
βιστική επίθεση ξεκίνησαν µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα,
µετά από έναν χρόνο. Εποµένως, υπάρχουν τεράστιες ανάγκες
ως προς τη βελτίωση των υλικοτεχνικών υποδοµών της δικαιο-
σύνης σε όλη την επικράτεια, βρίσκεται σε οριακό σηµείο αυτή
η κατάσταση και επίσης υπάρχουν τεράστιες ανάγκες σε προ-
σωπικό, τόσο σε δικαστές, όσο και σε διοικητικό προσωπικό. 

Θα µπορούσε ο κύριος Υπουργός να µας πει κάτι για τη δρο-
µολόγηση της πρόσληψης των εναποµεινάντων επιτυχόντων ει-
ρηνοδικών του διαγωνισµού Δ’ Τάξης του 2014. Δεν ακούσαµε
τίποτα γι’ αυτό ή για την επέκταση της ηλεκτρονικής οργάνωσης
της δικαιοσύνης σε όλες τις βαθµίδες του συστήµατος, που κα-
θυστερεί αδικαιολόγητα. Δεν άκουσα κανένα συγκεκριµένο χρο-
νοδιάγραµµα, κανένα συγκεκριµένο ποσοστό κάλυψης, καµµία
συγκεκριµένη στοχοθεσία. Στασιµότητα, λοιπόν. 

Και αυτό δεν είναι καν το µεγαλύτερο πρόβληµα της ελληνικής
δικαιοσύνης σήµερα. Θα έλεγα ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα συ-
νοψίζεται στο διαβόητο δόγµα Πολάκη: «Να βάλουµε µερικούς
στη φυλακή, για να κερδίσουµε τις εκλογές». Και αυτό δεν το
είπε ψιθυριστά σε συναδέλφους του στην Κυβέρνηση. Το είπε
δηµόσια, σε κοµµατική εκδήλωση του κυβερνώντος κόµµατος.
Κυβερνητικές παρεµβάσεις, δηλαδή, στην ανεξάρτητη κατά το
Σύνταγµα δικαιοσύνη, ώστε αυτή να αξιοποιείται ως εργαλείο για
να ικανοποιούνται πολιτικές σκοπιµότητες της Κυβέρνησης και
να πλήττονται, να στοχοποιούνται πολιτικοί αντίπαλοι από µεθο-
δευµένες διώξεις από κάποιον Ρασπούτιν του παρασκηνίου. Υπο-
νόµευση της θεσµικής κατοχύρωσης της ανεξαρτησίας της
δικαιοσύνης, υπονόµευση του κράτους δικαίου της δηµοκρατίας,
πολύ φοβούµαι ότι είναι το αποτύπωµα τεσσάρων χρόνων δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ στη δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα σύντοµο σχόλιο για τα υπόλοιπα του προϋπολογισµού.
Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, υπάρχουν δύο ενδεχό-

µενα: Ή είστε αθεράπευτα αισιόδοξοι ή αθεράπευτα µυθοµανείς.
Μας λέτε ότι όλα πάνε καλά και θα πάνε καλύτερα. Τον τόνο και
το ύφος δίνει ο Πρωθυπουργός, ο οποίος προχθές στην αντισυγ-
κέντρωση στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας στη Θεσσαλο-
νίκη, µπροστά σε κοµµατικό ακροατήριο και πολλούς αστυνο-
µικούς εξυµνούσε από το βήµα τον σεβασµό στη διαφορετική
άποψη και το δικαίωµα στη διαφωνία, την ώρα που αστυνοµικοί
αποµάκρυναν σηκωτό κάποιον πολίτη που τόλµησε να διαµαρ-
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τυρηθεί -φαντάζοµαι ακροδεξιό και φασίστα κατά τη δική σας
οπτική γωνία- τραγουδώντας το «Μακεδονία ξακουστή». 

Τι θέλω να πω µε αυτό και πού θέλω να καταλήξω; Οι εθνικά
επιζήµιοι χειρισµοί της Κυβέρνησης στο εθνικό ζήτηµα είναι συ-
νεπείς µε τις επιδόσεις της σε όλα τα µέτωπα. Με ό,τι καταπιά-
νεστε, το επιδεινώνετε. Πάτε να λύσετε προβλήµατα και δηµιουρ-
γείτε περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώνετε, κύριε Παναγιωτόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είκοσι δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε. 

Η κατάσταση στην οικονοµία δεν είναι καλή. Η απόδοση δε-
καετούς οµολόγου δείχνει ότι τέσσερις µήνες µετά την υποτιθέ-
µενη καθαρή έξοδο από το µνηµόνιο, δεν έχουµε ακόµη καθαρή
έξοδο στις αγορές. Αυτός υποτίθεται ότι ήταν ο στόχος στην
έξοδο από τα µνηµόνια. 

Αυτή τη στιγµή η χώρα δεν έχει πρόσβαση σε καµµία χρηµα-
τοδότηση. Υπάρχει το «µαξιλάρι» των 26 δισεκατοµµυρίων, αλλά
αυτό είναι παραγεµισµένο από την υπερφορολόγηση που τσά-
κισε τη µεσαία τάξη, διότι αυτή ήταν η δική σας απόφαση.

Το αποτέλεσµα είναι τα ληξιπρόθεσµα χρέη προς την εφορία.
Από 60 δισεκατοµµύρια που χρωστούσαν οι φορολογούµενοι το
2014, σήµερα έχουν ανέλθει στα 103 δισεκατοµµύρια µέχρι τον
Σεπτέµβρη, 43 δισεκατοµµύρια παραπάνω χρέος σε απλήρω-
τους φόρους µέσα σε τέσσερα χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το τραπεζικό σύστηµα πα-
ραπαίει και το χρηµατιστήριο βρίσκεται σε χαµηλές πτήσεις. Εκεί
είναι η πραγµατική απεικόνιση της κατάστασης της ελληνικής οι-
κονοµίας και εσείς στοχοποιείτε όλο και περισσότερους συστη-
µατικά. Στηρίζετε τη φτώχεια, δηµιουργώντας περισσότερη
φτώχεια, γιατί ποτέ δεν καταλάβατε ή δεν θελήσατε να καταλά-
βετε, ότι οι χώρες βγαίνουν από τα προβλήµατα αυτά παράγον-
τας πλούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Παναγιωτόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Από εκεί, από το περίσ-
σευµα του πλούτου, κύριοι συνάδελφοι, χρηµατοδοτούνται και
ασφαλιστικά συστήµατα βιώσιµα και βιώσιµο κοινωνικό κράτος.
Δυστυχώς αυτά δεν είστε σε θέση να καταλάβετε. 

Δεν πάµε καλά, κάτι που ξέρουν οι Έλληνες. Θα µπορούσαν
να πάνε καλύτερα τα πράγµατα, κάτι που βέβαια προϋποθέτει
την αποχώρησή σας από την εξουσία. Θα γίνει και αυτό στις
επερχόµενες εκλογές. Προφανώς καταψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

παφιλίππου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι ιδιαίτερα που διαδέ-

χοµαι στο Βήµα τον φίλο και συµπολίτη Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας, τον κ. Παναγιωτόπουλο. Θα ήθελα να σας πω δύο
λόγια σε απάντηση των όσων είπατε σχετικά µε τη σύµπραξη της
Ακροδεξιάς µε τον ΣΥΡΙΖΑ, στη διαδικασία της αποτυχηµένης
εκλογής Προέδρου επί της διακυβερνήσεώς σας. 

Εδώ να πω ότι υπήρξε ένα συµπτωµατικό γεγονός. Επειδή
έτυχε αυτά τα δύο κόµµατα να µην δώσουν θετική ψήφο στον
υποψήφιο Πρόεδρο, δεν σηµαίνει επ’ ουδενί και κακώς το ισχυ-
ρίζεστε και το επαναλαµβάνε ότι υπήρξε σύµπραξη µεταξύ Ακρο-
δεξιάς και ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Και στο δηµοψήφισµα τυχαίο γεγο-
νός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπουκώρε, σας
παρακαλώ. Μην αρχίσουµε τον διάλογο τώρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ο χρόνος είναι πολύτιµος. Περ-
νάει και είµαστε καταπονηµένοι όλοι. Ας υπάρχει, τουλάχιστον,
αλληλοσεβασµός µεταξύ µας.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι οι ΑΝΕΛ δεν είναι Ακροδεξιό κόµ-
µα. Είναι ένα Κεντροδεξιό κόµµα και κακώς χρησιµοποιείτε ξανά
τον όρο αυτό για τους ΑΝΕΛ. 

Και δύο κουβέντες για τη δηµόσια τάξη και ασφάλεια, την
οποία επαναφέρετε συχνά στον δηµόσιο λόγο. Η ασφάλεια είναι
δικαίωµα του κάθε πολίτη, αλλά θα πρέπει να µην αποβαίνει σε
βάρος της προσωπικής ελευθερίας, όπως αυτή οριοθετείται και
προστατεύεται από το Σύνταγµα. 

Και έρχοµαι στον προϋπολογισµό. Ο προϋπολογισµός του
2019 είναι ο τέταρτος προϋπολογισµός κατά την περίοδο της
διακυβέρνησης της χώρας µας από τους ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ. Ταυ-
τόχρονα όµως είναι ο σηµαντικότερος, αφού είναι ο πρώτος µε-
ταµνηµονιακός προϋπολογισµός, µε έντονο µάλιστα µεταµνηµο-
νιακό αποτύπωµα που τα θετικά του χαρακτηριστικά θα εκθέσω
παρακάτω. Σηµατοδοτεί δε τη νέα περίοδο της ιστορίας στην
οποία µπήκε η χώρα µας και προοιωνίζεται καλύτερες ηµέρες
για την οικονοµία µας και το βιοτικό επίπεδο της πλειονότητας
των συµπατριωτών µας. 

Η παραπάνω αισιόδοξη νότα βασίζεται σε πραγµατικά και µη
αµφισβητήσιµα θετικά οικονοµικά µεγέθη και γεγονότα, όπως,
πρώτον, η επιτυχής ολοκλήρωση του τρίτου Προγράµµατος Δη-
µοσιονοµικής Προσαρµογής και η οριστική και καθαρή έξοδος
της χώρας µας από αυτό τον Αύγουστο του τρέχοντος έτους.
Δεύτερον, η σηµαντική ελάφρυνση του δηµόσιου χρέους τον πε-
ρασµένο Ιούνιο που το καθιστά πλέον δυναµικά βιώσιµο. Τρίτον,
η αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας µας από
τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης. 

Τέταρτον, η µεγέθυνση της οικονοµίας σταθερά από το 2017
µέχρι σήµερα. Το 2017 η µεγέθυνση ανήλθε σε ποσοστό 1,5% -
σηµειώνω ότι ήταν θετική για πρώτη φορά κατά την περίοδο της
κρίσης- και 2,1% κατά το τρέχον έτος που µπορεί να είναι και
κατά τι µεγαλύτερη. 

Για το έτος δε 2019, το επόµενο δηλαδή έτος την υπολογί-
ζουµε βάσιµα σε 2,5% δεδοµένου ότι συνηγορούν προς τούτο
όλοι οι οικονοµικοί δείκτες που συντελούν στη µεγέθυνση, όπως
ενδεικτικά η αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, η αύξηση της
βιοµηχανικής παραγωγής, η αύξηση των εξαγωγών αγαθών και
υπηρεσιών, η αύξηση της απασχόλησης, η αύξηση των επενδύ-
σεων, η αύξηση της δηµόσιας κατανάλωσης. 

Η προπεριγραφείσα οικονοµική ανάκαµψη σε συνδυασµό µε
την επιτυχή διαχείριση της οικονοµίας, κατά την περίοδο 2015 -
2018 η οποία -ειρήσθω εν παρόδω- είχε ως αποτέλεσµα τον εκ-
µηδενισµό του κινδύνου για Grexit, την ανακεφαλαιοποίηση του
τραπεζικού συστήµατος, τη µείωση της οικονοµικής αβεβαιότη-
τας, την επιτυχή εκτέλεση των προϋπολογισµών και την επίτευξη
των δηµοσιονοµικών στόχων, µας επιτρέπει ο προϋπολογισµός
του 2019 όχι µόνο να µην περιλαµβάνει κανένα απολύτως µέτρο
δηµοσιονοµικής προσαρµογής, αλλά αντίθετα να περιλαµβάνει,
για πρώτη φορά, από την έναρξη της κρίσης, µία λελογισµένη
δηµοσιονοµική επέκταση ενσωµατώνοντας θετικά µέτρα ύψους
910 εκατοµµυρίων ευρώ.

Τα περισσότερα δε από τα παραπάνω θετικά µέτρα έχουν ήδη
νοµοθετηθεί µε την υπερψήφισή τους µάλιστα τόσο από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση όσο και από την πλειονότητα των υπο-
λοίπων κοµµάτων. Τα µέτρα αυτά θυµίζω ότι ανήκαν στην κατη-
γορία των θετικών αντιµέτρων και θα λαµβάνονταν σε περίπτωση
που εφαρµοζόταν από το επόµενο έτος, το 2019 δηλαδή, η πε-
ρικοπή των προσωπικών διαφορών κύριων και επικουρικών συν-
τάξεων.

Όπως όµως γνωρίζετε όλοι και πιστεύω να το έχει µάθει και ο
ελληνικός λαός, έχουµε νοµοθετήσει πρόσφατα, εκτός από τα
παραπάνω θετικά µέτρα, και την κατάργηση της περικοπής των
συντάξεων. Με την κατάργηση της περικοπής των συντάξεων και
τη λήψη των παραπάνω µέτρων, εκφράζεται η επιχειρούµενη από
τον παρόντα προϋπολογισµό αλλαγή του µείγµατος της δηµο-
σιονοµικής πολιτικής µας, η οποία έχει τους εξής στόχους. 

Πρώτον, την ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των νοι-
κοκυριών. Δεύτερον, την υποστήριξη της βιώσιµης ανάπτυξης
και τρίτον, την αντιµετώπιση µε στοχευµένο τρόπο χρόνιων ελ-
λειµµάτων στον τοµέα κοινωνικής προστασίας. 

Τα ήδη νοµοθετηθέντα µέτρα, που εξυπηρετούν τους παρα-
πάνω στόχους, είναι συνοπτικά τα εξής: Πρώτον, η µείωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 10% µεσοσταθµικά, δεύτερον, η µείωση των ασφα-
λιστικών εισφορών ελεύθερων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολού-
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µενων και αγροτών κατά 33%, τρίτον, η σταδιακή µείωση του
φόρου εισοδήµατος νοµικών και νοµικών προσώπων  οντοτήτων
από 29% σε 25% σε βάθος τετραετίας. 

Τέταρτον, η επιδότηση κατά 50% το 2019 και κατά 100% το
2020 των ασφαλιστικών εισφορών των νέων ηλικίας µέχρι 25
ετών. Πέµπτον, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για συ-
νεταιρισµούς, συνεταιρισµένους αγρότες, ΚΟΙΝΣΕΠ κ.λπ.. Έκ-
τον, η κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο κρασί…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ θερµά να µου επιτρέψετε να
συνεχίσω για δύο λεπτά ακόµα. 

Έβδοµον, η ενίσχυση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι»
µέσα από την ένταξή του σε οργανικές µονάδες των ΟΤΑ και την
πρόσληψη τριών χιλιάδων εργαζοµένων σε αυτό, όγδοον ενί-
σχυση των σχολικών µονάδων Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης
µε πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων εκπαιδευτικών και εξειδικευ-
µένου προσωπικού σε µόνιµες θέσεις. Ένατον, το νέο πρόγραµ-
µα επιδότησης στέγασης που αφορά σε τριακόσιες σαράντα
χιλιάδες νοικοκυριά. 

Εκτός όµως από τα παραπάνω µέτρα, θα πρέπει να ληφθούν
υπ’όψιν και οι εξής θετικές παρεµβάσεις, οι οποίες θα βελτιώ-
σουν σηµαντικά τη ζωή µεγάλης µερίδας συµπολιτών µας που
είτε είναι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα είτε ανήκουν σε ευά-
λωτες κοινωνικές οµάδες.

Πρώτον, η αποκατάσταση της κανονικότητας από τον Αύγου-
στο του 2018 των εργασιακών σχέσεων και δικαιωµάτων. Εδώ θα
πρέπει δε να τονιστεί ότι από τον Γενάρη του 2019, αφ’ ενός µεν
θα αυξηθούν οι κατώτεροι µισθοί και αφ’ ετέρου, θα καταργηθεί
ο ντροπιαστικός για τη χώρα µας υποκατώτατος µισθός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερον, η χορήγηση για τρίτη συνεχή χρονιά κοινωνικού µε-
ρίσµατος, ύψους 710 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο έλαβαν και
θα λάβουν περίπου ενάµισι εκατοµµύριο συµπολίτες µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Επίσης, το τελευταίο -και κάνω
ειδική µνεία σε αυτό, γιατί αφορά τη γενέτειρα µου τη Θάσο-
είναι το µεταφορικό ισοδύναµο, που θα ισχύσει στη Θάσο, όπως
και σε όλα τα νησιά από 1-1-2019 και θα άρει αρκετές από τις
δυσµενείς οικονοµικές και κοινωνικές συνέπειες της νησιωτικό-
τητας.

Εδώ θα πρέπει να πούµε ότι όλα αυτά τα µέτρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε

συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι υπερέβη-

σαν τον καθορισµένο χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Και εσείς τον έχετε

υπερβεί, γι’ αυτό σας λέω ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Αφιέρωσα χρόνο για να απαν-

τήσω στον κ. Παναγιωτόπουλο.
Θα τελειώσω, λέγοντας το εξής. Με τις παρεµβάσεις µας

δρούµε ιδιοτελώς, µεροληπτικώς υπέρ των ευάλωτων κοινωνι-
κών οµάδων. Δεν πρόκειται για εκλογική παροχολογία, αλλά αι-
σθανόµαστε χρέος, ως αριστεροί και ριζοσπάστες, να αποκατα-
στήσουµε σταδιακά τις αδικίες που έχουν τελεστεί σε βάρος
αυτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε σε µισό λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
συµπολίτες µας έχουν αντιληφθεί τη θετική µεταµνηµονιακή πο-
ρεία, µε τιµονιέρη της τον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο του κόµ-
µατός µας Αλέξη Τσίπρα. Για τον λόγο δε αυτό δηλώνουν πλειο-
ψηφικά ότι η επόµενη χρονιά θα είναι καλύτερη, όπως το γεγο-
νός αυτό καταγράφεται σε πρόσφατη δηµοσκόπηση της
«ALCO».

Έτσι, δυστυχώς, για τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, τον κ. Μητσοτάκη και ευτυχώς για τον ελληνικό λαό, το πρό-
σφατο συνέδριο του κόµµατός του θα είναι το τελευταίο για τον
ίδιο ως Αρχηγό του κόµµατός του, µετά τη βέβαιη ήττα του στις

προσεχείς εκλογές και δεν θα είναι το τελευταίο για την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Φυσικά, είναι αυτονόητο ότι υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Και µετά από αυτό το όνειρο ξυ-

πνάτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το αυτονόητο θα πρέ-

πει να είναι να ολοκληρώνετε σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα.
Δεν γίνεται να µιλάτε έντεκα λεπτά όλοι οι συνάδελφοι. Μένουν
πέντε συνάδελφοι ακόµα. Δεν µπορούµε να κάτσουµε άλλη µια
ώρα. Έχουµε πει ότι θα τελειώσουµε στις 00.30’, που αρχικά
ήταν στις 00.00’.

Διαβάζω ξανά τους συναδέλφους οι οποίοι θα πάρουν τον
λόγο µέχρι το τέλος της συνεδρίασης: Είναι ο κ. Σηφάκης, ο κ.
Μπούρας, η κ. Σταµπουλή, ο κ. Μπουκώρος και η κ. Καφαντάρη.
Παρακαλώ πολύ, τουλάχιστον εσάς που έχετε αποµείνει, να ολο-
κληρώνετε εντός επταλέπτου.

Ορίστε, κύριε Σηφάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση του πρώτου µεταµνηµονιακού και λελογισµένα

επεκτατικού προϋπολογισµού, κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα µας
επιτρέπει να κάνουµε µια πολύ σύντοµη αναδροµή, έναν απολο-
γισµό για το πώς φτάσαµε ως εδώ, πώς µπορέσαµε από τη χρε-
οκοπία της χώρας και την παρατεταµένη ύφεση, από την κατά
µέτωπον επίθεση στην κοινωνία, µε πλήρη ανατροπή µέσα σε
ελάχιστα χρόνια, από το 2010 ως το 2014, της εισοδηµατικής κα-
τάστασης των εργαζοµένων, του επιπέδου της ζωής τους, αλλά
και κοινωνικών κατακτήσεων δεκαετιών, τη διάλυση της εργα-
σίας, την τροµακτική αύξηση του αριθµού των ανέργων, πώς
µπορέσαµε να επανέλθουµε στην κανονικότητα και να αρχίσουµε
σταδιακά να αντιστρέφουµε τα δεδοµένα για τους εργαζόµε-
νους, τους άνεργους, τους αγρότες, την παραγωγική Ελλάδα,
για όλους αυτούς που ένιωσαν να φεύγει η γη κάτω από τα πόδια
τους τα µνηµονιακά χρόνια.

Όταν η Αριστερά ανέλαβε το 2015 τη διαχείριση µιας χρεοκο-
πηµένης χώρας, που δεν µπορούσε να βγει στις αγορές, µε απα-
γορευτικά επιτόκια στο τέλος του 2014, πλήρως απαξιωµένης
στη διεθνή σκηνή, αυτό που υποσχέθηκε ήταν να παλέψει στην
κατεύθυνση της ανατροπής αυτής της κατάστασης, µε τη στή-
ριξη της κοινωνίας, την ενίσχυση της παραγωγικής Ελλάδας, την
αναδιανοµή υπέρ των λαϊκών στρωµάτων και των µικροµεσαίων
που είχαν φτωχοποιηθεί.

Αναγκαστήκαµε τον Αύγουστο του 2015, κάτω από τον πολύ
δυσµενή διεθνή συσχετισµό να προχωρήσουµε σε έναν συµβι-
βασµό για να κρατήσουµε τη χώρα στην Ευρώπη, για να αποτρέ-
ψουµε τα χειρότερα για τον λαό µας.

Επιλέξαµε να διαχειριστούµε εµείς τη νέα κατάσταση µε την
ψήφο του λαού τον Σεπτέµβριο του 2015, να µη δραπετεύσουµε,
όπως έκαναν άλλοι, και καθίσαµε όχι για την καρέκλα, όπως µας
κατηγορούν κάποιοι, αλλά για να έχει η εργατική τάξη, οι αγρό-
τες, οι µικροµεσαίοι στήριγµα στην επίθεση των µνηµονίων, τα
οποία αναγκαστικά έπρεπε να διαχειριστούµε, χωρίς ποτέ να αι-
σθανθούµε ότι είναι µια δική µας πολιτική, γιατί ήταν πάντα έξω
από την πολιτική µας φυσιογνωµία και αν θέλετε, από το αποδε-
δειγµένο αξιακό µας φορτίο. Τα µνηµόνια είναι στο DNA άλλων
πολιτικών δυνάµεων, που ακόµα τα διαφηµίζουν και θέλουν να
τα συνεχίσουν µέσα από τη διακήρυξη των προγραµµάτων τους.

Και τώρα, µετά την 21η Αυγούστου του 2018 µπορούµε να αι-
σθανόµαστε δικαιωµένοι, καθόσον και η χώρα έµεινε στην καρ-
διά της Ευρώπης και τα µνηµόνια τέλειωσαν, αλλά και η κοινωνία,
παρά την ταλαιπωρία και τις θυσίες της, αν και τραυµατισµένη,
άντεξε και επιστρέφει.

Όλα αυτά τα θετικά µέτρα τα οποία ψηφίζουµε, όπως η κατάρ-
γηση µε νόµο της µείωσης των συντάξεων, η διανοµή για τρίτη
συνεχόµενη φορά κοινωνικού µερίσµατος, τα µέτρα 1 δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ περίπου ανακούφισης των ανθρώπων που τα-
λαιπωρήθηκαν όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης, η αύξηση του
κατώτατου µισθού που έρχεται τον Γενάρη, η επαναφορά των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων, µαζί όµως µε την αύξηση της
κατανάλωσης, των εξαγωγών, της βιοµηχανικής δραστηριότη-
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τας, του τουρισµού, η εν γένει αύξηση του πλούτου της χώρας
πάνω από 2%, που είναι πραγµατικά γεγονότα µη επιδεχόµενα
αµφισβήτησης, αποδεικνύουν ότι η χώρα άλλαξε σελίδα και κι-
νείται πλέον προς την κατεύθυνση της δικής µας πολιτικής, πο-
λιτικής που θέλαµε να εφαρµόσουµε από το 2015, όταν πρωτο-
βγήκαµε.

Επανέρχεται η χώρα σε αναπτυξιακούς ρυθµούς, αυξάνονται
και οι δαπάνες για το κοινωνικό κράτος.

Η χώρα, λοιπόν, επανέρχεται σε αναπτυξιακούς ρυθµούς µε
τη µεγιστοποίηση της απορρόφησης των κοινοτικών πόρων του
ΕΣΠΑ, αλλά και του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, µε
την ουσιαστική αύξηση δεκάδες φορές των κονδυλίων για την
τοπική αυτοδιοίκηση σε σχέση µε την περίοδο 2012 - 2014, όχι
µόνο µε την αύξηση των ΚΑΠ και την αλλαγή των κριτηρίων που
δίνονταν, που δεν είναι µόνο τα πληθυσµιακά κριτήρια, αλλά και
µε τα προγράµµατα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι», «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», την πλη-
ρωµή των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεών τους, την πληρωµή
αυτών που χρωστούν από δικαστικές αποφάσεις, την ουσιαστική
ενίσχυση των προγραµµάτων της λειψυδρίας και της αντιµετώ-
πισης των θεοµηνιών. Ξαναβάλαµε την τοπική αυτοδιοίκηση στον
χάρτη µετά την καταιγιστική µείωση των πόρων, παρά την αύ-
ξηση των αρµοδιοτήτων που είχαν πάει στην τοπική αυτοδιοί-
κηση την περίοδο από το 2012 έως το 2014.

Η χώρα επανέρχεται σε αναπτυξιακούς ρυθµούς µε έναν νέο
ενεργειακό σχεδιασµό µε στόχο την καθοριστική ενίσχυση της
διείσδυσης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στο ενεργειακό
µείγµα παράλληλα µε τη διατήρηση, αλλά σε ένα µικρότερο πο-
σοστό των λιγνιτών, µε τον εµβληµατικό νόµο για τις ενεργειακές
κοινότητες που όχι µόνο ενισχύουν την ενεργειακή δηµοκρατία,
αλλά δίνουν τη δυνατότητα και µείωσης του κόστους της τιµής
του πόσιµου νερού, του αρδευτικού νερού και την αντιµετώπιση
της ενεργειακής φτώχειας, εφόσον όµως οι δήµοι, οι ΤΟΕΒ και
οι ΔΕΥΑ µπορέσουν να εκµεταλλευτούν αυτή τη νέα νοµοθεσία
αποφασιστικά, την εξοικονόµηση ενέργειας στα κτήρια των ιδιω-
τών και του δηµοσίου και την ενίσχυση της ηλεκτροκίνησης στις
µεταφορές.

Ακόµα, επανέρχεται η χώρα σε αναπτυξιακούς ρυθµούς µε την
αποφασιστική προώθηση του Κτηµατολογίου και των δασικών
χαρτών, εργαλείων απαραίτητων για να µπορέσουµε να κάνουµε
χωροταξικό σχεδιασµό και ανάπτυξη αντιµετωπίζοντας απελπι-
στικές υστερήσεις εκατό χρόνων των προηγούµενων κυβερνή-
σεων.

Επανέρχεται η χώρα σε αναπτυξιακούς ρυθµούς µε την κανο-
νικοποίηση των πληρωµών στους αγρότες, µε ενεργοποιηµένο
το 83% της δηµόσιας δαπάνης του ΠΑΑ σε νέες προκηρύξεις και
συνεχιζόµενα έργα, µε τη δυνατότητα που δόθηκε όλη οι νέοι
αγρότες να µπουν στο πρόγραµµα «Νέων Αγροτών», µε τις χα-
ριστικές ρυθµίσεις στα αγροτικά χρέη, την ένταξη όλων των
έργων αγροτικής οδοποιίας στο ΠΑΑ και αν θέλετε, µε την αλ-
λαγή των κριτηρίων αναγνώρισης οργανώσεων παραγωγών για
την εκ νέου οργάνωση του αγροτικού κόσµου, ούτως ώστε πράγ-
µατι να µπορέσει να συγκεντρώσει, να τυποποιήσει, να συσκευά-
σει και να πάρει την προστιθέµενη αξία των προϊόντων.

Ακόµα, επανέρχεται η χώρα σε αναπτυξιακούς ρυθµούς µε την
ενίσχυση µε τα de minimis των κτηνοτρόφων για το γάλα, των
ροδακινοπαραγωγών -πρέπει να δούµε, βέβαια και τα συµπύ-
ρηνα ροδάκινα- των καπνοπαραγωγών, αν θέλετε, την κατάρ-
γηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο κρασί.

Το πελατειακό κράτος αδυνατίζει µέρα µε τη µέρα, ενισχύον-
τας την ίδια τη δηµοκρατία και την ίση µεταχείριση των πολιτών
και συµβάλλοντας, αν θέλετε, και στον απογαλακτισµό της πολι-
τικής εκπροσώπησης από τις σχέσεις εξάρτησης µε το κοινωνικό
σώµα.

Προχωρούµε και τη δηµοκρατική συνταγµατική αναθεώρηση.
Ο λαός βλέπει και κρίνει και κυρίως θυµάται, κύριοι συνάδελφοι.
Θυµάται ποιος χρεοκόπησε τη χώρα, ποιος τον φτωχοποίησε,
ποιος τον έβαλε στα µνηµόνια και ποιος τον έβγαλε, αν θέλετε
και µε µεγάλο αγώνα και δεχόµενοι ανελέητο πόλεµο από µε-
γάλα συµφέροντα. Και να είστε σίγουροι ότι θα αποδώσει τα του
Καίσαρος τω Καίσαρι στις επερχόµενες εθνικές εκλογές του ερ-
χόµενου φθινοπώρου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και για
την ακρίβεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπούρας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να εκφράσω και εγώ τη συµπαράστασή µου στον

«ΣΚΑΪ» και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» που δέχτηκαν σήµερα αυτή την
άνανδρη τροµοκρατική επίθεση, µια επίθεση, στην ουσία, κατά
της πολυφωνίας και της δηµοκρατίας.

Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου πρώτα µε θέµατα που πα-
ρακολουθώ στον τοµέα οικονοµίας και ανάπτυξης της Νέας Δη-
µοκρατίας, παραθέτοντας µάλιστα ορισµένα αδιαµφισβήτητα και
ελέγξιµα στοιχεία, όπως θα πω παρακάτω.

Η πορεία εξέλιξης του ΕΣΠΑ, γιατί ακούγεται και δη από το
Υπουργείο αυτή η πορεία, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ιστοσε-
λίδας του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης -και όσοι θέ-
λουν ας κρατήσουν «ΑΝΑΠΤΥΞΗ.gov.gr»-, η οποία ανανεώνεται
καθηµερινά µε τα στοιχεία εξέλιξης των επιχειρησιακών προ-
γραµµάτων του ΕΣΠΑ 2014 - 2020, καταγραφεί ότι σήµερα τέσ-
σερα χρόνια διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που συµπίπτουν µε
την υλοποίηση του ΕΣΠΑ της τρέχουσας περιόδου 2014 - 2020,
η κατάσταση είναι αποκαρδιωτική. 

Σύµφωνα µε την ιστοσελίδα αυτή, η απορρόφηση του ΕΣΠΑ
ανέρχεται σε 24,1%, µιας σελίδας όµως που δεν περιλαµβάνει
κιόλας -επειδή αναφέρθηκε ο συναδέλφους που κατήλθε από το
Βήµα- το Πρόγραµµα ΠΑΑ, το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
και Αλιείας, όπως και προγράµµατα διακρατικής συνεργασίας. 

Για όποιον θέλει να δει, καταθέτω τα στοιχεία του ολοκληρω-
µένου πληροφοριακού συστήµατος του Υπουργείου Οικονοµίας
και Ανάπτυξης µε ηµεροµηνία 4-12, για να δει µάλιστα και να
δουν και οι συνάδελφοι από την επαρχία ότι η απορρόφηση ενός
σηµαντικού κοµµατιού, που είναι η αλιεία, είναι 7%. Καταλαβαί-
νετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί άραγε; Εάν πάµε στο portal µε τα επίσηµα στοιχεία της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής που παρακολουθούν την απορρόφηση
των διαρθρωτικών ταµείων ΕΣΠΑ συνολικά, συµπεριλαµβανοµέ-
νων αυτών που δεν περιλαµβάνει το portal του Υπουργείου µας,
θα δούµε ότι τα στοιχεία είναι ακόµα πιο απογοητευτικά. Εκεί
διαπιστώνουµε ότι η απορρόφηση του ΕΣΠΑ είναι µόλις στο 19%
και αν συγκριθούµε µε τις άλλες χώρες, η απορρόφηση των κοι-
νοτικών κονδυλίων µάς κατατάσσει στη δέκατη έβδοµη θέση
στους είκοσι οκτώ, οριακά πίσω από Βουλγαρία κ.λπ. -για να κερ-
δίσω λίγο χρόνο. Καµµιά, δηλαδή, σχέση µε την πρώτη θέση σε
απορρόφηση για την οποία επαίρεται συνεχώς η Κυβέρνηση.
Όµως, η παραπληροφόρηση της κοινής γνώµης δεν είναι κάτι
που µας ξαφνιάζει πλέον. Αντίθετα είναι αναµενόµενη.

Επίσης, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι αν δεν υπήρχαν τα
ώριµα µεγάλα έργα που ξεκίνησαν επί δικής µας κυβερνήσεως
και συνεχίζονταν στην τρέχουσα προγραµµατική περίοδο, τα
έργα «Phasing» δηλαδή όπως λέγονται, θα ήµασταν ακόµα πιο
χαµηλά. Ενδεικτικά θα σας αναφέρω ότι το πρόγραµµα ΕΠΑνΕΚ
-σηµαντικότατο πρόγραµµα-, Επιχειρηµατικότητα-Ανταγωνιστι-
κότητα-Καινοτοµία, το οποίο προορίζεται για να τονώσει τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις και τους τοµείς έρευνας και τεχνολο-
γίας, πληροφορικής, ενέργειας, τουρισµού και πολιτισµού βρί-
σκεται µόλις στο 10% σε απορρόφηση από το 8% που ήταν πέ-
ρυσι τέτοια εποχή, δηλαδή πήρε όλο τον χρόνο δύο εκατοστιαίες
µονάδες. Στην πρόσφατη, µάλιστα, συνάντηση οι Ευρωπαίοι
έκρουσαν τον κώδωνα του κινδύνου.

Εµβαθύνοντας στα στοιχεία που µας αναφέρει η ιστοσελίδα
του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης -Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης!- η σελίδα του Υπουργείου, ακούστε τα απογοητευτικά
στοιχεία: Οι πόροι για την ανταγωνιστικότητα µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων παρουσιάζουν απορρόφηση 16,8% και συµπληρώ-
νουµε τον τέταρτο χρόνο. Οι πόροι για την έρευνα, τεχνολογία
και καινοτοµία σηµειώνουν απορρόφηση 5,5%, οι πόροι για τε-
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χνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών µόλις το 20%. Οι πιο
νευραλγικοί τοµείς της οικονοµίας µας, αυτοί δηλαδή, είναι πολύ
πίσω. Έτσι θα καλύψουµε το κενό της ανταγωνιστικότητος;

Από όλα τα επιχειρησιακά προγράµµατα του ΕΣΠΑ από τις δε-
καεννιάµισι χιλιάδες επιχειρήσεις - δικαιούχους, µόλις εκατόν πε-
νήντα δικαιούχοι έλαβαν έστω και 1 ευρώ. Επίσης, από τα
τέσσερα πολυδιαφηµισµένα ταµεία, πρώτον το Ταµείο Επιχειρη-
µατικών Συµµετοχών, δεύτερον το Ταµείο Επιχειρηµατικότητας
ΤΕΠΙΧ ΙΙ, τρίτον, το Ταµείο Υποδοµών και, τέταρτον, το «Εξοικο-
νοµώ Κατ’ Οίκον», µε προϋπολογισµό 1 δισεκατοµµύριο ευρώ,
µόνο το τελευταίο λειτουργεί, το «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον», τα
άλλα καθόλου, και αυτό πολύ-πολύ καθυστερηµένα.

Πάµε τώρα στις ιδιωτικές επενδύσεις και στον ν.4399/16. Τι
δεν ακούσαµε τότε; Ξεκίνησε µε µεγάλη καθυστέρηση. Από τα
αναρτηµένα στοιχεία στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» βλέπουµε ότι τέσσερα χρό-
νια µετά µόλις τρεις ενταγµένες επιχειρήσεις µε τον νόµο αυτό
έχουν καταφέρει να εισπράξουν κάτι σαν προκαταβολή. Έτσι θα
έρθει η πολυπόθητη ανάπτυξη; 

Σύµφωνα, µάλιστα, µε πρόσφατο δηµοσίευµα στο «CAPITAL.
GR» -και αφού τα αναφέρω, τα καταθέτω για τα Πρακτικά και για
όσους ενδιαφέρονται να δουν και τις πηγές-, επενδυτικά σχέδια
από τη βιοµηχανία, τον τουρισµό, την αγροτοδιατροφή, τα πλα-
στικά και τον κλάδο µετάλλων βρίσκονται στον πάγο. Πρόκειται,
δηλαδή, για µια ουσιαστική υποβάθµιση και έναν εµπαιγµό προς
αυτό που λέγεται επένδυση. Μόνο µε παρατάσεις -υπάρχουν
διαρκείς παρατάσεις για αυτά- δεν υλοποιούνται επενδύσεις.
Έτσι θα έρθει η πολυπόθητη ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της κυβερνητικής Πλειοψηφίας;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλοι γνωρίζουµε ότι η χώρα χρειάζεται πολλές επενδύσεις και
µάλιστα µεγάλες επενδύσεις στρατηγικού χαρακτήρα. Πόσες µε-
γάλες επενδύσεις έχουν γίνει αυτά τα τέσσερα χρόνια; Καµµία
απολύτως. Πόσες στρατηγικές επενδύσεις, που έχουν ήδη εγ-
κριθεί, υλοποιήθηκαν αυτά τα τέσσερα χρόνια; Καµµία απολύ-
τως. Πόσες µεγάλες και µικρότερες επιχειρήσεις µετέφεραν την
έδρα τους στο εξωτερικό; Όχι µόνο δεν έγιναν προγραµµατισµέ-
νες µεγάλες επενδύσεις, όπως αυτή στο Ελληνικό, παραδείγµα-
τος χάριν, αλλά ταυτόχρονα αξιόλογες ελληνικές επιχειρήσεις,
όπως η «ΤΙΤΑΝ Α.Ε.», µετέφεραν την έδρα τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, πώς θα γίνουν όλα αυτά; Και επειδή ο χρόνος πιέζει και
θα καταχραστώ και εγώ ένα-δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, θα
κλείσω µε την εκτέλεση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. 

Στο µηνιαίο δελτίο για τον περασµένο Νοέµβριο -του Υπουρ-
γείου είναι το δελτίο, όχι δικό µου- που αφορά στην εκτέλεση
του κρατικού προϋπολογισµού βλέπουµε ότι οι δαπάνες του ΠΔΕ
είχαν προϋπολογιστεί σε 6,75 δισεκατοµµύρια. Ο στόχος αναθε-
ωρήθηκε προς τα κάτω, στα 5,95 δισεκατοµµύρια. Βρισκόµαστε
σε απορρόφηση –τώρα που τελειώνει ο Δεκέµβριος- στα 2,5 πε-
ρίπου δισεκατοµµύρια. Δηλαδή θέλουµε τα 2,5 δισεκατοµµύρια
σε λίγες µέρες να πάνε στα 5,95 δισεκατοµµύρια. Βγάλτε τα συµ-
περάσµατά σας. Γιατί καθυστερεί, βέβαια, η απορρόφηση του
ΠΔΕ; Μήπως και αυτό συµβάλλει στο δυσθεώρητο και εν πολλοίς
υπερπλεόνασµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπούρα, αν θέ-
λετε ολοκληρώστε. Έχουµε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Με αυτά τα πράγµατα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται ανάπτυξη.

Και τελειώνω, αφού δεν χρειάζεται να πω και εγώ όσα οι συ-
νάδελφοί µου, ο γενικός εισηγητής, ο κ. Σταϊκούρας, οι ειδικοί
αγορητές και συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία είπαν για όσα
εσείς λέτε στον προϋπολογισµό. 

Καταλήγοντας σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω
ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι έτοιµη µε πρόγραµµα το οποίο µάλι-
στα ψήφισε χθες στο συνέδριο της και για το οποίο δεσµεύτηκε
ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Πιστεύουµε, πρώτον, σε µία κοινωνία που δίνει ευκαιρίες ευη-
µερίας σε όλους. 

Δεύτερον, σε µία ανοικτή οικονοµία, καινοτόµα, δηµιουργική,
µε επενδύσεις και νέες δουλειές.

Τρίτον, σε ένα πολιτικό σύστηµα λειτουργικό και ένα δηµόσιο
αποτελεσµατικό. 

Τέταρτον, σε µία παιδεία που βλέπει το µέλλον και είναι ανα-
πόφευκτα συνδεδεµένη µε την αγορά εργασίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπούρα, τελει-
ώνετε, σας παρακαλώ. Δέκα λεπτά µιλάτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πέµπτον, σε ένα κράτος που το δίκαιο και η ασφάλεια είναι

όροι δηµοκρατίας -επίκαιρο σήµερα.
Έκτον, σε µία Ελλάδα ισχυρή, ισότιµο εταίρο στην Ευρώπη,

µε τον ελληνισµό δίπλα της παντού. 
Αυτό πιστεύουµε εµείς και γι’ αυτό σύντοµα ο ελληνικός λαός

θα µας φέρει στην εξουσία. Καταψηφίζω, ως εκ τούτο, τον προ-
ϋπολογισµό αυτόν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Σταµπουλή,
έχετε τον λόγο.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, θα προσπα-

θήσω να µη γίνω και εγώ κακή οικονοµολόγος, διότι δεν είµαι οι-
κονοµολόγος, όπως κάποιοι συνάδελφοι προηγουµένως γίνανε
κακοί γιατροί και κακοί γεωπόνοι, γιατί δεν ήταν ούτε γιατροί
ούτε γεωπόνοι. Θα αναφέρω για τον προϋπολογισµό µόνο στοι-
χεία τα οποία είναι αναρτηµένα, γνωστά, κοινά σε όλους και κοι-
νής αποδοχής.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, παρουσιάζει τον τέταρτο προϋπολογι-
σµό αυτής της θητείας της, αφού πρώτα η χώρα βγήκε από τη
διαδικασία των µνηµονίων και της ασφυκτικής επιτροπείας της
τρόικας. Τα βασικά δηµοσιονοµικά µεγέθη έχουν βελτιωθεί, το
πρωτογενές πλεόνασµα της γενικής κυβέρνησης φτάνει το 3,8%
του ΑΕΠ. Δηµιουργήθηκε χρηµατικό απόθεµα 24,1 δισ. και σε
συνδυασµό µε τα άλλα µέτρα ελάφρυνσης, το χρέος διαµορφώ-
νεται στο 167,8% του ΑΕΠ. Χαµηλό; Καθόλου, αλλά µειωµένο
κατά 12,6 ποσοστιαίες µονάδες έναντι του 2018.

Παράλληλα, η ανάπτυξη συνεχίζεται για έξι συνεχή τρίµηνα.
Οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών συνεχίζουν να αυξάνονται
κατά 5,8% φέτος. Οι δείκτες µεταποίησης και βιοµηχανίας, όπως
και οι ξένες άµεσες επενδύσεις, στα 3,1 εκατοµµύρια ευρώ το
2015 - 2018 έναντι 1,462 εκατοµµυρίων ευρώ το 2009 - 2014. Και
όταν µιλάµε για επενδύσεις επί της εποχής µας, δεν µιλάµε για
επενδύσεις τύπου «Σκουριές».

Τα παραπάνω επιτεύγµατα οδήγησαν στο τέλος των µνηµο-
νίων και την αποχώρηση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, µε
συνέπεια την ακύρωση επιβαρυντικών µέτρων που θα συνέχιζαν
µετά τα µνηµόνια, όπως η περικοπή της προσωπικής διαφοράς
των συντάξεων, χωρίς να χρειάζεται καµµία συναλλαγή µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών, όπως υποστηρίζουν οι θεωρίες συνω-
µοσίας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Η εξωτερική µας πολιτική είναι αυτόνοµη από κάθε άλλη πα-
ράµετρο και έχει γνώµονα το συµφέρον της χώρας, τη διεθνή
αναβάθµισή της στο παγκόσµιο στερέωµα. Υπάρχουν τουλάχι-
στον 350.000 περισσότεροι εργαζόµενοι και εργαζόµενες σή-
µερα σε αυτή τη χώρα σε σχέση µε το 2014, τρία εκατοµµύρια
εννιακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι, όταν το 2013 - 2014 ο αριθµός
αυτός είχε πέσει κάτω από τα 3,5 εκατοµµύρια. Και µάλιστα µε
βελτίωση του δείκτη µισθών κατά 2,5%, βελτίωση που θα συνε-
χιστεί, καθώς ξεκίνησε ήδη η επέκταση των συλλογικών συµβά-
σεων και η αρχή της ευνοϊκότερης ρύθµισης. Το 2019 οι νέοι και
οι νέες θα δουν την κατάργηση του υποκατώτατου µισθού, δη-
λαδή την αύξηση του µισθού τους κατά τουλάχιστον 70 ευρώ,
ενώ ήδη έχει ψηφιστεί η επιδότηση των εισφορών τους ώστε να
αντιρροπείται η επιβάρυνση του εργοδότη.

Επίσης, το 2019 θα υπάρξει και αύξηση του κατώτατου µι-
σθού, ένα εξίσου θετικό οριζόντιο µέτρο, το οποίο η Αντιπολί-
τευση δεν τόλµησε να καταψηφίσει. 

Το 2019 µία µικροµεσαία ή µεσαία κατηγορία µη µισθωτών -
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µεταξύ αυτών και οι αγρότες- θα δει µείωση των ασφαλιστικών
εισφορών της. 

Επίσης, οι συνεταιρισµένοι αγρότες θα απαλλαχθούν από το
τέλος επιτηδεύµατος. 

Οι ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας θα δουν µείωση του ΕΝΦΙΑ
και µάλιστα τόσο σηµαντικότερη όσο µικρότερη είναι η περιου-
σία τους.

Καταργείται το ειδικό τέλος στο κρασί, αλλά µειώνεται και ο
φόρος εισοδήµατος κατά µία µονάδα φέτος, ενώ έχουν προ-
γραµµατιστεί διαδοχικές µειώσεις ετήσια.

Βήµα-βήµα υλοποιείται, λοιπόν, η αντιστροφή της υπέρµετρης
φορολογικής επιβάρυνσης των µνηµονίων, διότι η είσπραξη των
εσόδων έχει βελτιωθεί λόγω των στοχευµένων µέτρων και µεταρ-
ρυθµίσεων, της εθελοντικής αποκάλυψης των εισοδηµάτων, των
ρυθµίσεων χρεών, αλλά και της στοχευµένης σύλληψης της δια-
φεύγουσας φορολογητέας ύλης, όχι µόνο από τις λίστες που φι-
λοξενούν το συγγενολόι προβεβληµένων στελεχών της Αντιπο-
λίτευσης, αλλά και από πύλες εισόδου στη χώρα, όπως ο Προ-
µαχώνας για παράδειγµα, όπου η γεφυροπλάστιγγα και το σκά-
νερ, όπως και η επικοινωνία του τελωνείου µε τις ΔΟΥ, απο-
δίδουν ήδη αξιόλογους καρπούς αφήνοντας εύλογες απορίες
για τα χρόνια που πέρασαν πριν τα εγκαταστήσει αυτή η Κυβέρ-
νηση. 

Επιπλέον, κατά τετρακόσια εκατοµµύρια αυξηµένη ήταν µόνο
η είσπραξη του ΦΠΑ εξαιτίας και της αύξησης της κατανάλωσης.

Και ενώ θα είναι η πρώτη χρονιά που υλοποιούνται φορολογι-
κές ελαφρύνσεις αλλά και αυξήσεις στους µισθούς, θα είναι µία
ακόµη χρονιά ενίσχυσης του κοινωνικού κράτους. Στα σχολεία
θα διοριστεί µόνιµο προσωπικό µετά από δέκα χρόνια, τα σχο-
λικά γεύµατα θα επεκταθούν σε όλα τα δηµοτικά από το νέο έτος
-κόστος 200 εκατοµµύρια ευρώ-, η δυναµικότητα των παιδικών
σταθµών θα αυξηθεί κατά 30.000 θέσεις, για να µη µείνει κανένα
παιδί εκτός –κόστος 45 εκατοµµύρια ευρώ- και αυξάνονται τα
vouchers, τα οποία ήδη είναι αυξηµένα κατά 48.000 σε σχέση µε
το 2014 - 2015.

Επίσης, εφαρµόζεται η καταβολή επιδόµατος ενοικίου, 400
εκατοµµύρια ευρώ για 1,3 εκατοµµύρια νοικοκυριά το 2019 και
600 εκατοµµύρια ευρώ το 2020. 

Συγκροτούνται δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας για
πρώτη φορά, συνεχίζονται οι χιλιάδες προσλήψεις στο ΕΣΥ και
αναδιοργανώνεται η λειτουργία των ΚΕΦΙΑ, των Κέντρων Φυσι-
κής Ιατρικής και Αποκατάστασης. 

Στηρίζονται και φέτος τα συµβουλευτικά κέντρα και τα κέντρα
φιλοξενίας για γυναίκες θύµατα βίας, µε προοπτική την οριστική
µετατροπή τους σε µόνιµες δοµές και ενισχύεται το έργο του
Κέντρου Ερευνών για Θέµατα Ισότητας.

Θα απαιτηθεί συνεχής προσπάθεια και κάλυψη των αναγκαίων
δαπανών, ώστε να ανταποκριθεί η χώρα στις αυξηµένες δεσµεύ-
σεις που προκύπτουν από την κύρωση της σύµβασης της Κων-
σταντινούπολης.

Επίσης, θα απαιτηθεί στήριξη του εθνικού σχεδίου δράσης για
την καταπολέµηση της εµπορίας ανθρώπων που εκπονεί το Γρα-
φείο του Εθνικού Εισηγητή και κάλυψη των δαπανών κατ’ αρχάς
από το Υπουργείο Εξωτερικών που φέρει την κύρια ευθύνη, αλλά
και από τα συναρµόδια Υπουργεία. 

Στις φυλακές συνεχίζεται η προσπάθεια για βελτίωση των συν-
θηκών κράτησης, µε αύξηση της πίστωσης για προµήθεια καυ-
σίµων, προµήθεια φαρµάκων, προµήθεια ιµατισµού. Δεν ξέρουµε
εάν είναι µεταρρύθµιση, αλλά το να πεινάς και να κρυώνεις είναι
πολύ κακό πράγµα και στη φυλακή και έξω από αυτήν.

Επίσης, γίνεται µείωση ληξιπρόθεσµων οφειλών των ΔΕΚΟ,
γιατί ένα άλλο κακό πράγµα είναι να σου κόψουν και το νερό. 

Ακόµη, στηρίζεται το έργο των εταιρειών προστασίας ανηλί-
κων και ενισχύεται η Επάνοδος, ώστε να ενθαρρύνεται η επανέν-
ταξη των αποφυλακιζόµενων. 

Όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση α’ και β’ βαθµού, πέρα
από την αύξηση των Κοινών Αυτοτελών Πόρων, υλοποιούνται
ήδη τα προγράµµατα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» που θα χρηµατοδοτήσουν
έργα ύδρευσης ή αποχέτευσης, επεξεργασίας λυµάτων, εκσυγ-
χρονισµού απορριµµατοφόρων, αποκατάστασης ΧΑΔΑ, αγροτι-
κής οδοποιίας, συντήρησης σχολικών και αξιοποίηση δηµοτικών

κτηρίων και άλλα ακόµη, ύστερα από χρόνια δραµατικής στέρη-
σης πόρων.

Η χώρα, λοιπόν, ανακάµπτει και αυτό γίνεται όλο και περισσό-
τερο αντιληπτό. Η ελληνική κοινωνία θέλει να συµµετέχει στον
σχεδιασµό της επόµενης µέρας. Δεν επιτρέπεται να αποπροσα-
νατολίζεται µε καταστροφολογία. Εξάλλου δεν πείθονται πια
πολλοί και πολλές, µετά από τόσες διαψεύσεις αυτής της κατα-
στροφολογίας. 

Έχουµε κάθε λόγο να υπερψηφίσουµε τον τέταρτο προϋπο-
λογισµό που φέρνει στη θητεία της αυτή η Κυβέρνηση, µε την
προσδοκία -όσο κι αν αυτό δεν αρέσει στην Αντιπολίτευση- να
φέρει και να εκτελέσει πολλούς ακόµη επεκτατικούς προϋπολο-
γισµούς.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Σταµπουλή. 
Τον λόγο έχει ο κ.  Μπουκώρος και αµέσως µετά η κ. Καφαν-

τάρη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αρχικά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να ενώσω

και εγώ τη φωνή µου στην καταδίκη της σηµερινής ύπουλης βοµ-
βιστικής επίθεσης στο συγκρότηµα του «ΣΚΑΪ» και της εφηµερί-
δας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Ήταν µία βοµβιστική επίθεση που στόχευε
την καρδιά της ελευθεροτυπίας.

Αφού εκφράσω, όµως, τη συµπαράστασή µου στους εργαζό-
µενους του «ΣΚΑΪ» και της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», πρέπει να υπο-
γραµµίσω ότι η ελευθερία του λόγου είναι πιο δυνατή από κάθε
βόµβα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, µαταιοπονείτε
αν πιστεύετε ότι το επερχόµενο 2019 θα σηµαδευτεί από τον ξέ-
πνοο αναπτυξιακά προϋπολογισµό που καταθέτει η Κυβέρνηση
και τον οποίο συζητάµε. Είναι, όµως, τα γεγονότα που θα σηµα-
δέψουν το 2019 ευχάριστα, αλλά και δυσάρεστα, όπως εκτι-
µούµε. 

Το δυσάρεστο είναι ότι η Κυβέρνησή σας θα ολοκληρώσει, δυ-
στυχώς, την εκχώρηση των εθνικών µας συµφερόντων σε όσους
επιβουλεύονται την ελληνικότητα της Μακεδονίας. Υπάρχει όµως
και ένα µεγάλο ευχάριστο γεγονός και αυτό θα είναι η πολιτική
αλλαγή η οποία έρχεται και την οποία έχετε αντιληφθεί και εσείς.

Ως προς τον προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ειδικότερα τώρα, δεν πετυχαίνει κανέναν στόχο η Κυβέρνηση.
Δεν υπάρχει σοβαρότερο στοιχείο για την εικόνα µιας οικονοµίας
από τους ρυθµούς ανάπτυξης, µία ανάπτυξη βεβαίως που θα
διαχέεται σε ολόκληρη την κοινωνία και θα είναι δίκαιη. Όταν,
όµως, δεν επιτυγχάνονται οι στόχοι, πώς µπορεί να γίνει αυτό; 

Και τι πέτυχε η Κυβέρνηση τέσσερα χρόνια; Θα αναφέρω τις
προβλέψεις της ίδιας το 2017 στους προϋπολογισµούς που συ-
ζητούσαµε: Πρόβλεψη για ανάπτυξη 2,7%. Έφερε µόλις 1,5%.
Το 2018 είχε πρόβλεψη 2,5%. Έφερε ανάπτυξη 2,1%. Για το 2019
ήδη η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµά ότι το 2,5% θα γίνει 2% ρυθ-
µός ανάπτυξης. Δεν θέλω να σας αναφέρω τα επιτεύγµατά σας
το 2015 και το 2016, γιατί µιλάµε για όλεθρο. Αυτό δεν είναι ένας
απλός αριθµός, κύριοι Υπουργοί. Στερεί κάποιες δεκάδες δισε-
κατοµµύρια από το ΑΕΠ, από την πραγµατική οικονοµία. 

Κατά τα λοιπά, ισχυρίζεστε ότι βγάλατε τη χώρα από τα µνη-
µόνια. Αν βγάλατε τη χώρα από τα µνηµόνια, γιατί δεν βγαίνετε
και στις αγορές; Με ποια ανάπτυξη, µε ποιο επενδυτικό κλίµα,
µε ποιες επενδύσεις βγάλατε τη χώρα από τα µνηµόνια; Και οι
µνηµονιακές πολιτικές που έχετε υπογράψει, τα υπερπλεονά-
σµατα, η εκχώρηση της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννιά
χρόνια, η υπερφορολόγηση, που προσπαθείτε να τη µειώσετε
σταγόνα-σταγόνα, αυτά δεν είναι µνηµόνια; 

Το βλέπω και στην εκλογική µου περιφέρεια. Τα εργοστάσια
κλείνουν και οι τουριστικές επενδύσεις εµποδίζονται από τις υπη-
ρεσίες σας και από το πολιτικό σας προσωπικό, από τους αρµό-
διους Υπουργούς. Πρόκειται για υποψήφιες, ώριµες επενδύσεις.
Κάνετε σαν να µη συµβαίνει τίποτα. Δείχνετε να πιστεύετε ότι θα
βρέξει ανάπτυξη. Δεν γίνεται έτσι. Δεν έχει γίνει πουθενά. Δεν
έχει συµβεί ποτέ στην ιστορία σε καµµία χώρα. Πως πιστεύετε
εσείς ότι µπορεί να συµβεί; 

Δεν θα µιλήσω για τους φόρους. Μίλησε και ο εισηγητής µας
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και οι συνάδελφοι. Είναι δεκάδες οι καινούργιοι φόροι. Φορολο-
γία εισοδήµατος: Από το 26% πήγε στο 29%. Τώρα υπόσχεστε
ότι θα τη µειώνετε 1% κάθε χρόνο. Αυτό κάνετε: Παίρνετε τρία
χρόνια και δίνετε τον προεκλογικό χρόνο. Παίρνετε δέκα και επι-
στρέφετε ένα ως µέρισµα. Θα πούµε για το κοινωνικό µέρισµα
και την κοινωνική σας ευαισθησία στη συνέχεια.

Ακούω, όµως, πολλά για την ανεργία. Άκουσα µία συνάδελφο
προηγουµένως να λέει «έτρωγε ο κόσµος στα σκουπίδια, ενώ
τώρα είναι όλοι ευτυχισµένοι». Δεν µας λέει µε ποιους µισθούς
είναι ευτυχισµένοι. 

Στοιχεία από την «ΕΡΓΑΝΗ», Οκτώβριος του 2018: Από τις
νέες συµβάσεις, το 54% είναι µερικής απασχόλησης. Μόνο το
46% είναι πλήρους απασχόλησης. Εσείς δεν φωνάζατε στους
δρόµους «µισή δουλειά, µισή ζωή», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας; Εσείς δεν έχετε µετατρέψει τους νέους αν-
θρώπους σε µία γενιά των 360 ευρώ; Μισθός είναι τα 290 ευρώ;
Πότε το ξαναείδατε αυτό; 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Πού τα είδατε αυτά; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας είπα. Είναι στοιχεία από την

«ΕΡΓΑΝΗ» 2018, ο δέκατος µήνας. Δείτε τα στοιχεία. 
Λέτε ότι µειώσατε την ανεργία. Αφ’ ενός µεν δεν παραλάβετε

την ανεργία στο 27%. Ήταν κάτω του 25%. Ήταν υψηλότατη φυ-
σικά. Είναι στο 19,6%, ενώ το µεσοπρόθεσµο 2015 - 2018, κύριε
Υπουργέ, είχε προβλέψει ανεργία 15,9%. Λέτε ότι δώσαµε τρια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες υποαµειβόµενες θέσεις εργασίας, αλλά
δεν λέτε για τις εκατόν πενήντα χιλιάδες που χάθηκαν διότι δεν
επιταχύνατε τη µείωση της ανεργίας. Διαβάζετε τους αριθµούς
όπως σας βολεύει. Δεν θα πω για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές. 

Αφαιρούνται σταθερά 2,6 δισεκατοµµύρια από την πραγµατική
οικονοµία. Τι να πούµε για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων; Τρία χρόνια έχουν χαθεί 3 δισεκατοµµύρια από την πραγ-
µατική οικονοµία. Πώς περιµένετε δηλαδή την ανάπτυξη; Ποιος
είναι ο ρόλος του κράτους στην αναπτυξιακή διαδικασία; Ποιο
µεγάλο έργο οραµατιστήκατε, σχεδιάσατε και αρχίσατε να υλο-
ποιείτε; Κανένα. Ποια µεγάλη επένδυση έγινε επί των ηµερών
σας; Καµµία. Πώς θα έρθει αυτή η πολυπόθητη ανάπτυξη; 

Να µην πούµε για τις εκκρεµείς συντάξεις, οι οποίες είναι πάνω
από εκατό χιλιάδες. 

Κοιτάξτε, για όλα µπορεί να σας συγχωρέσει ο ελληνικός
λαός, και για τα ψέµατα που είπατε και για τα «επιτεύγµατα». Για
εκείνο που δεν θα σας συγχωρέσει είναι ότι επί των δικών σας
ηµερών –σύµφωνα µε στοιχεία του 2017 και 2018 µέχρι τον
Οκτώβρη- γεννιούνται κάθε χρόνο σαράντα χιλιάδες λιγότεροι
Έλληνες. Οι γεννήσεις όλα τα προηγούµενα χρόνια ήταν µεταξύ
εκατόν δέκα και εκατόν είκοσι χιλιάδων. Τώρα, το 2017 και το
2018 είναι µεταξύ ογδόντα και ογδόντα πέντε χιλιάδων. Χάνεται
η Ελλάδα.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Από το 2000 ήταν…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να δείτε τα στοιχεία εσείς που µε

διακόπτετε, κυρία συνάδελφε.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Γυναικολόγος είµαι, τα ξέρω απ’

έξω τα στοιχεία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το 2017 είχαµε ογδόντα µία χιλιά-

δες γεννήσεις. Και για αυτό θα είστε υπόλογοι και έναντι του ελ-
ληνικού λαού και έναντι της ιστορίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όσο για το κοινωνικό σας πρόσηµο, παραβιάζετε τους αριθ-

µούς. Λέτε απόλυτους αριθµούς. Όµως, όποιος ανατρέξει στην
ποιοτική ανάλυση των κοινωνικών δαπανών, θα διαπιστώσει ότι
δαπανούµε το 26,6% του ΑΕΠ για κοινωνικές δαπάνες. Διότι επί
του ΑΕΠ θα µετρήσουµε τις κοινωνικές δαπάνες. Από αυτό το
26,6% το 65% πάει για τις συντάξεις. Και βέβαια, δεν εννοούµε
ότι πρέπει να µειωθούν οι συντάξεις. Είναι αυτονόητο ότι πρέπει
να αυξηθεί το ΑΕΠ, που δεν το αυξάνετε.

Από το υπόλοιπο 35% που περισσεύει, για τη στήριξη της οι-
κογένειας προβλέπεται 4% των κοινωνικών δαπανών. Μέσος
όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 8,7%. Δαπάνες για στέγαση
έχουµε χαµηλότερες και από τη Βουλγαρία. Η Βουλγαρία δα-
πανά 1,6% του ΑΕΠ. Η χώρα µας δαπανά 0,9%. Ο µέσος ευρω-

παϊκός όρος είναι 4,2%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,

ολοκληρώστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Για την κατηγορία της υγείας και των ΑΜΕΑ, οι δαπάνες είναι

26% από τις κοινωνικές δαπάνες, όταν ο µέσος όρος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι 36,9%.

Και για την ανεργία που λέτε ότι τη µειώσατε, δαπανάτε από
τις κοινωνικές δαπάνες µόλις το 3,7%, όταν η Ισπανία που δεν
κατέγραψε τόσο υψηλά ποσοστά δαπανά 8,1%. Αυτό είναι το κοι-
νωνικό σας πρόσηµο. Είναι εύκολο κανείς να αραδιάζει αριθ-
µούς, αλλά το τι σηµαίνουν πραγµατικά αυτοί οι αριθµοί θέλει
µεγαλύτερη κουβέντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Και για την περίπτωση που δεν το έχετε καταλάβει, ήρθε η ώρα
να φύγετε! Για αυτό και καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό. Θα
διαβάσω µόνο δύο νούµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ξέρω ότι είναι αργά. Δεν θα µιλήσω παραπάνω από µισό λεπ-
τό.

Αναφέροµαι στα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ: Κατάσταση απασχόλη-
σης και ποσοστό ανεργίας. Μηνιαία αποτελέσµατα έρευνας ερ-
γατικού δυναµικού. Ιανουάριος του 2015. Σύνολο ανέργων: Ένα
εκατοµµύριο διακόσιες τριάντα τρεις χιλιάδες. Ποσοστό ανερ-
γίας: 25,7%.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: 27% λέγανε όλοι οι προλαλήσαντες
συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπουκώρε, σας
παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Εργαζόµενοι: τρία εκατοµµύρια πεντακόσιες εξήντα
πέντε χιλιάδες. 

Σεπτέµβριος 2018. Αυτά είναι τα τελευταία στοιχεία που έχει
διαθέσει η ΕΛΣΤΑΤ. Άνεργοι: οκτακόσιες εβδοµήντα επτά χιλιά-
δες. Ποσοστό ανεργίας: 18,6%, 7% κάτω. Εργαζόµενοι: τρία εκα-
τοµµύρια οκτακόσιες ογδόντα χιλιάδες. Τριακόσιες δεκαπέντε
χιλιάδες επάνω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό. 
Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Είµαι τελευταία οµιλήτρια,

αλλά θα είµαι συνεπής στον χρόνο µου. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δείτε τα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ.
Όλοι για 27% έλεγαν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ποιο είναι το αντίστοιχο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπούρα, κύριε
Μπουκώρε, παρακαλώ. Έχει ανέβει η συνάδελφος στο Βήµα.
Σας παρακαλώ πολύ. Είσαστε οι µόνοι που διακόπτετε. 

Ελάτε, κυρία Καφαντάρη.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατ’ αρχάς το ότι η Νέα Δη-

µοκρατία αναµασά τα ίδια στοιχεία και οι περισσότεροι οµιλητές
της εδώ λένε συγκεκριµένα στοιχεία που δεν είναι αληθή, δεν
σηµαίνει ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τα στοιχεία είναι συγ-
κεκριµένα. Υπάρχει η ΕΛΣΤΑΤ, η οποία αποτυπώνει την πραγµα-
τικότητα. 

Βέβαια, θα συµφωνήσω µε τον κ. Μπουκώρο σε ένα πράγµα.
Είπε να απολογηθούµε στον ελληνικό λαό. Βεβαίως, απολογού-
µαστε στον ελληνικό λαό, γιατί τον βγάλαµε από τα µνηµόνια,
γιατί από το 25-26% µείωσης του ΑΕΠ από το 2010 µέχρι το
τέλος του 2014 το ΑΕΠ της χώρας µας αρχίζει και αυξάνει. Υπάρ-
χουν και µία σειρά άλλα στοιχεία, τα οποία θα πω παραπέρα. 
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Κατ’ αρχάς, ναι, έχουµε έναν προϋπολογισµό που είναι ο πρώ-
τος ο οποίος δεν έχει δυσβάσταχτα µέτρα επιβάρυνσης για τον
ελληνικό λαό, αλλά έχει µέτρα ανακούφισης και ανάπτυξης,
µέτρα αποκατάστασης αδικιών για όλους τους εργαζόµενους,
για όλους τους συµπολίτες µας. 

Οφείλουµε, όµως, να πούµε εδώ ότι ο ελληνικός λαός πέρασε
δύσκολα, στάθηκε όρθιος, έβαλε πλάτη στις δυσκολίες, πραγ-
µατικά, από όλες αυτές τις πολιτικές που έφεραν την κατάσταση
που έφεραν στο τέλος του 2014, τις επί δεκαετίες πολιτικές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που έφεραν τη χώρα µας
στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. 

Είναι, λοιπόν, γεγονός ότι ο ελληνικός λαός σήκωσε το βάρος,
αλλά δυσανάλογα, κυρία και κύριοι Βουλευτές. Όταν η οικονο-
µική ελίτ της χώρας βρίσκει καταφύγιο φοροδιαφυγής και φορο-
απαλλαγής στα παραδεισένια νησιά, οι πολιτικοί εκφραστές της
µας κουνούν το δάκτυλο εδώ, µέσα στη Βουλή και µας εγκαλούν
για επιβαρύνσεις στη µεσαία τάξη. Μιλούν για περικοπές στις
συντάξεις, κάτι το οποίο δεν τους βγήκε και τώρα ψάχνουν να
βρουν κάτι αντίστοιχο µε τις συντάξεις. Όπως δεν τους βγήκαν
και άλλα πολλά αυτά τα τριάµισι χρόνια. Και βέβαια, καταφεύ-
γουν στην προσφιλή τακτική των fake news, των κατασκευασµέ-
νων ειδήσεων. Ο στόχος, όµως, ποιος είναι; Η καλλιέργεια του
φόβου. Ένας λαός φοβισµένος ξεχνάει εύκολα. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι άλλη. Η Ελλάδα άλλαξε πο-
ρεία. Και δεν το λέει αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ, το λένε οι δηλώσεις κορυ-
φαίων ευρωπαίων αξιωµατούχων. Ο κ. Ρέγκλινγκ είπε: «Σήµερα
είναι µία µέρα γιορτής. Η Ελλάδα θα βγει από το πρόγραµµα του
ESM και θα επανακτήσει την οικονοµική της ανεξαρτησία.». Ο
Ζαν Κλοντ Γιούνκερ είπε: «Με την ολοκλήρωση του προγράµµα-
τος στήριξης και σταθερότητας ο ελληνικός λαός ξεκινά νέο κε-
φάλαιο.». Ο Ντόναλντ Τουσκ είπε: «Συγχαρητήρια στην Ελλάδα
και στον λαό της για τον τερµατισµό του προγράµµατος.». Και
βέβαια, ο Μάριο Σεντένο, που στις 20 Αυγούστου είπε: «Πρώτη
φορά από το 2010 η Ελλάδα µπορεί να σταθεί ξανά στα πόδια
της». 

Πώς άλλαξε αυτό το κλίµα σε διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο;
Δεν θυµόµαστε κάποτε, όταν ευρωπαίοι αξιωµατούχοι µίλαγαν
για τους Έλληνες τους τεµπέληδες, τους Έλληνες που δεν δου-
λεύουν, τους άθλιους και δεν ξέρω έγω τι άλλο, και κατά συνέ-
πεια έπρεπε οι Έλληνες να τιµωρηθούν µε βάση τη βορειοευ-
ρωπαϊκή προτεσταντική λογική;

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσα, η αλλαγή στο
οικονοµικό κλίµα της Ελλάδας πιστοποιείται πρώτα από όλα από
τους οικονοµικούς και τους κοινωνικούς δείκτες. Τα επίσηµα
στοιχεία πρέπει να βλέπουµε και όχι να τα αξιοποιούµε όπως θέ-
λουµε. 

Κατ’ αρχάς, την πτώση της ανεργίας, που ανέφερε και ο κύ-
ριος Υπουργός, που έπεσε κάτω από το 19%, τα ποσοστά ανά-
πτυξης, την ύφεση την οποία είχαµε πριν, την αύξηση της βιο-
µηχανικής παραγωγής, την αύξηση των εξαγωγών κατά 7,6%.
Υπάρχει και ένα ακόµα στοιχείο, ότι το πρώτο εννεάµηνο του
2018 είχαµε αύξηση στον κατασκευαστικό τοµέα, κάτι που ση-
µαίνει και άλλα πράγµατα, γιατί µία σειρά επιχειρήσεις στηρίζον-
ται σε αυτό που λέµε «κατασκευές». 

Όµως, το πιο σηµαντικό από όλα -επιτρέψτε µου- είναι ότι µε
βάση πρόσφατη δηµοσκόπηση οι Έλληνες βλέπουν πως το 2019
ότι θα είναι καλύτερο από το 2018. Είναι ένα σηµαντικό εύρηµα
που δείχνει ότι σιγά σιγά αποκαθίσταται η αισιοδοξία.

Εµείς, σαν Κυβέρνηση, πρέπει να αποκαταστήσουµε πλέον την

πλήρη κανονικότητα σε αυτή τη χώρα. Τι είναι κανονικότητα; Κα-
νονικότητα είναι ένα εργασιακό τοπίο µε συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, πάταξη της «µαύρης» εργασίας, όχι µισθολογικούς
ρατσιστικούς ηλικιακούς διαχωρισµούς, σταδιακή άνοδο του κα-
τώτερου µισθού, ελεύθερη πρόσβαση όλων στην υγεία. 

Κανονικότητα είναι µία χώρα ευρωπαϊκή, η οποία πρέπει να
έχει δασικούς χάρτες, να έχει κτηµατολόγιο, σαφές επενδυτικό
τοπίο για κάθε ενδιαφερόµενο επενδυτή. 

Κανονικότητα σηµαίνει επενδύσεις. Και εδώ πέρα, επειδή
πολλά ελέχθησαν για τις επενδύσεις, θα πω ότι το ενδιαφέρον
για τη χώρα µας είναι µεγάλο από το 2017 και µετά, που έκλεισαν
σε κάτι λιγότερο από 4 δισεκατοµµύρια ευρώ οι άµεσες ξένες
επενδύσεις. Η δε συµµετοχή µεγάλων ενεργειακών κολοσσών
στην έρευνα υδρογονανθράκων δείχνει πραγµατικά το ενδιαφέ-
ρον για τη χώρα µας και είναι ψήφος εµπιστοσύνης για την ελ-
ληνική οικονοµία.

Κανονικότητα σηµαίνει µία χώρα ισότιµη στα ευρωπαϊκά και
παγκόσµια δρώµενα, πολύ περισσότερο τώρα που αναδεικνύεται
η χώρα µας γεωπολιτικά, αξιοποιώντας τη γεωγραφική της θέση,
όπου τείνει να µετατραπεί σε ενεργειακό, ψηφιακό, διαµετακο-
µιστικό κόµβο ήδη, µε µεγάλες ενεργειακές τριµερείς συµφωνίες
µε Κύπρο, Ισραήλ, Αίγυπτο, στον τοµέα του φυσικού αερίου. Μι-
λάµε για µεγάλα έργα και επενδύσεις, κύριε Μπούρα, στον τοµέα
της ενέργειας. 

Ο ρόλος της χώρας µας αναβαθµίζεται. Ο συνδυασµός των
νέων δρόµων µε την κατασκευή αγωγών φυσικού αερίου East
Med, που θα µεταφέρει φυσικό αέριο από τη Μέση Ανατολή στην
Ευρώπη, την ηλεκτρική διασύνδεση EuroAsia Interconnector, µε
την παράλληλη διασύνδεση οπτικών ινών που θα βγάζει την
Κύπρο από την ενεργειακή και διαδικτυακή αποµόνωση και η πι-
θανή -πιθανή λέω- ανακάλυψη κοιτασµάτων υδρογονανθράκων
στην Ελλάδα, όντως θα µετατρέψουν τη χώρα µας σε ένα ενερ-
γειακό διαµετακοµιστικό κέντρο όχι µόνο στα Βαλκάνια, αλλά σε
όλη την ανατολική Μεσόγειο. 

Διανύουµε, λοιπόν, κύριοι Βουλευτές και κυρία Βουλευτίνα,
µία καινούργια εποχή. Και αν έχουµε διαβάσει Ευριπίδη, θα θυ-
µόµαστε ότι έλεγε ο Ευριπίδης πως «οι πολύ δύσκολες καταστά-
σεις φέρνουν και µεγάλες αλλαγές». Σε αυτή τη φάση ακριβώς
είµαστε, γιατί δεν θέλουµε να γυρίσουµε στο αναπτυξιακό µον-
τέλο του 2008 που µας έφερε εδώ που µας έφερε.

Μιλάµε για δίκαιη ανάπτυξη, για ένα άλλο µοντέλο αναπτυ-
ξιακό. Μιλάµε για δίκαιη ανάπτυξη για τους ανθρώπους, µε σε-
βασµό στο περιβάλλον, λαµβάνοντας πάντα υπ’ όψιν τις
προκλήσεις του µεγάλου πλανητικού ζητήµατος, που είναι η κλι-
µατική αλλαγή, η οποία πλέον υπάρχει σε όλους τους τοµείς της
πολιτικής µας, κοινωνικούς, οικονοµικούς, πολιτικούς.

Αυτά ήθελα να πω. Καλό βράδυ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Καφαντάρη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.48’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τρίτη
18 Δεκεµβρίου 2018, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νο-
µοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρα-
τικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2019».
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


